
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν φοι-

τητές από την Αρχιτεκτονική Σχολή του Πανεπιστηµίου του
Λονδίνου, το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας, το 2ο Γυ-
µνάσιο Κοµοτηνής, το Γυµνάσιο Πεταλιδίου Μεσσηνίας και
από το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου , σελ. 4838, 4845, 4853,
4857, 4866 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4833, 4837, 4838,
4840, 4841, 4842, 4844, 4845, 4846, 4847, 4849, 4852,
4853, 4856, 4857, 4859, 4860, 4861, 4862, 4863, 4864,
4865, 4867, 4869, 4870, 4872, 4876, 4878, 4879, 4880,
4881, 4882, 4884, 4886, 4888, 4889, 4890, 4891, 4892,
4895, 4896, 4898, 4899, 4901, 4902, 4903, 4904, 4905,
4908, 4909, 4910, 4911, 4912, 4915, 4916, 4918, 4919,
4920, 4921, 4922, 4923, 4924, 4925, 4929 

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4908, 4910, 4911, 4912 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2023», σελ. 4833 - 4929 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέ-
διο νόµου του Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό: «Ενίσχυση
δηµοσιότητας και διαφάνειας στον έντυπο και ηλεκτρονικό
Τύπο - σύσταση ηλεκτρονικών µητρώων έντυπου και ηλε-
κτρονικού Τύπου και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας της
Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης», σελ.
4898 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων «Σπίτι µου - στεγαστική πο-
λιτική για τους νέους, αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
για κοινωνική κατοικία, στεγαστική αποκατάσταση πυρό-
πληκτων στην περιοχή «Μάτι» και άλλες διατάξεις», σελ.
4899 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατέ-

θεσε στις 15-12-2022 τα παρακάτω σχέδια νόµων: 1) Για
την «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού
έτους 2021»και 2) Για την «Κύρωση του Ισολογισµού και
των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρι-
κής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς 1/1/2021 έως
31/12/2021», σελ. 4856 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4903 - 4920
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4862 - 4879
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4879 - 4886
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4833 - 4845
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 4920 - 4929
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4886 - 4903
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 4845 – 4862

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4904, 4905, 4908, 4909, 

4910, 4911, 4912, 4915, 
4916, 4918, 4919, 4920

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 4863, 4864, 4865, 4867, 
4869, 4870, 4872, 4876, 
4878, 4879

ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 4908, 4915, 4920
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4901
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 4905, 4919, 4920
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4880, 4881, 4882, 4884, 

4886, 4905
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4861
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 4901, 4902, 4910, 4912
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4833, 4837, 4838, 4840, 

4841, 4842, 4844, 4845
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 4853
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 4912
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4921, 4922, 4923, 4925, 
4929

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4853
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 4841
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4888, 4889, 4890, 4891, 

4892, 4895, 4896, 4898, 
4899, 4901, 4902, 4903

ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 4912
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 4864
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 4895
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4889, 4890, 4901, 4905, 

4908, 4911, 4920
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 4846, 4847, 4849, 4852, 

4853, 4856, 4857, 4859, 
4860, 4861, 4862

ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 4840, 4841, 4863
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4920, 4923, 4924
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 4852, 4853
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4918, 4919, 4920
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 4922

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 4910,4912
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4908, 4911

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών:

ΑΔΑΜΟΥ Κ. , σελ. 4905
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 4894
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 4925, 4926
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 4872
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4920
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4889, 4921, 4922
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 4859, 4860, 4861
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 4844, 4848, 4849
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4924, 4925
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 4899
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4898
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 4858, 4925, 4928
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ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4903, 4904, 4905
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4867
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ.  , σελ. 4857
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 4901, 4902, 4906, 4907, 

4908, 4910, 4911, 4912
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4890, 4891
ΓΚΙΟΛΑΣ Ι. , σελ. 4837
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 4854
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 4886
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ  Ι. , σελ. 4877, 4878
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 4833
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4900, 4901
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ  Σ. , σελ. 4902
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 4855
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 4870, 4871, 4872
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 4927
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4872, 4909, 4911
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 4847
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 4915
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν.  , σελ. 4862, 4864
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 4887, 4888
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4843
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 4842
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 4903
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 4926
ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ Θ. , σελ. 4936, 4937
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 4844
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 4913
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 4869, 4870
ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4915
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 4881
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4893
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4850
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 4882
ΜΠΑΡΑΝ Μ. , σελ. 4847
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 4845
ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ Ι.  , σελ. 4846
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 4910, 4912, 4923, 4924
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4838
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 4880, 4881
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι.  , σελ. 4888, 4889, 4890, 4891, 

4892
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 4864
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 4913, 4914
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν.  , σελ. 4879
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 4875
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 4866
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 4835
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4874
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 4858, 4859
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4884, 4886
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 4897
ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ Σ. , σελ. 4868
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 4880, 4886, 4890, 4891, 

4907, 4908, 4911, 4929
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 4876
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 4840, 4841, 4863, 4864, 

4873
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 4853
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4916, 4918, 4919, 4920
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 4924
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 4851, 4852
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 4870, 4878
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 4895
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4841

ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ.  , σελ. 4839, 4840, 4841
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4834
ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ Χ. , σελ. 4849
ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ.  , σελ. 4896
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 4883, 4884, 4889
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 4892
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν.  , σελ. 4922, 4924
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 4861
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 4856

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 4919
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4911
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 4903
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4912



Αθήνα, σήµερα στις 15 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2023».

Ξεκινάµε µε τη συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία, την κ.
Άννα Ευθυµίου. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να

ψηφίσουµε έναν ακόµα αναπτυξιακό προϋπολογισµό της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ η Ευρώπη από το 2023 µπαί-
νει σε ύφεση. 

Έχουµε λοιπόν ανάπτυξη 1,8% και χρέος που υπολογίζουµε
ότι θα διαµορφωθεί στο 159,3%. Αυτά είναι δύο δοµικά στοιχεία
της οικονοµίας που καταδεικνύουν ότι υπάρχει ανθεκτικότητα.
Βέβαια η ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας προκύπτει και
από την έκθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής και
το δεύτερο τρίµηνο, αλλά και από την ενδιάµεση έκθεση του Ιν-
στιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ που λέει ότι η ελληνική οικονοµία
παρουσιάζει στοιχεία ανθεκτικότητας, µε όλες τις παρατηρήσεις
της, αλλά λέει ότι παρουσιάζει στοιχεία ανθεκτικότητας. 

Θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά όλα µαζί στο τέλος. 
Είναι σηµαντικό ότι η ελληνική οικονοµία εµφανίζει ανθεκτικό-

τητα παρά το γεγονός ότι έχει απολεσθεί περίπου 3,5% του ΑΕΠ
για τις δαπάνες αγοράς καυσίµων και ενέργειας από τη Ρωσία
µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2022. Αυτό σηµαίνει ότι ό,τι αθροιστικά
δαπανήσαµε για το 2019, 2020, 2021 το δαπανήσαµε το πρώτο
εννιάµηνο του 2022 και αυτό αντιστοιχεί στο 3,5% του ΑΕΠ. Φυ-
σικά είναι αυτό τόσο σηµαντικό που επίσης αποδεικνύει την αν-
θεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας. 

Τώρα στα στοιχεία αυτά προστίθεται και ο βασικός βραχίονας
της ανάπτυξης που είναι και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Σύµφωνα µε τον πίνακα 3.14 του προϋπολογισµού, απο-
τυπώνονται διαχρονικά οι δαπάνες του ΠΔΕ και η συµµετοχή του
στο ΑΕΠ, όπου φαίνεται ότι σε ποσοστό επί του ΑΕΠ η Νέα Δη-
µοκρατία έχει τη µεγαλύτερη συµµετοχή ΠΔΕ σε ποσοστό του
ΑΕΠ. 

Φυσικά αυτό αντανακλά και την ιδεολογία της Νέας Δηµοκρα-

τίας. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία είναι υπέρ των επενδύσεων, σε
αντίθεση µε την ιδεοληπτική πολιτική της τότε κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ που δεν ευνοούσε τις επενδύσεις. Το θέµα είναι αυτά τα
στοιχεία που θα µας βοηθήσουν. Γιατί λοιπόν αυτά τα στοιχεία
πρέπει να τα αξιοποιήσουµε και πώς; Θέλουµε να τα αξιοποι-
ήσουµε σαφώς επ’ ωφελεία της κοινωνίας, επ’ ωφελεία των πο-
λιτών, των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. 

Αυτός ο προϋπολογισµός φέρει µέτρα στήριξης 4,2 δισεκατοµ-
µυρίων. Δεν θα πω ποια µέτρα είναι, έχουν αναλυθεί συγκεκρι-
µένα, θα πω ποιους ωφελούν: συνταξιούχοι, δηµόσιοι υπάλληλοι,
ένστολοι και Σώµατα Ασφαλείας, ιδιοκτήτες ακινήτων, γιατροί
ΕΣΥ. 

Επίσης θα καταθέσω δύο άλλα στοιχεία που ενισχύουν την κοι-
νωνική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Πίνακας 3.2 της εισηγη-
τικής έκθεσης του προϋπολογισµού. Οι δαπάνες για κοινωνικές
παροχές αυξήθηκαν κατά 147 εκατοµµύρια έναντι του στόχου
του 2002. 

Επίσης, πίνακας 3.22 της εισηγητικής έκθεσης του προϋπολο-
γισµού. Για το 2023 υπάρχει για τα νοσοκοµεία και την πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας θετικό πλεόνασµα κατά 9 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Ωστόσο, δεδοµένου ότι υπάρχει αυξανόµενος βαθµός µετα-
κύλισης του ενεργειακού κόστους σε αγαθά και υπηρεσίες, αυτό
σηµαίνει έντονες πληθωριστικές πιέσεις και για το 2023, άρα µια
αναταραχή και ανατροπή του οικονοµικού και επιχειρηµατικού
προϋπολογισµού. 

Στο πλαίσιο λοιπόν αυτό θα καταθέσω συγκεκριµένες προτά-
σεις και στην κατεύθυνση αυτή, υπό την προϋπόθεση της τήρη-
σης των δηµοσιονοµικών στόχων που είναι διαβατήριο για την
πρόσβαση στις αγορές.

Πρώτο θέµα: Συνταξιούχοι. Αύξηση 7,75%. Θα δουν αυξήσεις
οι συνταξιούχοι µετά από δώδεκα χρόνια. Για τον ΣΥΡΙΖΑ για τις
συντάξεις θα πω δύο πράγµατα, δύο, νοµίζω, αρκούν. Κατάρ-
γηση του ΕΚΑΣ και προσωπική διαφορά του νόµου Κατρούγκα-
λου. 

Όµως σύµφωνα µε τα στοιχεία της «ΗΔΙΚΑ» και του «ΗΛΙΟΣ»,
το 44,6% του συνόλου των συνταξιούχων παίρνει κύρια σύνταξη
658 ευρώ καθαρά, 700 ευρώ µικτά. Αυτό τι καταδεικνύει; Ότι
υπάρχει µια συνταξιοδοτική πενία και θεωρώ ότι θα µπορούσε
να εξεταστεί ένας µόνιµος µηχανισµός στήριξης των χαµηλοσυν-
ταξιούχων. 

Δεύτερο θέµα: κατώτατος µισθός. Η Κυβέρνηση προέβη µέσα
στο 2022 σε µια σηµαντική αύξηση του κατώτατου µισθού κατά
9,7%. Έρχεται λοιπόν τώρα από το 2023 η νέα αύξηση του κα-
τώτατου µισθού. Θεωρώ ότι θα µπορούσε να στοχεύσει σε δύο
ευάλωτες κατηγορίες, επιµέρους δηλαδή στόχευση σε δύο ευά-
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λωτες κατηγορίες: νέοι άνθρωποι και γυναίκες. 
Σε ό,τι αφορά λοιπόν τους νέους ανθρώπους, θα µπορούσε

να επανέλθει στον δηµόσιο διάλογο το ξεπάγωµα των τριετιών
παράλληλα µε ένα πρόγραµµα στήριξης των επιχειρήσεων, διότι
αυτοί που πλήττονται κυρίως από το πάγωµα των τριετιών είναι
οι νέοι άνθρωποι, όσοι έχουν δηλαδή προσληφθεί από τον Φε-
βρουάριο του 2012 και µετά. 

Και δεύτερος στόχος, να µπορέσουµε να εντατικοποιηθούν οι
πολιτικές οι οποίες θα γεφυρώσουν το µισθολογικό κενό ανδρών
και γυναικών, δεδοµένου ότι η Ελλάδα έχει ένα ποσοστό 45,2%
έναντι του µέσου όρου της Ευρώπης που είναι 41%, όπως προ-
κύπτει και από το ΑΠΕ-ΜΠΕ. Θα το καταθέσω και αυτό για τα
Πρακτικά. 

Τρίτον, εκατόν είκοσι δόσεις για τις επιχειρήσεις. Θεωρώ ότι
θα µπορούσε να επανέλθει η ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων
για τις επιχειρήσεις, δεδοµένου ότι υπάρχουν στοιχεία που δεί-
χνουν προς αυτή την κατεύθυνση. Στοιχεία της έκθεσης της Τρά-
πεζας της Ελλάδος. Θα καταθέσω τον πίνακα που δείχνει µείωση
των καταθέσεων επιχειρήσεων κατά 671 εκατοµµύρια τον Οκτώ-
βριο του 2022. 

Επίσης το πραγµατικό ληξιπρόθεσµο χρέος, όπως φαίνεται
από το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής για την 1η Αυγού-
στου του 2022 έχει αυξηθεί ετησίως 2,3 δισεκατοµµύρια και το
εννιάµηνο Ιανουάριος - Σεπτέµβριος του 2022 τα χρέη προς το
ΚΕΑΟ αυξήθηκαν κατά 2,5 δισεκατοµµύρια. Όλα αυτά θα τα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Είναι σηµαντικό ότι το 78% των οφειλετών χρωστάει µέχρι

15.000 ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι αν επανέλθει η ρύθµιση των εκα-
τόν είκοσι δόσεων, οι επιχειρήσεις θα είναι ασφαλιστικά και φο-
ρολογικά ενήµερες και θα εισρεύσουν χρήµατα στα δηµόσια
ταµεία. 

Θα καταλήξω µε τα κόκκινα δάνεια. Άκουσα µε πάρα πολύ
προσοχή την κ. Αχτσιόγλου που είπε: «Φορολογήστε τις τράπε-
ζες». Μα, η κ. Αχτσιόγλου διετέλεσε Υπουργός της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ και θα ασκήσω µια καλόπιστη, πραγµατικά καλόπιστη
κριτική, αλλά τα πράγµατα δεν είναι ούτε τόσο εύκολα ούτε τόσο
απλά. Διότι ο κ. Βαρουφάκης δεν ήταν αυτός που έκλεισε τις
τράπεζες; Και επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ δεν έγινε ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών µε χρήµατα του ελληνικού λαού; Αν ήταν λοιπόν
τόσο απλά και τόσο εύκολα, δεν θα το κάνατε κι εσείς; Προφα-
νώς. Άρα αυτό δεν είναι ούτε απλό ούτε εύκολο. 

Θεωρώ όµως ότι µπορεί να υπάρξει κοινός τόπος για επίτευξη
µιας ελάχιστης συναίνεσης, για άσκηση από όλες τις πλευρές
ουσιαστικής πίεσης για να βρεθεί λύση και στα κόκκινα δάνεια
αλλά και στις αυξήσεις επιτοκίων που έχουν γίνει τώρα και θα
δηµιουργήσουν ίσως µια νέα κόκκινη γενιά δανείων. Καταθέτω
και γι’ αυτό στα Πρακτικά.

Καταλήγοντας λοιπόν, υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό, θεω-
ρώντας ότι είναι ένας προϋπολογισµός που υπό συνθήκες παγ-
κόσµιας αβεβαιότητας βάζει τις προϋποθέσεις για µια ανθεκτική
οικονοµία και το 2023 και θα συνεχίσει να στηρίζει νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι η προηγούµενη συνάδελφος έκανε

µια προσπάθεια εποικοδοµητικών προτάσεων, κυρίως για το τρα-
πεζικό ζήτηµα στο τέλος, αλλά βλέπω ότι ο Υπουργός λείπει σή-
µερα από την Αίθουσα. Φαίνεται ότι έφαγε πολύ ξύλο χθες από
τους τραπεζίτες και δεν κατάφερε να φτάσει στην Ολοµέλεια -
λέω για τον κ. Σταϊκούρα- και έτσι συµφώνησε σε µια πρόταση η
οποία είναι αχαρακτήριστη, θα έλεγα. Όταν συµφωνούµε ότι θα

δώσουµε µόνο το 50% της αύξησης των επιδοτήσεων, κι αυτό
σε ενήµερους δανειολήπτες, που αφορά τελικά είκοσι χιλιάδες
πρόσωπα, καταλαβαίνουµε ότι µιλάµε για µια τουλάχιστον
αστεία, θα τη χαρακτηρίσω, κατάσταση, όταν οι τράπεζες έχουν
δανειστεί µε αρνητικό επιτόκιο από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα εκατοµµύρια και όταν έχει γίνει δύο φορές ανακεφαλαιοποί-
ηση από τα λεφτά του ελληνικού λαού. Αυτή είναι η κατάσταση. 

Συζητάµε λοιπόν σήµερα έναν προϋπολογισµό σε µια ζοφερή
ατµόσφαιρα, που επιβαρύνεται από τον χαµό ενός δεκαεξάχρο-
νου παιδιού από τον αυταρχισµό της Κυβέρνησης, που µεταφέ-
ρει στην Ελληνική Αστυνοµία αυτόν τον αυταρχισµό, µε τη λογική
ότι «έχετε λυµένα τα χέρια σας και άρα κάνετε ό,τι µπορείτε»,
και βεβαίως σε ένα κλίµα υπό το βάρος του σκανδάλου τέλεσης
και συγκάλυψης των υποκλοπών. Και σε µια οποιαδήποτε ευνο-
µούµενη χώρα ο Πρωθυπουργός θα είχε ήδη παραιτηθεί. 

Ο προϋπολογισµός αυτός παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση
ως µια εικονική πραγµατικότητα, ως µια κοσµογονία, που δίνει
ευηµερία και ανάπτυξη. 

Πάµε όµως να δούµε τώρα τα στοιχεία. Πληθωρισµός και ακρί-
βεια. Λόγω έλλειψης χρόνου θα είµαι όσο γίνεται πιο επιγραµµα-
τικός. Μπορεί να υπάρχει µια µικρή µείωση τον Νοέµβριο της
ακρίβειας του πληθωρισµού µε 8,5%, έναντι 12% τον Σεπτέµβριο.
Όµως ο δείκτης ακρίβειας των τιµών των βασικών αγαθών τρέχει
µε ρυθµό αύξησης πάνω από 15%. Τα βασικά είδη, φυσικό αέριο
27,8%, γαλακτοκοµικά 25,3%, ψωµί και δηµητριακά 17,6%, κρέ-
ατα 16,7%, είδη άµεσης κατανάλωσης 14,5%, καφές - τσάι και
λοιπά 10,9%, πετρέλαιο θέρµανσης 10,6%, ένδυση - υπόδηση
10,2%, λαχανικά 11,6%. Και βεβαίως οι ανατιµήσεις αυτές στο
ράφι νίκησαν το περίφηµο «καλάθι του νοικοκυριού» του κ.
Άδωνι.

Για τις επενδύσεις, επειδή επαίρεστε για ορισµένα στοιχεία
του προϋπολογισµού, πράγµατι οι επενδύσεις κινούνται αυξη-
τικά, 10% το 2022, 16% το 2023. Είναι όµως µικρότερος ο ρυθ-
µός από τον προβλεπόµενο. Όπως επίσης πρέπει να δούµε όχι
µόνο τα νούµερα, οι επενδύσεις δεν είναι µόνο νούµερα, αλλά
είναι και ποιοτικά χαρακτηριστικά. 

Διερωτώµαι, αυτές οι επενδύσεις συνάδουν όλες σε ένα µον-
τέλο βιώσιµης και ισόρροπης ανάπτυξης µε κοινωνικό και οικο-
λογικό πρόσηµο; Κατά την άποψή µας, εφόσον µιλάµε µόνο για
επενδύσεις του τύπου «στρατηγικές επενδύσεις», που έχει εγ-
κρίνει το Υπουργείο Ανάπτυξης τα τελευταία τρία χρόνια, τριάντα
δύο επενδύσεις ύψους 7,7 δισ., κυρίως τουριστικές επενδύσεις
πεντάστερων ξενοδοχείων και ενεργειακές επενδύσεις φαραω-
νικών αιολικών πάρκων, τα οποία γίνονται χωρίς χωροταξικό σχε-
διασµό και χωρίς την πρόβλεψη φέρουσας ικανότητας. Άρα
φέρνουν κέρδη µόνο στους επενδυτές και όχι κέρδη στις τοπικές
κοινωνίες, ενώ ταυτόχρονα δηµιουργούν προϋποθέσεις περιβαλ-
λοντικής καταστροφής και αλλοίωσης της οικονοµίας κλίµακας
των συγκεκριµένων περιοχών. 

Εξαγωγές: τεράστιο εµπορικό έλλειµµα 70,4% σε ετήσια βάση.
Διότι ακριβώς δεν παράγουµε, αλλά εισάγουµε. 

Η ανάπτυξη 5% για το 2022 και όλοι οι διεθνείς και οι λοιποί
οργανισµοί λένε ότι θα κυµανθεί το 2023 από 1% έως 2%, και βε-
βαίως µέσα σε ένα πλαίσιο µεγάλης µείωσης της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης και µείωσης των κοινωνικών δαπανών.

Η ανεργία: Έχουµε σε απόλυτους αριθµούς µείωση, αλλά η
υποαπασχόληση είναι το κύριο χαρακτηριστικό της απασχόλη-
σης. Μιλάµε για µερική απασχόληση 57% έναντι πλήρους απα-
σχόλησης 43%, ενώ στους νέους η ανεργία από δεκαπέντε έως
είκοσι τεσσάρων ετών είναι στο 27,3%. 

Όσο για τη φορολογία, κι αυτή θα αυξηθεί στα 56 δισ. το 2023,
από τα 54 δισ. εισπραχθέντα φέτος, µε καθοριστική συµµετοχή
των εισπράξεων από τον ΦΠΑ, που κατευθύνεται κατά κύριο
λόγο στην αισχροκέρδεια των παρόχων. 

Όσο για το ιδιωτικό χρέος, φέτος έχουµε αύξηση 5,7 δισ.,
έναντι συνολικού χρέους προς τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία και
εφορίες πάνω από 258 δισεκατοµµύρια. 

Επειδή ο χρόνος τρέχει, θα πω δυο λόγια για τη νησιωτικό-
τητα. Για µια ακόµα χρονιά, επειδή µίλησε και χθες ο Υπουργός
Ναυτιλίας κ. Πλακιωτάκης, δεν διακρίναµε ποιο είναι το περίφηµο
κονδύλι για το µεταφορικό ισοδύναµο. Το µεταφορικό ισοδύναµο
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είναι ένα εµβληµατικό µέτρο, το οποίο θεσµοθέτησε η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018. Σήµερα έχει απαξιωθεί και οι πληρω-
µές καθυστερούν πάνω από έναν χρόνο στις επιχειρήσεις. Μόλις
χθες κάποιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας διαγκωνιζόµενοι
ότι ήταν δική τους επιτυχία, προσπάθησαν να εµφανίσουν ότι θα
πληρώσει η Κυβέρνηση. Όµως δεν στέκεται έτσι ένα τέτοιο εµ-
βληµατικό µέτρο. Ας µας πουν λοιπόν ποιο είναι το συγκεκριµένο
κονδύλι. Εµείς είχαµε δώσει 50 εκατοµµύρια την πρώτη χρονιά,
το 2018, 150 τη δεύτερη. Εδώ δεν υπάρχει καν συγκεκριµένος
κωδικός.

Όσον αφορά τον ΦΠΑ στα νησιά, τους µειωµένους συντελε-
στές, υπάρχει οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης από πέρυσι, που
λέει ότι θα εφαρµοστεί δυνητικά από το 2024. Εµείς λέµε ότι δεν
υπάρχει κανένας λόγος. Ιδού η Ρόδος. Η Κυβέρνηση µπορεί από
τώρα να εφαρµόσει τον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ στις νησιωτι-
κές περιοχές. Δεν υπάρχει καµµία δέσµευση που να το αποτρέ-
πει.

Και σε ό,τι αφορά την κάλυψη των άγονων γραµµών, το κον-
δύλι που προβλέπει ο προϋπολογισµός είναι 63,3 εκατοµµύρια,
έναντι υποσχέσεων 140 εκατοµµυρίων. 

Ένας τέτοιος λοιπόν προϋπολογισµός, ο οποίος οξύνει τις κοι-
νωνικές ανισότητες, προβλέπει αυξήσεις µισθών και συντάξεων
πολύ κάτω από τις πραγµατικές ανάγκες και από την ακρίβεια
που καλπάζει, που ενισχύει τους λίγους και εκλεκτούς, που δι-
αιωνίζει τις κακοπληρωµένες δουλειές υποαπασχόλησης, που
ιδιωτικοποιεί την υγεία και το κοινωνικό κράτος, απέναντι σε
αυτόν τον προϋπολογισµό απαιτείται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
βιώσιµης ανάπτυξης, µε το βλέµµα στην κοινωνική πλειοψηφία
και στη διάσωση της πολιτιστικής και περιβαλλοντικής κληρονο-
µιάς της χώρας. 

Ένα τέτοιο σχέδιο παρουσίασε ο Πρόεδρός µας Αλέξης Τσί-
πρας στη ΔΕΘ, µε τις έξι εθνικές προτεραιότητες, που είναι ένα
σχέδιο κοστολογηµένο απόλυτα και ολιστικό, µε έλεγχο της ΔΕΗ
από το δηµόσιο, µε έλεγχο της Εθνικής Τράπεζας από το δηµό-
σιο, µε αυξήσεις µισθών και τιµαριθµική αναπροσαρµογή, µε κα-
ταβολή των αναδροµικών στους συνταξιούχους σε τρεις ετήσιες
δόσεις, µε αφορολόγητο στους ελεύθερους επαγγελµατίες στα
10.000 ευρώ και κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, µε σύ-
σταση του νέου ΕΣΥ, µε κατάργηση του Πτωχευτικού Κώδικα, µε
ενίσχυση των ΑΜΕΑ, µε επιδόµατα µητρότητας, µε στεγαστική
πολιτική που δεν θα υπηρετεί τις τράπεζες και µε ένα ριζικά δια-
φορετικό παραγωγικό µοντέλο οικονοµικής, κοινωνικής και οικο-
λογικής ανάπτυξης.

Ένα τέτοιο σχέδιο θα εφαρµόσει η νέα προοδευτική κυβέρ-
νηση που θα προκύψει από τις εκλογές µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία, Βουλευτής Δωδεκανήσου,
κ. Ιωάννης Παππάς. Τα είπα όλα, δεν έχετε παράπονο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να είστε καλά, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητέ συνά-
δελφε από τις Κυκλάδες, το «ιδού η Ρόδος» το είπε και ο Πρό-
εδρος το 2015 προεκλογικά, αλλά ξέρετε έµενε ο λαός στο
πήδηµα, δυστυχώς, γιατί καταργήσατε εσείς τους µειωµένους
φορολογικούς συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά µας. Εσείς κόψατε
αυτό το αναπτυξιακό µέτρο και έρχεστε τώρα να µιλάτε εδώ
µέσα στη Βουλή για το «ιδού η Ρόδος». 

Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά βλέπω τελικά ότι δεν βάζετε µυαλό
όλοι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, αγαπητοί συνάδελφοι. Ακούµε ότι µε έναν
νόµο, µε ένα άρθρο θα καταργήσετε τα πάντα. Ακούµε ξανά το
«ιδού η Ρόδος». Θέλει λίγη προσοχή γιατί ο κόσµος έχει µνήµη
και δεν ξεχνάει. 

Μιλώντας τον Δεκέµβρη του 2019 από αυτό το Βήµα στη συ-
ζήτηση για την κύρωση του προϋπολογισµού, µια κορυφαία κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, είχα αναφέρει πως πρόκειται για µία
ιστορική ευκαιρία για την Ελλάδα και την ελληνική οικονοµία να
κάνουν ένα άλµα πιο γρήγορο από τη φθορά, όπως έγραφε ο
ποιητής του Αιγαίου Οδυσσέας Ελύτης.

Ο προϋπολογισµός τον οποίο συζητάµε σήµερα, αποτελεί µια
ιστορική στιγµή για την παρούσα κοινοβουλευτική περίοδο. Είναι
η υλοποίηση µιας κυβερνητικής πορείας που βασίστηκε στη συ-
νέχεια, στη συνέπεια, στη σταθερότητα και στη βελτίωση της κοι-
νωνικής συνοχής. Πρόκειται για τον πρώτο προϋπολογισµό που
συζητείται στην Ελληνική Αντιπροσωπεία εκτός µνηµονιακού
προγράµµατος. Πρόκειται για τον πρώτο προϋπολογισµό εκτός
πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Είναι µια ιστορική στιγµή που
πρέπει να γνωρίζουν όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες σε
όλα τα µήκη και πλάτη. 

Με τον προϋπολογισµό του 2023, η Ελλάδα επιστρέφει σε δη-
µοσιονοµική ευστάθεια και αντιµετωπίζει το µέλλον µε ρεαλισµό.
Γνωρίζουµε όλοι την κατάσταση στην οποία βρίσκεται η παγκό-
σµια οικονοµία. Γνωρίζουµε, επίσης, ότι είναι και ο τελευταίος
προϋπολογισµός πριν τις εκλογές. Τι θα έκαναν κάποιοι άλλοι αν
ήταν στη θέση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη; Ξέρετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης, άρτον και θεάµατα παροχολογία και υποσχέ-
σεις, όλα για όλα, για λίγη ακόµα παραµονή στην εξουσία και τη
διατήρηση των κοµµατικών φέουδων. 

Ας µην κάνουµε όµως τη συζήτηση µε όρους παρελθόντος, µε
όρους δικούς σας, αλλά µε όρους του παρόντος και του µέλλον-
τος. Εκείνοι που θα κρίνουν άλλωστε είναι οι Ελληνίδες και οι Έλ-
ληνες πολίτες και κανείς άλλος. 

Έχετε αφιερώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, πολλά λεπτά, πολύ χρόνο για την ενεργειακή κρίση και
την επίπτωση στο κόστος ζωής. Και καλά κάνετε διότι είναι ένα
θέµα το οποίο µας αγγίζει όλους ανεξαιρέτως. Όµως, να λέτε τα
πράγµατα όπως είναι και όχι όπως σας βολεύουν κατά περί-
πτωση. Από το ξέσπασµα της παγκόσµιας ενεργειακής κρίσης -
τονίζω το «παγκόσµιας» γιατί έχετε πείσει τους εαυτούς σας ότι
είναι δική µας η κρίση- η Κυβέρνηση προχώρησε σε παρεµβάσεις
που θεσµοθετήθηκαν για τη στήριξη νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων, οι οποίες είχαν και έχουν ως κύριο στόχο να απορροφή-
σουν µεγάλο µέρος των ανατιµήσεων της ενέργειας. 

Το δηµοσιονοµικό κόστος των παρεµβάσεων για το 2022 εκτι-
µάται κοντά στα 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το έτος 2023 προ-
βλέπονται µέτρα 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση
του αυξηµένου κόστους ενέργειας, 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για
τα νοικοκυριά και 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις επιχειρήσεις.
Επιδότηση στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας, επιδότηση
στην κατανάλωση φυσικού αερίου, επιστροφή 60% της αύξησης
του κόστους ηλεκτρικής ενέργειας για οικιακά τιµολόγια µέσω
του Power Pass και άνω του 80% µέσω επιδοτήσεων σε λογαρια-
σµούς.

Πιστώσεις ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ για το 2023 για πι-
θανές µελλοντικές δαπάνες, επιδότηση 80% στην αύξηση του
κόστους ηλεκτρικής ενέργειας σε παροχές αγροτικής χρήσης,
µέτρα ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση
της ενεργειακής κρίσης, επιπλέον του µηχανισµού επιδότησης
ρεύµατος και φυσικού αερίου. Εφάπαξ ενίσχυση 250 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες πολίτες χα-
µηλοσυνταξιούχους, µακροχρόνια ανέργους, δικαιούχους
επιδόµατος ΑΜΕΑ, δικαιούχους ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος. Αύξηση και διεύρυνση του επιδόµατος θέρµανσης για ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες πολίτες και επιδότηση πετρε-
λαίου, επιδότηση διακοσίων πενήντα χιλιάδων αγροτών για το
αυξηµένο κόστος λιπασµάτων και πενήντα χιλιάδων κτηνοτρό-
φων για τις τιµές στις ζωοτροφές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ και σε ένα ζήτηµα
το οποίο καταλαβαίνω ότι ξενίζει όσους το ακούν από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση που επέβαλαν είκοσι εννέα και πλέον φό-
ρους. Όσο και αν σας φαίνεται περίεργο, θα µειωθούν και άλλο
οι φόροι, ναι θα µειωθούν κι άλλο οι φόροι. Το έχω ξαναπεί στο
παρελθόν. Πάρτε χαρτί και µολύβι. Γιατί τελικά όσο κι αν σας
επαναλαµβάνουµε εδώ µέσα, είστε και αµαθείς και δεν θέλετε
ούτε να γνωρίσετε ούτε να µαθαίνετε. 

Σχεδιαζόµενες παρεµβάσεις φορολογικού και ασφαλιστικού
χαρακτήρα για το 2023 αφορούν στη µόνιµη κατάργηση της κα-
ταβολής ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στους υπαλλήλους του
δηµοσίου, στους συνταξιούχους και στον ιδιωτικό τοµέα από το
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2023, µε σκοπό την αύξηση του πραγµατικού εισοδήµατος. Αυτό
µεταφράζεται σε ετήσιο δηµοσιονοµικό κόστος 1,64 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ, σε διατήρηση σε µόνιµη βάση της µείωσης κατά
τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών των µι-
σθωτών του ιδιωτικού τοµέα. Αυτό µεταφράζεται σε ετήσιο δη-
µοσιονοµικό κόστος 871 εκατοµµύρια ευρώ. 

Στη συνέχιση εντός του 2023 της µείωσης του ΦΠΑ σε µία
σειρά υπηρεσιών, το οποίο µεταφράζεται σε δηµοσιονοµικό κό-
στος κοντά στα 205 εκατοµµύρια ευρώ, η κατάργηση της ειδικής
εισφοράς 1% υπέρ του ταµείου πρόνοιας δηµοσίων υπαλλήλων,
η κατάργηση υπό προϋποθέσεις του τέλους επιτηδεύµατος και
η αναστολή του ΦΠΑ για νέες οικοδοµές έως το τέλος του 2024,
αυτό το πακέτο όλο µαζί µεταφράζεται σε πάνω από 100 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να δούµε και ορι-
σµένα στοιχεία της ελληνικής οικονοµίας, τα οποία αποτυπώνον-
ται και στους δείκτες και στους πίνακες τους οποίους τόσο πολύ
σας αρέσει να µελετάτε. Έχετε κατηγορήσει πολλές φορές την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι εναντίον των δηµο-
σίων επενδύσεων. Η πραγµατικότητα σας διαψεύδει. Το 2023 οι
επενδύσεις θα ανέλθουν συνολικά σε 12 δισεκατοµµύρια, αξιο-
ποιώντας εθνικούς πόρους αλλά και το Ταµείο Ανάκαµψης µε
αποτέλεσµα το ποσοστό επί του ΑΕΠ να είναι και να υπερβεί το
5% του ΑΕΠ, το οποίο θα είναι κοντά στα 224 δισεκατοµµύρια,
αυξηµένο από το 2018 πάνω από 45 δισεκατοµµύρια ή σχεδόν
το 25%. Και να πω επίσης ότι οι δηµόσιες επενδύσεις την τελευ-
ταία δεκαετία ήταν από 3,1% έως 3,7% του ΑΕΠ, έτσι για να θυ-
µόµαστε και να ξέρουµε τι λέµε σ’ αυτόν εδώ τον χώρο. 

Θα προσθέσω επίσης και κάποια δεδοµένα τα οποία δεν αµ-
φισβητούνται. Η ανεργία µειώνεται σταθερά και από το 17,3%
βρίσκεται στα 11,6% και η πορεία της θα είναι καθοδική τα επό-
µενα χρόνια. Ο κατώτατος µισθός έχει αυξηθεί ήδη δύο φορές
και αναµένεται και τρίτη αύξηση εντός του 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ακριβώς ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
πάρα πολύ.

Η ελληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε συνολικά έντεκα φορές
τα τελευταία τρία χρόνια και η άνοδος σε επενδυτική βαθµίδα
είναι ο στόχος για το 2023. Οι επενδύσεις αναµένεται να σηµει-
ώσουν φέτος ιστορικό υψηλό, όπως και οι εξαγωγές. Η ενίσχυση
της εθνικής άµυνας µε αυξηµένες δαπάνες 5,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ για παραλλαγές οπλικών συστηµάτων κάνει την πατρίδα
µας δυνατή. Η χώρα θωρακίζεται, η χώρα ισχυροποιείται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, καθώς κλείνω
να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα ζωτικής σηµασίας για τα Δωδεκά-
νησα και τα νησιά του Αιγαίου. Αναφέροµαι στους µειωµένους
συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά µας. Το 2019 από το Βήµα αυτό είχα
ζητήσει να ανοίξουµε τη µεγάλη κουβέντα για την αποκατάσταση
του µειωµένων φορολογικών συντελεστών, όπως και έγινε µέσα
σε αυτά τα χρόνια παρά τη δύσκολη συγκυρία λόγω των συνθη-
κών. 

Αποτέλεσµα, αγαπητοί συνάδελφοι των Κυκλάδων, ήταν να
διορθωθεί το λάθος του ΣΥΡΙΖΑ µε συντονισµένες ενέργειες του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, του αρµόδιου Υπουργού
Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα και της τότε Γενικής Γραµµατέα Φο-
ρολογικής Πολιτικής και Δηµόσιας Περιουσίας κ. Αθηνάς Κα-
λύβα, την οποία ευχαριστώ θερµά για την συστηµατική δουλειά,
την επιµονή, την αποτελεσµατικότητα και την µεταξύ µας συνερ-
γασία. 

Η πρόταση οδηγίας, όπως υιοθετήθηκε, κατοχυρώνει σε µό-
νιµη βάση τη δυνατότητα της Ελλάδος για εφαρµογή ειδικών µει-
ωµένων συντελεστών έως και 30% στο ΦΠΑ στα νησιά του
Αιγαίου. 

Ευχή και στόχος όλων µας είναι στο άµεσο µέλλον να συζη-
τάµε µε τους φορολογικούς συντελεστές και στα Δωδεκάνησα
να είναι µειωµένοι και να µην αντιµετωπιζόµαστε ως λαϊκιστές
από κάποιους. 

Όπως έλεγε, κλείνοντας, ο µεγάλος ρήτορας της αρχαιότητας
ο Σωκράτης, το µέλλον σου θα είναι καλό αν τακτοποιήσεις καλά
το παρόν και εµείς το παρόν, τα τελευταία τρία χρόνια το φρον-

τίσαµε, έτσι ώστε ο προϋπολογισµός να αποτελεί εγγύηση για
το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα
από την Νέα Δηµοκρατία, κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Υπουργέ, ο φετινός προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος
της πρώτης θητείας αυτής της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Έχει καταρτιστεί δε σε ένα εξαιρετικά
αβέβαιο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον, λόγω των γνωστών γε-
γονότων που ταλανίζουν σε πανευρωπαϊκό επίπεδο όλες τις εθνι-
κές οικονοµίες εδώ και δύο χρόνια. Πανδηµία, πόλεµος στην
Ουκρανία, ενεργειακή κρίση, επιδεινούµενες διµερείς σχέσεις µε
την Τουρκία. 

Συνεπώς το κύριο µέληµα κάθε Υπουργού Οικονοµικών, που
είναι η εξασφάλιση οικονοµικής σταθερότητας, προβάλλει σή-
µερα ακόµα πιο επιτακτικά ως αναγκαιότητα. Αυτό ακριβώς επι-
χειρεί να πετύχει ο νέος προϋπολογισµός, µε έµφαση στην
ανάπτυξη και τις επενδύσεις. Τα οφέλη που θα προκύψουν θα
µπορέσουν να χρησιµοποιηθούν για την ενίσχυση των πιο αδύ-
ναµων ως δίχτυ ασφαλείας. 

Πριν πάµε, όµως, στα θετικά του φετινού προϋπολογισµού, θα
ήθελα να υπενθυµίσω πολλά από τα θετικά που πετύχαµε ως Κυ-
βέρνηση τα τελευταία αυτά χρόνια. Γιατί, ξέρετε, υπάρχει η τάση
να ξεχνιούνται ή να θεωρούνται ως κάτι το δεδοµένο.

Στο επίπεδο της οικονοµίας θα µπορούσα να πω πολλά. Θα
περιοριστώ να πω ότι η Κυβέρνηση αντιµετώπισε και αντιµετω-
πίζει τις προκλήσεις στηρίζοντας την κοινωνία. Διέθεσε 43 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για µέτρα στήριξης των επιχειρήσεων, των
αγροτών, των εργαζοµένων και των ανέργων στη διάρκεια της
πανδηµίας. Κράτησε έτσι όρθιο τον παραγωγικό ιστό και παρά
την καταστροφολογία της Αντιπολίτευσης, πέτυχε το 2021
ρυθµό ανάπτυξης στο 8,3% που συνεχίζεται µάλιστα το 2022
κοντά στο 6%. Διέθεσε πάνω από 12 δισεκατοµµύρια ευρώ για
την ανακούφιση νοικοκυριών και επιχειρήσεων απέναντι στις
ενεργειακές ανατιµήσεις. 

Από την πρώτη στιγµή της συγκρότησής της η Κυβέρνηση ξε-
κίνησε µόνιµες µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών που
τονώνουν το διαθέσιµο εισόδηµα νοικοκυριών, στηρίζουν τις επι-
χειρήσεις και δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας. Προχώρησε
σε έκτακτες ενισχύσεις των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας, αύ-
ξησε τον κατώτατο µισθό σε βαθµό που προσθέτει στους χαµη-
λόµισθους ένα επιπλέον µισθό τον χρόνο. Για την καταπολέµηση
της ακρίβειας στους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύµατος, το πε-
τρέλαιο θέρµανσης και κίνησης, διατέθηκαν τεράστια κονδύλια.
Έγιναν µεταρρυθµίσεις στην παιδεία, στην υγεία, στην ηλεκτρο-
νική διακυβέρνηση, στην εργασία. 

Όσον αφορά στην εθνική µας άµυνα, η πατρίδα µας προχώ-
ρησε στην ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεών µας και της απο-
τρεπτικής δυνατότητάς της. Πολύ γρήγορη προσθήκη των
αεροσκαφών Ραφάλ, αγορά υπερσύγχρονων φρεγατών, αγορά
ανθυποβρυχιακών ελικοπτέρων. Δροµολογήθηκε η προµήθεια
των F-35. Η Ελλάδα έτσι έγινε παράγοντας σταθερότητας και
ασφάλειας στην ταραγµένη γειτονιά µας.

Ο φετινός προϋπολογισµός περιλαµβάνει τις εξής προτεραι-
ότητες:

Πρώτη προτεραιότητα, η υλοποίηση παρεµβάσεων για την αν-
τιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων των πολυεπίπεδων κρί-
σεων. Παρεµβάσεις γενναίες και αποτελεσµατικές, όπως είναι οι
επιδοτήσεις στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού
αερίου. Η αναδροµική επιστροφή σηµαντικού ποσοστού της επι-
βάρυνσης του ενεργειακού κόστους για οικιακά τιµολόγια. Η αύ-
ξηση του επιδόµατος θέρµανσης και η επιδότηση του πετρελαίου
θέρµανσης και κίνησης. Η οικονοµική ενίσχυση των πολιτών, µε
κοινωνικά κριτήρια για τη σηµαντική επιβάρυνση στα καύσιµα. Η
εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση ευάλωτων συµπατριωτών µας, η στή-
ριξη γεωργών και κτηνοτρόφων, η επιδότηση και µείωση του ΦΠΑ
στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές, µε την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο. 

Θέµατα που ξεκινήσαµε από πέρυσι µε επιµονή, µε τους αρ-
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µόδιους Υπουργούς: Εδώ θα ήθελα να τονίσω τη µεγάλη προ-
σπάθεια που καταβάλλεται από την Κυβέρνηση για τις αποζηµιώ-
σεις του ΕΛΓΑ και µε την κρατική αρωγή, όπου οι ζηµιές του
καλοκαιριού σε ένα εξάµηνο περίπου εξοφλούνται. Δεν φτάνει,
όµως, µόνο αυτό. Πιστεύω ότι µε µια µεταρρύθµιση του απαρ-
χαιωµένου συστήµατος του ΕΛΓΑ που πρόκειται να γίνει το επό-
µενο διάστηµα, να αυτοµατοποιήσουµε και να εκσυγχρονίσουµε
το σύστηµα για γρήγορες και δίκαιες αποζηµιώσεις.

Επίσης, πρέπει να διατεθούν περισσότερα κονδύλια ή να βρε-
θεί τρόπος να εγκριθούν και οι επιλαχόντες στο πρόγραµµα νέων
αγροτών, διότι θα παραµείνουν στον τόπο µας για να εργαστούν
τη στιγµή που το δηµογραφικό πρόβληµα είναι τεράστιο και το
βλέπουµε εντονότερα στον Νοµό Σερρών.

Υλοποιούνται έργα σε όλη την Ελλάδα που αφορούν την αγρο-
τική παραγωγή, αντιπληµµυρικά, αγροτικής οδοποιίας, έργα
ΣΔΙΤ, έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και από το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης. Επίσης, δροµολογούνται έργα, προκειµέ-
νου να ωριµάσουν και να δηµοπρατηθούν στο άµεσο µέλλον σε
όλες τις περιφέρειες, ανάλογα µε τις ανάγκες τους και εν προ-
κειµένω, αρδευτικά έργα που θα αυξήσουν την αγροτική παρα-
γωγή.

Δύο καίριας σηµασίας αγροτικά αρδευτικά έργα για τον Νοµό
Σερρών είναι πρώτον, το 2ο Αρδευτικό Δίκτυο Σερρών, γνωστό
ως ΤΟΕΒ Προβατά και δεύτερον, το 5ο Αρδευτικό Δίκτυο Στυλί-
δας, γνωστό ως ΤΟΕΒ Δήµητρας, που θα αναβαθµίσουν την άρ-
δευση συνολικά για πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες
στρέµµατα καλλιεργήσιµων εκτάσεων.

Δεύτερη προτεραιότητα, η συνέχιση και η ενίσχυση των φο-
ροελαφρύνσεων για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Έτσι, κοντά
στις περισσότερες από πενήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστι-
κών εισφορών της τελευταίας τριετίας, έρχονται να προστεθούν
η µονιµοποίηση της κατάργησης της ειδικής εισφοράς αλληλεγ-
γύης για όλους τους πολίτες, η µονιµοποίηση της µείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών, η κατάργηση της ειδικής εισφοράς 1%
υπέρ του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων, η κατάργηση
υπό προϋποθέσεις του τέλους επιτηδεύµατος, η επέκταση των
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ σε υπηρεσίες µεταφοράς προσώ-
πων, σε υπηρεσίες διάθεσης µη αλκοολούχων ποτών και ροφη-
µάτων, στα εισιτήρια κινηµατογράφων, στα γυµναστήρια κ.λπ.,
η επέκταση της αναστολής του ΦΠΑ για νέες υποδοµές.

Τρίτη προτεραιότητα, η στήριξη και ενίσχυση του διαθέσιµου
εισοδήµατος των πολιτών. Πέραν της κατάργησης της εισφοράς
αλληλεγγύης και της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών, η Κυ-
βέρνηση προχωρά µεταξύ άλλων σε νέα αύξηση του κατώτατου
µισθού, σε σηµαντική και µόνιµη αύξηση των συντάξεων, στην
αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ.

Τέταρτη προτεραιότητα, η άσκηση κοινωνικής πολιτικής µε τη
στήριξη των πιο ευάλωτων συµπατριωτών µας. Προχωρά η πρό-
σθετη οικονοµική ενίσχυση δύο εκατοµµυρίων τριακοσίων χιλιά-
δων συµπατριωτών µας, χαµηλοσυνταξιούχων, ανασφάλιστων
υπερηλίκων, δικαιούχων επιδοµάτων ΑΜΕΑ, µακροχρόνια ανέρ-
γων, δικαιούχων ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, δικαιού-
χων επιδόµατος παιδιών ΟΠΕΚΑ. Η επέκταση του επιδόµατος
µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα, η υλοποίηση πλέγµατος παρεµ-
βάσεων για την αντιµετώπιση του σηµαντικού προβλήµατος της
στέγασης, ιδιαίτερα για τους νέους ανθρώπους και τα νέα ζευ-
γάρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω την αναγκαιότητα οι τράπε-
ζες να ευθυγραµµιστούν µε τις υποδείξεις της Κυβέρνησης, όσον
αφορά στα δάνεια των πολιτών. Το χάσµα µεταξύ επιτοκίων δα-
νεισµού και καταθέσεων είναι τεράστιο. Πρέπει να υπάρξει µία
λελογισµένη λύση του προβλήµατος που έρχεται από παλιά,
αλλά, εξαιτίας και της ενεργειακής κρίσης, παραµένει θηλιά για
τους δανειολήπτες και την οικονοµία γενικότερα.

Πέµπτη προτεραιότητα, η βέλτιστη εκτέλεση του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Έκτη προτεραιότητα, η ενίσχυση της εθνικής άµυνας µε αυ-
ξηµένες δαπάνες για φυσικές παραλαβές οπλικών συστηµάτων.
Έτσι η χώρα θωρακίζεται και ισχυροποιείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θεόφιλε, κλείσε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

φετινός προϋπολογισµός είναι ένας προϋπολογισµός συνέπειας,
συνέχειας και σταθερότητας σε µια περίοδο αυξηµένων διεθνών
προκλήσεων, ανοδικών κινδύνων, έντονης µεταβλητότητας και
υψηλής αβεβαιότητας.

Δεν διεκδικούµε το αλάθητο. Όµως, η καταστροφολογία της
Αντιπολίτευσης, που στέκεται πάντοτε απέναντι σε όλα αυτά τα
µεγάλα ζητήµατα, επιδιώκοντας µόνο πρόσκαιρα κοµµατικά
οφέλη, θα αναδείξει ότι µεταξύ του λαϊκισµού και της ορθολογι-
κής υπεύθυνης πολιτικής που ασκεί η Κυβέρνηση, ο πολίτης επι-
βραβεύει τη δική της στάση και συµπεριφορά προς όφελος του
κοινωνικού συνόλου και της πατρίδος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θεόφιλε, δεν µπορώ
άλλο. Κλείσε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Η πολιτική, όµως, έχει χιλιοειπω-
θεί, είναι η τέχνη του εφικτού. Η Νέα Δηµοκρατία, το κόµµα που
εκπροσωπούµε σήµερα εδώ µε την παρουσία µας στην πρωτο-
φανή αυτή συγκυρία, οφείλει να κάνει ό,τι είναι ανθρωπίνως δυ-
νατό για να επεκτείνει όσο το δυνατόν περισσότερο τα όρια του,
ώστε να µας συµπεριλάβει όλους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Γκιόλας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τον πα-
ρόντα προϋπολογισµό ο Υπουργός Οικονοµικών διατείνεται ότι
θα ληφθούν µέτρα αποσκοπούντα στη βελτίωση της ζωής και της
ευηµερίας όλων των πολιτών.

Στο καίριο, όµως και βασικό αυτό στοιχείο εστιάζεται και η δια-
φωνία µας. Είναι βέβαιο ότι εκείνοι που δεν θα νιώθουν απογοη-
τευµένοι από τα µέτρα σας είναι οι τέσσερις µεγάλες εταιρείες
προµήθειας και παροχής ηλεκτρικής ενέργειας, που, παρά τον
απηνή διωγµό που τους ασκείτε µε την εξαγγελία φορολόγησης
των κερδών τους σε ποσοστό 95% και παρ’ ότι έχει περάσει ήδη
ενάµιση έτος, δεν έχουν ακόµα πληρώσει ούτε 1 ευρώ. Το πώς
θα προσδιοριστούν τα υπερκέρδη τους είναι µια άλλη πονεµένη
ιστορία, που δεν αντέχει σε σοβαρή κριτική!

Από κοντά τρισευτυχισµένοι αισθάνονται και µε τις υπερει-
σπράξεις τους οι πέντε - έξι αλυσίδες υπεραγορών, αλλά και οι
αντίστοιχες εταιρείες ηλεκτρονικού εµπορίου, που είδαν τα
κέρδη τους να εκτινάσσονται καθ’ όλη τη διάρκεια της τριετούς
πανδηµίας.

Καθόλου δυσαρεστηµένοι δεν πρέπει να νιώθουν και οι τρα-
πεζικοί όµιλοι των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών, µε τα υπε-
ρέσοδά τους µόνο από τη χαώδη διαφορά των επιτοκίων
καταθέσεων και δανείων και των λοιπών προµηθειών να εκτινάσ-
σονται το τρέχον έτος σε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Παρ’ όλα
αυτά, οι παροχές τους δεν υπερβαίνουν ούτε τα 10 εκατοµµύρια
για τους ανθρώπους που έχουν επιφορτιστεί µε τραπεζικά δά-
νεια.

Τέλος, κανένα παράπονο δεν µπορούν να εκφράζουν και οι
συµπαθείς εφοπλιστικές εταιρείες µεταφοράς πετρελαίου και
υγροποιηµένου αερίου, που, παρά τις διεθνείς συγκυρίες, εφαρ-
µόζουν το περιλάλητο δόγµα «να κάνουµε την κρίση ευκαιρία».
Δηλαδή, µε άλλα λόγια, «ο λύκος στην αναµπουµπούλα χαίρε-
ται»! Και έτσι, αυξάνουν και αυτοί τα υπερκέρδη τους.

Στον αντίποδα, οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι, οι νέοι, η µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα, η συντριπτική πλειοψηφία των αυτοα-
πασχολούµενων είναι αυτοί που υφίστανται τα επίχειρα της
ανέλεγκτης και ανεξέλεγκτης κερδοφορίας όλων αυτών των κα-
πιταλιστικών οµίλων.

Αλλιώς, πώς θα διατηρηθεί η επίπλαστη δηµοσιονοµική ισορ-
ροπία και η δήθεν ευηµερία για όλους τους πολίτες της, την
οποία ευαγγελίζεστε εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης. Όταν συσ-
σωρεύονται κέρδη για όλους αυτούς τους προνοµιούχους µετα-
πράτες, ποιοι θα είναι οι χαµένοι; Ποιοι είναι οι χαµένοι; Από
ποιων τις τσέπες φεύγουν, αν όχι από τα λαϊκά και µεσαία στρώ-
µατα της κοινωνίας;

Τα προ µηνών στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, για να µη λένε ότι υπερ-
βάλλουµε, δηλώνουν πως τα 3,1 εκατοµµύρια συµπολιτών µας
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είναι αντιµέτωποι µε το φάσµα της φτώχειας. Επιπλέον, το 35,6%
των νοικοκυριών δυσκολεύεται να πληρώσει τους λογαριασµούς
του. Πάνω από τον έναν στους δύο έχουν απλήρωτες οφειλές σε
λογαριασµούς ενέργειας. Τα νοικοκυριά µε µισθό έως 750 ευρώ
έχουν απώλεια του 40% της αγοραστικής τους δύναµης. Τέλος,
το 80% του εισοδήµατος των ασθενέστερων ξοδεύεται σε τρό-
φιµα και ενοίκιο.

Διερωτάσθε αν αυτοί οι άνθρωποι θα µπορέσουν να επιβιώ-
σουν ή µε ποιον τρόπο θα βελτιώσουν τη ζωή τους και θα εξα-
σφαλίσουν την ευηµερία τους, για την οποία νοιάζεται, όπως λέει
η Κυβέρνηση. Υπάρχει, βέβαια και η παλιά συµβουλή της Μαρίας
Αντουανέτας, να αντικαταστήσουν το ψωµί που θα τους λείψει
µε το παντεσπάνι. Απλά πράγµατα!

Σύµφωνα µε τις προβλέψεις σας, ο φετινός προϋπολογισµός
αναµένεται να είναι ο πρώτος πλεονασµατικός. Ταυτόχρονα,
όµως, προβλέπει τεράστια µείωση στην ιδιωτική κατανάλωση.
Πλεονασµατικός, λοιπόν, ο προϋπολογισµός, µε 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ µόνο για ενδεχόµενη στήριξη του 2023 και για τις έκτα-
κτες συνθήκες, που δυστυχώς έρχονται, όταν φέτος ο
λογαριασµός ανήλθε στα 10,6 δισεκατοµµύρια, όπως λέτε. Πώς
θα βρεθούν µέτρα στήριξης και για την ενεργειακή φτώχεια που
έρχεται; Είναι µήπως αυτή ρεαλιστική πρόβλεψη;

Βλέπουµε, λοιπόν, έναν προϋπολογισµό µε σενάριο στασιµό-
τητας για την ανάπτυξη της ραγδαίας µείωσης της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης. Το 2023 προβλέπεται 1% από το 7,2% φέτος. Άρα
πού πάµε; Σε αποδοχή της φτωχοποίησης των νοικοκυριών, µε
ραγδαία µείωση της απασχόλησης. Διότι επαίρεστε ότι έχετε
κτυπήσει και την ανεργία, 0,2% το 2023 από 4,7% φέτος.

Τα εξοπλιστικά, αντίθετα, αυξάνονται εκθετικά στα 5 έως 5,5
δισεκατοµµύρια, χωρίς η αµυντική µας βιοµηχανία να συµµετέχει
ούτε µε 1 ευρώ στα εξοπλιστικά προγράµµατα. Ποιοι καρπώνον-
ται, αλήθεια; Το ξέρει ο λαός. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, γίνεται
και η απελπισµένη προσφυγή της κυβερνητικής ρητορικής στον
εντυπωσιασµό, µε τη µεγάλη αύξηση των άµεσων ξένων επενδύ-
σεων. Άλλο µεγάλο παραµύθι!

Παρέχουν, όµως, αυτές κριτήριο δίκαιης, ισόνοµης, βιώσιµης,
κοινωνικά αποδεκτής ανάπτυξης; Θα περίµενε κανείς από την
άνοδο των άµεσων ξένων επενδύσεων να µειωθεί ραγδαία η
ανεργία, µε αντίστοιχη αύξηση των αποδοχών των εργαζοµένων.
Δεν συµβαίνει, όµως, κατά κανόνα αυτό.

Γνωρίζουµε ότι η οριακή µείωση της ανεργίας οφείλεται κυ-
ρίως στις εποχικές δραστηριότητες του τουρισµού. Μετά τον
Οκτώβρη βλέπετε ότι εκατό χιλιάδες άνεργοι προστίθενται κάθε
µήνα σχεδόν. Σε αντιδιαστολή µε την εικόνα ποσοτικής βελτίω-
σης των επενδύσεων, έχουµε µείωση στις εξαγωγές, ενώ µάλι-
στα το 2023 αναµένεται να µειωθούν στο 1% από 9,7% που είχαν
φτάσει το 2022. Συνακόλουθα, το ισοζύγιο των εµπορικών συ-
ναλλαγών συνεχώς και ανεβαίνει, εις βάρος βέβαια της κατανά-
λωσης.

Στην πραγµατικότητα, αντί για παραγωγικές άµεσες ξένες
επενδύσεις, έχουµε να κάνουµε µε εξαγορές και συγχωνεύσεις,
που δεν προσφέρουν ούτε στα κρατικά έσοδα, πολλώ δε µάλλον
καµµία αύξηση των θέσεων εργασίας, που είναι και το ζητού-
µενο. Θα έπρεπε να είναι.

Και αναφέρω µερικές τέτοιες χαρακτηριστικές περιπτώσεις: Η
εξαγορά του 49% του ΔΕΔΔΗΕ από τη θυγατρική της γνωστής
αµαρτωλής «MACQUARIE» αντί του ποσού των 2,1 δισεκατοµ-
µυρίων, η εξαγορά των POS της Πειραιώς στα 300 εκατοµµύρια,
η εξαγορά του 90% της Εθνικής Ασφαλιστικής από τη «CVC» αντί
500 εκατοµµυρίων, τις µεγάλες και πολυάριθµες επενδύσεις από
εταιρείες real estate, που στόχο έχουν µόνο την εκµετάλλευση
λαϊκών πρώτων κατοικιών. Επτακόσιες χιλιάδες ήδη δανειολή-
πτες είναι στο κόκκινο.

Γενικεύεται, εποµένως, το µοντέλο µιας οικονοµίας που ενθαρ-
ρύνει επενδύσεις υπηρεσιών και εξαγορών συγχωνεύσεων, αντί
να στρέφονται σε παραγωγικές δραστηριότητες.

Τέλος -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- στον προϋπολογισµό οι
ιδιωτικοποιήσεις εκτοξεύονται στο 1,9 δισεκατοµµύριο, ποσό
ρεκόρ και µάλιστα, σε µια περίοδο που πλέον έχουµε αφήσει
πίσω µας τη µεγάλη κρίση επιτροπείας της χώρας. Χαρακτηρι-
στικά είναι ότι ο µέσος όρος ιδιωτικοποιήσεων την τελευταία δω-

δεκαετία, από το 2011 έως το 2022, ανήρχετο ετησίως στα 792
εκατοµµύρια. Άντε να ξεπουλήσουµε όσο γίνεται!

Το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έρχεται
σε πλήρη αντιδιαστολή µε τις προεκλογικές παροχές που προ-
τείνονται. Εµείς θεσµοθετήσαµε τη δέκατη τρίτη σύνταξη, σε αν-
τίθεση µε τα ψιχία των 250 ευρώ µε τα οποία κοροϊδεύετε τους
χαµηλοσυνταξιούχους. Εµείς δεσµευόµαστε για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, η οποία ποτέ δεν είχε τον φόβο, έστω και
µε την αναστολή, να διατηρηθεί. Εµείς προτείνουµε ουσιαστική
αύξηση του κατώτατου µισθού, µε µηχανισµό τιµαριθµικής ανα-
προσαρµογής και εν κατακλείδι -και για να µην απαριθµήσω όλες
τις προτάσεις µας που αναφέρονται και περιέχονται στα έξι ση-
µεία του ΣΥΡΙΖΑ- είναι αυτά που θα διασφαλίσουν τη δίκαιη και
βιώσιµη ανάπτυξη και θα καλύψουν τις υπαρκτές κοινωνικές
ανάγκες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επίσης, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, δώδεκα ξένοι φοιτητές από
την Αρχιτεκτονική Σχολή του Πανεπιστηµίου του Λονδίνου.

Welcome to Greece! Welcome to the Greek Parliament!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Λοιπόν, θα µιλήσει ένας ακόµη συνάδελφος, ο κ. Ανδρέας Νι-
κολακόπουλος και µετά τον λόγο θα πάρει η πρώτη σήµερα Υφυ-
πουργός, η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
η κ. Συρεγγέλα.

Ορίστε, κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο τέταρ-

τος κατά σειρά προϋπολογισµός της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και ο
τελευταίος αυτής της τετραετίας.

Αυτή η Κυβέρνηση, όπως έχει δεσµευτεί και ο Πρωθυπουργός,
εξαντλεί την τετραετία, συνεχίζοντας την εφαρµογή του µεταρ-
ρυθµιστικού της προγράµµατος, για το οποίο έλαβε εντολή από
τους Έλληνες πολίτες πριν από τριάµισι χρόνια.

Δεν είναι, όµως, ο τελευταίος του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας, αφού είµαι σίγουρος ότι οι Έλληνες πο-
λίτες θα δώσουν και την επόµενη χρονιά την εντολή να συνεχι-
στεί ένα έργο το οποίο έχει ορίζοντα οκταετίας, γιατί η χώρα
χρειάζεται σταθερότητα σε µια ευµετάβλητη γεωπολιτική και οι-
κονοµική κατάσταση, χρειάζεται συνέπεια στην εφαρµογή µιας
σωστής πολιτικής.

Όλοι συµφωνούµε ότι αυτά τα τριάµισι χρόνια δεν ήταν µια
οµαλή και προβλέψιµη περίοδος. Η χώρα, εξερχόµενη από µία
δεκαετία οικονοµικής κρίσης και ευρισκόµενη σε καθεστώς ενι-
σχυµένης εποπτείας, αντιµετώπισε µια σειρά από διαδοχικές κρί-
σεις, το µεταναστευτικό, την πανδηµία, τον πόλεµο, την
ενεργειακή κρίση και την τουρκική επιθετικότητα. Πρόκειται για
κρίσεις οι οποίες δεν απαιτούσαν µόνο υπεύθυνη και αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση και ικανή και άξια ηγεσία, αλλά και σηµαν-
τικούς οικονοµικούς πόρους. Απαιτήθηκαν αυξηµένες και
έκτακτες δαπάνες για την υγεία, αλλά και για τη στήριξη των πο-
λιτών εξαιτίας της πανδηµίας. Απαιτήθηκαν αυξηµένες δαπάνες
για την αµυντική θωράκιση της χώρας απέναντι στην εξωτερική
απειλή. Αλλά απαιτήθηκαν και αυξηµένες δαπάνες για τη στήριξη
των πολιτών, προκειµένου να αντιµετωπίσουν τον πληθωρισµό
και το αυξηµένο κόστος ενέργειας. 

Πολλοί αµφέβαλλαν για το αν η ελληνική οικονοµία θα µπο-
ρούσε να αντέξει. Αυτοί που, όχι µόνο καταστροφολογούσαν,
αλλά και επένδυαν πολιτικά στην καταστροφή, φτάνοντας στο
σηµείο να υπονοµεύουν κάθε µεγάλη προσπάθεια και κάθε µέτρο
αυτής της Κυβέρνησης, αυτοί όλοι είχαν προεξοφλήσει την κα-
τάρρευση της ελληνικής οικονοµίας, είχαν προεξοφλήσει τα λου-
κέτα, την ανεργία, την ύφεση, τη διόγκωση του ελληνικού χρέους
και στο βάθος νέα µνηµόνια. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να θυµίσω ότι ο κ. Τσακαλώτος στις 3-
9-2020 έλεγε: «Η οικονοµία καταρρέει». Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος
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καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Τσακαλώτος στις 18-5-2020 έλεγε: «Δυστυχώς, η ανεργία
θα αυξηθεί, η οικονοµία θα βρεθεί σε βαθιά ύφεση, το χρέος θα
αυξηθεί, το µέσο εισόδηµα των πολιτών θα συρρικνωθεί».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Τσίπρας πέρσι στην οµιλία του για τον προϋπολογισµό
του 2022 έλεγε: «Με µαθηµατική ακρίβεια οδηγούµαστε σε χρε-
οκοπία». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, όλα αυτά δεν συνέβησαν. Σε αυτή τη δύσκολη οικονο-
µική διεθνή συγκυρία η ελληνική οικονοµία άντεξε. Η Κυβέρνηση
συνέχισε, παρά τα εµπόδια, να εφαρµόζει όσα υποσχέθηκε
στους Έλληνες πολίτες. Μείωσε πάνω από πενήντα φόρους, µεί-
ωσε ασφαλιστικές εισφορές, δηµιουργώντας έτσι ένα καλύτερο
οικονοµικό περιβάλλον, µε αποτέλεσµα να εµφανίζουµε ρεκόρ
επενδύσεων και σηµαντική αύξηση εξαγωγών. Η ελληνική οικο-
νοµία το 2022 εµφανίζει ανάπτυξη 5,6% -σχεδόν διπλάσιο του ευ-
ρωπαϊκού µέσου όρου- έναντι 4,5% που είχε προβλεφθεί στον
προϋπολογισµό του 2022. Το 2021 παρουσίασε ρυθµό ανάπτυ-
ξης 8,4%, ο οποίος ήταν ταχύτερος του αναµενόµενου, καθώς η
πρόβλεψη στον προϋπολογισµό ήταν 6,9%. 

Το 2023 η ανάπτυξη αναµένεται να φτάσει στο 1,8%, έναντι
0,3% που εκτιµάται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και το ΑΕΠ θα είναι
κατά 25% µεγαλύτερο από το 2018. Η ανεργία συνεχίζει να µει-
ώνεται, ούσα στο χαµηλότερο επίπεδο από το 2010, και ανήλθε
σε ποσοστό 11,6%. Σηµαντικό είναι ότι η µείωση του ποσοστού
της ανεργίας στις γυναίκες και στους νέους είναι µεγαλύτερη
από τη γενικότερη µείωση της ανεργίας. Το χρέος της γενικής
κυβέρνησης εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί στο 168,9%, ως πο-
σοστό του ΑΕΠ το 2022, έναντι 194,5% το 2021, παρουσιάζοντας
µείωση 21,6 ποσοστιαίες µονάδες. Το 2023 προβλέπεται ότι θα
διαµορφωθεί στο 159,3%, οδηγώντας σε συνολική µείωση χρέ-
ους, ως ποσοστό του ΑΕΠ, µεγαλύτερη από 50% σε βάθος τριε-
τίας. Και όλα αυτά δεν είναι µόνο αριθµοί, έχουν αντίκτυπο στις
ζωές των πολιτών. 

Μέσα σε αυτό το οικονοµικό περιβάλλον αυξήσαµε µετά από
πολλά χρόνια τις συντάξεις, αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό -και
θα το ξανακάνουµε- και αυξήσαµε τους µισθούς στους γιατρούς
µετά από πολλά χρόνια. Πρέπει όµως να προσελκύσουµε για-
τρούς και στα περιφερειακά µας νοσοκοµεία. Δώσαµε επίδοµα
στους αστυνοµικούς και τους λιµενικούς. Στηρίξαµε αγρότες και
κτηνοτρόφους, όχι µόνο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας,
αλλά και για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης. Κάναµε
και πολλά άλλα που έχουν αναφερθεί εδώ από Υπουργούς και
από συναδέλφους. Καταβάλαµε αποζηµιώσεις στους πυρόπλη-
κτους συµπολίτες µας κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Πρέπει
όµως άµεσα να καταβάλουµε και στους υπόλοιπους. Θα κάνουµε
και άλλα. Θα στηρίξουµε και άλλες επαγγελµατικές και κοινωνι-
κές οµάδες. Θα µειώσουµε και άλλο φόρους και εισφορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία µετά από
διαδοχικές αξιολογήσεις και κρίσεις εξήλθε από καθεστώς ενι-
σχυµένης εποπτείας, απολαµβάνει της εµπιστοσύνης των αγο-
ρών και θέτουµε πλέον ως εφικτό στόχο την ανάκτηση
επενδυτικής βαθµίδας, ένας στόχος που µπορούµε να πετύ-
χουµε µέσα στο 2023. Πρόσφατα µια ακόµη θετική αξιολόγηση
οδήγησε σε µείωση χρέους µεγαλύτερη από 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Όλα αυτά δεν έγιναν τυχαία, έγιναν γιατί υπήρχε µια συ-
νετή διαχείριση µε στόχο να στηρίξουµε την κοινωνία, να διαµορ-
φώσουµε προϋποθέσεις ευηµερίας για τους πολίτες, να
καταστήσουµε ισχυρή τη χώρα απέναντι στην εξωτερική απειλή,
χωρίς όµως να διακυβεύσουµε το µέλλον της, χωρίς να επιτρέ-

ψουµε να ξαναγυρίσουµε σε εποχές µνηµονίων και σκληρής λι-
τότητας. 

Όλα αυτά δεν έγιναν, όπως συνηθίζεται να λέτε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, υπεραπλου-
στεύοντας την κατάσταση και παραπλανώντας τους Έλληνες
πολίτες επειδή, δήθεν, υπήρχε το «µαξιλάρι» των 37 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, το οποίο είχε προέλθει από την υπερφορολόγηση
Ελλήνων πολιτών, από εξωτερικό δανεισµό, αλλά και από τη συγ-
κέντρωση των ταµειακών διαθεσίµων του κράτους και των φο-
ρέων της γενικής κυβέρνησης. Το τελευταίο παραλείπετε όλοι
να το αναφέρετε. Αλλά όλοι θυµούνται την απόφαση του τότε
Υπουργού Οικονοµικών για τον λογαριασµό αυτό στην Τράπεζα
της Ελλάδος που αποτελεί και το λεγόµενο «µαξιλάρι ασφα-
λείας». Σε κάθε περίπτωση τα χρήµατα που δαπανήθηκαν όλο
αυτό το διάστηµα για την αντιµετώπιση των κρίσεων είναι πολύ
περισσότερα από αυτά. Μόνο η αντιµετώπιση πανδηµίας ξεπέ-
ρασε τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ τα ταµειακά διαθέσιµα
που υπάρχουν σήµερα είναι ανάλογα µε αυτά που παρέδωσε ο
ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα ρευστό διεθνές οικονο-
µικό και πολιτικό περιβάλλον, σε µια κρίσιµη γεωπολιτική συγκυ-
ρία µε µια πολεµική σύρραξη να µαίνεται στην Ευρώπη χωρίς
ορατό τέλος, η ελληνική οικονοµία δείχνει όχι µόνο µεγάλες αν-
τοχές, αλλά και δυναµική. Έχει µια ξεκάθαρη σταθερή, ισχυρή
και βιώσιµη αναπτυξιακή πορεία. Ο προϋπολογισµός του 2023
είναι ο πρώτος που καταρτίζεται εκτός ενισχυµένης δηµοσιονο-
µικής εποπτείας. Και αυτό σηµατοδοτεί, παρά το ακόµα ευµετά-
βλητο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον, την επιστροφή της χώρας
στην κανονικότητα. Έχουµε ήδη διαµορφώσει τις προϋποθέσεις
για ένα καλύτερο οικονοµικό περιβάλλον. Προχωράµε µε συνέ-
πεια και σταθερότητα στον δρόµο που έχουµε χαράξει και που
οδηγεί µε ασφάλεια σε ένα καλύτερο µέλλον για τους πολίτες
και για τη χώρα. Αυτός είναι ο στόχος και είµαι βέβαιος ότι θα
τον επιτύχουµε. Ούτε εκτροπή από αυτόν τον στόχο θα γίνει,
ούτε καινούργιοι πειραµατισµοί, ούτε επιστροφή στο παρελθόν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Μαρία Συ-
ρεγγέλα.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πρώτη
µέρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, πιστή στις προγραµµατικές της δεσµεύσεις
απέναντι στους πολίτες, αλλά και στις ιδεολογικές αρχές και
αξίες της παράταξής µας, έχει καταφέρει µε ουσιαστικές µεταρ-
ρυθµίσεις και ριζικές τοµές να δυναµώσει την πατρίδα σε κάθε
πεδίο άσκησης πολιτικής, στην οικονοµία, στην κοινωνία, στην
παιδεία, στην υγεία, στον τουρισµό, στα µεγάλα έργα υποδοµών,
στον ενεργειακό σχεδιασµό, στην ασφάλεια, στην αναβάθµιση
της εξωστρέφειας και της εικόνας της χώρας, στην άµυνα και
την εξωτερική πολιτική, µε ισχυρές συµφωνίες που θωρακίζουν
τη χώρα µας και ενισχύουν τον γεωπολιτικό ρόλο και την απο-
τρεπτική µας δυνατότητα σε µια ταραγµένη περιοχή. 

Πετύχαµε όλο αυτό το πυκνό και στιβαρό κυβερνητικό έργο,
όπως και όλες και όλοι ξέρουµε, παρά τις µεγάλες δυσκολίες,
καθώς κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε πρωτόγνωρες και πολυ-
σύνθετες κρίσεις, κρίσεις που καµµία άλλη κυβέρνηση στο πα-
ρελθόν δεν είχε κληθεί να αντιµετωπίσει. Και είµαστε πολύ
περήφανες και περήφανοι που έχουµε στηρίξει την κοινωνία στα
δύσκολα µε µετρήσιµα αποτελέσµατα, γεγονός που εκφράζεται
και από την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού στο πρόσωπο του
Πρωθυπουργού και στο έργο της Κυβέρνησής µας. Βέβαια συ-
νεχίζουµε και είµαστε σταθερά δίπλα σε όλους τους πολίτες,
πάντα µε το βλέµµα στραµµένο στους πιο ευάλωτους. 

Προτεραιότητα της Κυβέρνησής µας, στο Υπουργείο Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, ήταν η µείωση της ανεργίας που
συνέβαλε αποτελεσµατικά στην οικονοµική και κοινωνική ανά-
πτυξη. Δηµιουργήσαµε πολλές νέες δουλειές. Μειώσαµε την
ανεργία στο 11,6%, επίπεδα που πλησιάζουν σε εποχές προ της
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οικονοµικής κρίσης του 2019. Και καταφέραµε µε εξειδικευµένα
και στοχευµένα προγράµµατα και πολιτικές να µειώσουµε και τη
γενική ανεργία, ένα πρόβληµα διαχρονικό, στο 15%, ενώ τον Σε-
πτέµβρη του 2019 βρισκόταν στο 21,5%. 

Προωθώντας την ισότητα των φύλων και την ενδυνάµωση των
γυναικών, το 2022 υλοποιήθηκε πλήθος δράσεων του Εθνικού
Σχεδίου Δράσης για την Ισότητα των Φύλων, µε στόχο και την
πρόληψη και αντιµετώπιση της έµφυλης και οικογενειακής βίας
και την ισότιµη συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας,
την ισότιµη συµµετοχή των γυναικών σε θέσεις λήψης αποφά-
σεων και ηγετικούς ρόλους και την ενσωµάτωση διάστασης του
φύλου σε όλες τις τοµιακές πολιτικές. 

Πετύχαµε να αναβαθµίσουµε τις επιτελικές λειτουργίες της Γε-
νικής Γραµµατείας Δηµογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής
και Ισότητας των Φύλων και να καταπολεµήσουµε αποτελεσµα-
τικά την έµφυλη, µέσα από το Δίκτυο Δοµών των κακοποιηµένων
γυναικών, και να υλοποιήσουµε δράσεις µε το Παρατηρητήριο
ισότητας των φύλων. Ενισχύσαµε τον προϋπολογισµό µας µε
265.000 ευρώ. Για το 2023 µάλιστα, θα υλοποιηθούν δράσεις
ύψους περίπου 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Με αυτό το ποσό και δι-
ευρύνουµε τη δράση «Νταντάδες της Γειτονιάς», προσφέροντας
πολύτιµη στήριξη σε εκατοντάδες οικογένειες σε όλη τη χώρα,
εκσυγχρονίσουµε και διευρύνουµε τις υπηρεσίες της Βιβλιοθή-
κης Θεµάτων Ισότητας και Φύλου, αναβαθµίζουµε ψηφιακά το
Παρατηρητήριο Ισότητας των Φύλων και ξεκινάµε τη λειτουργία
ειδικού «Help Desk» για την ενίσχυση, πληροφόρηση και συντο-
νισµό των δηµοτικών και περιφερειακών επιτροπών ισότητας. 

Παράλληλα, µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας θα δοθεί ενίσχυση που ανέρχεται στα περίπου 34 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για τη δηµιουργία χώρων φύλαξης σε εκατόν είκοσι
µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις και για τη δηµιουργία µεθοδο-
λογίας ενσωµάτωσης και λήψης του σήµατος ισότητας και δια-
φορετικότητας στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Επιπροσθέτως, στον σχεδιασµό µας για την ουσιαστική αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος που αποτελεί µία από
τις σηµαντικότερες προκλήσεις, τόσο για τη χώρα µας, όσο και
για όλη την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση προχωράµε, µεταξύ
άλλων, σε συγχρηµατοδοτούµενα έργα στο πλαίσιο του νέου
ΕΣΠΑ. 

Συγκεκριµένα, αυτά τα έργα θα στοχεύουν στη δηµιουργία
ενός πλαισίου µε έµφαση στην ενηµέρωση των πολιτών για το
δηµογραφικό πρόβληµα και τη σηµασία της ευαισθητοποίησης
ειδικά των οικογενειών και των παιδιών, τη συλλογή, την επεξερ-
γασία και την ανάλυση των δηµογραφικών στοιχείων, τόσο σε
περιφερειακό, όσο και σε κεντρικό επίπεδο µέσω της δηµιουρ-
γίας ενός παρατηρητηρίου για τη δηµογραφία και την οικογένεια
και φυσικά, τη δηµιουργία ενός δικτύου δοµών για την ενίσχυση
της οικογένειας, της ενεργούς γήρανσης και της διαγενεακής
αλληλεγγύης. 

Επιπλέον, θέτοντας ως κυρίαρχο θέµα µας την γυναικεία απα-
σχόληση, όσο και την εξάλειψη της έµφυλης και ενδοοικογενει-
ακής βίας, όπως επίσης και της βίας και της παρενόχλησης
στους χώρους εργασίας, στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων για το Κέντρο Ερευνών για Θέµατα Ισότητας έχουµε ποσό
που ανέρχεται σε δράσεις ύψους πάνω από 2,5 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2020 - 2023. 

Κυρίες και κύριοι, µέσα σε τριάµισι χρόνια είναι πολλά και ση-
µαντικά τα πεπραγµένα στο ευαίσθητο πεδίο της κοινωνικής πο-
λιτικής. Δεν µείναµε στη θεωρία της προηγούµενης αριστερής
κυβέρνησης που επένδυσε µόνο σε ατάκες και φυσικά, σε κενά
περιεχοµένου συνθήµατα. Είναι πολύ σηµαντικό ότι το έργο µας
και οι προσπάθειές µας έχουν ήδη ισχυρό κοινωνικό αποτύπωµα
και αυτό αναγνωρίζεται από τους πολίτες κι είναι τιµή για τη
χώρα µας, µε τους αγώνες µας, να βρίσκεται ανάµεσα στις δώ-
δεκα χώρες σε όλο τον πλανήτη µε πλήρη νοµική ισότητα ανά-
µεσα σε άνδρες και γυναίκες. 

Αποδείξαµε στην πράξη ότι η πραγµατική, η ουσιαστική στή-
ριξη των γυναικών είναι πολύ σηµαντική για την πρόοδο της κοι-
νωνίας και φυσικά, για την ενδυνάµωση της οικονοµίας. Γιατί για
εµάς, τη Νέα Δηµοκρατία, η στήριξη των γυναικών σηµαίνει µια
πιο δίκαιη κοινωνία, καλύτερες και πιο ολοκληρωµένες πολιτικές

και µια ακόµα πιο ισχυρή Ελλάδα µε µεγαλύτερες ευκαιρίες για
εµάς και για τα παιδιά µας. 

Και βέβαια, συνεχίζουµε όλες και όλοι να εργαζόµαστε σκληρά
και µεθοδικά, για να κάνουµε ακόµη περισσότερα και αυτό δε-
σµευόµαστε ότι θα συνεχίσουµε να κάνουµε για τα επόµενα χρό-
νια µε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού, µε διαχρονικές
πυξίδες µας την αξιοπιστία, την αποτελεσµατικότητα, την αξιο-
κρατία, την ποιότητα και την αλήθεια και γι’ αυτό σας καλώ να
ψηφίσετε τον προϋπολογισµό της Κυβέρνησής µας που σηµατο-
δοτεί µεγαλύτερη ανάπτυξη και µεγαλύτερη ευηµερία για ανε-
ξαιρέτως όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε
Σκουρλέτη; Είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος σήµερα; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θα ήθελα να πω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κάντε την

πρώτη σύντοµη παρέµβασή σας.
Κυρία Συρεγγέλα, µείνετε λίγο, γιατί θέλει να σας ρωτήσει κάτι

ο κ. Σκουρλέτης. 
Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Συρεγγέλα, θα ήθελα να σας θέσω ένα ερώτηµα, το

οποίο δεν είναι καινούργιο και έχει απασχολήσει τον δηµόσιο διά-
λογο πάρα πολύ έντονα τα τελευταία χρόνια και αφορά το ζή-
τηµα των γυναικοκτονιών. Δεν σας άκουσα να αναφέρεστε σε
αυτά και ιδιαίτερα µετά από αυτό το πραγµατικά εκπληκτικό και
θετικό τελικά ως προς την αποτύπωσή του κίνηµα του MeToo,
καταλαβαίνετε ότι η απαίτηση για νοµική κατοχύρωση του όρου
«γυναικοκτονία» είναι επιβεβληµένη. 

Ο Πρωθυπουργός σε µια παρέµβασή του γύρω απ’ αυτό το
θέµα κάποια στιγµή είχε πει, βεβαίως να το χρησιµοποιούµε,
αλλά δεν υπάρχει ανάγκη να το κατοχυρώσουµε νοµικά ως ένα
διακριτό έγκληµα. Η διακριτότητα δεν έχει να κάνει σε σχέση µε
µια διαφορετική ποινή, διότι σε τελική ανάλυση η ανθρώπινη ζωή,
όταν χάνεται, έχει µια απόλυτη αξία την οποία πρέπει να την υπε-
ρασπίζεσαι ανεξαρτήτως της αιτίας. 

Έχει, όµως, να κάνει µε το τι είδους σήµα στέλνεις στην κοι-
νωνία και το αν θεωρούµε ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή ζήτηµα έµ-
φυλης βίας, ότι υπάρχουν διακρίσεις εις βάρος των γυναικών και
η κοινωνία οφείλει και µε αυτόν τον τρόπο να στείλει ένα σήµα.
Με αυτή την έννοια, απορώ πώς εσείς ως συναρµόδια υπεύθυνη
επί αυτών των ζητηµάτων δεν βρήκατε να πείτε κάτι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρ’ ότι αναδείξατε

το νοµικό σκέλος του προβλήµατος που είναι άλλου Υπουργείου,
θα απαντήσει η κ. Συρεγγέλα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Στην αρµοδιότητά
του είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Συρεγγέλα,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να απαντήσετε στον κ. Σκουρ-
λέτη. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Κύριε Σκουρλέτη, η αλήθεια είναι ότι έχω απαντή-
σει πάρα πολλές φορές σ’ αυτό το ερώτηµα, αλλά µάλλον δεν
το έχετε ακούσει, οπότε θα το επαναλάβω και από εδώ. 

Η Κυβέρνηση αυτή δηµιούργησε όλες τις κοινωνικοπολιτικές
συνθήκες για να έρθει στη χώρα µας και το κίνηµα MeToo και θα
σας θυµίσω πολύ απλά ότι πολύ πριν γίνουν όλες αυτές οι καταγ-
γελίες, είχαµε κάνει µια πολύ µεγάλη δράση ενηµέρωσης και ευαι-
σθητοποίησης κατά τη διάρκεια του lockdown για το πού µπορούν
να απευθυνθούν οι γυναίκες που είναι θύµατα βίας. Αυτή περιλάµ-
βανε το δίκτυο δοµών, τη γραµµή «15900» και φυσικά, τους ξενώ-
νες φιλοξενίας. Επίσης, βάλαµε έκτακτα καταλύµατα και συνεργα-
στήκαµε µε άλλες µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Πέρα από αυτό, όσες και όσοι ασχολούµαστε µε τα θέµατα
ισότητας, γνωρίζουµε εδώ και πάρα πολλά χρόνια ότι οι γυναι-
κοκτονίες δεν δηµιουργήθηκαν την τελευταία τριετία -όπως πολ-
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λοί από την παράταξή σας θέλουν να το παρουσιάζουν, καθώς
έχουν γίνει πολλές φορές δηλώσεις πάνω σ’ αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Πού το είδατε αυτό;
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Κύριε Σκουρλέτη, εγώ σας άκουσα µε υποµονή και
σεβασµό, τώρα όµως οφείλετε να σεβαστείτε και εµένα σ’ αυτό
που θα πω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Με απόλυτο σεβα-
σµό.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Οι γυναικοκτονίες είναι ένας κοινωνιολογικός όρος
ο οποίος είναι απόλυτα αναγνωρισµένος από τον Παγκόσµιο Ορ-
γανισµό Υγείας και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µάλιστα,
µαζεύουµε στοιχεία από το 2010. Δυστυχώς η χώρα µας έχει δώ-
δεκα µε δεκαπέντε γυναικοκτονίες τον χρόνο. Εγώ δεν θα µπω
στη λογική να πω πόσες γυναικοκτονίες είχε το 2015 και το 2016
που, δυστυχώς ήταν περισσότερες. Και µία να ήταν, θα ήταν πάλι
πρόβληµα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, γνωρίζετε ότι εµείς µε την αύξηση
των ποινών που επήλθε στον Ποινικό Κώδικα οι δολοφονίες των
ανθρώπων, η ανθρωποκτονία τιµωρείται µε την ανώτατη ποινή.
Αυτή την ανώτατη ποινή, όµως, κύριε Σκουρλέτη δεν την ψηφί-
σατε ως παράταξη και ερχόσαστε και τώρα και µας λέτε ότι θα
πρέπει να περάσει αυτό στον Ποινικό Κώδικα. 

Πρώτον, αυτή τη στιγµή υπάρχει η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή για την αλλαγή του ν.3500/2006, το οποίο είναι στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και στο οποίο µετέχουµε και εµείς. Και
δεύτερον, εγώ θα σας πω και την προσωπική µου άποψη. Το
θέµα δεν είναι το πώς θα ονοµαστεί. Ξέρετε, στην Αµερική υπάρ-
χει η θανατική ποινή. Έχουν σταµατήσει οι φόνοι; Όχι. 

Το πιο σηµαντικό είναι οι δράσεις ενηµέρωσης, ευαισθητοποί-
ησης και η πρόληψη του φαινοµένου, το οποίο είναι µέσα στα
σχολεία πλέον µε µαθήµατα που είναι υποχρεωτικά και όχι προ-
αιρετικά, όπως ήταν στο παρελθόν και τα οποία έχουν να κάνουν
µε τον σεβασµό στην ισότητα, τον σεβασµό στη διαφορετικότητα
και τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση. Πλέον τα παιδιά µας µαθαί-
νουν από πολύ µικρά ότι θα πρέπει να υπάρχει σεβασµός του
ενός στο φύλο του άλλου. Αυτή είναι πολιτική και όλα τα άλλα
θεωρώ ότι είναι απλώς ατάκες, για να βρισκόµαστε στη δηµοσιό-
τητα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Από τα στοιχεία που προ-
έκυψαν από το ΕΚΚΕ, η χώρα µας είναι τελευταία όσον αφορά
τις γυναικοκτονίες. Θεωρείται ότι αυτό είναι επιτυχία; Όχι. Όπως
σας είπα και πιο πριν, και µία γυναικοκτονία να υπάρχει, θα πρέ-
πει να µας προβληµατίζει. Θα πρέπει, όµως, να µας προβληµατί-
ζει και να είµαστε ενωµένοι σε κάποια θέµατα και να τα
αντιµετωπίζουµε µε τον σωστό τρόπο και όχι να πετάµε απλές
ατάκες, για να προσπαθήσουµε να κάνουµε αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
συνάδελφο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για τα διαδικαστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι να πείτε διαδικα-
στικά; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είδα φορ-
τσάτο τον κύριο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό δεν είναι διαδι-
κασία, είναι κρίση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, όχι. 
Εχθές βλέποντας όλη τη συνεδρίαση παρατήρησα ότι ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ κάνει το εξής τρικ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ξέρετε ότι είναι

ενήµερο το Προεδρείο. Ευχαριστώ για την επισήµανση, αλλά ξέ-
ρουµε τι κάνουµε ως Προεδρείο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τι θα γίνει; Και εχθές
το ίδιο συνέβη. Υπάρχει µία τακτική από τους συναδέλφους να αλ-
λάξουν τον τρόπο συζήτησης του προϋπολογισµού. Τι πράγµατα
είναι αυτά; Δεν καταλαβαίνω. Θα µας κάνουν τώρα µπούλινγκ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Σκουρ-
λέτη. Λοιπόν, δεν σας κάνει µπούλινγκ ο συνάδελφος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μα και εχθές τα ίδια
έλεγαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, σας άκουσα.
Τι θέλετε τώρα; Θέλετε να σας θυµίσω, επειδή και εσείς και εγώ
είµαστε παλιοί, ότι ουδέποτε στο παρελθόν άλλαζε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος; Αυτός που ήταν από την πρώτη µέρα,
ήταν µέχρι την τελευταία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Εγώ δεν είµαι τόσο
παλιός. Από τότε που είµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είστε τόσο, αλλά
το ενθυµείστε. Παρά ταύτα, το Προεδρείο σε πνεύµα συναίνεσης
και συµφωνίας µε τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες έδωσε για όλα
τα κόµµατα αυτό το δικαίωµα µε τρεις σύντοµες παρεµβάσεις.
Όχι, όµως, να αλλάζουν οι Κοινοβουλευτικοί τρεις φορές την ίδια
µέρα. Είπαµε κάθε µέρα ένας. Όχι, όµως, τρεις την ίδια µέρα!

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είτε µε µνηµονιακές είτε µε µεταµνηµονιακές δεσµεύσεις, µε

όποιο περιτύλιγµα κι αν τις σερβίρετε, ο χαµένος είναι και πάλι
το µόνιµο υποζύγιο, εκείνοι που παράγουν τον πλούτο, οι εργά-
τες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροί ελεύθεροι επαγγελµατίες,
οι φτωχοί αγρότες. Και αυτός ο προϋπολογισµός απέχει έτη
φωτός από την κάλυψη των σύγχρονων αναγκών του λαού µας.
Θα κληθεί να σηκώσει τα βάρη των λίγων στο όνοµα της δηµο-
σιονοµικής ισορροπίας και της επίτευξης πρωτογενών πλεονα-
σµάτων. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να πουλάτε στον λαό φύκια για µεταξω-
τές κορδέλες πότε µε την κοροϊδία του εισαγόµενου πληθωρι-
σµού, πότε µε τα «µέτρα καπαµά» και το καλάθι του νοικοκυριού,
πότε µε τα voucher και πότε µε τα Fuel Pass µόνο και µόνο για
να σας πουν ευχαριστώ. Εκατοµµύρια λαϊκά νοικοκυριά πα-
λεύουν µε το τέρας της ακρίβειας και την ενεργειακή φτώχεια
που προκαλεί η δική σας πολιτική. Κι όµως, µε θράσος πανηγυ-
ρίζετε λέγοντας ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο πρώτος µε-
ταµνηµονιακός. Μάλιστα, τσακώνεστε µεταξύ σας, Νέα
Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος έχει την πατρότητα του
πρώτου µεταµνηµονιακού προϋπολογισµού. 

Όµως, πείτε µας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΣΥΡΙΖΑ έναν εφαρµοστικό νόµο, µία διάταξη, ένα άρθρο που
καταργήσατε από τα τρία µνηµόνια που επιβλήθηκαν στον λαό
από όλους σας, είτε µε κυβερνήσεις συνεργασίας είτε κατά
µόνας. Κανένα, απολύτως κανένα! Αφήστε επιτέλους την υπο-
κρισία. Δεν είστε ειλικρινείς. Αν πράγµατι είχαν αξία τα µεταµνη-
µονιακά πανηγύρια σας, τότε θα κάνατε δεκτές τις τροπολογίες
του ΚΚΕ. Αντίθετα, εσείς όχι µόνο δεν τις κάνατε δεκτές, αλλά
τις απορρίψατε κιόλας. Απορρίψατε ούτε µία ούτε δύο, αλλά
πέντε ολόκληρες τροπολογίες που κατέθεσε το ΚΚΕ στη Βουλή
πριν από λίγες µέρες και όλες τους είχαν µέτρα ανακούφισης
του λαού από την ακρίβεια σε τρόφιµα και καύσιµα, για τους
πλειστηριασµού και για το ρηµαγµένο εισόδηµα. Τις απορρίψαµε
όλες ασυζητητί. 

Για ποιο πράγµα πανηγυρίζετε, άλλωστε; Για τις συρρικνωµέ-
νες δαπάνες στη δηµόσια και δωρεάν παιδεία, υγεία και πρόνοια,
για την ανυπαρξία αντιπληµµυρικών, αντιπυρικών, αντισεισµικών
µέτρων προστασίας του λαού µας, για τις ελάχιστες κοινωνικές
δοµές τις οποίες απαξιώνετε και της παραδίδετε βορά στους
ιδιώτες και µάλιστα σε συνθήκες καπιταλιστικής βαρβαρότητας
των δικών σας πολιτικών που έχουν ως αποτέλεσµα να αυξάνον-
ται οι γυναικοκτονίες και η βία κατά των γυναικών, η παιδική ερ-
γασία, η βία και η σεξουαλική εκµετάλλευση; 

Ή µήπως πανηγυρίζετε για το τσακισµένο λαϊκό εισόδηµα και
τις συντάξεις-ψίχουλα έως και την εξαφάνιση βασικών επιδοµά-
των ανέργων, µονογονεϊκών πολυτέκνων και τρίτεκνων οικογε-
νειών; 

Ή µήπως πανηγυρίζετε για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό; Η Γε-
νική Γραµµατεία παίρνει 87.500.000 για το 2023, όταν πέρυσι
πήρε 93.000.000, άρα µείον 6%. Το 2011 πήρε 118.000.000, άρα
µείον 26% σε σχέση µε το 2023. Εδώ δεν ισχύουν τα µεταµνηµο-
νιακά επιτεύγµατά σας, τη στιγµή µάλιστα που οι ανάγκες του
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λαού για άθληση και ψυχαγωγία είναι αυξηµένες ιδιαίτερα µετά
την πανδηµία; 

Και δεν είναι µόνο αυτά, αλλά θα υπάρξουν και νέες περιστο-
λές κοινωνικών δαπανών, αφού µέχρι το 2060 η χώρα πρέπει να
καταγράφει «µατωµένα» πρωτογενή πλεονάσµατα για να απο-
πληρώνει τα χρέη και τις υπερµνηµονιακές δεσµεύσεις του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Πρόκειται για πραγµατική αφαίµαξη τη στιγµή
που αµύθητα κονδύλια θα πάνε για την πράσινη και ψηφιακή µε-
τάβαση, γι’ αυτό το νέο νοµιµοποιηµένο φαγοπότι των οµίλων.
Τύφλα να’ χουν οι «Πάτσηδες» και οι «Καϊλήδες»! Και αυτό γίνε-
ται είτε µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είτε
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Πρόκειται γι’ αυτό το υπερµνηµόνιο
το οποίο θα συνοδεύεται από σκληρά υπερµνηµονιακά προαπαι-
τούµενα σε βάρος του λαού µας και µε δεδοµένο ότι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση τσάµπα γεύµα δεν υπάρχει.

Ο προϋπολογισµός στην τοπική περιφερειακή διοίκηση µει-
ώνει περαιτέρω τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους και παράλ-
ληλα ενισχύει την κάλυψη των υπηρεσιών και έργων µε αύξηση
των ανταποδοτικών τελών, πράγµα που σηµαίνει διπλή και τριπλή
φοροαφαίµαξη των δηµοτών. Τα έσοδα των δήµων, δηλαδή τα
τέλη και οι φόροι που χαρατσώνουν τους δηµότες, προβλέπονται
και πάλι αυξηµένα κατά 12 εκατοµµύρια ευρώ. Με βάση τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τους υπολογισµούς που έχουν γίνει, οι απο-
διδόµενοι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι έπρεπε να είναι περί τα 6
δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Κυβέρνηση παράνοµα και στο όνοµα
της αποτροπής του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού τους έχει
σταθερά µειωµένους τους ΚΑΠ. Ισχυρίζεται ότι τους αυξάνει
κατά 134 εκατοµµύρια το 2023, ενώ θα είναι και πάλι µειωµένοι
σε σχέση µε το 2022. Και αυτό, γιατί το σύνολο των κρατικών
εσόδων για τους δήµους καταγράφουν µείωση για το 2023 κατά
5 εκατοµµύρια και το σύνολο των µεταβιβάσεων του Υπουργείου
Εσωτερικών είναι µειωµένο κατά 10 εκατοµµύρια ευρώ.

Εχθρικά, επίσης, στέκεστε απέναντι στους αυτοαπασχολούµε-
νους ελεύθερους επαγγελµατίες. Πρόσφατα Νέα Δηµοκρατία -
ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ απορρίψατε άλλη µία τροπολογία. Πρόκειται
για την τροπολογία του ΚΚΕ που προέβλεπε την αναστολή εφαρ-
µογής της αύξησης της εισφοράς ατοµικής ασφάλισης για το
2023, ενώ όλοι σας αναπαράγετε µονότονα την κασέτα ότι οι αυ-
τοαπασχολούµενοι µικροί ΕΒΕ δεν χωράνε στις αντοχές της οι-
κονοµίας. Τους πουλάτε το αφήγηµα ότι η ανάπτυξη που θα
έρθει θα σώσει τόσο τους µεγάλους όσο και τους µικρούς, ενώ
είναι άλλα τα συµφέροντα των µικρών και άλλα τα συµφέροντα
των µεγάλων τα οποία υπηρετείτε. 

Η πρεµούρα όλων σας είναι να εµφανιστείτε ως σωτήρες της
µεσαίας τάξης έχοντας έναν και µόνο στόχο, να αποσπάσετε τη
συγκατάθεση των µικροεπαγγελµατιών για την ανάκαµψη των
κερδών των λίγων. Όταν λένε ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας,
αυτό ακριβώς εννοούν.

Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι αυτά που ενώνουν Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τα άλλα αστικά κόµµατα είναι πιο πολλά και
πιο σηµαντικά απ’ αυτά που τους χωρίζουν. Ψηφίζουν από κοινού
όλα τα σηµαντικά και κρίσιµα νοµοσχέδια για τα συµφέροντα του
κεφαλαίου και των ιµπεριαλιστών συµµάχων τους. 

Αν σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ ως κατ’ όνοµα «προοδευτική» Αντιπολί-
τευση ψηφίζει πάνω από τα µισά αντιδραστικά νοµοσχέδια της
Νέας Δηµοκρατίας, φανταστείτε τι θα κάνει ως κυβέρνηση. Άλ-
λωστε, σε όλες τις δύσκολες φάσεις για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ο ΣΥΡΙΖΑ της άπλωσε χέρι βοηθείας. Στη δύ-
σκολη φάση της πανδηµίας και της κατάρρευσης του δηµόσιου
συστήµατος πρότεινε Υπουργό Υγείας κοινής αποδοχής. Τώρα
που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι στριµωγµένη µε
τα σκάνδαλα των υποκλοπών και των παρακολουθήσεων, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επανέρχεται προτείνοντας Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη κοινής αποδοχής. Έτσι που το πάει, προφανώς το πάει για
να προτείνει ανοιχτά κυβέρνηση κοινής αποδοχής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνο το ΚΚΕ έχει πρόταση για τη µεγάλη κοινωνική συµµαχία
όλων των καταπιεσµένων ενάντια στα µονοπώλια και το σύστηµά
τους µε στόχο την ανατροπή τους. Μόνο το ΚΚΕ έχει πρόταση
διακυβέρνησης της χώρας µε την εργατική τάξη, τον λαό στην

εξουσία. Μόνο το ΚΚΕ µπορεί να ηγηθεί της µεγάλης λαϊκής αν-
τεπίθεσης. Γι’ αυτό και απευθυνόµαστε στη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία και τους λέµε ότι αν έχουν κατά νου να στηρίξουν το
ΚΚΕ, γιατί εκτιµούν τη µαχητικότητα, τη συνέπεια και την αξιοπι-
στία του, τώρα είναι η ώρα ώστε αυτό να γίνει απόφαση και η
απόφαση να γίνει πράξη, δράση, συµπόρευση και ενίσχυση του
ΚΚΕ παντού σε όλες τις καθηµερινές µάχες και στις εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στη συνέχεια, κύριε

Υπουργέ, θα προχωρήσουµε ως εξής: Θα µιλήσουν τέσσερις συ-
νάδελφοι, οι κύριοι Κόλλιας, Κόκκαλης, Λιβανός και Μπουρνούς
και µετά ο Υφυπουργός κ. Μπρατάκος. Με τον κ. Μπουρνού κλεί-
νει ο έβδοµος κύκλος.  

Ορίστε, κύριε Κόλλια, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, θα επαναλάβω κι εγώ

ότι σήµερα η Κυβέρνησή µας παρουσιάζει τον πρώτο προϋπο-
λογισµό των τελευταίων δώδεκα ετών που καταρτίζεται απαλ-
λαγµένος από την µέγγενη των µνηµονίων και της ενισχυµένης
εποπτείας. Σήµερα είµαστε σε θέση να υψώσουµε ανάστηµα στο
παγκόσµιο και περιφερειακό γίγνεσθαι. Από την πρώτη µέρα που
η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβαν τα ηνία
του πολιτικού σκηνικού της χώρας µας έθεσαν ως στόχο την ανα-
µόρφωση της Ελλάδας και την έξοδο της πατρίδας µας από το
τέλµα στο οποίο είχε βυθιστεί τα προηγούµενα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εντυπωσιακή πρόοδος της
χώρας µας την τελευταία τριετία αποδεικνύεται µε απτά στοιχεία
και δεδοµένα. Ειδικότερα, οι βασικές προβλέψεις και διαπιστώ-
σεις του προϋπολογισµού έχουν ως εξής:

Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Ελλάδα αναµένεται
να αναπτυχθεί µε διπλάσιο ρυθµό για το 2022 έναντι του ευρω-
παϊκού µέσου όρου και τριπλάσιο για το 2023. Ξεχνάτε, κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι επί των ηµερών σας ο µέσος όρος
της ανάπτυξης άγγιζε µόλις το 0,1%. 

Για την διαχείριση της πανδηµίας διαθέσαµε µία πρωτόγνωρη
σε ύψος οικονοµική ενίσχυση νοικοκυριών και επιχειρήσεων, που
ξεπερνά τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία για την πορεία της οικονοµίας από
την ΕΛΣΤΑΤ, το ΑΕΠ της χώρας µας αυξήθηκε κατά 2,8% σε
σχέση µε το αντίστοιχο περσινό τρίµηνο, υψηλότερο ποσοστό
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Με βάση αυτές τις εκτιµήσεις, το
ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ για το
2023, υψηλότερο κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ ή κατά 25% από
το 2018, το τελευταίο δηλαδή έτος διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Στον τοµέα των επενδύσεων την τριετία 2020 - 2022 υπήρξε
εκτίναξη περίπου κατά 30%. Και για το 2023 η χώρα µας κινείται
σε επίπεδα ιστορικού ρεκόρ. 

Επίσης, µειώσαµε την ανεργία στο 11,6%. 
Ως προς την ενεργειακή κρίση, σύµφωνα µε τα µηνιαία στοι-

χεία του Ευρωπαϊκού Δείκτη Τιµών Ενέργειας για τον Οκτώβριο
του 2022, η τιµή λιανικής στην Ελλάδα ήταν η δεύτερη φθηνό-
τερη ανάµεσα σε δεκαπέντε ευρωπαϊκές χώρες στα κυµαινόµενα
τιµολόγια, που έχει το 90% των νοικοκυριών στην Ελλάδα. 

Μάλιστα, απέναντι στα ψεύδη που εξαπολύει ο ΣΥΡΙΖΑ, ισχυ-
ριζόµενος ότι τάχα οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν τα περισσό-
τερα χρήµατα συγκριτικά µε τους Ευρωπαίους στις εταιρείες
ηλεκτρικής ενέργειας, η Κυβέρνηση απάντησε µε πράξεις για µία
ακόµη φορά. Αποφάσισε τη φορολόγηση µε 90% των υπερεσό-
δων των παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας, θέτοντας σε ισχύ
έναν εθνικό µηχανισµό ανάκτησης των συγκυριακών εσόδων,
από τον οποίο έχουµε εισπράξει σε µόλις τρεις µήνες 2,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρι-
κής ενέργειας και του φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις ο προϋπολογισµός του 2023 θεσπίζει µέτρα ύψους 8,3
δισεκατοµµύρια ευρώ. Σηµειωτέον δε, για τους φίλους αγρότες
προβλέπεται επιδότηση άνω του 80% στην αύξηση του κόστους
ενεργειακής ηλεκτρικής ενέργειας σε παροχές αγροτικής χρή-
σης. 

Επιπλέον, το 2022 ενισχύθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα των νοι-
κοκυριών. Ενδεικτικά, θα πρέπει να αναφερθούν η διπλή αύξηση
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του κατώτατου µισθού κατά 9,7%, η µόνιµη και σηµαντική µείωση
του ΕΝΦΙΑ, η επέκταση της µείωσης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, η κατάργηση του φόρου γονικών παροχών - δωρεών, η
διπλή οικονοµική ενίσχυση ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και η
επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα. 

Καταργείται µόνιµα η καταβολή της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης στους υπαλλήλους του δηµοσίου, τους συνταξιούχους
και σε ένα εκατοµµύριο διακόσιους χιλιάδες εργαζόµενους στον
ιδιωτικό τοµέα. Διατηρείται σε µόνιµη βάση η µείωση κατά τρεις
ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών των µισθωτών
του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και η συνέχιση της µείωσης του συν-
τελεστή ΦΠΑ σε ορισµένες κατηγορίες. 

Αυτά είναι µόνο λίγα από τα πολλά που πετύχαµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε αντίθεση µε εσάς, που µε την
αλλοπρόσαλλη πολιτική σας τα χρόνια που κυβερνήσετε οδηγή-
σατε τους Έλληνες στην εξαθλίωση και την απόγνωση. Διαρρη-
γνύετε σήµερα τα «ιµάτιά» σας και δίνετε ψεύτικες υποσχέσεις,
ενώ εσείς είστε που δώσατε τα βαρύτερα «χτυπήµατα» στον ελ-
ληνικό λαό. 

Αλήθεια, εσείς δεν ήσασταν που θα σχίζατε τα µνηµόνια και
θα τα καταργούσατε µε έναν νόµο και ένα άρθρο; Εσείς δεν ήσα-
σταν που θεσπίσατε τις πιο σκληρές µνηµονιακές υποχρεώσεις
και την εκποίηση όλης της δηµόσιας περιουσίας στο Υπερταµείο,
από την Κνωσό µέχρι τη Ροτόντα και τον Λευκό Πύργο; Εσείς δεν
είσαστε που κλείσατε τις τράπεζες και αναβίωσαν εικόνες Κατο-
χής, µε τους ηλικιωµένους να περιµένουν επί ώρες στο λιοπύρι
για να πάρουν 20 ευρώ; Εσείς δεν ήσασταν που «πετάξατε στον
δρόµο» τις χήρες κόβοντας τις συντάξεις τους; Και τώρα θέλετε
να ξανακυβερνήσετε; 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ανε-
βαίνετε στο Βήµα πρέπει να είστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, γιατί οι
συγκρίσεις που κάνετε είναι συντριπτικά σε βάρος σας. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να εκφράσω την απόλυτη ικα-
νοποίησή µου για την πρόσφατη δέσµευση του κυρίου Πρωθυ-
πουργού, ο οποίος κατά την επίσκεψή του στην Τρίπολη
διατύπωσε την αδιαπραγµάτευτη θέση της Κυβέρνησης ότι το
έργο του Ασωπού στην Κορινθία θα συνεχιστεί και θα ολοκλη-
ρωθεί κανονικά. 

Χαιρετίζω επίσης τη δέσµευση του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης κ. Γεωργαντά, ο οποίος ανακοίνωσε ότι η αποζηµίωση
για τις ζηµιές του Αυγούστου από τις βροχοπτώσεις, κύριε Πρό-
εδρε, στις αµπελοκαλλιέργειες της Κορινθίας θα καταβληθούν
άµεσα, δηλαδή σε πέντε µήνες µετά τη ζηµιά, τη στιγµή που
εσείς παρακρατούσατε παράνοµα το 20% των δαπανών του
ΕΛΓΑ που έπρεπε να καταβάλει το κράτος. Εκατόν τριάντα πέντε
εκατοµµύρια είναι οι ασφαλιστικές εισφορές του ΕΛΓΑ και εµείς
καταβάλαµε µε ενίσχυση του κρατικού προϋπολογισµού 255 εκα-
τοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα παραπάνω είναι µόνο κάποια από τα
µέτρα που η Κυβέρνησή µας παρουσιάζει σήµερα στο πλαίσιο
ενός προϋπολογισµού που αποτυπώνει το σθεναρό, ασυµβίβα-
στο πνεύµα της να δηµιουργήσει τις βέλτιστες δυνατές συνθήκες
ευµάρειας και προόδου για το κοινωνικό σύνολο σε µια χώρα
που δυστυχώς έχει δοκιµαστεί και έχει υποφέρει ποικιλοτρόπως. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση από κοινού µε την κοινωνία αντιµετώ-
πισαν µε τόλµη και πυγµή τις δύσκολες συγκυρίες, δηµιουργών-
τας ακόµη πιο ισχυρά θεµέλια και πολλές προοπτικές θετικές για
το µέλλον. 

Χαιρετίζω, λοιπόν, την ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού
για το οικονοµικό έτος 2023 και σας καλώ να τον υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, καλά λόγια δεν µπορούµε να πούµε για τον προ-

ϋπολογισµό, ο οποίος είναι ξεκάθαρα προϋπολογισµός κάλπης,
προϋπολογισµός ο οποίος αποτυπώνει τη νέα κανονικότητα που
φτιάξατε στη χώρα µας: Μια κανονικότητα υποκλοπών, µία κα-

νονικότητα σκανδάλων, διαφθοράς και διεύρυνσης των ανισοτή-
των, µε µία Κυβέρνηση να περνάει το µήνυµα µε όρους πολιτικού
µάρκετινγκ και διαφήµισης ότι όλα γινόντουσαν, όλα γίνονται και
όλα πιθανόν να ξαναγίνουν. 

Επιτρέψτε µου, πριν αναφερθώ στον προϋπολογισµό, να κάνω
δύο σχόλια για δύο υποθέσεις που απασχολούν την επικαιρό-
τητα. Η πρώτη αφορά το σκάνδαλο Κατάρ-gate. Η απαξίωση δη-
µοσίως από τους πολίτες της Ευρωβουλευτού είναι µια γνήσια
πολιτική αντίδραση. Γιατί; Διότι είναι θιασώτρια µιας ακραίας νε-
οσυντηρητικής αριστείας, µε κεντροαριστερές –υποτίθεται- ευαι-
σθησίες, για να καµουφλάρει το όχηµα του κοινωνικού
αυτοµατισµού. Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν τη
συγκεκριµένη υπάρχουν αρκετοί µε την ίδια αστραφτερή κενό-
τητα. 

Το δεύτερο θέµα είναι οι υποκλοπές. Μέχρι πριν λίγες ηµέρες
ζητούσαν αποδείξεις. Μέχρι πριν λίγες ηµέρες χαρακτήριζαν
φαντασιώσεις, ψέµατα τα οποιαδήποτε δηµοσιεύµατα. 

Τώρα έχει αλλάξει το αφήγηµα. Tώρα «δεν γνώριζε». Είναι δυ-
νατόν να µη γνώριζε ο Πρωθυπουργός; Και έχουµε έναν
Υπουργό ο οποίος µπροστά στην παρακολούθησή του ψελλίζει
µόνο ότι είναι αρκετά χρόνια φίλοι, ενώ έπρεπε να χαλάσει τον
κόσµο ζητώντας εξηγήσεις µε µηνύσεις και απειλώντας µε πα-
ραιτήσεις. Με αυτή του τη στάση δίνει σήµα στην κοινωνία ότι
«όλα για µια καρέκλα», επιβεβαιώνοντας το αρχαίο ρητό ότι δεν
πρέπει να σε κρατάνε όρθιο αλλά να στέκεσαι όρθιος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτόν τον προϋπολογισµό, ο
οποίος είναι προϋπολογισµός κάλπης, κάνετε και έναν απολογι-
σµό. Ο απολογισµός σας όµως είναι και η απολογία σας. Δίνοντας
οικονοµική βοήθεια σε κάποιες συγκεκριµένες κατηγορίες, ξεχά-
σατε την πλειοψηφία του ελληνικού λαού:

Ξεχάσατε τους υγειονοµικούς, οι οποίοι κράτησαν όρθιο το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατροί, νοσηλευτές και το υπόλοιπο
προσωπικό των νοσοκοµείων. Με το πρόσφατο νοµοσχέδιο δώ-
σατε τη χαριστική βολή στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ξεχάσατε, αδιαφορήσατε για τους εκπαιδευτικούς.
Ξεχάσατε, αδιαφορήσατε για το µόνιµο στρατιωτικό προσω-

πικό, ειδικά το χαµηλόβαθµο, το οποίο εγγυάται την εδαφική ακε-
ραιότητα της χώρας µας. 

Ξεχάσατε τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους οποίους απαξιώ-
νετε, αξιοποιώντας και εκµεταλλευόµενοι τις λίγες περιπτώσεις
διαφθοράς.

Ξεχάσατε και αδιαφορείτε για τους εµπόρους, για τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες. 

Αλήθεια, τι είναι αυτό το θέατρο που παίζεται τις τελευταίες
µέρες µε τις υποτιθέµενες κόντρες της Κυβέρνησης µε τους τρα-
πεζίτες; 

Σας έχουµε πει τέσσερα πράγµατα: Πρώτον, εκατόν είκοσι δό-
σεις να ανακουφίσουν πραγµατικά αυτούς οι οποίοι οφείλουν σε
ασφαλιστικά ταµεία και εφορίες. Δεύτερον, να δοθεί η δυνατό-
τητα στον πολίτη να αποδείξει στο δικαστήριο και να σώσει την
πρώτη του κατοικία. Τρίτον, βελτίωση του εξωδικαστικού συµβι-
βασµού. Τέταρτον, να τροποποιήσετε αυτόν τον επαίσχυντο
νόµο, τον πτωχευτικό νόµο, και να δώσετε τη δυνατότητα να µη
νοικιάζει ο ευάλωτος δανειολήπτης, αλλά στο τέλος, µετά από
δέκα χρόνια, να αγοράζει εκ νέου το σπίτι του. 

Λησµονήσατε και τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Δε-
καπέντε ηµέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν την έναρξη
της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής οι αγρότες καλούνται να
πάρουν αποφάσεις σηµαντικές και δεν γνωρίζουν απολύτως τί-
ποτα. Τους ξεχάσατε όµως και γιατί δώσατε ψίχουλα και για το
κόστος παραγωγής στους κτηνοτρόφους, αλλά στους ανθρώ-
πους του πρωτογενούς τοµέα.

Αδιαφορείτε και ξεχάσατε και τα ίδια τα νοικοκυριά. Αλήθεια, τι
είναι που γίνεται µε το «καλάθι του νοικοκυριού»; Υποτίθεται ότι
το «καλάθι του νοικοκυριού» είναι γι’ αυτούς οι οποίοι δεν έχουν
πρόσβαση στα ακριβά τρόφιµα. Σωστά. Για πρώτη φορά µετά τη
Μεταπολίτευση Υπουργός της Κυβέρνησης λέει ότι το µοσχάρι πι-
θανόν να µην είναι στο «καλάθι του νοικοκυριού». Εµµέσως έχουµε
ένα δελτίο στα τρόφιµα. Τι σόι ανάπτυξη είναι αυτή; Τι σόι ανα-
βάθµιση της επενδυτικής βαθµίδας της χώρας µας έχουµε, όταν
ένας πολίτης δεν έχει πρόσβαση σε ένα τρόφιµο; 
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Και σε τοπικό επίπεδο, όµως, τι γίνεται µε τρία πράγµατα τα
οποία εξαγγείλατε;

Πρώτον, το Ογκολογικό Κέντρο Θεσσαλίας έµεινε µόνο στα
χαρτιά και πιθανότατα να γίνει σε άλλη πόλη της Ελλάδας. 

Δεύτερον, η Αβερώφειος Γεωργική Σχολή. Την εξαγγείλατε και
είπατε ότι θα γίνει το πρότυπο του αγροδιατροφικού τοµέα για
όλη τη Θεσσαλία και όχι µόνο. Τι έγινε; Τίποτα. 

Τρίτον, το αρδευτικό πρόβληµα της Θεσσαλίας. Χθες στον
πάνω όροφο συνεδρίασαν δύο επιτροπές µε εκπροσώπους φο-
ρέων και έλειπε η Κυβέρνηση. Και ξέρετε γιατί έλειπε η Κυβέρ-
νηση; Διότι κοροϊδεύει τους αγρότες, κοροϊδεύει τους πολίτες
όσον αφορά την επίλυση του προβλήµατος ύδατος στη Θεσσα-
λία. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η νέα κανονικότητα. Αυτή είναι η νέα κανο-
νικότητα την οποία εγκαθίδρυσε η Νέα Δηµοκρατία. Νέα κανονι-
κότητα, νέα χρεοκοπία, Νέα Δηµοκρατία! Ο εφιάλτης, όµως,
αυτής της νέας κανονικότητας θα λάβει τέλος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπάρχει ένας συνά-
δελφος από εχθές, ο κ. Μπουρχάν Μπαράν, που δεν τον ανέ-
φερα. Θα µιλήσει λίγο πριν ή αµέσως µετά τον κ. Μπρατάκο και
θα κλείσει ο έβδοµος κύκλος. 

Τώρα καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος Σπυρίδων - Παναγιώ-
της - Σπήλιος Λιβανός. Ούτε ισπανικό όνοµα, κύριε Λιβανέ! 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2023

είναι ο πρώτος µετά από δώδεκα χρόνια µνηµονίων και ενισχυ-
µένης εποπτείας και άρα αυτός που θα ενισχύσει περαιτέρω τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα και την οικονοµική ανάπτυξη. Είναι
ο µοναδικός προϋπολογισµός των τελευταίων οκτώ δεκαετιών
που βρίσκει την Ευρώπη σε καιρό πολέµου, µε επακόλουθο τη
µεγαλύτερη δίδυµη κρίση, ενεργειακή και πληθωριστική, και γι’
αυτό θα υλοποιηθεί σε εξαιρετικά απρόβλεπτο τοπίο. 

Από τη συζήτηση αυτή θα βγουν κρίσιµα και χρήσιµα συµπε-
ράσµατα για το πολιτικό µας σύστηµα στον δρόµο προς τις επερ-
χόµενες εκλογές. Γι’ αυτό οφείλουµε να φανούµε αντάξιοι των
προσδοκιών των συµπολιτών µας, να µην προδώσουµε τις προσ-
δοκίες τους, να υπηρετήσουµε τους θεσµούς µε σοβαρότητα και
ενσυναίσθηση. 

Η υγιής ελληνική κοινωνία έχει ανάγκη να ακούσει µια συζή-
τηση, όσο έντονη κι αν είναι αυτή, για την οικονοµία, για την ανά-
πτυξη, για τις προοπτικές της, για την καθηµερινότητα, για την
αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης και τη διαχείριση της ακρί-
βειας. Διψάει να παρακολουθήσει αντιπαραθέσεις για διαφορε-
τικά σχέδια ανάπτυξης, για τη διαχείριση του Ταµείου
Ανάκαµψης, του ΕΣΠΑ, του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης που βασίζονται σε διαφορετικές πιθανόν ιδεολογικές επιλο-
γές και κοινωνικές προτεραιότητες. 

Βέβαια αυτό προϋποθέτει ιδεολογική συγκρότηση, κυβερνη-
τικό πρόγραµµα και εφαρµόσιµες πολιτικές λύσεις για τα σύγ-
χρονα προβλήµατα, χαρακτηριστικά που, δυστυχώς, λείπουν
απολύτως από την τραγελαφική Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όπως
επιβεβαιώθηκε πάλι χθες µε το νέο κωµικοτραγικό συριζαϊκό
ψευτοεµφύλιο βραδινής καταψήφισης και πρωινής υπερψήφισης
των δίκαιων επιδοµάτων προς τους ένστολους στην πατρίδα
µας!

Ταυτόχρονα, η υγιής κοινωνία απορρίπτει συλλήβδην την εύ-
κολη αντιπολιτευτική λύση της διολίσθησης σε παρακµιακούς
τσακωµούς σήψης, τοξικότητας και διχασµού. Απεχθάνεται το
πονηρό ξέπλυµα της ανυπαρξίας της πολιτικής σας σε δυσώδη
απόβλητα υπαρκτών και µη σκανδάλων. Ο κίνδυνος που ελλο-
χεύει είναι προφανής: να απαξιωθεί και πάλι το πολιτικό µας σύ-
στηµα, να χτυπηθεί η δηµοκρατία και να αναβιώσουν τα
αντιδηµοκρατικά άκρα του αριστερού και δεξιού φασισµού,
καθώς και τα λούµπεν αντιδραστικά στοιχεία, να βιώσουµε, δη-
λαδή, ένα ριµέικ του 2015. Κάτι τέτοιο θα είναι καταστροφικό για
τα παιδιά µας, για τη ζωή µας, για τη δηµοκρατία και για την ίδια
µας την πατρίδα. 

Προσέξτε, µην επαναπαύεστε. Η διάλυση και η φυλάκιση των
νεοναζί της Χρυσής Αυγής από το πολιτικό δίδυµο Σαµαρά - Δέν-
δια δεν µας διασφαλίζει επ’ άπειρον ότι τα άκρα δεν µπορούν να
ξαναγεννηθούν, όταν κάποιοι εδώ, µέσα στο ίδιο το Κοινοβούλιο,
ανοίγουν διάπλατα τις πόρτες του λαϊκισµού µε τις ισοπεδωτικές
προσεγγίσεις του µηδενισµού και της απαξίας.

Το είπα και στην οµιλία µου την προηγούµενη εβδοµάδα, αλλά
βέβαια ελάχιστοι το σηµείωσαν. Η πολιτική έχει και βαρύνουσα
παιδευτική σηµασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σωστά είπε -εν µέρει βέβαια- ο
κ. Κόκκαλης πριν ότι ο προϋπολογισµός αυτός είναι και προεκλο-
γικός και χαίροµαι ιδιαίτερα που ο Κυριάκος Μητσοτάκης στο
πρόσωπο του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και η Κυβέρ-
νηση δεν παρασύρονται από τις παραδοσιακές λαϊκίστικες σει-
ρήνες αλλά, αντιθέτως, διαφυλάττουν το εξαιρετικά σηµαντικό
έργο της τελευταίας τετραετίας. 

Για να δούµε, όµως, ποιες ήταν οι µεγάλες επιτυχίες αυτής της
Κυβέρνησης που επιδρούν θετικά στην οικονοµία και άρα στηρί-
ζουν την κοινωνία µας. Εξωτερική και αµυντική πολιτική, εξορ-
θολογισµός και επιτάχυνση της απονοµής συντάξεων, µεγάλο
ψηφιακό άλµα στη δηµόσια διοίκηση, οικονοµική ανάπτυξη, όπου
ο ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης θα φτάσει το 5,6 το 2022 το
1,8 το 2023, το ΑΕΠ ξεπερνά τα 224 δισεκατοµµύρια το 2023, αυ-
ξανόµενο κατά 25% από το 2018. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές
ενισχύονται συνεχώς, καθιστώντας την Ελλάδα πρωταθλήτρια
σε ρυθµό άµεσων ξένων επενδύσεων. Η ανεργία υποχωρεί κατά
περίπου έξι µονάδες από το 2019, ενώ παράλληλα µειώνονται
φόροι, ενώ αυξήθηκε δύο φορές ο κατώτατος µισθός. 

Όλα αυτά αποτελούν απόλυτη απόδειξη της αύξησης του
µέσου εισοδήµατος των νοικοκυριών ό,τι και αν λένε οι Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το χρέος µειώνεται το 2020-2023 στο 160% του ΑΕΠ. Το κύρος
και η αξιοπιστία της Ελλάδας ενισχύονται συνεχώς, καθώς η
εθνική µας οικονοµία σε τρία χρόνια αναβαθµίστηκε ένδεκα
φορές. Τα τεράστια αυτά επιτεύγµατα έγιναν πραγµατικότητα
µέσα από τις µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού και τη σωστή
και αποτελεσµατική στρατηγική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Χωρίς να πανηγυρίζουµε, διότι κανένας σοβαρός στη Νέα Δη-
µοκρατία δεν πανηγυρίζει, οφείλουµε απλά να συνεχίσουµε την
παραγωγή έργου στη δηµόσια παιδεία, στη δηµόσια υγεία, στην
επιτάχυνση και τον εκσυγχρονισµό της δικαιοσύνης, στην ανα-
διάρθρωση του δηµοσίου, στη διευκόλυνση λειτουργίας της επι-
χειρηµατικότητας. 

Και, φευ!, µην ξεχνιόµαστε, οφείλουµε ακόµα να επενδύσουµε
πολλά στην περιφερειακή ανάπτυξη, µε βασικό της πυλώνα την
υλοποίηση της ολοκληρωµένης εθνικής στρατηγικής που χαρά-
ξαµε τα προηγούµενα χρόνια στον αγροτικό τοµέα, µια στρατη-
γική µε έµφαση στην εκπαίδευση και κατάρτιση των αγροτών, τη
χρήση νέων τεχνολογιών, τα έργα υποδοµής για την ύδρευση -
έφυγε ο κ. Κόκκαλης, αλλά όταν γυρίσει να του θυµίσετε το
«Ύδωρ 2.0» που είναι το µεγαλύτερο και πιο εµβληµατικό έργο
για έργα υποδοµής στην άρδευση τις τελευταίες πολλές δεκαε-
τίες-, την επένδυση…

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ποιο είναι αυτό ακριβώς;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα σας το

εξηγήσω µετά για να µη χάσω τον ειρµό της σκέψης µου τώρα,
κυρία συνάδελφε. 4,5 δισεκατοµµύρια.

Την επένδυση στα συλλογικά σχήµατα την οποία έχει επωµι-
στεί ο κ. Σκυλακάκης προσωπικά και, βεβαίως, τη σύνδεση της
ελληνικής παραγωγής µε τη µεταποίηση, την εστίαση, τον του-
ρισµό, τον πολιτισµό και τις εξαγωγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µείζονες εθνικοί µας στόχοι για
την επόµενη τετραετία πρέπει να είναι η ενίσχυση και η αναζωο-
γόνηση της µεσαίας τάξης και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
η ενίσχυση και ο εκσυγχρονισµός του κοινωνικού κράτους µέσα
από τις δηµόσιες εθνικές πολιτικές που ενισχύουν την κοινωνική
δικαιοσύνη και αυξάνουν την παραγωγικότητα και την ευηµερία
των πολλών, η επίτευξη της επενδυτικής βαθµίδας που θα βοη-
θήσει στην περαιτέρω ανάπτυξη της παραγωγικής οικονοµίας
διαχέοντας βεβαίως δίκαια τον παραγόµενο πλούτο στη µεσαία
τάξη και όχι σε προνοµιακά ρετιρέ, µε πρωτεύοντα στόχο την
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προάσπιση της κοινωνικής συνοχής και τη µείωση των κοινωνικών
και οικονοµικών ανισοτήτων, η επακόλουθη περαιτέρω µείωση της
ανεργίας µε δηµιουργία καλύτερων και πιο καλοπληρωµένων θέ-
σεων εργασίας και η µείωση των φόρων στη µισθωτή εργασία, η
αποτελεσµατική αντιµετώπιση του δηµογραφικού και η ενίσχυση,
τέλος, της εθνικής άµυνας µε επενδύσεις στις νέες τεχνολογίες
στη συνέχιση και αναβίωση της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας,
στην αξιοποίηση της δηµόσιας ακίνητης περιουσίας και στην κα-
λύτερη αξιοποίηση του έµψυχου δυναµικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, ο προϋπολογισµός
του 2023 δεν έχει καµµία σχέση µε τις τοποθετήσεις του ΣΥΡΙΖΑ
που βρίθουν στοιχείων λαϊκισµού, µηδενισµού, άρνησης, πλή-
ρους ασυνέπειας, που, αν γίνονταν πράξη, θα είχαν ως επακό-
λουθο την επαναφορά της οικονοµίας µας σε κρίση και βέβαια
σε δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. Είναι ένας αξιόπιστος προ-
ϋπολογισµός µε φειδωλές προβλέψεις σε ένα δύσκολο και συ-
νεχώς µεταβαλλόµενο περιβάλλον, ένας προϋπολογισµός
ανάπτυξης, δηµοσιονοµικής ισορροπίας, στήριξης των ευάλω-
των της κοινωνίας και ενίσχυση της άµυνας της Ελλάδας. Είναι
η καλύτερη απόδειξη της πολιτικής συνέπειας λόγων και πρά-
ξεων, της αποτελεσµατικότητας και συνετής διακυβέρνησης. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό, δί-
νοντας ακριβώς ένα νέο στίγµα της νικηφόρας πορείας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα
πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 2ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής και δεκαεπτά µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 16ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Νέας Ιωνίας. 

Καλωσορίσατε οι µεν πρώτοι στην Αθήνα και τη Βουλή, οι δε
δεύτεροι στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Προχωρούµε στον κ. Γιάννη Μπουρνού, τον συνάδελφο από

τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά αν έχει έρθει ο κ. Μπρατάκος, θα µιλήσει εκεί-
νος και µετά ο κ. Μπαράν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περσινή συζήτηση του προ-

ϋπολογισµού διεξαγόταν εν µέσω ρεκόρ θανάτων, κατάρρευσης
νοσοκοµείων και εξάντλησης του υγειονοµικού προσωπικού. 

Σήµερα η Ελλάδα βρίσκεται στη δέκατη τέταρτη θέση παγκο-
σµίως σε αριθµό θανάτων µαζί µε χώρες της φτωχής Ανατολικής
Ευρώπης. Έχει ξεπεράσει τη Βραζιλία του Μπολσονάρο, τις
Ηνωµένες Πολιτείες της χαώδους διαχείρισης, τη Βρετανία του
αλλοπρόσαλλου Μπόρις Τζόνσον, όλες τις χώρες της Δυτικής
αλλά και της Νότιας Ευρώπης. 

Αυτή η αλλαγή κατηγορίας, αυτή η µετατόπιση στο εσωτερικό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνοψίζει καλύτερα την πορεία αυτής
της µοιραίας Κυβέρνησης, εγκληµατικά ανίκανης, αλλά επικοι-
νωνιακά αδίστακτης.

Στην οικονοµία ο πληθωρισµός καλπάζει, ακόµη και συγκρινό-
µενος µε τις περσινές τιµές. Σε όλη την Ευρώπη έχουµε πληθω-
ρισµό, λέτε µε θράσος, αλλά στην Ελλάδα ειδικά έχουµε τέτοια
εκτόξευση ιδίως σε όσα είναι αναγκαία για να ζήσει µια οικογέ-
νεια. Πιάσετε ευρωπαϊκό ρεκόρ στο κόστος διαβίωσης, στέγα-
σης, θέρµανσης, ενέργειας, ενώ είναι δυσβάστακτη η αύξηση
κόστους λειτουργίας και για επιχειρήσεις και επαγγελµατίες. 

Είχαµε την ακριβότερη ενέργεια στην Ευρώπη στο πρώτο εξά-
µηνο του 2022 και την τρίτη ακριβότερη µετά τις επιδοτήσεις, εί-
χαµε την ακριβότερη τιµή βενζίνης την προηγούµενη εβδοµάδα,
όχι εξαιτίας του πολέµου, αλλά επειδή σε εσάς είναι αδιανόητο
να ελέγξετε τα καρτέλ του µεγαλεµπορίου και της ενέργειας,
τους φίλους και χορηγούς σας.

Προσδοκούσατε ανάπτυξη, αλλά έχουµε πλέον ύφεση από το
δεύτερο στο τρίτο τρίµηνο. Η αγοραστική δύναµη των εργαζο-
µένων έχει µειωθεί κατά 40%. Οι πολίτες µειώνουν ακόµη και τις
δαπάνες για βασικά είδη διατροφής. Θυσιάσατε την οικονοµία
και τελικά και τα δηµόσια έσοδα, για να µη βάλετε χέρι στα µε-
γάλα συµφέροντα, να µη βάλετε πλαφόν, να µην ελέγξετε την αι-

σχροκέρδεια την οποία επιδοτείτε µε τα χρήµατα των φορολο-
γουµένων. Ακόµη και άθλιο πτωχευτικό νόµο ψηφίσατε ακριβώς
σε συνθήκες που µε βεβαιότητα θα οδηγήσουν σε µαζική ανα-
διανοµή ακινήτων υπέρ των «Πάτσηδων». 

Τη διαφορά στην Ελλάδα που όλα τα βιώνουµε σφοδρότερα
και πιο επώδυνα από την Ευρώπη την κάνει µάλλον αυτό το «Μη-
τσοτάκης effect», που µας λέγατε σε άλλες πιο αθώες εποχές
θρασύτατης προπαγάνδας. Το «Μητσοτάκης effect» διεθνώς και
εγχώρια είναι η κατάρρευση του κύρους της χώρας, η περιθω-
ριοποίησή της, η εικόνα Μπανανίας ελεγχόµενης από παρέες
αδίστακτων και διεφθαρµένων.

Η Καϊλή, το πουλέν του κ. Βενιζέλου και ταυτόχρονα η εφε-
δρεία του κ. Μητσοτάκη, ήταν απλώς ενδεικτική του ήθους, του
ύφους και του πολιτεύεσθαι των ανθρώπων που έσπρωξαν στην
εξουσία την κυβερνητική συµµαχία Μητσοτάκη, ακροδεξιών και
βενιζελικών. 

Νοµίζετε ότι σας εµπιστεύονται στις Βρυξέλλες για το πώς θα
µοιράσετε τα κονδύλια του Ταµείου Ανάπτυξης; Νοµίζετε ότι
µόνο για τον Όρµπαν και για τις παρακολουθήσεις στην Πολωνία
µιλάνε στα θεσµικά όργανα των Βρυξελλών; 

Συµπληρώνετε τριάµισι χρόνια στην εξουσία, για να πάω και
στα δικά µας, τριάµισι χαµένα χρόνια υπανάπτυξης για τον Νοµό
Λέσβου και το βόρειο Αιγαίο, για τους αγρότες, τους κτηνοτρό-
φους και τους αλιείς που εξακολουθούν να φυτοζωούν και να αν-
τιµετωπίζουν µόνοι τους την εκτόξευση του κόστους παραγωγής
έως και 23%, όταν δεν βλέπουν την παραγωγή τους να καταστρέ-
φεται από ακραία κλιµατικά φαινόµενα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Είναι χαµένα για τους κατοίκους της Λήµνου, µε την άθλια
ακτοπλοϊκή σύνδεση µε την πρωτεύουσα και τον ΦΠΑ στο 24%,
ενώ το ECOFIN σάς έχει δώσει ξανά την ευχέρεια για µειωµένους
συντελεστές σε όλα τα νησιά και δεν το κάνατε. 

Είναι χαµένα για τις επιχειρήσεις και τους ανέργους, που ανα-
µένουν µαταίως ένα αναπτυξιακό σχέδιο που να τους βγάζει από
το παραγωγικό περιθώριο. 

Λεφτά δεν βρήκατε για αυτά. Βρήκατε για φαραωνικές υπερ-
δοµές προσφύγων και µεταναστών στη Βάστρια της Λέσβου και
στα άλλα νησιά του ανατολικού Αιγαίου, για να κερδίζουν εργο-
λάβοι, συγγενείς Υπουργών σας, και εταιρείες σύµβουλοι του
Υπουργού Μετανάστευσης και να πουλήσετε εξυπηρέτηση
στους Κεντροευρωπαίους ότι κάνετε «ασπίδα», δηλαδή φυλακή
της Ευρώπης τα νησιά µας.

Αν θέλουµε -και εµείς θέλουµε- να κρατήσουµε τον κόσµο της
πρωτογενούς παραγωγής στη Λέσβο και το βόρειο Αιγαίο, χρει-
αζόµαστε επιτέλους την απαλλαγή τους από τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, όπως ήταν πριν τα µνηµό-
νια, τη µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα στο 6%, τις επιδοτήσεις
στην αγορά ζωοτροφών, την αύξηση στο αφορολόγητο και την
προστασία της περιουσίας τους από τα κοράκια των funds που
ταΐζετε. Χρειαζόµαστε την ένταξή τους, µαζί µε τον κόσµο της
µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, που κυριαρχεί στα νησιά,
στα κονδύλια ενός νέου σχεδιασµού του Ταµείου Ανάκαµψης,
που θα χρηµατοδοτεί µικρά έργα ΑΠΕ, ενεργειακές αναβαθµί-
σεις για µικρές επιχειρήσεις και αγρότες και τη σύνδεσή τους µε
τις µικροπιστώσεις της αναπτυξιακής τράπεζας και τις χρηµατο-
δοτήσεις των προγραµµάτων καινοτοµίας. 

Αντί για την υπονόµευση στο µεταφορικό ισοδύναµο που κά-
νετε εσείς, εµείς θέλουµε να µετατρέψουµε σε καθολικό αντι-
στάθµισµα του κόστους της νησιωτικότητας για κάθε επιχείρηση
και επαγγελµατία. Δεν θα σας αφήσουµε άλλο να τιµωρείτε εµάς
τους νησιώτες επειδή δεν µένουµε στην ηπειρωτική Ελλάδα. 

Μετά την περσινή κατάρρευση της υγείας, φέτος συζητάµε
τον προϋπολογισµό εν µέσω µιας θεσµικής κατάρρευσης και δη-
µοκρατικής εκτροπής. Μια εγκληµατική οργάνωση λειτουργούσε
την κορυφή του κράτους, κουρέλιασε τη δηµοκρατία και υπέ-
βαλε τη δηµόσια ζωή σε ασφυκτικό έλεγχο, για να µπορεί ο κρυ-
πτόµενος, ανασφαλής Πρωθυπουργός να παριστάνει τον ικανό
διαχειριστή, κρυφακούγοντας τι σκέπτονται και τι κάνουν Υπουρ-
γοί, επιχειρηµατίες, πολιτικοί αντίπαλοι, καναλάρχες και δηµο-
σιογράφοι. 
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Δεν υπάρχει χώρα της δηµοκρατικής Ευρώπης που δεν θα είχε
πάει σπίτι του ο κ. Μητσοτάκης και το γνωρίζετε όλοι σας αυτό.
Ψηφίστε, λοιπόν, µόνοι σας αυτόν τον ιδεοληπτικό προϋπολογι-
σµό και αµέσως µετά, µεθαύριο βράδυ, αποθεώστε σαν φοβι-
σµένοι Βορειοκορεάτες κοµπάρσοι τον Αρχηγό σας. Γιατί ό,τι και
να κάνετε είναι ο τελευταίος του προϋπολογισµός. Έρχεται η
ώρα που θα ανασάνει η δηµοκρατία στον τόπο µας ξανά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μπρατάκο, Υφυπουργό στον

Πρωθυπουργό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω την τιµή να συµµετέχω για

πρώτη φορά στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό ως µέλος της
Κυβέρνησης. Θα ήθελα να είναι σαφές από την αρχή ότι ο σκο-
πός της δικής µου παρέµβασης δεν είναι να ρίξω νερό στον µύλο
µιας κοµµατικής αντιπαράθεσης. Προέρχοµαι άλλωστε από τον
επιχειρηµατικό κόσµο και έχοντας υπάρξει πρόεδρος του µεγα-
λύτερου επιχειρηµατικού οργανισµού της χώρας, του Εµπορικού
και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου της Αθήνας, ανήκω σε αυτούς
που πιστεύουν ότι σηµασία έχουν οι πράξεις. 

Θα µιλήσω, λοιπόν, για πράξεις, για πολιτικές που αφορούν το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, τους πολίτες, τις επιχειρήσεις
και τη νέα γενιά, το παρόν και το µέλλον της χώρας µας. Κυρίες
και κύριοι, η ελληνική οικονοµία αναπτύχθηκε το 2022 µε διπλά-
σιο ρυθµό σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και θα συνεχίσει
να αναπτύσσεται και το 2023. Κι αυτό το έχουµε πετύχει, διότι
καταφέραµε να ενισχύσουµε τις αντοχές της εθνικής µας οικο-
νοµίας. Καταφέραµε να θεµελιώσουµε µια ανάπτυξη µε ποιοτικά
χαρακτηριστικά. 

Διότι τη χρονιά που πέρασε η Ελλάδα σηµείωσε ιστορικό
ρεκόρ αύξησης των εξαγωγών αλλά και αύξησης των άµεσων
ξένων επενδύσεων. Διότι πλέον οι εξαγωγές µας ως ποσοστό του
ΑΕΠ είναι πολύ µεγαλύτερες, πολύ περισσότερες απ’ ό,τι είναι
στην Ισπανία, την Ιταλία, ακόµα και τη Γαλλία. Διότι στην Ελλάδα
επιλέγουν να επενδύουν πλέον παγκόσµιοι επιχειρηµατικοί κο-
λοσσοί. 

Χάρη σε αυτά τα επιτεύγµατα το ΑΕΠ της χώρας θα υπερβεί
το 2023 τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 25% παραπάνω
από το 2018. Θα ρωτήσει κάποιος «Τα νούµερα και τα ποσοστά
αφορούν την κοινωνία, αφορούν τους νέους, αφορούν τις επι-
χειρήσεις;». Απαντώ ότι αφορούν κυρίως αυτούς. 

Χάρη στην ανάπτυξη που πετύχαµε το δηµόσιο χρέος θα µει-
ωθεί κατά πενήντα ποσοστιαίες µονάδες και θα πέσει κάτω από
το 160% του ΑΕΠ το 2023. Τη χρονιά που έρχεται η χώρα θα επι-
στρέψει σε περιβάλλον πρωτογενών πλεονασµάτων. 

Χάρη στην ανάπτυξη που πετύχαµε η ανεργία µειώθηκε περισ-
σότερο από πέντε ποσοστιαίες µονάδες. Σήµερα έχουµε 4,1 εκα-
τοµµύρια εργαζόµενους και οι περισσότερες νέες θέσεις
εργασίας που έχουν δηµιουργηθεί είναι θέσεις υψηλής εξειδί-
κευσης, που σηµαίνει ότι η προοπτική για καλύτερες αµοιβές
είναι µεγαλύτερη. 

Χάρη στην ανάπτυξη που πετύχαµε στηρίξαµε και συνεχίζουµε
να στηρίζουµε µε µόνιµες παρεµβάσεις το εισόδηµα των εργα-
ζοµένων και των συνταξιούχων. Έχουµε αυξήσει ήδη δύο φορές,
και θα αυξήσουµε και µια τρίτη το 2023, τον κατώτατο µισθό στον
ιδιωτικό τοµέα. Μονιµοποιούµε τη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών. Καταργούµε οριστικά την εισφορά αλληλεγγύης για
ένα εκατοµµύριο διακόσιους χιλιάδες εργαζόµενους. Παρέχουµε
κίνητρα για τη µετατροπή συµβάσεων µερικής απασχόλησης σε
συµβάσεις πλήρους απασχόλησης, µε απαλλαγή µέρους των
ασφαλιστικών εισφορών. 

Για τους εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα καταργούµε µό-
νιµα την εισφορά αλληλεγγύης. Καταργούµε την ειδική εισφορά
1% για το Ταµείο Πρόνοιας των Δηµοσίων Υπαλλήλων. Διευθε-
τούµε πάγια µισθολογικά αιτήµατα των ενόπλων δυνάµεων. Ανα-
µορφώνουµε το µισθολόγιο των γιατρών του ΕΣΥ.
Καταβάλλουµε εφάπαξ επίδοµα 600 ευρώ στους ένστολους. 

Ενισχύουµε το εισόδηµα των συνταξιούχων. Αυξάνουµε κατά

7,5% τις κύριες συντάξεις το 2023. 
Στηρίζουµε την κοινωνία απέναντι στις επιπτώσεις της ενερ-

γειακής κρίσης, έχοντας διαθέσει µέχρι σήµερα πάνω από 10 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Επιδοτούµε την κατανάλωση της
ηλεκτρικής ενέργειας και του φυσικού αερίου στα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις. Παρείχαµε εφάπαξ ενίσχυση ύψους 250 ευρώ
σε 2,3 εκατοµµύρια συµπατριώτες µας. Αυξήσαµε το επίδοµα
θέρµανσης και διευρύναµε τα εισοδηµατικά κριτήρια για τη χο-
ρήγησή του. 

Επιδοτήσαµε διακόσιες πενήντα χιλιάδες αγρότες και πενήντα
χιλιάδες κτηνοτρόφους για να διαχειριστούν το αυξηµένο κόστος
των λιπασµάτων αλλά και των ζωοτροφών. Μειώσαµε τον ΦΠΑ
στα λιπάσµατα και επιστρέφουµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
στο πετρέλαιο κίνησης για τους αγρότες. 

Χάρη στην ανάπτυξη που πετύχαµε καταφέραµε να διευρύ-
νουµε και να ενισχύσουµε την κοινωνική µας πολιτική. Οι δαπά-
νες για τη στήριξη των ευάλωτων συµπατριωτών µας αυξήθηκαν
φέτος κατά 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ και θα αυξηθούν και το
2023 κατά 456 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έχουµε ήδη ανακοινώσει µια σειρά µέτρων για την ενίσχυση
των νέων µε στόχο την απόκτηση κατοικίας, µέτρα που περιλαµ-
βάνουν τη χορήγηση άτοκων ή χαµηλότοκων δανείων, µέτρα που
περιλαµβάνουν την κοινωνική αντιπαροχή, τη µίσθωση ιδιωτικών
κατοικιών στο πλαίσιο του προγράµµατος «Εστία» και το πρό-
γραµµα «Εξοικονοµώ - Ανακαινίζω» για τα κενά σπίτια. 

Στηρίζουµε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τις µικρές επιχειρή-
σεις, που πλήττονται από την ενεργειακή κρίση και τον περιορι-
σµό της κατανάλωσης που τις επιβαρύνει. Εφαρµόσαµε και
διατηρούµε το πλαφόν 3% στην αναπροσαρµογή των επαγγελ-
µατικών µισθώσεων, µια ρύθµιση η οποία πραγµατικά επιµερίζει
δίκαια το πρόσθετο κόστος µεταξύ των ιδιοκτητών αλλά και των
ενοικιαστών. Κατευθύνουµε στα επόµενα χρόνια πάνω από 8 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη της µικροµεσαίας επιχειρη-
µατικότητας µέσω του ΕΣΠΑ, µέσω του «Ελλάδα 2.0» αλλά και
των αγροτικών ταµείων, για να µπορέσουν έτσι οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις να γίνουν βιώσιµες και πιο ανταγωνιστικές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανάπτυξη που πετύχαµε το
2022 αφορά όλους τους Έλληνες. Καθώς πλησιάζουµε το 2023
το διεθνές περιβάλλον πραγµατικά επιδεινώνεται. Οι προβλέψεις
για την παγκόσµια και την ευρωπαϊκή οικονοµία γίνονται όλο και
πιο δυσοίωνες. 

Μπορεί, λοιπόν, µέσα σε αυτό το περιβάλλον η Ελλάδα να
αποφύγει τη νέα ύφεση; Φυσικά και µπορεί. Μπορεί, γιατί οι δα-
πάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα ανέλθουν
σε επίπεδο ρεκόρ, στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σε αυτούς τους πόρους θα πρέπει να προσθέσουµε και τα δά-
νεια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µέσω των
οποίων, τη χρονιά που µας έρχεται, θα εισρεύσουν συνολικά 15,4
δισεκατοµµύρια ευρώ στην πραγµατική οικονοµία. Μπορούµε να
αποφύγουµε την ύφεση, γιατί έχουµε εξασφαλίσει και αξιοποι-
ούµε το µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πακέτο στην ιστορία της
χώρας, το νέο ΕΣΠΑ ύψους 26,5 δισεκατοµµυρίων, το σχέδιο
ανάπτυξης µε συνολικές πιστώσεις που ξεπερνούν τα 30 δισεκα-
τοµµύρια, τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, η οποία εξασφαλίζει
το εισόδηµα των αγροτών και υποστηρίζει τη µετάβαση σε πιο
φιλική και βιώσιµη για το περιβάλλον γεωργία. Με τη βοήθεια
αυτών των αναπτυξιακών κεφαλαίων, πραγµατικά µπορούµε να
τα καταφέρουµε. 

Μπορούµε να τα καταφέρουµε, αρκεί να υπάρχει σχέδιο, στα-
θερότητα και συνέπεια. Αρκεί να είµαστε ανοιχτοί σε νέες ιδέες
και σε κάθε καλή πρακτική που βοηθά στην επίτευξη των στόχων
µας.  

Αυτός είναι ο δρόµος που έχει δείξει και συνεχίζει να δείχνει ο
Πρωθυπουργός της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης. Αυτόν τον
δρόµο ακολουθεί και µέχρι τώρα η Κυβέρνηση και αυτόν τον
δρόµο πιστεύουµε πραγµατικά ότι θα εµπιστευτούν και πάλι οι
Έλληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
Υφυπουργέ.
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Τον λόγο τώρα εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής έχει ο κ.
Μπουρχάν Μπαράν.

ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, «η φτώχεια…», όπως έγραψε ο Αριστοτέλης αιώνες
πριν, «…είναι ο γονιός της επανάστασης και του εγκλήµατος».
Στη δραµατικά δοκιµαζόµενη χώρα µας, σε µία περίοδο που οι
οικονοµικές ανισότητες διογκώνονται καθηµερινά, η φτώχεια και
η ανεργία καλπάζουν µε αµείωτο βαθµό. Η οικονοµική ανέχεια
ροκανίζει το οικογενειακό εισόδηµα και δεν υπάρχει καµµιά πε-
ραιτέρω ανοχή για κοινωνικές αδικίες, για φορολογικές επιβα-
ρύνσεις, για λάθη που κοστίζουν το δικαίωµα µιας αξιοπρεπούς
διαβίωσης. 

Η πανδηµία του COVID-19 και τα lockdown µάς γονάτισαν οι-
κονοµικά και ψυχολογικά. Αποκορύφωµα δε ο ρωσοουκρανικός
πόλεµος φθοράς και συµφερόντων, που έστειλε στον ουρανό τις
τιµές της ενέργειας. Γεγονότα που ξεπερνούν και τα όρια των
πιο εφιαλτικών ονείρων. 

Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι ότι έχουν εξαθλιωθεί τα λαϊκά
στρώµατα και συµπιέζεται µέχρι αφανισµού η µεσαία τάξη. Αυ-
ξήθηκε δραµατικά, σε πρωτόγνωρα επίπεδα, ο αριθµός των
ανέργων όλων των ηλικιών. Αυξήθηκαν οι αριθµοί των αυτοκτο-
νιών, των ανθρωποκτονιών, των διαζυγίων, της ενδοοικογενει-
ακής βίας και βουλιάζουµε µέρα µε τη µέρα στην εθνική
κατάθλιψη.

Παρ’ όλα αυτά, καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε, για
ακόµη µια φορά, έναν ανεφάρµοστο, οικονοµικά µετέωρο και κοι-
νωνικά άδικο προϋπολογισµό. Έναν προϋπολογισµό που δεν
διεκδικεί καµµιά πρωτοτυπία και που θύµατα έχει τα µικροµεσαία
εισοδηµατικά στρώµατα, σε µια εποχή που οι κοινωνίες και η
παγκόσµια οικονοµία συνεχίζουν να δοκιµάζονται, σε µια εποχή
που ο πληθωρισµός στη χώρα µας κάνει αγώνες ράλι, µε τα επι-
τόκια να σκαρφαλώνουν στα ύψη και το κόστος ζωής να αυξάνε-
ται τραγικά.

Στην περιφέρειά µου, στην Ξάνθη και εν γένει στην ακριτική
Θράκη, οι εικόνες καθηµερινής διαβίωσης αντικατοπτρίζουν τη
δύσκολη οικονοµική συγκυρία που βιώνει όλη η χώρα. Είµαστε
ένας τόπος, που παρά την οικονοµική του ταπείνωση, παλεύει
καθηµερινά να αντεπεξέλθει µε περηφάνια και µε το κεφάλι ψηλά
στα απανωτά χτυπήµατα που δέχεται.

Η φυγή ανθρώπινου εργατικού δυναµικού στο εξωτερικό συ-
νιστά µια µεγάλη απώλεια αναπτυξιακής αλλά και ευρύτερα κοι-
νωνικής, πολιτιστικής και εθνικής δυναµικής. Κι όλα αυτά σε µια
περιοχή που ο πληθυσµός της γερνά χωρίς προοπτική, χωρίς πα-
ραγωγικότητα και κυρίως χωρίς χρήµατα στην τσέπη, εξαθλιω-
µένος οικονοµικά και ψυχολογικά. 

Και παραθέτω χαρακτηριστικά παραδείγµατα την αποδυνά-
µωση και υποστελέχωση σε ιατρούς, αλλά και σε νοσηλευτικό
προσωπικό του περιφερειακού νοσοκοµείου µας, οι οποίοι προ-
σπαθούν απεγνωσµένα να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του
συστήµατος σε έναν άνισο γι’ αυτούς αγώνα, τους καπνοπαρα-
γωγούς που σταµατούν να καλλιεργούν πλέον αυτό το χαρακτη-
ριστικό εξαγώγιµο προϊόν της περιφέρειάς µας, τους αγροκτη-
νοτρόφους στους οποίους δεν παρέχεται καµµία ουσιαστική στή-
ριξη παρά µόνο λόγια. Κι όλα αυτά, καθώς η ενεργειακή κρίση,
η φορολογία η άδικη και η αναποτελεσµατική κατανοµή του ει-
σοδήµατος και η παραµέληση από τις κρατικές αρχές κάνουν οι-
κονοµικά δυσβάσταχτη την επιβίωση. 

Το γεγονός αυτό, σε συνδυασµό µε την έλλειψη επενδύσεων
οδηγεί την ανατολική Μακεδονία και Θράκη σε οικονοµικό µαρα-
σµό. Δεν είµαστε επαίτες, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά τελικά δια-
πιστώνουµε ότι µας αντιµετωπίζετε ως τέτοιους. 

Με τη σύσταση της Διακοµµατικής Επιτροπής για την Ανά-
πτυξη της Θράκης προσδοκία όλων µας ήταν και εξακολουθεί να
είναι η επίλυση όλων αυτών των προβληµάτων που µειώνουν
ηθικά την ακριτική µας περιοχή. Περιµέναµε και περιµένουµε
ακόµη την περιβόητη ανάπτυξη, τον τρόπο που θα καταπολεµή-
σει η Κυβέρνηση αυτές τις αβεβαιότητες και θα διασφαλίσει την
ευηµερία και την κοινωνική προστασία για τους πολλούς. Απαι-
τείται όσο τίποτα άλλο η εισαγωγή νέων τεχνολογιών στην πα-
ραγωγή και στην καλλιέργεια, η αξιοποίηση παραγωγικών
µονάδων που είναι αναξιοποίητες, η δηµιουργία µεγάλων έργων

υποδοµής, η επανεκκίνηση στον αγροτικό και παραγωγικό τοµέα
της περιοχής. Πρέπει να εξειδικεύσουµε, λοιπόν, την καινοτοµία,
ενισχύοντας τη γνώση. Και αναρωτιέµαι τελικά, η σύσταση της
διακοµµατικής επιτροπής έγινε µε σκοπό όντως την ανάπτυξη ή
αρκεστήκατε µόνο στα θεσµικά θέµατα που αφορούν τη µειονό-
τητα;

Και εν µέσω όλων αυτών, ο τοµέας της υγείας παραπαίει και
του δίνετε και χαριστική βολή, καθώς πηγαίνουµε ολοταχώς
προς ιδιωτικοποίηση, αφού αυτή ήταν άλλωστε και η επιθυµία
σας. Τα δηµόσια νοσοκοµεία διαλύονται, οι υπηρεσίες υγείας
υποβαθµίζονται, οι ασθενείς ταλαιπωρούνται, οι χρηµατοδοτή-
σεις µειώνονται και την ίδια ώρα οι κοµµατικές παρεµβάσεις γί-
νονται καθεστώς για να µπουν και οι τίτλοι τέλους σε όλη αυτή
την προσπάθεια. Μεταβάλλεται προς το χειρότερο η κεφαλαι-
ώδης προσπάθεια του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το οποίο
µέχρι τώρα παρέχει δωρεάν υπηρεσίες στους πολίτες. 

Η κρίση που βιώνουµε θα µπορούσε να αποτελέσει αφορµή
για µια αναγέννηση της χώρας και της κοινωνίας της. Δυστυχώς,
όµως, πέρα από την επιφάνεια, αναπαράγονται η ίδια λογική, η
ίδια νοοτροπία στην άσκηση της εξουσίας. Πολλές φορές οι ευ-
θύνες επιρρίπτονται στην κοινωνία. Είναι όµως οι ηγεσίες εκείνες
που διαµορφώνουν τις τάσεις, τα ρεύµατα, τη νοοτροπία µιας
κοινωνίας. Και σήµερα στη χώρα µας δεν υπάρχει ούτε η πολι-
τική βούληση ούτε η κοινωνική συνοχή ούτε οι πυλώνες στους
οποίους παραδοσιακά βασίζονται οι κοινωνίες για να συγκροτή-
σουν την ύπαρξή τους. Αντιθέτως, µας οδηγείτε µε µαθηµατική
ακρίβεια στο απόλυτο χάος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τώρα µπαίνουµε στον όγδοο κύκλο των οµιλητών και εκ µέ-

ρους της Νέας Δηµοκρατίας τον λόγο έχει ο κ. Καράογλου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού αναφερθώ στον προϋπολο-
γισµό του 2023, θεωρώ φρόνιµο από την πλευρά µου να κάνω
µια σύντοµη αναφορά σε ένα πολύ επίκαιρο ζήτηµα στο περί-
φηµο Κατάρ-gate. Είναι µια ποινική υπόθεση η οποία, δίχως καµ-
µία αµφιβολία, έχει και πολιτικές επιπτώσεις στο πολιτικό
σύστηµα γενικότερα και δεν αναφέροµαι µόνο στο ελληνικό αλλά
και στο ευρωπαϊκό. Στο εγχώριο πολιτικό σύστηµα, διότι στη
χώρα µας, δυστυχώς, επικεντρώνουµε την προσοχή µας στην ει-
κόνα του πολιτικού. Δηλαδή, βλέπουµε το δέντρο και χάνουµε
το δάσος. Σταθερές όπως η παιδεία, η επαγγελµατική σταδιο-
δροµία, ο κρυστάλλινος ιδεολογικός προσανατολισµός, η ικανό-
τητα διοίκησης, η ακεραιότητα παραµερίζονται, δυστυχώς, για
να προκριθούν το life-style, η φήµη, το star system. Το γεγονός
ότι δύο από τους συνολικά είκοσι έναν Έλληνες Ευρωβουλευτές
είναι υπό κράτηση, πρέπει να µας προβληµατίσει. Η αναλογία
είναι 10%. 

Όµως, εξίσου ανησυχητικό είναι και το γεγονός ότι από τις τε-
λευταίες αποκαλύψεις τραυµατίζεται βαθύτατα και το ευρωπαϊκό
πολιτικό σύστηµα, διότι τίθεται υπό αµφισβήτηση ολόκληρος ο
πολιτικός µηχανισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν πρέπει να επιτρέψουµε να γιγαντωθεί περαιτέρω η αµφι-
σβήτηση των ευρωπαϊκών θεσµών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ούτε φυσικά να δώσουµε χώρο να αναπτυχθεί περαιτέρω ο ευ-
ρωσκεπτικισµός. Γι’ αυτό πιστεύω ότι µε τη στάση και τη συµπε-
ριφορά µας οφείλουµε να στείλουµε ένα ηχηρό µήνυµα στην
κοινωνία, πως καµµία βαλίτσα γεµάτη χρήµατα δεν είναι πιο
ισχυρή από την αξιοπρέπεια και την εντιµότητα. 

Πηγαίνοντας ένα βήµα παραπέρα, ίσως είναι µια µοναδική ευ-
καιρία να αξιοποιήσουµε και να αξιολογήσουµε εκ νέου τον
τρόπο εκλογής των Ευρωβουλευτών, καταργώντας επιτέλους
τον σταυρό προτίµησης. Είναι µια πρόταση που έχω καταθέσει
στον δηµόσιο διάλογο µέσα από ένα σχετικό βιβλίο µου για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση. Πιστεύω ότι στην Ευρωβουλή οφεί-
λουµε ως χώρα να στείλουµε τους καλύτερους και όχι κούφια
σύµβολα, αναγνωρίσιµα πρόσωπα, ή όσους έχουν την οικονοµική
δυνατότητα να στηρίξουν την υποψηφιότητά τους. Η Ευρώπη
είναι προέκταση της χώρας µας και εκεί δίνονται σηµαντικές
µάχες, που απαιτούν οι αποφάσεις σε κεντρικό επίπεδο να παίρ-
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νονται από αξιόλογους ανθρώπους, µε γνώσεις και σε καµµία πε-
ρίπτωση µε πολιτική ελαφρότητα ή γνώµονα το προσωπικό όφε-
λος. 

Κλείνω την παρένθεση και µπαίνω στην ουσία της συζήτησης. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε προϋπολογισµός είναι και

ένας οικονοµικός απολογισµός. Στην προκειµένη περίπτωση το
ταµείο έχει µόνο θετικό πρόσηµο, διότι πιστοποιεί ότι η ελληνική
οικονοµία είναι ανθεκτική, αισιόδοξη και πάνω από όλα έχει
ισχυρή προοπτική.

Πρώτον, αναπτύσσεται ισχυρά και σταθερά µε ρυθµό οικονο-
µικής µεγέθυνσης γύρω στο 6% για το 2022 και τουλάχιστον
1,8% για το 2023. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι τη νέα χρονιά το
ΑΕΠ θα υπερβεί τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, υψηλότερο δη-
λαδή κατά 18% συγκριτικά µε το 2018. Δηλαδή, το 2022 η ελλη-
νική οικονοµία θα έχει αναπτυχθεί διπλάσια από το µέσο όρο της
Ευρωζώνης, ενώ το 2023 η Ελλάδα θα αναπτυχθεί µε τριπλάσιο
ρυθµό από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, παρά το γεγονός ότι ζούµε
σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον οικονοµικής επιβράδυνσης εξαι-
τίας της ρωσικής εισβολής στην Ουκρανία. 

Δεύτερον, αυτό που κρατώ από τον προϋπολογισµό του 2023,
είναι η σηµαντική, η σηµαντικότατη συρρίκνωση της ανεργίας.
Την παραλάβαµε τον Ιούλιο του 2019 στο 17,3%, τον προηγού-
µενο µήνα έκλεισε στο 11,5%. Υποχώρησε κοντά στις έξι µονά-
δες. Καταγράφει τη χαµηλότερη τάση της τελευταίας
δωδεκαετίας και προσεγγίζει την ανεργία στα επίπεδα του 2010.
Και «αυτό δεν έτυχε, πέτυχε», όπως λέει χαρακτηριστικά και ο
αρµόδιος Υπουργός Εργασίας, ο Κωστής Χατζηδάκης. 

Εάν δίπλα στην αποκλιµάκωση της ανεργίας προσθέσετε και
τη διπλή και οσονούπω τριπλή αύξηση του βασικού κατώτατου
µισθού, τις µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, καθώς
και τα µέτρα στήριξης της κοινωνίας, σχηµατίζεται η εικόνα της
αισθητής αύξησης του διαθέσιµου εισοδήµατος κάθε εργαζόµε-
νου και κάθε νοικοκυριού.

Τρίτο σηµείο στο οποίο αξίζει να σταθούµε, είναι η σηµαντική
ενίσχυση των επενδύσεων και των εξαγωγών. Βάσει των εκτιµή-
σεων, φέτος η χώρα µας αναµένεται να καταγράψει ιστορικό
ρεκόρ, όσον αφορά στις άµεσες ξένες επενδύσεις και στις εξα-
γωγές αγαθών και υπηρεσιών. Θα είµαστε πρωταθλητές Ευρώ-
πης στον ρυθµό αύξησης των επενδύσεων την επόµενη τριετία,
κάτι που δεν πρέπει να το προσπερνάµε ελαφρά τη καρδία.

Σηµαντική είναι και η προσφορά των δηµόσιων επενδύσεων,
αφού προβλέπεται για το 2023 να αγγίξουν τα 12 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ µε τα 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ να προέρχονται από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και τα υπόλοιπα 3,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Περνώ τώρα στις σηµαντικές µας παρεµβάσεις για το 2023. Η
µόνιµη κατάργηση της καταβολής της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης στους υπαλλήλους του δηµοσίου, στους συνταξιούχους
και στον ιδιωτικό τοµέα, αυξάνει το πραγµατικό τους εισόδηµα.
Η διατήρηση σε µόνιµη βάση της µείωσης κατά τρεις ποσοστι-
αίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών των µισθωτών του
ιδιωτικού τοµέα προσφέρει πολύτιµες ανάσες στους συµπατριώ-
τες µας. Το ίδιο, φυσικά, θα συµβεί και µε την επέκταση της ανα-
στολής του ΦΠΑ για τις νέες οικοδοµές και µε την κατάργηση
υπό προϋποθέσεις του τέλους επιτηδεύµατος και µε την επέ-
κταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ σε υπηρεσίες µεταφο-
ράς προσώπων, σε υπηρεσίες διάθεσης µη αλκοολούχων ποτών
και ροφηµάτων και σε µια σειρά άλλων υπηρεσιών. Περιέγραψα
ορισµένες µόνο νέες φοροαπαλλαγές που θα προστεθούν στις
περισσότερες από πενήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών ει-
σφορών της τελευταίας τριετίας.

Το δηµόσιο χρέος µέσα σε µια τριετία προβλέπεται ότι θα έχει
υποχωρήσει κατά πενήντα ποσοστιαίες µονάδες και το 2023 θα
έχει σπάσει το φράγµα του 160% του ΑΕΠ προς τα κάτω. Η µεί-
ωση αυτή θα είναι η µεγαλύτερη στους κόλπους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από το 2019 και έρχεται ως συνέχεια των έντεκα ανα-
βαθµίσεων της ελληνικής οικονοµίας τα τελευταία τρία χρόνια,
µε τέσσερις από αυτές κατά τη διάρκεια της ενεργειακής κρίσης
και µία θέση κάτω από την πολυπόθητη επενδυτική βαθµίδα, που
αποτελεί έναν εθνικό στόχο κεφαλαιώδους σηµασίας.

Συνοψίζοντας, η ελληνική οικονοµία είναι ανθεκτική και ανα-

πτυσσόµενη. Γι’ αυτό και τολµώ να περιγράψω τον προϋπολογι-
σµό του 2023 ως ιστορικό, συµβολικό και κοµβικό. Ιστορικός,
γιατί είναι ο πρώτος που καταρτίζεται µετά από δώδεκα χρόνια
εκτός του πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης. Συµβολικός, γιατί
επιβεβαιώνει την ανάκτηση της οικονοµικής µας αυτονοµίας.
Κοµβικός, γιατί µας δείχνει το µέλλον. Πώς, δηλαδή, η ορθολο-
γική διαχείριση της οικονοµίας οδηγεί σε µια αναπτυξιακή
έκρηξη που συµπαρασύρει τις επόµενες γενιές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Με αυτές τις σκέψεις εξυπακούεται ότι υπερψηφίζω τον προ-

ϋπολογισµό του 2023.
Όπως είδατε, απέφυγα κάθε αναφορά στην κριτική των κοµ-

µάτων της Αντιπολίτευσης, διότι είναι όµηροι της στείρας λογι-
κής τού «όχι σε όλα». 

Όσο εµείς προσελκύουµε επενδύσεις, εσείς συνεχίστε να µεµ-
ψιµοιρείτε. Όσο εµείς µειώνουµε φόρους, εσείς συνεχίστε να
φαντασιώνεστε δούρειους ίππους. Όσο εµείς ασκούµε υπεύθυνη
και αξιόπιστη πολιτική, εσείς προσπαθήστε να λύσετε τα εσωτε-
ρικά σας ζητήµατα. Όσο εµείς αυξάνουµε το εθνικό εισόδηµα
κατά 27 δισεκατοµµύρια ευρώ σε τριάντα τρεις µήνες, παρά τις
µεγάλες κρίσεις της πανδηµίας και της ενέργειας, εσείς αναζη-
τήστε το άλλοθι σας στις δηµοσκοπήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Βαγενά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ζούµε στη χώρα που η τιµή της βενζίνης είναι ακριβότερη από

την τιµή της ανθρώπινης ζωής, στη χώρα που ένας αστυνοµικός
θεωρεί φυσικό να πυροβολεί ένα παιδί δεκαέξι χρονών για 20
ευρώ βενζίνη που έβαλε στο αυτοκίνητό του και δεν την πλή-
ρωσε. Βέβαια, αυτό το παιδί ήταν Ροµά. Ίσως η τιµή της ζωής
του είναι φθηνότερη από των λευκών παιδιών.

Την ίδια στιγµή, ζούµε στη χώρα που η ίδια αυτή αστυνοµία
στο κέντρο της Αθήνας -και σας µιλώ για πράγµα που συµβαίνει
αυτή τη στιγµή στη γειτονιά µου, τώρα, το πρωί που έφευγα από
το σπίτι µου-, στην οδό Κεραµεικού ανέχεται περίπου εκατό
άτοµα να πουλάνε και να αγοράζουν ναρκωτικές ουσίες. Στο κέν-
τρο της Αθήνας!

Ήταν εδώ πριν η Υπουργός κ. Συρεγγέλα, που είπε ότι έχετε
πατάξει την παρανοµία. Κρίµα που έφυγε. Θα την έπαιρνα µαζί
µου τώρα να πάµε εκεί στη γειτονιά µου, να δει µέσα τους χρή-
στες, παρατηµένους στα πεζοδρόµια, να χτυπάνε ενέσεις και
τους ντίλερ λίγο παραπέρα, µπροστά στα µάτια των παιδιών µας,
που φεύγουν το πρωί από το σπίτι να πάνε στο σχολείο ή στο νη-
πιαγωγείο, να πουλάνε µπροστά στα µάτια µας -δεν λέω υπερ-
βολές- ναρκωτικά!

Πού είναι εκεί η αστυνοµία; Πού ξέρει να κάνει τον µάγκα; Στα
παιδιά στα συλλαλητήρια; Στα δεκαεξάχρονα παιδιά;

Λοιπόν, θα µου πείτε τι σχέση έχουν αυτά µε τον προϋπολογι-
σµό που συζητάµε. Αν δεν έχει αυτό σχέση, τι έχει; Αν δεν έχει
σχέση η τιµή της ανθρώπινης ζωής, τι έχει σχέση; Τα νούµερα;

Σας παρακαλώ, λίγη ησυχία, συνάδελφοι.
Τι έχει σχέση; Τα νούµερα και τα µεγέθη που θα ακούσουµε

εδώ; Μα πίσω από αυτά τα νούµερα, κρύβονται ανθρώπινες ζωές
σαν αυτή του Φραγκούλη, που σήµερα κηδεύεται. Στη µάνα του
να πάτε να τα πείτε αυτά.

Θα µας ακούσουν εδώ από το οικονοµικό επιτελείο και από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που θα προσπαθήσουν
να µας πείσουν ότι ο λαός µας ευηµερεί και ότι θα ευηµερήσει
ακόµα περισσότερο µε τον καινούργιο προϋπολογισµό. Δεν θα
µας πούνε, βεβαίως, ότι το 29% του πληθυσµού ζει κάτω ή στο
όριο της φτώχειας και οι άνθρωποι κόβουν ακόµα και βασικά είδη
διατροφής για να επιβιώσουν, ότι το κρέας έχει γίνει είδος πο-
λυτελείας. Βεβαίως, τα µακαρόνια είναι στο «καλάθι της νοικο-
κυράς» και δεν τα φτήνυναν, γιατί τα τρώνε οι πλούσιοι.

Οι πλούσιοι δεν τρώνε µακαρόνια, καλοί µου κύριοι! Τρώνε φι-
λέτα ψαριού, µπον φιλέ, γι’ αυτό είναι και αδύνατοι. Τα µακαρό-
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νια τα τρώει ο κόσµος για να χορτάσει.
Θα µας πείτε αυτά, λοιπόν, τα σπουδαία περί ανάπτυξης και

δεν θα µας πείτε ότι τα χρέη των πολιτών σε όλες τις κατηγορίες
έχουν αυξηθεί, ότι οι άνθρωποι σκέφτονται πώς να ανάψουν το
απλό φως, τη λάµπα στο σπίτι τους -δεν µιλάω πια για τα θερ-
µαντικά σώµατα- γιατί οι λογαριασµοί της ΔΕΗ µας αφανίζουν.

Και θα σας φέρω ακόµη ένα παράδειγµα -γιατί µου αρέσει να
µιλάω µε απλά παραδείγµατα- που αφορά και στον πολιτισµό.
Εγώ έχω έναν µικρό χώρο θεάµατος στο κέντρο της Αθήνας. Λοι-
πόν, ο λογαριασµός του ρεύµατος σε ένα πολύ µικρό θέατρο
εβδοµήντα θέσεων -και αυτό αφορά και στην πολιτεία µας για
τον πολιτισµό- ήρθε χθες 740 ευρώ για έναν µήνα και για οκτώ
παραστάσεις που δόθηκαν αυτόν τον µήνα. Πώς θα πληρωθεί
αυτός ο λογαριασµός; Είχε και 40 ευρώ έκπτωση. Είναι επαγγελ-
µατικός λογαριασµός.

Οι άνθρωποι, λοιπόν, σκέφτονται, όπως είπαµε, πώς θα ανά-
ψουν την ελάχιστη θέρµανση. Δεν θα µας πείτε ποτέ ότι το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ είναι το δεύτερο µικρότερο σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Δεν θα µας πείτε ότι το 37% του εργατικού δυναµικού
αµείβεται µε τον κατώτατο µισθό και ότι το 35% µε 36% αµείβεται
κάτω και από αυτόν τον µισθό. Άρα βρίσκονται σε καθεστώς από-
λυτης φτώχειας.

Δεν θα µας πείτε ότι στην αρχή του χρόνου, το ποσοστό των
εργαζοµένων µε πλήρη απασχόληση ήταν 61% και τώρα είναι
µόλις 43%, ενώ πριν από µία εβδοµάδα πήρε απόφαση ο ΕΦΚΑ
να προσλάβει είκοσι τέσσερις γενικούς διευθυντές, µε µισθό
8.000 ευρώ τον µήνα, όσο δηλαδή είναι το ετήσιο εισόδηµα ενός
από αυτούς τους εργαζόµενους που είναι καταδικασµένοι στα
300 και στα 500 ευρώ.

Αν αυτό δεν είναι πρόκληση, τι είναι; Χρειάζονταν όλοι αυτοί
οι σπουδαίοι; Βγάζουν πάρα πολύ καλά τις συντάξεις και χρει-
άζονταν άλλοι είκοσι τέσσερις; Θα µας πείτε τίποτα γι’ αυτούς;
Θα µας πείτε για αυτά τα golden boys που µοιράζετε αφειδώς
το χρήµα;

Δεν θα ακούσουµε από κανέναν αρµόδιο Υπουργό να µας πει
ότι ο καινούργιος ΟΑΕΔ ή ΔΥΠΑ -δεν ξέρω σε ποιο Υπουργείο
υπάγεται, ποιος Υπουργός είναι εδώ και δεν µε νοιάζει, δηλαδή,
γιατί το ξέρει ο κόσµος αυτό- τιµωρεί τους άνεργους αυτή τη
στιγµή και ότι µόνο τριάντα πέντε χιλιάδες άνεργοι από το ένα
εκατοµµύριο τετρακόσιες τέσσερις χιλιάδες ανέργους -τόσοι
είναι οι άνεργοι εγγεγραµµένοι επίσηµα- τον Νοέµβριο θα πά-
ρουν επίδοµα για τον Δεκέµβρη! Την ίδια στιγµή οι διευθυντές
αυτών των υπηρεσιών παίρνουν 8.000 τον µήνα.

Δεν θα µας πείτε ότι τα χρέη προς τα ασφαλιστικά ταµεία είναι
αυτή τη στιγµή 43,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί υπάρχουν αυτά
τα χρέη, αν όλα πάνε τόσο καλά στις επιχειρήσεις και υπάρχει
αυτή η καταπληκτική ανάπτυξη; Γιατί δεν πληρώνουν; Θέλουν να
είναι κακοπληρωτές όλοι; Όχι. Δεν µπορούν να πληρώσουν οι
επιχειρήσεις.

Λυπάµαι που έφυγε ο κ. Λιβανός, γιατί είχα κάτι να του πω προ-
σωπικά. Δεν θα µας πουν ότι οι αγρότες εγκαταλείπουν τη γη
τους, γιατί δεν βγαίνουν πέρα µε τις τιµές των προϊόντων που
πουλάνε, ενώ αυτά τα ίδια προϊόντα καταλήγουν πανάκριβα στον
καταναλωτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα ή δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Σας ευχαρι-
στώ.

Δεν θα µας πει κανείς, βέβαια, ούτε αυτό: Εγώ προσωπικά είδα
τον κ. Λιβανό το 2021, όταν ήταν ακόµα Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, και του έθεσα το θέµα για τους αγρότες στη Λάρισα
στον νοµό µου, ότι η παραγωγή των µήλων δεν είχε µπει στην
έκτακτη εισφορά που δόθηκε για τον κορωνοϊό και µου υποσχέ-
θηκε τότε ότι θα κάνει το παν για να µπουν οι αγρότες σε αυτή
την έκτακτη ενίσχυση που πήραν άλλοι µηλοπαραγωγοί σε όλη
την Ελλάδα. Και καλά έκαναν και τα πήραν.

Βέβαια, ο κ. Λιβανός, δυστυχώς ή ευτυχώς, -δεν ξέρω, µάλλον
δυστυχώς- έφυγε από το Υπουργείο. Ο επόµενος Υπουργός δεν
είδε, δεν κατάλαβε, δεν ήξερε τίποτα και πέρα από αυτό τώρα,
εκτός από το ότι δεν τους δόθηκε ποτέ αυτή η ενίσχυση, τους
βγάζουν και από τη συνδεδεµένη, µε την οποία επιδοτούνται οι

καρποί µε κέλυφος και τα µήλα. Αυτή είναι η αγροτική σας πολι-
τική. Πηγαίνετε να τα πείτε και στους αγρότες, που είναι έτοιµοι
µε τα τρακτέρ.

Θα µας πείτε ότι αυξήθηκαν τα έσοδα του κράτους. Πώς αυ-
ξήθηκαν; Από τους έµµεσους φόρους, που κυρίως είναι στα τρό-
φιµα. Αυτή είναι η πιο άδικη φορολογία, γιατί αυτή επιβαρύνει
τους φτωχούς. Ο πλούσιος και µακαρόνια να πάρει και κρέας να
πάρει, δεν τον νοιάζει πόσος είναι ο ΦΠΑ. Τον φτωχό τον νοιάζει,
όµως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία, συνάδελφε, θα
πρέπει να κλείσετε, όµως!

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ναι, θα κλείσω.
Αυτά τα λεφτά παίρνετε και κάνετε µετά τους κουβαρντάδες

και τα δίνετε σε επιδόµατα. Και µη µας λέτε για το πόσα δώσατε
την περίοδο του κορωνοϊού. Τα δώσατε από τα 40 δισεκατοµµύ-
ρια που είχαµε αφήσει εµείς «µαξιλάρι». Με αυτά κάνατε πάλι
τους κουβαρντάδες.

Το διαθέσιµο εισόδηµα το 2020 - 2021 αυξήθηκε µόνο για το
7% του πληθυσµού, µόνο γι’ αυτό.

Το ξέρετε και εσείς, κύριε Σκυλακάκη, έτσι δεν είναι; Για το
υπόλοιπο 24% µειώθηκε και έµεινε στάσιµο για το ποσοστό του
69%. Λοιπόν, γι’ αυτό το 7% φροντίζετε, αυτοί σας νοιάζουν,
αυτοί σας στηρίζουν. Αυτός είναι ένας προϋπολογισµός του 7%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση!

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Όµως, ήρθε η ώρα που δεν
θα καταφέρετε στο τέλος να πείσετε τον κόσµο γι’ αυτά τα πράγ-
µατα. Και ξέρετε ποια εικόνα θα σας κυνηγάει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ!

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Η εικόνα των αντικλεπτικών
στο βρεφικό γάλα στα σουπερµάρκετ. Αυτή θα κυνηγάει την Κυ-
βέρνησή σας. Αυτή είναι η ανάπτυξή σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν µιλήσει µόνο ενενήντα δύο συνά-
δελφοι και είναι ακόµη εκατόν πενήντα οµιλητές. Καταλαβαίνετε
ότι µέσα σε µια µέρα αποκλείεται να µιλήσουν όλοι οι συνάδελ-
φοι. Για να µη µειώσουµε τον χρόνο, που ούτε αυτό είναι δίκαιο,
θα σας παρακαλέσω να κρατάτε τον χρόνο σας, που είναι επτά
λεπτά, µε µια σχετική µικρή ανοχή.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Τα-
ραντίλης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2023 έχει ιδιαί-
τερη πολιτική σηµασία για τρεις λόγους. Πρώτον, είναι ο πρώτος
µετά το 2010 που θα ψηφιστεί εκτός πλαισίου ενισχυµένης επο-
πτείας. Δεύτερον, συντάσσεται, όπως και ο περσινός, κάτω από
αντίξοες συνθήκες και, εν προκειµένω, σε συνθήκες διεθνούς
ενεργειακής και γεωπολιτικής αστάθειας. Και, τρίτον, ο προϋπο-
λογισµός του 2023 επισφραγίζει µια τετραετή αναπτυξιακή οικο-
νοµική πολιτική.

Ο κόσµος διανύει περίοδο υψηλής αβεβαιότητας εξαιτίας του
συνεχιζόµενου πολέµου στην Ουκρανία αλλά και των ευρύτερων
γεωπολιτικών εξελίξεων, που απειλούν την ειρήνη και την ασφά-
λεια σε παγκόσµιο επίπεδο. Σε µια τέτοια συγκυρία, που πολίτες
και επιχειρήσεις έρχονται αντιµέτωποι µε την πρόκληση της
ενεργειακής κρίσης και τις ισχυρές πληθωριστικές πιέσεις, η
χώρα µας καλείται να ανταποκριθεί σε έναν εξαιρετικά δύσκολο
στόχο, να διατηρήσει, δηλαδή, δηµοσιονοµική ισορροπία και
αναπτυξιακή τροχιά, τη στιγµή που η παγκόσµια οικονοµία εκτι-
µάται ότι εισέρχεται σε κύκλο οικονοµικής ύφεσης.

Όµως, η ελληνική οικονοµία έχει πραγµατικά επιδείξει αξιοση-
µείωτες αντιστάσεις και ανθεκτικότητα στις διαδοχικές κρίσεις
που κλυδωνίζουν τον πλανήτη τα τελευταία τρία χρόνια, εν συγ-
κρίσει µε την επιβαρυµένη δηµοσιονοµική της κατάσταση λίγα
χρόνια πριν.

Η χώρα µας σηµείωσε το 2022 ρυθµό ανάπτυξης 5,6%, ποσο-
στό διπλάσιο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, ενώ η ανεργία µει-
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ώθηκε στο 12,7%, παρ’ ότι ο υψηλός πληθωρισµός υπερέβη σε
ένταση, εύρος και διάρκεια τις αρχικές εκτιµήσεις σε παγκόσµιο
επίπεδο.

Οι επιδόσεις αυτές οφείλονται τόσο στο ευνοϊκό επενδυτικό
κλίµα που έχει διαµορφωθεί στη χώρα µας όσο και στα δηµοσιο-
νοµικά µέτρα ύψους 4,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµε-
τώπιση της ενεργειακής κρίσης και 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης, που συνιστούν
µια πρωτοφανή κρατική οικονοµική ενίσχυση νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων.

Ήδη όλες οι διεθνείς προβλέψεις τοποθετούν την ανάπτυξη
της χώρας µας για το 2023 στο 1,8% έναντι µόλις 0,3%, που εκτι-
µάται για τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, ενώ ο πληθωρισµός εκτι-
µάται σε 5% έναντι 6,1% της Ευρωζώνης και 7% του ευρωπαϊκού
µέσου όρου.

Με βάση αυτές τις εκτιµήσεις, το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί
το 2023 τα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, σηµειώνοντας αύξηση
κατά 25% µέσα σε µια τετραετία, ενώ το χρέος εκτιµάται ότι θα
διαµορφωθεί στο 159% του ΑΕΠ, όταν το 2018 ήταν στο 186%.
Στα πλαίσια αυτά, ο φετινός προϋπολογισµός στοχεύει στη δια-
σφάλιση των µέτρων στήριξης που είναι απαραίτητα για την ανα-
κούφιση των πολιτών που βάλλονται από την αλµατώδη αύξηση
του ενεργειακού κόστους και του πληθωρισµού, στοχεύει στη
διατήρηση της δηµοσιονοµικής ισορροπίας και των αναπτυξια-
κών προοπτικών που έχει πετύχει η χώρα τα τελευταία χρόνια
και στοχεύει στην αποτελεσµατική προστασία των ζωτικών συµ-
φερόντων της, όπως είναι η εθνική άµυνα και η ασφάλεια. Με τις
επιδιώξεις αυτές ο φετινός προϋπολογισµός κινείται σε τέσσερις
βασικούς άξονες. 

Ο πρώτος άξονας αφορά τα µέτρα για την αντιµετώπιση του
ενεργειακού κόστους, που υπολογίζονται για το 2023 σε 8,3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
προορίζονται για τα νοικοκυριά και τα 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ
για τις επιχειρήσεις. Στα µέτρα αυτά εντάσσονται: η επιδότηση
στους λογαριασµούς ρεύµατος προς όλους τους πολίτες, η εφά-
παξ ενίσχυση των ευάλωτων οµάδων και η στήριξη των αγροτών
και των κτηνοτρόφων ως προς τη ραγδαία αύξηση του κόστους
παραγωγής. 

Ο δεύτερος άξονας εστιάζει σε δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις
που αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. Τα µέτρα
αυτά αφορούν στη µόνιµη πλέον µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες
µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών των εργαζοµένων του ιδιω-
τικού τοµέα και τη µόνιµη κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλ-
ληλεγγύης για όλα τα εισοδήµατα, συµπεριλαµβανοµένων των
δηµοσίων υπαλλήλων και συνταξιούχων, από 1-1-2023. Επιπλέον
αυτών, προβλέπεται η πρώτη, µετά από δώδεκα χρόνια, αύξηση
των κύριων συντάξεων, της τάξης του 7,75%, όπως και η υλοποί-
ηση προγραµµάτων χρηµατοδοτικής στήριξης για τη στέγαση
των νέων. 

Ο τρίτος άξονας τώρα είναι αµιγώς αναπτυξιακός, καθώς η
χώρα υλοποιεί Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο,
µαζί µε τις επιχορηγήσεις και τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης,
ανέρχεται στα 15,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στο πρόγραµµα αυτό
άλλωστε έχουν ήδη µέχρι σήµερα ενταχθεί τετρακόσια σαράντα
έργα και εµβληµατικές επενδύσεις. 

Ο τέταρτος και τελευταίος άξονας αφορά τις πιστώσεις που
κατατείνουν στην αναβάθµιση της εθνικής άµυνας της χώρας. Η
πρόβλεψη αυξηµένων δαπανών για αγορές οπλικών συστηµάτων
συνολικού ύψους 5,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τη διετία 2022
- 2023 αποδεικνύει ότι η χώρα µπορεί και στηρίζεται σε στέρεες
βάσεις, θωρακίζοντας την ασφάλειά της από εξωτερικές απει-
λές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
η Κυβέρνηση ξεκίνησε το 2019 να εφαρµόζει µια οικονοµική πο-
λιτική, προκειµένου να βάλει τη χώρα σε µια τροχιά ανάπτυξης
και ριζικών µεταρρυθµίσεων. Ο προϋπολογισµός του 2023 είναι
το επιστέγασµα της συνεπούς δηµοσιονοµικής στρατηγικής των
τελευταίων χρόνων και προβλέπει δηµοσιονοµικά µεγέθη, όπως
η άνοδο του ΑΕΠ, σε συνδυασµό βέβαια µε τη µείωση του χρέ-
ους, τα οποία αποτελούν σηµαντικά επιτεύγµατα, τα οποία πα-
γιώνουν την επιστροφή της χώρας σε περιβάλλον σταθερότητας

και δηµιουργούν συνθήκες αισιοδοξίας για τις αναπτυξιακές
προοπτικές της χώρας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό για το έτος 2023. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα, εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ.
Γεώργιος Μουλκιώτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν αφαιρέσουµε το επικοινω-

νιακό περιτύλιγµα της κυβερνητικής αισιοδοξίας, αυτός ο προ-
ϋπολογισµός του 2023 είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός της
Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Αφ’ ενός δεν πρωτοτυπεί, σε
σχέση µε τους τρεις προηγούµενους προϋπολογισµούς, που κι-
νήθηκαν στη σφαίρα του επιθυµητού και κατέστησαν ανεφάρµο-
στοι, γιατί αναγκάστηκε η Κυβέρνηση να φέρει συµπληρω-
µατικούς προϋπολογισµούς, και αφ’ ετέρου αγνοεί τα ουσιαστικά
προβλήµατα ανάπτυξης και κοινωνικής ευηµερίας. Οφείλει η Κυ-
βέρνηση να δώσει σαφείς απαντήσεις για το πώς θα διασφαλίσει
ανάπτυξη και κοινωνική προστασία για τους πολλούς, όταν υπάρ-
χουν έξι λόγοι και έξι ερωτήµατα που πρέπει να απαντήσει. 

Πρώτον, σηµειώνεται δραµατική µείωση των εισοδηµάτων και
της αγοραστικής δύναµης των εργαζοµένων, µε το 72% να δη-
λώνει ότι το εισόδηµα από την εργασία δεν επαρκεί για να καλύ-
ψει ανάγκες χωρίς άλλους πόρους. 

Δεύτερον, για το δεύτερο τρίµηνο του 2022 το ποσοστό απα-
σχόλησης ήταν το δεύτερο χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είµαστε πρωταθλητές στην ανεργία των νέων. Και η συµµετοχή
των γυναικών στην αγορά εργασίας είναι κατά 22,1% χαµηλό-
τερη του µέσου όρου της Ευρωζώνης. Ο ιδιωτικός τοµέας συνε-
χίζει να δηµιουργεί θέσεις απασχόλησης, αλλά σε κλάδους που
παράγουν χαµηλή προστιθέµενη αξία, που είναι χαµηλής παρα-
γωγικότητας και που προσφέρουν χαµηλούς µισθούς. Ταυτό-
χρονα, η προστασία των εργαζοµένων από συλλογικές
συµβάσεις εργασίας είναι περιορισµένη. Και σύµφωνα µε τη σχε-
τική οδηγία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελλάδα ως ελλειµµα-
τική -έτσι το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- πρέπει να αυξήσει το
ποσοστό κάλυψης των συλλογικών συµβάσεων κατά 54,2%. 

Πάµε στον τρίτο λόγο και ερώτηµα. Ο κατώτατος µισθός δεν
µπορεί να εξασφαλίσει αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης. Επα-
νειληµµένα ζητήσαµε ως ΠΑΣΟΚ τα τελευταία χρόνια αύξηση
του κατώτατου µισθού στα 751 ευρώ και στη συνέχεια επανα-
φορά της διαδικασίας της εθνικής γενικής συλλογικής σύµβασης
εργασίας. Η Κυβέρνηση αγνόησε και συνεχίζει να αγνοεί την
πρότασή µας. 

Τέταρτος λόγος, δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική µέριµνα για
µια οικογένεια µικροµεσαίου εισοδήµατος. Οι µικροµεσαίοι επι-
χειρηµατίες και επαγγελµατίες βρίσκονται στη µέγγενη χρεών
και το ιδιωτικό χρέος καθηµερινώς αυξάνεται. Αν ισχύει κάτι δια-
φορετικά, να ακούσουµε µια απάντηση. 

Ζητήσαµε την αύξηση του ισχύοντος ορίου οφειλών προς τον
πρώην ΟΓΑ στα 12.000 ευρώ και των ελεύθερων επαγγελµατιών
και αυτοαπασχολουµένων στα 30.000 ευρώ για θεµελίωση και
καταβολή σύνταξής τους, διότι δεν µπορούν να τη θεµελιώσουν
λόγω οφειλών. Ζητήσαµε την επαναθεσµοθέτηση της αναλογι-
κής σύνταξης του ν.3863/2010 σε ασφαλισµένους που δεν συµ-
πληρώνουν ούτε δεκαπέντε έτη ασφάλισης, ούτε και τις
προϋποθέσεις λήψης επιδόµατος ανασφάλιστων. Ζητήσαµε, και
επιµένουµε, τη ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων για χρέη προς το
δηµόσιο και τον ΕΦΚΑ, και µε κίνητρα για όσους τηρούν τη ρύθ-
µιση. Η Κυβέρνηση το απέρριψε. 

Προτείναµε αναστολή για το 2023 της υπέρογκης αύξησης
των εισφορών των αυτοαπασχολούµενων ελεύθερων επαγγελ-
µατιών και αγροτών. Προχθές ο κύριος Υπουργός Εργασίας αρ-
νήθηκε και να τους δει ακόµα αυτούς τους εκπροσώπους των
φορέων. Αρνήθηκε. Έκλεισε την πόρτα. Ωστόσο, κύριε Υπουργέ,
η αύξηση αυτή των εισφορών δεν βλέπουµε να αποτυπώνεται
στον προϋπολογισµό του οικονοµικού έτους 2023. Δεν φαίνεται
πουθενά. Γιατί αυτή η παράλειψη; Μήπως η Κυβέρνηση ήδη το
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καταλαβαίνει ότι οι εισφορές στην πραγµατικότητα δεν θα ει-
σπραχθούν, καθώς η οικονοµική κατάσταση όλων αυτών δεν θα
τους επιτρέψει να πληρώσουν παραπανήσιες εισφορές; 

Πάµε στον πέµπτο λόγο και ερώτηµα. Ο εµπαιγµός των συν-
ταξιούχων δεν έχει τέλος. Μοιράζει επιδόµατα η Κυβέρνηση, ενώ
οι αυξήσεις στις συντάξεις ουσιαστικά αποτελούν µια µικρή έως
ελάχιστη µείωση της χασούρας που έχουν υποστεί από τις πολι-
τικές της. Τα υπόλοιπα όλα είναι κυβερνητική προπαγάνδα και
µόνο κυβερνητική προπαγάνδα! 

Ταυτόχρονα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπο-
λίτευσης, είναι αλήθεια και δεν είναι προπαγάνδα ότι η Κυβέρ-
νηση για το 2023 δεν προβλέπει καµµία αύξηση σε 1,2
εκατοµµύρια επικουρικές συντάξεις. Δεν καταργεί τον νόµο Κα-
τρούγκαλου που έχει δηµιουργήσει όλα τα προβλήµατα -συµφω-
νούµε- και που έχει µειώσει τις συντάξεις των νέων συνταξιούχων
κατά 20% ως 35%. Δεν επαναφέρει ένα νέο ΕΚΑΣ, όπως το προ-
τείναµε. Περικόπτει κατά 30% όλη τη σύνταξη ακόµα και αν ο χα-
µηλοσυνταξιούχος κάνει ένα µεροκάµατο τον µήνα. Επίσης, οι
συνταξιούχοι µε «προσωπική διαφορά» δεν θα δουν, δυστυχώς,
καµµία αύξηση στα εισοδήµατά τους ούτε το 2023. Αλήθεια ή
ψέµατα; 

Έκτος λόγος και ερώτηµα, οι προνοιακές δαπάνες µειώνονται
τακτικά. Μειώνεται και ο αριθµός των δικαιούχων των κοινωνικών
επιδοµάτων, κάτι που οφείλεται και στην αύξηση των αντικειµε-
νικών αξιών, από τις αρχές του 2023. Και δεν ακολουθήθηκε η
αύξηση από αναµόρφωση των περιουσιακών ορίων σε πλήθος
επιδοµάτων. Γιατί; Ζητήσαµε µε τροπολογία να πάψει αυτή η µε-
γάλη αδικία. Η Κυβέρνηση και κωφεύει και το απέρριψε. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί είναι οι έξι λόγοι και τα έξι ερωτή-
µατα που θέλουν να απαντήσεις. Και θα περιµένουµε απαντή-
σεις. 

Τώρα να πω κάτι άλλο για τις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες,
που αυτές οµοίως, κυρία Πρόεδρε, βρίσκονται σε αναβρασµό,
γιατί η ανάπτυξη που υπόσχεται η Κυβέρνηση δεν αφορά τους
πολλούς. Δεν αφορά τους πολλούς! Το λέω αυτό µε πλήρη
γνώση και από την περιοχή µου, από τη Βοιωτία. Και θα µιλήσω
συγκεκριµένα. Καµµία ενίσχυση για τις υγειονοµικές δοµές. Οι
καταστηµατάρχες αδυνατούν να πληρώσουν ακόµα και τους λο-
γαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος. Βάζουν λουκέτο πολλά
καταστήµατα. Προκαλώ τον οποιοδήποτε να επισκεφτεί και να
δει τους οικισµούς στα χωριά που βάζουν λουκέτο στις έξι το
απόγευµα, γιατί δεν βγαίνουν. 

Τα βουνά του νοµού γεµίζουν καθηµερινά µε ανεµογεννήτριες.
Η εύφορη γη αντί να σπέρνεται, τη σπέρνουν µε τα φωτοβολ-
ταϊκά. Δεν σπέρνεται µε σιτάρι, για να θερίσουµε και να έχουµε
παραγωγή, αλλά µε φωτοβολταϊκά. Και ακούστε, την ίδια ώρα,
όταν οι αγρότες και οι µικροί ιδιώτες θέλουν να κάνουν αίτηση
και να πάρουν κάποια φωτοβολταϊκά, για να ποτίσουν, τότε λαµ-
βάνουν από τη ΔΕΗ αρνητικές απαντήσεις στα αιτήµατά τους για
εγκατάσταση µικρών φωτοβολταϊκών. Αυτή είναι η πολιτική. Δυ-
στυχώς ο πρωτογενής τοµέας καταρρέει και η Κυβέρνηση δεν
το έχει καταλάβει.

Και η εγκληµατικότητα έχει χτυπήσει «κόκκινο», αλλά το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη κωφεύει. Η υλοποίηση του
εµβληµατικού έργου -και το αναφέρω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και το ανέφερε και ο κύριος Πρωθυπουργός προεκλο-
γικά- Ελευσίνα - Θήβα - Υλίκη, που ήταν από τα βασικότερα έργα
που σχεδίαζε η Νέα Δηµοκρατία, τελικά αποδείχθηκε κούφια
προεκλογική υπόσχεση Μητσοτάκη. 

Το σιδηροδροµικό δίκτυο -το ξέρει και ο συνάδελφός µου από
τη Φθιώτιδα- παραµένει υπανάπτυκτο. Το έχουµε επισηµάνει και,
δυστυχώς, παραµένει υποανάπτυκτο.

Ο τουρισµός παραπαίει για τη Βοιωτία και, εάν δεν παραπαίει,
να µας πει το Υπουργείο. Η πορεία σχεδιασµού και υλοποίησης
των έργων µε το κλειστό σύστηµα αγωγών άρδευσης της Κωπαΐ-
δας παραµένει άγνωστη, παρά τις υποσχέσεις της Κυβέρνησης
και το ότι ήρθε η Υπουργός επιτόπου και είπε «ας αρχίσουν τα
έργα.». Μέχρι σήµερα δεν είναι ούτε στα χαρτιά. 

Και δεν θα κουραστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επα-
ναλαµβάνω τα ίδια, τις προτάσεις από την αρχή της θητείας µου
έως τώρα και θα συνεχίζω. Είναι επιτακτική η ανάγκη να ιδρυθεί

ένας νέος φορέας που να αναφέρεται ως Οργανισµός Ανάπτυ-
ξης Κωπαΐδας που θα ασχολείται αποκλειστικά και µόνο µε τις
διακόσιες εξήντα χιλιάδες στρεµµάτων της Κωπαΐδας. Κανένας
σήµερα δεν ασχολείται µε αυτά και δεν υπάρχει κανένας φορέας.
Είναι στο έλεος του θεού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Να δηµιουργηθούν ζώνες καινοτοµίας αγροδιατροφικών προ-

ϊόντων. Να δηµιουργηθεί -όπως προβλέπει η νοµοθεσία και δεν
εφαρµόζεται- λαχαναγορά και δηµοπρατήριο Στερεάς Ελλάδος
που θα σηµαίνει πάρα πολλά πράγµατα και να δηµιουργηθούν,
επίσης, επιχειρηµατικά κέντρα καινοτοµίας αγροδιατροφικών
επιχειρήσεων, σε συνεργασία µε τα πανεπιστήµια και µε το Ινστι-
τούτο Αγροδιατροφικών Προϊόντων της Περιφέρειας που ιδρύε-
ται στην Αλίαρτο. 

Καταλήγω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι εµείς
ως ΠΑΣΟΚ καταψηφίζουµε και τον τέταρτο προϋπολογισµό της
Νέας Δηµοκρατίας. Απορρίπτουµε τη βαθιά συντηρητική λογική
της διακυβέρνησης, διότι στην πολιτική, όπως και στη ζωή -όπως
ξέρετε- όλα κρίνονται εκ του αποτελέσµατος και εδώ το αποτέ-
λεσµα είναι αυτό το οποίο ζει σήµερα η κοινωνία. 

Στην περίπτωση, λοιπόν, της Κυβέρνησης αυτής, που τον Ιού-
λιο του 2019 πήρε εντολή διακυβέρνησης για να κάνει ένα πρό-
γραµµα για τη δηµιουργία µιας ισχυρής οικονοµίας και
ανάπτυξης, δυστυχώς, ήρθε η διάψευση παταγωδώς. Δεν δηµι-
ουργήθηκε ούτε ισχυρή ανάπτυξη ούτε ευκαιρίες για όλους τους
Έλληνες και καλές θέσεις εργασίας. 

Γι’ αυτό σύντοµα η απάντηση των πολιτών θα είναι ηχηρή και
καταδικαστική και γι’ αυτό οι πολίτες στρέφονται σε άλλες λύ-
σεις. Οι πολίτες σήµερα, όσο και να µην το πιστεύετε και να µην
το παίρνετε υπ’ όψιν, στρέφονται προς το ΠΑΣΟΚ για δίκαιη ανά-
πτυξη και δίκαιη κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ. 

Τον λόγο τώρα, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, έχει ο κ.
Σπανάκης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε το σχέδιο του
κρατικού προϋπολογισµού του 2023, όταν οι προβλέψεις του
έχουν υιοθετηθεί από το δηµοσιονοµικό συµβούλιο. Ο προϋπο-
λογισµός του 2023 ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα και
είναι ρεαλιστικός. Ανταποκρίνεται στις ανάγκες των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων. Η αύξηση του πραγµατικού ΑΕΠ το 2023
ανέρχεται σε 1,8% που είναι σηµαντικά πάνω από τον µέσο όρο
της Ευρωζώνης. 

Ποιος είναι, όµως, ο σηµαντικός κίνδυνος όχι µόνο για την Ελ-
λάδα, αλλά για ολόκληρη την Ευρώπη; Είναι οι πληθωριστικές
πιέσεις. Και έρχεται, λοιπόν, το ερώτηµα που µας θέτει ο κάθε
πολίτης που µας συναντά στον δρόµο: Κάνουµε κάτι γι’ αυτό;
Ναι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη έχει λάβει και θα συνεχίσει να λαµβάνει εύ-
στοχα µέτρα. 

Αυτά τα µέτρα είναι µέσα σε αυτόν τον προϋπολογισµό, γιατί
αυτός ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ένας προϋπολογισµός της αµυντικής θωράκισης της χώρας,
αλλά και της εφαρµογής µιας πετυχηµένης κοινωνικής πολιτικής. 

Και εάν θέλετε, να τα δούµε αυτά µε απλούς αριθµούς, γιατί
αυτός ο προϋπολογισµός του 2023 συνδυάζει την αµυντική θω-
ράκιση µε την κοινωνική πολιτική: Για την αποτροπή του εξωτε-
ρικού κινδύνου, για την ασφάλεια της χώρας µας, για την
αµυντική θωράκιση της χώρας µας, προϋπολογίζει 5,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ένα ιστορικό ποσό για τους κρατικούς προϋπο-
λογισµούς των τελευταίων ετών. Επίσης, ο προϋπολογισµός της
εθνικής άµυνας έχει 66,8 εκατοµµύρια ευρώ για την πολιτική
προστασία, για να δείτε τη σηµασία που δίνουµε και στην άµυνα
και στην πολιτική προστασία. 

Να πάµε λίγο στην κοινωνική πολιτική. Προβλέπει 17 δισεκα-
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τοµµύρια για την πολιτική κοινωνικής ασφάλισης. Ανατρέξτε σε
προηγούµενους προϋπολογισµούς, λοιπόν, για να µου πείτε αν
υπήρχαν σε αυτούς αντίστοιχοι αριθµοί. Αυτά τα νούµερα, δεν
είναι νούµερα του αέρα, αλλά βγαίνουν και βάσει των εκτιµήσεων
από τον προϋπολογισµό του προηγούµενου έτους, του 2022. Ο
προϋπολογισµός προβλέπει 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ για τη
στήριξη της εργασίας και της απασχόλησης. Αυτό δεν σας λέει
τίποτα; 

Να πάµε, όµως, να δούµε λίγο ποια είναι η αλήθεια για τα νο-
σοκοµεία µας και για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Το 2022
είχαµε 690 εκατοµµύρια για παροχές σε εργαζόµενους. Η εκτί-
µηση για το 2022 έφτασε τα 734 εκατοµµύρια ευρώ. Για το 2023
έχουµε προβλέψει 748 εκατοµµύρια ευρώ για παροχές σε εργα-
ζόµενους, δηλαδή, αύξηση κατά 58 εκατοµµύρια ευρώ από την
πρόβλεψη του προηγούµενου έτους. Αυτό, λοιπόν, δεν σας λέει
τίποτα; 

Να δούµε, όµως, ποια είναι η αλήθεια για τους φόρους, γιατί
ακούω πολλούς καλούς συναδέλφους στα κανάλια να λένε για
τους φόρους του 2023; Να τα πούµε και αυτά. Για το 2023, λοι-
πόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπολογίζουµε φόρους
56,7 δισεκατοµµύρια από 50,1 δισεκατοµµύρια που είχαµε προ-
ϋπολογίσει το 2022. Το 2022, όµως, έχουµε εκτίµηση για 54,9 δι-
σεκατοµµύρια, δηλαδή, 9,5% µεγαλύτερη εκτίµηση από αυτά
που προϋπολογίσαµε το 2022. 

Και µας λέει, λοιπόν, η Αντιπολίτευση ότι θα έχουµε νέους φό-
ρους. Απάντηση: κανένας νέος φόρος. Κανένας νέος φόρος! Η
µόνη αύξηση που βάλαµε στη φορολόγηση και προβλέπεται
µέσα στον προϋπολογισµό του 2023, ξέρετε ποια είναι; Το έκτα-
κτο τέλος του 90% στους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας
που το καταψήφισε και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Αυτός είναι ο
µόνος νέος φόρος που προβλέπεται στον προϋπολογισµό του
2023. 

Άρα ποια είναι η αλήθεια; Είναι ότι έχουµε τέσσερα συγκεκρι-
µένα θετικά γεγονότα που συνυπολογίζονται στον προϋπολογι-
σµό του 2023. 

Και επειδή µας ακούει ο ελληνικός λαός, να δούµε ποια είναι
αυτά µε απλές κουβέντες: 

Πρώτον, το 2023 θα έχουµε υψηλό ρυθµό ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας, θα έχουµε επιστροφή στην κανονικότητα
µετά την υγειονοµική κρίση και, φυσικά, εφαρµογή στην πράξη
των κοινωνικών µέτρων στήριξης νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 

Δεύτερον, θα έχουµε σηµαντική αύξηση των τουριστικών ει-
σπράξεων που θα φτάσουν τις εισπράξεις του 2019. 

Τρίτον, θα έχουµε αύξηση µισθών και συντάξεων, µετά από
πολλά έτη. Καταλαβαίνετε ότι αυτή η αύξηση θα έχει αναλογικά
και µία αύξηση των φόρων, όµως όχι αύξηση των φορολογικών
συντελεστών. Επαναλαµβάνω, αυτό δεν σηµαίνει αύξηση των
φορολογικών συντελεστών. 

Και, τέταρτον, -και, ναι, να το πούµε- η ακρίβεια που υπάρχει
και οι πληθωριστικές πιέσεις που υπάρχουν θα επιφέρουν µία αύ-
ξηση, αλλά σε ένα µικρό ποσοστό. 

Να πάµε, όµως, και στον ΕΝΦΙΑ. Οι τακτικοί φόροι ακίνητης
περιουσίας που έχουµε προβλέψει για το 2023 είναι 2,38 δισε-
κατοµµύρια. Πέρσι προϋπολογίσαµε 2,5 δισεκατοµµύρια και η
εκτίµηση είναι για 2,38 δισεκατοµµύρια το 2022. Άρα για το 2023
προϋπολογίσαµε 123 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα από τον προ-
ϋπολογισµό του 2022. Αυτή είναι η πολιτική µας. Εµείς υλοποι-
ούµε τις δεσµεύσεις που είχαµε απέναντι στον ελληνικό λαό πριν
τις 7 Ιουλίου του 2019. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βεσυρόπουλε, µιας και είστε σε αυτή
την Αίθουσα, θα ήθελα να σας πω πως πρέπει στα νέα εκκαθα-
ριστικά του ΕΝΦΙΑ να «σβήσουµε» κάποιες αδικίες -ξέρω ότι
έχετε την πολιτική βούληση να το κάνετε- που προέκυψαν µε τον
πρόσθετο φόρο, όπως στο δικαίωµα υψούν και σε κάποιες άλλες
περιπτώσεις. Ξέρω ότι αναµένετε και τις απαντήσεις της τοπικής
αυτοδιοίκησης, όσον αφορά τις προτάσεις για τις τιµές ζώνης
και κάποιες αδικίες που υπήρχαν. Ναι, υπάρχει η βούληση να ξε-
περαστούν αυτές οι αδικίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για λίγο. 

Όµως, ας δούµε ποια είναι η θετική «εντεκάδα» του προϋπο-
λογισµού του 2023, µιας και βρισκόµαστε και εν µέσω Μουντιάλ.
Ποια είναι, λοιπόν, η θετική «εντεκάδα» αυτού του προϋπολογι-
σµού; Πρώτον, οι κοινωνικές παροχές ύψους 397 εκατοµµυρίων
ευρώ αυξηµένες κατά 147 εκατοµµύρια ευρώ, δεύτερον, οι αυ-
ξηµένες δαπάνες για συντάξεις ύψους 31,6 δισεκατοµµυρίων,
αυξηµένες κατά 1,4 δισεκατοµµύριο και κυρίως για τις συντάξεις
κύριας ασφάλισης. 

Τρίτον, έσοδα 3,66 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάπτυξης
και Ανθεκτικότητας, αυξηµένα κατά 846 εκατοµµύρια σε σχέση
µε το 2022. 

Τέταρτον, αυξηµένες φαρµακευτικές δαπάνες κατά 154 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Πέµπτον, αύξηση δαπάνης για σχολικά γεύµατα κατά 10 εκα-
τοµµύρια, ενώ η συνολική δαπάνη διαµορφώνεται στα 102 εκα-
τοµµύρια. Έκτον, η παροχή δεύτερης ευκαιρίας σε
δανειολήπτες. Αυτή η παροχή αυξάνεται κατά 90 εκατοµµύρια
ευρώ και από 10 διαµορφώνεται σε 100 στον προϋπολογισµό
µας.

Έβδοµον, αυτοδιοίκηση, στην οποία αξίζουν πολλά συγχαρη-
τήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, επι-
τρέψτε µου για ένα λεπτό ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν έχετε ένα λεπτό,
κύριε συνάδελφε. Πρέπει να κλείσετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, άλλος
συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε εννιάµισι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πάρα

πολύ, µην κάνετε διακρίσεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας παρακαλώ

πολύ, κύριε συνάδελφε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Αυξηµένο ενεργειακό κό-

στος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: …και αξίζουν πολλά συγ-

χαρητήρια στα στελέχη της τοπικής αυτοδιοίκησης, αφού αυξά-
νονται οι αποδόσεις των ΚΑΠ από 2,69 δισεκατοµµύρια σε 2,79
δισεκατοµµύρια.

Όγδοον -και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, άλλα τρία έχω-, πα-
ρεµβάσεις ύψους 10,7 δισεκατοµµυρίων για την αντιµετώπιση
της κρίσης µέσω της αύξησης του επιδόµατος θέρµανσης, των
επιδοτήσεων στην κατανάλωση της ηλεκτρικής ενέργειας και
στην οικονοµική ενίσχυση των ευάλωτων νοικοκυριών.

Ένατον, εφαρµογή πολιτικής εγγυήσεων για δάνεια, πιστώσεις
και εγγυητικές επιστολές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Δέκατον, αξιοποίηση ακί-
νητης δηµόσιας περιουσίας µε έσοδα 1,9 δισεκατοµµύριο για το
2023.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ενδέκατον, έχουµε σοβα-
ρές φορολογικές και ασφαλιστικές παρεµβάσεις, όπως είναι η
µόνιµη κατάργηση της καταβολής της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης, της αναστολής του ΦΠΑ και πολλές άλλες.

Κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ πολύ! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Τη συνάδελφο του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, κυρία Πρόεδρε, δεν τη διακόψατε, όµως. Σας παρακαλώ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, δεν

έχετε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κλείνοντας, υπερψηφίζω

αυτόν τον προϋπολογισµό, γιατί είναι ρεαλιστικός, είναι αληθινός
και υλοποιήσιµος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, κα-
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ταλαβαίνετε ελληνικά; Σας παρακαλώ! Καταλαβαίνετε ότι στε-
ρείτε χρόνο από συνάδελφό σας; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Επτά λεπτά…(δεν ακού-
στηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επτά λεπτά έχετε
χρόνο οµιλίας. Είχατε επτά λεπτά και µιλήσατε εννιάµισι. Στε-
ρείτε χρόνο από συνάδελφό σας. Το καταλαβαίνετε; Πόσες
φορές να το πω σ’ αυτή την Αίθουσα; Σας παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε! Είναι άλλοι εκατόν πενήντα συνάδελφοι. Πότε θα µιλή-
σουν αυτοί οι συνάδελφοι µε τον ίδιο χρόνο που µιλάτε εσείς; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Να το πείτε και στον συ-
νάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, όµως, κυρία Πρόεδρε, όχι µόνο σε εµένα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ! Η πα-
ρατήρηση γίνεται για όλους τους συναδέλφους. Όµως, όταν σας
µιλάω, πρέπει να µου απαντάτε και όχι να µιλάτε µε αυτόν τον
απαξιωτικό τρόπο προς το Προεδρείο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Με διακόψατε, όµως,
κυρία Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Εγώ! Να το κάνετε για

όλους τους συναδέλφους, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ πρέπει να τηρώ

κανονικά τον κατάλογο. Σας παρακαλώ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Με διακόψατε, όµως,

κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας διακόπτω, γιατί

δεν τηρείτε τον χρόνο. Δεν είναι δεδοµένο ότι θα µιλήσετε δύο
λεπτά παραπάνω. Επτά λεπτά είναι ο χρόνος οµιλίας σας και εί-
χατε κι εσείς µία µικρή ανοχή, όπως όλοι. Όµως, µέχρι εκεί! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Να το κάνετε για όλους,
όµως, κυρία Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εντάξει, το έβαλες το γκολ! Σταµάτα τώρα!

Αµάν πια!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Αντί να ζητάτε συγγνώµη, µιλάτε κιόλας!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ!

Στο σηµείο αυτό, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κοµοτηνής (δεύτερο
τµήµα). 

Παιδιά, η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκουρολιάκος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε επτά λεπτά, µε µια µικρή

ανοχή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε τον τελευταίο προ-

ϋπολογισµό της Κυβέρνησης, µιας Κυβέρνησης που έταξε, υπο-
σχέθηκε, διαβεβαίωσε, αλλά τελικά κορόιδεψε τον ελληνικό λαό.
Πήραµε στα χέρια µας έναν προϋπολογισµό που αγνοεί την
πραγµατικότητα και λειτουργεί µε µόνο γνώµονα την εξυπηρέ-
τηση των συµφερόντων των πολύ ολίγων. Πρόκειται για έναν
προϋπολογισµό που επιβεβαιώνει τη διπλή αφαίµαξη που υπέ-
στησαν και συνεχίζουν να υφίστανται οι πολίτες ως καταναλωτές
και ως φορολογούµενοι. Είναι εµφανής πλέον η κουτοπονηριά
που έγκειται στο ότι του δίνω 1 ευρώ και σου παίρνω 3 ή 4 ευρώ
από τον αυξηµένο ΦΠΑ στα τρόφιµα και από τις υπέρογκες τιµές
καυσίµων. 

Τάξατε 600 ευρώ σε αστυνοµικούς και λιµενικούς, δηλαδή 420
καθαρά. Ποιον κοροϊδεύετε τελευταία στιγµή και ποιον αδικείτε;
Διότι ξεχάσατε τους ένστολους των Ενόπλων Δυνάµεων, αφού
δεν συµπεριλαµβάνονται στο µέτρο. Λέτε ότι «θα» τους συµπε-
ριλάβετε. Και οι γιατροί; Οι εκπαιδευτικοί; Οι εργαζόµενοι στην

καθαριότητα; Όλος ο ελληνικός λαός; Προφανώς δεν είναι
στους µικροπολιτικούς σχεδιασµούς σας, παρά το γεγονός ότι
είµαστε µία από τις µόλις τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που το ποσοστό πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας -σε κίν-
δυνο φτώχειας!-αυξήθηκε την περίοδο 2019 - 2021, την περίοδο
που κυβερνάτε δηλαδή. Επίσης, σύµφωνα µε τη EUROSTAT, αυ-
ξήθηκαν και οι ανισότητες.

Με την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, σύµφωνα µε τη
ΓΣΕΒΕΕ, η χώρα το 2021 είχε τη δεύτερη χειρότερη επίδοση στις
είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς το ποσο-
στό των νοικοκυριών που είδαν µείωση του εισοδήµατός τους.
Να πω τη λαϊκή φράση; «Αυτά είναι τα χαΐρια σας»! Και είναι χαΐ-
ρια ηθεληµένα! Ξέρετε πολύ καλά τι κάνετε!

Είστε η Κυβέρνηση που αρνείται να αντιµετωπίσει την αισχρο-
κέρδεια στον χώρο της ενέργειας, αρνείται να µειώσει τον ΦΠΑ
στα είδη πρώτης ανάγκης και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα
καύσιµα. Δεν παρεµβαίνετε αποτελεσµατικά, ώστε να αντιµετω-
πίσετε την κρίση της ακρίβειας. 

Επίσης, λέτε ανερυθρίαστα ότι µειώσατε την ανεργία. Με ποι-
ους µισθούς; Με αυτούς τους ελάχιστους που νοµοθετήσατε;
Εµείς µειώσαµε την ανεργία 10% εν µέσω µνηµονίων και µε τους
δανειστές πάνω από το κεφάλι µας!

Εσείς, όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν τα λέτε αυτά. Δεν λέτε
τους αριθµούς και απλώς µεταφέρετε τους αριθµούς που σας
ενδιαφέρουν, «µαγειρεµένους» και µε τον τρόπο που ξέρετε
πάρα πολύ καλά να τους σερβίρετε και να κάνετε διαφήµιση µε
τα αρνητικά σας µέτρα. 

Γιατί δεν λέτε ότι η Ελλάδα βρίσκεται στη δεύτερη χειρότερη
θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά µε
το ποσοστό της ανεργίας και µε την ανεργία των νέων να έχει
φτάσει το 28,5%, ενώ κατέχει τη θλιβερή πρωτιά στην ανεργία
των γυναικών µε 15%; 

Γιατί δεν λέτε ότι οι νέες γυναίκες στην Ελλάδα πλήττονται
ακόµα περισσότερο, αφού βάσει της EUROSTAT -και όχι βάσει
των Υπουργείων σας- σχεδόν µία στις τρεις νέες γυναίκες, το
31,6%, είναι άνεργη; 

Γιατί δεν λέτε ότι ένας στους πέντε νέους άντρες, ή το 22,4%,
είναι άνεργος; 

Γιατί δεν λέτε ότι µε βάση τα διαθέσιµα στοιχεία η Ελλάδα τον
Σεπτέµβριο του 2022 είχε το δεύτερο υψηλότερο ποσοστό ανερ-
γίας µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ, 11,8%; Γιατί δεν το λέτε αυτό;
Μάλιστα, είναι µεταξύ των πέντε χωρών του ΟΟΣΑ µε διψήφιο
ποσοστό ανεργίας µαζί µε την Ισπανία, την Κόστα Ρίκα, την Κο-
λοµβία και την Τουρκία. Εύγε! 

Γιατί δεν λέτε ότι η µείωση της απασχόλησης τον Οκτώβριο
του 2022 ήταν κατά πολύ υψηλότερη σε σύγκριση µε τον Οκτώ-
βριο του 2021; 

Γιατί δεν λέτε ότι αυτή η επιδείνωση καταγράφεται και στο
πρώτο δεκάµηνο του 2022 σε σύγκριση µε το αντίστοιχο της πε-
ρασµένης χρονιάς;

Αυτό, µάλιστα, συνέβη δύο µήνες µετά τα ανησυχητικά στοι-
χεία του προγράµµατος «ΕΡΓΑΝΗ» για τον Αύγουστο του 2022,
οπότε το ισοζύγιο µισθωτής απασχόλησης, δηλαδή προσλήψεις
- αποχωρήσεις, στον ιδιωτικό τοµέα ήταν αρνητικό κατά τριάντα
τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Γιατί δεν το λέτε αυτό; Γιατί το κρύβετε; Γιατί δεν λέτε ότι πρό-
κειται για τη χειρότερη επίδοση κατά τον µήνα Αύγουστο της τε-
λευταίας πενταετίας από την εποχή που καταγράφονται οι νέες
θέσεις εργασίας, οι προσλήψεις και οι απολύσεις στο σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ», από το 2001 δηλαδή; 

Να µιλήσουµε για τον πολιτισµό; Ο τακτικός προϋπολογισµός
του 2023 για τον πολιτισµό, αν από το Υπουργείο αφαιρεθεί η
πολιτική ηγεσία και η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, είναι αυ-
ξηµένος κατά 0,85, από 241 εκατοµµύρια σε 243 εκατοµµύρια. 

Σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2019, που τον είχε ψηφί-
σει ο ΣΥΡΙΖΑ, ο τακτικός προϋπολογισµός για τον πολιτισµό πα-
ρουσιάζει µείωση 6 εκατοµµυρίων. Το 2019, όταν µόλις είχαµε
βγει από τα µνηµόνια, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε προϋπολογίσει 6 εκατοµµύ-
ρια παραπάνω από αυτά που προϋπολογίζετε σήµερα εσείς.
Εύγε! Την ίδια στιγµή τα γραφεία της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2019 εµφανί-
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ζουν αύξηση 1,2 εκατοµµύριο ευρώ και ως εκ τούτου σχεδόν
έχουν διπλασιαστεί. Πολλοί οι µετακλητοί! 

Δεν είναι ένας προϋπολογισµός υπέρ, είναι ένας προϋπολογι-
σµός εναντίον του ελληνικού λαού. Στην ανατολική Αττική, που
ζητάµε χρόνια, δεκαετίες, ένα νοσοκοµείο, και δεν µας άκουγε
καµµία κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ το έφτασε στο παρά πέντε. Μετά
από συµφωνία του Τσίπρα µε τον Κύπριο Πρόεδρο Αναστασιάδη
θα µας έκανε η κυπριακή κυβέρνηση ένα νοσοκοµείο στην ανα-
τολική Αττική. Αλλά, έγιναν εκλογές και ήρθε η Νέα Δηµοκρατία
και σταµάτησε το σχέδιο. 

Εδώ, σε αυτή την Αίθουσα σε ερώτησή µου στον κ. Κοντοζα-
µάνη µού απάντησε ότι κοστίζει πολύ το νοσοκοµείο. Σοβαρά;
Κοστίζει πολύ ένα νοσοκοµείο στην ανατολική Αττική, που εγώ
από την Ανάβυσσο που µένω, αν πάθω τίποτα, δεν θα φτάσω µε
τίποτα σε νοσοκοµείο; Θα σας βλέπω από εκεί ψηλά και θα σας
καµαρώνω. 

Κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, φαντάζοµαι
ότι κυκλοφορείτε στην κοινωνία και εισπράττετε το καθηµερινό
γκάλοπ του ελληνικού λαού. Σε λίγο θα εισπράξετε και το γκάλοπ
της κάλπης. Ο ελληνικός λαός σάς έχει γυρίσει την πλάτη και µε
ευθύνη µπροστά στην κάλπη θα προκρίνει µια νέα προοδευτική
κυβέρνηση, για να τον σώσει απ’ όλη αυτή την καταστροφή που
έχετε φέρει µόλις σε τρία χρόνια. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα ο κ. Δερµεντζόπουλος εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση και η ψή-
φιση του φετινού προϋπολογισµού πραγµατοποιείται µέσα σε
ένα εξαιρετικά δύσκολο κλίµα, αλλά και µε µια σκόπιµη ένταση
που δηµιουργείται από συγκεκριµένους κύκλους, που στοχεύουν
κατά κύριο λόγο στον αποπροσανατολισµό της κοινής γνώµης
λίγους µήνες πριν από τις εθνικές εκλογές. Η σκόπιµη αυτή έν-
ταση αποτελεί προκάλυµµα ανευθυνότητας, ανικανότητας και έλ-
λειψης ενός στιβαρού, συγκροτηµένου πολιτικού λόγου, µε
συγκεκριµένες προτάσεις για το αύριο της χώρας. 

Μετά από τριάµισι χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από µία
Κυβέρνηση που ξεδίπλωσε ένα µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα, κύ-
ριοι της Αντιπολίτευσης, ήλπιζα και ελπίζαµε όλοι µας ότι θα εί-
χατε τον χρόνο να συγκροτήσετε τη λογική σας, να
διαµορφώσετε ένα πρόγραµµα. Αντ’ αυτού, τα τελευταία χρόνια
αρκεστήκατε στο «όχι σε όλα», µόνο και µόνο από αντιπολιτευ-
τική µιζέρια και εγωκεντρικές πολιτικές. 

Ο φετινός προϋπολογισµός επηρεάζεται από µια κρίση, η
οποία µάλιστα φέτος είναι και διπλή, αφού στις συνέπειες της
πανδηµίας ήρθαν να προστεθούν και εκείνες της ενεργειακής
κρίσης. 

Αθροιστικά βέβαια λειτουργούν πάντα και τα απόνερα της
υπερδεκαετούς κρίσης. Και µέσα σε αυτές τις οµολογουµένως
διαφορετικές συνθήκες, η ελληνική οικονοµία µε τις προσπά-
θειες της Κυβέρνησης επιχειρεί µια συνολική ανάταξη, µια συνο-
λική επαναφορά. 

Είναι, όµως, κοινή πια παραδοχή και πραγµατικότητα ότι ο
προϋπολογισµός αυτός είναι ο πρώτος τα τελευταία δώδεκα
χρόνια που συζητείται εκτός µνηµονιακού προγράµµατος αλλά
και πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Ας το κρατήσουµε αυτό ως
προµετωπίδα της συζήτησης και ας γίνει αποδεκτό από όλες τις
πλευρές, όσο κι αν κάποιοι είτε το αρνούνται είτε το αποκρύ-
πτουν. 

Αναδεικνύεται, λοιπόν, όλο και περισσότερο, και ειδικά την
επόµενη χρονιά, η ανάγκη υπηρέτησης ενός διπλού σκοπού, της
οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και της κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. Τα «όπλα» στη «φαρέτρα» µας είναι πολλά. Σίγουρα είναι η
αξιοπιστία και η διεθνής αλλαγή της εικόνας της χώρας µας,
όπως και το ευρύ, απόλυτα συγκεκριµένο και στοχευµένο πρό-
γραµµα που ξεδιπλώνουµε κάθε µέρα. 

Η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, οι κυβερνητικές µε-
ταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες, η προσπάθεια βελτίωσης της κα-

θηµερινότητας των πολιτών είναι αυτά που µας δίνουν τη δυνα-
τότητα να ελπίζουµε στις δυνάµεις και τις πολλαπλές δυνατότη-
τές µας. 

Η Κυβέρνησή µας, παρά τις πολλές και διαφορετικές αναπάν-
τεχες περιπέτειες που έπρεπε να διαχειριστεί, παρέµεινε συνε-
πής και υπερέβαλε εαυτόν στην υλοποίηση του προγράµµατός
της. 

Ενδεικτικά σάς αναφέρω πως σε πρωτόγνωρες συνθήκες η ελ-
ληνική οικονοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές, ενεργοποιήθηκε
σειρά µέτρων ελάφρυνσης του χρέους κατά 6 δισεκατοµµύρια,
οι ρυθµοί ανάπτυξης σταθερά και ισχυρά αυξήθηκαν και αυξά-
νονται σηµαντικά, οι επενδύσεις αυξήθηκαν την τελευταία τριετία
κατά 30%, η ανεργία υποχώρησε πέντε µονάδες µε εκατό χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας. Και ακούµε από συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης να µιλούν για οικονοµία καταρρέουσα. 

Περνάω τώρα στην ενεργειακή κρίση. Εµείς ήµασταν οι πρώ-
τοι που µιλήσαµε για την ανάγκη µιας ολιστικής αντιµετώπισης
του ζητήµατος. Κατηγορηθήκαµε από εσάς πως αφήσαµε τους
πολίτες αβοήθητους, ότι δήθεν οι πολίτες πληρώνουν τα περισ-
σότερα απ’ οποιουσδήποτε άλλους στην Ευρώπη, ότι δήθεν η
Κυβέρνηση δεν παρεµβαίνει. 

Η αλήθεια, όµως, είναι διαφορετική. Φορολογήθηκαν τα υπερ-
κέρδη των παραγωγών κατά 90%. Στηρίξαµε τα ευάλωτα νοικο-
κυριά και τις επιχειρήσεις µε επιδοτήσεις και σίγουρα θα θέλαµε
να βοηθήσουµε και άλλο, όµως µε µια συνετή οικονοµική διαχεί-
ριση θα τα καταφέρουµε. 

Το 2023, λοιπόν, θα συνεχίσουµε την ενίσχυση των µέτρων
στήριξης της κοινωνίας, µε ταυτόχρονη επίτευξη δηµοσιονοµικής
ισορροπίας, διατήρηση της αναπτυξιακής πορείας και ενίσχυση
της πατρίδας µας. 

Με ένα πλέγµα εννέα αξόνων θωρακίζουµε τη χώρα µας: 8,3
δισεκατοµµύρια για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους
ηλεκτρικού ρεύµατος. 2,2 δισεκατοµµύρια για την αντιµετώπιση
της ενεργειακής κρίσης. Συγκεκριµένες και εφαρµόσιµες πολιτι-
κές για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Πολιτικές ύψους
1,2 δισεκατοµµυρίου για τους συνταξιούχους. Μέτρα για τη στή-
ριξη των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας, µε κοινωνικές παροχές
να ξεπερνούν το 1,6 δισεκατοµµύριο, µε βέλτιστη και αποτελε-
σµατική εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων,
αλλά και µε την ενίσχυση της εθνικής άµυνας µε σύναψη διεθνών
συµφωνιών, αλλά και αγορές οπλικών συστηµάτων, απαραίτητα
για την ασφάλεια και θωράκιση της χώρας µας. 

Αφήνουµε πίσω µας ό,τι µάς πλήγωσε, ό,τι µάς έβαλε εµπόδια
να προχωρήσουµε µπροστά και να ατενίζουµε το µέλλον µε αι-
σιοδοξία. 

Κυρίες και κύριοι, όσο κι αν κάποιοι επιχειρούν να αλλάξουν
τη µνήµη του ελληνικού λαού, όλοι θυµούνται τις εντυπώσεις που
άφηνε ο κ. Τσίπρας και η κυβέρνησή του στο εξωτερικό. Η χώρα
µας πλέον πρωταγωνιστεί και συνδιαµορφώνει πολιτικές. Χαρα-
κτηριστικότερο παράδειγµα είναι η υιοθέτηση της πρότασης του
Πρωθυπουργού για υιοθέτηση κοινών λύσεων στην ενεργειακή
κρίση. 

Η Ελλάδα είναι πια µια χώρα που παράγει λύσεις για την Ευ-
ρώπη. Δεν παρακολουθεί, συµµετέχει ενεργά και αποφασιστικά.
Θα µπορούσαµε να µιλάµε για ώρες, απαριθµώντας τι µέτρα έχει
πάρει αυτή η Κυβέρνηση, αλλά δεν είναι ο στόχος µας αυτός.
Είναι, όµως, και άδικο και ανήθικο να ακούµε από τόσες οµιλίες
από την Αντιπολίτευση ότι δεν πήραµε µέτρα, ότι αφήσαµε απρο-
στάτευτους τους πολίτες. Βέβαια, η ιστορία θα κρίνει. Θα δείτε
και εσείς και θα κριθούµε και εµείς σύντοµα από τον ελληνικό
λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κρίσιµα ζητήµατα για τη
χώρα, σε σηµαντικές αποφάσεις που έπρεπε να ληφθούν, σε µε-
γάλες µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες η Αντιπολίτευση, και ει-
δικά ο ΣΥΡΙΖΑ, ήταν πάντα απέναντί µας. Μοναδικός τους στόχος
ήταν η επιδίωξη πολιτικού και κοµµατικού οφέλους, την ώρα που
η κοινωνία αναζητούσε απαντήσεις στα προβλήµατα. 

Εµείς, όµως, όπως δεν τους ακολουθήσαµε, έτσι δεν θα τους
ακολουθήσουµε και τώρα. Αυτό κάναµε και αυτό επιλέξαµε να
κάνουµε από την επόµενη µέρα που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση
της χώρας. 

4854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ως επίλογο αυτής της δύσκολης χρονιάς, επιτρέψτε µου να
αναφερθώ και σε ζητήµατα της περιοχής µου, του Έβρου, καθώς
φέτος µια σειρά έργων αλλάζει την περιοχή, βάζοντας θετικό
πρόσηµο. Σίγουρα πρέπει να γίνουν ακόµα πολλά. Κανείς, όµως,
δεν µπορεί να παραγνωρίσει τις συνεχείς προσπάθειες και την
ειδική µέριµνα για την περιοχή. 

Ενδεικτικά είναι η ένταξη του λιµανιού στο διευρωπαϊκό δίκτυο
µεταφορών που θα βοηθήσει να ξεδιπλώσουν περισσότερες
επενδύσεις, η αναβάθµιση και η βελτίωση των υποδοµών του αε-
ροδροµίου, που πλέον µπορεί να δεχτεί πτήσεις εσωτερικού,
εξωτερικού. Και ο αναπτυξιακός νόµος µε ειδικά κίνητρα για την
περιοχή, που θα δώσει τη δυνατότητα για περισσότερες επενδύ-
σεις και θέσεις εργασίας, αντιµετωπίζοντας τα προβλήµατα δη-
µογραφικής συρρίκνωσης και αποεπένδυσης που έχουν
παρουσιαστεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Επιπλέον, ολοκληρώνονται οι τοποθετήσεις συνοριοφυλάκων,
όπως και η πρόσληψη επαγγελµατιών οπλιτών, θωρακίζοντας
την περιοχή, που το έχει ανάγκη 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας απαντά µε
πράξεις και όχι µε λόγια, πράξεις που συνδιαµορφώνονται µε
βάση τις επιταγές τού σήµερα, µε το βλέµµα µας στο αύριο. Όσο
κάποιοι επενδύουν στις κρίσεις, εµείς απαντάµε µε λύσεις, µε
πράξεις και µε δράσεις. Έχουµε θέσει, λοιπόν, τα θεµέλια για
την επανεκκίνηση της οικονοµίας, έχουµε χτίσει το οικοδόµηµα
µε γερές και δυνατές βάσεις και κάνουµε τη χώρα µας πιο δυ-
νατή, πιο δίκαιη για όλους.

Το πολιτικό αισθητήριο των πολιτών είναι έντονο και αυτή είναι
η απαίτησή τους. Επιζητούν µεταρρυθµίσεις και πρωτοβουλίες
και µε βάση το τι κάναµε και το τι θα κάνουµε θα κρίνουν και θα
ψηφίσουν. Η ψήφος εµπιστοσύνης στο έργο µας θα µας δώσει
τη δύναµη να συνεχίσουµε απερίσπαστοι. Το σίγουρο είναι βέ-
βαια πως δεν έχουµε καιρό για χάσιµο ούτε για καθυστερήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τώρα εκ µέρους του ΚΚΕ τον λόγο έχει η κ. Κανέλλη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, είναι πολύ

άσχηµα στριµωγµένος αυτός ο προϋπολογισµός στην ψυχολογία
του συνόλου του ελληνικού λαού. Είναι κάπου ανάµεσα σε µια
«Κιβωτό», θετική έννοια µέχρι τώρα, και σε έναν «Πήγασο», από
τα ωραία σύµβολα της ελληνικής µυθολογίας. Κι έρχεται και
στριµώχνεται αυτός ο προϋπολογισµός και παρουσιάζεται περί-
που σαν να χτίζετε ένα Ταζ Μαχάλ, µε έρωτα της αγοράς της
ελεύθερης, της ανάπτυξης, που έρχεται καλπάζουσα σαν Πήγα-
σος κυριολεκτικά να ανοίξει τις πύλες της κιβωτού των εξαθλιω-
µένων µέχρι πρότινος εργαζοµένων! Χτίζετε ένα αριστούργηµα
ξαφνικά σε µια χωµατερή δικαιωµάτων, µες στη µέση, µέσα στη
χωµατερή! Θα το κάνατε αυτό ποτέ; Τουλάχιστον λίγη σεµνότητα
στον τρόπο µε τον οποίο το παρουσιάζετε.

Φέρνετε εδώ αριθµούς και λέτε ότι «είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός ο οποίος είναι έξω από τα µνηµόνια». 

Και έρχοµαι εγώ να σας ρωτήσω: Αφού είναι έξω από τα µνη-
µόνια, δεν σας περίσσευαν 410 εκατοµµύρια; Πήγατε και κόψατε
410 εκατοµµύρια από τα προνοιακά επιδόµατα. Μόλις βγήκαµε
δηλαδή από το τρίτο µνηµόνιο, η πρώτη σας µέριµνα ήταν να κό-
ψετε 410 εκατοµµύρια. Πήρα και ένα χαρτάκι, αν και συνήθως
δεν παίρνω χαρτιά, για να µην πω και νούµερα που θα µου πείτε
ότι δεν είναι έτσι:

Κόβετε 76 εκατοµµύρια ευρώ από τα επιδόµατα για τα ΑΜΕΑ.
Δηλαδή το Ταζ Μαχάλ του προϋπολογισµού σας λέει ότι µειώθη-
καν οι ΑΜΕΑ στην Ελλάδα και θα έχουν και περισσότερη ευχέ-
ρεια να κινηθούν µε µείον 76 εκατοµµύρια δαπάνες για τα
επιδόµατά τους!

Περικόψατε τα οικογενειακά επιδόµατα κατά περίπου 264 και
από το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα κόβετε 158 εκατοµµύρια. 

Τόση οικονοµία, ρε παιδάκι µου; Έτσι, χτίζεται το Ταζ Μαχάλ
των σπουδαίων, θα µου πείτε, αυτών που έχουν τα χρήµατα να
φτιάξουν πυλώνες µεγάλους! 

Ποιους πυλώνες; Για να δούµε ποιους πυλώνες. Τι έρχεστε και

πουλάτε εδώ; Δυτικές αξίες, ευρωπαϊκές αξίες και δηµοκρατία;
Επτακόσιοι πέντε Ευρωβουλευτές, δωδεκάµισι χιλιάδες λοµπί-
στες! Αν έχει το Ευρωκοινοβούλιο δωδεκάµισι χιλιάδες λοµπί-
στες, τι ψηφίζετε Ευρωβουλευτές; Να ψηφίζετε λοµπίστες. Να
φτιάχνετε λοµπίστες να πηγαίνουν να προωθούν τα δικαιώµατα
των λαών. Τι τους θέλετε τους Ευρωβουλευτές;

Εµάς θα κατηγορείτε µετά για µονοκοµµατική αντίληψη; Εµείς
δεν έχουµε µία ιδεολογία που λέει «φτιάξε και ένα κόµµα για να
του χώσεις κι από δίπλα εκατόν είκοσι οκτώ λοµπίστες να προ-
ωθούν τα συµφέροντα των αφεντικών». Γιατί µη µου πείτε τώρα
ότι θέλουν οι εργαζόµενοι λοµπίστες, δηλαδή ότι χωρίς λόµπι
δεν µπορείς να σώσεις τη φέτα σου, ας πούµε, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, δεν µπορείς να σώσεις την τάδε σου µη κυβερνητική ορ-
γάνωση!

Και έπειτα υπάρχει και αυτός ο κυνισµός ο προνοιακός που
έχετε. Δεν υπάρχει ανθρώπινο δικαίωµα που δεν το έχετε κάνει
ΜΚΟ. Είναι απίστευτη αυτή η βιοµηχανία των ΜΚΟ: µία ΜΚΟ για
να µην τιµωρείται κάποιος, µία ΜΚΟ για να τιµωρείται δίκαια κά-
ποιος, µία ΜΚΟ για το ανθρώπινο δικαίωµα του περιστεριού, για
το ανθρώπινο δικαίωµα του σκύλου, για το ανθρώπινο δικαίωµα
της γάτας! Όλα αυτά τα έχετε κάνει ανθρώπινα δικαιώµατα. Τα
κολλήσατε όλα µαζί και τα χρηµατοδοτείτε µε ζεστό, καυτό κρα-
τικό χρήµα, χωρίς να µπαίνουµε στον κόπο να συζητήσουµε πο-
λιτικά τι ανεπάρκειες, τι πραγµατικές ιδεολογικές αναπηρίες του
καπιταλισµού καλύπτετε µε τις ΜΚΟ.

Είναι ιδεολογική αναπηρία. Δεν ηθικολογεί κάποιος εδώ. Δεν
µπορείτε να συνδυάσετε την πρόνοια και την περίθαλψη και τη
δικαιοσύνη στο εισόδηµα των εργαζοµένων µε βάση τον κόπο
τους και, επειδή δεν µπορείτε, κατασκευάζετε την ηθική της φι-
λανθρωπικής προσέγγισης και µαζεύετε ιδιώτες, που τους πε-
ρισσεύουν λεφτά τις περισσότερες φορές, φτιάχνετε την πρώτη
µαγιά και µετά ρίχνετε χρήµα από τον κρατικό κορβανά, που το
παίρνετε από την έµµεση φορολογία, από την άµεση φορολογία,
από τη µείωση των δαπανών από τους αδύναµους πολίτες της
χώρας και το χώνεται στις ΜΚΟ. 

Δεν υπάρχει Υπουργείο που δεν έχει ΜΚΟ για να κάνει τη δου-
λειά του. Έτσι θέλετε να δικαιολογήσετε πραγµατικά και ουσια-
στικά τον τρόπο µε τον οποίο το κράτος είναι ιδιωτικοποιηµένο
από φιλοσοφία. Ανήκει σε λίγους και εκλεκτούς. 

Και όταν µιλάτε για στήριξη των αδύνατων στρωµάτων, εξ ορι-
σµού καθορίζετε τη δική σας τη θέση: Έχετε γίνει ισχυροί. Πού
τα βρήκατε και γίνατε ισχυροί; Από πού τα πήρατε και γίνατε
ισχυροί; Τι θα πάτε να πείτε στον συνταξιούχο µετά από έντεκα
περικοπές στη σύνταξή του, όταν του δώσετε 7% για πρώτη
φορά µια φορά; Ποιος θα ενθουσιαστεί από αυτό το πράγµα; Θα
παίξετε µε τον πληθωρισµό όπως θέλετε, θα σώσετε τις τράπε-
ζες όποτε θέλετε, θα ανεβάσετε και θα κατεβάσετε τα επιτόκια
όσο θέλετε, θα αντιµετωπίσετε την παιδεία και τον πολιτισµό και
κυρίως την υγεία ως προϊόντα. 

Συζητάµε εδώ για προϋπολογισµό. Στα αρµόδια Υπουργεία και
στις διαβουλεύσεις συζητάµε πώς θα µειώσουµε τον αριθµό των
νοσοκοµείων και θα τον πάµε µε χιλιοµετρικές αποστάσεις. Συ-
ζητάµε για τις µετακινήσεις. Χρεώνετε τη µετακίνηση µε το πά-
τηµα του κουµπιού των 100 ευρώ από τον έναν λογαριασµό στον
άλλον λογαριασµό, αυτό το συγκοινωνιακό εισιτήριο που πληρώ-
νουµε στις τράπεζες. Προχώρησε η τεχνολογία, αλλά καταλήγει
ακόµα και η πρόοδος, η πραγµατική, η επιστηµονική, όπως, ας
πούµε, η τεχνητή νοηµοσύνη, να υποτιµά τη νοηµοσύνη όλων
των υπολοίπων. Και αυτές είναι πρόνοιες του κράτους; Μα βε-
βαίως θα εµφανιστείτε σαν µαχαραγιάδες που δίνετε στους φτω-
χούς, αφού µόνοι σας καθορίζετε ποιο είναι το όριο της
φτώχειας, πώς ζει κάποιος ως θαυµατουργός. Ε, σε λίγο θα λέτε
ότι και οι βαλίτσες µε τα χρήµατα που βρίσκονται πότε εδώ και
πότε εκεί είναι χριστουγεννιάτικοι µποναµάδες. Είναι εύκολο
αυτό να εξαπλωθεί και να ανοιχτεί προς τα κάτω στην κοινωνία
και να την εθίσετε στον έρανο. 

Όταν µιλάµε για το σκάνδαλο αυτό το µεγάλο της «Κιβωτού»
δεν σηκώθηκε η τρίχα υµών των υποκριτών, που αρχίζετε να κό-
πτεσθε ψεύτικα για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων του Κατάρ;
Δεν έχουµε εργατικά ατυχήµατα στην Ελλάδα; Έχουµε εφαρ-
µογή της εργατικής νοµοθεσίας και της πρόνοιας και του τρόπου
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µε τον οποίο ασφαλώς πρέπει να εργάζονται οι Έλληνες εργα-
ζόµενοι εδώ; Είδατε ποτέ τη Βουλή να αναστατώνεται άµα υπάρ-
χουν δέκα και δεκαπέντε και τρία και πέντε εργατικά ατυχήµατα
τον µήνα; Δεν δουλεύουν οι Έλληνες εδώ; Πάρτε, για παρά-
δειγµα, τους ξενοδοχοϋπάλληλους, που είναι αλήθεια ότι δου-
λεύουν σε συνθήκες Κατάρ, γιατί αλλιώς δεν θα ζητούσε σήµερα
η Ένωση των Ξενοδόχων να εισαγάγουµε εξήντα µία χιλιάδες ξέ-
νους δούλους, µη Έλληνες, να έρθουν εδώ να δουλέψουν στη
θέση των Ελλήνων, που αρνούνται να γίνουν δούλοι στους ξενο-
δόχους, στον παράδεισο Ελλάς. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Όλη η δοµή του προϋπολογισµού σας, όλη η πολιτική σας στη-
ρίζεται αµέριστα και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από άλλα κόµµατα µε
τον έναν µε τον άλλον τρόπο. Διαφοροποιείται µόνο το περιτύ-
λιγµα, η κονσέρβα παραµένει αντιλαϊκά δηλητηριασµένη και
αυτό δεν αλλάζει και δεν πρόκειται να αλλάξει. Γι’ αυτό και εµείς,
που δεν έχουµε καµµία σχέση µε όλα αυτά, ίσως πρέπει να ανα-
λογιστούµε αν σε αυτή την Ευρώπη που τα συζητάτε, οι λύκοι
αποτελούν ΜΚΟ, επειδή στη λυκοφωλιά της  Ευρωπαϊκής Ένω-
σης δεν έχει υπάρξει µέχρι στιγµής ΜΚΟ λύκων!

Το «homo hominis lupus» ισχύει για τον καπιταλισµό, γιατί είναι
το µεδούλι της ιδεολογίας και της φιλοσοφίας του. Πρόνοια γι’
αυτά δεν υπάρχει, παρά µόνο µία: η ανατροπή του. Αυτή είναι η
πραγµατική λαϊκή πρόνοια, η ανατροπή του συστήµατος που πα-
ράγει αυτά τα φαινόµενα και µετά έρχεται να αλείψει λάδι και
αυτό κλεµµένο, από τη µαύρη αγορά φερµένο!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας τον λόγο έχει ο κ. Χει-

µάρας, για επτά λεπτά. 
Μέχρι να ανέβει στο Βήµα, να κάνω µια ανακοίνωση προς το

Σώµα.
Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατέθεσε

σήµερα 15-12-2022 τα παρακάτω σχέδια νόµων: 1) Για την «Κύ-
ρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 2021»
και 2) Για την «Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµα-
τοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου
αναφοράς 1/1/2021 έως 31/12/2021».

Παραπέµπονται στην Επιτροπή του απολογισµού και του γε-
νικού ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού του Κράτους.

Κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

τον προϋπολογισµό του 2023 καλούµαστε να θέσουµε τα δηµο-
σιονοµικά δεδοµένα των πολιτικών που επιθυµεί να εφαρµόσει η
Κυβέρνησή µας, να κυρώσουµε τον πρώτο τα τελευταία δώδεκα
χρόνια κρατικό προϋπολογισµό εκτός του πλαισίου ενισχυµένης
εποπτείας. 

Το βιβλίο της σύγχρονης ιστορίας της χώρας µας σε αυτό το
χρονικό σηµείο θα εστιάζει διακριτά στην αλλαγή της οικονοµι-
κής της πορείας. Οι αναγνώστες θα διδάσκονται πώς αυτή η πε-
ρίοδος ήταν εκείνη που οδήγησε στη δηµιουργία της ισχυρής
Ελλάδας. Θα έχουν διαβάσει τα προηγούµενα κεφάλαια για την
εποχή των ανεκδιήγητων πολιτικών της κυβερνητικής περιόδου
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Θα διαβάζουν µε έκπληξη για την περίοδο που στη χώρα µας
οι επιπολαιότητες της κυβέρνησης οδήγησαν στο κλείσιµο των
τραπεζών, σε ένα αχρείαστο µνηµόνιο που επέβαλε είκοσι εννέα
νέους φόρους και µείωσε δύο φορές το αφορολόγητο, µείωνε
δεκαεπτά φορές τις συντάξεις και πετσόκοβε το ΕΚΑΣ, πολε-
µούσε τους επαγγελµατίες, τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους, καταργούσε την επιδότηση στο αγροτικό πετρέλαιο,
υιοθετούσε ένα πλαίσιο δυσβάσταχτης διπλής φορολογίας µέσω
των ασφαλιστικών εισφορών, οδηγούσε τη χώρα στην ασφυξία
των υπερπλεονασµάτων, δέσµευε την περιουσία της στο Υπερ-
ταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια. 

Κι επειδή άκουσα πολλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ αυτές τις
ηµέρες να αναφέρουν πως είναι ανήθικο να αναφερόµαστε στις
πολιτικές αυτές, επειδή, λέει, η χώρα βρισκόταν σε µνηµόνιο, επι-
τρέψτε µου λίγο για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους. 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα που καλείται να αντιµετωπίσει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έχει να κάνει µε αυτά που λέµε
εµείς, γιατί εµείς εφαρµόζουµε όσα είπαµε στις εκλογές του
2019, βρίσκεται στην αναξιοπιστία λόγων και έργων που χαρα-
κτήρισε την περίοδο 2015 - 2019 που κυβερνήσατε, στις ψεύτικες
προσδοκίες που έπεισαν τον ελληνικό λαό το 2015, µε το επιχεί-
ρηµα της σύγκρουσης µε τους εταίρους, όταν εµείς, αλλά και το
ΚΙΝΑΛ τότε, που σήµερα κάνει λες και τα ξέχασε όλα, λέγαµε
στον ελληνικό λαό πως αυτά που επικαλείστε δεν µπορεί και δεν
πρόκειται να εφαρµοστούν. 

Εσείς, λοιπόν, είπατε ψέµατα. Το πρόβληµα του πολιτικού
ήθους που θέτετε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να το λύσετε
µε τους ψηφοφόρους. Κι επίσης, οι συµπαθέστατοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ ίσως πρέπει να ξαναδούν αν οι τελευταίες βουτιές
του Προέδρου τους στην κολυµπήθρα του λαϊκισµού εκφράζουν
τους ψηφοφόρους τους. Γιατί εγώ θεωρώ και βλέπω από τις µε-
τρήσεις πως µάλλον συµφωνούν περισσότερο µε τις πολιτικές
της Κυβέρνησης.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι βλέπουν πως η Ελ-
λάδα είναι σήµερα µια διαφορετική χώρα, πολύ διαφορετική.
Παρά τις πολλαπλές και διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις, οι επιδό-
σεις της ελληνικής οικονοµίας είναι πλέον εµφανείς. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει καταφέρει να αντιστρέψει την
αρνητική εικόνα της Ελλάδας από failed state σε success story,
σε ελκυστικό προορισµό διεθνών επενδύσεων. 

Παρά τις δυσκολίες, η ελληνική οικονοµία έχει αναβαθµιστεί
ένδεκα φορές τα τελευταία τρία χρόνια. Επιτύχαµε τη µεγαλύ-
τερη µείωση του δηµοσίου χρέους σε ολόκληρη την Ευρώπη ως
ποσοστό του ΑΕΠ. Εργαστήκαµε σκληρά για τη βελτίωση του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος και κερδίσαµε την εµπιστοσύνη
των αγορών. 

Η αναµφισβήτητη δυναµική της ελληνικής οικονοµίας αναµέ-
νεται να επιβεβαιωθεί µε την αύξηση του ΑΕΠ πάνω από 224 δι-
σεκατοµµύρια το 2023, 25% δηλαδή µεγαλύτερο από το 2018,
την επιστροφή σε πρωτογενές πλεόνασµα και ρυθµό ανάπτυξης
διπλάσιο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για το 2022 και τριπλάσιο
για το 2023, σύµφωνα µε όσα λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 έχει ως βασική προτεραιότητα
τη συνέχιση των µέτρων στήριξης της κοινωνίας παράλληλα µε
τη διατήρηση της αναπτυξιακής πορείας της χώρας. Συνεχίζον-
ται οι επιδοτήσεις στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας και
φυσικού αερίου, αυξάνεται το επίδοµα θέρµανσης, η στήριξη γε-
ωργών και κτηνοτρόφων µε επιδοτήσεις, µε τη µείωση του ΦΠΑ
στα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές, µε την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο.

Για το 2023 η Κυβέρνηση προχωρά σε νέα αύξηση του κατώ-
τατου µισθού και σε σηµαντική και µόνιµη αύξηση των συντά-
ξεων. Η χώρα συνεχίζει να θωρακίζεται και να ισχυροποιείται, µε
την πρόβλεψη αυξηµένων δαπανών για την ενίσχυση της εθνικής
άµυνας. 

Από το 2019, και σε αντίθεση µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
που επέβαλε είκοσι εννέα επιπλέον φόρους, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας έχει προχωρήσει σε περισσότερες από πε-
νήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. 

Θυµίζω µεταξύ άλλων τη µείωση του εισαγωγικού φορολογι-
κού συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9%, τον
αντίστοιχο συντελεστή στα νοµικά πρόσωπα από το 29% στο
22%, τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 35%, ενώ η προεκλογική µας
δέσµευση µιλούσε για µεσοσταθµική µείωση 30%, την κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης, τη µείωση της προκαταβολής
φόρου, τον χαµηλό φορολογικό συντελεστή για τους αγρότες
µας και για τα αγροτικά σχήµατα, την αναστολή του ΦΠΑ στις
νέες οικοδοµές.

Κλείνοντας, προφανώς και δεν υποστηρίζω πως όλα τα προ-
βλήµατα έχουν λυθεί. Δεν θα µπορούσα να το ισχυριστώ αυτό
όχι ως Βουλευτής αλλά κυρίως ως ένας µικροµεσαίος επιχειρη-
µατίας, που προφανώς παραµένω. Γνωρίζω πως οι µικροµεσαίοι
µας, όπως πάντα, ξυπνούν και κοιµούνται µε τις υποχρεώσεις
που έχουν να καλύψουν σε µισθοδοσίες, σε ασφαλιστικά ταµεία,
στις τράπεζες. Αγωνιούν όλοι για το µέλλον και το παρόν των επι-
χειρήσεών τους και των οικογενειών τους. Αγωνιούν, αλλά σή-
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µερα γνωρίζουν, ξέρουν, πως αυτή η Κυβέρνηση βρίσκεται δίπλα
τους, γνωρίζουν πως θα βρεθεί δίπλα τους και στο µέλλον, διότι
πλέον υπάρχουν αποδείξεις πολιτικών συµπεριφορών από όλους
µας, από την Αριστερά, που επιτέλους κυβέρνησε και απέτυχε
παταγωδώς, και από τη Νέα Δηµοκρατία, που βρίσκεται σταθερά
δίπλα στον µικροµεσαίο επιχειρηµατία, στον απλό εργαζόµενο,
στον αγρότη και στη νέα γενιά, από την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη που χτίζει µε όραµα, σοβαρότητα και συνέπεια µια
νέα περίοδο σιγουριάς και ευηµερίας, µια νέα εποχή ανάπτυξης
για τα παιδιά µας. 

Για τους λόγους αυτούς, σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προ-
ϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Πεταλιδίου Μεσση-
νίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Γεωργαντάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τέταρτος προϋπολογισµός
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει την ιδιαιτερότητα
ότι συζητείται µέσα σε ένα διεθνές περιβάλλον που κυριαρχείται
από δύο συνιστώσες, την αστάθεια και την αβεβαιότητα.

Η κατάθεση όµως του αναπτυξιακού αυτού προϋπολογισµού,
µε ενισχυµένο κοινωνικό πρόσηµο και θετικούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης, δίνει ελπίδα στον ελληνικό λαό και ιδιαίτερα στους νέους,
που υπέφεραν στην προηγούµενη δεκαετία και αποτελούν την
αιχµή των πολιτικών µας. Οι αλλεπάλληλες κρίσεις, αλλά κυρίως
η εξωγενής ενεργειακή, καθώς και η κλιµατική, αλλά και ο πόλε-
µος στην Ουκρανία προκάλεσαν προβλήµατα στην παγκόσµια
αγροτική παραγωγή και διατάραξαν την οµαλή λειτουργία της
εφοδιαστικής αλυσίδας. Αποτέλεσµα να απειληθεί η επισιτιστική
επάρκεια και συνεπώς η κοινωνική συνοχή. 

Με αυτά τα δεδοµένα, ως υπεύθυνη Κυβέρνηση, αναπτύξαµε
πολιτικές που κινούνται σε δύο άξονες. Αφ’ ενός µε στοχευµένα
µέτρα αντιµετωπίζουµε τις επιπτώσεις της πολυεπίπεδης παγκό-
σµιας κρίσης και αφ’ ετέρου, αταλάντευτα, υλοποιούµε το εθνικό
στρατηγικό σχέδιο στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ, που εκσυγχρονίζει
τον πρωτογενή τοµέα, δίνοντας τη δυνατότητα να ανταποκριθεί
στις απαιτήσεις της νέας εποχής. 

Προτάσσοντας την υπεύθυνη αποτελεσµατικότητα, η ανά-
πτυξη του πρωτογενούς τοµέα αποτελεί προτεραιότητα της Κυ-
βέρνησης και γι’ αυτό είµαστε βέβαιοι ότι ο λαός θα ανανεώσει
την εντολή του στις εθνικές εκλογές του 2023. 

Μέσα από το στρατηγικό σχέδιο αγροτικής ανάπτυξης προ-
χωράµε σε τοµές και θαρραλέες µεταρρυθµίσεις. Μετασχηµατί-
ζουµε τον πρωτογενή τοµέα. Αίρουµε χρόνιες στρεβλώσεις και
ανισότητες. Στηρίζουµε µε δίκαιο τρόπο τους µικρούς παραγω-
γούς. Δηµιουργούµε το υπόβαθρο για να αναπτυχθεί σε στέρεα
θεµέλια η ελληνική αγροτική οικονοµία. Ενισχύουµε µε στοχευ-
µένα µέτρα την κοινωνική συνοχή, αµβλύνοντας τις συνέπειες
της κρίσης. Επιλύουµε χρόνια προβλήµατα της αγροτικής παρα-
γωγής.

Ενδεικτικά αναφέρω: Το πρόβληµα της δηµογραφικής ανανέ-
ωσης του αγροτικού πληθυσµού το αντιµετωπίζουµε µέσα από
τα προγράµµατα νέων αγροτών. Ήδη βρίσκεται σε φάση ολο-
κλήρωσης το µεγαλύτερο ιστορικά πρόγραµµα, ύψους 525 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, µε ενίσχυση έως και 40.000 ευρώ για κάθε
δικαιούχο. 

Την ανάγκη και τάση για υγιεινά τρόφιµα την καλύπτουµε µε
την προκήρυξη του προγράµµατος-µαµούθ βιολογικής παραγω-

γής, ύψους 705 εκατοµµυρίων ευρώ, που είναι διευρυµένο σε
ό,τι αφορά τις δενδρώδεις καλλιέργειες και τη µελισσοκοµία, το-
µείς που η χώρα µας παράγει εξαιρετικά προϊόντα. 

Το πρόβληµα του µικρού κλήρου το αντιµετωπίζουµε µε την
ενίσχυση των συνεργατικών σχηµάτων, καθώς είναι ο µόνος τρό-
πος που δεν αλλοιώνει τη φυσιογνωµία της ελληνικής παράδο-
σης και δεν σπάει δεσµούς που χρόνια έχει ο αστικός πληθυσµός
µε τη γενέθλια γη του. 

Πιστεύουµε ότι το µέλλον της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας
βρίσκεται στα συνεργατικά σχήµατα και η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έδωσε φορολογικά κίνητρα, για να υπάρξει συνέ-
νωση δυνάµεων. Μειώσαµε τον φορολογικό συντελεστή των
αγροτικών συλλογικών σχηµάτων στο 10%. Καθιερώσαµε έκ-
πτωση στον φόρο στο 50% των εισοδηµάτων των µελών συνε-
ταιρισµών, οµάδων παραγωγών και συµµετεχόντων στη
συµβολαιακή γεωργία. Ψηφίσαµε νέο συνεταιριστικό νόµο. Δια-
µορφώσαµε το κανονιστικό πλαίσιο για την ίδρυση διεπαγγελµα-
τικών οργανώσεων. 

Παράλληλα, µέσω του νέου προγράµµατος σχεδίων βελτίω-
σης, που φτάνει στα 230 εκατοµµύρια ευρώ, πριµοδοτούµε την
αγορά όµορων εκτάσεων.

Την έλλειψη εργατών γης την αντιµετωπίζουµε µε νοµοθετικές
διευκολύνσεις στην παραµονή για πενταετία αλλά και µε διµερείς
συµφωνίες µε άλλες χώρες. Επιπλέον, µέσω των σχεδίων βελ-
τίωσης επιδοτούµε την αγορά οικίσκων για τους εργάτες γης. 

Στην ανάγκη βελτίωσης της αγροτικής εκπαίδευσης λειτουρ-
γούµε, µέσω του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», αναµορφωµένα έξι δηµό-
σια ΙΕΚ, ενώ η κατάρτιση είναι βασικό στοιχείο στα προγράµµατα
νέων αγροτών. 

Παράλληλα, επεκτείνουµε το θεσµό των ΔΙΕΚ και την ταχύτατη
εφαρµογή του προγράµµατος «AKIS», όπως προβλέπεται από τη
νέα ΚΑΠ. 

Εφαρµόζουµε για πρώτη φορά το πρόγραµµα αγροτικών συµ-
βούλων, ύψους 80 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Προωθούµε την ενσωµάτωση στην αγροτική παραγωγή των
νέων τεχνολογιών, ώστε ο αγρότης να αυξήσει την παραγωγικό-
τητα και την ανταγωνιστικότητα στα προϊόντα του, αλλά και να
προστατέψει από ασθένειες και έκτακτα καιρικά φαινόµενα,
καθώς και να µειώσει το περιβαλλοντικό αποτύπωµα της παρα-
γωγικής δραστηριότητας. 

Προς αυτή την κατεύθυνση προχωρούµε στον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό της αγροτικής παραγωγής, µε πέντε προγράµµατα
του ΠΑΑ ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Παράλληλα, πετύχαµε τη µεταφορά της λειτουργίας του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ στο κυβερνητικό νέφος. Οι πληρωµές των ενωσιακών ενι-
σχύσεων προς τους αγρότες γίνονται µε δίκαιο και απόλυτα
διαφανή τρόπο µέσω του gov.gr. 

Όσον αφορά τη µείωση του κόστους παραγωγής, κάναµε στο-
χευµένες παρεµβάσεις, που ξεπερνούν τα 500 εκατοµµύρια
ευρώ. Για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια προχωρήσαµε στην
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο κίνησης. 

Μειώσαµε οριστικά τον ΦΠΑ στο 6% σε λιπάσµατα και ζωοτρο-
φές. 

Απαλλάξαµε και από το 2022 από το τέλος επιτηδεύµατος
τους κατά κύριο επάγγελµα γεωργούς, τους κτηνοτρόφους και
τους παράκτιους αλιείς. 

Δίνουµε ενισχύσεις 60 εκατοµµύρια ευρώ για αγορά λιπασµά-
των. Έχοντας ήδη στηρίξει την κτηνοτροφία µε 50 εκατοµµύρια,
ενισχύουµε µε επιπλέον 89 εκατοµµύρια τους κτηνοτρόφους µας
για αγορά ζωοτροφών. 

Εφαρµόζουµε πρόγραµµα επιδότησης εβδοµήντα πέντε χιλιά-
δων αγροτών για τοποθέτηση φωτοβολταϊκών. 

Σχετικά µε τις υποδοµές, ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη το πρό-
γραµµα «ΥΔΩΡ 2.0», το οποίο µέσω ΣΔΙΤ και πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης θα υλοποιήσει έργα ύψους 1,8 δισεκατοµµυρίου
ευρώ σε ολόκληρη τη χώρα, λειτουργικού κόστους 4,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Μέσω των έργων που θα γίνουν θα αυξηθούν
τα αρδεύσιµα στρέµµατα και η παραγωγικότητα της καλλιεργή-
σιµης γης.

Μέσω του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης προχωρούµε
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σε έργα 114 εκατοµµυρίων ευρώ για αγροτική οδοποιία και
πλέον των 100 εκατοµµυρίων ευρώ για µικρά αρδευτικά έργα. 

Προκειµένου να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες της κλιµατικής
κρίσης, στην τριετία 2020 - 2022 ο ΕΛΓΑ έχει καταβάλει στους
αγρότες αποζηµιώσεις ύψους 734.522.000 ευρώ, ενώ προβλέπε-
ται να πληρωθούν ακόµη 40 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι τις γιορτές.
Εντός του 2023 θα έχουν εξοφληθεί όλοι οι παραγωγοί µας για
τις ζηµιές του 2022. Πρόκειται για µια δαπάνη που θα πλησιάσει
επιπλέον τα 200 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης έχουν πληρωθεί οι οφειλές προηγούµενων προγραµ-
µάτων κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων ύψους 62.657.000
ευρώ. Για τις πυρόπληκτες καλλιέργειες διατέθηκαν 20 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον περασµένο Αύγουστο στους κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες και εντός των ηµερών πρόκειται να καταβληθούν
επιπλέον 15 εκατοµµύρια ευρώ στους ετεροεπαγγελµατίες
αγρότες. 

Παράλληλα, µειώσαµε τον χρόνο εξόφλησης των αποζηµιώ-
σεων στο ήµισυ, δίνοντας σε πολλές περιπτώσεις προκαταβολές
σε ποσοστό έως και 60%, ενώ έχουµε δώσει αποζηµιώσεις και
σε προανθικό στάδιο, κάτι που ο κανονισµός του οργανισµού δεν
προέβλεπε. 

Οι καταστάσεις επιβάλλουν τον εκσυγχρονισµό της οργάνωσης,
της δοµής και της λειτουργίας του ΕΛΓΑ. Αυτό θα συµβεί άµεσα,
γιατί στόχος µας είναι η οικονοµική βιωσιµότητα του οργανισµού
και η διαρκής, αδιατάρακτη στήριξη των παραγωγών µας.

Με στόχο την ενίσχυση της ελληνικής περιφέρειας, υπεγράφη
η πρόσκληση «LEADER» για τη νέα προγραµµατική περίοδο 2023
- 2027, µε προϋπολογισµό δηµόσιας δαπάνης 236 εκατοµµύρια
ευρώ. Θέλουµε να στηρίξουµε περαιτέρω τις επενδύσεις στον
πρωτογενή τοµέα και σε µεταποιητικές επιχειρήσεις που επεξερ-
γάζονται αγροτικά προϊόντα, έχουµε αναπτύξει µέσα από το Τα-
µείο Εγγυοδοσίας και µε τη συνεργασία επτά τραπεζών δανειακό
πρόγραµµα ύψους 480 εκατοµµυρίων ευρώ για τη χρηµατοδό-
τηση ή επέκταση επιχειρηµατικών σχεδίων στον συγκεκριµένο
τοµέα, ενώ χρηµατοδοτούµε από το Ταµείο Μικρών Δανείων
Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας δαπάνες έως 25.000 ευρώ χωρίς
εµπράγµατες εξασφαλίσεις. 

Δηµιουργούµε τις συνθήκες, ώστε διεθνώς τα ελληνικά προ-
ϊόντα να ταυτίζονται µε την ποιότητα και την υψηλή διατροφική
αξία. Δηµιουργούµε τις συνθήκες, ώστε οι αγρότες µας να µπο-
ρούν να ανταποκριθούν µε αξιώσεις στο σκληρό και ανταγωνι-
στικό διεθνές περιβάλλον. 

Τα συνολικά 22 δισεκατοµµύρια ευρώ από τη νέα ΚΑΠ, το Επι-
χειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας, Υδατοκαλλιέργειας και Θάλασ-
σας και το Ταµείο Ανάκαµψης είναι τα βασικά µας εργαλεία για
την αναζωογόνηση του πρωτογενούς τοµέα.

Μέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης επιχειρούµε την καινοτοµία,
την πράσινη µετάβαση και τον εκσυγχρονισµό του πρωτογενούς
τοµέα, την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, τη γενετική βελ-
τίωση των ζώων, την ενίσχυση των υδατοκαλλιεργειών, τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό του αγροδιατροφικού τοµέα. 

Τα προγράµµατα που εκτελούνται µέσω του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης τη µεταβατική περίοδο 2020 - 2022 φτά-
νουν στα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σηµειώνεται ότι το τρέχον έτος
αναµένεται ρεκόρ πληρωµών σε σχέση µε κάθε άλλο έτος και
προγραµµατική περίοδος µε δαπάνες που θα ξεπεράσουν το 1
δισεκατοµµύριο ευρώ του ΠΔΕ. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση του
πρωτογενούς τοµέα αποτελεί επένδυση για την οικονοµία µας,
καθώς η αγροτική παραγωγή, αθροιστικά µε τη µεταποίηση, συ-
νεισφέρουν όλο και περισσότερο κάθε χρόνο στο ΑΕΠ. Έχουµε
φτάσει στο 8,4% το 2021.

Παράλληλα, οι εξαγωγές αγροτικών προϊόντων µας για τη φε-
τινή χρονιά αυξάνουν µε ρυθµό 17% και ταυτόχρονα, µέσω της
εξαιρετικής ποιότητας των προϊόντων µας, στηρίζεται η µεγαλύ-
τερη βιοµηχανία της χώρας, ο τουρισµός. 

Οι πολιτικές µας επικεντρώνονται σε έναν στόχο, τη µετάβαση
από το µοντέλο της οικογενειακής εκµετάλλευσης σε αυτό της
αγροτικής επιχείρησης και ταυτόχρονα της ενδυνάµωσης των
συνεταιριστικών αγροτικών συλλογικών σχηµάτων. Μια πολιτική
που αποτελεί βασική στρατηγική της Κυβέρνησης του Κυριάκου

Μητσοτάκη, καθώς µέσα από την υλοποίησή της επιδιώκουµε να
αλλάξουµε την αντίληψη του συνόλου της κοινωνίας για την αν-
τιµετώπιση της πρωτογενούς παραγωγής, αλλά και να ανοίξουµε
τον δρόµο σε µια σύγχρονη αγροτική οικονοµία, πλήρως αντα-
γωνιστική στο σκληρό διεθνές περιβάλλον που ζούµε.

Με τις πολιτικές µας αλλάζουµε τον οικονοµικό χάρτη της ελ-
ληνικής υπαίθρου, συµβάλλοντας καθοριστικά στην ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας. Έχουµε σχέδιο, έχουµε όραµα, δί-
νουµε ισχυρά κίνητρα και προοπτική στην αγροτική µας παρα-
γωγή. Δηµιουργούµε σήµερα το αύριο µιας σύγχρονης Ελλάδας
µε συνέχεια, συνέπεια, σταθερότητα, ταχύτητα και αποτελεσµα-
τικότητα. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε αυτόν τον αναπτυξιακό
προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Πέρκα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Εγώ θα ξεκινήσω, γιατί οφείλω µια απάντηση στον κ. Σκυλα-

κάκη, ο οποίος χθες µάς προκάλεσε. Πρώτον είναι ντροπή για
έναν Υπουργό, του ελληνικού Κοινοβουλίου να ψεύδεται χωρίς
αιδώ µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Κατ’ αρχάς, συνέκρινε την τετραετία του ΣΥΡΙΖΑ εν µέσω µνη-
µονίων, µε τις επιδόσεις της Κυβέρνησης. Βεβαίως, πολύ σωστά
έκανε, γιατί δεν θέλει να θυµάται τα µνηµόνια, γιατί έχει πολύ µε-
γάλη ευθύνη η παράταξή του. Και βεβαίως µετά για τις επιδό-
σεις, ξέχασε το αποθεµατικό των 37 δισεκατοµµυρίων που
άφησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Καλά κάνετε και τα ξεχνάτε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ποια ήταν η ντροπή; 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Λέω, κύριε Βεσυρόπουλε, αυτά
που είπε χθες ο κύριος Υπουργός, ήταν ντροπή. Άλλα, είπε και
άλλα ψέµατα και ανακρίβειες και µη µε διακόπτετε, γιατί ψέλλισε
για την απολιγνιτοποίηση -λέει- η οποία δεν πάει πολύ καλά, λέει,
γιατί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν προχώρησε τις ΑΠΕ. Ακούστε
για να τελειώνουµε. Η Ελλάδα είχε πιάσει τον στόχο διύλισης
ΑΠΕ για το 2020, ήδη από το 2018 και το 2019 η συµµετοχή των
ΑΠΕ στην ηλεκτροπαραγωγή ήταν 31,3%. 

Παραλάβαµε διαλυµένο τον κλάδο των ΑΠΕ και τα έργα που
εγκρίνονται σήµερα, συγκεκριµένα από το 2018 µέχρι το 2023,
έργα πάνω από 3 GW, για τα οποία καυχιέται η Κυβέρνηση, κοµ-
πάζει, θα κάνουµε κ.λπ., έχουν λάβει λειτουργική ενίσχυση από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αφού για τριάµισι χρόνια έγιναν
µόνον δύο διαγωνισµοί για έργα ΑΠΕ. Δύο χρόνια ήταν παγωµέ-
νοι οι διαγωνισµοί. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, δηµιουργήσατε και τη µεγαλύ-
τερη φούσκα που έχει γίνει στον τοµέα της ενέργειας, δίνοντας
100 GW βεβαίωση παραγωγού για ένα δίκτυο που δεν σηκώνει
ούτε το 10%. Και βεβαίως, εν µέσω Δεκαπενταύγουστου, η σκαν-
δαλώδης απόφαση του κ. Σκρέκα, που µοίρασε τον ηλεκτρικό
χώρο σε δύο, τρεις µεγάλους, κολλητούς, µεγαλοεπενδυτές και
έχει βουίξει όλη η αγορά. Ο ίδιος ο Πρόεδρος της EBIKEN µιλά
για σκανδαλώδη απόφαση και οι παραγωγοί -µικροί, µεσαίοι-
έχουν χρεωθεί 1,75 δισεκατοµµύριο για εγγυητικές και δεν θα
συνδεθούν ποτέ, γιατί µοίρασε τον ηλεκτρικό χώρο ο κ. Σκρέκας. 

Και βεβαίως έχετε οδηγήσει τη χώρα στη µεγαλύτερη ενεργει-
ακή κρίση της ιστορίας της. Και δεν είναι εισαγόµενη η ενεργει-
ακή κρίση, αγαπητοί συνάδελφοι. Όταν ο ενεργειακός
πληθωρισµός είναι 53,3% και ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι
40,8%, όταν τα στοιχεία της EUROSTAT και του Ευρωπαϊκού Ορ-
γανισµού ACER για τις ρυθµιστικές ενέργειες, βεβαιώνουν ότι η
Ελλάδα έχει την ακριβότερη τιµή χονδρεµπορικής σε όλη την Ευ-
ρώπη και ότι η Ελλάδα είναι η τρίτη υψηλότερη χώρα σχετικά µε
το πόσο ξοδεύουν τα νοικοκυριά για ρεύµα και φυσικό αέριο, και
παρ’ όλα τα δισεκατοµµύρια ευρώ που δίνονται ως επιδοτήσεις. 

Αυτά τα χρήµατα τα πληρώνουν οι πολίτες, είτε από τους υπέ-
ρογκους λογαριασµούς είτε από την είσπραξη των φόρων, σε
όλους τους τοµείς της οικονοµίας. Είναι 4 δισεκατοµµύρια αύ-
ξηση του ΦΠΑ. Τα χρήµατα, λοιπόν, συγκεντρώνονται είτε στο

4858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης είτε στον κρατικό προϋπολογι-
σµό, 8,2 δισεκατοµµύρια είδαµε τώρα, κι ένα µέρος τους επι-
στρέφεται στους καταναλωτές, για να µπορέσουν ως επιδότηση
να πληρώσουν ξανά τους υπέρογκους λογαριασµούς. Και δεν
παρεµβαίνει η Κυβέρνηση στην πηγή, εκεί δηλαδή που δηµιουρ-
γούνται τα υπερκέρδη. Και βεβαίως έτσι δεσµεύεται η χώρα σε
έναν φαύλο κύκλο υπερχρεώσεων και επιδοτήσεων. Και οι εται-
ρείες του ρεύµατος, του φυσικού αερίου, της διύλισης βρήκαν
αυτά τα κενά που άφησε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη σε µια αγορά
χωρίς έλεγχο και ρύθµιση και κατέγραψε βέβαια υπερκέρδη δι-
σεκατοµµυρίων. 

Σε αυτή την Αίθουσα σας τα λέγαµε, τάχα καταργήσατε τη
ρήτρα αναπροσαρµογής, τάχα βάλατε κόφτη, και το αποτέλεσµα
ήταν κατά γενική οµολογία ότι αυξήθηκαν ακόµα περισσότερο
οι τιµές ηλεκτρικής ενέργειας. 

Υπολογίσαµε 500 περίπου υπερκέρδη τον Σεπτέµβρη, άλλα
τόσα τον Οκτώβρη και συνεχίζουµε. Μεταφέρθηκε το υπερκέρ-
δος στη λιανική. Τα δε 2,2 δισεκατοµµύρια υπερκέρδη που εί-
χαµε υπολογίσει µε στοιχεία της ΡΑΕ και ΑΔΜΗΕ -και κανείς ποτέ
δεν αµφισβήτησε και δεν µας είπε ότι δεν τα µετρήσαµε καλά-
τα έχουµε καταθέσει. Επί έναν χρόνο δεν τα έβρισκαν ούτε ο
Υπουργός ούτε ο Πρωθυπουργός. Δεν υπήρχαν. Όταν τα βρή-
καν, λοιπόν, είπαν ότι θα τα φορολογήσουν 90%. Και µετά άρχι-
σαν οι τροπολογίες και τα κολπάκια και τα 2,2 δισεκατοµµύρια
που είπαµε εµείς, µε αυτά τα στοιχεία. Τα 927 εκατοµµύρια που
είπε η ΡΑΕ µόνο για ένα εξάµηνο, έγιναν 415 εκατοµµύρια για
εννιά µήνες, άρα 1,8 δισεκατοµµύριο δωράκι στους καθετοποι-
ηµένους παραγωγούς. 

Φυσικά ακόµη περιµένουµε να φορολογήσετε τα 300 εκατοµ-
µύρια της δηµόσιας ΔΕΠΑ Εµπορίας -που είναι καταγεγραµµένα
και αυτά- και το 1,79 δισεκατοµµύριο από τη διύλιση και µε 90%.
Να αφήσετε τα κόλπα για το 33% για τη διύλιση. 

Εποµένως η ενεργειακή ακρίβεια οφείλεται στις επιλογές της
Κυβέρνησης κι έτσι απειλείται η κοινωνία µε πτώχευση και η πα-
ραγωγή µε διάλυση. Ποιες ήταν αυτές; 

Αύξηση της εξάρτησης από το φυσικό αέριο. Ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ. Η διαµόρφωση των τιµών ενέργειας αποκλειστικά µέσω
Χρηµατιστηρίου. Η αποφυγή κάθε παρέµβασης στον τρόπο που
λειτουργεί η αγορά ενέργειας. Και βέβαια η βίαιη και χωρίς σχέ-
διο απολιγνιτοποίηση. Κι εγώ πραγµατικά απορώ, γιατί άκουσα
συναδέλφους µου από τη δυτική Μακεδονία της Νέας Δηµοκρα-
τίας να µην το έχουν προσέξει. Μήπως νοµίζουν ότι τελείωσε η
δίκαιη µετάβαση και η απολιγνιτοποίηση; Δεν υπάρχει στον προ-
ϋπολογισµό ούτε αναφορά ούτε καν η έκφραση «απολιγνιτοποί-
ηση - δίκαιη µετάβαση». Τίποτα. 

Τουλάχιστον πέρσι, παρ’ όλο που δεν έγινε τίποτα αυτά τα
χρόνια, είχε κάποιους στόχους, δράσεις πρώτης απολιγνιτοποί-
ησης, είχε µια δράση στην εφαρµογή του σχεδίου κ.λπ.. Φέτος
δεν υπάρχει τίποτα. Δεν ανησυχεί κανείς; 

Ότι δεν έχετε ενδιαφέρον για τις λιγνιτικές περιοχές, το
έχουµε καταλάβει µε πολλούς τρόπους. Άλλωστε η απολιγνιτο-
ποίηση ήταν το άλλοθι για να δεσµεύσετε έτι περαιτέρω τη χώρα
στο φυσικό αέριο. 

Εν τω µεταξύ οι λιγνιτικές περιοχές καταστρέφονται. Και να
είστε σίγουροι ότι δεν θα ξεχάσουν ποτέ τις πολιτικές σας. Η
ανεργία αυξάνεται. Είναι το µόνο που αυξάνεται. Ο πρωτογενής
τοµέας διαλύεται. Σταµατάνε να καλλιεργούν οι άνθρωποι, σφά-
ζουν τα κοπάδια οι κτηνοτρόφοι. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
κλείνουν, µη έχοντας τύχη σε καµµία χρηµατοδότηση, ο κόσµος
µεταναστεύει, ερηµοποιείται η περιοχή. Υπάρχει απόγνωση. Κα-
ταστρέφεται η ελπίδα και τα όνειρα µιας νεολαίας. Η έκφραση,
η δε γνώµη της τοπικής κοινωνίας µέσα από την αυτοδιοίκηση
παραγωγικών φορέων, πολιτών ακόµα, όπως προβλέπουν όλα
τα ταµεία δίκαιης µετάβασης, δεν υπάρχει πουθενά, ούτε στο
µοντέλο διακυβέρνησης ούτε στα ειδικά πολεοδοµικά. 

Ωστόσο, η κοινωνία οργανώνεται και κάνει ενεργειακές κοινό-
τητες, για να συµµετάσχει σε αυτή την τροµερή αλλαγή του πα-
ραγωγικού προφίλ των περιοχών. Κάνουν ενεργειακές
κοινότητες, πάνε να συνδεθούν οι ενεργειακές κοινότητες των
δήµων και λένε δεν έχουµε ηλεκτρικό χώρο. Είδατε και την από-
φαση. Έχει καλυφθεί από δυο-τρεις µεγάλους επενδυτές. Οι τη-

λεθερµάνσεις στον αέρα, κρατικές ενισχύσεις όσο και άλλες
πέντε περιφέρειες της χώρας. Το ειδικό καθεστώς για τη δίκαιη
αναπτυξιακή µετάβαση που µας υποσχέθηκε η Κυβέρνηση αγνο-
είται. Οι δεκαέξι εµβληµατικές επενδύσεις που θα έρχονταν στα
εδαφικά έγιναν πέντε και στην πραγµατική ζωή καµµία. Σχετικά
µε τις αποκαταστάσεις των εδαφών, πήρε τα περισσότερα
εδάφη προφανώς η ΔΕΗ, γιατί η αφερέγγυα Κυβέρνηση, ενώ
είχε πει για το ένα τρίτο, πήρε 50%. Και προβλέπονται µόνο
εξήντα χιλιάδες στρέµµατα να αποκατασταθούν από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Το οφειλόµενο έργο υποδοµής γίνεται επιλέξιµο
αναπτυξιακό έργο. 

Πού τα βρήκατε αυτά; Και τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, που
είναι το θεµέλιο της µετάβασης, γιατί από εκεί θα κριθεί και η
επαναπόδοση εδαφών στις τοπικές κοινωνίες, πουθενά. Θα έρ-
θουν εκ των υστέρων να νοµιµοποιήσουν τις όποιες επιλογές. 

Αντίστοιχες επιδόσεις, βέβαια, και στα τοπικά πολεοδοµικά.
Ακούστε, πέρσι είχατε έναν στόχο για διακόσιες συµβασιοποι-
ηµένες µελέτες, φέτος για πεντακόσιες πολεοδοµικού χαρα-
κτήρα και δεν έχει συµβασιοποιηθεί από το 2021, που το έχετε
εξαγγείλει, καµµία. Σας το είχαµε πει ότι δεν θα τα καταφέρετε.
Για την εξοικονόµηση, το έχετε χειριστεί λίγο καλύτερα.

Αφού δεν πετύχατε κανέναν στόχο τα προηγούµενα χρόνια,
σε αυτόν τον προϋπολογισµό δεν υπάρχει κανένας στόχος. Τον
φάγατε τον στόχο, δεν υπάρχει. Οι πληρωµές βέβαια και του
2020 καθυστέρησαν. Το δε πρόγραµµα του 2021 θα ξεκινήσει το
2023. Το 2022 δεν έγινε τίποτα. Δεν λειτουργεί και η πλατφόρµα.

Δεν γίνεται έτσι η πράσινη µετάβαση. Για να µην πω για τα δη-
µόσια κτήρια και το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ», που σας το παρα-
δώσαµε ώριµο, έτοιµο και χρηµατοδοτικά και θεσµικά, παρ’ όλο
που αυτές οι δαπάνες από το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» ήταν επιλέξιµες
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ήδη από τον Φε-
βρουάριο του 2020.

Τα ίδια βέβαια και για την ηλεκτροκίνηση. Δεν έχω τι να πω.
Μόνο να σας πω ότι µε τις παλινωδίες του Υπουργού Υποδοµών
και Μεταφορών δεν πρόκειται να δούµε τα πρώτα ηλεκτρικά λε-
ωφορεία πριν από το 2024. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Άρα οι επιδόσεις της Κυβέρνησής σας είναι µηδέν σε ό,τι

αφορά την πράσινη µετάβαση. Είναι µηδέν στο κράτος δικαίου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας

παρακαλώ πολύ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Είναι µηδέν στη δηµοκρατία.

Εµείς θα τον καταψηφίσουµε, αλλά θα τον αξιολογήσει και ο ελ-
ληνικός λαός πολύ σύντοµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα έχει η κ. Αραµπατζή εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

φετινός προϋπολογισµός είναι ο προϋπολογισµός της τέταρτης
χρονιάς διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρά τις συνεχείς προβλέψεις του ΣΥΡΙΖΑ και τόσων άλλων,
που κάθε εξάµηνο ανακάλυπταν πρόωρες εκλογές ή προέβλεπαν
ότι η Κυβέρνηση πέφτει, η Κυβέρνηση τήρησε τον λόγο της απέ-
ναντι στους πολίτες. Έβαλε την πολιτική σταθερότητα, την πολι-
τική σοβαρότητα και την οικονοµική ανάπτυξη πάνω από το
οποιοδήποτε πρόσκαιρο κοµµατικό όφελος. Έκανε πράξη τη
λέξη «αξιοπιστία» στην πολιτική, µια έννοια τόσο σηµαντική, τόσο
ευαίσθητη και τόσο επίκαιρη, µιας και η φετινή συζήτηση για τον
προϋπολογισµό διεξάγεται σε ένα βαρύ κλίµα για όλη την Ευ-
ρώπη, καθώς το Κατάρ-gate κλονίζει -και δικαίως- την εµπιστο-
σύνη των Ευρωπαίων πολιτών προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
και τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και -θα έλεγα- συνολικά την εµ-
πιστοσύνη των πολιτών απέναντι στο πολιτικό σύστηµα.

Γι’ αυτό αυτή η συγκυρία, η θλιβερή συγκυρία πρέπει να µας
βρει όλους πολύ καθαρούς στον λόγο µας, πολύ τολµηρούς και
πολύ αποφασιστικούς. 
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Γιατί δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµονεύουν,
ελλοχεύουν αντιδηµοκρατικές και αντιευρωπαϊκές δυνάµεις, που
θέλουν να εκµεταλλευτούν αυτή τη θλιβερή ιστορία για να επα-
ναφέρουν την καραµέλα «όλοι το ίδιο είναι», «κλέφτες πολιτικοί»
που ακουγόταν στην πάνω και στην κάτω πλατεία τα χρόνια των
µνηµονίων, θυµίζω.

Άκουσα τον εκπρόσωπο Τύπου του ΠΑΣΟΚ σε µια συνέντευξή
του να λέει χθες πως δεν υπάρχουν κόµµατα απατεώνων, δεν
υπάρχουν κόµµατα βιαστών. Αν και λίγο αργά το θυµήθηκε ο κύ-
ριος εκπρόσωπος, θα συµφωνήσω απολύτως µαζί του. Μόνο που
θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό και πάντα και όχι αλά
καρτ, όπως θα πρέπει να συµφωνήσουµε και ότι οι γενικεύσεις
είναι φασισµός. Δυστυχώς, αυτές οι γενικεύσεις το τελευταίο
διάστηµα εκτοξεύτηκαν και από το ΠΑΣΟΚ, αλλά κυρίως από τον
ΣΥΡΙΖΑ κατά βεβαίως της Νέας Δηµοκρατίας.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, την ίδια ώρα που λέτε
αυτά, επιχειρήσατε µε γελοίο τρόπο να χρεώσετε τη µέχρι πριν
από λίγες ηµέρες Ευρωβουλευτή σας στη Νέα Δηµοκρατία, λέ-
γοντας τάχα ότι ήταν δούρειος ίππος της Νέας Δηµοκρατίας. Για
ποιον λόγο και γιατί; Για να πείτε ότι οι κλέφτες ανήκουν στη Νέα
Δηµοκρατία; Έλεος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Μας θεω-
ρείτε, προφανώς, όλους λωτοφάγους ή ανόητους.

Δεν θα αναφερθώ µόνο στην παιδική κίνηση του κ. Ανδρου-
λάκη, να διαγράψει τα συγχαρητήριά του µέσω κοινωνικών δι-
κτύων προς την Εύα Καϊλή, αλλά θα θυµίσω πως η κ. Καϊλή ήταν
στο πλευρό του Νίκου Ανδρουλάκη όταν εκείνος διεκδικούσε
πριν από λίγα χρόνια για πρώτη φορά την ηγεσία του ΠΑΣΟΚ,
ενώ ήταν για πολλά χρόνια µαζί στο Ευρωκοινοβούλιο.

Όµως, µιας και ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ µίλησε για γενικεύ-
σεις, θέλω να πω και κάτι τελευταίο, πριν µπω στο θέµα του προ-
ϋπολογισµού.

Δεν θα αναφερθώ στα όσα άθλια ακούστηκαν το προηγούµενο
διάστηµα µε αφορµή τις υποθέσεις των παιδοβιαστών από τον
κ. Σπίρτζη και άλλα στελέχη, δυστυχώς, της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, αλλά σε κάτι που ειπώθηκε µόλις προχθές από τον
Βουλευτή Θεσσαλονίκης τον κ. Γιαννούλη σε τηλεοπτική εκ-
ποµπή, ο οποίος χαρακτήρισε τη Νέα Δηµοκρατία το κόµµα των
κλεφτών.

Κοιτάξτε, προφανώς, ζείτε ακόµη στον µύθο -που έχει κατα-
βαραθρωθεί αυτός ο µύθος- του ηθικού πλεονεκτήµατος, ξε-
χνώντας επιδεικτικά ότι οι δύο πρώην Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ
βρίσκονται στο εδώλιο του ειδικού δικαστηρίου.

Μην απορείτε, λοιπόν, γιατί ο ελληνικός λαός γυρίζει την
πλάτη και στα δύο κόµµατα και στις δύο πλευρές, σε όλες τις
έρευνες της κοινής γνώµης. Μην απορείτε γιατί η Νέα Δηµοκρα-
τία στον τέταρτο χρόνο διακυβέρνησής της εξακολουθεί, πρω-
τοφανές στα µεταπολιτευτικά χρονικά, κόντρα σε όλες τις
κρίσεις που, ναι, δοκιµάζουν την κοινωνία, εξακολουθεί, κύριε
συνάδελφε -που µάλλον συµφωνείτε- να προηγείται κατά κρά-
τος. Γιατί οι πολίτες βλέπουν, συγκρίνουν, κρίνουν και θυµούνται
και διαπιστώνουν ποιος έχει στην πράξη τη λεγόµενη «πολιτική
αξιοπιστία».

Απόδειξη αυτής της πολιτικής αξιοπιστίας είναι και το φετινό
κείµενο του προϋπολογισµού, ενός προϋπολογισµού που συν-
δυάζει την οικονοµική αποτελεσµατικότητα µε την κοινωνική δι-
καιοσύνη, ενός προϋπολογισµού που κάνει πράξη όλες τις
πρωθυπουργικές δεσµεύσεις, ξεπερνώντας τες επί µάλλον εν
τέλει, ενός προϋπολογισµού που δίνει στην οικονοµία και τη
χώρα την ώθηση που χρειάζεται σε ένα αδιαµφισβήτητα δυσµε-
νές διεθνές περιβάλλον, το οποίο την επόµενη χρονιά απειλείται
µε ύφεση.

Σε αυτό το δύσκολο διεθνές περιβάλλον µε τις τετράδυµες
κρίσεις -πανδηµία, πόλεµος, ενεργειακή κρίση, ακραία τουρκική
επιθετικότητα- που µας ωθεί σε πολύ µεγάλες εξοπλιστικές δα-
πάνες, η οικονοµία της χώρας µας αποδεικνύεται ισχυρή. Έχει
εξωστρέφεια και γερές βάσεις ανάπτυξης.

Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι την τελευταία τριετία η ελληνική
οικονοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές, παρά τις διαδοχικές,
απανωτές, εξωγενείς κρίσεις, φτάνοντας µία θέση κάτω από την
επενδυτική βαθµίδα.

Δεν είναι τυχαίο ότι η ανάπτυξη για τη χρονιά που σε λίγο φεύ-

γει φτάνει το 6%, όταν στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ -και έρχεστε εδώ
και µιλάτε µε θράσος- ο µέσος όρος της ανάπτυξης ήταν 0,1%,
δηλαδή µηδέν.

Πότε ήσασταν µηδέν; Όταν τα καύσιµα δεν είχαν την τιµή που
έχουν σήµερα. Ήταν σε όλη την Ευρώπη κάτω από τα 60 ευρώ
και το φυσικό αέριο κάτω από τα 20 ευρώ κατά µέσο όρο. Φαν-
ταστείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -φευ!- να κυβερνούσατε
µέχρι σήµερα σε αυτές τις απανωτές, κλυδωνιστικές κρίσεις,
πόσο κάτω από το µηδέν θα µας είχατε καταδικάσει!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ και εγώ τον χρόνο της προηγού-
µενης οµιλήτριας, τα οκτώ λεπτά και κάτι, αν µου επιτρέπετε.

Αντιθέτως, σήµερα η Ελλάδα σηµειώνει ρεκόρ επενδύσεων,
που φέρνουν φρέσκο χρήµα στη χώρα και που την περίοδο 2020,
2021, 2022 αυξήθηκαν αυτές οι επενδύσεις στη χώρα µας κατά
30%. Και δεν το λέµε εµείς, που µπορεί κάποιος να ισχυριστεί ότι
ανεβαίνουµε αυτάρεσκα σε αυτό το Βήµα και το ισχυριζόµαστε.
Το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία εκτιµά τι; Ότι η Ελλάδα
θα είναι πρωταθλήτρια σε ρυθµό αύξησης επενδύσεων την επό-
µενη τριετία.

Γι’ αυτό οι πολίτες δίνουν ψήφο εµπιστοσύνης στη Νέα Δηµο-
κρατία και γι’ αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ µένει κολληµένος στα ποσοστά του,
ξοφληµένος από αντιπολιτευτικό αφήγηµα. Άλλωστε, όλοι θυµό-
µαστε, µεταξύ άλλων, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε είκοσι εννέα νέους
φόρους. Πενήντα καταργήσαµε εµείς µε αυτές τις κρίσεις που
διαχειριζόµαστε. Μείωσε δύο φορές το αφορολόγητο, παρά τις
απειλές Τσακαλώτου περί παραίτησης. Περιέκοψε δεκαεπτά
φορές τις συντάξεις, κατάργησε την επιδότηση του αγροτικού
πετρελαίου.

Ακούω, µάλλον βλέπω τα κροκοδείλια δάκρυα της Αντιπολί-
τευσης για τον κόσµο της πρωτογενούς παραγωγής και πραγ-
µατικά αναρωτιέµαι: Τόσο πολύ δεν θυµάστε; Σύρριζα κόψατε
αυτό το αγροτικό πετρέλαιο και έρχεστε σήµερα και κάνετε µα-
θήµατα και υποδείξεις;

Στραγγάλισε την επιχειρηµατικότητα. Δεν θα συζητήσω για το
επίδοµα θέρµανσης.

Κάπου στα 70 εκατοµµύρια το παραλάβαµε, κύριε Υπουργέ.
Το πήγαµε στα 500 εκατοµµύρια, 1,3 εκατοµµύριο δικαιούχοι µε
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αντιθέτως, ο προϋπολογισµός του 2023 προβλέπει µέτρα
ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων -3,5 δισεκατοµµύρια για νοικοκυριά,
4,8 δισεκατοµµύρια για επιχειρήσεις-, µε στόχο την αντιµετώπιση
του αυξηµένου κόστους του ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού
αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις, µέτρα ύψους 1,7 δισε-
κατοµµυρίου για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση
του εισοδήµατος των εργαζοµένων, νέα τρίτη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού στους πρώτους µήνες του 2023, µονιµοποίηση της
µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις ποσοστιαίες µο-
νάδες, µόνιµη κατάργηση εισφοράς αλληλεγγύης για 1,2 εκα-
τοµµύριο εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, απαλλαγή από το
τέλος επιτηδεύµατος για ελεύθερους επαγγελµατίες και µικρές
επιχειρήσεις, υπό τους όρους αύξησης των θέσεων εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, όµως, κυρία
συνάδελφε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίως, όµως -και κλείνω µε την
ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε- το δόγµα «λιγότεροι φόροι, λιγότε-
ρες ασφαλιστικές εισφορές, γενναίο άνοιγµα στην επιχειρηµατι-
κότητα» για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε την πίστη
στις αρχές του κοινωνικού φιλελευθερισµού συµβαδίζει πάντα
µε την κοινωνική δικαιοσύνη και το ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Το αποδεικνύουν τα δεκάδες δισε-
κατοµµύρια, 42 τον αριθµό, που δόθηκαν εν µέσω πανδηµίας, οι
συνεχιζόµενες επιδοτήσεις για το φυσικό αέριο και το ηλεκτρικό
ρεύµα. Το αποδεικνύουν τα µέτρα κοινωνικής στήριξης που εν-
σωµατώνει ο προϋπολογισµός.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Δέκα λεπτά έχει φτάσει, κυρία Πρόεδρε!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ! Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το είπατε πριν από λίγη

ώρα, κυρία συνάδελφε. Σας παρακαλώ!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα πω µόνο σε σχέση µε το κοινω-

νικό πρόσηµο, την αύξηση ύστερα από δώδεκα χρόνια των κύ-
ριων συντάξεων κατά 7,75%.

Απέναντι σε όλα αυτά, η Αντιπολίτευση µονότονα ακολουθεί
µια µίζερη πολιτική, που απαξιώνει τα πάντα και βλέπει παντού
καταστροφή και αδιέξοδα. Είναι µια θλιβερή πολιτική, όσο θλι-
βερή ήταν και η προχθεσινή δήλωση του κ. Τσίπρα, µε αφορµή
το Κατάρ-gate, ότι η Ελλάδα εξάγει διαφθορά.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι µια χώρα περή-
φανη και σύγχρονη, µε θετικά παραδείγµατα και δεκάδες λόγους
για να χειροκροτηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εσείς µένετε εµµονικά στο παρελ-
θόν. Εµείς, µαζί µε τους Έλληνες και τον προϋπολογισµό ευθύ-
νης και ανάπτυξης του 2023, χτίζουµε το ισχυρό αύριο της
πατρίδας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, θα
µου επιτρέψετε µια παρατήρηση και λυπάµαι που θα την κάνω.
Καταλαβαίνω ότι κάποια θέµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά και
τρέχοντα και πρέπει να αναφερθείτε σε αυτά, αλλά δεν µπορεί
τα τρία τέταρτα της οµιλίας σας να αναφέρονται σε αυτά τα θέ-
µατα και µετά να πιάσετε τον προϋπολογισµό, που ξέρετε ότι
είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα και χρειάζεται όλος ο χρόνος του-
λάχιστον της οµιλίας σας για να αναφερθείτε σε αυτόν. Αυτό ση-
µαίνει ότι όλοι θα ξεπερνάτε τον χρόνο σας τόσο πολύ.

Σας είπα από την αρχή -και νοµίζω ότι όλοι οι συνάδελφοι που
κάθονται στην Έδρα σάς το είπαν- ότι ο χρόνος είναι περιορι-
σµένος, γιατί είναι πάρα πολλοί οι συνάδελφοι που περιµένουν
να µιλήσουν. Κάποιοι συνάδελφοι δεν θα έχουν τον χρόνο που
έχετε εσείς να µιλήσουν. Δεν νοµίζω ότι είναι δίκαιο για όλους.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε που προηγηθήκατε, ο προϋπολογισµός είναι

ο καθρέφτης. Όσο και να τον θαµπώνετε, δεν µπορείτε να κρύ-
ψετε ότι έχετε οδηγήσει, ως Κυβέρνηση, τη χώρα σε νέα φτώ-
χεια. Εδώ εξασφαλίσατε υπερκέρδη για µια κρατικοδίαιτη
οικονοµική ελίτ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάτε για τον πρώτο προϋπο-
λογισµό µετά τις µνηµονιακές δεσµεύσεις, αλλά ξεχνάτε να πείτε
ποιος έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια, ενώ αποκρύπτετε ότι
εσείς τη βάλατε σε αυτά. Συγκρίνετε σκόπιµα την περίοδο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τη σηµερινή, που δεν υπάρχουν δηµοσιονοµικοί περιο-
ρισµοί, αποκρύπτοντας συνειδητά ότι βρήκατε µια χώρα µε
ρυθµισµένο το δηµόσιο χρέος, ένα µαξιλάρι 37 δισεκατοµµυ-
ρίων, που το κάνατε φύλλο και φτερό, µε τις αναθέσεις των 8,5
δισεκατοµµυρίων σε «ηµέτερους», δηµιουργώντας «Πάτσηδες»,
«Στάσσηδες» και ένα πελατειακό κοµµατικό κράτος.

Και ανάµεσα σε αυτά αναδύεται η δυσώδης υπόθεση των υπο-
κλοπών, που τραυµατίζει τη δηµοκρατία, που εκθέτει ανεπανόρ-
θωτα τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, που πανικόβλητος πολώνει το
πολιτικό κλίµα και διχάζει την κοινωνία.

Ο αυταρχισµός της διακυβέρνησής σας ξεπέρασε κάθε προ-
ηγούµενο. Γίνεται επικίνδυνος, µε θύµα του ένα δεκαεξάχρονο
παιδί Ροµά.

Κυρίες και κύριοι, εδώ και τριάµισι χρόνια έχετε αθετήσει ό,τι
είχατε υποσχεθεί στους εργαζόµενους, στους αγρότες, στους
συνταξιούχους, στη µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα, αλλά
κυρίως στη νέα γενιά. Βρήκατε βολικές δικαιολογίες σε όλα:
Μόνο οι άλλοι ευθύνονται. Για εσάς, η υγειονοµική κρίση ήταν
παγκόσµια. Εσείς δεν ευθύνεστε που είχαµε τις µεγαλύτερες
απώλειες σε ανθρώπινες ζωές.

Δεν παραγνωρίζουµε τη διεθνή διάσταση της ενεργειακής κρί-
σης, αλλά, κύριοι, για την πιο ακριβή τιµή της βενζίνης σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση ο Πούτιν ή εσείς ευθύνεστε, όταν αρνεί-
στε πεισµατικά να µειώσετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα
καύσιµα, όταν αφήνετε αφορολόγητα τα υπερκέρδη 1,8 δισεκα-
τοµµυρίου στα πετρελαιοειδή;

Μόνο στο πρώτο εξάµηνο του 2022 για το ότι έχουµε, κύριοι,
ως χώρα την πιο υψηλή τιµή χονδρικής του ηλεκτρικού ρεύµατος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση άλλος ευθύνεται και όχι εσείς; Αντί να
βάλετε πλαφόν στα κέρδη της χονδρικής και της λιανικής, επι-
δοτείτε τα υπερκέρδη των ηλεκτροπαραγωγών από τους αυξη-
µένους έµµεσους φόρους των πολιτών, που έχετε και σε αυτόν
τον προϋπολογισµό.

Για τις υψηλές τιµές στα βασικά είδη διατροφής άλλοι ευθύ-
νονται, όχι εσείς, όταν αρνείστε να µειώσετε τον ΦΠΑ και να εν-
τείνετε ταυτόχρονα τους ελέγχους στην αγορά.

Αφήστε τα καλάθια της επικοινωνίας και πάρτε µέτρα. Στην Ελ-
λάδα δεν υπάρχει µόνο ακρίβεια, αλλά αισχροκέρδεια. Θυµάστε
το σύνθηµα «τιµές Βρυξελλών, µισθούς Αθηνών»; Εσείς πετύχατε
το ακατόρθωτο. Αντί οι µισθοί να γίνονται Βρυξελλών, ανεβαί-
νουν οι τιµές Αθηνών πιο ψηλά από τις τιµές των Βρυξελλών, µε
καθηλωµένους τους µισθούς.

Διευρύνονται, κύριοι, οι κοινωνικές ανισότητες. Είµαστε δεύ-
τεροι από το τέλος στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μόνο για το 7% του πληθυσµού έχει αυξηθεί το διαθέ-
σιµο εισόδηµα. Θα αυξηθεί ο κατώτατος µισθός στα 800 ευρώ
µε τιµαριθµική αναπροσαρµογή, όταν δύο στα τρία νοικοκυριά
έχουν περικόψει δαπάνες για βασικά είδη διατροφής;

Η µικρή επιχειρηµατικότητα συρρικνώνεται, συσσωρεύοντας
χρέη. Αν δεν υπάρξει άµεση ρύθµισή τους, αν δεν αποκτήσουν
πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα, στους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης, από όπου εσείς τους έχετε αποκλείσει, η επιβίωσή
τους είναι αδύνατη.

Κύριοι, 2,2 δισεκατοµµύρια είναι τα υπερκέρδη των ηλεκτρο-
παραγωγών µέχρι τον Ιούνιο του 2022, 1,8 δισεκατοµµύριο τα
υπερκέρδη στα πετρελαιοειδή, 1 δισεκατοµµύριο τα κέρδη για
καθεµία από τις τράπεζες µόνο το 2021. Αυτά δεν τα αγγίζει η
διεθνής κρίση ούτε βέβαια και εσείς.

Είστε, κύριοι, η Κυβέρνηση των µεγάλων συµφερόντων, είστε
η Κυβέρνηση της ολιγαρχίας. Την ίδια αυτή περίοδο νοµοθετή-
σατε τη ζούγκλα στις εργασιακές σχέσεις, τον πτωχευτικό νόµο,
που απειλεί και την πρώτη κατοικία, την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ
και των δικτύων, την ασυλία των τραπεζικών στελεχών. Νοµοθε-
τήσατε την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης, προικο-
δοτώντας τη µε 1 δισεκατοµµύριο από τη δέκατη τρίτη σύνταξη
που καταργήσατε. Ιδιωτικοποιήσατε το ΕΣΥ και άλλους τοµείς
του δηµοσίου.

Αυτές τις επιλογές σας υπηρετούν οι µειωµένες κοινωνικές δα-
πάνες που εγγράφονται στον προϋπολογισµό για την υγεία, την
παιδεία και την πρόνοια, ενώ η επιταγή ακριβείας, για την οποία
επαίρεστε, έχει ήδη εξανεµιστεί και οι συντάξεις που λέτε ότι θα
δοθούν από την 1η Ιανουαρίου είχαν ήδη θεσµοθετηθεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα προβλέπει ο προϋπολογι-
σµός υποθηκεύουν την αναπτυξιακή προοπτική της χώρας. Η
πραγµατικότητα είναι ακόµα πιο ζοφερή για την ελληνική περι-
φέρεια. Ο Πρωθυπουργός υποσχόταν ότι η Ροδόπη θα γινόταν
το πρότυπο ανάπτυξης όλης της χώρας. Μηδέν εις το πηλίκον,
κύριοι! Έχουµε τους µεγαλύτερους ρυθµούς αποεπένδυσης και
συρρίκνωσης της βιοµηχανίας, µε χαρακτηριστικό το κλείσιµο
βιοµηχανικών µονάδων όπως η «PALCO». Και η υπόσχεση του
Πρωθυπουργού ότι θα επαναλειτουργήσει η βιοµηχανία «SHEL-
MAN» διαψεύστηκε παταγωδώς. Οι επενδύσεις και τα κίνητρα
έµειναν µόνο στα λόγια και στο πόρισµα της διακοµµατικής επι-
τροπής.

Απογοητεύσατε τον αγροτικό κόσµο. Αποδιαρθρώνονται κλά-
δοι, όπως η καπνοκαλλιέργεια και η κτηνοτροφία, και µειώνονται
τα εισοδήµατα. Άκουσα πριν από λίγο τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης να µιλάει. Για ποιον εκσυγχρονισµό της αγροτικής οι-
κονοµίας µιλάτε; Ούτε τις κοινοτικές ενισχύσεις δεν είστε σε
θέση να διαχειριστείτε. Αναµένουν οι δικαιούχοι τις πληρωµές
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των αγροπεριβαλλοντικών µέτρων. Είναι µεγάλη η αβεβαιότητα
και η άγνοια που επικρατεί για τη νέα ΚΑΠ 2023 - 2027. Για ποια
αρδευτικά έργα µιλάγατε, κύριε Υπουργέ; Αποκλείσατε από το
Ταµείο Ανάκαµψης ένα αρδευτικό έργο πνοής για την περιοχή,
το φράγµα του Κοµψάτου στον Έβρο. 

Κυρία Υπουργέ της Παιδείας, εγκαταλείψατε την ανάπτυξη
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης, ενός πυλώνα για την
τοπική κοινωνία και την οικονοµία. Έχετε «παγώσει» τα έξι νέα
τµήµατα που είχαν εγκριθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση
και που σήµερα έπρεπε να λειτουργούν. Με την ελάχιστη βάση
εισαγωγής απειλούνται να κλείσουν υπάρχοντα τµήµατα. 

Κυρίες και κύριοι, επί των ηµερών σας εγκρίθηκαν δεκαπέντε
ερευνητικές γεωτρήσεις για τον χρυσό στις Σάπες, ενώ γνωρί-
ζετε ότι είναι καθολικά αντίθετη η τοπική κοινωνία. Οδηγείτε τη
Θράκη σε σιδηροδροµικό αποκλεισµό µε τη σύµβαση που υπο-
γράψατε µε την πρώην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Έχετε αφήσει το τραπεζικό
σύστηµα να εκβιάζει και να εκδίδει διαταγές πληρωµών για τα
στεγαστικά δάνεια των παλιννοστούντων οµογενών που έχουν
χορηγηθεί µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. 

Για εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης, η κλεψύδρα της διακυβέρ-
νησης έχει πλέον αδειάσει. Θα θυµόµαστε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό όπως την αναµνηστική δόση του εµβολίου. Μια νέα
προοδευτική Κυβέρνηση είναι προ των πυλών και έρχεται µάλι-
στα µε ορµή, για να δώσει ελπίδα στην κοινωνία και να δώσει
προοπτική σε αυτόν τον τόπο. Καταψηφίζω, κυρία Πρόεδρε, τον
σηµερινό προϋπολογισµό µιας Κυβέρνησης που απέρχεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπής στον χρόνο σας.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Υπουργό Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2023, ο τελευταίος
της τρέχουσας κυβερνητικής θητείας, πέρα από τα ιδιαιτέρως
θετικά οικονοµικά µεγέθη του, αποτυπώνει ανάγλυφα και µια
σειρά από σηµαντικά πολιτικά δεδοµένα. Η Ελλάδα αλλάζει. Και
αυτό δεν αποτελεί ένα εύηχο σύνθηµα, αποτελεί χειροπιαστή
πραγµατικότητα, βίωµα για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα.
Μετά από δώδεκα χρόνια µνηµονίων και επιτήρησης, η πατρίδα
µας βρίσκεται πλέον εκτός του πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας.
Η τελευταία δόση των κερδών από τα ελληνικά οµόλογα εκταµι-
εύεται. Το δηµόσιο χρέος, ως ποσοστό του ΑΕΠ, βαίνει διαρκώς
µειούµενο την τελευταία τριετία. Μάλιστα, είµαστε η χώρα µε τη
µεγαλύτερη και τη γρηγορότερη αποκλιµάκωση του δηµοσίου
χρέους, ως ποσοστό του ΑΕΠ, στην Ευρώπη. 

Η Ελλάδα αποτελεί αναπτυξιακό παράδειγµα στο ευρωπαϊκό
περιβάλλον. Μετά την εντυπωσιακή επίδοση της χώρας µας το
2022, παρά τις διεθνείς κρίσεις, ο ρυθµός ανάπτυξης για το 2023
προβλέπεται να είναι πολλαπλάσιος του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. Οι άµεσες ξένες επενδύσεις σηµειώνουν ρεκόρ. Ο πληθω-
ρισµός κινείται σε επίπεδα χαµηλότερα από τον µέσο όρο της
Ευρώπης. Η ανεργία µειώθηκε κατά πέντε µονάδες, σε σχέση µε
το 2014. Οι εργαζόµενοι ξεπέρασαν µετά από πολλά χρόνια τα
τέσσερα εκατοµµύρια. Την ίδια στιγµή η χώρα µας υλοποιεί ένα
από τα µεγαλύτερα στην Ευρώπη προγράµµατα στήριξης της
κοινωνίας, µε µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, µε
τρίτη αύξηση του κατώτατου µισθού, µε οριζόντια αλλά και στο-
χευµένα µέτρα. 

Η Κυβέρνησή µας ενισχύει νοικοκυριά και επιχειρήσεις, περιο-
ρίζοντας, στο µέτρο του δυνατού, τις αρνητικές συνέπειες της
παγκόσµιας ενεργειακής και πληθωριστικής κρίσης. Το µέρισµα
της ανάπτυξης µοιράζεται σε όλες και σε όλους. Δεν είναι όµως
µόνο αυτά. Η Ελλάδα αποτελεί πλέον αξιόπιστο εταίρο στην Ευ-
ρώπη και παράγοντα σταθερότητας στον κόσµο. Οι διεθνείς
πρωτοβουλίες του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και οι
διεθνείς συµµαχίες έχουν αναβαθµίσει τη γεωστρατηγική θέση
της χώρας µας, ενώ η σταθερή ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων
έχει ενισχύσει την αποτρεπτική µας ισχύ. Σε ένα διεθνές περι-
βάλλον αλλεπάλληλων κρίσεων η Ελλάδα προχώρησε και προ-
χωρά σε µεταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς. 

Στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων µε συνέπεια και
αποφασιστικότητα συµβάλλουµε στην κυβερνητική προσπάθεια.
Για το 2023 η στόχευσή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
διπλή: στόχος πρώτος, περισσότερα χρήµατα, µε αποτελεσµα-
τικότερη απορρόφηση, και στόχος δεύτερος, ποιοτικότερη κα-
τανοµή, µε πολλαπλασιαστικά οφέλη στην κοινωνία. 

Πιο αναλυτικά για τον πρώτο στόχο, περισσότερα χρήµατα µε
αποτελεσµατικότερη απορρόφηση, αναφέρω τα εξής. Τα τελευ-
ταία τριάµισι χρόνια, παρά τη θλιβερή κατάσταση της οικονοµίας
που µας κληροδότησε ο ΣΥΡΙΖΑ και παρά τις πρωτόγνωρες κρί-
σεις που γνώρισε η ανθρωπότητα, πετύχαµε µια διαρκή αύξηση
του προϋπολογισµού της παιδείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Για όσους κουνάτε το κεφάλι από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, η εικόνα, κυρίες και κύριοι, είναι αυτή. Η εικόνα του προ-
ϋπολογισµού της παιδείας στα χρόνια της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη είναι: 102 εκατοµµύρια ευρώ αύξηση το
2020, 142 εκατοµµύρια ευρώ αύξηση το 2021, 236 εκατοµµύρια
ευρώ αύξηση το 2022 και φέτος, για το 2023, αύξηση προϋπο-
λογισµού για την παιδεία κατά 239 εκατοµµύρια ευρώ, αγγίζον-
τας το ποσό των 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, και ξεπερνώντας
επιτέλους τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ ως προϋπολογισµό στην
παιδεία. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το σκέλος του τακτικού προϋπολογισµού και το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, να σας θυµίσω πλέον την κάλυψη
της δαπάνης για είκοσι πέντε χιλιάδες µόνιµους εκπαιδευτικούς.
Θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για δώδεκα χρόνια δεν
είχε γίνει ούτε ένας διορισµός στην εκπαίδευση. Τώρα, µε πολύ
µεγάλη χαρά, έχουµε πλέον εγγράψει είκοσι πέντε χιλιάδες µόνι-
µους διορισµούς. Και επειδή βλέπω την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να δυσανασχετεί, να θυµίσω ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κα-
ταψήφισε, κυρίες και κύριοι, τους µόνιµους διορισµούς στην εκ-
παίδευση, τους πρώτους που γίνανε µετά από δώδεκα ολόκληρα
χρόνια. Τέτοιες µέρες καταψήφισαν τους µόνιµους διορισµούς
στην εκπαίδευση.

Τα όρια πιστώσεων του προϋπολογισµού του οικονοµικού
έτους 2023 καλύπτουν, µεταξύ άλλων, σηµαντικά έργα υποδο-
µής και για τα πανεπιστήµιά µας. Να πω ενδεικτικά ότι έχουν εκ-
δοθεί προσκλήσεις για την ένταξη έργων στο Τοµεακό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου Παιδείας, ύψους 147
εκατοµµυρίων ευρώ. Για φοιτητικές εστίες και υποδοµές σίτισης
52 εκατοµµύρια ευρώ. Για αγορές ακινήτων για τις ανάγκες των
πανεπιστηµίων µας 42,5 εκατοµµύρια ευρώ. Για υποδοµές και
εξοπλισµό των πανεπιστηµίων 73 εκατοµµύρια ευρώ. Διεκδική-
σαµε και δεσµεύσαµε για την παιδεία κονδύλια που ξεπερνούν
τα 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης που ήδη
αξιοποιούνται σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης.

Η παιδεία στην Ελλάδα ανήκει στους τοµείς που απορρόφη-
σαν από τους πρώτους, πόρους του ταµείου, υλοποιώντας πρω-
τοπόρες δράσεις, όπως το voucher για προµήθεια τεχνολογικού
εξοπλισµού, το οποίο οδήγησε στην προµήθεια άνω των πεντα-
κοσίων χιλιάδων συσκευών για µαθητές, για σπουδαστές, για
φοιτητές, για εκπαιδευτικούς. Προµηθεύτηκαν πάνω από πεντα-
κόσιες χιλιάδες συσκευές, µέσα από ένα από τα µεγαλύτερα
έργα του Ταµείου Ανάκαµψης. Είναι ένα σηµαντικό έργο για προ-
µήθεια τεχνολογικού εξοπλισµού, laptop, tablet και υπολογιστών. 

Στο πλαίσιο του νέου ΕΣΠΑ 2021-2027 τα νούµερα είναι πραγ-
µατικά εντυπωσιακά και θέλω να πω το εξής, για να καταγραφεί.
Κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι πόροι
ΕΣΠΑ 2014 - 2020 ήταν 1,1 δισεκατοµµύριο. Με τον προγραµµα-
τισµό που έχει γίνει αυτή τη στιγµή για το επόµενο πρόγραµµα
ΕΣΠΑ από το 1,1 δισεκατοµµύριο πάµε στο 1,7 δισεκατοµµύριο
ευρώ για την παιδεία.

Πρόκειται για µια τεράστια αύξηση που συνάδει µε την πολύ
µεγαλύτερη απορροφητικότητα κονδυλίων ΕΣΠΑ. Είναι περισσό-
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τεροι οι πόροι, γίνεται απορρόφηση µεγαλύτερων κονδυλίων
προς όφελος όλης της εκπαιδευτικής κοινότητας. Καλύπτουµε
χρονίζουσες ανάγκες του εκπαιδευτικού συστήµατος και εξα-
σφαλίζουµε σε όλους ισότιµη πρόσβαση στο αγαθό της εκπαί-
δευσης. Επενδύουµε ολοένα και περισσότερο στο παρόν και το
µέλλον της χώρας µας, στα παιδιά µας. Αυτός, λοιπόν, είναι ο
πρώτος στόχος, τα περισσότερα κονδύλια και η πιο αποτελεσµα-
τική απορρόφηση. Θυµίζω ότι προβλέπονται πάνω από 230 επι-
πλέον εκατοµµύρια ευρώ για τον προϋπολογισµό του 2023. 

Έρχοµαι στον δεύτερο στόχο. Ο δεύτερος στόχος έχει να κάνει
µε το πού κατευθύνουµε τα χρήµατα αυτά. Δεν αρκεί να ξοδεύεις
απλά περισσότερα, το θέµα είναι να τα κατανέµεις µε ποιοτικό
τρόπο και να δηµιουργείς ουσιαστικό πλούτο στην εκπαίδευση.
Έτσι, λοιπόν, η εκπαίδευσή µας αποκτά µία επιπλέον προστιθέ-
µενη αξία: Δίνει προοπτική και δυναµική σε όλες τις βαθµίδες εκ-
παίδευσης και καλύπτει τρέχουσες, αλλά και µελλοντικές ανάγκες.

Η ποιοτική αξιοποίηση των πόρων που διαθέσαµε τα τριάµισι
αυτά χρόνια αποδίδει ήδη καρπούς. Θα αναφέρω µόνο ενδεικτικά
ανά βαθµίδα.

Για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση: Είκοσι πέντε χιλιάδες διορι-
σµοί που ανέφερα προηγουµένως. Περισσότερα από 50 εκατοµ-
µύρια ευρώ για την ανάπτυξη ψηφιακού περιεχοµένου και τον
µετασχηµατισµό των συµβατικών προγραµµάτων σπουδών. Πάνω
από 132 εκατοµµύρια ευρώ για την προµήθεια τεχνολογικού εξο-
πλισµού µέσω voucher.

Καταφθάνουν στα δηµόσια σχολεία της χώρας µας εκατόν
εβδοµήντα επτά σετ ροµποτικής. Γιατί; Διότι η ροµποτική έχει
πλέον ενσωµατωθεί ως υποχρεωτικό µάθηµα στο σχολείο, ώστε
να δώσουµε παραπάνω δεξιότητες στα παιδιά από µια πολύ µικρή
ηλικία.

Περισσότεροι από τριάντα έξι χιλιάδες διαδραστικοί πίνακες κα-
τευθύνονται προς τα δηµόσια σχολεία της χώρας µας για κάθε
τµήµα δηµοσίου λυκείου, γυµνασίου, Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού. Γιατί;
Διότι χτίζουµε πάνω στο τεράστιο ψηφιακό κεκτηµένο κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας. Πρόκειται για έναν ψηφιακό µετασχηµα-
τισµό που πιστώνεται στους εκπαιδευτικούς µας, στους µαθητές
µας και στους γονείς µας.

Εντάξαµε τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο, όπως και τα εργαστήρια
εκπαίδευσης και δεξιοτήτων σε όλη την εκπαίδευση που ξεκινά
πλέον από τα τέσσερα έτη. Επεκτείναµε το ολοήµερο σχολείο έως
τις 17:30’, εµπλουτίζοντας το πρόγραµµα για περισσότερα εφόδια
για τα παιδιά µας, εξισορροπώντας το σχολικό µε το επαγγελµα-
τικό ωράριο και στηρίζοντας τους εργαζόµενους γονείς.

Προµήθεια εξειδικευµένου εξοπλισµού ειδικής αγωγής άνω των
10 εκατοµµυρίων ευρώ. Νέες ολοκληρωµένες ψηφιακές υπηρε-
σίες: Το λεγόµενο «e-school» για εκπαιδευτικούς, γονείς και µα-
θητές. Επιµόρφωση εκπαιδευτικών: Νέα οριζόντια επιµόρφωση
για πάνω από εκατόν πενήντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς µε στόχο
την εξοικείωσή τους µε το νέο ψηφιακό περιεχόµενο και εξοπλι-
σµό, αλλά και κάθε νέο µαθησιακό εργαλείο που εισάγεται στο
σχολείο.

Διπλασιασµός των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων. Στην
επαγγελµατική εκπαίδευση, εισάγεται ένα νέο εθνικό σύστηµα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, το οποίο έρχεται πιο κοντά στις
πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας.

Νέα θεµατικά και πειραµατικά ΙΕΚ που δεν υπήρχαν στη χώρα.
Για πρώτη φορά στη χώρα έχουµε είκοσι πέντε πρότυπα επαγγελ-
µατικά λύκεια σε όλη τη χώρα. 

Γίνεται ψηφιοποίηση του ΕΟΠΠΕΠ και ανάπτυξη πλατφόρµας
ψηφιακής µάθησης για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Προβλέ-
πονται πάνω από 110 εκατοµµύρια ευρώ για τον εκσυγχρονισµό
και εξοπλισµό της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
στα εργαστηριακά κέντρα της χώρας.

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση έχουµε: ενίσχυση της διεθνοποί-
ησης και ανάπτυξη συνεργασιών µεταξύ των πανεπιστηµίων µας
και κορυφαίων πανεπιστηµίων του εξωτερικού. Δηµιουργείται ένα
πιο ποιοτικό ασφαλές ακαδηµαϊκό περιβάλλον. Συνεργασία µε-
ταξύ πανεπιστηµίων και επιχειρήσεων, µε στόχο τη µεταφορά γνώ-
σης στην πραγµατική οικονοµία και την ενίσχυση και την
καινοτοµία στα πανεπιστήµιά µας.

Προβλέπονται σχεδόν 200 εκατοµµύρια ευρώ για τη βελτίωση

των ακαδηµαϊκών και εκπαιδευτικών υποδοµών των πανεπιστη-
µίων µας. Ενθάρρυνση της σύνδεσης των πανεπιστηµιακών ιδρυ-
µάτων µε τις επιχειρήσεις. Προώθηση της βιοµηχανικής έρευνας
και βιοµηχανικά διδακτορικά στη χώρα µας.

Υποστήριξη ερευνητών και ερευνητικών οµάδων: Προβλέπον-
ται περίπου 100 εκατοµµύρια ευρώ για ερευνητές, ερευνητικές
οµάδες και για ερευνητικά έργα υψηλής επιστηµονικής ποιότη-
τας.

Στεγαστικό επίδοµα: Το στεγαστικό φοιτητικό επίδοµα από τα
1.000 ευρώ αυξάνεται στα 1.500 ευρώ για όλους τους δικαιού-
χους και στα 2.000 ευρώ για όσους συγκατοικούν. Είναι µια πάρα
πολύ σηµαντική ενίσχυση των φοιτητών µας, αλλά και συνολικά
της πανεπιστηµιακής κοινότητας, ιδιαιτέρως δε στα περιφερει-
ακά ιδρύµατα.

Προβλέπονται χίλιες οκτακόσιες πενήντα νέες θέσεις καθηγη-
τών στα πανεπιστήµια µας, µε το ισοζύγιο των θέσεων σε σχέση
µε τις συνταξιοδοτήσεις επιτέλους να είναι θετικό κατά εκατόν
είκοσι δύο θέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας τη σηµερινή
συνοπτική παρουσίαση του προϋπολογισµού 2023 για την παι-
δεία, θα ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ όλη την εκπαιδευτική
κοινότητα, τους εκπαιδευτικούς µας, τους µαθητές, τους γονείς,
τα στελέχη του Υπουργείου Παιδείας, τους Υφυπουργούς, τους
Γενικούς Γραµµατείς και τους συνεργάτες µου για τις άοκνες
προσπάθειές τους τη χρονιά που πέρασε αλλά και τις προηγού-
µενες. 

Η παιδεία αλλάζει στην πράξη. Με το νέο σχολείο προσφέ-
ρουµε στα παιδιά µας σύγχρονες γνώσεις και δεξιότητες που θα
τους επιτρέψουν να κάνουν πράξη τα όνειρά τους. Για τους εκ-
παιδευτικούς µας διαµορφώνουµε ένα περιβάλλον στο οποίο ο
ρόλος τους αναβαθµίζεται και οι επιλογές τους πολλαπλασιάζον-
ται. Αναβαθµίζουµε τη δηµόσια εκπαίδευση από το νηπιαγωγείο
µέχρι το πανεπιστήµιο και τη διά βίου µάθηση µε υπηρεσίες για
τις οποίες, έως πριν λίγα χρόνια, οι γονείς έπρεπε να πληρώνουν,
όπως τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο και η ενισχυτική διδασκαλία
στην Γ’ λυκείου.

Ζητούµε από τους συµπολίτες µας να µας δώσουν εκ νέου τη
δυνατότητα να συνεχίσουµε να επενδύουµε στα παιδιά µας. Να
απορρίψουν την αβεβαιότητα, τον λαϊκισµό και την επιστροφή
στο αποτυχηµένο κυβερνητικό παρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ και να επι-
λέξουν τη σταθερότητα, τη σιγουριά και την ανάπτυξη για όλους,
που διασφαλίζουν ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σκουρλέτης ζήτησε τον λόγο για
τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, ειλικρινά δεν φτάνουν τα τρία λεπτά για να πε-
ριγράψω την κατάσταση που υπήρχε στην εκπαίδευση το 2015,
όταν την παραλάβαµε από την Κυβέρνησή σας. Είναι αστείο να
µιλάτε εσείς για το θέµα των διορισµών, όταν µας βάλατε στη
µέγγενη των µνηµονίων που απαγόρευαν τους διορισµούς. Το
ποσοστό ήταν 10 προς 1, ήταν δέκα αποχωρήσεις για µία πρόσ-
ληψη, και το παραδώσαµε στο 1 προς 1. Είναι έτσι ή δεν είναι
έτσι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς η ίδια είχατε παραδεχθεί εδώ ότι οι δώδεκα χιλιάδες

προσλήψεις στη µέση εκπαίδευση ήταν κάτι το οποίο είχε ανοίξει
επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Ναι ή όχι; Οι χίλιοι διορισµένοι στην
ανώτατη εκπαίδευση και οι πεντακόσιοι επιπλέον που ακολου-
θούσαν ήταν έργο του ΣΥΡΙΖΑ.

Θα περίµενα όµως, κυρία Υπουργέ, να πείτε κάτι για τα σχολεία,
τα οποία κυριολεκτικά αυτή τη στιγµή είναι ερείπια. Υπάρχουν σχο-
λεία τα οποία αντιµετωπίζουν προβλήµατα σεισµικότητας. Υπάρ-
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χουν σχολεία που είναι παγωµένα. Υπάρχουν σχολεία ακατάλληλα
και όπου, πολλές φορές συµβαίνουν και τραγικά ατυχήµατα, όπως
είδαµε στις Σέρρες. Δεν άκουσα, λοιπόν, καµµία ιδιαίτερη πολιτική
για το στεγαστικό πρόβληµα. Δεν άκουσα και πραγµατικά, έχετε
ευθύνη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ποιος χτίζει τα σχολεία;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αφήστε, έχετε ευ-
θύνη. Μην το πετάτε στους δήµους. Τώρα θυµηθήκατε τους δή-
µους; Έχετε ευθύνη, είσαστε το εποπτεύον Υπουργείο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ποιος χτίζει τα σχολεία; Ποιος;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Άρα, λοιπόν, δεν σας
ενδιαφέρει. Δεν σας ενδιαφέρει, κυρία Υπουργέ, εάν θα µπουν
οι µαθητές και θα κάνουν µάθηµα σε ερείπια σχολεία. Αυτό λέτε
τώρα. Δεν σας ενδιαφέρει, δεν σας απασχολεί. Εσείς είστε
Υπουργός επί των συγγραµµάτων. Μα, τι λέτε τώρα;

Για αυτά όλα, λοιπόν, θα περιµέναµε να υπάρχει µια πιο ανα-
λυτική προσέγγιση. Διότι –προσέξτε- για παράδειγµα, τα χρή-
µατα από το Ταµείο Ανάκαµψης θα έπρεπε να κατευθυνθούν και
προς αυτή την κατεύθυνση. Μιλήσατε για 1,3 δισεκατοµµύριο και
µέχρι τώρα έχουν αξιοποιηθεί γύρω στα 300 εκατοµµύρια. Τα
άλλα αξιοποιούνται!

Και ένα ερώτηµα πάρα πολύ βασικό, το οποίο θα περίµενα να
βρείτε έναν τρόπο να το σχολιάσετε. Ποιοι σήκωσαν το βάρος
την περίοδο της πανδηµίας, εάν όχι οι δάσκαλοι και οι καθηγητές
που έδωσαν µάχη µε τον κορωνοϊό, αλλά και τώρα που σφύζουν
οι ιώσεις δίνουν καθηµερινά τη µάχη; Δεν το έχετε υπ’ όψιν σας;
Ποιοι δίνουν τη µάχη στην παραµεθόριο, στις άγονες περιοχές
και στα δυσπρόσιτα µέρη και αρνείστε να τους δώσετε κάποιο
στεγαστικό επίδοµα;

Γιατί, λοιπόν, ανακοινώσατε µονοµερώς ένα έκτακτο επίδοµα
για τους εργαζόµενους στην Ελληνική Αστυνοµία και εξαιρείτε
τους εκπαιδευτικούς, εξαιρείτε τους νοσοκοµειακούς, εξαιρείτε
τους ανθρώπους στην καθαριότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλοι αυτοί δεν έδωσαν τη µάχη για την πανδηµία; Ή κινείστε
µε το αλήστου µνήµης δόγµα του πατρός Μητσοτάκη, όταν
απευθυνόµενος στην Αστυνοµία, έλεγε: «Το κράτος είστε εσείς»;
Διότι είδα να εργαλειοποιείτε αυτή την πολιτική σας και να την
επενδύετε και ιδεολογικά. Όµως, αυτό είναι προκλητικό για την
κοινωνία, είναι προκλητικό για τους δασκάλους και τους καθη-
γητές, πολλοί από τους οποίους δεν µπορούν να πάνε να παρα-
λάβουν τις θέσεις τους, γιατί δεν φτάνουν οι πενιχροί µισθοί
τους. Γι’ αυτά δεν σας άκουσα να λέτε τίποτα.

Ακούστε, όµως, τη φωνή της ΟΛΜΕ που αυτή τη στιγµή δια-
δηλώνει και µη λειτουργείτε µόνο για τους ιδιώτες σχολάρχες,
διότι εκεί οδήγησε η εισαγωγή της ειδικής βάση εισαγωγής στα
πανεπιστήµια ή για την αυθαιρεσία των ιδιωτικών σχολαρχών.
Ρωτήστε την ΟΙΕΛΕ, γιατί εκεί πέρα πια ο εκπαιδευτικός δεν ανα-
γνωρίζεται ως λειτουργός, αλλά ως υπάλληλος.

Κυρία Υπουργέ, η εκπαίδευση, η παιδεία δεν είναι εµπόρευµα.
Καταλάβετέ το! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο εν συντοµία παρατηρήσεις.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκουρλέτη, καταλαβαίνω πάρα πολύ τη δυσµενή σας

θέση. Και την καταλαβαίνω γιατί τα πράγµατα είναι πάρα πολύ
απλά. Επί των ηµερών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη έγιναν τα εξής: είκοσι πέντε χιλιά-
δες µόνιµοι διορισµοί στην εκπαίδευση µετά από δώδεκα χρόνια,
νηπιαγωγείο στην πράξη υλοποιηµένο από τα τέσσερα, ένας επι-
πλέον χρόνος για το νηπιαγωγείο και αγγλικά από το νηπιαγω-
γείο. Γιατί να πληρώνει ο γονιός που στέλνει το παιδί του στο
δηµόσιο νηπιαγωγείο για να κάνει αγγλικά και να µην το παρέχει
αυτό η δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση; Διπλάσια πρότυπα πειρα-

µατικά σχολεία, αξιολόγηση µετά από δεκαετίες στη χώρα, ένας
τεράστιος ψηφιακός µετασχηµατισµός, νέα βιβλία, νέα εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα, τα περισσότερα εκ των οποίων δεν είχαν ενη-
µερωθεί από το 1998.

Όσον αφορά τώρα τα πανεπιστήµιά µας, κύριε Σκουρλέτη, θα
ήθελα να ρίξετε µια µατιά σε αυτό το διάγραµµα, γιατί περίµενα
την απάντησή σας. Αυτή είναι η χρηµατοδότηση στα δηµόσια πα-
νεπιστήµιά µας. Την παραλάβαµε στα 212 εκατοµµύρια ευρώ και
την έχουµε πάει στα 265 εκατοµµύρια ευρώ! Κύριε Σκουρλέτη,
θα το ψηφίσετε αυτό ή όχι; Θα το καταψηφίσετε. Μάλιστα! Μαζί
µε τις χίλιες οκτακόσιες πενήντα νέες θέσεις µελών ΔΕΠ. Διότι
αυτή είναι η πραγµατικότητα!

Όσο για τους διορισµούς, κύριε Σκουρλέτη, ας πούµε «τα
σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη». Όταν φτάσαµε στο Υπουργείο
το καλοκαίρι του 2010, φώναξα αµέσως υπηρεσίες για να συνερ-
γαστούµε, να δούµε πού είναι οι διορισµοί. Δεν είχε γίνει απολύ-
τως! Απολύτως τίποτα δεν είχε γίνει! Θυµάµαι σαν χθες τον κ.
Φίλη να έρχεται εδώ και να λέει: «θα κάνουµε είκοσι χιλιάδες διο-
ρισµούς». Έλεγε για είκοσι χιλιάδες! Δεν ήξερε τότε για την
τρόικα, για το µνηµόνιο; Πώς τα έλεγε αυτά; Τα έλεγε ως Υπουρ-
γός, όχι ως Αντιπολίτευση. Πού ’ν’ τοι; Γιατί τα έλεγε; Γιατί µι-
λούσε για είκοσι χιλιάδες διορισµούς; Αυτή είναι η διαφορά µας,
κύριε Σκουρλέτη! Η διαφορά µας είναι ότι εµείς αυτό που λέµε
το κάνουµε µε το παραπάνω.

Όµως, θέλω να πω και µια τελευταία κουβέντα. Κάτι είπατε για
ένα επίδοµα στην Ελληνική Αστυνοµία. Ποιο; Αυτό που καταψη-
φίσατε κατά λάθος; Αυτό που δεν ξέρετε τελικά αν το ψηφίσατε
ή δεν το ψηφίσατε; Ποιο επίδοµα, κύριε Σκουρλέτη; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αυτό που δεν δίνετε
στους εκπαιδευτικούς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
µη διακόπτετε!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Η πραγµατικότητα, κύριε Σκουρλέτη, είναι το διάγραµµα που κα-
τέθεσα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Να το πείτε στην
ΟΛΜΕ έξω! Έχετε µούτρα να το πείτε αυτό στους εκπαιδευτι-
κούς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
δεν σας διέκοψε κανείς. Σας παρακαλώ!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη ο προϋπολογισµός της
παιδείας έχει ξεπεράσει τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ! Οι πολίτες
κρίνουν!

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω στα Πρακτικά το διάγραµµα για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διά-
γραµµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ και τους δύο.
Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Χαράλαµπος Παπαδηµητρίου

από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η
Πρόεδρος κ. Παπαρήγα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Δεν είµαι Πρόεδρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, τηρείται

ο τίτλος. Παλιά ήσασταν Γραµµατέας. Πάντως, έγινε κατανοητό.
Ορίστε, κύριε Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον κρατικό προ-

ϋπολογισµό είναι µια σπουδαία ευκαιρία για να δούµε τη µεγάλη
εικόνα: πού θέλουµε να πάει η χώρα; Ποιοι πρέπει να είναι οι στό-
χοι; Πώς θέλουµε να συµβάλει το κράτος στην επίτευξή τους; Ποια
µέσα και πόσους πόρους διαθέτουµε πραγµατικά; Τι καλείται να
συνεισφέρει κάθε οικονοµική οµάδα; Πώς θα στηρίξουµε την
άµυνα; Τι πρέπει να κάνει το κράτος για να επιτύχουµε περισσό-
τερες επενδύσεις και συνεπώς περισσότερες και καλύτερα πλη-

4864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρωµένες δουλειές για τους νέους και τους µεγαλύτερους; Πώς
θα βοηθήσουµε τους έχοντες ανάγκη; Πώς θα µειώσουµε κι άλλο
τους φόρους, χωρίς να κινδυνεύσει η δηµοσιονοµική ισορροπία;
Πώς θα στηρίξουµε τους συνταξιούχους που εξαρτώνται αποκλει-
στικά από τον κρατικό προϋπολογισµό και δεν έχουν άλλη περι-
ουσία; Δεν δίνουµε όλες και όλοι σε αυτή την Αίθουσα τις ίδιες
απαντήσεις. Λογικό. Διαφέρουµε. Τις διαφορές µας θα τις µετρή-
σουν πολύ σύντοµα πλέον οι πολίτες µε την ψήφο τους.

Ο προϋπολογισµός του 2023 που συνέταξε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών κινείται σε αυτό το ασφαλές µονοπάτι και γι’ αυτό θα
τον υπερψηφίσω. Ο ρεαλισµός, αλλά και δυστυχώς, κύριε Πρό-
εδρε, οι κανόνες στη Βουλή των Ελλήνων δεν µου επιτρέπει να
περιµένω συγκλήσεις. Ελπίζω τουλάχιστον στην οµοφωνία επί
των αµυντικών δαπανών που είναι το ελάχιστο πατριωτικό καθή-
κον της Αντιπολίτευσης.

Στον χρόνο που έχω σήµερα, κύριε Πρόεδρε, θα επικεντρωθώ
σε τέσσερις κρίσιµους εθνικούς στόχους. Ο πρώτος στόχος είναι
να αποφύγουµε την ύφεση. Πρόκειται για πραγµατικό κίνδυνο ο
οποίος, δυστυχώς, θα εκδηλωθεί σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και για εµάς.

Δεν πιστεύατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ότι η Ελλάδα θα επιτύχει πραγµατική ανάπτυξη.
Όµως, είχαµε ανάπτυξη κοντά στο 6% µετά τον πληθωρισµό,
κάτι που ήταν µια εντυπωσιακή επίδοση! Το πετύχαµε. Το πέτυ-
χαν οι επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι, αλλά και το κράτος που
βοήθησε αποτελεσµατικά την κοινωνία και την οικονοµία κάνο-
ντας τις σωστές επιλογές. Απόδειξη είναι η εντυπωσιακή µείωση
της ανεργίας, οι επενδύσεις που εκτοξεύτηκαν, οι πωλήσεις προ-
ϊόντων και υπηρεσιών µε πιο αποτελεσµατικό τρόπο και σε κα-
λύτερες τιµές.

Ταυτόχρονα -και αυτός είναι ο δεύτερος στόχος- καλούµαστε
να εγκρίνουµε τη διασφάλιση ενός µικρού, αλλά απαραίτητου
πλεονάσµατος µεταξύ εσόδων και δαπανών. Η Κυβέρνηση κρά-
τησε σταθερά το τιµόνι των δηµοσιονοµικών µε αυτοπεποίθηση
για τρίτη χρονιά, παρά τις αναπάντεχες δυσκολίες. Μόλις που
ξεπερνούσαµε την πανδηµία, ήρθε µια ακόµη µεγάλη παγκόσµια
κρίση µε διαταραχή του παγκόσµιου εµπορίου, µε πληθωρισµό
µετά από είκοσι πέντε χρόνια, που δυστυχώς πλήττει χειρότερα
την Ευρώπη, κυρίως λόγω του πολέµου που αντιµετωπίζει στα
εδάφη της.

Χωρίς καµµία αύξηση φόρων, αλλά αντιθέτως µε νέες µει-
ώσεις φόρων, µε αυξηµένες µεταγγίσεις εισοδήµατος από τον
προϋπολογισµό προς τους πολίτες. Πώς είναι δυνατόν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να είστε τόσο αδιά-
φοροι λέγοντας όσα λέτε ως προς αυτόν τον στόχο; Πώς είναι
δυνατόν να µην αντιλαµβάνεστε και µάλιστα µετά την ανήκεστο
βλάβη που προκαλέσετε το 2015 - 2016 ότι οι πολιτικές που ζητά
η γενική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ θα καταλήξουν αναπόδραστα σε
νέο µνηµόνιο λιτότητας; Μήπως είστε εθισµένοι στην πρόκληση
χάους; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι µε όσα λέτε πάτε γυρεύοντας για
νέο µνηµόνιο; Χρειάζεστε το κνούτο της τρόικας για να ενεργείτε
µε µια κάποια σύνεση, την οποία σύνεση οφείλω να παραδεχτώ
ότι επιδείξατε -επέδειξαν κάποιοι από εσάς, κυρίως ο Ευκλείδης
Τσακαλώτος και η οµάδα του- τη διετία 2017-2018.

Ο τρίτος στόχος, κύριε Πρόεδρε -απολύτως συνδεδεµένος µε
τους δύο προηγούµενους- είναι να αναβαθµιστεί η αξιοπιστία της
δηµοσιονοµικής διαχείρισης σε συνδυασµό µε την ήδη επιτυχη-
µένη και ορθολογική διαχείριση του δηµόσιου χρέους, το οποίο
όµως παραµένει ένα επικίνδυνα µεγάλο και δύσκολο θέµα, παρά
την εντυπωσιακή µείωσή του για την οποία δεν βρήκατε να πείτε
ούτε µία λογική κουβέντα.

Αυτόν τον στόχο, τον στόχο της επενδυτικής βαθµίδας, όπως
συνήθως λέµε, µπορεί να τον επιτύχει µόνον µία Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη µε σταθερή πλειοψηφία στη Βουλή. Αν και οι ρεαλιστι-
κές εκτιµήσεις λένε πως το σηµαντικό αυτό βήµα θα γίνει στο
δεύτερο εξάµηνο του 2023, µπορούµε καλύτερα.

Το εµπόδιο και πάλι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η
αφροσύνη της Μείζονος Αντιπολίτευσης. Εµπόδιο είναι το «σχέ-
διο Τσίπρα» για τη δήθεν Προοδευτική Συµµαχία, προφανώς µε
«ουρά» τον κ. Ανδρουλάκη, όπως µας ενηµέρωσε ο ίδιος µέσα
στον πανικό του. Το «σχέδιο Τσίπρα» θα µας αποµακρύνει ορι-

στικά από τον στόχο της αναβάθµισης. Η αναβάθµιση δεν µειώνει
µόνο το κόστος του κρατικού δανεισµού. Αναλογιστείτε το κό-
στος σε όρους αύξησης του διαθέσιµου εισοδήµατος, το οποίο
χάνουµε επειδή µας καθυστερήσατε άλλα τεσσεράµισι χρόνια
για να φτάσουµε σε αυτό.

Τα ελληνικά οµόλογα θα είναι επιλέξιµα για το ευρύ παγκόσµιο
κοινό αποταµιευτών και όχι µόνο γι’ αυτό των µεγάλων χρηµατο-
οικονοµικών οίκων, ενώ θα µειωθεί το κόστος δανεισµού των τρα-
πεζών και των σηµαντικών επιχειρήσεων στηρίζοντας έτσι
περισσότερες επενδύσεις.

Πολύ σπουδαίο, επίσης, είναι ότι θα µπορέσουµε να µει-
ώσουµε το περίφηµο «µαξιλάρι», για τη συντήρηση του οποίου
έχουµε µεγάλο κόστος, σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο τον χρόνο.

Μην αναρωτιέστε, κύριοι και κυρίες της Αντιπολίτευσης, πού
έγκειται ο «κίνδυνος Τσίπρα». Είναι µαθηµατικώς προβλέψιµο ότι
έστω και η απειλή να συµβούν κάποια από τα όσα ασυνάρτητα
περιλαµβάνονται στην εισήγηση Αχτσιόγλου θα προκαλέσουν µε-
γάλες και άµεσες αντιδράσεις, επιφυλάξεις στην πλευρά επεν-
δυτών στα ελληνικά οµόλογα, πέραν της γενικής ζηµιάς στην
επιχειρηµατικότητα και την απόδοση της οικονοµίας.

Τα είχαµε πει το 2014. Τα επαναλάβαµε µε την πρώτη κυβέρ-
νηση Τσίπρα. Τα φωνάξαµε πριν το πραξικοπηµατικό δηµοψήφι-
σµα της αποφράδας 27ης Ιουνίου 2015. Δεν µας ακούσατε.
Χρεώσατε τη χώρα µε πάνω από 100 δισεκατοµµύρια. Καταστρέ-
ψατε το τραπεζικό σύστηµα. Ρίξατε τους στριµωγµένους δανει-
ολήπτες στην άβυσσο της πτώχευσης. «Γδάρατε» τους
φορολογούµενους. Κοντύνατε τις συντάξεις. Διώξατε τους επεν-
δυτές. Βυθίσατε τη χώρα σε ύφεση και στασιµότητα, την ώρα
που όλη η Ευρώπη ζούσε την ανάκαµψη και απολάµβανε το
φθηνό χρήµα της ΕΚΤ.

Όλη αυτή τη ζηµιά δεν την έχει ακόµη, δυστυχώς, καταγράψει
η Βουλή ούτε η ακαδηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα. Αλλά, µην
κάνετε το λάθος να εκλάβετε ως λήθη ή αδυναµία την καλή προ-
αίρεση του Πρωθυπουργού να αφήσουµε ως χώρα πίσω τις
«µαύρες» µέρες Τσίπρα. Ο λαός δεν ξεχνά στην πράξη τι σηµαί-
νει Αριστερά, που καταλαµβάνει τους αρµούς της εξουσίας. Δεν
ξεχνά τη ζηµιά που προκάλεσαν τα ψέµατα µε τα οποία τον πα-
ραπλανήσατε.

Τελευταίος, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ-, αλλά σπουδαίος
στόχος είναι η εµπέδωση και επέκταση της εµπιστοσύνης στις
προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας. Αυτή προσδιορίζει αυτό
που ονοµάζουµε «οικονοµικό κλίµα». Επηρεάζει τις επενδύσεις
και τελικά την απασχόληση, δηλαδή την οριστική µείωση της
ανεργίας. Βελτιώνει τελικά την παραγωγικότητα και µεγαλώνει
το εθνικό εισόδηµα. Για να το θέσω απλά και να συνεννοηθούµε,
αν θέλουµε καλύτερες µέρες χρειαζόµαστε περισσότερο Μητσο-
τάκη και καθόλου Τσίπρα.

Θέλω επίσης να σας επισηµάνω δύο πράγµατα, κύριε Πρό-
εδρε, για τον πληθωρισµό. Ο πληθωρισµός είναι νοµισµατικό
φαινόµενο. Προφανώς θα αποκατασταθεί η ηρεµία όταν θα πέ-
σουν οι τιµές των βασικών προϊόντων και θα κάνουν τη δουλειά
τους τα επιτόκια. Δυστυχώς αλλά έτσι είναι.

Όλοι είδαµε ότι «πάτησε φρένο» ο δείκτης καταναλωτή χάρη
στα µέτρα της Κυβέρνησης για τον έλεγχο της τελικής τιµής του
ηλεκτρισµού. Θα χρειαστεί, όµως, περισσότερος χρόνος για να
καµφθούν οι πιέσεις στα τρόφιµα, ενώ πρωτοβουλίες όπως το
«καλάθι του καταναλωτή» -ούτε αυτό σας άρεσε βεβαίως- βοη-
θούν επίσης.

Σηµειώστε ακόµη ότι τα τρόφιµα ακριβαίνουν µετά από υπερ-
δεκαετή περίοδο εντυπωσιακής συγκράτησης, όπως φαίνεται
στο διάγραµµα που θα καταθέσω, για να το συµβουλευτούν τα
µέλη της Βουλής µαζί µε το προηγούµενο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος (Μπάµπης) Πα-
παδηµητρίου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όσα δεν µπορούµε να κάνουµε στην πλευρά της προσφοράς
για να περιορίσουµε ταχύτερα τον πληθωρισµό, το διορθώνουµε,
κατά κάποιο τρόπο βέβαια, στην πλευρά του εισοδήµατος. Δεν
είναι µόνο η µείωση των φόρων και τα επιδόµατα που στηρίζουν
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το εισόδηµα όσων έχουν µεγαλύτερη ανάγκη, αλλά και οι αυξή-
σεις στους συνταξιούχους, η δεύτερη µεγάλη αύξηση στον βα-
σικό µισθό που θα έρθει και οι ενισχύσεις σε πολλές οµάδες
συµπολιτών µας.

Την ίδια στιγµή -δεν πρέπει να µας διαφεύγει αυτό- ο ιδιωτικός
παραγωγικός τοµέας -αν όχι όλος, µεγάλα κοµµάτια του που
πάνε καλά, εννέα στις δέκα επιχειρήσεις- τελικά έχουν προσαρ-
µόσει σηµαντικά τον πληθωρισµό στους µισθούς που δίνουν και
στην ίδια αναλογία θα το κάνουν κατά τεκµήριο µεταξύ Μαρτίου
και Μαΐου.

Να το πάρετε απόφαση, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Η Ελλάδα αλλάζει. Με λίγη τύχη, που πάντα
χρειάζεται, µε την ευχή να τερµατιστεί ο πόλεµος στην Ουκρανία,
µε καλύτερο συντονισµό µεταξύ των ευρωπαϊκών κρατών, ο τε-
λικός κριτής στη δηµοκρατία, ο ψηφοφόρος, θα έχει πολύ σύν-
τοµα την ευκαιρία να βάλει στην άκρη όσους «ψαρεύουν σε θολά
νερά», επιδιώκουν την πόλωση και τελικά επιζητούν την αποµό-
νωση της χώρας, όπως ακριβώς συνέβη στα τεσσεράµισι χρόνια
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -Καµµένου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα
οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Παπαρήγα. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Εξαιρετικά αποκαλυπτική, αλλά

δεν µπορώ να πω ότι ήταν ενδιαφέρουσα η αντιπαράθεση, ο
λόγος και ο αντίλογος, ανάµεσα στην Υπουργό Παιδείας, την κ.
Κεραµέως, και τον κ. Σκουρλέτη. Συνηθισµένα πράγµατα 100%.

Η Κυβέρνηση συγκρίνει τον εαυτό της µε την προηγούµενη και
η προηγούµενη συγκρίνει τον εαυτό της µε τη σηµερινή. Και
µόνο αυτό που υπάρχει ως µέτρο σύγκρισης αποδεικνύει ότι ο
καυγάς σας είναι σηµαντικός, αλλά κινείστε στην ίδια τροχιά,
ακριβώς στην ίδια τροχιά. Και η τροχιά, βεβαίως, είναι η ενίσχυση
της καπιταλιστικής κερδοφορίας, που είναι ασυµβίβαστη µε το
παραµικρό βήµα βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου του λαού,
είναι η προώθηση της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο
πλαίσιο της Ελλάδας, είναι το ΝΑΤΟ, είναι οι ελληνοαµερικάνικες
συµφωνίες, είναι ο πόλεµος κ.λπ..

Εµείς, όπως γνωρίζετε, έχουµε άλλο µέτρο σύγκρισης. Δεν
πρόκειται ποτέ να µπούµε ανάµεσα στις κυβερνήσεις ούτε ακόµα
στο ποια ήταν χειρότερη από την άλλη. Για το ποια ήταν καλύ-
τερη δεν υπάρχει λόγος.

Εµείς ξεκινάµε από το εξής πράγµα: Τις αναπτυξιακές δυνα-
τότητες που διαθέτει η χώρα, παρά το γεγονός ότι υπονοµεύον-
ται δεκάδες χρόνια από την δράση του κεφαλαίου, που
ενδιαφέρεται κάθε φορά για ορισµένους κλάδους σε ορισµένους
τοµείς.

Παίρνουµε υπ’ όψιν τα άλµατα που κάνει η επιστήµη, η τεχνο-
λογία κ.λπ., και τα συγκρίνουµε όλα αυτά µε το βιοτικό επίπεδο,
τα δικαιώµατα του λαού κ.λπ., από την εξής σκοπιά. Εµείς πα-
λεύουµε για ένα σύγχρονο βιοτικό επίπεδο, που να περιλαµβάνει
το σύνολο των αναγκών των εργαζοµένων, όπως, παραδείγµατος
χάριν, κατοικία υψηλής ποιότητας, χρόνο ανάπαυσης και αναψυ-
χής καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους και πολυήµερες διακοπές,
τρόφιµα υψηλής θρεπτικής αξίας, κάλυψη όλων των αναγκών έν-
δυσης µε τις πολιτισµικές και λειτουργικές πλευρές τους, συµ-
µετοχή στην πολιτιστική ζωή της χώρας, υψηλού επιπέδου
εκπαίδευση και υγεία. Αναφέρουµε µόνο µερικές πλευρές, που
βεβαίως αυτές οι πλευρές δεν χωράνε καθόλου και στο επίπεδο
των µισθών, αλλά και στην κατάσταση που βρίσκεται η παιδεία,
η υγεία κ.λπ.. 

Και µε την ευκαιρία, κυρία Κεραµέως, ο Γιάννης Δελής που µί-

λησε χθες έδειξε ότι µιλάµε για µια επίθεση στη σχετική και από-
λυτη χρηµατοδότηση της παιδείας. Δεν θέλω να σταθώ σε αυτό.
Τα είπε ολοκάθαρα σε σχέση µε τις ανάγκες σε προσωπικό, όχι
µόνο διδακτικό, αλλά και άλλο, κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχο-
λόγους κ.λπ., στα κτηριακά κ.λπ..

Αναµφισβήτητα προωθείτε αυτό που λέτε, τον µετασχηµατισµό
του περιεχοµένου των µαθηµάτων και των τρόπων διδασκαλίας.
Βεβαίως, λιθαράκι έβαλαν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Θέλω να σταθώ σε ένα ζήτηµα. Το είπατε και εσείς. Ενδιαφέ-
ρεστε, παραδείγµατος χάριν, για το σχολείο της µειωµένης γε-
νικής µόρφωσης και των δεξιοτήτων. Και το µεγάλο θέµα
ξεκίνησε από πριν διά της απουσίας αναβάθµισης των όποιων
µαθηµάτων γίνονται. Και εσείς δώσατε τη χαριστική βολή µε την
κατάργηση των καλλιτεχνικών µαθηµάτων στο λύκειο, την ανα-
γκαιότητα της αισθητικής αγωγής για τη διαµόρφωση των νέων
ανθρώπων απέναντι στην τέχνη, που σηµαίνει διαµόρφωση και
στάση απέναντι στη ζωή.

Σαφώς το φοβάστε, όπως και κάθε κυβέρνηση που υπηρετεί
συνειδητά τα συµφέροντα του κεφαλαίου. Όταν χτίζεις στάση
ζωής και µε αισθητικό κριτήριο, τότε θα αναζητήσεις και την ποι-
ότητα της ζωής και αυτό µάλλον δεν θα είναι το ζητούµενο της
εκπαιδευτικής διαδικασίας. Γιατί αυτό σηµαίνει, έτσι όπως µετα-
σχηµατίζεται η εκπαιδευτική διαδικασία, ότι τα παιδιά από το νη-
πιαγωγείο ακόµα, στο δηµοτικό, το γυµνάσιο, το λύκειο θα
µπορούν να είναι απολύτως εκτεθειµένα στη µεγάλη πλειοψηφία
των µέσων κοινωνικής δικτύωσης, τα οποία κυριολεκτικά απο-
βλακώνουν, αποπροσανατολίζουν, εµποδίζουν.

Τους τελευταίους µήνες έχει συµβεί κάτι πιο σηµαντικό από
ό,τι τα προηγούµενα χρόνια. Εµείς οι κοµµουνιστές πάνω απ’ όλα
συµµετέχουµε ενεργά στο εργατικό λαϊκό κίνηµα από τα κάτω,
εκεί που είναι δύσκολα, όχι στις κεντρικές κινητοποιήσεις µόνο,
που µπορεί να πάει ένας αρχηγός κόµµατος και να συµπαραστα-
θεί. Αλλά κάτω, εκεί που ο εργάτης, η εργάτρια, ο υπάλληλος, η
υπάλληλος πρέπει να ξεπεράσει την ανοικτή ή συγκαλυµµένη ερ-
γοδοτική βία και τον εκβιασµό. Εκεί είναι τα δύσκολα στην ανά-
πτυξη των αγώνων. Έχουµε, λοιπόν, νέες πολλαπλάσιες εστίες
εργατικής λαϊκής δράσης σε εργοστάσια, σε κλάδους, πολύµορ-
φες αγροτικές κινητοποιήσεις, στον χώρο επίσης της παιδείας,
της υγείας, τους συνταξιούχους.

Και ποιο είναι το σχετικά -δεν λέµε ότι επικρατεί απ’ άκρη σε
άκρη- καινούργιο; Ότι δεν πολεµιούνται µόνο µε δίκαια αιτήµατα,
δεν αµφισβητούνται µόνο οι συγκεκριµένες επιλογές της Κυβέρ-
νησης, αλλά µπαίνει σε αµφισβήτηση από ένα νέο σηµαντικό
τµήµα των εργαζοµένων η στρατηγική του κεφαλαίου, που ση-
µαίνει ότι διαµορφώνονται οι προϋποθέσεις για την ανάκαµψη
πραγµατικά της ταξικής πάλης, της κοινωνικής συµµαχίας που
εµποδίζει να εγκλωβίζεται το εργατικό και λαϊκό κίνηµα ανάµεσα
στις δήθεν µεταρρυθµίσεις, τα δοσίµατα και τις παροχές της
Νέας Δηµοκρατίας του ΣΥΡΙΖΑ, του ΚΙΝΑΛ κ.λπ.. Εσείς θέλετε
ανάκαµψη της καπιταλιστικής κερδοφορίας, εµείς παλεύουµε και
κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας -δεν µπορούµε να λύσουµε
όλα τα προβλήµατα- για την ανάκαµψη της ταξικής πάλης και
της κοινωνικής συµµαχίας.

Είπαµε ότι κινείστε στην ίδια τροχιά. Γιατί; Όλα τα κόµµατα,
ξεκινώντας βέβαια από την Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφί-
σατε τις τροπολογίες που κατέθεσε το ΚΚΕ, οι οποίες δεν λέµε
ότι έφεραν τα πάνω κάτω στο βιοτικό επίπεδο και στο λαϊκό ει-
σόδηµα, αλλά οπωσδήποτε ήταν µέτρα που τα βελτίωναν. Τι δεν
αρέσει σε όλους εσάς; Ότι λέγαµε ότι το κόστος αυτών των µέ-
τρων πρέπει να µετακυλιστεί στους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Αυτό δεν σας άρεσε. Σου λέει «ναι, να βελτιωθούν οι µισθοί, να
δοθούν κι άλλα επιδόµατα» κανένας δεν θα πει «όχι» από εσάς,
αλλά να µετακυλιστεί από τη µια τσέπη του λαού στην άλλη και
να µη µετακυλιστεί στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Να γιατί,
λοιπόν, κινείστε στην ίδια τροχιά.

Και µε την ευκαιρία να πω το εξής: Σήµερα το πρωί παρακο-
λούθησα µια εκποµπή στην τηλεόραση, που ήταν και η συντρό-
φισσά µου η Λιάνα. Ο δηµοσιογράφος -εγώ δεν λέω ότι το έλεγε
σκόπιµα, γιατί και οι δηµοσιογράφοι δεν ενηµερώνονται - έβαλε
το εξής φυσιολογικό ερώτηµα γι’ αυτόν και µπορώ να πω µε πολύ
αγαθή και καλή πρόθεση: Είναι κακό να υπάρχουν λόµπι µέσα
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στο Ευρωκοινοβούλιο, στους διαδρόµους του κ.λπ., µε γραφεία
κ.λπ. πιστοποιηµένα, δέκα χιλιάδες, δώδεκα χιλιάδες λόµπι,
αφού έτσι, λέει, θα ενηµερώνουν τους Βουλευτές του Ευρωκοι-
νοβουλίου για τα προβλήµατα των εργατών των αγροτών κ.λπ.;
Σοβαρά τα λόµπι εκφράζουν το αγωνιζόµενο εργατικό, λαϊκό,
αγροτικό κίνηµα, το κίνηµα της παιδείας, της υγείας; Τα λόµπι
εκφράζουν τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και κρατών
και εντός και εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό είναι το Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Υπάρχει περίπτωση στους διαδρόµους του Ευ-
ρωκοινοβουλίου να µπουν µέσα αντιπροσωπείες απεργών
εργατών και να µπορέσουν να συναντήσουν Ευρωβουλευτές,
έστω να υποβάλουν υποµνήµατα; Για να έρθει κανένα σωµατείο,
καµµία οµοσπονδία, εξαρτάται, πρέπει να τα καλέσει µια Κοινο-
βουλευτική Οµάδα και µε εξαίρεση το ΚΚΕ όλα τα άλλα είναι για
ξενάγηση τουριστική στον χώρο του Ευρωκοινοβουλίου. Αυτή
είναι η κατάσταση. Και µάλιστα ακούµε ότι όλο αυτό το καταγ-
γέλλετε, όπως λέτε και εσείς, γιατί θολώνει, αµαυρώνει τα ευρω-
παϊκά ιδεώδη. Αυτά είναι τα ευρωπαϊκά ιδεώδη. Αυτά ακριβώς
και τίποτε άλλο.

Και µε την ευκαιρία, η Κυβέρνηση κυριολεκτικά µας έχει ζαλί-
σει -πώς να το πω, µε συγχωρείτε γι’ αυτή την έκφραση- ότι αν-
τιµετωπίζει ένα εξωγενές πρόβληµα, ένα πρόβληµα που ήρθε απ’
έξω. Δεν θα σταθώ στην πανδηµία γιατί υπάρχει ένα θέµα, κά-
ποια στιγµή θα αποκαλυφθούν πολλά, ίσως µετά από δέκα χρό-
νια για την πανδηµία, για την οποία υπήρχε πρόβλεψη από το
2014, 2015 και 2016, όχι όσον αφορά το όνοµα, COVID-19, που
έρχεται εκ των υστέρων. Δεν λέω πρόβλεψη στην Ελλάδα, αλλά
στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, στις Ηνωµένες Πολιτείες και
ενδεχοµένως και στην Κίνα.

Μιλάει, λοιπόν, η Κυβέρνηση για τις συνέπειες του πολέµου
του ρωσοουκρανικού που οδήγησε στην άνοδο της τιµής του πε-
τρελαίου, του φυσικού αερίου κ.λπ., και λέει ότι τώρα αντιµετω-
πίζουµε όλα αυτά που λέγονται, ενεργειακή φτώχεια, ενεργειακοί
κίνδυνοι κ.λπ.. Σοβαρά, εξωγενές πρόβληµα είναι; Είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο προετοιµάστηκε από τα κράτη - µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, τα κράτη - µέλη του ΝΑΤΟ, τις Ηνωµένες
Πολιτείες και τις ελληνικές κυβερνήσεις.

Όταν, παραδείγµατος χάριν, ο ΣΥΡΙΖΑ άνοιξε νέες πόρτες για
αµερικανονατοϊκές βάσεις στην Αλεξανδρούπολη, στο «Στεφα-
νοβίκειο», στην Καλαµάτα και µάλιστα µε την πρώτη συµφωνία,
την ελληνοαµερικανική που έκανε, όλες αυτές οι εγκαταστάσεις
ή οι στρατιωτικές ασκήσεις οι κοινές που γίνονταν δεν είχαν
στόχο την περικύκλωση της Ρωσίας, ναι της ιµπεριαλιστικής Ρω-
σίας, γιατί ιµπεριαλιστική είναι η Ρωσία; Και βεβαίως ήρθατε
εσείς και ανοίξατε ακόµα πιο διάπλατα τις πόρτες. Καµµία κυ-
βέρνηση δεν ξεκινάει εκ του µηδενός, αν δεν έχει προχωρήσει,
ακόµα και µε τη µορφή συνοµιλιών, από την προηγούµενη.

Τους πρώτους µήνες πραγµατικά ένα µεγάλο µέρος του λαού
έλεγε «ρωσοουκρανικός πόλεµος». Πραγµατικά µέχρι και εγώ δεν
το περίµενα. Μιλώντας µε ανθρώπους που ανήκουν στη Νέα Δη-
µοκρατία, στον ΣΥΡΙΖΑ, σε άλλα κόµµατα, όχι κατ’ ανάγκη µέλη
και φίλους του κόµµατος, διαπιστώνουµε ότι καταλαβαίνουν πάρα
πολύ καλά ότι εδώ δεν είναι ένας ρωσοουκρανικός πόλεµος, είναι
πόλεµος του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των Ηνωµένων Πο-
λιτειών κατά της Ρωσίας, κατά της Κίνας και των συµµάχων τους,
Ινδίας, Ιράν. Κάποιοι σύµµαχοι είναι ταλαντευόµενοι, όπως ταλαν-
τευόµενοι µπορεί να είναι και από την άλλη πλευρά. Είναι ένας πό-
λεµος που µπορεί να έχει γεωγραφικό χώρο, στον οποίο
διενεργείται, αλλά µόνο τοπικός δεν είναι. Άλλωστε όλες αυτές οι
στρατιωτικές δαπάνες και οι εξοπλισµοί που γίνονται, είναι εξο-
πλισµοί επιπέδου πολεµικής προετοιµασίας για κάτι πιο γενικευ-
µένο, τουλάχιστον ως προετοιµασία, δεν µπορούµε να
προβλέψουµε ακριβώς πώς θα εξελιχθούν τα πράγµατα.

Άρα, λοιπόν, και η Ελλάδα ως κράτος, ως κυβερνήσεις συνέ-
δραµε στο να ανάψει, να γίνει πιο ψηλή η φλόγα του πολέµου
που ξέσπασε στην περιοχή, ιδιαίτερα από το 2014. Όταν, παρα-
δείγµατος χάριν, τα ρωσικά στρατεύµατα έµπαιναν στο Καζακ-
στάν για να πολεµήσουν, να καταστείλουν τη λαϊκή εξέγερση,
αλλά και σε άλλες περιοχές, δεν ανοίξατε το στόµα σας να πείτε
τίποτα. Κουβέντα. Τότε ήταν καλός ο Πούτιν και η Ρωσία. Εµείς
και τότε και τώρα της καταµαρτυρούµε αυτό που πρέπει να τις

καταµαρτυρήσουµε, χωρίς όµως σε καµµία περίπτωση να αθωώ-
νουµε: Εδώ πρόκειται για µία αντιπαράθεση και από τις δύο
πλευρές ιµπεριαλιστική και δεν είναι πόλεµος µε τοπικό χαρα-
κτήρα. Άρα ας αφήσουµε ότι είναι ένα εξωτερικό φαινόµενο που
µας έπεσε στο κεφάλι τον Φλεβάρη του 2022 εκεί που δεν το πε-
ριµέναµε και ανέστειλε την ανάκαµψη. Ο ελληνικός λαός δέχεται
βέβαια τα προβλήµατα µε τη µορφή των κυρώσεων, µε το βάρος
των επιθετικών εξοπλισµών και όχι µόνο για την άµυνα της
χώρας. Το δέχεται πολύπλευρα και τα πράγµατα θα εξελιχθούν
ακόµα χειρότερα τα επόµενα χρόνια.

Εποµένως, όσο σκληρά και να παλεύετε µεταξύ σας, είναι µία
διαπάλη υπαρκτή, στην ίδια τροχιά. Εµείς κινούµαστε στην αντί-
παλη τροχιά από τη δική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Παπαρήγα.

Η κ. Όλγα Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και να
ετοιµάζεται ο κ. Πνευµατικός Σπύρος.

Ορίστε, κυρία Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διατείνεται η Κυβέρνηση ότι ο

φετινός προϋπολογισµός είναι ένας ιστορικός προϋπολογισµός.
Δεν ξέρω αν είναι ιστορικός, αλλά ξέρω ότι πολύ σύντοµα αυτός
ο προϋπολογισµός θα ανήκει στην ιστορία, όπως και η Νέα Δη-
µοκρατία. Και προφανώς είναι ευτύχηµα ότι πρόκειται για τον τε-
λευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, µιας
κυβέρνησης που αποδείχθηκε γαλαντόµα για τους παραγωγούς
ενέργειας, καταστροφική για τα νοικοκυριά, τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, την πρωτογενή παραγωγή της χώρας και τελικά και
επικίνδυνη για τη δηµοκρατία στη χώρα. Μάλιστα ζήτησε ο Πρω-
θυπουργός να παραµείνει η Νέα Δηµοκρατία οκτώ χρόνια στην
κυβέρνηση για να ολοκληρώσει το µεταρρυθµιστικό έργο και για
να ριζώσουν, όπως είπε, οι µεταρρυθµίσεις. Αλίµονο, αν δεν ρι-
ζώσουν αυτές οι µεταρρυθµίσεις θα έχουµε θέµα!

Από την επόµενη κιόλας µέρα των εκλογών του 2019 το ενιαίο
κέντρο «Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών-Μαξίµου-Predator»
άπλωσε τα δίχτυα του και έφτασε παράνοµα να παρακολουθεί
το µισό Υπουργικό Συµβούλιο και, βεβαίως, και µέχρι και τον αρ-
χηγό των Ενόπλων Δυνάµεων. Για την άλλη τετραετία τώρα δεν
ξέρω τι άλλο µένει ως υπόλειµµα παρακολουθήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µείζον ζήτηµα δηµο-
κρατίας και ασφάλειας στη χώρα, πόσο µάλλον όταν παρακο-
λουθείται ο αρχηγός των Ενόπλων Δυνάµεων από την ίδια την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Υπάρχει µείζον ζήτηµα δηµο-
κρατίας, όταν οι Υπουργοί παρακολουθούνται για να ελέγχεται
η νοµή της εξουσίας και η ροή του χρήµατος.

Τι εγκατέστησε στη χώρα ο κ. Μητσοτάκης; Την αρχή ενός αν-
δρός. Όσο για τους Υπουργούς, προφανώς ο ίδιος τους επιφυ-
λάσσει τον ρόλο των αχυρανθρώπων. Και πώς ακριβώς λέγεται
το πολίτευµα σε αυτές τις συνθήκες; Πάντως δηµοκρατία δεν λέ-
γεται.

Πρωτοσέλιδο στους «TIMES» ο κ. Μητσοτάκης για τη σήψη και
τη διαφθορά του καθεστώτος Μαξίµου και τις παράνοµες υποκλο-
πές, επίσης οι «NEW YORK TIMES» γράφουν: «Δόθηκαν άδειες
εξαγωγής στην «INTELLEXA» για το «Predator» από την ελληνική
κυβέρνηση» και πρωτοσέλιδο διεθνώς η πρωθιέρεια του αντιΣΥ-
ΡΙΖΑ µετώπου, η κ. Καϊλή, για ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, δια-
φθορά, χρηµατισµό στην καρδιά του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
Νοµίζω ότι, όντως, η χώρα εξάγει αυτή την περίοδο τουλάχιστον
ό,τι µπορεί να τη δυσφηµεί και το Κατάρ-gate συναγωνίζεται στα
διεθνή πρωτοσέλιδα µε το «Μητσοτάκης gate». Δυστυχώς επί Μη-
τσοτάκη τα αδιανόητα κατέληξαν αυτονόητα.

Στον προϋπολογισµό τώρα. Πανηγυρικά µας έλεγε η Κυβέρ-
νηση πέρυσι ότι καταθέτει τον πρώτο προϋπολογισµό µετά την
πανδηµία. Τι έκανε σε αυτόν τον προϋπολογισµό; Έκοψε 821
εκατοµµύρια από το Υπουργείο Υγείας και όχι στο τέλος, αλλά
στην κορύφωση, σας θυµίζω, της πανδηµίας.

Και βέβαια οι περσινές εξαγγελίες µπροστά στις φετινές ωχρι-
ούν, διότι ακούσαµε τον Υπουργό κ. Πλεύρη προχθές να µας λέει
για λουκέτο σε νοσοκοµεία -ξεκίνησε από την Κρήτη- διότι είναι
πολλά και µαχαίρι στη χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων. Ανα-
κοίνωσε και είπε: «Γίνονται προσπάθειες να φύγει ο κρατικός
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προϋπολογισµός και τα νοσοκοµεία να χρηµατοδοτούνται από
τα νοσήλια που καταβάλλει ο ΕΟΠΥΥ», δηλαδή να φύγει ο κρα-
τικός προϋπολογισµός τελείως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση περιγράφει την
Ελλάδα του ενεργειακού και πληθωριστικού πρωταθλητισµού ως
γη της οικονοµικής επαγγελίας. Και αφού είµαστε στη γη της οι-
κονοµικής επαγγελίας, η Κυβέρνηση προαλείφεται και αυξηµένα
φορολογικά έσοδα, γιατί θα µειώνονταν οι φόροι, και βεβαίως,
άλλα ανάλογα και αντίστοιχα θαύµατα.

Σε ακραίες συνθήκες ενεργειακής κρίσης, πληθωρισµού, η αύ-
ξηση των εσόδων από τον ΦΠΑ είναι 4 δισεκατοµµύρια. Για το
2023 η Κυβέρνηση θέλει και άλλη αύξηση. Και τι λέει; Άλλα 600
εκατοµµύρια περίπου αύξηση. Τώρα το πώς θα πληρώσουν οι
πολίτες αυτή είναι µια άλλη συζήτηση, η οποία δεν την αφορά
βεβαίως.

Και θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη γενιά των 700
ευρώ; Τι λέγαµε γι’ αυτή τη γενιά στην αρχή των µνηµονίων το
2011; Σήµερα αυτός ο µισθός των 700 ευρώ φαντάζει ρετιρέ.
Ένας στους τρεις Έλληνες έχει µισθό 330 ευρώ τοn µήνα.

Και βεβαίως, στην Ελλάδα δεν έχει απλά αυξηθεί ο πληθωρι-
σµός του µέσου όρου, έχει εκτιναχθεί ο λεγόµενος, όπως ορίζε-
ται, πληθωρισµός των φτωχών. Και ας µη µας µπερδεύουν οι
όροι. Μιλάµε για µαζική φτωχοποίηση των νοικοκυριών, τα οποία
δεν µπορούν να βγάλουν τον µήνα.

Ήδη εξακόσιες χιλιάδες άνθρωποι καταγράφονται στα όρια
της φτώχειας και όταν τα νοικοκυριά µειώνουν την κατανάλωση
βασικών αγαθών, τότε βεβαίως µιλάµε για µια νέα ανθρωπιστική
κρίση. Και αυτό σε συνδυασµό µε την απορρύθµιση στην υγεία
και την παιδεία, προφανώς οι όροι διαβίωσης δυσκολεύουν.

Και ξέρετε, σκεφτόµουν ότι δεν µεγαλώνουν και διευρύνονται
απλά οι ανισότητες, αλλά έχουµε αλλάξει κατηγορία. Καταστρέ-
φεται ο κοινωνικός ιστός της χώρας.

Η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ και δήθεν η κατάργηση της ρήτρας
αναπροσαρµογής τελικά αύξησε το κόστος του ρεύµατος, µε
προκλητική επιδότηση της αισχροκέρδειας των παραγωγών
ενέργειας από τους φόρους όµως των πολιτών.

Η Κυβέρνηση δεν περιορίζει ούτε φορολογεί τα υπερκέρδη. Τι
κάνει; Τα νοµιµοποιεί. Βρίσκει µεθόδους. Και βεβαίως το κόστος
αυτό περνά στην παραγωγική αλυσίδα, στον πρωτογενή τοµέα,
την αγροτική-κτηνοτροφική παραγωγή και στη βιοµηχανία. Ο κύ-
κλος της οικονοµίας προφανώς δυναµιτίζεται και σε µερικές πε-
ριπτώσεις η διαφορά από το χωράφι στο ράφι φτάνει στο 700%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζονται άµεσα ουσιαστικά
µέτρα. Χρειάζεται η µείωση των έµµεσων φόρων στα τρόφιµα και
καύσιµα, η ρύθµιση της αγοράς ενέργειας µε ρεαλιστικό πλαφόν
στη χονδρική και λιανική τιµή στο ρεύµα, η φορολόγηση της αι-
σχροκέρδειας των παραγωγών ενέργειας. Το µάρµαρο θα είναι
9,5 δις ευρώ µόνο για το 2022 ή µάλλον ήταν.

Σας θυµίζω -γιατί εδώ τώρα έχουµε κι άλλο µεγάλο θέµα µέσα
στη διάλυση του κοινωνικού ιστού της χώρας, δηλαδή τα σπίτια,
την πρώτη κατοικία των ανθρώπων- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προστάτευσε
την πρώτη κατοικία. Παρατείναµε τον νόµο Κατσέλη, ψηφίσαµε
νόµο Σταθάκη και Φλαµπουράρη. Και ρωτώ ευθέως: Σας αφορά,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο κόσµος που χάνει τα σπίτια του;
Και εννοώ την πρώτη κατοικία. Προφανώς όχι, γιατί αλλιώς δεν
θα ψηφιζόταν αυτός ο πτωχευτικός νόµος, που βγάζει στο σφυρί
όλα τα σπίτια. Σας θυµίζω επίσης ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ρύθµισε το χρέος,
άφησε καθαρό διάδροµο για την ανάπτυξη της χώρας και τη στή-
ριξη των πολιτών.

Η Κυβέρνηση αδειάζει τα ταµεία µε απευθείας αναθέσεις
κ.λπ., και στα νοικοκυριά σερβίρει αέρα. Τα επικοινωνιακά κόλπα
της Κυβέρνησης δεν τρώγονται. Τα νοικοκυριά δεν κρατούν καν
καλάθι, και όµως η Κυβέρνηση τι µας είπε κυνικά; «Όποιος δεν
προσαρµόζεται πεθαίνει.»

Αυτό όµως δεν φοβίζει την κοινωνία. Διότι, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, οι κοινωνίες δεν πεθαίνουν. Οι κοινωνίες
εξελίσσονται και µάλιστα προοδευτικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Γεροβασίλη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδωνας Πνευµατικός από τη Νέα
Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ο σηµερι-
νός προϋπολογισµός του 2023 είναι ο πρώτος προϋπολογισµός
τα τελευταία δώδεκα χρόνια που συζητείται εκτός µνηµονιακού
προγράµµατος αλλά και πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. Είναι
ο προϋπολογισµός επιστροφής της χώρας στη δηµοσιονοµική
ευστάθεια. Είναι ο προϋπολογισµός που επιβεβαιώνει τη συνέ-
πεια µε την οποία κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία.

Είναι ο τέταρτος που καταθέτει η Κυβέρνηση και ο τρίτος που
συντάσσεται σε συνθήκες διεθνών κρίσεων, σφραγίζοντας µια
πυκνή σε εξελίξεις και επιτεύγµατα τετραετία, τέσσερα χρόνια
δύσκολα για τη διεθνή οικονοµική ιστορία τουλάχιστον των τε-
λευταίων δεκαετιών, µε δύο τεράστιες οικονοµικές κρίσεις, που
διαδέχθηκαν η µια την άλλη, κυριολεκτικά χωρίς καµµία ανάσα,
η κρίση της πανδηµίας και η κρίση, συνδυαστική, ενεργειακή,
πληθωριστική και κρίση του µεγαλύτερου πολέµου µετά τον Β’
Παγκόσµιο Πόλεµο στην Ευρώπη.

Παρ’ όλα αυτά η ελληνική οικονοµία αναπτύσσεται ισχυρά και
σταθερά. Σύµφωνα µε τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής προβλέπεται ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης για τη χώρα
µας 5,6% για το 2022 και 1,8% για το 2023.

Το γεγονός αυτό οφείλεται στο ότι είχαµε µια πάρα πολύ επι-
τυχηµένη πολιτική αντιµετώπιση της κρίσης, κι αυτό προκύπτει
όχι από αυτά που λέµε εµείς, αλλά από αυτά που λένε οι άλλοι,
όπως κυρίως η Κοµισιόν και ο ΟΟΣΑ. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 2023 έχει ως βασικές προτε-
ραιότητες τη συνέχιση των µέτρων στήριξης της κοινωνίας, ει-
δικά αυτών που έχουν περισσότερη ανάγκη την επίτευξη της
δηµοσιονοµικής ισορροπίας, τη διατήρηση της αναπτυξιακής πο-
ρείας της χώρας µας και την ολόπλευρη ενίσχυση της πατρίδας
µας και των Ενόπλων Δυνάµεών µας.

Συγκεκριµένα, η πρώτη προτεραιότητα είναι η υλοποίηση πα-
ρεµβάσεων για την αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων
των πολυεπίπεδων κρίσεων, όπως οι επιδοτήσεις στην κατανά-
λωση ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου, η αύξηση του
επιδόµατος θέρµανσης και η επιδότηση του πετρελαίου θέρµαν-
σης και κίνησης, η οικονοµική ενίσχυση των πολιτών µε κοινωνικά
κριτήρια για την αντιµετώπιση της επιβάρυνσης στα καύσιµα, η
στήριξη γεωργών και κτηνοτρόφων, η εφάπαξ οικονοµική ενί-
σχυση ευάλωτων συµπατριωτών µας.

Η δεύτερη προτεραιότητα είναι η συνέχιση και ενίσχυση των
φοροελαφρύνσεων για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Έτσι κοντά
στις περισσότερες από πενήντα µειώσεις φόρων και ασφαλιστι-
κών εισφορών τις τελευταίες τριετίες έρχονται ακόµα να προ-
στεθούν η κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για
όλους τους πολίτες, η µονιµοποίηση της µείωσης ασφαλιστικών
εισφορών, η κατάργηση της ειδικής εισφοράς 1% υπέρ Ταµείου
Προνοίας Δηµοσίων Υπαλλήλων η κατάργηση υπό προϋποθέσεις
του τέλους επιτηδεύµατος, η επέκταση των µεµονωµένων συν-
τελεστών ΦΠΑ σε υπηρεσίες µεταφοράς προσώπων, σε υπηρε-
σίες διάθεσης µη αλκοολούχων ποτών και ροφηµάτων, στα
εισιτήρια κινηµατογράφων, στα γυµναστήρια κ.λπ., η επέκταση
αναστολής του ΦΠΑ σε νέες οικοδοµές.

Τρίτη προτεραιότητα είναι η στήριξη και η ενίσχυση του δια-
θέσιµου εισοδήµατος των πολιτών. Πέραν της κατάργησης της
εισφοράς αλληλεγγύης και της µείωσης των ασφαλιστικών ει-
σφορών, η Κυβέρνηση προχωρά, µεταξύ άλλων, σε νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού. Να πω εδώ ότι η ανεργία έχει υποχωρή-
σει περισσότερο από πέντε ποσοστιαίες µονάδες σε µηνιαία
βάση σε σχέση µε το 2019, προσεγγίζοντας πλέον σε ετήσια
βάση το επίπεδο του 2010.

Αυτή η υποχώρηση είναι ιδιαίτερα εµφανής στις γυναίκες και
στους νέους ανθρώπους, σε σηµαντική και µόνιµη αύξηση κατά
7,75% των κύριων συντάξεων το 2023, η πρώτη ύστερα από δώ-
δεκα χρόνια, στην αναµόρφωση ειδικού µισθολογίου του ΕΣΥ,
στην άµεση διευθέτηση πάγιων µισθολογικών αιτηµάτων των
Ενόπλων Δυνάµεων.

4868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέταρτη προτεραιότητα είναι η άσκηση κοινωνικής πολιτικής
µε τη στήριξη των πιο ευάλωτων συµπατριωτών µας. Προχωρά
έτσι λοιπόν η πρόσθετη οικονοµική ενίσχυση δύο εκατοµµυρίων
τριακοσίων χιλιάδων συµπατριωτών µας, όπως χαµηλοσυνταξι-
ούχων, µακροχρόνια ανέργων. Παράλληλα η Κυβέρνηση προ-
χωρά στην επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό
τοµέα από τους έξι στους εννέα µήνες, στην υλοποίηση πλέγµα-
τος παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση του σηµαντικού προβλή-
µατος της κοινωνικής στέγης και της κατοικίας, ιδιαίτερα για
τους νέους και τα νέα ζευγάρια, µε µέτρα, όπως είναι η χορή-
γηση άτοκων ή χαµηλότοκων στεγαστικών δανείων σε νέους και
νέα ζευγάρια, η κοινωνική αντιπαροχή και άλλα.

Πέµπτη προτεραιότητα είναι η βέλτιστη εκτέλεση του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Οι δαπάνες του προγράµµα-
τος θα ανέλθουν σε επίπεδα ρεκόρ το 2023 και συγκεκριµένα
στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 3,6 δισεκατοµ-
µύρια είναι από το σκέλος των επιχορηγήσεων του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας. Εάν κανείς προσθέσει και τα δάνεια
του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας προβλέπονται συ-
νολικές εκροές προς την πραγµατική οικονοµία ύψους 15,4 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ εντός του 2023.

Στις επενδύσεις αυτές καθοριστικό ρόλο θα διαδραµατίσει για
τα επόµενα χρόνια το σχέδιο «Ελλάδα 2.0», στο πλαίσιο του Εθνι-
κού Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Το σχέδιο αυτό βρί-
σκεται ήδη σε πλήρη εξέλιξη το 2022 µε την ένταξη τετρακοσίων
σαράντα έργων προϋπολογισµού 13,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
το οποίο συνεχίζεται για το 2023 µε επιπλέον 333 εκατοµµύρια
ευρώ.

Τέλος, έκτη προτεραιότητα είναι η ενίσχυση εθνικής άµυνας
µε αυξηµένες δαπάνες για παραλαβές οπλικών συστηµάτων. Η
χώρα θωρακίζεται και ισχυροποιείται απέναντι σε οποιαδήποτε
εξωτερική απειλή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η ώρα απολογισµού και σύγκλι-
σης. Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε προεκλογικά ένα έντιµο, ρεα-
λιστικό, σοβαρό πρόγραµµα. Παρά τις τεράστιες κρίσεις, κατά
βάση το εφάρµοσε µέχρι κεραίας. Η συνέπεια, η συνέχεια και η
σταθερότητα είναι οι αρχές µε τις οποίες έχουµε πορευθεί και
θα συνεχίσουµε.

Η Ελλάδα και οι Έλληνες µε τις µεταρρυθµίσεις και τις επεν-
δύσεις θα µπορέσουν να δουν αληθινή βελτίωση στη ζωή τους
που θα είναι σταθερή και συνεχής. Η Νέα Δηµοκρατία θα διεκδι-
κήσει την ψήφο του ελληνικού λαού µε πραγµατικά και µετρή-
σιµα αποτελέσµατα. Είναι η Κυβέρνηση που µπορεί να
δεσµεύεται και να πραγµατοποιεί αυτά που πραγµατικά υπόσχε-
ται.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πνευµατικέ.

Ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο. Αµέσως µετά, τον λόγο
θα πάρει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ. Γιώργος
Καραγιάννης και στη συνέχεια η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν λίγους µήνες σε ένα άρθρο µου σε εφηµερίδα κατέ-

γραφα τους τρεις βασικούς δείκτες που πρέπει ένας σοβαρός
άνθρωπος ή αυτός που το παλεύει να γίνει σοβαρός, να κοιτάει
για να καταλάβει πού πηγαίνει η οικονοµία.

Δεν προσέφερα κάτι στον δηµόσιο διάλογο, γιατί αυτά είναι
γνωστά. Οι δείκτες είναι το χρέος, το δηµόσιο χρέος, το ισοζύγιο,
το εµπορικό ισοζύγιο και τα ελλείµµατα.

Όταν έχεις ζήσει τι σηµαίνει αυτά τα τρία να µην πηγαίνουν
καλά, πρέπει να προσέχεις. Πού βρισκόµαστε σήµερα; Η κατά-
σταση βελτιώνεται ή επιδεινώνεται;

Κλείνουµε µια χρονιά µε πρωτογενές έλλειµµα, µικρότερο από
το περσινό αλλά µε πρωτογενές έλλειµµα στο 1,6%.

Κλείνουµε µια χρονιά, σε ό,τι αφορά το γενικό χρέος της Κυ-
βέρνησης, να είναι και αυτό αυξηµένο στα 355 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δύο τα κρατούµενα.

Και το εµπορικό ισοζύγιο, ο καθρέφτης, η φωτογραφία, είναι
τροµακτικά ανησυχητικό. Πολλές φορές ο αρµόδιος Υπουργός

επαίρεται για τις αυξηµένες εξαγωγές. Σωστό, αλλά αναφέρει το
µισό σκέλος του ισοζυγίου. Γιατί το άλλο µισό είναι οι εισαγωγές,
οι οποίες καλπάζουν αλµατωδώς. Μέχρι τώρα είναι 77 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Άρα τρία στα τρία. Τρεις δείκτες προβληµατικοί και στα τρία
επίπεδα. Να είσαι χαρούµενος, δεν γίνεται. Πρέπει να είσαι ανή-
συχος, όταν κυβερνάς τον τόπο.

Συνεπώς έχουµε τρεις δείκτες, οι οποίοι µας δείχνουν ότι θα
πρέπει οι πολιτικές µας, όλων των κοµµάτων οι πολιτικές… Γιατί
τον καιρό των µνηµονίων θυµάµαι ποιοι πολιτικοί και ποιες πολι-
τικές δυνάµεις εδώ ψήφιζαν ό,τι το πιο δηµαγωγικό και πελατει-
ακό υπήρχε ως τροπολογίες. Άρα, λοιπόν, όταν τα έχεις περάσει
όλα αυτά και η Βουλή αυτή, η Αίθουσα αυτή τα ξέρει αυτά τα θέ-
µατα, ανήκουν στη µνήµη της, πρέπει όταν πορεύεσαι και βλέ-
πεις τις δυσκολίες να προκύπτουν, να ξέρεις ότι δεν είναι καλό
για τον τόπο και για τους πολίτες να τους κολακεύεις για τη
στιγµή. Ούτε σώζει ότι και οι άλλοι στην Ευρώπη δυσκολεύον-
ται.

Γιατί, όταν οι δυσκολίες πάνε λίγο στην άκρη -και θα πάνε, αρ-
γούν ίσως, αλλά θα πάνε-, ο καθένας θα αντιµετωπίσει την πραγ-
µατικότητα µε τα δικά του όπλα για το τι µπορεί και τι δεν µπορεί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα κάνω περιορισµένες αναφο-
ρές σε ένα Υπουργείο για το οποίο στο κόµµα µου είµαι αρµό-
διος, στο Υπουργείο Εξωτερικών και στη συνέχεια θα κάνω µια,
δυο αναφορές για θέµατα που αφορούν στην κοινωνική ασφά-
λιση και την υγεία, σε σχέση πάντα µε τον προϋπολογισµό.

Πριν από λίγες εβδοµάδες είχαµε µια πολύ εποικοδοµητική συ-
ζήτηση µε τον κ. Δένδια στην Αίθουσα αυτή. Του έλεγα ότι από
τις συναντήσεις που έχω, όταν περιοδεύω µε τη Βουλή µας σε
διάφορες χώρες, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής συνέλευσης
του ΝΑΤΟ, οι πρέσβεις µού λένε ότι είναι αδύνατον να κάνουν
πολιτική. Είναι αδύνατον να προωθήσουν τα συµφέροντα της
χώρας σε ό,τι αφορά την επαφή τους µε τρίτους, διότι έχουν για
όλο το έτος, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, 2.000 µε 2.500
ευρώ. Για όλο το έτος! Ούτε εθνική γιορτή δεν µπορούν να ορ-
γανώσουν µε αυτή την πάρα πολύ περιορισµένη οικονοµική συ-
νεισφορά του κεντρικού κράτους.

Ο Υπουργός εδώ µού είπε ότι αυτό θα αυξηθεί. Μου περιέ-
γραψε έναν αριθµό. Τον αµφισβητώ, κοιτώντας τον προϋπολογι-
σµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να έχετε µια εικόνα, δεν λέω
ούτε υπερβολές ούτε πράγµατα που µε βοηθούν για δύο, τρία
λεπτά, αλλά τίποτα δεν προσφέρουν και σε κανέναν. Λέω αυτά
τα οποία προκύπτουν από όσα γνωρίζω και από όσα αποτυπώ-
νονται στον προϋπολογισµό.

Το έτος 2019 -ΣΥΡΙΖΑ- ο προϋπολογισµός του Υπουργείου
Εσωτερικών ήταν στα 259 εκατοµµύρια ευρώ. Λίγος, αλλά η κα-
τάσταση της χώρας τραγική. Το 2020 ο προϋπολογισµός ανέ-
βηκε στα 267 εκατοµµύρια ευρώ. Ήταν µια βελτίωση. Το 2021
πήγε στα 274 εκατοµµύρια ευρώ, επίσης µια βελτίωση. Το 2022,
τώρα τη χρονιά που τρέχει, πήγε πίσω στα 254 εκατοµµύρια
ευρώ. Πήγε πίσω και από το 2019, όταν η χώρα αντιµετωπίζει τε-
ράστια προβλήµατα µε την Τουρκία! Δεν έχω χρόνο να επε-
κταθώ. Όλοι το ξέρουµε. Πήγε πίσω από το 2019. Μου λέει «θα
βελτιωθούν οι αριθµοί για το 2023» εδώ, πριν από λίγες εβδοµά-
δες. Βλέπω ότι για το 2023 προβλέπετε 266 εκατοµµύρια ευρώ.
Είναι µια βελτίωση. Είχε πει 290 εκατοµµύρια ευρώ, όµως εδώ,
που τα 290 εκατοµµύρια θα ήταν βελτίωση. Μικρή, αλλά θα ήταν.

Αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό ότι αυτό που ανακοίνωσε
απαντώντας σε εµένα σε επίκαιρη ερώτηση σε αυτή την Αίθουσα,
δεν αληθεύει, δεν είναι σωστό. Και το υπογραµµίζω, επαναλαµ-
βάνοντας ότι είναι µία πολύ δύσκολη χρονιά και το 2023 για την
εξωτερική µας πολιτική. Η διπλωµατία δεν ενισχύεται µε τον
τρόπο που θα έπρεπε να ενισχυθεί.

Δύο παρατηρήσεις θέλω να κάνω για θέµατα Υπουργείων µε
κοινωνικό περιεχόµενο. Από το Υπουργείο Εργασίας πολλές
φορές ακούµε ότι οι εκκρεµείς συντάξεις µειώνονται κατά πολύ.
Δεν είναι αληθές. Τολµώ να πω και µια λέξη που συχνά απο-
φεύγω, είναι ψεύδος αυτό το οποίο εκφράζεται από την Κυβέρ-
νηση. Είναι ψέµα, να το πω αλλιώς.

Έχουµε για τις κύριες συντάξεις µία εκκρεµότητα που αφορά
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εκατόν σαράντα χιλιάδες περιπτώσεις. Για τις δε επικουρικές
εκατόν είκοσι έξι χιλιάδες περιπτώσεις. Δεν είναι σωστό να αλ-
λάζεις τους αριθµούς κάνοντας αλχηµείες αφαιρώντας είκοσι
επτά χιλιάδες περιπτώσεις -και µιλάω για τις κύριες- που έχουν
να κάνουν µε ασφαλισµένους που έχουν ασφαλιστεί και σε άλλη
χώρα και από αυτές τις είκοσι επτά χιλιάδες να αφαιρείς περίπου
δώδεκα χιλιάδες –άνθρωποι που έχουν ανάγκη, επίδοµα συµπα-
ράστασης ως παραπληγικά άτοµα, ως, ως… 

Όταν διαγράφεις τέτοιες περιπτώσεις, διαγράφεις αυτούς που
έχουν εκκρεµότητες µε τις ασφαλιστικές τους εισφορές, άλλες
δέκα χιλιάδες. Έτσι το ξέρω και εγώ. Και έχεις διακόσιες χιλιάδες
συντάξεις που έχουν εκδοθεί για να καλύψουν προσωρινά τις
ανάγκες των συνταξιούχων, δεν έχουν εκδοθεί οι κανονικές τους
συντάξεις και τα λάθη -βγάζεις γρήγορα, προσωρινά, µέχρι να
επαληθεύσουν τους αριθµούς- αφορούν διακόσιες χιλιάδες πε-
ριπτώσεις. Γιατί αυτό συνιστά βελτίωση του ρυθµού έκδοσης των
συντάξεων; Είναι ψευδή τα επιχειρήµατα που αρθρώνει το
Υπουργείο αυτό.

Επίσης, σε συνδυασµό µε τα θέµατα του Υπουργείου Εργα-
σίας, να αναφέρω ένα θέµα –και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- που αφορά τον ΕΟΠΥΥ. Θυµάµαι πάρα πολύ καλά τι
γινόταν όταν η κυβέρνηση Παπανδρέου, µε εµένα Υπουργό
Υγείας, έκανε τον ΕΟΠΥΥ. Δεν θα τα ξεχάσω ποτέ, γιατί επί ένα
µήνα δεν είχα πού να πάω, δεν είχα γραφείο να καθίσω. Οι συ-
νεργάτες µου στο γραφείο εδέχοντο προπηλακισµούς όχι φρα-
στικούς, ξύλο! Ξύλο, µέσα στα γραφεία µας για τον ΕΟΠΥΥ.
Μόλις η κυβέρνηση άλλαξε όλα έγιναν καλά µε τον ΕΟΠΥΥ. Μια
χαρά ήταν, αλλά εάν ήταν άλλα κόµµατα στην κυβέρνηση, θα τον
έκαναν καλύτερα. Τους είδα όλους να έχουν την εποπτεία του
ΕΟΠΥΥ. 

Όµως, κυρίες και κύριοι, υπήρχε µια εισφορά του ασφαλισµέ-
νου 4% από εµάς. Την πήγαν 6%. Τη µετέφεραν και στις επικου-
ρικές. Και όταν έρχεσαι ύστερα στον προϋπολογισµό του 2023
να δεις τι δίνει από τον κρατικό προϋπολογισµό το κράτος ενί-
σχυση για τον ΕΟΠΥΥ, βλέπεις ότι αντί για 1,35 δισεκατοµµύρια
ευρώ του δίνει 501. Γιατί; Γιατί ξεκουράζεται από την αύξηση της
εισφοράς. Γιατί να είναι σωστή η αύξηση της εισφοράς όταν δεν
ανταποκρίνεσαι στις επιταγές του νόµου για την κρατική χρηµα-
τοδότηση; Έτσι εντάξει, έτσι µπορεί να ξεγελάς, έτσι µπορεί να
παρουσιάζεις αριθµούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Λοβέρδο…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι µπορεί να παρουσιάζεις ένα πρόσωπο µεταρρυθµιστή και

διαχειριστή καλού της οικονοµικής πραγµατικότητας, αλλά οι
αριθµοί σου αφ’ ενός είναι ψευδείς και αφ’ ετέρου µειώνεις τις
δυνατότητες και τις υποχρεώσεις του κοινωνικού κράτους. Δεν
νοµίζω ότι τιµούν κανέναν αυτού του είδους οι πολιτικές και αριθ-
µητικές αλχηµείες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Πριν πάρει τον λόγο ο κ. Καραγιάννης, ζήτησε τον λόγο ο
Υπουργός Οικονοµικών για τρία λεπτά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο αγαπητός συνάδελφος κ. Λοβέρδος, µε τον οποίο πάντα

έχουµε έναν ειλικρινή διάλογο, έθεσε στην αρχή δύο θέµατα ανη-
συχίας και δυνητικών δυσκολιών στο µέλλον, αναφερόµενος σε
βασικά µακροοικονοµικά µεγέθη τα οποία πράγµατι παρακολου-
θεί.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αν υπήρχαν αυτές οι ανησυχίες,
σήµερα µε κάποιον τρόπο θα είχαν εκδηλωθεί από οίκους αξιο-
λόγησης, από επενδυτές, από θεσµούς, από συµµάχους και πρω-
τίστως από τις αγορές. Γιατί όταν υπήρχαν αυτές οι ανησυχίες
είδαµε πού πήγαν οι αγορές. Η χώρα βγήκε εκτός αγορών. Σή-
µερα, δεν είναι.

Όµως, σήµερα έχουµε κάτι διαφορετικό από το παρελθόν,
κύριε Λοβέρδο. Σήµερα έχουµε εξωγενείς κρίσεις. Τι είχαµε στο

παρελθόν; Είχαµε εξωγενή κρίση, οµοίως, χρηµατοπιστωτική,
που µεταφράστηκε σε ενδογενή κρίση. Τότε, συνεπώς, η Ελλάδα
ήταν η εξαίρεση. Σήµερα στο ευρωπαϊκό περιβάλλον κινούµαστε
καλύτερα από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο.

Εξηγούµαι στα µεγέθη που είπατε. Ανάπτυξη: διπλάσιο αριθµό
εφέτος από τον µέσο ευρωπαϊκό, τριπλάσιο αριθµό του χρόνου.
Χρέος: 50 ποσοστιαίες µονάδες µείωση στο χρέος ως προς το
ΑΕΠ –κυρίως λόγω της ανάπτυξης και όχι του πληθωρισµού κατά
την τελευταία τριετία- και µάλιστα είχαµε τη µεγαλύτερη µείωση
χρέους ως προς το ΑΕΠ µεταξύ όλων των ευρωπαϊκών χωρών.

Τι άλλο είπατε: Ελλείµµατα. Επιβεβαιώνω ότι φέτος εκτιµούµε
ότι θα έχουµε πρωτογενές έλλειµµα, αλλά τη µεγαλύτερη δηµο-
σιονοµική βελτίωση µεταξύ όλων των χωρών της Ευρώπης.

Συνεπώς θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι όταν θα εξέλθουµε
όλη η Ευρώπη από αυτή την κρίση, η Ελλάδα θα είναι σε πολύ
καλύτερη θέση από πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες, γιατί
έχουµε δηµιουργήσει τα υποστυλώµατα, τις υποδοµές για κάτι
τέτοιο. Κοινωνία και πολιτεία µαζί. Νοικοκυριά, επιχειρήσεις και
Κυβέρνηση.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν στοιχεία ανησυχίας. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι το χρέος είναι βιώσιµο, µειώνεται, αλλά παρα-
µένει υψηλό. Το αναφέρατε. Βγήκαµε από την ενισχυµένη επο-
πτεία, αλλά δεν έχουµε επενδυτική βαθµίδα. Βελτιώνουµε τα
χαρτοφυλάκια των τραπεζών, αλλά το ιδιωτικό χρέος παραµένει
ένα µεγάλο πρόβληµα για την κοινωνία. Ο πληθωρισµός µειώνε-
ται. Είµαστε από τις χώρες που έχουν το χαµηλότερο ποσοστό
πληθωρισµού στην Ευρώπη τον Νοέµβριο, αλλά είναι επίµονος
και υψηλός και η νοµισµατική πολιτική γίνεται όλο και πιο συ-
σταλτική.

Επιβεβαιώνω, συνεπώς, ότι αυτά είναι στοιχεία τα οποία θα
πρέπει να παρακολουθούµε όλοι µας, µε ιδιαίτερη σύνεση και
σωφροσύνη για το µέλλον. Όσο όµως ακολουθούµε αυτή τη συ-
νετή δηµοσιονοµική πολιτική και υλοποιούµε διαρθρωτικές αλ-
λαγές, όλο και θα πηγαίνουµε καλύτερα από την Ευρώπη και όλο
θα περιορίζονται οι πιθανές ανησυχίες που εκφράσατε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο Υφυπουργός κ. Γιώργος Καραγιάννης, όπως προανήγγειλα,

έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού αποτελεί διαχρονικά -θα έλεγα- µια
ευκαιρία αποτίµησης των αποτελεσµάτων και των προοπτικών
του κυβερνητικού έργου, αλλά και των πιθανών εναλλακτικών
προτάσεων και πολιτικών, κάτι που φέτος είναι ακόµη πιο επί-
καιρο λόγω της συµπλήρωσης τρεισήµισι χρόνων από την ανά-
ληψη της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Πλέον, έχουµε όλα τα δεδοµένα για να συγκρίνουµε τις κυβερ-
νητικές επιδόσεις αυτής της τετραετίας, σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη και να δούµε αν τηρήθηκαν οι προεκλογικές µας
υποσχέσεις, να διαπιστώσουµε αν ανταποκριθήκαµε µε επάρκεια
στην υγειονοµική, οικονοµική και ενεργειακή κρίση.

Η σύγκριση µε τα πεπραγµένα της προηγούµενης κυβέρνησης
-νοµίζω ότι όλοι πρέπει να το αναγνωρίσουν- έχει ένα ξεκάθαρο
θετικό πρόσηµο για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα µου επιτρέψετε να σας αναφέρω ένα στοιχείο µόνο, που
αφορά τον δικό µας τοµέα, των υποδοµών. Την περίοδο 2015 -
2019 είχαν δροµολογηθεί έργα ύψους κάτι λιγότερο από 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Στη δική µας περίοδο, αυτά τα τριάµισι χρό-
νια, έχουν δηµοπρατηθεί 10 δισεκατοµµύρια έργα και έχουµε
συµβασιοποιήσει έως σήµερα κάτι λιγότερο από 5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Πάµε τώρα να δούµε το βαθµό συνέπειας σε σχέση µε τις προ-
εκλογικές µας υποσχέσεις. Το 2019, πέρα από την οριστικοποί-
ηση της εξόδου της χώρας από τα µνηµόνια, ένας από τους
στόχους που είχαν τεθεί ήταν η αναβάθµιση των υποδοµών. Γιατί
οι σύγχρονες υποδοµές έχουν άµεση σχέση µε την ανάπτυξη, µε
τη βελτίωση της καθηµερινότητας, µε τη δηµιουργία νέων εργα-
σίας, µε την προστασία του περιβάλλοντος, µε την προσέλκυση
νέων επενδύσεων και µε τη διεθνή εικόνα της χώρας µας.
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Από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε στο Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών µε τον Υπουργό Κώστα Καραµανλή, υιοθε-
τήσαµε µια διαφορετική προσέγγιση σε όλα τα επίπεδα.

Πρώτον, διασαφηνίσαµε ότι τα έργα υποδοµών αφορούν όχι
τις επόµενες εκλογές, αλλά τις επόµενες γενιές και ότι αρκετά
από αυτά, µε βάση τις αντικειµενικές συνθήκες, µπορούν να ξε-
κινήσουν από µια κυβέρνηση και να ολοκληρωθούν από µια επό-
µενη.

Δεύτερον, επισηµάναµε σε όλους τους εκπροσώπους του κλά-
δου ότι το συµφέρον από την προώθηση των έργων είναι κοινό,
άρα κοινός και ο στόχος της επιτάχυνσης των έργων υπό καθε-
στώς απόλυτης διαφάνειας.

Τρίτον, κατανοήσαµε πλήρως ότι µε βάση διαχρονικές παθο-
γένειες και καθυστερήσεις η αναβάθµιση των υποδοµών αποτε-
λεί µια µοναδική ευκαιρία για τη δηµιουργία µιας νέας σχέσης
εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτείας και πολιτών. Και γι’ αυτό επιλέ-
ξαµε να γυρίσουµε την πλάτη και στις παθογένειες και στις ιδε-
οληψίες του παρελθόντος και να κοιτάξουµε µόνο µπροστά, να
µας ενδιαφέρει µόνο το ορατό και µετρήσιµο αποτέλεσµα.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό σχεδιάσαµε ένα ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα που ήταν απόλυτα συµβατό µε τις ανάγκες σε εθνικό, πε-
ριφερειακό και τοπικό επίπεδο. Θέσαµε ως απόλυτη
προτεραιότητα την απεµπλοκή έργων που είχαν κολλήσει είτε σε
δικαστικές διαµάχες είτε αντιµετώπιζαν αδειοδοτικά ή γραφει-
οκρατικά προβλήµατα. Αξιοποιήσαµε όλα τα διαθέσιµα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία. Ειδικά µε την επιλογή των συµπράξεων δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα θελήσαµε αφ’ ενός να αποκτήσουµε ένα επι-
πλέον χρηµατοδοτικό εργαλείο και αφ’ ετέρου να στείλουµε ένα
µήνυµα αλλαγής της στρατηγικής για την υλοποίηση νέων µεγά-
λων έργων υποδοµής. Με αυτόν τον τρόπο µοχλεύουµε περισσό-
τερα ιδιωτικά κεφάλαια, αποκτούµε εξειδικευµένη τεχνογνωσία,
διασφαλίζουµε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα που ήταν ζητούµενο για
χρόνια, τη συντήρηση των έργων για τα επόµενα είκοσι έως
τριάντα χρόνια. Έτσι επιταχύνουµε τους χρόνους ολοκλήρωσης
της διαγωνιστικής διαδικασίας και της υλοποίησης των έργων. Με
αυτόν τον τρόπο έχουµε δροµολογήσει ήδη πέντε µεγάλα οδικά
έργα, πέντε έργα ύδρευσης, άρδευσης και αντιπληµµυρικής θω-
ράκισης, οκτώ κτιριακά, καθώς και δύο έργα λειτουργίας.

Επίσης, ενσωµατώσαµε την αξιοποίηση επιτυχηµένων διεθνών
πρακτικών και εκσυγχρονίσαµε το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο στον
τοµέα των υποδοµών. Συγκεκριµένα προχωρήσαµε στην αναθε-
ώρηση του θεσµικού πλαισίου για τις δηµόσιες συµβάσεις όπου
καθιερώσαµε εκεί και τη δυνατότητα της ιδιωτικής επίβλεψης
στα δηµόσια έργα. Αλλάξαµε πρώτα απ’ όλα οι ίδιοι. Έχουµε ξε-
κινήσει µια µεγάλη συµφωνία πλαίσιο για παροχή στήριξης από
εξειδικευµένους συµβούλους στις υπηρεσίες του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών. Νοµοθετήσαµε τη διαδικασία υπο-
βολής προτύπων προτάσεων από τον ιδιωτικό τοµέα και συστή-
σαµε κάτι που για χρόνια η αγορά το ζητούσε, το παρατηρητήριο
τιµών και προδιαγραφών µε έντονη, µε πολύ ουσιαστική συµµε-
τοχή του ιδιωτικού τοµέα που πλέον θα είναι σηµείο αναφοράς
για τα επόµενα έργα.

Το αποτέλεσµα ήταν να ξεκολλήσουν έργα που είχαν βαλτώσει
για πολλά πολλά χρόνια, να γίνουν µελέτες, να προχωρήσουν
διαγωνισµοί, να βγουν ανάδοχοι, να ξεκινήσουν ή ακόµη και να
ολοκληρωθούν µεγάλα έργα. Η µεγαλύτερη, όµως, απόδειξη της
ύπαρξης σωστών αντανακλαστικών και της ικανότητας να αντι-
µετωπίσουµε έκτακτες καταστάσεις ήταν οι παρεµβάσεις µας για
να µειώσουµε τις επιπτώσεις από την αύξηση των τιµών των πρώ-
των υλών, καθώς και τον υπαρκτό κίνδυνο να σταµατήσουν όλα
τα εργοτάξια σε όλη τη χώρα.

Ήµασταν από τις πρώτες χώρες που ανεβήκαµε αποτελεσµα-
τικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Με αυτόν τον τρόπο -θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε- κα-
ταφέραµε να διατηρήσουµε τη δυναµική του κατασκευαστικού
κλάδου και να κρατήσουµε ενεργά όλα τα εργοτάξια. Και για να
κατανοήσετε το µέγεθος αυτής της δυναµικής, θα σας αναφέρω
πολύ συγκεκριµένα στοιχεία που αφορούν τη χρονική περίοδο
της διακυβέρνησής µας.

Θα ξεκινήσω από τους διαγωνισµούς. Ήδη τις προηγούµενες
ηµέρες ξεκίνησε η δεύτερη φάση του διαγωνισµού του µεγάλου
έργου παραχώρησης του ΒΟΑΚ µε προϋπολογισµό 1,7 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ, µε στόχο να υποβληθούν δεσµευτικές προσφο-
ρές τον Μάρτιο του 2023. Τις επόµενες µέρες προκηρύσσουµε
τον διαγωνισµό για τον προαστιακό της δυτικής Αττικής προϋπο-
λογισµού 130 εκατοµµυρίων ευρώ και ως το τέλος του έτους ξε-
κινάµε τον διαγωνισµό για την επέκταση της γραµµής 2 προς
Ίλιον µε τρεις νέους σταθµούς σε Παλατιανή, Ίλιον και Άγιο Νι-
κόλαο ύψους 550 εκατοµµυρίων ευρώ.

Επιπλέον, θα δηµοπρατηθεί το έργο της σύνδεσης της δυτικής
περιφερειακής Αιγάλεω µε την εθνική οδό, καθώς και ο οδικός
άξονας, ένα ζητούµενο για δεκαετίες -για περισσότερα από εί-
κοσι χρόνια-, το Γιάννενα-Κακαβιά µε προϋπολογισµό άνω των
300 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για λίγα λεπτά ακόµη.
Την επόµενη Δευτέρα, κυρίες και κύριοι, θα υπογραφεί η σύµ-

βαση για το λεγόµενο «Θεσσαλονίκης Flyover», ένα από τα
πρώτα οδικά έργα που υλοποιήθηκε µέσω συµπράξεων δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα ύψους τριακοσίων 373 εκατοµµυρίων
ευρώ, καθώς και τις επόµενες εβδοµάδες θα συµβασιοποι-
ήσουµε την παράκαµψη Χαλκίδας, το Μπράλο – Άµφισσα, το Κα-
λαµάτα – Ριζόµυλος, Πύλος – Μεθώνη, το τµήµα του ΒΟΑΚ
Χερσόνησος – Νεάπολη, την επέκταση της λεωφόρου Κύµης και
τη σύνδεσή της µε την εθνική οδό, καθώς και τις δεκαεπτά σχο-
λικές µονάδες της κεντρικής Μακεδονίας.

Εκεί, όµως, που πραγµατικά αλλάζουµε εντυπωσιακά την ει-
κόνα είναι στα σιδηροδροµικά έργα. Μέσα στους πρώτους µήνες
του 2023 θα συµβασιοποιήσουµε έξι µεγάλα σιδηροδροµικά
έργα ύψους περίπου 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ και θα αναβαθµί-
σουµε ουσιαστικά και σηµαντικά τη στρατηγική σηµασία των λι-
µένων µας, δηµιουργώντας ουσιαστικά νέα δεδοµένα στις
µεταφορές ανθρώπων και προϊόντων.

Όλα τα παραπάνω έργα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που σας
περιέγραψα έχουν πολύ συγκεκριµένα αποτελέσµατα για την
εθνική οικονοµία, την τοπική και περιφερειακή ανάπτυξη. Οι τε-
λικοί και οι µεγαλύτεροι ωφεληµένοι όλων αυτών των µεγάλων
έργων είναι οι ίδιοι οι πολίτες. Όλοι αντιλαµβανόµαστε πώς αι-
σθάνεται ο κάτοικος της δυτικής Ελλάδος ο οποίος έτρεµε κυ-
ριολεκτικά να περάσει από την Πατρών - Πύργου και πλέον
βλέπει τα εργοτάξια, τα οποία πάνε πιο µπροστά πλέον από τα
χρονοδιαγράµµατα.

Οι συµπολίτες µας από την Κρήτη που ΒΟΑΚ άκουγαν και
ΒΟΑΚ δεν έβλεπαν για δεκαετίες πλέον έχουµε ήδη προσωρι-
νούς αναδόχους και προχωρούµε και εκεί µε εργοτάξια. Οι Θεσ-
σαλονικείς και συνολικά η βόρεια Ελλάδα που ένιωθαν
παραγκωνισµένοι για χρόνια, βλέπουν σήµερα τα πράγµατα να
αλλάζουν, το µετρό να προχωρά, το Flyover να συµβασιοποιείται,
η ανατολική σιδηροδροµική Εγνατία να προχωρά και αυτό συµ-
βαίνει σε όλη τη χώρα, όπως ακριβώς επιτάσσει το εθνικό και πα-
τριωτικό µας καθήκον. Το βλέπουν και οι κάτοικοι του
Λεκανοπεδίου, οι κάτοικοι του Πειραιά, που πλέον έχουµε και
τραµ και µετρό και θα µπορούν να µεταβαίνουν πλέον στο αερο-
δρόµιο σε λιγότερο από µια ώρα, οι κάτοικοι της δυτικής Αθήνας.
Οι κάτοικοι της Αθήνας µε τη γραµµή 4 του µετρό, που είναι το
µεγαλύτερο δηµόσιο έργο που πραγµατοποιείται αυτή τη στιγµή
στη χώρα, θα µπορούν να χρησιµοποιούν το µέσο και να µετα-
βαίνουν από το άλσος Βεΐκου στο Γουδή σε λιγότερο από δεκαο-
κτώ λεπτά.

Όλα αυτά που σας ανέφερα σηµαίνουν ταχύτερες και ασφα-
λέστερες µεταφορές, σηµαίνουν σηµαντική µείωση της επιβά-
ρυνσης της τρύπας του περιβάλλοντος, σηµαίνουν καλύτερη
οδική ασφάλεια, σηµαίνουν σοβαρά αναπτυξιακά οφέλη από τη
δυνατότητα να συνδέονται τα κεντρικά λιµάνια µας µε τον σιδη-
ρόδροµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Τώρα, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι, µε όλα αυτά τα διαθέσιµα στοιχεία η δυναµική
του κατασκευαστικού κλάδου τα επόµενα χρόνια θα συνεχιστεί
εξίσου δυναµικά. Φτάνει να σας αναφέρω ότι το ποσοστό επενδύ-
σεων σε κατασκευαστικά έργα θα φτάσει περίπου στο 8,1% το
2025 από 4% που ήταν το 2020. Είναι χαρακτηριστικό ότι το ανε-
κτέλεστο των µεγάλων κατασκευαστικών εταιρειών µέσα σε µόλις
έναν χρόνο έχει διπλασιαστεί.

Πλέον ο ιδιωτικός τοµέας γνωρίζει ότι η πολιτεία έχει πράξει το
καθήκον της, αλλά και αυτός από την πλευρά του πρέπει να κατα-
νοήσει το δικό του καθήκον, να δηµιουργήσει ένα ελκυστικό περι-
βάλλον εργασίας, µε καλύτερους µισθούς και καλύτερες
συνθήκες εργασίας.

Κυρίες και κύριοι, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να προτείνω -αν
µου επιτρέπετε- και κάτι. Θα πρέπει συνολικά το πολιτικό σύστηµα
να δει το ζήτηµα των έργων υποδοµής έξω από τη στενή κοµµα-
τική αντιπαράθεση. Το γεγονός ότι για πρώτη φορά η ελληνική πο-
λιτεία παραδίδει έργα νωρίτερα από το αναµενόµενο
χρονοδιάγραµµα δεν είναι µόνο καλό για τη σηµερινή Κυβέρνηση,
αλλά είναι για το σύνολο του πολιτικού συστήµατος. Ο ΒΟΑΚ στην
Κρήτη, η Πατρών – Πύργου, το µετρό Θεσσαλονίκης δεν αποτε-
λούσαν στίγµα µόνο για µια κυβέρνηση ή µόνο για ένα κόµµα.
Αποτελούν παράδειγµα αναποτελεσµατικότητας του συνόλου του
πολιτικού συστήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Το γεγονός ότι την τελευταία περίοδο παραδίδουµε νωρίτερα
έργα, δίνει το στίγµα των προθέσεων µας και είναι ένα κέρδος για
το συνολικό πολιτικό σύστηµα, γιατί έτσι ενισχύεται η πίστη στους
θεσµούς, ενδυναµώνεται το αίσθηµα αισιοδοξίας και αυτοπεποί-
θησης. Είναι ξεκάθαρο ότι η χώρα µας, κυρίες και κύριοι, έχει απο-
κτήσει έναν σταθερό βηµατισµό µε διπλάσιους ρυθµούς
ανάπτυξης από τον µέσο όρο, µε τη µεγαλύτερη µείωση δηµοσίου
χρέους σε ολόκληρη την Ευρώπη, µε το µεγαλύτερο ποσοστό
εξαγωγών επί του ΑΕΠ από χώρες όπως η Γαλλία, η Ιταλία και η
Ισπανία.

Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου τελειώνοντας -και µε συγχω-
ρείτε αν σας κούρασα- να πω το εξής. Είµαι βέβαιος ότι σε λίγες
µήνες οι πολίτες θα επιβραβεύσουν την πολιτική της συνέχειας,
της συνέπειας και της σοβαρότητας, τη λογική του µέτρου και της
ευθύνης. Θα δώσουν, λοιπόν, ξανά την ισχυρή εντολή και την κα-
θαρή εντολή στον Κυριάκο Μητσοτάκη και στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για µια Ελλάδα µε ισχυρή ανάπτυξη για όλους
τους Έλληνες και για όλες τις Ελληνίδες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ακούστε τώρα. Επειδή φέτος υπήρξαν λιγότεροι εγγραφέντες
οµιλητές, υπάρχει µια άνεση και είπαµε να µιλάνε όχι επτά, αλλά
µέχρι εννιά λεπτά. Επίσης, σε ό,τι αφορά τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο, ενώ σύµφωνα µε τον Κανονισµό µιλάει ένας µία φορά
για δώδεκα λεπτά και δεν υπάρχουν δευτερολογίες, παρά ταύτα,
όταν εναλλάσσονται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, είπαµε να
υπάρχει µία ανοχή και έτσι, όπως είδατε, δεν ξεπεράσαµε ποτέ
τον µεγάλο χρόνο για κάθε βράδυ. Ο Ειδικός Γραµµατέας είχε
κάνει µία κατανοµή σε εισήγηση, την απεδέχθη το Προεδρείο και
πάµε κανονικά.

Τώρα, όπως είδατε, κανέναν δεν διακόψαµε, όχι εγώ αλλά και
οι προηγούµενοι Προεδρεύοντες. Δεν χάθηκε ο κόσµος. Υπάρχει
µια άνεση και µπορούµε κάλλιστα να τους τακτοποιήσουµε όλους.

Και όσο γι’ αυτό που είπα χθες για τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους, πράγµατι, όταν εναλλάσσονται, δεν σηµαίνει ότι κα-
θένας έχει δώδεκα λεπτά. Βεβαίως, να κάνει ένα
τρίλεπτο-τετράλεπτο, για να µπορέσει να ενηµερώνεται. Αλλά
κάθε ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που έρχεται δεν σηµαί-
νει ότι έχει εξ υπαρχής ένα δωδεκάλεπτο.

Ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, θέλει να κάνει µία παρέµ-
βαση.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσω πολύ σύν-

τοµα.
Πριν από λίγο τοποθετήθηκε η Υπουργός Παιδείας κ. Κερα-

µέως, η οποία προσπάθησε να ωραιοποιήσει την κατάσταση και
να αντιστρέψει την πραγµατικότητα. Πολύ γρήγορα αυτή η εικόνα,
την οποία ήθελε να φιλοτεχνήσει, κατέρρευσε και κατέρρευσε από
το συλλαλητήριο, το οποίο διοργάνωσαν εκπαιδευτικοί και µαθη-
τές. 

Τι ζήταγαν σε αυτό το συλλαλητήριο; Σύγχρονα και ασφαλή
σχολεία, για να µη θρηνούµε νέα θύµατα και ιδιαίτερα µαθητές,
επαρκή χρηµατοδότηση των σχολείων και της παιδείας συνολι-
κότερα µε βάση τις υπαρκτές και πολύ µεγάλες ανάγκες, αυξή-
σεις στους µισθούς και όχι επιδόµατα φιλανθρωπίας που
κρατούν τους εκπαιδευτικούς οµήρους, δηλαδή επαναφορά του
δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και του συνόλου
των απωλειών που υπέστησαν οι εκπαιδευτικοί όλα αυτά τα χρό-
νια των µνηµονίων και από όλες τις κυβερνήσεις.

Και η απάντηση της Κυβέρνησης; Έξω από τα λουλουδάδικα
τούς επιτέθηκε µε δακρυγόνα, χτύπησε στο ψαχνό µε γκλοµπς.
Αυτό αναδεικνύει για µία ακόµη φορά και επιβεβαιώνει ότι η αν-
τιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης πάει χέρι-χέρι µε τον κρατικό
αυταρχισµό. Από αυτό το Βήµα θα θέλαµε να καταγγείλουµε τη
δράση των δυνάµεων καταστολής απέναντι στο εργατικό κίνηµα
και τις τεράστιες ευθύνες που έχει η Κυβέρνηση απέναντι σε
αυτή την εξέλιξη των πραγµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Καραθανασόπουλε.

Τον λόγο έχει η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχήµα

λόγου περί αριθµών που ευηµερούν και ανθρώπων που δυστυ-
χούν είναι ασφαλώς ευφυέστατο, αλλά έχει καταντήσει τετριµ-
µένο. Για την ακρίβεια, αποτελεί πλέον το καταφύγιο αυτών που
αδυνατούν να αντιµετωπίσουν την πραγµατικότητα και µας κα-
λούν να αγνοήσουµε τα αντικειµενικά δεδοµένα και να τους ακο-
λουθήσουµε στο δικό τους φανταστικό όσο και µεµψίµοιρο
κόσµο. Ας µη µιλήσω, λοιπόν, για ποσοστά αύξησης της ανάπτυ-
ξης και του διαθέσιµου εισοδήµατος ή µείωσης της ανεργίας και
των φορολογικών επιβαρύνσεων. Υπάρχουν άλλοι εµπειρότεροι
και ειδικότεροι εµού, για να λύσουν το τι ακριβώς σηµαίνει η µεί-
ωση όλων των αρνητικών και η αύξηση όλων των θετικών δεικτών
και µεγεθών της οικονοµίας που επιβεβαιώνεται από τα αριθµη-
τικά δεδοµένα του υπό ψήφιση προϋπολογισµού, ενός προϋπο-
λογισµού που είναι ύστερα από πολλά χρόνια καθαρά ελληνικός
εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυµένης επο-
πτείας. 

Ας τοποθετηθώ µε όρους εµπειρικής πραγµατικότητας, όπως
τη βίωσα προσωπικά και τη βιώνω ως µια µικροµεσαία αυτοαπα-
σχολούµενη πολιτικός µηχανικός. Μέχρι την εκλογή µου ζούσα
µέσα στα γιαπιά και στα σκάµµατα των τεχνικών έργων που ανα-
λάµβανα εργαζόµενη σκληρά δώδεκα ώρες τουλάχιστον την
ηµέρα και κατά κανόνα όλη την εβδοµάδα. Ασφαλώς, δεν αποτελώ
εξαιρετική και µεµονωµένη περίπτωση. Τον ίδιο καθηµερινό Γολ-
γοθά για τον επιούσιο ανεβαίνουν χιλιάδες µηχανικοί, γιατροί, δι-
κηγόροι, έµποροι, επιτηδευµατίες και πολλοί άλλοι. Πρόκειται για
το δηλωµένο ταξικό εχθρό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τη
µεσαία τάξη, που επί ΣΥΡΙΖΑ έπεσε θύµα της πρωτοφανούς επί-
θεσης της ελληνικής πολιτείας εναντίον µεγάλης µερίδας των
ίδιων των πολιτών της. 

Όλοι εµείς δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τον τρόµο που νιώ-
σαµε, όταν ακούσαµε τον τότε Υπουργό Οικονοµικών και τον
Αναπληρωτή του να λέει από αυτά εδώ τα έδρανα ότι είναι συ-
νειδητή επιλογή της Κυβέρνησής τους να µας πιέσει. Βέβαια,
τότε δεν έλεγαν όλη την αλήθεια, γιατί η επιλογή τους δεν ήταν
να πιέσουν, αλλά να εξοντώσουν τους µικροµεσαίους. Θυµόµα-
στε όλοι τις δυσκολίες αξιοπρεπούς διαβίωσης ή και οικονοµικής
επιβίωσης που αντιµετωπίζαµε, όταν µας έπαιρναν το 82% των
εισοδηµάτων, που µε εξοντωτική προσωπική εργασία αποκοµί-
ζαµε. Και βέβαια, αισθανόµαστε ακόµα την αγανάκτηση που µας
προκαλούσε το γεγονός ότι ακόµα και µετά τη δήµευση των
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κόπων µας, όταν στηνόµασταν µε τις ώρες µπροστά από τα ATM
κάποιας κλειστής τράπεζας, για να πάρουµε τα ψιχία που µας
άφηναν, εξακολουθούσαν να µας θεωρούν ταξικό εχθρό, «µέ-
νουµε Ευρωπαίοι», ανάξιοι κάθε στήριξης αλλά και συµπάθειας. 

Όλοι ξέρουµε τι έγινε τα τρία τελευταία χρόνια, αλλά και τι θέ-
λουµε να συµβεί σε αυτά που έρχονται. Γνωρίζουµε ότι σταµά-
τησε η κρατική ληστεία, ότι µειώθηκαν οι φόροι και οι
ασφαλιστικές εισφορές, ότι αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµά
µας. Μπορούµε έτσι να αντιληφθούµε χωρίς αριθµητικά δεδο-
µένα, αλλά από προσωπική καθηµερινή πείρα ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός είναι ένας προϋπολογισµός ελπίδας και συνέχισης
της προσπάθειας για ένα καλύτερο αύριο µέσα σε ένα δύσκολο
και εξαιρετικά ασταθές διεθνές περιβάλλον.

Η προσπάθεια αυτή δεν αφορά φυσικά µόνο στους αυτοαπα-
σχολούµενους. Αφορά εξίσου και στους µισθωτούς του ιδιωτικού
τοµέα. Δύο αυξήσεις του κατώτατου µισθού και µια τρίτη που
προβλέπεται από τον υπό ψήφιση προϋπολογισµό. Συνεχής µεί-
ωση της ανεργίας σε σηµείο που σε αρκετούς κρίσιµους κλά-
δους της οικονοµίας, µεταξύ των οποίων και ο δικός µου, ο
κατασκευαστικός, παρατηρείται έλλειψη διαθέσιµου προσωπι-
κού. Μειώσεις ασφαλιστικών εισφορών και φορολογικών επιβα-
ρύνσεων, όπως ο ΕΝΦΙΑ ή η εισφορά αλληλεγγύης. 

Αλλά και ο δηµόσιος τοµέας, µεγάλα τµήµατα του οποίου έβα-
λαν πλάτη κατά τη ζοφερή περίοδο της πανδηµίας, δικαιούται
πλέον να ατενίζει το µέλλον µε αισιοδοξία. Εξίσου γενναίες φο-
ρολογικές ελαφρύνσεις και µισθολογικές αυξήσεις προβλέπον-
ται και για τους δηµοσίους υπαλλήλους. 

Οι συνταξιούχοι δεν θα περιµένουν πλέον προεκλογικά επιδό-
µατα που βαπτίζονται δέκατη τρίτη σύνταξη. Θα δουν τις συντά-
ξεις τους να αυξάνονται σταθερά και µόνιµα τη χρονιά που
έρχεται. 

Άλλωστε, και οι πιο αδύναµοι συµπολίτες µας διαπιστώνουν
ότι το δίχτυ προστασίας ενισχύεται αποφασιστικά. Παροχές σε
ανασφάλιστους υπερήλικες, επίδοµα παιδιού, επιδότηση στέγα-
σης και σχολικά γεύµατα είναι µερικά µόνο από τα µέτρα που
προβλέπει αυτός ο νέος προϋπολογισµός. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όπως µας διαβεβαίωσε και η γε-
νική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, αφ’ ενός ζητάει και άλλα και αφ’ ετέ-
ρου λέει άλλα.

Όσον αφορά στο πρώτο, απορώ. Νοµίζω ότι ξεχάσαµε τα εµ-
προσθοβαρή προγράµµατα άµεσου αδειάσµατος των κρατικών
ταµείων που απαιτούσαν τον πρώτο κιόλας µήνα της πανδηµίας,
που τελικά κράτησε δύο χρόνια. Θεωρούν ότι δεν καταλαβαί-
νουµε πού θα είχαµε οδηγηθεί αν το εκλογικό σώµα και ο καλός
Θεός της Ελλάδας δεν µας είχαν απαλλάξει από τους µαξιµαλι-
σµούς και τους λαϊκισµούς τους. 

Όσον αφορά στο δεύτερο, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ειλικρινής.
Πράγµατι, λέει άλλα αντ’ άλλων, όπως πάντα. Ζητά ένα πράγµα
και ταυτόχρονα το εντελώς αντίθετό του. Ζητά και αυξήσεις µι-
σθών και συντάξεων, αλλά και µειώσεις φόρων και ελαχιστοποί-
ηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα και του ΦΠΑ,
αλλά και τιµαριθµική αναπροσαρµογή µισθών, δέκατη τρίτη σύν-
ταξη και αναδροµικά. 

Τα περί δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού τα αντιπαρέρχεται η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν µπορεί να µην καταλαβαίνουν ότι
µειώσεις εσόδων και αύξηση εξόδων δεν πάνε µαζί. Αλλά, µάλ-
λον, δεν τους ενδιαφέρει. Η καταστροφή που µε µαθηµατική βε-
βαιότητα θα προκαλούσε τυχόν υλοποίηση των απίθανων
προτάσεών τους θα ήταν µια ευκαιρία για την Αριστερά, όπως
µας έχει πει η κ. Αχτσιόγλου. 

Τους Έλληνες πολίτες, όµως, δεν τους απασχολούν τέτοιες
ευκαιρίες. Τους ενδιαφέρει το καλό σήµερα που βιώνουν και το
ακόµα καλύτερο αύριο που εγγυάται αυτός ο προϋπολογισµός.
Δεν τους αγγίζει ούτε τους επηρεάζει η µεµψιµοιρία του «όχι» σε
όλα. Δεν τους ταιριάζει ο παραλογισµός του και µε τον αστυφύ-
λακα και µε τον χωροφύλακα. Καταλαβαίνουν ότι δεν είναι δυνα-
τόν να ζητάς µια ισχυρότερη Ελλάδα και να καταψηφίζεις τις
αµυντικές δαπάνες. Δεν είναι λογικό να τάσσεσαι υπέρ του πε-
ριβάλλοντος και της φθηνής ενέργειας και να ηγείσαι κάθε κινη-
τοποίησης που γίνεται µε σκοπό τη µαταίωση της εγκατάστασης
ΑΠΕ. Δεν είναι δυνατόν να εχθρεύεσαι κάθε είδους επένδυση,

ακόµα και τις ξενοδοχειακές -όπως ακούσαµε έκπληκτοι στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής- και να τάζεις παροχές από τα λε-
φτόδεντρα. 

Ακούσαµε από πολλές πλευρές διάφορες µίζερες και διαστρε-
βλωτικές αναλύσεις αποσπασµατικών αριθµητικών δεδοµένων.
Για την ουσία, όµως, για την ταµπακιέρα, δεν ακούσαµε κάτι από
την Αντιπολίτευση. Και η ουσία δεν είναι άλλη από την ανάπτυξη
που εν µέσω πανδηµίας και διεθνών κρίσεων κατορθώσαµε να
επιτύχουµε. Χωρίς ανάπτυξη, χωρίς αύξηση του κοινού πλούτου,
όποιος υπόσχεται κοινωνική πολιτική, απλώς, κοροϊδεύει. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στόχευση είναι
απλή: Να συνεχίσει ο Πρωθυπουργός, η Κυβέρνηση και ιδίως το
οικονοµικό επιτελείο την προσπάθεια για την ανάπτυξη και εκ-
συγχρονισµό, τους καρπούς της οποίας έχει ήδη βιώσει ο καθέ-
νας από εµάς. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε όλοι αυτόν τον προϋπο-
λογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κ. Αλεξοπούλου.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον τελευταίο προ-

ϋπολογισµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Μέσα σε
ένα ζοφερό περιβάλλον που διαµορφώνεται, κυρίως, από τις
υποκλοπές οι οποίες πλήττουν ευθέως τη δηµοκρατία, που δεν
τις βλέπει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ο οποίος καταγγέλλει τα
ρυπαρά δίκτυα που διαδίδουν ψεύδη, µη βλέποντας ότι υπάρ-
χουν τελικά παρακρατικά δίκτυα, µε ενορχηστρωτή τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό. Ένα περιβάλλον ζοφερό που διαµορφώνεται από
ένα τσουνάµι ακρίβειας, από µία πανδηµία που τις επιπτώσεις
της τις ζούµε ακόµα και µια ανεξέλεγκτη κατάσταση στο χώρο
της υγείας που µας κατατάσσει σήµερα που µιλάµε στην πρώτη
χώρα στον κόσµο σε απώλειες ζωών ανά εκατοµµύριο. Αυτά είναι
τα στοιχεία που έδωσε στη δηµοσιότητα το Πανεπιστήµιο Johns
Hopkins, χθες, γιατί τις τελευταίες ηµέρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µια απώλεια της αγο-
ραστικής δύναµης των εργαζοµένων πολλαπλάσια του πληθωρι-
σµού -και κρατήστε το αυτό- ενώ ταυτόχρονα ζούµε µια άρνηση
εκ µέρους της Κυβέρνησης να λάβει ουσιαστικά µέτρα -σαν να
βολεύεται µε αυτό το επίπεδο του πληθωρισµού- που θα µπο-
ρούσαν να αποκλιµακώσουν αυτήν την πληθωριστική πίεση. 

Οι προτάσεις είναι συγκεκριµένες: Μείωση των συντελεστών
ΦΠΑ στα είδη ευρείας και λαϊκής κατανάλωσης. Μείωση του ει-
δικού φόρου στα καύσιµα. Δεν γίνονται αυτά και αυτή είναι µια
συνειδητή επιλογή. 

Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις βλέπουν τους αγοραστές τους
να µην µπορούν να καταναλώσουν ενώ αποκλείονται από τον
τραπεζικό δανεισµό, ενώ στις νέες προσλήψεις, των θέσεων που
δηµιουργούνται από τον Ιούνιο και έπειτα, µόνο το 45% αυτών
είναι πλήρους απασχόλησης. Στην ενέργεια µάς λένε κατάµου-
τρα ψέµατα εδώ και ενάµιση χρόνο πως ανακτούν κέρδη, ενώ
ουσιαστικά µε τα λεφτά των φορολογουµένων και των χρηµάτων
από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης στηρίζουν την αισχρο-
κέρδεια. 

Αυτή λοιπόν, µε λίγα λόγια, είναι η εικόνα έτσι όπως διαµορ-
φώνεται. Βλέπουµε, λοιπόν, πως αυτή η Κυβέρνηση κατορθώνει
σε πάρα πολλούς τοµείς να κάνει το άσπρο, µαύρο. Για παρά-
δειγµα, εµφανίστηκε πριν από κάποιο διάστηµα ο Πρωθυπουρ-
γός να κηρύσσει την πρόωρη απολιγνιτοποίηση, λέγοντας ότι
είναι προτεραιότητα για την Κυβέρνηση τα θέµατα του περιβάλ-
λοντος. Την ίδια ώρα, όµως, φάνηκε ότι αυτή η πολιτική είχε ως
σκοπιµότητα το να δώσει περισσότερο χώρο στο φυσικό αέριο.
Και ήρθε η ίδια η ζωή, τελικά, να δείξει πως αυτή ήταν µια κατα-
στροφική επιλογή. Αλλά και την ίδια ώρα που µιλάει στο όνοµα
του περιβάλλοντος για την απολιγνιτοποίηση, µιλάει για εκστρα-
τεία νέων εξορύξεων. Μόνο που αυτές οι εξορύξεις όταν θα
έχουν ολοκληρωθεί και ενδεχοµένως τα κοιτάσµατα αυτά να
είναι αξιοποιήσιµα, θα είναι µετά από επτά και οκτώ χρόνια όταν
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οι στόχοι που έχει ψηφίσει η Ελλάδα µας, η χώρα µας, µε βάση
τη συνθήκη του Παρισιού για µείωση της µέσης θερµοκρασίας
και µείωση των εθνικών εκποµπών αερίου, µάς οδηγούν στο συµ-
πέρασµα ότι αυτές οι επενδύσεις, ενδεχοµένως, να είναι αχρεί-
αστες. 

Σε αυτά όλα, λοιπόν, σε αυτές τις αντιφάσεις, δεν αισθάνεται
την ανάγκη να τοποθετηθεί η Κυβέρνηση. Και έρχεται και µας
λέει: «Κοιτάξτε να δείτε, εδώ πέρα έχουµε µια ανάπτυξη που είναι
διπλάσια από εκείνη της Ευρωπαϊκής Ένωσης» και αναφέρεται
στις εκτιµήσεις για το 2022 και για το 2023. Βέβαια για το 2023
τα πράγµατα θα δούµε πώς θα πάνε. 

Θα σας θυµίσω, όµως, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτήν την εικόνα
της φαινοµενικά ακµάζουσας οικονοµίας, της εικονικής µεγέθυν-
σης, την έχει ξαναπεράσει η χώρα µε την ίδια πολιτική που ασκεί-
ται πάνω κάτω και τώρα. Ήταν το 2001, το 2003 που η χώρα τότε
είχε διπλάσιους και τριπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης. Ήταν το
ελληνικό θαύµα. Και βασιζόταν σε κάποιους εξωγενείς παράγον-
τες τότε. Ήταν οι Ολυµπιακοί Αγώνες, οι οποίοι µεταφράστηκαν
σε υπερκοστολόγηση των δηµόσιων έργων, σε υπερδανεισµό
της χώρας, ήταν το ισχυρό νόµισµα που είχαµε λόγω της πρό-
σφατης, τότε, εισόδου στην ΟΝΕ που µας εξασφάλιζε φθηνό
χρήµα, αλλά χωρίς να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε αυτούς
τους εξωγενείς παράγοντες για να παρέµβουµε στο ίδιο το πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας. 

Το ίδιο κάνετε και τώρα. Διότι αν κοιτάξουµε και αποκωδικο-
ποιήσουµε κάποιους δείκτες, πέρα από την φαινοµενική ανά-
πτυξη, θα δούµε ότι έχουµε µια ραγδαία επιδείνωση στο
εµπορικό ισοζύγιο. Μιλάµε για µια κατάσταση η οποία είναι πραγ-
µατικά καµπανάκι κινδύνου. Και βεβαίως θα πρέπει να δούµε και
κάτι άλλο. Η χώρα µας, ιστορικά αν κοιτάξετε, µπορεί να κατόρ-
θωνε να έχει διπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης όταν αντίστοιχα και
η Ευρωπαϊκή Ένωση είχε, αλλά είχε πολλαπλάσια ύφεση όταν,
πάλι, η Ευρωπαϊκή Ένωση είχε. Το είδαµε το 2020. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Μια σαθρή παραγωγική βάση. Κι
εσείς κάνετε τα πάντα µε την πολιτική που ακολουθείτε για να
διαιωνίζετε αυτήν την κατάσταση. Αυτή η ανάπτυξη έχει µέσα το
σπέρµα του αυτοχειριασµού της, κύριε Υπουργέ. Και αυτό απο-
τυπώνεται στην υπέρµετρη αύξηση των εισαγωγών η οποία
υπερκαλύπτει τις εξαγωγές και µας θυµίζει το γνωστό δοµικό
πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το ευρύτερο περιβάλλον, βλέπουµε ότι
το πρώτο εξάµηνο του 2020 αν κοιτάξει κανείς το µερίδιο των
αµοιβών της εργασίας ως ποσοστό του ΑΕΠ που ήταν στο 40%,
αυτό έχει κυλήσει στο 37% το 2021 και έχει κυλήσει στο 34% το
2022, αυτή είναι η πιστοποίηση της ταξικής µεροληπτικής πολι-
τικής που ακολουθείτε και γεννάει ανισότητες. Με ποια εργαλεία;
Τις ιδιωτικοποιήσεις, οι οποίες δεν αλλάζουν τα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά, τις παραγωγικές βάσεις της χώρας, απλώς δηµιουρ-
γούν νέα ιδιωτικά µονοπώλια. Χαρακτηριστικό παράδειγµα τα
δίκτυα της ενέργειας. Ακολουθείτε µια πολιτική που πολλές
φορές είναι και έξω από τη νοµιµότητα. Γνωστή είναι η πρό-
σφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, σε σχέση µε
τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ. Ακολουθείτε µια πολιτική
η οποία είναι για τους λίγους και που βάζει την πλειοψηφία της
κοινωνίας και τις ανάγκες τους απέναντι.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτή η πραγµατικότητα είναι
που έχει οδηγήσει τελικά το 90% περίπου των απασχολουµένων
που έχουν σχέση εξαρτηµένης εργασίας -από αυτούς το 69%
είναι οι µισθωτοί και άλλοι αυτοαπασχολούµενοι- να βλέπουν τε-
λικά να µην καρπούνται τίποτα από αυτήν την µεγέθυνση. Αλλά
την ίδια ώρα ενώ υπάρχουν εξωγενείς παράγοντες οι οποίοι θα
έπρεπε να αξιοποιηθούν, όπως η αναστολή του συµφώνου στα-
θερότητας που έχει οδηγήσει πράγµατι τα δύο τελευταία χρόνια
σε ένα πακτωλό χρηµάτων, όπως υπάρχει το Ταµείο Ανάκαµψης,
το οποίο όµως πάει να διοχετευτεί πάλι µόνο σε πολύ λίγους και
είναι χαρακτηριστικό ότι µόλις δεκατρείς εταιρείες αυτήν τη
στιγµή καρπούνται των χαµηλότοκων δανείων. Όλα αυτά λοιπόν,
δείχνουν ότι κινείστε στον ίδιο αδιέξοδο δρόµο ο οποίος τελικά
αναπαράγει τα ίδια προβλήµατα. 

Υπάρχει ανάγκη λοιπόν -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-, για
µια νέα πολιτική που θα δώσει προοπτική στη χώρα, που θα µπο-

ρέσει να δώσει προοπτική στους νέους ανθρώπους, που θα εγ-
γυηθεί στους Έλληνες πολίτες και τις Ελληνίδες στην πρόσβαση
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, απαντώντας σε αυτό που κάνατε
πριν από λίγες µέρες, να τινάξει στον αέρα το δηµόσιο σύστηµα
υγείας γυρνώντας στη δεκαετία του ‘80. Έχει ανάγκη ο τόπος
από µια δηµοκρατία που δεν θα παρακολουθούν τους πολίτες
και οι νέοι άνθρωποι θα µπορούν να µην βρίσκονται αντιµέτωποι
µε την κρατική καταστολή και τη βία που την αντιµετωπίζουν κα-
θηµερινά και κατά βάρβαρο τρόπο. 

Κυρίες και κύριοι, έχει ανάγκη λοιπόν ο τόπος από δικαιοσύνη
παντού και πολύ σύντοµα αυτό θα επιβεβαιωθεί από τις ίδιες τις
πολιτικές εξελίξεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σή-

µερα ο προϋπολογισµός του 2023 που είναι ο πρώτος κρατικός
προϋπολογισµός των τελευταίων δώδεκα ετών που καταρτίζεται
εκτός πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή ενισχυµένης επο-
πτείας και συγχρόνως, ο τρίτος προϋπολογισµός που καταρτίζει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε συνθήκες συνεχιζόµενης
παγκόσµιας κρίσης.

Παρ’ όλα αυτά πρόκειται για έναν προϋπολογισµό κοµβικό και
αναπτυξιακό και συγχρόνως απόλυτα προσαρµοσµένος στις
ανάγκες µιας πραγµατικότητας που διαµορφώνεται διεθνώς
µετά τη δοκιµασία της πανδηµίας και την υφιστάµενη ενεργειακή
κρίση µε προεξάρχουσα ανάγκη για πιο ανθεκτική οικονοµία και
µε τη µατιά πάντα στραµµένη στη στήριξη της κοινωνίας. 

Να σηµειωθεί ότι ο προϋπολογισµός του 2023 συνοδεύεται για
δεύτερο έτος από τον προϋπολογισµό επιδόσεων επεκτείνοντας
το πλαίσιο αξιολόγησης των προγραµµάτων των φορέων µέσω
επιπλέον δεικτών µέτρησης και δράσεων εξοικονόµησης δαπα-
νών. 

Είναι δεδοµένο ότι η σηµερινή Κυβέρνηση κλήθηκε να αντιµε-
τωπίσει πρωτοφανούς µεγέθους κρίσεις στην οικονοµική ιστορία
µέσα σε τρία µόλις χρόνια. Είναι χαρακτηριστικό ότι το 2023 σύµ-
φωνα µε τις εκτιµήσεις της Παγκόσµιας Τράπεζας και του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου, η παγκόσµια οικονοµία αναµένεται
να παρουσιάσει τον τρίτο χαµηλότερο ρυθµό ανάπτυξης των τε-
λευταίων είκοσι ετών µε την Ευρώπη να παρουσιάζει το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα. 

Ωστόσο η ελληνική οικονοµία επιδεικνύει αξιοσηµείωτη ανθε-
κτικότητα, έχοντας πλέον εισέλθει σε µια νέα εποχή µε ρυθµό
ανάπτυξης για το 2022 κοντά στο 5,6% σε επίπεδο σχεδόν διπλά-
σιο από το µέσο ευρωπαϊκό όριο. Μάλιστα, µεταξύ των είκοσι
επτά χωρών η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια επί τρία συναπτά χρό-
νια στον ρυθµό αύξησης των επενδύσεων, αποτελώντας πόλο
έλξης σηµαντικότατων επενδύσεων. 

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να τονιστεί ότι το θετικό αναπτυ-
ξιακό αποτέλεσµα υποστηρίχθηκε εντός του 2022 από δηµοσιο-
νοµικά µέτρα ύψους 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για την
αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης, µέτρα ύψους 4,4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης,
αλλά και µεταρρυθµίσεις προς όφελος των πολιτών όπως ενδει-
κτικά είναι η διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού κατά 9,7% συ-
νολικά µέσα στο 2022, η µόνιµη και σηµαντική µείωση του ενιαίου
φόρου ιδιοκτησίας ακινήτων ΕΝΦΙΑ, η επέκταση της µείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης,
η κατάργηση του φόρου γονικών παροχών δωρεών, η µείωση
του τέλους κινητής τηλεφωνίας, η διπλή οικονοµική ενίσχυση
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, η αύξηση του στεγαστικού φοι-
τητικού επιδόµατος, η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας
στον ιδιωτικό τοµέα και τα σηµαντικά κίνητρα για την επέκταση
της πλήρους απασχόλησης.

Γνωρίζουµε όλοι καλά ότι η ενεργειακή κρίση µαστίζει αυτή τη
στιγµή την ελληνική κοινωνία. Η Κυβέρνηση έχοντας πλήρη επί-
γνωση αυτής της πραγµατικότητας και των δυσκολιών που αντι-

4874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µετωπίζουν τόσο τα νοικοκυριά όσο και οι επιχειρήσεις θα συνε-
χίζει να στηρίζει µε σειρά µέτρων τους Έλληνες πολίτες. Γι’ αυτό
και ο προϋπολογισµός έχει ως βασικούς άξονες πολιτικής αφ’
ενός τη συνέχιση των ανακουφιστικών µέτρων αφ’ ετέρου τη δια-
τήρηση της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας. 

Ειδικότερα στον προϋπολογισµό του 2023 προβλέπονται
µέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για νοικοκυριά και 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις
επιχειρήσεις µε στόχο την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους
ηλεκτρικού ρεύµατος και του φυσικού αερίου για νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. 

Επιπλέον, θα συνεχιστούν τα µέτρα στήριξης του αγροτικού
κόσµου λόγω του αυξηµένου κόστους λιπασµάτων και ζωοτρο-
φών, µε µείωση του ΦΠΑ και επιστροφή του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης πετρελαίου κίνησης στους αγρότες µας. 

Επιπροσθέτως, θα ληφθούν µέτρα ύψους 1,7 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την αύξηση
του εισοδήµατος των εργαζοµένων, µε τρίτη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, µε τη µονιµοποίηση της µείωσης κατά τρεις πο-
σοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών, µε µόνιµη
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για ένα εκατοµµύριο δια-
κόσιους χιλιάδες εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά και
στους δηµόσιους υπαλλήλους και στους συνταξιούχους. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ και στη συνέχιση και εντός
του 2023 της µείωσης του συντελεστή ΦΠΑ σε υπηρεσίες µετα-
φοράς προσώπων, σε υπηρεσίες διάθεσης µη αλκοολούχων
ποτών και ροφηµάτων, στα εισιτήρια κινηµατογράφου, θεατρι-
κών παραστάσεων και συναυλιών, στα γυµναστήρια και στις σχο-
λές χορού και στο τουριστικό πακέτο δηµοσιονοµικού κόστους
246 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς και στην αναστολή του ΦΠΑ για
νέες οικοδοµές έως το τέλος του 2024, µε ετήσιο δηµοσιονοµικό
κόστος 18 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ακόµα, µε στόχο τη θωράκιση και την ισχυροποίηση της
χώρας µας, ο προϋπολογισµός του 2023 προβλέπει ενίσχυση της
εθνικής άµυνας, µε αυξηµένες δαπάνες για αγορές οπλικών συ-
στηµάτων, ύψους 5,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τη διετία 2022-
2023 έναντι ετήσιων δαπανών 500 εκατοµµυρίων ευρώ κατά το
πρόσφατο παρελθόν. 

Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι για το έτος 2023 προβλέπεται
η διάθεση πόρων, ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, για το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, εκ των οποίων τα 3,6
δισεκατοµµύρια ευρώ από το σκέλος των επιχειρήσεων, στο
οποίο έως σήµερα έχουν ενταχθεί τετρακόσια σαράντα έργα και
εµβληµατικές επενδύσεις, ύψους 13,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι πρόκειται για έναν προ-
ϋπολογισµό συνέπειας και υπευθυνότητας που θα έχει αντίκτυπο
στη ζωή και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών, αλλά και στην ικα-
νότητα της χώρας να ανταποκρίνεται αποτελεσµατικά στις µεγά-
λες απαιτήσεις και τις πρωτοφανείς προκλήσεις περιόδου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Δεν λέµε µεγάλα λόγια, δεν γινόµαστε ΣΥΡΙΖΑ µε την παντελή

ανευθυνότητα, που υπόσχεται τα πάντα στους πάντες. Προσπα-
θούµε να αντιµετωπίσουµε τα τεράστια προβλήµατα που δηµι-
ουργούν οι διεθνείς εξελίξεις, στηρίζοντας την κοινωνία και
θωρακίζοντας συγχρόνως την ελληνική οικονοµία. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να συγχαρώ τον Υπουργό κ. Σταϊ-
κούρα και την οµάδα του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Πασχαλίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαναστάσης εκ µέρους του ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ας το ξεκαθαρίσουµε από την αρχή. Ο φετινός προϋπολογι-

σµός κατακρεουργεί τα λαϊκά εισοδήµατα και γενικότερα τις λαϊ-
κές ανάγκες. Είναι ένας προϋπολογισµός µε απροκάλυπτο διπλό
στόχο, πρώτα την ενίσχυση της καπιταλιστικής ανάπτυξης και
δεύτερον, το µοίρασµα του κοινωνικά παραγόµενου πλούτου σε

βάρος των πολλών, του λαού και των λαϊκών στρωµάτων, προς
όφελος των λίγων, των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή είναι η ταυ-
τότητα του φετινού προϋπολογισµού. 

Πάνω σε αυτό το υπόβαθρο έρχεται η Νέα Δηµοκρατία και
αναπτύσσει το δικό της αφήγηµα, ότι δηλαδή η δική της πολιτική
διασφάλισε και διασφαλίζει την αναπτυξιακή πορεία της χώρας,
ότι διασφαλίζει ρεκόρ επενδύσεων, αλλά συνάµα στηρίζει και την
κοινωνία µε τις επιδοτήσεις και ότι όλες αυτές τις παροχές τις
έκανε χωρίς κανένα κίνδυνο για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα
της χώρας. 

Εµείς θα συµφωνήσουµε ότι πήγαν καλά τα ρεκόρ επενδύ-
σεων και ανάπτυξης των δεικτών της οικονοµίας της χώρας.
Όµως γιατί ενώ συµβαίνουν όλες αυτές οι κυβερνητικές επιτυ-
χίες, την ίδια στιγµή το λαϊκό εισόδηµα πάει στα τάρταρα; Ας
φανταστεί ο καθένας τι πρόκειται να πάθει αυτός ο λαός, οι ερ-
γαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, εάν συνεχιστεί αυτός ο δρόµος των
επιτυχιών της Κυβέρνησης. Αλίµονο τους! Είναι µια προοπτική
πραγµατικά ανατριχιαστική. 

Μπορεί να φαίνεται οξύµωρο αυτό, όµως δεν είναι. Για να
επενδύουν αυτοί εδώ και να καταγράφονται όλα αυτά τα ρεκόρ,
η Κυβέρνηση κάτι τους έχει τάξει, όπως τους έταξαν παλιότερα
και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Τους έταξαν ένα υγιές επεν-
δυτικό περιβάλλον. Όλοι µαζί, χέρι-χέρι, µέσω των άθλιων νοµο-
θετηµάτων τους, µε τη θυσία των λαϊκών εισοδηµάτων, µε
µειώσεις µισθών, µε τη θυσία δικαιωµάτων των εργαζοµένων, µε
τον νόµο του Χατζηδάκη, νοµοθέτησαν την άθλια προσπάθεια να
βάλουν στο χέρι τον συνδικαλισµό, να απαγορεύσουν τη διαµαρ-
τυρία. Νοµοθέτησαν την άγρια καταστολή. Αυτό είναι το υγιές
περιβάλλον που τάζουν στους µεγαλοεπιχειρηµατίες. 

Από την άλλη, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και κατακρίνει την Κυβέρνηση,
γιατί έχει απόκλιση, λέει, από τους µέσους όρους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης σε όλα τα βασικά ζητήµατα που αφορούν τον λαό.
Δηλαδή έχουµε την ακρίβεια Μητσοτάκη, έχουµε και την ενερ-
γειακή φτώχεια Μητσοτάκη. Βάζει, όµως, ως µεζούρα ό,τι πιο αν-
τιδραστικό υπάρχει σήµερα, την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τα αντιλαϊκά αποτελέσµατά της. Παρουσιάζει τις
προτάσεις του ως µια προοδευτική λύση ή, εάν θέλετε, ως τη
λύση µε το µικρότερο κακό. 

Ποια είναι όµως η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα είναι
ότι οι αντιπαραθετικές προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ ελάχιστα έως λίγο
διαφέρουν από τα µέτρα της Κυβέρνησης. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. 

Τώρα, τα βασικά σηµεία αυτού του ταξικού αντιλαϊκού προ-
ϋπολογισµού, είτε αφορούν την αύξηση φορολογικών εσόδων,
είτε το «πάγωµα» των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων, είτε την
υγεία, τις συντάξεις, τα επιδόµατα ΑΜΕΑ κ.λπ., είναι όλα, µα όλα
καταστροφικά. Την ίδια στιγµή, βέβαια, είναι εξαιρετικά γαλαν-
τόµος -για τον προϋπολογισµό αναφέροµαι- για τις ανάγκες των
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Δυο λόγια τώρα ιδιαίτερα για τον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Άµυνας. Τα βασικά κοµµάτια είναι τρία. Από τη µια, είναι η
γενική κάλυψη των αναγκών του προσωπικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, από την άλλη η χρηµατοδότηση των φαραωνικών εξο-
πλιστικών προγραµµάτων και τέλος, η χρηµατοδότηση γενικά
των υποδοµών.

Για την κάλυψη των αναγκών του προσωπικού, µεταξύ των
οποίων είναι και η µισθοδοσία, εγγράφονται στον προϋπολογισµό
2.630.000.000 ευρώ περίπου έναντι 2.530.000.000 ευρώ του έτους
‘22, του παρελθόντος έτους. Δηλαδή, έχουµε φέτος 100 εκατοµ-
µύρια παραπάνω. Απ’ αυτά τα 100 εκατοµµύρια, πρέπει να πλη-
ρωθούν -και αυτά που θα πω είναι όλα ταγµένα- πρώτον, οι
ανθυπολοχαγοί και αντίστοιχα οι εθελοντές µακράς θητείας, που
από το 2019 πληρώνονται ακόµη ως ανθυπασπιστές. Όσοι έχουν
στο µυαλό τους στρατιωτική ιεραρχία, να πω ότι έχουν γίνει αν-
θυπολοχαγοί, αλλά πληρώνονται ως ανθυπασπιστές. Δεν έχει ξα-
ναγίνει αυτό, είναι µια πρωτοτυπία αυτής της Κυβέρνησης. 

Δεύτερον, πρέπει να πληρωθούν οι µαθητές των παραγωγικών
σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων µετά από την εξίσωση του µι-
σθολογίου τους. Τους το έταξε ο Υπουργός Άµυνας, σε σχέση
µε τους µαθητές των Σωµάτων Ασφαλείας παίρνουν τριπλό
αυτοί. 
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Τρίτον, πρέπει να πληρωθούν τα επιπλέον πλεύσιµα του στό-
λου. Αυτός ο στόλος που λέµε εναντίον των Τούρκων, την τουρ-
κική επιθετικότητα κ.λπ.. Τους καµαρώνουµε και τους
χειροκροτούµε, δεν τους πληρώνουν τα πλεύσιµα, το επίδοµα
αυτό που τους έχει τάξει ο Πρωθυπουργός και µάλιστα στη φε-
τινή Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. 

Είναι, επίσης, η αποζηµίωση για τη νυκτερινή εργασία των εν
ενεργεία στρατιωτικών, που κατά τις εξαγγελίες του Πρωθυ-
πουργού στη Θεσσαλονίκη πάλι θα τα πληρωθούν. Τίποτε απ’
αυτά δεν θα πληρωθούν και θα δούµε και το γιατί. 

Πέµπτον, είναι οι νέοι επαγγελµατίες οπλίτες που προσλήφθη-
καν και θα προσληφθούν κατά τις κυβερνητικές εξαγγελίες, οι
νέοι οπλίτες βραχείας ανακατάταξης που προσλήφθηκαν και θα
προσληφθούν, πάλι κατά τις κυβερνητικές εξαγγελίες, οι στρα-
τιωτικοί δικαστές µετά τη συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Όλα αυτά θα πρέπει να καλυφθούν από 100 εκατοµµύρια.
Εδώ, λοιπόν, γίνεται φανερό ότι όλους αυτούς τους ανθρώπους
η Κυβέρνηση είτε τους κοροϊδεύει ασύστολα µε κούφιες υποσχέ-
σεις είτε έχει σκοπό να τους πετσοκόψει τα εισοδήµατά τους,
αυτά που παίρνουν, για να µπαλώσει και να πει «εγώ πλήρωσα».
Ένα από τα δύο θα συµβεί ή µπορεί και τα δύο µαζί. Δηλαδή, και
για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων ισχύει απόλυτα το «τι
είχες Γιάννη, τι είχα πάντα». Αλλιώς, η εξίσωση στην Κυβέρνηση
δεν βγαίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά τώρα τους εξοπλισµούς, µέσα στη διετία 2022-

2023 θα εκταµιευθούν σχεδόν 5,8 δισεκατοµµύρια για εξοπλι-
σµούς. Σε σηµαντικό ποσοστό αφορούν τις αποπληρωµές των
µαχητικών Ραφάλ και τις καταβολές των καινούργιων φρεγατών,
συν βέβαια τις άλλες αγορές µικρότερου ύψους, όπως τορπίλες
για τα υποβρύχια κ.λπ..

Πόσο ζητάει το ΝΑΤΟ ετήσια από την Κυβέρνηση; Ζητάει 2%
από όλα τα κράτη-µέλη. Πόσο δίνει η ελληνική Κυβέρνηση; Δίνει
5% σε αυτές τις συνθήκες µε τα νοσοκοµεία τσακισµένα, µε την
ανέχεια των λαϊκών νοικοκυριών, µε το τσεκούρεµα παντού. Αυτή
είναι η φιλολαϊκή πολιτική που εκθειάζετε όλοι σας µε περισσό
θράσος σήµερα απέναντι σε αυτούς που τα πληρώνουν αυτά. Οι
εργαζόµενοι τα πληρώνουµε και αφορούν όλα αυτά τις δεσµεύ-
σεις που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση εντός του ευρωατλαντικού
καταµερισµού, σχετίζονται µε την ανάληψη αποστολών σε ό,τι
αφορά τον έλεγχο συγκεκριµένων ζωνών και διαύλων από τα
Βαλκάνια µέχρι την ανατολική Μεσόγειο και ακόµα παραπέρα. 

Και για να µην µένουµε στη θεωρία έχετε στείλει αλλεπάλληλα
φορτία πυροµαχικών στη γραµµή αντιπαράθεσης στην Ουκρανία
µε την οµοφωνία του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Είναι έτσι
ή δεν είναι; Βεβαίως και είναι. 

Έχετε στείλει µια διµοιρία αντιαρµατικών, έξι τεθωρακισµένα
σύγχρονα µε φορείς αντιαρµατικών και επιτελείς της τριακοστής
τρίτης µηχανικής ταξιαρχίας στη Βουλγαρία. Ναι ή όχι; Ναι. Αυτά
είναι στον προϋπολογισµό. 

Βάζετε τα ελληνικά ιπτάµενα ραντάρ µε τεράστιο κόστος πτή-
σης να απογειώνονται συχνά - πυκνά εκτελώντας πτήσεις έως
πάνω από τη Βουλγαρία στο FIR της Σόφιας και στον κάθετο
άξονα Μπουργκάς - Βάρνα, συλλέγοντας και µεταφέροντας ει-
κόνα και πληροφορίες πού; Στα επιτελικά γραφεία του ΝΑΤΟ.
Ναι ή όχι; Ναι.

Έχετε στείλει πολύτιµα και σύγχρονα αντιαεροπορικά και αν-
τιπυραυλικά συστήµατα Patriot για να φυλάνε ποιους; Τους βα-
σιλιάδες και τους πρίγκιπες της Σαουδικής Αραβίας. Ναι ή όχι;
Ναι.

Ο κατάλογος είναι τεράστιος, αλλά θα αρχίσει να κτυπάει το
κουδούνι για δεύτερη φορά ο κύριος Πρόεδρος και θα συντο-
µεύσω. 

Ας µείνει, όµως, στο µυαλό του καθενός ότι όλα αυτά είναι πο-
λύτιµα για την άµυνα της Ελλάδας, µέρες που είναι και η Κυβέρ-
νηση µε τη σύµφωνη γνώµη του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ τα
στέλνει -συµφωνεί, δεν την πιέζουν, µαζί µε το ΝΑΤΟ- εκεί που
διακυβεύονται τα συµφέροντα των µονοπωλίων των Ηνωµένων
Πολιτειών και του ΝΑΤΟ.

Εµείς κοιτάµε τον λαό στα µάτια και του λέµε ότι η στάση κάθε
κόµµατος απέναντι σε όλα αυτά τα σχέδια πρέπει να είναι κριτή-
ριο µπροστά στις όποιες επιλογές έχει να κάνει ο λαός µας -και
τώρα σύντοµα θα έχουµε εκλογές- αλλά και σε κάθε πολιτική
µάχη που θα δοθεί από δω και πέρα. 

Το ΚΚΕ καλεί σε δυνάµωµα της πάλης για απεµπλοκή της
χώρας από τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, για κλείσιµο
όλων των βάσεων. Καλεί να δυναµώσει η πάλη των λαών σε συµ-
πόρευση µε το ΚΚΕ, γιατί µόνο αυτή η επιλογή αντιστοιχεί στα
εργατικά λαϊκά συµφέροντα. Και προφανώς καταψηφίζουµε
αυτόν τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Παπαναστάση.
Τον λόγο τώρα θα έχει η κ. Ελένη Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, µετά ο κ. Ιωάννης Δραγασάκης, όπως προανήγγειλα και στη
συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων κ. Παπαθανάσης.

Ορίστε, κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε

αυτές τις ηµέρες τον τέταρτο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης
που έχει συνταχθεί σε πολύ ιδιαίτερες συνθήκες ενεργειακής κρί-
σης, πολέµου στην Ευρώπη, πληθωρισµού και ακρίβειας, αλλά
και µιας πλούσιας σε εξελίξεις και επιτυχία κυβερνητικής θητείας
που έχει αλλάξει την εικόνα της Ελλάδας. 

Η χώρα µετά από την επικίνδυνη περιπέτεια της αριστερής
διακυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει επιστρέψει στη δηµοσιο-
νοµική ευστάθεια και έχει δηµιουργήσει τις βάσεις µιας ισχυρής
ανάπτυξης. Γι’ αυτό και θα δείτε πως ο προϋπολογισµός του
2023 συνδυάζει την οικονοµική αποτελεσµατικότητα µε την κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Με άλλα λόγια το κράτος στηρίζει την κοινω-
νία µε χρήµατα που έχει και όχι µε χρήµατα που δανείζεται.
Αποτυπώνει τη δυναµική ανάπτυξη της χώρας µέσα σε ένα γε-
νικό περιβάλλον ύφεσης και µάλιστα έχοντας από τα υψηλότερα
ποσοστά ανάπτυξης σε ολόκληρο τον κόσµο. Επιβεβαιώνει τις
µεταρρυθµίσεις που τονώνουν την ανταγωνιστικότητα της
χώρας, επενδύει στο περιβάλλον και τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Η Ελλάδα, που στις αρχές του 2015 ξεκίνησε µια ριψοκίνδυνη
διαδροµή εκτροχιασµού από την ευρωπαϊκή της πορεία, σήµερα
ακόµη και µέσα στη δίνη τεράστιων προκλήσεων είναι µια διαφο-
ρετική χώρα. Αναπτύσσουµε σταθερά την ελληνική οικονοµία µε
ρυθµό ανάπτυξης 5,6% για το 2022 και 1,8% για το 2023 µε ΑΕΠ
πάνω από 224 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, υψηλότερο κατά
45 δισεκατοµµύρια ευρώ ή κατά 25% από το 2018. Η ανάπτυξή
µας θα είναι το 2023 τριπλάσια έναντι του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. 

Ενισχύουµε σταθερά επενδύσεις και εξαγωγές. Εκτιµάται ότι
θα επιτύχουµε ιστορικό υψηλό στις άµεσες ξένες επενδύσεις και
στις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών. Προσελκύσαµε στην Ελ-
λάδα παγκόσµιους επιχειρηµατικούς κολοσσούς σε µόλις τρία
χρόνια. Ήρθαν επειδή εµπιστεύτηκαν αυτήν την Κυβέρνηση.
Τρεις στους τέσσερις επενδυτές εκτιµούν ότι η Ελλάδα θα γίνει
ακόµη πιο ελκυστική τα επόµενα τρία έτη. Οι εξαγωγές µας ως
ποσοστό του ΑΕΠ είναι µεγαλύτερες από την Ιταλία, την Ισπανία
και τη Γαλλία. Ποτέ ξανά δεν πέτυχε η χώρα αυτούς τους αριθ-
µούς. 

Μειώνουµε σταθερά την ανεργία πάνω από 5% σε σχέση µε
το 2019 και κοντά στα επίπεδα του 2010 µε νέες δουλειές, µε τρι-
πλή σε λίγο αύξηση του κατώτατου µισθού, µε µειώσεις φόρων
και ασφαλιστικών εισφορών, µε µέτρα στήριξης της κοινωνίας.
Έχουµε ενισχύσει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών.

Ενισχύουµε την αξιοπιστία και το κύρος της χώρας. Βγήκαµε
από την ενισχυµένη εποπτεία. Η ελληνική οικονοµία αναβαθµί-
στηκε έντεκα φορές την τελευταία τριετία παρά τις διαδοχικές
κρίσεις. Όλοι µιλάνε για την Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
πως έχουµε δρόµο µπροστά µας σε όλα τα επίπεδα και η άσκηση
είναι ιδιαίτερα δύσκολη, γιατί πρέπει ταυτόχρονα να διατηρή-
σουµε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και να στηρίξουµε την κοι-
νωνία. Αυτό κάνουµε στον υπό ψήφιση προϋπολογισµό. 
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Μέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, 3,5 δισεκατοµµύρια
για νοικοκυριά και 4,8 δισεκατοµµύρια για επιχειρήσεις µε στόχο
την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος
και φυσικού αερίου µε επιδότηση στην κατανάλωση και επιστρο-
φές ποσών. 

Επιπλέον, µέτρα ύψους 2,2 δισεκατοµµυρίων για την αντιµε-
τώπιση της ενεργειακής κρίσης. Εφάπαξ ενισχύσεις ευάλωτων
οµάδων, επίδοµα θέρµανσης, επιδοτήσεις αγροτών για ζωοτρο-
φές και λιπάσµατα µαζί µε µείωση του ΦΠΑ για να στηρίξουµε
τη γεωργική και κτηνοτροφική παραγωγή. 

Μέτρα ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίου για τη δηµιουργία θέσεων
εργασίας και την αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων.
Μόνιµη κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης. Απαλλαγή από
το τέλος επιτηδεύµατος. Επέκταση του επιδόµατος µητρότητας
στους εννέα µήνες. Πλέγµα µέτρων για την ενίσχυση της κοινω-
νικής στέγης και της κατοικίας. 

Ποτέ καµµία κυβέρνηση δεν διέθεσε τόσους πόρους στη στή-
ριξη της κοινωνίας και δεν εφάρµοσε τόσες πολιτικές µε κοινω-
νικό πρόσηµο. 

Και εδώ θα µου επιτρέψετε να ξεχωρίσω µία πολιτική ιδιαίτερα
σηµαντική για τα παιδιά µας, το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την
Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Κακοποίηση και Εκ-
µετάλλευση. Πρόκειται για µία ολιστική παρέµβαση στο υφιστά-
µενο πλαίσιο δοµών και λειτουργιών για την πρόληψη του
φαινοµένου, την προαγωγή της αποκάλυψης του όταν συµβαίνει,
τη γρήγορη και αποτελεσµατική δίωξη των δραστών και την πα-
ροχή προστασίας και στήριξης στα θύµατα. 

Είναι ένα συλλογικό έργο δώδεκα Υπουργείων υπό τον συντο-
νισµό της προεδρίας της Κυβέρνησης, ένα πολυσχιδές σχέδιο
µε έντεκα οριζόντιες πολιτικές και ογδόντα επιµέρους δράσεις.
Το 75% των δράσεων έχει ήδη ενταχθεί στα ετήσια σχέδια δρά-
σης των Υπουργείων και αρκετές από αυτές υλοποιούνται ήδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Εθνικό Σχέδιο Δράσης απο-
δεικνύει την προτεραιότητα που έχουν οι κοινωνικές πολιτικές γι’
αυτήν την Κυβέρνηση.

Κλείνω µε τη διαπίστωση όλων όσοι καλόπιστα διάβασαν τον
προϋπολογισµό πως πρόκειται για πολιτικές που διακρίνονται
από σύνεση, ρεαλισµό και δηµοσιονοµική υπευθυνότητα. Ο νέος
προϋπολογισµός δείχνει τον δρόµο προς το αύριο της Ελλάδας
που χτίζουµε και δεν θα επιτρέψουν οι πολίτες να γκρεµίσει κα-
νείς, µίας ισχυρής, µεγαλύτερης και καλύτερης Ελλάδας που
κοιτά στο µέλλον, µε οδηγό µία Κυβέρνηση που έκανε όσα είπε
και που θα συνεχίσει να οδηγεί την Ελλάδα σταθερά µπροστά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Ράπτη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Δραγασάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα τον τελευταίο

προϋπολογισµό αυτής της Κυβέρνησης. Εποµένως, νοµίζω ότι
σηµασία έχει, πέρα από τα ειδικά θέµατα, η µεγάλη εικόνα, η συ-
νολική εικόνα. Τι αφήνει πίσω της η Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη; Πώς διαµορφώνονται οι προοπτικές για το 2023 και για τα
επόµενα χρόνια; Ποιες πρέπει να είναι, εποµένως, οι προτεραι-
ότητες της κυβέρνησης που θα προκύψει από τις επόµενες εκλο-
γές; Ποιες πολιτικές δυνάµεις µπορούν να ανταποκριθούν στα
αιτήµατα και στις ανάγκες της επόµενης µέρας;

Για να απαντήσουµε σε αυτά τα ερωτήµατα µε αντικειµενικό-
τητα, πρέπει έστω και συνοπτικά να θυµηθούµε τι παρέδωσε η
προηγούµενη Κυβέρνηση, τι έκανε η σηµερινή και τι κληρονοµιά
αφήνει για την επόµενη. Άκουσα από χθες τους απίθανους µύ-
θους, τα ατελείωτα ψεύδη που ορισµένοι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας είπαν και ξαναείπαν σαν από κασέτα στην Αίθουσα
αυτή για την προηγούµενη διακυβέρνηση. Είναι ψεύδη και µύθοι
που δείχνουν φόβο για την αλήθεια και άγχος για το µέλλον. 

Η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνω-
ρίζετε, είναι ότι τον Ιούλιο του 2019 η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παρέ-
δωσε στη νέα Κυβέρνηση µια χώρα που ανακτούσε το χαµένο
έδαφος, µία Ελλάδα χωρίς µνηµόνια, που δεν ήταν πια ειδική πε-
ρίπτωση, δακτυλοδεικτούµενη διεθνώς ως ένα αρνητικό παρά-

δειγµα. Η νέα Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη παρέλαβε το χρέος
ρυθµισµένο και βιώσιµο και µε ένα ισχυρό «µαξιλάρι» ρευστότη-
τας για να θωρακίζει τη χώρα από εξωτερικούς κινδύνους. Και
νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε ότι αποδείχθηκε πολύτιµο, όπως
ήρθαν τα πράγµατα. 

Παρέλαβε, λοιπόν, µια οικονοµία σε σταθερή ανοδική τροχιά,
αφού η ανάκαµψη της παραγωγής, της απασχόλησης και των
επενδύσεων είχε αρχίσει από το δεύτερο εξάµηνο του 2016. Η
ανεργία ήταν σε ισχυρή καθοδική τάση, οι ανισότητες µειώνον-
ταν όπως δείχνουν και σήµερα όλοι οι δείκτες της ΕΛΣΤΑΤ και
της EUROSTAT και µε την αναπτυξιακή στρατηγική που άρχισε
να εφαρµόζει µε το τέλος των µνηµονίων η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
δηµιουργούσε τις προϋποθέσεις, έθετε τις βάσεις για ένα νέο
υπόδειγµα βιώσιµης και δίκαιης ανάπτυξης. Φυσικά δεν είχαν αν-
τιµετωπιστεί τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήµατα και οι πληγές
που είχε αφήσει η χρεοκοπία της χώρας ήταν µεγάλες, αλλά του-
λάχιστον η κοινωνία είχε αρχίσει να έχει προσδοκίες ξανά και να
ελπίζει σε ένα καλύτερο µέλλον. 

Δυστυχώς, τριάµισι χρόνια µετά, τίποτα από όσα θετικά δηµι-
ούργησε η προηγούµενη κυβέρνηση δεν έχει µείνει όρθιο. Η Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη παραδίδει µια κοινωνία που µεγάλα
τµήµατά της κυριαρχούνται από απογοήτευση, αγανάκτηση και
οργή, όπως όλες οι έρευνες κοινής γνώµης πιστοποιούν, µε το
µέλλον να γίνεται ξανά θολό και αβέβαιο, γεµάτο κινδύνους και
απειλές, µε τα σκάνδαλα από τη µια των υποκλοπών και από την
άλλη του κ. Πάτση και της κ. Καϊλή να ξυπνούν κάθε αρνητικό
στερεότυπο για τη χώρα µας και η Ελλάδα να γίνεται ξανά ειδική
περίπτωση. Δυστυχώς! 

Βεβαίως υπήρξαν η επιδηµία, η ενεργειακή κρίση, ο πόλεµος,
η ακρίβεια, ο πληθωρισµός. Προσωπικά δεν θα αµφισβητήσω
ούτε το µέγεθος ούτε τη διεθνή διάσταση αυτών των προβληµά-
των. Όµως εκείνο που δεν µπορεί να συγχωρεθεί, αυτό που οι
πολίτες δεν µπορούν να αποδεχτούν είναι ότι όλες αυτές οι κρί-
σεις επιχειρήθηκε να αξιοποιηθούν για ίδιον όφελος, µε τον
έλεγχο της εξουσίας και της ροής του χρήµατος άλλοτε από την
Κυβέρνηση συνολικά και συλλογικά, αλλά και άλλοτε, όπως δυ-
στυχώς δείχνουν τα τελευταία στοιχεία, από ένα παρακράτος
που δρούσε µε κυβερνητική ευθύνη και µε θύµατα τη δηµοκρατία
και την κοινωνική συνοχή. 

Αυτό που απογοητεύει και εξοργίζει τους πολίτες σε µεγάλο
ποσοστό, ανεξάρτητα από την κοµµατική τους τοποθέτηση, είναι
ότι ακριβώς την περίοδο αυτών των κρίσεων κάποιοι θησαυρί-
ζουν µε τρόπο παρασιτικό και άλλοι υποφέρουν. Μεταξύ εκείνων
που υποφέρουν, βεβαίως, πρωτίστως είναι οι µισθωτοί, οι συν-
ταξιούχοι, οι επαγγελµατίες, οι αγρότες, οι νέοι και νέες, όσοι
και όσες ζουν έντιµα από τη δουλειά τους µε το εισόδηµά τους. 

Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη αφήνει πίσω της βαριές αρ-
νητικές κληρονοµιές. Αφήνει πίσω της µια βαθιά πληγωµένη,
τραυµατισµένη δηµοκρατία και µια κρίση εµπιστοσύνης προς
τους θεσµούς της, µία ανεξέλεγκτη κερδοσκοπία που κατατρώει
τα λαϊκά εισοδήµατα, διευρυνόµενες ανισότητες που αποσυνθέ-
τουν την κοινωνική συνοχή, έναν σχεδιασµό του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας που αφήνει στο περιθώριο τις µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις και επιφυλάσσει προνοµιακή µεταχεί-
ριση στις λίγες και ισχυρές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη παραδίδει µια χώρα
που γίνεται ξανά διεθνώς συνώνυµο της διαφθοράς και της πε-
ριφρόνησης θεµελιωδών δηµοκρατικών δικαιωµάτων και εγγυή-
σεων για τους πολίτες. 

Το 2023 και τα επόµενα χρόνια θα είναι και πάλι χρόνια δύ-
σκολα και µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας θα βρεθούν ξανά σε
ένα διαρκές τεστ αντοχής. Οι αρνητικές κληρονοµιές και τα προ-
βλήµατα της χώρας ορίζουν, εποµένως, τις προτεραιότητες της
επόµενης περιόδου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η πρώτη προτεραιότητα είναι η ανόρθωση και θωράκιση της

δηµοκρατίας. Η δεύτερη προτεραιότητα είναι η καταπολέµηση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΣΤ’ - 15 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 4877



της αισχροκέρδειας, της κερδοσκοπίας και του παρασιτικού
πλουτισµού, η ανακοπή της φτωχοποίησης µε αύξηση των εισο-
δηµάτων, η διεύρυνση των κοινωνικών αγαθών, η φορολόγηση
των κερδών, η µείωση φόρων στα τρόφιµα και στα καύσιµα και
πάνω απ’ όλα µε ένα πρόγραµµα αναδιανοµής που θα µειώνει
τις ανισότητες, θα ενισχύει την ανάπτυξη και θα µετασχηµατίζει
παραγωγικά, τεχνολογικά και οικολογικά το παραγωγικό µον-
τέλο. Είναι, επίσης, η επαναφορά και η επικαιροποίηση της ανα-
πτυξιακής στρατηγικής που είχαµε καταρτίσει ως Κυβέρνηση και
ο αναπροσανατολισµός των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για να µην επι-
βεβαιωθούν οι κίνδυνοι που διαγράφονται, χρειάζεται µια γενική
ανασύνταξη, µια συστράτευση όλων των δηµοκρατικών, προ-
οδευτικών και αριστερών δυνάµεων και ένα πρόγραµµα ανόρθω-
σης και συνολικής ανασυγκρότησης της δηµοκρατίας, της
οικονοµίας, της κοινωνίας, για να έρθει ξανά η ελπίδα σε αυτή
τη χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Δραγασάκη.

Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Παπαθα-
νάση, τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος
Σταϊκούρας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δραγασάκη, έχουµε εξαιρετικούς διαλόγους τα προ-

ηγούµενα χρόνια, µε διαφορετική ιδεολογική αφετηρία, αλλά νο-
µίζω κοινές αγωνίες και θα επιβεβαιώσω τις αγωνίες και τους
προβληµατισµούς σας, σε ό,τι αφορά τους ανοδικούς κινδύνους
στο µέλλον, αλλά και τις υψηλές αβεβαιότητες που έχουµε αντι-
µετωπίσει. Γι’ αυτό και θα πρέπει όλοι να επιδεικνύουµε σύνεση
και σωφροσύνη, Κυβέρνηση, Αξιωµατική Αντιπολίτευση και άλλα
κόµµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις.
Την Κυβέρνηση την παραδώσατε ως ειδική περίπτωση στην Ευ-
ρώπη. Είπατε ότι δεν ήταν ελληνική περίπτωση. Να σας υπενθυ-
µίσω ότι και άλλες χώρες µπήκαν σε µνηµόνια, καµµία δεν µπήκε
σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας. Η µόνη χώρα στην Ευρώπη
που µπήκε σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας ήταν η Ελλάδα
το καλοκαίρι του 2018 και εξήλθε το καλοκαίρι του 2022. Γι’ αυτό
άλλωστε και όλοι οι θεσµικοί εταίροι την προηγούµενη Δευτέρα
τι είπαν; Ιστορική στιγµή. Εάν δεν ήµασταν εξαίρεση, θα λέγανε
ιστορική στιγµή το 2018, δεν θα έλεγαν το 2022. Άρα η αλήθεια
είναι ότι από την προηγούµενη εβδοµάδα είµαστε απολύτως
στην κανονικότητα σε ό,τι αφορά τη χώρα. Πρώτη παρατήρηση.

Δεύτερη παρατήρηση. Μιλήσατε και κάνατε µια σύγκριση τι
παραδώσατε και πού είναι σήµερα. Θα δώσω ορισµένους πίνα-
κες. Με διευκολύνετε, γιατί δεν είχα χρόνο στην οµιλία που θα
κάνω αύριο. Παραδώσατε την ελληνική οικονοµία µε το ΑΕΠ στα
183,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, σήµερα είναι στα 224 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ αυξηµένο κατά 25% από αυτό που παραδώσατε.

Δεύτερον, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την περίοδο
2014-2018 -θα τα καταθέσω όλα αυτά στα Πρακτικά- η  µέση ανά-
πτυξη ήταν 0,5%. Πόσο ήταν στην Ευρώπη; Ήταν 1,9%. Όταν
έτρεχε, δηλαδή, η Ευρώπη µε 2%, η Ελλάδα έτρεχε µε 0,5%. Δεν
θα το έλεγε και κανένας επιτυχία αυτό. Έκτοτε και τα χρόνια 2021,
2022, 2023, 2024 ο ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης στην Ελλάδα
είναι διπλάσιος ή και τριπλάσιος του µέσου ευρωπαϊκού όρου.

Τρίτον, ανεργία. Την παραδώσατε το 2018 στο 19,7%. Πράγ-
µατι, είχε ξεκινήσει να υποχωρεί τα τελευταία χρόνια της διακυ-
βέρνησής σας. Σήµερα είναι στο 12,7%. Το 19,7% είναι 12,7%.
Αυτό θα το έλεγα σηµαντική συλλογική επιτυχία νοικοκυριών,
επιχειρήσεων και Κυβέρνησης.

Πάµε στις τράπεζες. Να σας θυµίσω -γιατί ξέρω την αγωνία
που είχαν από το 2015- ότι είχατε δεσµευτεί και εσείς προσωπικά
ότι το θέµα των κόκκινων δανείων θα τελείωνε µέχρι το τέλος του
2015. Τα Πρακτικά είναι δηµόσια διαθέσιµα. Παραδώσατε τα κόκ-
κινα δάνεια στο ποσοστό που τα παραλάβαµε 43,6%. Τον έκτο
του 2019 ήταν 43,6%, το 2014 ήταν 43,5%.

Σήµερα πού είναι; Κάτω από 10%. Αυτό δεν σηµαίνει ότι µει-
ώθηκε το ιδιωτικό χρέος. Το ιδιωτικό χρέος, επαναλαµβάνω, είναι
ένα δύσκολο πρόβληµα για την κοινωνία, αλλά τα κόκκινα δάνεια
στην παρούσα διακυβέρνηση µειώθηκαν. Αντίστοιχα και τα πο-
σοστά.

Οι καταθέσεις. Να σας θυµίσω ότι τις καταθέσεις τις παραλά-
βατε στα 160 δισεκατοµµύρια ευρώ, τις παραδώσατε στα
136,9%. Ε, δεν νοµίζω να είναι και επιτυχία! Σήµερα πόσο είναι;
Είναι 185,5%, το υψηλότερο ποσό από την έναρξη της κρίσεως
πριν από δώδεκα χρόνια.

Δηµόσιο χρέος. Το παραδώσατε στο 180,6%. Πόσο είναι σή-
µερα; Είναι 159,3%. Ιδιωτικό χρέος. Αυξήθηκε επί ηµερών σας
κατά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δυστυχώς δεν είναι επιτυχία
αυτό, αλλά συγκρίσιµα αυξάνεται επί διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας κατά 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρέπει να το αντι-
µετωπίσουµε συλλογικά. Μεταβολή δηµοσίου χρέους. Ρεκόρ
στην Ελλάδα σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη χώρα από το 2019
και µετά. 

Κλείνω µε την επενδυτική βαθµίδα, δηλαδή µε τις αναβαθµί-
σεις της χώρας. Δεν θα έλεγε κανείς ότι είναι αποτυχία επί ηµε-
ρών σας η χώρα να υποβαθµίζεται και επί ηµερών της σηµερινής
διακυβέρνησης έντεκα φορές η χώρα µόνο να έχει αναβαθµιστεί.
Άρα θεωρώ ότι πρέπει να αποτυπώνουµε την πραγµατικότητα
όσο γίνεται πιο ρεαλιστικά. 

Αυτή η Κυβέρνηση, µέσα σε πρωτόγνωρες κρίσεις, τίµησε
απόλυτα την ψήφο των πολιτών, υλοποιώντας ό,τι προεκλογικά
είχαµε πει στο σκέλος της φορολογικής πολιτικής, µειώνοντας
φόρους και ασφαλιστικές εισφορές, κυρίως για τη µεσαία τάξη.
Και ταυτόχρονα, µέσα σε δυσµενείς πρωτόγνωρες συνθήκες, ενι-
σχύσαµε σηµαντικά και στηρίξαµε το διαθέσιµο εισόδηµα νοικο-
κυριών και επιχειρήσεων, πιο γενναία από οποιαδήποτε άλλη
χώρα στην Ευρώπη, επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα και όλους αυ-
τούς τους στόχους. 

Επιµένω, συνεπώς, ότι η επίτευξη αυτών των στόχων είναι µια
συλλογική επιτυχία. Είναι µια συλλογική επιτυχία της κοινωνίας
και της πολιτείας και πρέπει όλες οι πτέρυγες αυτό να το ανα-
γνωρίσουµε, γιατί αναγνωρίζουµε τις θυσίες της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, δεν προ-

βλέπεται, κύριε Αντιπρόεδρε. Δεν υπάρχει κάτι προσωπικό. Αλλά,
εν πάση περιπτώσει, ορίστε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Δεν ζητάω κάτι προσωπικό. Γνω-
ρίζω τον Κανονισµό, υπήρξα χρόνια στη θέση του Αντιπροέδρου.

Επειδή µου έκανε την τιµή ο Υπουργός να απαντήσει, κατά κά-
ποιο τρόπο γενικότερα, αν έχω την άδειά σας για ένα-δύο λεπτά,
να σχολιάσω, όχι όλα τα θέµατα, ένα-δύο θέµατα. 

Πρώτον, σε ό,τι αφορά το δηµόσιο χρέος, κύριε Σταϊκούρα,
συγκρίνετε ποσοστό, αξιοποιώντας τον πληθωρισµό και την ακρί-
βεια. Δεν είναι σοβαρό αυτό. Δεν είναι σοβαρό να λέτε στους Έλ-
ληνες πολίτες ότι µειώθηκε το δηµόσιο χρέος. Μειώθηκε ο λόγος
δηµόσιου χρέους προς ΑΕΠ, διότι το ονοµαστικό ΑΕΠ λόγω της
ακρίβειας, εµφανίστηκε µεγαλύτερο. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε το δηµόσιο χρέος της χώρας,
31 Δεκεµβρίου 2014, 319 δισεκατοµµύρια. Το παρέδωσε 331 δι-
σεκατοµµύρια, αφήνοντας ταυτόχρονα το µαξιλάρι των 36 δισε-
κατοµµυρίων. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε Πρωθυπουργό τον
Τσίπρα, είναι η µόνη κυβέρνηση των τελευταίων δεκαετιών, που
δεν αύξησε το δηµόσιο χρέος της χώρας ούτε κατά 1 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρω ότι αυτό ακούγεται ως είδηση, διότι ακριβώς έχει επι-

κρατήσει η ψευδολογία.
Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τα κόκκινα δάνεια, η κυβέρνηση ΣΥ-
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ΡΙΖΑ αναλαµβάνοντας είχε µία πρόταση επεξεργαστεί από πριν,
που προέβλεπε να δηµιουργηθεί ειδικός φορέας διαχείρισης των
κόκκινων δανείων. Μία µορφή «bad bank», για να το πω στη
γλώσσα που είναι γνωστή. 

Δυστυχώς, οι δανειστές, συνεπικουρούµενοι από εγχώρια
συµφέροντα, δεν το επέτρεψαν. Και γι’ αυτό πήρε η πολιτική µας
για τα κόκκινα δάνεια µία εντελώς διαφορετική πορεία, µέσα από
την οποία και πάλι, βεβαίως, προσπαθήσαµε να διασώσουµε όσα
µπορούσαµε, σε σχέση µε την πρώτη κατοικία. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά την ειδική περίπτωση, κύριε Σταϊκούρα,
δεν ξέρω αν εσείς αναγνωρίσετε, ότι η χώρα αυτή χρεοκόπησε,
από την Κυβέρνηση τη δική σας και τις άλλες κυβερνήσεις της
δεκαετίας του 2000. Εάν πιστεύετε ότι η Ελλάδα δεν χρεοκόπησε
και συµµερίζεστε αυτό που είπε ο κ. Μητσοτάκης, ότι τα µνηµό-
νια τα έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορούµε να συζητήσουµε. 

Αν αναγνωρίζετε ότι η χώρα αυτή χρεοκόπησε και η χρεοκοπία
ήταν τόσο βαθιά, που γι’ αυτό κράτησαν τα µνηµόνια περισσό-
τερο εδώ, διότι είχαµε διπλά ελλείµµατα, διότι ήταν εγκληµατικό
το πρώτο µνηµόνιο, διότι έγιναν τεράστια λάθη από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις, τότε ευχαρίστως και εδώ και αλλού, είµαι
στη διάθεσή σας για συζήτηση. Αλλά συζήτηση στη βάση δια-
στρεβλωµένων καταστάσεων, όπως καταλαβαίνετε, είναι δύ-
σκολη.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ ευχαριστώ για το ότι καταθέσατε τα
στοιχεία και πιστεύω και άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές θα αξιο-
ποιήσουν την… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Δραγασάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζουµε ότι πάµε αρ-

κετά καλά, σήµερα θα τελειώσουµε, όταν τελειώσει ο ενδέκατος
κύκλος. Δηλαδή θα µιλήσει τελευταίος ο οµιλητής µε το νούµερο
εκατόν τριάντα έξι, ο κ. Μανούσος Βολουδάκης. Και, βέβαια, µε-
ρικοί Υπουργοί οι οποίοι θα έρθουν και έχουν σειρά για να µιλή-
σουν. 

Στον δωδέκατο κύκλο, θα πάµε αύριο το πρωί, που θα είναι
πρώτος ο κ. Ευάγγελος Λιάκος, στις 9 το πρωί της Παρασκευής. 

Ο Υπουργός κ. Παπαθανάσης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα έναν προϋπο-

λογισµό, που θα έλεγα ότι έχει τον χαρακτήρα ενός ιστορικού
προϋπολογισµού, καθότι έρχεται µετά από µία πολύ δύσκολη πε-
ρίοδο και κυρίως έρχεται µετά από την έξοδο της χώρας µας,
από την ενισχυµένη εποπτεία, κάτι το οποίο συνέβη επί διακυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να συγχαρώ τον Υπουργό κ. Σταϊ-
κούρα, τον κ. Σκυλακάκη, τον κ. Βεσυρόπουλο, όλο το οικονοµικό
επιτελείο, τους γενικούς γραµµατείς και τους ειδικούς γραµµα-
τείς για την εξαιρετική δουλειά για τον τέταρτο στη σειρά προ-
ϋπολογισµό της διακυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Επειδή ανέφερε ο κ. Δραγασάκης ότι είναι ο τελευταίος προ-
ϋπολογισµός, ναι, συνταγµατικά είναι ο τελευταίος προϋπολογι-
σµός της θητείας αυτής, για να ακολουθήσουν άλλοι τέσσερις
προϋπολογισµοί της νέας θητείας που θα έλθει από τις επερχό-
µενες εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Αυτός ο προϋπολογισµός, λοιπόν, είναι ένας προϋπολογισµός
κοινωνικά δίκαιος, αλλά ταυτόχρονα αναπτυξιακός και ταυτό-
χρονα αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα και συγκυρίες που αντι-
µετωπίσαµε κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών, καθότι
βρεθήκαµε µπροστά σε µεγάλες προκλήσεις. Το 2022, λοιπόν,
µας έφερε µια ασύµµετρη κατάσταση µε έναν πόλεµο ο οποίος
δηµιούργησε τελείως διαφορετικά δεδοµένα και ταυτόχρονα µια
ενεργειακή κρίση που εκλήθη η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει. 

Παρ’ όλες αυτές τις δυσµενείς συνθήκες, οι προσπάθειες της
Κυβέρνησης αποφέρουν καρπούς και είναι ορατοί οι καρποί
αυτοί στην οικονοµία, καθώς επιτυγχάνονται µετρήσιµοι στόχοι. 

Δεν είναι τυχαίο ότι εν µέσω αυτής της µεγάλης ενεργειακής
κρίσης το ΑΕΠ της χώρας µας συνεχίζει να αυξάνεται και σήµερα

βρίσκεται στα 224 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένο κατά 45 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2018. 

Ακόµη πιο σηµαντικό είναι αυτό το οποίο ουσιαστικά προικο-
δοτεί όλη αυτήν τη δυνατότητα του δηµοσιονοµικού χώρου που
δηµιουργείται για να µπορέσουµε να στηρίζουµε τα νοικοκυριά
και τις επιχειρήσεις, δηλαδή η δυνατότητα της ανάπτυξης που
έχει η χώρα µας και η οποία για το 2022 αναµένεται να βρεθεί
στο 5,6%, περίπου διπλάσιο ποσό από τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης, ενώ για το 2023 το ύψος το οποίο προβλέπεται, το 1,8%, θα
είναι τριπλάσιο από αυτό της Ευρώπης. Είναι αυτή η ανάπτυξη,
η οποία έχει έρθει µέσα από τη µεταρρυθµιστική πολιτική της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, που ακριβώς δίνει τον δηµοσιονοµικό
χώρο για να µπορέσουµε να στηρίζουµε τα νοικοκυριά και τις
επιχειρήσεις. Πολλές είναι αυτές οι πρωτιές. 

Ένα από τα πολύ σηµαντικά θέµατα είναι η αύξηση των εξα-
γωγών, κάτι που δείχνει ακριβώς τη µεταστροφή της ελληνικής
οικονοµίας πέραν από τον τουρισµό και στη µεταποίηση. Πλέον
οι εξαγωγές της χώρας µας βρίσκονται πάνω από 41% σε σχέση
µε το ΑΕΠ και προσεγγίζουν αυτές της πρωταθλήτριας της Ευ-
ρώπης που είναι η Πορτογαλία.

Δεν είναι τυχαίο επίσης ότι µεγάλοι τεχνολογικοί πρωταθλητές
όπως η «MICROSOFT», η «PFIZER», η «ΑMAZON», επιλέγουν να
έρθουν και να επενδύσουν στην Ελλάδα και µαζί µε αυτές τις
εταιρείες αντιστρέφεται και το brain drain, γιατί ένα σηµαντικό
ποσοστό από τα στελέχη τα οποία φέρνουν οι εταιρείες αυτές
στην Ελλάδα είναι Έλληνες που έφυγαν κατά την περίοδο της
δεκαετούς κρίσης. Αυτό φαίνεται ξεκάθαρα στην εκτίµηση του
«ECONOMIST» όπου η χώρα µας αναδεικνύεται πρωταθλήτρια
στο επιχειρηµατικό περιβάλλον τα τρία τελευταία χρόνια µε
άνοδο δεκαέξι θέσεων.

Αναµένεται, λοιπόν, µέσα από αυτήν την ανάπτυξη η ανεργία
να είναι συνεχώς µειούµενη, όπως προβλέπεται για το 2023.
Πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια συµπολίτες µας έχουν βρει
δουλειά πλέον και πολλοί νέοι και νέες προσµένουν τις νέες θέ-
σεις εργασίας που δηµιουργούνται µέσα από τις νέες αυτές
επενδύσεις για να παραµείνουν στη χώρα µας, όπως τις προσµέ-
νουν και πολλοί από τις νέες και τους νέους που έφυγαν στο εξω-
τερικό για να επιστρέψουν στη χώρα µας. 

Αποτέλεσµα αυτής της ανάπτυξης και της µεγέθυνσης του
ΑΕΠ είναι να έχουµε µια συνεχιζόµενη µείωση του χρέους σε
σχέση µε το ΑΕΠ, κάτι που µαζί µε τις έντεκα τελευταίες αναβαθ-
µίσεις µάς φέρνει πιο κοντά στην επενδυτική βαθµίδα. Δηµιουρ-
γούµε, λοιπόν, δηµοσιονοµικό χώρο. Από την πρώτη στιγµή στο
Υπουργείο Ανάπτυξης θέλαµε να αλλάξουµε ακριβώς αυτό το
επιχειρηµατικό περιβάλλον και να δηµιουργήσουµε ένα φιλικό
περιβάλλον στις επενδύσεις, µειώνοντας συνεχώς τη γραφει-
οκρατία και διευκολύνοντας τις επιχειρήσεις να έρθουν και να
εγκατασταθούν στην Ελλάδα.

Μέσα από τις ιδιωτικές επενδύσεις, που πλέον βρίσκονται σε
ρεκόρ στην πατρίδα µας, µπορεί κάποιος να καταγράψει τη ση-
µαντική αύξηση των υπαγωγών κατά τη διάρκεια των τρεισήµισι
αυτών ετών σε σχέση µε την ετήσια λειτουργία του αναπτυξιακού
νόµου κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε,
λοιπόν, µέσω αυτών των υπαγωγών και της επιτάχυνσης αύξηση
κατά περίπου 280% στις ετήσιες εισαγωγές και µε τον νέο ανα-
πτυξιακό νόµο, τον ν.4887 που φέραµε το 2022, η επιτάχυνση
είναι πρώτη προτεραιότητα. Μόνο από το ένα καθεστώς που
προκηρύχθηκε κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, δηλαδή αυτό
του τουρισµού, είχαµε πάνω από 1,8 δισεκατοµµύρια σε αιτήσεις
υπαγωγών, όσο ήταν το ύψος των υπαγωγών από ένα µόνο κα-
θεστώς κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Βεβαίως, έχουµε συνεχίσει. Προκηρύξαµε και νέα καθεστώτα,
χωρίς καµµία ιδιαιτερότητα ως προς το κοµµάτι των απαιτήσεων,
αλλά κυρίως έχοντας πάντοτε ως γνώµονα την επιτάχυνση των
διαδικασιών. Θέλω να σας πω ότι ήδη η ολοκλήρωση της µετα-
ποίησης φέρνει τουλάχιστον 1 δισεκατοµµύριο σε αιτήσεις υπα-
γωγών µέσα στην ελληνική οικονοµία και αυτήν τη στιγµή είναι
ανοικτό το καθεστώς της αγροδιατροφής.

Ταυτόχρονα, έχουµε ένα νέο ρεκόρ στις άµεσες ξένες επεν-
δύσεις για το 2022 που πλέον έχουν ξεπεράσει τα 5,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και αναµένουµε το 2023 ένα ακόµη ρεκόρ, διότι ο
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νέος νόµος περί στρατηγικών επενδύσεων ενισχύει ακόµη περισ-
σότερο και αποτελεί, αν θέλετε, ένα ελκυστικό εργαλείο για τους
ξένους επενδυτές ώστε να έρθουν στην πατρίδα µας. Μέσα από
τις στρατηγικές επενδύσεις συνολικά είχαµε τριάντα δύο νέες
επενδύσεις συνολικού προϋπολογισµού 7,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ από το 2019, ενώ –το λέω για να συγκρίνει κάποιος- είχαµε
µόνο δέκα στρατηγικές επενδύσεις για τα τεσσεράµισι χρόνια
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Τα έργα ΣΔΙΤ: Eπιταχύναµε όλον τον ρυθµό ένταξης των
έργων ΣΔΙΤ στην ελληνική οικονοµία. Από τον Ιούλιο του 2019
µέχρι σήµερα έχουν εγκριθεί από τη Διυπουργική Επιτροπή πάνω
από τριάντα έργα συνολικού κόστους 4,5 δισεκατοµµυρίων. Αυτό
το λέω για να το συγκρίνουµε µε τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Τα
προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια µόνο δεκατρία έργα ΣΔΙΤ
είχαν υπαχθεί σε αυτό το καθεστώς, συνολικού ύψους 1,8 δισε-
κατοµµυρίου ευρώ.

Όµως δεν σταµατήσαµε εδώ. Η Ελλάδα για πρώτη φορά
έστρεψε την προσοχή της µέσω της απόφασης του Κυριάκου
Μητσοτάκη στο κοµµάτι της απολιγνιτοποίησης, κάτι το οποίο
«έτρεχε» για πολλά χρόνια. Καταφέραµε και πήραµε το πρώτο
ευρωπαϊκό πρόγραµµα και στρέψαµε την προσοχή σε ένα πρό-
βληµα που έτρεχε και κατ’ ουσίαν αποµείωνε τις θέσεις εργασίας
στις περιοχές της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης. Το πρό-
γραµµα αυτό, παρ’ ότι άλλαξε η στρατηγική µας σχετικά µε το
θέµα της εξόρυξης λιγνίτη, δεν θα σταµατήσει και «τρέχει» αυτή
τη στιγµή όπως είχε σχεδιαστεί και έχει στόχο να αλλάξει το πα-
ραγωγικό µοντέλο και να δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας
στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, στη Μεγαλόπολη, αλλά
και στους όµορους δήµους, Τρίπολη Οιχαλία και Γορτυνία. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αντιµετώπισε προ-
κλήσεις σε έναν κόσµο που αλλάζει ραγδαία. Απαντάµε µε ένα
σχέδιο συνεκτικό που αποτυπώνεται στον παρόντα προϋπολογι-
σµό. Το σχέδιο αυτό απαντά µε αισιοδοξία στα προβλήµατα.
Είναι ένα σχέδιο το οποίο βγάζει κάθε αβεβαιότητα και κάθε ανα-
σφάλεια από κάθε πολίτη µας. 

Το 2023 είναι µια εκλογική χρονιά. Θα καταθέσουµε, όταν έρθει
η ώρα και όταν έρθουν οι εκλογές, το σηµαντικό µεταρρυθµιστικό
µας έργο και είµαι σίγουρος ότι οι πολίτες θα το λάβουν υπόψη
και θα µας δώσουν µια νέα εντολή για να συνεχίσουµε το έργο
µας για µια νέα τετραετία. Το οφείλουµε στις νέες και στους
νέους, το οφείλουµε σε όλους τους συµπολίτες µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Βασί-
λειος Οικονόµου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και ακολουθεί
ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ και έτσι κλείνει ο ένατος κύκλος οµι-
λητών.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω τον αγαπητό συνάδελφο

κ. Μπαραλιάκο για την ευγενική παραχώρηση του λόγου, αλλά
έχουµε την Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων όπου πρέπει να ολο-
κληρώσουµε άλλο ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ερ-
γασίας. Ευχαριστώ πολύ για την παραχώρηση.

Πραγµατικά, ο τέταρτος προϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνη-
σης ολοκληρώνει έναν κοινοβουλευτικό κύκλο και έναν πολιτικό
κύκλο, που –πολύ ορθά και πολύ σοφά µε την απόφασή του ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης να ολοκληρώσει τη θητεία της αυτή η Κυβέρ-
νηση- δίνει τη δυνατότητα στον κάθε πολίτη να έχει πλέον µία
ολοκληρωµένη εικόνα των πεπραγµένων και να συνοψίσει την πο-
ρεία αυτής της Κυβέρνησης. 

Τέσσερα χρόνια, λοιπόν, διακυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη
απέναντι σε τέσσερα χρόνια Αλέξη Τσίπρα 2015-2019. Πολύ
σωστά έκανε και ο Αλέξης Τσίπρας που ολοκλήρωσε και αυτός τη
θητεία του, παρ’ όλο που υπήρχαν οι φωνές να επισπευσθούν οι
εκλογές και τότε σωστά έκανε και πολύ σωστά κάνει τώρα ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Άρα, λοιπόν, υπάρχει πολύ καθαρό τοπίο να
γίνουν οι συγκρίσεις. 

Κατά την άποψή µου, κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο θα κυριαρ-
χήσει και θα δώσει το στίγµα στην επιλογή των πολιτών στις εκλο-
γές που έρχονται τους επόµενους µήνες είναι τρία στοιχεία τα

οποία φαίνονται καθαρά στον τέταρτο προϋπολογισµό που ολο-
κληρώνει, όπως είπα, αυτόν τον κοινοβουλευτικό κύκλο. 

Πρώτο στοιχείο: 65 δισεκατοµµύρια δόθηκαν για να στηρίξουν
την κοινωνία και το κράτος πάνω στις µεγάλες, ιστορικά πρωτό-
γνωρες, θα έλεγα, προκλήσεις της πανδηµίας, ενός ευρωπαϊκού
πολέµου -µετά από εβδοµήντα πέντε χρόνια του πέρατος του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου, όπου δυστυχώς βλέπουµε σε εξέλιξη ένα
ευρωπαϊκό πόλεµο-, την κρίση και την ακρίβεια η οποία συνεπα-
κόλουθα υπάρχει και το ενεργειακό πρόβληµα που διαµορφώνε-
ται. Σε αυτά τα τέσσερα χρόνια 65 δισεκατοµµύρια δόθηκαν στην
κοινωνία. 

Ο πλούτος της χώρας αυξάνεται 40 δισεκατοµµύρια σε αυτά τα
τέσσερα χρόνια, από τα 180 δισεκατοµµύρια του ΑΕΠ στα 220 δι-
σεκατοµµύρια. Ανάπτυξη, νέος πλούτος, νέες θέσεις εργασίας. Η
ανεργία από 19% στο 12%. Η ανεργία επτά µονάδες κάτω, µε τρια-
κόσιες και πλέον χιλιάδες θέσεις εργασίας ζωντανές, υπαρκτές,
µέσα από έναν πλούτο που δηµιουργήθηκε µέσα από το επενδυ-
τικό και αναπτυξιακό άλµα το οποίο υπήρξε. 

Τρίτο στοιχείο το οποίο νοµίζω ότι κοµβικά θα γείρει καθαρά
την πλάστιγγα, όπως φαίνεται άλλωστε και από τις µονότονα επα-
ναλαµβανόµενες δηµοσκοπήσεις του τελευταίου διαστήµατος και
όλου του καιρού, είναι τα 15 δισεκατοµµύρια που εδόθησαν για
τον εξοπλισµό και επανεξοπλισµό των Ενόπλων Δυνάµεων, για να
δηµιουργηθεί πλέον αυτή η εικόνα της σφριγηλότητας, της απο-
τελεσµατικότητας και της ακεραιότητας της χώρας, µέσα από ένα
τέτοιο πρωτόγνωρο εξοπλιστικό πρόγραµµα το οποίο είχαµε να
δούµε πάνω από είκοσι πέντε χρόνια. 

Θυµάµαι, ναύαρχέ µου, την αγορά του αιώνα που κάποτε συ-
ζητάγαµε. Από τότε, λοιπόν, σήµερα, αυτή την τετραετία, 15 δισε-
κατοµµύρια επανεξόπλισαν τις Ένοπλες Δυνάµεις. Δηλαδή, αυτές
οι τρεις κοµβικές αιχµές: τα 65 δισεκατοµµύρια στήριξη της κοι-
νωνίας, ένα κοινωνικό δίχτυ προστασίας πρωτόγνωρο απέναντι σε
πρωτόγνωρες -και εφιαλτικές, θα έλεγα εγώ- καταστάσεις οι
οποίες δοκίµασαν την αντοχή µας, 40 δισεκατοµµύρια αύξηση του
ΑΕΠ και του πλούτου και 15 δισεκατοµµύρια εξοπλιστικό πρό-
γραµµα. 

Αυτά είναι πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, µεγάλα επιτεύγµατα.
Είναι η φαρέτρα την οποία έχει η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος
Μητσοτάκης πηγαίνοντας στις εκλογές. Αυτά θα συζητάµε. 

Υπάρχει, βέβαια, και η προσπάθεια που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
λοιπές δυνάµεις, να συζητήσουµε για την παραπολιτική, την πα-
ραφιλολογία, για το παρασκήνιο, για την ίντριγκα. Μπορούµε να
συζητάµε και να συζητάνε κάποιοι ό,τι θέλουν. 

Όµως αυτό που πιστεύω ότι θα κρίνει τη συνείδηση του µέσου
πολίτη, είναι αυτά τα τρία στοιχεία: κοινωνικό δίχτυ προστασίας,
στήριξη της κοινωνίας που στάθηκε όρθια, στήριξη των επιχει-
ρήσεων, στήριξη του επαγγελµατία, στήριξη της µεσαίας τάξης
και απέναντι στην πανδηµία και απέναντι στην ακρίβεια και απέ-
ναντι στην κρίση της ενέργειας, αύξηση του πλούτου για πρώτη
φορά και φτάσαµε πάλι στα επίπεδα του 2010 –τότε ήταν πάλι
220 δισεκατοµµύρια το ΑΕΠ- και βέβαια επανεξοπλισµός των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Διάβαζα τα στοιχεία του τι σηµαίνει πλούτος γι’ αυτή τη χώρα
και τι λάθη έχουµε κάνει τα τελευταία χρόνια, διαχρονικά, φοβά-
µαι και διαπαραταξιακά. Όµως έβλεπα ότι το 1980 είχαµε ΑΕΠ
50 δισεκατοµµύρια και κοίταξα να δω ποια άλλη χώρα ήταν σε
αυτό το επίπεδο µε εµάς που να ήταν και κάτι αντίστοιχο µε εµάς
και σε πληθυσµό και σε έκταση κ.λπ.. Είδα, λοιπόν, ότι η Νότια
Κορέα είχε και αυτή 50 δισεκατοµµύρια το 1980. 

Διαβάζω, λοιπόν, το ΑΕΠ µετά από σαράντα χρόνια της Ελλά-
δας και το βλέπω στα 220 και πανηγυρίζουµε και λέµε πήγαµε
καλά, γιατί ανακτήσαµε τα 40 δισεκατοµµύρια που χάθηκαν στη
δεκαετία των µνηµονίων. Η Νότια Κορέα ξέρει κάποιος πόσο
ΑΕΠ έχει τώρα, µετά από σαράντα χρόνια; Τρεισήµισι τρισεκα-
τοµµύρια. Κάτι κάναµε λάθος σε αυτή τη χώρα αυτά τα σαράντα
χρόνια. Κάτι δεν κάναµε σωστά αυτά τα σαράντα χρόνια. Πολλά
λάθη έγιναν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πέστα, Βασίλη…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Ραγκούση, εγώ είπα: Δια-

χρονικά και διαπαραταξιακά. Δεν έχω πρόβληµα. 
Μη γελάτε, διότι αυτά τα τέσσερα τελευταία χρόνια έγινε αυτή
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η προσπάθεια, η οποία ανόρθωσε και προσπάθησε να καλύψει
το χαµένο έδαφος. Εγώ θα περίµενα µια Αντιπολίτευση και µια
κριτική αν αυτά είναι λίγα ή πολλά ή να δούµε το όραµα και ποιο
είναι το µέλλον γι’ αυτή τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, εγώ θα περίµενα και περιµένω το διακύβευµα

να είναι: Πού θα βρεθεί ο πήχης στο επόµενο διάστηµα 2023 -
2027; Να βάλουµε έναν ορατό στόχο και να πούµε ότι εµείς ζη-
τάµε, θέλουµε να οργανώσουµε τις δυνάµεις µας και το σχέδιό
µας να είναι τέτοιο έτσι ώστε αυτά τα 220 δισεκατοµµύρια να γί-
νουν 300 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, να υπάρχει ένας πλούτος και-
νούργιος, ο οποίος θα είναι και η ευηµερία του ελληνικού λαού.
Από εσάς το περιµένω. Δεν ξέρω πού θα είναι ο πήχης. Περι-
µένω, όµως, έχοντας δώσει δείγµατα γραφής και µε αυτόν τον
προϋπολογισµό ότι θα δώσετε το σχέδιο και θα υπάρξει το σχέ-
διο και για το διακύβευµα των εκλογών να υπάρχει το σχέδιο το
αναπτυξιακό, το παραγωγικό και αυτών των θέσεων εργασίας. 

Απ’ αυτούς εδώ του ΣΥΡΙΖΑ, που αντί να ακούσω µία τέτοια
συζήτηση, ακούω µόνο τη συζήτηση του παρασκηνίου και της
εθνολογίας –αν, ποιος άκουσε τι, γυρνώντας σαράντα χρόνια
πίσω- δεν είναι αδικία για τον ελληνικό λαό να υπάρχει µια τέτοια
Αντιπολίτευση, πολύ κατώτερη των περιστάσεων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Οικονόµου, πρέπει
να ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Λέω, λοιπόν, ότι η µόνη παράταξη σήµερα, όπως είναι διαµορ-

φωµένες οι πολιτικές δυνάµεις, η οποία µπορεί να δώσει ένα
όραµα για το µέλλον αισιοδοξίας, σιγουριάς και αποτελεσµατι-
κότητας είναι η Νέα Δηµοκρατία µε ηγέτη τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη. Αυτή ακολουθούµε, ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό και
βέβαια η τελική απάντηση στις εκλογές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται

ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τον προηγούµενο

οµιλητή να µιλάει για τις δηµοσκοπήσεις –αυτές τις αµφιλεγόµε-
νες δηµοσκοπήσεις- θυµήθηκα το ανέκδοτο για κάποιον ο οποίος
έπεφτε από τον δέκατο όροφο και όπως έπεφτε, φτάνοντας στον
πέµπτο όροφο λέει µέσα του: «Ωραία, µέχρι εδώ καλά πάω».
Έτσι είναι και η χαρά σας για τις δηµοσκοπήσεις. 

Συζητούµε τον προϋπολογισµό για το 2023 στο φόντο των
εκλογών που έρχονται. Σας διαβάζω από το εµβληµατικό βιβλίο
1984 του Τζορτζ Όργουελ: «To µυαλό του Ουίνστον γλίστρησε
στον δαιδαλώδη κόσµο της δυσκεψίας, να γνωρίζεις και να µην
γνωρίζεις, να έχεις συνείδηση της απόλυτης αλήθειας, ενώ λες
επιµελώς κατασκευασµένα ψέµατα, να έχεις ταυτόχρονα δύο αν-
τικρουόµενες απόψεις, να γνωρίζεις ότι είναι αντίθετες µεταξύ
τους και όµως να πιστεύεις και τις δύο, να αποκηρύσσεις την
ηθική, ενώ την απαιτείς».

Αυτές, λοιπόν, οι λίγες γραµµές του Όργουελ καθρεφτίζουν
την πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη όλα αυτά τα χρόνια.
Αποκορύφωµα η τελευταία εµφάνιση του Πρωθυπουργού στις 8
Δεκεµβρίου εδώ στη Βουλή. Το µόνο που δεν είπε ο Όργουελ
ήταν ότι µετά από όλα αυτά πρέπει και να το βάλεις στα πόδια,
όπως έκανε εκείνη την ηµέρα ο κ. Μητσοτάκης.

Δήλωσε, λοιπόν, τότε ο απερχόµενος –πλέον- θλιβερός Πρω-
θυπουργός για την υπόθεση των υποκλοπών στην έναρξη της ει-
σαγωγικής του οµιλίας: «Σε όλα τα παραπάνω έρχεται να
απαντήσει το νοµοσχέδιο, να άρει, δηλαδή, αστοχίες που αναδείχ-
θηκαν µε την υπόθεση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ και να
διορθώσει». Η δήλωση αυτή ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας
αντιπροσωπεύει πράγµατι αυτά που ο Όργουελ προοιωνιζόταν.
Έχοντας απόλυτη συνείδηση της αλήθειας είπε επιµελώς κατα-
σκευασµένα ψέµατα, έχοντας δύο αντικρουόµενες απόψεις και
ταυτόχρονα υπερασπίζοντας και τις δύο. Πλήρως «Οργουελιανό»
περιβάλλον.

Υποστήριξαν οι οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας ότι κατά την
κυβέρνησή της η Νέα Δηµοκρατία αντιµετώπισε επιτυχώς πολ-
λές κρίσεις. Εµείς λέµε ότι τις κρίσεις αυτές και απέτυχε να τις
αντιµετωπίσει, αλλά και τις έκανε εργαλεία. Δείτε: Η οικονοµική
κρίση της τριετίας, η οποία µε τις πράξεις και κυρίως µε τις πα-
ραλείψεις της Κυβέρνησης Μητσοτάκη οδήγησε και σε τερά-
στιες απώλειες σε ανθρώπινες ζωές και στη διάλυση του ΕΣΥ, η
ενεργειακή κρίση που οδήγησε στην ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ και
στα κέρδη πολλών δισεκατοµµυρίων από το γνωστό καρτέλ, η
κρίση ακρίβειας που οδήγησε στην πρόσθετη ακρίβεια Μητσο-
τάκη για να αρδεύσει πολλά δισεκατοµµύρια από τους έµµεσους
φόρους για να υπηρετήσει το πελατειακό αφήγηµα, η διεθνής
κρίση που οδήγησε µε τις επιλογές της δεδοµένης χώρας στην
κατά κράτος υποχώρηση της διεθνούς αξιοπιστίας µας και τα
φιάσκα τύπου Λιβύης και τύπου Αλβανίας και βεβαίως η κρίση
δηµοκρατίας που είναι δηµιούργηµα της ίδιας της Νέας Δηµο-
κρατίας, υποκλοπές, στραγγαλισµός της ελευθεροτυπίας, ανα-
ξιοκρατία παντού, αντισυνταγµατικές νοµοθετήσεις, πελατειακό
κράτος, παρακρατικές πρακτικές και τόσα άλλα.

Η συσσώρευση όλων αυτών των δεδοµένων έχει δηµιουργήσει
πρωτοφανές τοξικό κλίµα. Κάθε λογικά σκεπτόµενος άνθρωπος,
έχοντας κατά νου αυτά τα δεδοµένα, θα περίµενε ο προϋπολο-
γισµός να κάνει το ελάχιστο. Τι δηλαδή; Μα, να είναι ένας προ-
ϋπολογισµός ενίσχυσης των κονδυλίων που πρόκειται να
διατεθούν για την ενίσχυση των νοικοκυριών και των µικροµε-
σαίων, τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων και την προστασία πρώ-
της κατοικίας, την πραγµατική αντιµετώπιση της ενεργειακής
κρίσης, την προστασία της µεσαίας τάξης από την ακρίβεια µέσω
της αποκλιµάκωσης των τιµών σε ενέργεια, καύσιµα, τρόφιµα και
τη στήριξη του εισοδήµατος.

Άκουσα πριν λίγη ώρα µια Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας η
οποία θέλησε να εκπροσωπήσει τη µεσαία τάξη και είπε ότι είναι
χαρακτηριστικό παράδειγµα µικροµεσαίου. Στο µεσοδιάστηµα
διέτρεξα στο πόθεν έσχες της. Είναι διαθέσιµο δηµοσίως: Είκοσι
ένα ακίνητα και 650.000 ευρώ δάνεια. Αυτοί είναι οι µικροµεσαίοι;
Να τους χαιρόµαστε.

Ερχόµαστε, λοιπόν, και ζητάµε ότι έπρεπε να είναι ένας προ-
ϋπολογισµός που θα λειτουργήσει ως ασπίδα απέναντι στην ανε-
λέητη επίθεση που υφίστανται οι συντάξεις, οι µισθοί, οι
αποταµιεύσεις, τα δάνεια, τα ενοίκια, η κατανάλωση. Φυσικά η
ελληνική κοινωνία πλέον γνωρίζει ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν ενδιαφέρεται να ελέγξει ουσιαστικά την κερδοσκοπία και µε
τον νέο προϋπολογισµό συνεχίζει να αποµυζά δισεκατοµµύρια
από τους έµµεσους φόρους, προκειµένου στη συνέχεια να την
επιδοτεί. Η πολιτική Μητσοτάκη είναι πολιτική επιδότησης της
αισχροκέρδειας στον τοµέα της ενέργειας µε 9,5 δισεκατοµµύ-
ρια τουλάχιστον από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης και τον
κρατικό προϋπολογισµό.

Στην υγεία οι δαπάνες είναι µειωµένες. Οι µεταβιβάσεις από
τον τακτικό προϋπολογισµό προβλέπονται σε νοσοκοµεία, ΥΠΕ
και πρωτοβάθµια φροντίδα µειωµένες κατά 53 εκατοµµύρια
ευρώ ακριβώς. Το ποσοστό διορισµών υποχωρεί συνεχώς στον
υγειονοµικό πληθυσµό από το 2020 - 2021 και για το 2023. Έχει
καταρρεύσει πλέον το αφήγηµα του νεοφιλελευθερισµού. Ξέ-
ρετε, ότι η οικονοµία πάει καλύτερα. Ε, η οικονοµία δεν πάει
καλά. Το δεύτερο είναι ότι επειδή όλοι µπορούν να κάνουν οτι-
δήποτε, υπάρχει µεγαλύτερη ελευθερία. Ε, ούτε η ελευθερία
ούτε η δηµοκρατία πάει καλύτερα.

Ήρθε πριν λίγο λαλίστατη η Υπουργός Παιδείας να µας απα-
ριθµήσει τα κατορθώµατά της και αιδηµόνως, πέρα από την κα-
ταστροφή που κάνει στη δηµόσια παιδεία, µας έκρυψε λόγου
χάριν ότι τρία πανεπιστήµια, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή τη
στιγµή παραµένουν χωρίς πρύτανη, λόγω των αδιεξόδων του νο-
µοσχεδίου και του τρόπου εκλογής τους. Μας είπε ότι τρέχουν
1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης στην παι-
δεία. Εµείς ξέρουµε ότι µόλις 300 εκατοµµύρια ευρώ έχουν
απορροφηθεί. Πώς τρέχουν 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ στην παι-
δεία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, η κοι-
νωνική δυσαρέσκεια ογκούται, το επιτελικό κράτος Μαξίµου υπο-
κλέπτει συνοµιλίες και παρακολουθεί τα πάντα και τους πάντες.
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Οι «Πάτσηδες», οι υποκλοπές, τα δισεκατοµµύρια αναθέσεων και
κάθε λογής στελέχη σας που διαπλέκονται µε το τραπεζικό κα-
τεστηµένο δεν είναι αστοχίες, είναι το DNA σας. Είναι απότοκο
µιας στρατηγικής που λειτουργεί σαν επιταχυντής προς την κοι-
νωνική σήψη, την οποία έχετε δροµολογήσει από το 2019 που
παραλάβατε. Ο κόσµος, όµως, ξέρει καλά ότι ετοιµάζεστε πυρε-
τωδώς για µία ακόµα επικοινωνιακή λαθροχειρία.

Έρχονται εκλογές. Προσπαθείτε να κάνετε πολιτική ανακύ-
κλωση, αλλά επειδή η πλειοψηφία των πολιτών δεν πρόκειται να
σας ανακυκλώσει, αλλά θα προτιµήσει να εναποθέσει τις πολιτι-
κές και τις υποσχέσεις σας στην πολιτική και ιστορική χωµατερή,
έτσι ώστε απέναντι στην αδικία και τις ανισότητες που διευρύ-
νονται να έρθουν αυτοί που θα προτάξουν την πολιτική που εγ-
γυάται δικαιοσύνη και ισότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας –ξανα-
λέω-, έρχονται εκλογές. Το σύνθηµα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία είναι δικαιοσύνη και αξιοκρατία παντού, δικαιοσύνη
στην οικονοµία, δικαιοσύνη στην κοινωνία, δικαιοσύνη συνεργα-
σία, δικαιοσύνη και αξιοκρατία στη δηµόσια διοίκηση, δικαιοσύνη
στην υγεία, δικαιοσύνη στην παιδεία, δικαιοσύνη και αξιοκρατία
στη δικαιοσύνη, δικαιοσύνη, αξιοκρατία και δηµοκρατία στις
Ένοπλες Δυνάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας, δηµοκρατία παν-
τού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,
κύριε Μάρκου.

Ξεκινάµε τον δέκατο κύκλο µε τον κ. Μπαραλιάκο, εκ µέρους
της Νέας Δηµοκρατίας και ακολουθεί ο κ. Φίλης από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-
γισµός του 2023 είναι ο τέταρτος κατά σειρά προϋπολογισµός
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ο πρώτος, εδώ και
δώδεκα χρόνια, που καταρτίζεται εκτός µνηµονίων ή ενισχυµένης
εποπτείας.

Το πνεύµα του προϋπολογισµού κινείται στον άξονα της δια-
σφάλισης της δηµοσιονοµικής σταθερότητας αλλά και στη συ-
νέχιση της αναπτυξιακής πορείας στην οποία βρίσκεται η χώρα
µας. Και σε αυτή, ακριβώς, τη σταθερότητα και την ισορροπία
έγκειται το γεγονός ότι παρά τις αισιόδοξες προβλέψεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για ανάπτυξη της τάξεως του 6% και του
ΟΟΣΑ 6,7% για την Ελλάδα, κινούµαστε µε ρεαλισµό σε ένα πιο
συντηρητικό οικονοµικό πλαίσιο, χωρίς να παραβλέπουµε το γε-
γονός της παγκόσµιας ενεργειακής κρίσης και του κλίµατος αβε-
βαιότητας που παράγει ο πόλεµος της Ρωσίας στην Ουκρανία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τονίσουµε ότι τα αποτελέ-
σµατα της οικονοµίας κερδίζονται µε σκληρή δουλειά, µέθοδο,
συνέπεια και ικανότητες. Μην ξεχνάµε ότι κατά τα έτη 2015 -
2018, την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, ο µέσος όρος της ανά-
πτυξης στη χώρα µας ήταν -0,1. Είχατε κολλήσει τη χώρα στο
µηδέν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, την ώρα που όλη η υπόλοιπη Ευρώπη βρισκόταν σε ανα-
πτυξιακή πορεία.

Οι υψηλοί δείκτες ανάπτυξης για το 2022 είναι αποτέλεσµα
της υπεύθυνης οικονοµικής πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης, µε
δηµοσιονοµικά µέτρα 4,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµε-
τώπιση της ενεργειακής κρίσης και 4,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την αντιµετώπιση της υγειονοµικής κρίσης, αλλά και πλήθος
φιλολαϊκών µεταρρυθµίσεων. Πρόκειται για µεταρρυθµίσεις που
περιλάµβαναν µεταξύ άλλων τη διπλή αύξηση του κατώτατου µι-
σθού κατά 9,7% συνολικά µέσα στο 2022 και τη µόνιµη και ση-
µαντική µείωση του ΕΝΦΙΑ στα φυσικά πρόσωπα κατά 35%, όταν
προεκλογικά είχαµε δεσµευθεί για µείωση της τάξης του 30%. 

Ταυτόχρονα, δεν θα µπορούσε να µην αποτελεί και ένα αισιό-
δοξο µήνυµα η επιστροφή της ελληνικής οικονοµίας το 2023 σε
πρωτογενές πλεόνασµα γενικής κυβέρνησης 0,7% του ΑΕΠ από
πρωτογενές έλλειµµα της τάξης του 1,6% τη φετινή χρονιά, αλλά
και η µείωση του δηµόσιου χρέους, το οποίο στο τέλος του 2022
θα έχει ελαττωθεί κατά 25,6 ποσοστιαίες µονάδες ως ποσοστό
του ΑΕΠ σε σχέση µε το 2021, ενώ το 2023 αναµένεται περαι-

τέρω πτώση κατά 9,6 ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ αγγίζοντας
το χαµηλότερο επίπεδο από το 2010 και στέλνοντας ένα ηχηρό
µήνυµα στους οίκους αξιολόγησης και στις διεθνείς αγορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον κρατικό προϋπολογισµό
του 2023, ο οποίος βρίσκεται σήµερα υπό συζήτηση, συµπερι-
λαµβάνεται το σύνολο των δηµοσιονοµικών µέτρων που εξήγ-
γειλε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης στην 86η ΔΕΘ.
Πάντα µε συνέπεια, κάνουµε τα λόγια πράξη µε µέτρα ύψους 3,1
δισεκατοµµυρίων ευρώ από εθνικούς πόρους, 1,1 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ από συγχρηµατοδοτούµενους πόρους και επιπλέον 1
δισεκατοµµύριο ευρώ για αυξηµένες δαπάνες, ώστε να στηρι-
χτούν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες απέναντι στον αυξηµένο πλη-
θωρισµό και τα αποτελέσµατα της ενεργειακής κρίσης. 

Επιπρόσθετα, για το 2023 προβλέπονται µέτρα ύψους 8,3 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για νοικοκυριά
και 4,8 δισεκατοµµυρίων για επιχειρήσεις, µε στόχο την αντιµε-
τώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσι-
κού αερίου και 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση
της ενεργειακής κρίσης, επιπλέον του µηχανισµού επιδότησης
ρεύµατος και φυσικού αερίου.

Για τους αγρότες µας, των οποίων τα προβλήµατα γνωρίζω
από τους συµπατριώτες µου στην Πιερία -το αυξηµένο κόστος
παραγωγής που αντιµετωπίζουν, σε συνδυασµό µε τη χαµηλή ζή-
τηση των προϊόντων διεθνώς φέτος, δηµιουργεί ένα εξαιρετικά
πιεστικό γι’ αυτούς οικονοµικό περιβάλλον-, παρέχεται επιδό-
τηση της τάξεως του 80% της αύξησης του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας σε παροχές αγροτικής χρήσης. Επίσης, επιδοτούνται
οι αγρότες µας για το αυξηµένο κόστος λιπασµάτων, οι κτηνο-
τρόφοι για τις αυξηµένες τιµές των ζωοτροφών, µειώνεται ο ΦΠΑ
στις ζωοτροφές και τα λιπάσµατα και επιστρέφεται, µετά από
χρόνια, ο ειδικός φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου κίνησης
στους αγρότες. 

Δίνεται, επιπλέον, εφάπαξ ενίσχυση ύψους 250 ευρώ τις προ-
σεχείς εβδοµάδες σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες συµ-
πατριωτών µας, ενώ αυξάνεται και το επίδοµα θέρµανσης µε
διεύρυνση, µάλιστα, των εισοδηµατικών κριτηρίων χορήγησης
του, καλύπτοντας πλέον 1 εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες συµ-
πατριώτες µας. Λαµβάνονται, επίσης, µέτρα ύψους 1,7 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας και την
αύξηση του εισοδήµατος των εργαζοµένων, όπως η νέα, τρίτη
αύξηση του κατώτατου µισθού µέσα σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα, η µόνιµη µείωση κατά 3% των ασφαλιστικών εισφορών,
η µόνιµη κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης σε ιδιωτικό και
δηµόσιο τοµέα και σε ένα εκατοµµύριο συνταξιούχους, αλλά και
η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στον ιδιωτικό τοµέα από
τους έξι στους εννέα µήνες για τη στήριξη κάθε νέας µητέρας.
Τέλος, διευθετούνται πάγια µισθολογικά αιτήµατα στον δηµόσιο
τοµέα και οι κύριες συντάξεις το 2023 αυξάνονται, για πρώτη
φορά µετά από δώδεκα χρόνια, κατά 7,75%. 

Κλείνοντας, ποτέ δεν ξεχνάµε και την πατριωτική ευθύνη που
φέρει αυτή η παράταξη για την προστασία της Ελλάδας στο ακέ-
ραιο από οποιονδήποτε επιβουλεύεται την εθνική µας κυριαρχία,
µε τον κίνδυνο εξ Ανατολάς να βρίσκεται πάντα µαινόµενος.
Έτσι, ενισχύουµε την εθνική άµυνα µε αυξηµένες δαπάνες για
αγορές οπλικών συστηµάτων ύψους 5,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ
τη διετία 2022 - 2023 έναντι ετήσιας δαπάνης 500 εκατοµµυρίων
ευρώ κατά το πρόσφατο παρελθόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών κύριοι Σταϊ-
κούρας, Σκυλακάκης και Βεσυρόπουλος και το σύνολο της
ελληνικής Κυβέρνησης µε πίστη στο τρίπτυχο συνέχεια-συνέ-
πεια-σταθερότητα και φυσικά, µε σκληρή δουλειά διαµόρφωσαν
αυτό που πολύ στοχευµένα χαρακτηρίζεται σήµερα ως νέα
εποχή, η οποία ανατέλλει για την πατρίδα µας και αυτό ακριβώς
αποτυπώνει και ο προϋπολογισµός το 2023.

Η Ελλάδα αλλάζει. Μένουµε δίπλα σε κάθε πολίτη µε µέτρα
στήριξης, µε διαρκή µείωση φόρων και µε όραµα που υλοποιείται
µέσα από τη σωρεία επενδύσεων και αποτυπώνεται στους υψη-
λότερους ρυθµούς ανάπτυξης. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες ξέ-
ρουν ποιος είναι µαζί τους και ποιος τους πολέµησε µε
υπερφορολόγηση και αυταπάτες και θα αποδώσουν και πάλι,
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όταν έρθει η ώρα, τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού
τω Θεώ. Η Ελλάδα εισέρχεται σε µια στέρεα πορεία βιώσιµης
ανάπτυξης µε ρεαλισµό, σχέδιο και σεβασµό στις θυσίες των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Φίλης από το ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο

Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Πιερρακάκης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό

του 2023, που σύµφωνα µε όλες τις ενδείξεις συνιστά την εξόδιο
ακολουθία της Κυβέρνησης, µέσα σε ένα δυστοπικό περιβάλλον,
µε την παρακρατική δράση της Κυβέρνησης για τις υποκλοπές,
µε την κατάρρευση του εισοδήµατος, ιδιαίτερα, των λαϊκών και
µεσαίων τάξεων, µε την αχαλίνωτη αστυνοµική βία που στο επί-
κεντρό της έχει τη νεολαία και τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
όπως φάνηκε µε τις εκτελέσεις δύο νεαρών Ροµά, µε το θλιβερό
ρεκόρ των πέντε χιλιάδων νεκρών στην πανδηµία, µε την επιχει-
ρούµενη διάλυση του ΕΣΥ, µε το όργιο κατασπατάλησης δηµό-
σιου χρήµατος και συνεχιζόµενων σκανδάλων, µε τη ρατσιστική
συµπεριφορά απέναντι στους πρόσφυγες, µε υπερεξοπλισµούς
και εθνικιστικές δηµαγωγίες. Όλα αυτά συνιστούν µια πανδηµία,
µια κοινωνική και πολιτική πανδηµία, έναν ακήρυχτο πόλεµο σε
βάρος της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας από µία κυβέρνηση
που εκτελεί συµβόλαια υπέρ των λίγων και ισχυρών, όπως φαί-
νεται και από τον τρόπο κατανοµής των κονδυλίων του Ταµείου
Ανάκαµψης µε τον αποκλεισµό των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.
Μία τόσο αδίστακτη κυβέρνηση καθίσταται ακόµα πιο επικίνδυνη,
όταν εµπλέκει τη χώρα µας τόσο βαθιά στον πόλεµο της Ουκρα-
νίας ως προβλέψιµος σύµµαχος, δηλαδή υποτακτικός, µακριά
από την ειρηνική, πολυδιάστατη παράδοση της ελληνικής εξω-
τερικής πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε αυτό το κλίµα συζη-
τούµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη, του οποίου η εκτέλεση θα δηµιουργήσει νέα αρνητικά
τετελεσµένα για τα λαϊκά συµφέροντα, τη δηµοκρατία, τα κοινω-
νικά δικαιώµατα και το περιβάλλον. Με τον προϋπολογισµό διευ-
ρύνονται οι κοινωνικές ανισότητες, φτωχοποιούνται ακόµα
περισσότερο εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες, τραγικό µερίδιο η
αυξανόµενη παιδική φτώχεια. 

Με τον προϋπολογισµό η συνολική δαπάνη για την παιδεία
υποχωρεί κατά 0,1%. Παρόµοια, οι δαπάνες του Υπουργείου Παι-
δείας είναι µειωµένες κατά 0,44% συγκριτικά µε το σύνολο του
κρατικού προϋπολογισµού. Και να ληφθεί υπ’ όψιν ότι οι δαπάνες
για την παιδεία υστερούν ως προς τις αντίστοιχες δαπάνες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οπότε, προς τι οι κυβερνητικές θριαµβο-
λογίες για έναν προϋπολογισµό που βρίσκεται τόσο µακριά από
τις ανάγκες των πολιτών; 

Ο προϋπολογισµός, όµως, και οι νεοφιλελεύθερες αντιµεταρ-
ρυθµίσεις της Κυβέρνησης στην εκπαίδευση αντικατοπτρίζουν
µία στρατηγική επιλογή: να µην υπάρξει η οικονοµία της γνώσης,
δηλαδή να µην υπάρξει προσανατολισµός σε επενδύσεις που θα
παράγουν προστιθέµενη αξία. 

Η Κυβέρνηση επιµένει στο µοντέλο της οικονοµικής και κοινω-
νικής χρεοκοπίας, σπρώχνοντας βίαια τα παιδιά εκτός εκπαίδευ-
σης µε σκληρούς εξεταστικούς φραγµούς, υπονοµεύοντας το
δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης και εξωθώντας δεκάδες χιλιάδες
νέους να γίνονται πελάτες για τα ελληνικά κολέγια. Η υποβαθµι-
σµένη εκπαίδευση µετατρέπει τους νέους σε πρεκαριάτο, νέα
γενιά χωρίς δικαιώµατα.

Διαφηµίζει η Κυβέρνηση το ψηφιακό σχολείο που, δήθεν, δη-
µιούργησε. Δεν µας είπε, όµως, σήµερα η κ. Κεραµέως για το
σκάνδαλο «CISCO» που σφράγισε την ψηφιακή εκπαίδευση στα
χρόνια της πανδηµίας. Αποφεύγει να απαντήσει στην τεκµηριω-
µένη κριτική της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων που έχει εκδώ-
σει τρία καταδικαστικά πορίσµατα, µε τα οποία αποδεικνύει πως
«CISCO» και Υπουργείο Παιδείας ευθύνονται για το εµπόριο και
τη διαβίβαση στις ΗΠΑ ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων ενά-
µιση εκατοµµυρίου παιδιών, γονιών και εκπαιδευτικών. Ήταν µία
εκδοχή κατασκοπίας για εµπορικούς σκοπούς και προεικονίζει

ως αντίληψη το «Predator gate». 
Επαίρεται το Υπουργείο Παιδείας ότι µε το voucher χάρισε χι-

λιάδες συσκευές στην εκπαιδευτική κοινότητα. Να θυµίσουµε ότι
αυτό συνέβη µετά από το τέλος της τηλεκπαίδευσης και αφού
οι µαθητές είχαν επιστρέψει στα σχολεία, κατόπιν εορτής δη-
λαδή. 

Μας είπε ότι δόθηκαν 50 εκατοµµύρια ευρώ για την παραγωγή
ψηφιακού εκπαιδευτικού υλικού. Πρόκειται για υλικό που είχε πα-
ραχθεί από δηµόσιους φορείς, τον «Διόφαντο» και το ΙΕΠ, αλλά
προκηρύχθηκε µε τους ίδιους όρους για να χρυσοπληρωθούν
ένας, δυο ιδιωτικοί ψηφιακοί πάροχοι. Το έχουµε καταγγείλει µε
ερώτηση στη Βουλή, αλλά δεν πήραµε απάντηση. 

Άλλα δύο έργα το e-school και το e-university είναι ανταγωνι-
στικά προς υπάρχοντα δηµόσια έργα και περνούν σε ιδιώτες.
Οσµή σκανδάλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ακούσαµε τίποτα στη συνε-
δρίαση µας για τον περιβόητο νόµο για τα πανεπιστήµια που επι-
χειρείται να προωθηθεί, παρά την αντίθεση της πανεπιστηµιακής
κοινότητας, γιατί καταρρακώνει το αυτοδιοίκητο και ήδη έχει
οδηγήσει σε µπλοκάρισµα ακόµα και την εκλογή των συµβουλίων
διοίκησης και του πρύτανη. 

Να σηµειώσω µόνο µία σύγκριση, δίνονται 130 εκατοµµύρια
ευρώ για τα βιοµηχανικά διδακτορικά και επισκέψεις ξένων κα-
θηγητών, όταν η κρατική επιχορήγηση για όλα τα πανεπιστήµια
είναι περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ και όταν ακόµα και το κον-
δύλι για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία είναι 30 εκατοµµύρια
ευρώ. Βιοµηχανικά διδακτορικά: Θα εκπονούνται, όχι µε βάση
την ακαδηµαϊκή έρευνα, αλλά µε την καθοδήγηση µεγάλων βιο-
µηχανικών µονάδων. Έτσι, όλοι καταλαβαίνουν ποιος θα αποφα-
σίζει για την πανεπιστηµιακή έρευνα. 

Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία: Οι αντιστάσεις φοιτητών και πολ-
λών πανεπιστηµιακών απέτρεψαν την εισβολή και την εγκατά-
στασή της στα πανεπιστήµια. Το δόγµα «νόµος και τάξη»,
δηλαδή, «παρανοµία και αυταρχισµός», της Κυβέρνησης δεν πέ-
ρασε. Σχεδιάζεται, όµως, η εγκατάσταση συστηµάτων παρακο-
λούθησης που επικοινωνούν µε την Αστυνοµία µέσα στα
πανεπιστήµια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προοδευτική Αριστερή κυβέρ-
νηση, που είναι όρος και προϋπόθεση κοινωνικής σωτηρίας να
διαδεχθεί µία κυβέρνηση που διαρκώς γλιστράει σε ακροδεξιές,
νεοδεξιές πολιτικές σε βάρος της νεολαίας και της εκπαίδευσης,
δεσµεύεται ότι θα καταργήσει αυτά τα νοµοθετήµατα και θα επα-
ναφέρει τη δηµοκρατία στην εκπαίδευση, χωρίς το φόβο και το
άγχος, χωρίς εξοντωτικούς ανταγωνισµούς, µία εκπαίδευση ποι-
ότητας και ισότητας, ένα σχολείο ποιοτικό, επαρκές, δηµοκρα-
τικό, συµµετοχικό, συµπεριληπτικό, εκσυγχρονισµένο που να
ανταποκρίνεται στο καθολικό κοινωνικό δικαίωµα της µόρφωσης. 

Θα αυξήσουµε στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης τη χρη-
µατοδότηση για την εκπαίδευση και την έρευνα. Θα καθιερώ-
σουµε την δεκατετράχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση, συµπερι-
λαµβανοµένης της προσχολικής, που είναι έργο της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ το οποίο είχε καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία, η οποία σή-
µερα το οικειοποιείται. Θα προχωρήσουµε σε διορισµό επιπλέον
είκοσι χιλιάδων µόνιµων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση και σε διπλασιασµό του προσωπικού στα
πανεπιστήµια την επόµενη τετραετία. 

Η αδιοριστία ήταν έργο των µνηµονίων, του παλαιοκοµµατι-
σµού που είχε χρεοκοπήσει τη χώρα. Οι διορισµοί, µόλις βγή-
καµε από τα µνηµόνια, είναι έργο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που
καθιέρωσε τον κανόνα ένας φεύγει, ένας έρχεται και όχι πέντε
φεύγουν και ένας έρχεται της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το ψηφιακό εκπαιδευτικό υλικό θα εµπλουτίζει και δεν θα υπο-
καθιστά την αναντικατάστατη φυσική διδασκαλία. Θα αξιοποι-
ήσουµε το Ταµείο Ανάκαµψης για ανέγερση ή εκσυγχρονισµό
φοιτητικών εστιών και σχολικών κτηρίων. Είναι ανάγκη να επανα-
συσταθεί σε νέα βάση ο Οργανισµός Σχολικών Κτηρίων. Θα θε-
σπίσουµε διαδικασίες αναβάθµισης του απολυτηρίου λυκείου και
ελεύθερης πρόσβασης στα πανεπιστήµια και την καθιέρωση
λίγων µαθηµάτων στη Γ’ Λυκείου. Θα προχωρήσουµε στην ανα-
γνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων πανεπι-
στηµίων και στη θέσπιση κριτηρίων για την πιστοποίηση των
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ιδιωτικών κολεγίων, καταργώντας το όργιο εµπορευµατοποί-
ησης. Θα αντικαταστήσουµε το γραφειοκρατικό αυταρχικό σύ-
στηµα αξιολόγησης των εκπαιδευτικών µε ένα σύστηµα
αποτίµησης του έργου των σχολικών µονάδων. Θα καθιερώ-
σουµε την περιοδική επιµόρφωση των εκπαιδευτικών. Θα προ-
χωρήσουµε σε µια µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση στο
περιεχόµενο, τους τρόπους διδασκαλίας και στο εποπτικό υλικό
όλων των µαθηµάτων. Θα επαναφέρουµε την καλλιτεχνική και
την πολιτική παιδεία καθώς και το µάθηµα της κοινωνιολογίας
στην εκπαίδευση. Θα επαναφέρουµε τα σύγχρονα προγράµµατα
ιστορίας που, χωρίς να τα αξιολογήσει, πέταξε στα σκουπίδια η
κ. Κεραµέως. Θα δώσουµε έµφαση στην αντισταθµιστική αγωγή.
Θα αναζωογονήσουµε το πρόγραµµα «ΝΕΑ ΑΡΧΗ» για τα ΕΠΑΛ
που καρκινοβατεί επί Νέας Δηµοκρατίας. Θα ενισχύσουµε την ει-
δική αγωγή, για την οποία πρώτη η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε
τους διορισµούς εκπαιδευτικών. Επί ΣΥΡΙΖΑ καλύπτονταν όλες
οι ανάγκες για παράλληλη στήριξη.

Τέλος, έχουµε πλήρη συνείδηση ότι απαιτείται η πολιτεία να
αναγνωρίσει το κοινωνικό έργο των εκπαιδευτικών. Να συνδια-
λέγεται µαζί τους και όχι να τους εκφοβίζει και τους στέλνει στα
δικαστήρια, όπως έκανε η κ. Κεραµέως. Ακούµε τη φωνή τους,
ακούµε τα αιτήµατα της σηµερινής διαδήλωσης των εκπαιδευτι-
κών και δεσµευόµαστε στη µισθολογική αναβάθµιση τους. Για
ακόµα µία φορά αποδοκιµάζουµε τη µεροληψία σε βάρος τους
από την Κυβέρνηση που δεν τους συµπεριλαµβάνει στο επίδοµα
των 600 ευρώ, όπως προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και µερικούς µήνες η πολι-
τική ζωή της χώρας έχει εισέλθει στο ολισθηρό µονοπάτι µίας τε-
ράστιας θεσµικής εκτροπής, σε αυτό που σε µια προκλητική
αντιστροφή ευθυνών ονόµασε «βούρκο» ο κ. Μητσοτάκης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φίλη, πρέπει να
ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι υποκλοπές µε ευθύνη του παρακράτους Μητσοτάκη και οι

διαστάσεις που έχουν λάβει αποτελούν πλέον ένα καρκίνωµα,
που εξαπλώνεται και κατατρώει το σώµα της δηµοκρατίας. 

Εδώ διεξάγεται η συζήτηση επί του προϋπολογισµού. Τη λύση
σε αυτή την πρωτοφανή για τη δηµοκρατία και για τους θεσµούς
ύβρη, θα τη δώσει ο ελληνικός λαός µε τους αγώνες για δηµο-
κρατία, στις εκλογές µε την ψήφο τους στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. Όσο πιο σύντοµα τόσο καλύτερα. 

Εν ονόµατι του µέλλοντος της ελληνικής νεολαίας, των αναγ-
κών και των δυνατοτήτων της, καταψηφίζουµε τον προϋπολογι-
σµό. Στη σηµερινή εποχή του πολέµου, των πολλαπλών και
επάλληλων κρίσεων, ένα µέλλον ειρήνης και ελευθερίας, η κοι-
νωνική αλλαγή και ο σοσιαλισµός µπορούν να εµπνεύσουν ρεα-
λιστικές και ριζοσπαστικές αλλαγές στη ζωή µας και την
κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δίληµµα σοσιαλισµός ή βαρ-
βαρότητα γίνεται ξανά δραµατικά επίκαιρο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ. Κυριάκος Πιερρα-

κάκης έχει τον λόγο για δέκα λεπτά και ακολουθεί ο κ. Δηµοσχά-
κης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ µε την αυτονόητη κατα-
γραφή, γιατί φτάσαµε στον προϋπολογισµό του 2023 και η αυ-
τονόητη καταγραφή δεν είναι άλλη από το ότι είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός έπειτα από δώδεκα χρόνια µνηµονίων και ενι-
σχυµένης εποπτείας. Και αυτό το οποίο ακούγεται προφανές,
αυτό που ειπώθηκε από πάρα πολλούς σε αυτή την Αίθουσα,
πριν από λίγα χρόνια δεν θα ήταν καθόλου προφανές, αλλά θα
ήταν η απόλυτη είδηση. 

Κι όµως, έχουµε καταφέρει να υπερβούµε την πολιτική και οι-
κονοµική συνθήκη στην οποία βρισκόµασταν µέχρι πριν από λίγα
χρόνια και να το κάνουµε µε έναν τρόπο αναπτυξιακό, κοινωνικά
συνεκτικό και ταχύ, συµβατό µε την ταυτότητα που θέλουµε να
έχουµε ως χώρα. Και η αλήθεια είναι ότι το οικονοµικό επιτελείο

-εδώ και εδώ αξίζουν πολλά συγχαρητήρια στον Υπουργό και
στην οµάδα του, τον Χρήστο Σταϊκούρα- κατάφερε όλα αυτά τα
χρόνια σε καθεστώς πολλών αναδυόµενων προκλήσεων να στη-
ρίξει την κοινωνία σε κάθε δυσκολία, σε κάθε νέα κρίση την οποία
είχαµε να αντιµετωπίσουµε και ταυτόχρονα, να υπερβούµε όλες
εκείνες τις παραµέτρους δυσκολιών που είχαµε. 

Και υπό αυτή την έννοια, φέτος θα κινηθούµε µε ανάπτυξη
γύρω στο 5,6%. Το δηµόσιο χρέος αποκλιµακώνεται. Του χρόνου
η ανάπτυξη προβλέπεται -σε καθεστώς, βέβαια, εξαιρετικά δύ-
σκολο να κάνει κάποιος προβλέψεις- πολλαπλάσια αυτής των
άλλων ευρωπαϊκών χωρών και ταυτόχρονα δίπλα από αυτή την
αναπτυξιακή διαδικασία η χώρα έχει καταφέρει να πετύχει τρεις
νίκες: Ρεκόρ στις εξαγωγές, στις ξένες επενδύσεις και στις του-
ριστικές εισπράξεις. 

Με άλλα λόγια, µε την πολιτική αυτή κατακτούµε την ευηµερία
του σήµερα και ταυτόχρονα χτίζουµε τις βάσεις για να είναι η
ανάπτυξη αυτή βιώσιµη και να µην ανακοπεί µέσα στην επόµενη
δεκαετία. Γι’ αυτό και η νέα τετραετία είναι κρίσιµη. Θα θωρακί-
σουµε όσα πετύχαµε επιταχύνοντας προς το µέλλον ή θα επι-
στρέψουµε σε λογικές και πρακτικές του παρελθόντος; Το
δίληµµα αυτό θα απαντηθεί από τους πολίτες µέσα στο 2023. 

Υπό αυτή την έννοια, όµως, έχει –νοµίζω- αξία να δει κάποιος
και να κάνει έναν απολογισµό ανά τοµέα πολιτικής, σε σχέση µε
τις προγραµµατικές δηλώσεις, σε σχέση µε το τι ειπώθηκε το
2019 -παρά το σύνολο των κρίσεων και των προκλήσεων που
προέκυψαν στην πορεία- και να δει πως αυτές αποτιµώνται, σε
σχέση µε το πως η Κυβέρνηση κινήθηκε τόσο επιλύοντας εκκρε-
µότητες του παρελθόντος όσο και ανταποκρινόµενη µε πρώτο
τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, σε όλες εκείνες τις
προκλήσεις που ερχόντουσαν η µία µετά την άλλη, από την υγει-
ονοµική κρίση, την υβριδική κρίση στον Έβρο, στα νησιά, την
ενεργειακή κρίση, τον πληθωρισµό. 

Και βέβαια, πέρα από αυτές τις κρίσεις, πέρα από αυτή την
πρωτοφανή πυκνότητα γεγονότων υπήρξε και µία άλλη πυκνό-
τητα γεγονότων, η οποία είναι χαρακτηριστική µέσα στον χρόνο.
Άλλωστε το λέει και το ρητό, ότι υπάρχουν δεκαετίες που δεν
συµβαίνει τίποτα και υπάρχουν εβδοµάδες µέσα στις οποίες συµ-
βαίνουν δεκαετίες. Και σε ό,τι αφορά στην τεχνολογική εξέλιξη
ο χρόνος έχει πυκνώσει. Μόνο τις τελευταίες δέκα ηµέρες
έχουµε τρία γεγονότα: τη σύντηξη, ένα σηµαντικό βήµα στις
Ηνωµένες Πολιτείες προς αυτόν τον στόχο, παραγωγής ενέρ-
γειας χωρίς αρνητικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα, το Base Edit-
ing, µια νέα τεχνική επιδιόρθωσης γονιδίων που εξασφάλισε στη
Βρετανία τη θεραπεία παιδιού µε επιθετικό καρκίνο του αίµατος
και πάλι στις Ηνωµένες Πολιτείες την ανάδειξη συγκεκριµένων
συστηµάτων τεχνητής νοηµοσύνης, που συνοµιλούν µε τον χρή-
στη για εκπαιδευτικά θέµατα µε µεγάλη αξιοπιστία. Όλα αυτά
µέσα σε λίγες ηµέρες. 

Η πυκνότητα δηλαδή, αυτή είναι χαρακτηριστική. Και εµείς, ει-
δικά στον χώρο της ψηφιακής πολιτικής και µε τη λογική του
υπολογισµού, έπρεπε κατά βάση να λύσουµε εκκρεµότητες του
παρελθόντος όταν αναλαµβάναµε τόσο σε ό,τι αφορά στις ψη-
φιακές δηµόσιες υπηρεσίες όσο και σε ό,τι αφορά στο τηλεπι-
κοινωνιακό σύστηµα ή στα υπόλοιπα στοιχεία ψηφιακής στρατη-
γικής της χώρας. 

Είναι δεδοµένο ότι η πρόοδος αυτή αποτυπώνεται στη δηµι-
ουργία της ενιαίας ψηφιακής πύλης του δηµοσίου, το gov.gr.
Συγκεντρώθηκαν για πρώτη φορά τον Μάρτιο του 2020 όλες οι
υπηρεσίες του δηµοσίου σε ένα και µόνο σηµείο, ήταν πεντακό-
σιες µία. Σήµερα είναι περίπου χίλιες πεντακόσιες. Αλλά ο τρι-
πλασιασµός των υπηρεσιών και η συγκέντρωσή τους σε ένα και
µόνο σηµείο παρήγαγε το εξής αποτέλεσµα: όχι επί τρία στις συ-
ναλλαγές, αλλά επί εκατό. Στην πραγµατικότητα δηλαδή, ξεκινή-
σαµε από οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες ψηφιακές
συναλλαγές το 2018, για να πάµε στα τριάντα τέσσερα εκατοµ-
µύρια το 2019, στα ενενήντα τέσσερα εκατοµµύρια το 2020, στα
πεντακόσια εξήντα επτά εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές το
2021 και περίπου στο ένα δισεκατοµµύριο, θα δούµε που ακρι-
βώς θα κλείσει το νούµερο, φέτος. 

Αυτές οι ψηφιακές συναλλαγές είναι φυσικές επισκέψεις, οι
οποίες δεν πραγµατοποιούνται. Δηλαδή, ουσιαστικά είναι ουρές
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που ο καθένας γλιτώνει από τις δηµόσιες υπηρεσίες. Και υπό
αυτή την έννοια αν το διαιρέσει κάποιος µε τον πληθυσµό, µιλάµε
για πάνω-κάτω εκατό ουρές που γλίτωσε ο καθένας µας φέτος,
από όλη αυτή τη στρατηγική του gov.gr και κυρίως της διαλει-
τουργικότητας. 

Να πω εδώ, πως το πολύ πιο σηµαίνον είναι ότι κατά βάση
αυτές οι συναλλαγές δεν είναι δικές µας είσοδοι στην υπηρεσία.
Είναι το ίδιο το κράτος, µε τη σύµφωνη γνώµη του πολίτη, αντλεί
στοιχεία από τα υφιστάµενα συστήµατά του, ώστε να µη χρει-
άζεται κάθε φορά ο πολίτης να κάνει τον ιδιότυπο κλητήρα του
κράτους. Και να τονίσω ότι σε αυτή την κωδικοποιηµένη πρόοδο,
τεράστιο ρόλο έχουν παίξει τα στελέχη του δηµοσίου, της Γενι-
κής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων, του Εθνικού Δι-
κτύου Υποδοµών Τεχνολογίας και Έρευνας, της ΗΔΙΚΑ,
άνθρωποι της πληροφορικής εντός του δηµόσιου τοµέα των
οποίων τις δυνατότητες αναδείξαµε, των οποίων το όραµα, ανά-
µεσα σε άλλα και εµείς υποστηρίξαµε και τους αξίζουν πολλά
συγχαρητήρια και πολλά µπράβο για όλα όσα έκαναν. 

Φυσικά, η πρόοδος δεν έχει µείνει µόνο σε αυτή την προφανή
και πρωτοφανή µεταρρύθµιση. Το σύστηµα «ΜΙΤΟΣ» αυτή τη
στιγµή καταγράφει το σύνολο των διαδικασιών του δηµοσίου
τοµέα, δηλαδή ανασχεδιάζουµε τις διαδικασίες ενώ τις ψηφιο-
ποιούµε. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα ήταν η γραφειοκρα-
τία στη γέννηση ενός παιδιού. Πολύ σύντοµα, µέσα στις
επόµενες εβδοµάδες η ίδρυση ατοµικής επιχείρησης θα γίνεται
ψηφιακά. Αυτό θα γίνει όχι µόνο ψηφιοποιώντας, αλλά και αλλά-
ζοντας τη διαδικασία. Και αυτό καταγράφεται σε ένα σύστηµα
που περιλαµβάνει όλα τα γεγονότα που αλληλεπιδρά ένας πολί-
της µε το κράτος και το σύστηµα «ΜΙΤΟΣ» στο πλαίσιο της εθνι-
κής πολιτικής διαδικασιών, που φτιάχνεται σε αυτή την κλίµακα,
για πρώτη φορά έχει καταγράψει δύο χιλιάδες τριακόσιες διαδι-
κασίες και άλλες εξακόσιες θα καταγραφούν εκεί πάρα πολύ
σύντοµα.

Ταυτόχρονα, δηµοπρατούνται τα έργα της βίβλου του ψηφια-
κού µετασχηµατισµού. Εδώ να πω ότι το ενδιαφέρον είναι ότι δεν
ακολουθήσαµε µια στρατηγική στα ψηφιακά για το Ταµείο Ανά-
καµψης, αλλά ήρθε το Ταµείο Ανάκαµψης να υπηρετήσει µια
στρατηγική που υπήρχε και η οποία δεν θα ήταν δυνατόν να είχε
υπηρετηθεί σε αυτή την κλίµακα αν θέλουµε να είµαστε ειλικρι-
νείς αν δεν υπήρχε το Ταµείο Ανάκαµψης. Το 20% του Ταµείου
Ανάκαµψης σε κάθε χώρα αφορά στα ψηφιακά. Στην Ελλάδα
έχουµε κωδικοποιήσει περίπου τετρακόσια σαράντα έργα πλη-
ροφορικής, τα οποία δηµοπρατούνται το ένα µετά το άλλο.
Έχουν δηµοπρατηθεί µόνο από την «Κοινωνία της Πληροφορίας»
εκατόν πενήντα µεγάλα έργα τα περασµένα χρόνια. Και βέβαια,
τα έργα αυτά το ένα µετά το άλλο έρχονται και αθροίζονται, έρ-
χονται και σωρεύονται για να µπορέσουν να καλύψουν µία σειρά
από κενά. 

Το gov.gr περιλαµβάνει µικρές πλατφόρµες, µικρά έργα, µι-
κρές αλλαγές της καθηµερινότητας. Όλα τα µεγάλα έργα που
δηµοπρατούνται, όπως ο «Φάκελος του Ασθενούς» για παρά-
δειγµα θα έρθουν να καλύψουν δοµικά κενά του κράτους και να
δηµιουργήσουν ένα τελείως διαφορετικό κράτος.

Και σε αυτό το πλαίσιο βέβαια, δεν µιλάµε µόνο για το κεντρικό
κράτος. Έχουν δοθεί 320 εκατοµµύρια ευρώ στους τριακόσιους
τριάντα δύο δήµους της χώρας στο πλαίσιο της στρατηγικής των
έξυπνων πόλεων, για να υπηρετηθεί το ψηφιακό όραµα του κάθε
δηµάρχου, της κάθε δηµοτικής αρχής. Και εκεί βλέπουµε ήδη
πολύ σηµαντική πρόοδο, επίσης, στο πεδίο. Δεν είναι αυτό το
µόνο έργο, µε το οποίο στηρίζουµε την αυτοδιοίκηση. Ταυτό-
χρονα, πάλι µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης τα ΚΕΠ αλλάζουν
µορφή. Ταυτόχρονα, οι ΔΕΥΑ επίσης θα ψηφιοποιηθούν και θα
αναβαθµιστούν πάλι µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Και βέβαια, σε ό,τι αφορά στις τηλεπικοινωνίες, καταφέραµε
να είµαστε µία από τις τρεις πρώτες χώρες που έκανε τη µετά-
βαση στα δίκτυα πέµπτης γενιάς, µε τον πιο καινοτόµο ίσως
τρόπο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενώ σε ό,τι αφορά στη σταθερή
τηλεφωνία -εκεί ήµασταν πραγµατικά πίσω- ξεκινήσαµε από την
τελευταία θέση και έχουµε καταφέρει και καλύπτουµε το κενό
από τα τέσσερα εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες γραµµές που
χρειαζόµαστε, αυτή τη στιγµή είµαστε στο ακόµα ένα εκατοµµύ-

ριο εκατόν πενήντα χιλιάδες γραµµές Fiber to the home, πι-
στεύοντας ότι µέχρι το 2027 µε τις επενδύσεις των παρόχων
αλλά και µε τη δική µας πρόσθετη στήριξη µέσα από προγράµ-
µατα όπως το «Ultra-Fast Broadband» θα καλύψουµε το σύνολο
της χώρας και στη σταθερή τηλεφωνία και στο σταθερό internet.

Ενώ συνέβαιναν όλα αυτά, πράγµατα τα οποία είχαν αποτυ-
πωθεί όλα στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, προ-
έκυψαν κρίσεις, µε πρώτη την υγειονοµική κρίση. Και εκεί πάλι
χρειάστηκε να στήσουµε ένα από τα πιο αξιόπιστα, ίσως, συστή-
µατα εµβολιασµού στον κόσµο. Έγινε πάρα πολύ γρήγορα, έγινε
µέσα σε λίγες εβδοµάδες, αλλά το σύστηµα αυτό εν τέλει δηµι-
ούργησε πολλαπλά πολλαπλασιαστικά οφέλη σε σχέση µε το
πως οι πολίτες οι ίδιοι υιοθέτησαν στην πορεία ψηφιακές τεχνο-
λογίες. Και, βέβαια, δηµιουργεί µια πολύ µεγάλη παρακαταθήκη
για τον ψηφιακό φάκελο του ασθενούς. Ήδη το MyHealth είναι
διαθέσιµο και µπορεί κάποιος να έχει πρόσβαση εδώ και λίγους
µήνες στα δεδοµένα της συνταγογράφησης. Σε λίγες εβδοµά-
δες, εκεί, επίσης, θα προστεθούν τα αποτελέσµατα των ακτινο-
διαγνωστικών κέντρων και των δηµοσίων έργων. 

Αναφέρω και σταχυολογώ όλα αυτά γιατί νοµίζω ότι αθροιστικά
θεµελιώνουν ότι η ψηφιακή πολιτική είναι, σίγουρα, µια κοινωνική
πολιτική, µειώνει τις ανισότητες, βοηθά τα άτοµα µε αναπηρία,
βοηθά τον απόδηµο Έλληνα, τον εργαζόµενο γονιό, αλλά είναι
ταυτόχρονα και µια οικονοµική πολιτική. Και υπάρχουν µελέτες
που αυτό έχουν επιδιώξει να το αποτυπώσουν στο παρελθόν, πώς
η ψηφιοποίηση και η µείωση της γραφειοκρατίας συµβάλλουν
στην οικονοµική ανάπτυξη. Μια µελέτη του 2006 χαρακτηριστικά,
είναι η τελευταία που έχει γίνει από τον ΟΟΣΑ, είχε αποτυπώσει
ότι το κόστος γραφειοκρατίας στην Ελλάδα είναι το 6,8% του
ΑΕΠ. Ήταν το µεγαλύτερο, τότε, σε κράτος-µέλος του ΟΟΣΑ, µε
ένα υψηλό ελληνικό ΑΕΠ τότε. Αυτή τη στιγµή συνεργαζόµαστε
µε τον ΟΟΣΑ, µετράµε το αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής, τους
ενός δισεκατοµµυρίου ψηφιακών συναλλαγών και πως αυτό έρ-
χεται να βοηθήσει την οικονοµία, µε δεδοµένο ότι θα βοηθήσει σί-
γουρα και τον κρατικό σχεδιασµό και τον ευρύτερο σχεδιασµό και
την αρχιτεκτονική του κράτους πηγαίνοντας µπροστά.

Σε αυτό το πλαίσιο, επίσης, θεµελιώθηκε ότι δεν υπάρχει τε-
χνολογία χωρίς πολιτική και πολιτική χωρίς τεχνολογία. Γιατί
χωρίς τεχνολογία, όπως φάνηκε και στον εµβολιασµό, δεν µπο-
ρούν να υλοποιηθούν αξιόπιστα και γρήγορα οι πολιτικοί στόχοι
και χωρίς πολιτική, η τεχνολογία είναι κενό γράµµα, γιατί αν δεν
υπηρετείς την κοινωνία δεν µπορείς πραγµατικά να κάνεις τη δια-
φορά.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την εξής καταγραφή.
Αυτή είναι µία πορεία κεκτηµένο για τη χώρα, για κάθε Ελληνίδα,
για κάθε Έλληνα, για κάθε πολίτη. Και είναι µία σειρά από επεν-
δύσεις πολιτικές και υποδοµές τις οποίες πρέπει να διαφυλά-
ξουµε πηγαίνοντας µπροστά και να χτίσουµε ένα πραγµατικά
διαφορετικό κράτος. Είναι ίσως µία µη αναµενόµενη αλλαγή. Αν
ρωτούσαµε το 2015 ή το 2018 ή οποιαδήποτε ηµεροµηνία πως
αν συµβεί µία πανδηµία στη χώρα, η Βαυαρία, η Μασαχουσέτη
και η Ελλάδα θα κληθούν να φτιάξουν συστήµατα εµβολιασµού,
ποιο από τα τρία θα δουλέψει, κανένας µας δεν θα ψήφιζε την
Ελλάδα και δηλώνω απερίφραστα συµπεριλαµβανοµένου εµού.
Αλλά το καταφέραµε και το κατάφεραν οι Έλληνες µηχανικοί, το
κατάφεραν άνθρωποι του Υπουργείου Υγείας, του Στρατού, των
συνεργαζόµενων εταιρειών και αντανακλά τις τεράστιες δυνατό-
τητες των Ελλήνων σε αυτόν τον τοµέα. Αυτές τις δυνατότητες
πρέπει να τις προφυλάξουµε και να τις απελευθερώσουµε. Και ο
τρόπος να το κάνουµε αυτό είναι να µη φοβηθούµε το µέλλον.
Το µέλλον ή το σχεδιάζεις ή το υφίστασαι και θα θυµάµαι για
πάντα χαρακτηριστικά την ιστορία εκείνη από τη Ναυµαχία της
Σαλαµίνας που τα κλειστά µυαλά της εποχής, τον χρησµό του
Μαντείου των Δελφών που έλεγε «τα ξύλινα τείχη θα σώσουν την
πόλη» το ερµήνευσαν κυριολεκτικά και αυτοί που κέρδισαν ερ-
µήνευσαν τα τείχη ως πλοία και ανοίχτηκαν. Αυτό, λοιπόν, νοµίζω
ότι πρέπει να κάνουµε ως χώρα, να ανοιχτούµε. 

Ο προϋπολογισµός και η ευρύτερη οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης αντανακλούν αυτές τις προτεραιότητες, αυτές τις
αξίες και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο σας καλώ να τον υπερψη-
φίσετε.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Ραγκούση, έχετε ζητήσει τον λόγο. Θα σας τον δώσω

αν θέλετε. Απλώς σε αυτόν τον κύκλο θα µιλήσουν ακόµα ο κ.
Τσιάρας από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ο κ. Οικονόµου Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος, ο οποίος είναι εδώ, και τέλος ο κ. Γεωρ-
γιάδης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πιερρακάκη, δεν πήρα τον

λόγο, για να σας πω αυτά που κατ’ επανάληψη σας έχει πει ο το-
µεάρχης ψηφιακής πολιτικής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
κ. Κάτσης, για τις απευθείας αναθέσεις του Υπουργείου σας, τις
αδικαιολόγητες απευθείας αναθέσεις, για τις οποίες δεν έχετε
απαντήσει ποτέ, ούτε πήρα το λόγο, για να κάνω µία παρελθον-
τολογία, αναφερόµενος σε κάτι που εσείς αποφεύγετε συστηµα-
τικά να αναφέρεστε, στο ποια ήταν η νοµοθετική βάση όλων
αυτών, τα οποία µε έναν τρόπο περιγράψατε. Και λέω ότι µε έναν
τρόπο περιγράψατε, γιατί ούτε αυτό θα ήταν ο λόγος για να
πάρω τον λόγο και να αντιλέξω αυτά που είπατε.

Όµως, κύριε Πιερρακάκη, το θέµα πια στη χώρα σε ό,τι αφορά
στην ευθύνη, στη βαριά πολιτική και ιστορική ευθύνη, που βα-
ραίνει τις πλάτες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και όλων σας, είναι
ότι µετατρέψατε την ιδέα της ψηφιακής προόδου, δηλαδή της
προόδου που γίνεται στον τοµέα της ψηφιακής πολιτικής στη
χώρα, σε κάτι, που, αντί να είναι µόνο θετικό στη συνείδηση και
στον νου των πολιτών, είναι πια εκφοβιστικό, είναι πια ανησυχη-
τικό, είναι πια προβληµατικό και απολύτως αρνητικό. Γιατί, κύριε
Πιερρακάκη; Γιατί, δυστυχώς, χρησιµοποιήσατε ως Κυβέρνηση
και µε συµµετοχή σε κάποιες πλευρές –ειλικρινά, προσωπικά εύ-
χοµαι αυτό να µην επιβαρυνθεί στην πορεία µε στοιχεία και πλη-
ροφορίες που θα έρθουν στη δηµοσιότητα- και του δικού σας
Υπουργείου µετατρέψετε τις µεγάλες, τις πολύ µεγάλες δυνατό-
τητες που παρέχουν οι νέες τεχνολογίες, όχι για να στήσετε κρά-
τος ψηφιακό, αλλά για να στήσετε ψηφιακό παρακράτος, κύριε
Πιερρακάκη. 

Χρησιµοποιήσατε τις ψηφιακές δυνατότητες των νέων τεχνο-
λογιών, για να ενσωµατώσετε τη λειτουργία του «Predator» µε
τρόπο σκοτεινό, παράνοµο, αντιδηµοκρατικό, αντισυνταγµατικό,
στις λειτουργίες της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. Και αντί
να χρησιµοποιείτε τις νέες τεχνολογίες, για να ωφελείται ο πολί-
της, τις χρησιµοποιήσατε για δικό σας προσωπικό όφελος. Δεν
εννοώ προσωπικό ως Πιερρακάκης -µέχρι στιγµής δεν έχουµε
τέτοια στοιχεία-, αλλά για προσωπικό όφελος του Πρωθυπουρ-
γού και γενικό πολιτικό όφελος της Κυβέρνησης, παρακολου-
θώντας πολιτικούς αντιπάλους, παρακολουθώντας
δηµοσιογράφους, παρακολουθώντας την ηγεσία των Ενόπλων
Δυνάµεων και παρακολουθώντας και Υπουργούς. 

Για τους Υπουργούς ξέρουµε πια τους κωδικούς. Τον 5046c
τον ταυτοποιήσατε πια στην ιστορία. Είναι ο συνάδελφός σας, ο
κ. Χατζηδάκης, ο οποίος τέθηκε υπό παρακολούθηση µε χρήση
νέων τεχνολογιών.

Άρα, κύριε Πιερρακάκη, δυστυχώς για τη χώρα, αντί η Ελλάδα
αυτή τη στιγµή να συζητείται, σε όποιο βαθµό συζητείται, για την
όποια πρόοδο έχει κάνει στον τοµέα της ψηφιακής πολιτικής, διε-
θνώς αναφέρεται ως το µαύρο πρόβατο, για την κακή, την κάκι-
στη χρήση αυτών των νέων τεχνολογιών, προκειµένου να χτίζεται
και να παράγεται ένα παρακράτος και όχι ένα σύγχρονο κράτος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Πιερρακάκη, έχετε
τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ραγκούση, εγώ το µόνο το οποίο θα πω σε αυτό το
οποίο είπατε, είναι ότι ένα δισεκατοµµύριο «κλικ» σας διαψεύ-
δουν. Και το λέω, µε την έννοια ότι έχουµε χρήση από επτά εκα-
τοµµύρια Έλληνες µε ένα δισεκατοµµύριο «κλικ» στις χίλιες
πεντακόσιες αυτές υπηρεσίες. Δεν θα σας πω τι λέµε εµείς οι

ίδιοι γι’ αυτό το πράγµα, αλλά επειδή ξέρω πόσο καλά ξέρετε να
διαβάζετε τις δηµοσκοπήσεις, θα σας πω το εξής: Διαβάστε την
οποιαδήποτε δηµοσκόπηση να δείτε τι λένε οι ψηφοφόροι του
κόµµατός σας για την ψηφιακή πολιτική της Κυβέρνησης. Νοµίζω
ότι αυτό µιλάει από µόνο του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Διαβάστε και εσείς τι λένε για τις

υποκλοπές.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-

φιακής Διακυβέρνησης): Οφείλω και σ’ αυτό που είπατε για τη
νοµοθεσία να κάνω ένα σχόλιο. Ποτέ δεν πήγαµε να ακυρώσουµε
την οποιαδήποτε θετική νοµοθετική προσπάθεια και το θυµάστε
και στη µεταξύ µας συζήτηση για το ν.4727/2020, που τον ψηφί-
σατε και εσείς. Ίσα-ίσα, έχουµε τονίσει σε πολύ καλό πνεύµα,
γιατί αυτό οφείλει να είναι ένας χώρος που να µπορούµε να πα-
ραγάγουµε συναινέσεις, ότι χτίσαµε και σε άλλα πράγµατα. Και
αυτό δεν έχει καµµία άλλη διάθεση και θα ήταν λάθος και εγώ
να πω το ίδιο και εσείς, γιατί θυµάστε τη µεταξύ µας κουβέντα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Για τις υποκλοπές καµµία κουβέντα;
Κάποιο σχόλιο για τις υποκλοπές, για το «Predator», για το ΚΕ-
ΤΥΑΚ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προχωρούµε. Ο κ. Δη-
µοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία θα πάρει τον λόγο και ακο-
λουθεί η κ. Κεφαλίδου από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-
γισµός του οικονοµικού έτους 2023 είναι κοµβικός και πρωτοπο-
ριακός, γιατί είναι ο πρώτος προϋπολογισµός των τελευταίων
δώδεκα ετών που τίθεται προς συζήτηση εκτός µνηµονιακού
προγράµµατος και πλαισίου ενισχυµένης εποπτείας. 

Σε ένα ρευστό διεθνές περιβάλλον που απειλείται µε ύφεση
λόγω κρίσεων και προκλήσεων, η οικονοµία µας αντιστέκεται επι-
δεικνύοντας αντοχές. Αυτό αποδεικνύει και ο υπό συζήτηση προ-
ϋπολογισµός. Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που υπηρετεί
τη συνέπεια, τη συνέχεια και τη σταθερότητα. 

Η χώρα κινείται σε αναπτυξιακή και προοδευτική τροχιά,
καθώς προβλέπεται για το 2023 σοβαρή αύξηση του ρυθµού
ανάπτυξης, πολύ µεγαλύτερη από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και
αυτό το µαρτυρούν οι αριθµοί, όπως προβλέπει η Κοµισιόν για
ανάπτυξη 6%. 

Η συνετή και αποτελεσµατική πολιτική µας επιτρέπει να λά-
βουµε γενναίες και τολµηρές πρωτοβουλίες, όπως η κατάργηση
της εισφοράς αλληλεγγύης για όλους, καθώς και η νέα αύξηση
του κατώτατου µισθού τον προσεχή Μάιο, που θα είναι η τρίτη
κατά σειρά, ενώ αναµένονται από τις αρχές του 2023 αυξήσεις
ύψους 7,75% στο σύνολο σχεδόν των συντάξεων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Για τρίτη συνεχή χρονιά στηρίζονται οι υγειονοµικοί όλων των
κατηγοριών και χρηµατοδοτούνται περαιτέρω οι δοµές υγείας.
Σηµαντικές βελτιώσεις εκτιµάται ότι θα προκύψουν και για τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας
της χώρας, γιατί προβλέπονται και αναµένονται παρεµβάσεις
στα επιδόµατά τους, ικανοποιώντας τα πάγια µισθολογικά αιτή-
µατά τους. Ταυτόχρονα, είναι δίκαιο, όπως εξεταστούν και τα
πάγια αιτήµατα των εν εφεδρεία στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Υπηρετώντας, κύριε Υπουργέ, το πνεύµα δικαίου, καταθέτω
ενηµερωτικό σηµείωµα στα Πρακτικά της Βουλής για περαιτέρω
προσεκτική εξέταση αυτών από τα συναρµόδια Υπουργεία και
µάλιστα, µία συνισταµένη, το οποίο µου ενεχειρίστη και µου δό-
θηκε απ’ όλες τις επαγγελµατικές ενώσεις τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Από το Βήµα της Βουλής εκφράζω την ευγνωµοσύνη µου προς
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας,
διότι εφαρµόζουν στον Έβρο το ενιαίο δόγµα ασφάλειας και
άµυνας, φρουρώντας τα χερσαία, ποτάµια και θαλάσσια σύνορα
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µας σε ένα εχθρικό περιβάλλον από πλευράς της γειτονιάς µας. 
Κύριοι Υπουργοί, οι Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφα-

λείας αποτελούν τον ακοίµητο φρουρό της πατρίδας, όπως απε-
δείχθη το Μάρτιο του 2020 στην εκλογική µου περιφέρεια, µε
αποτέλεσµα ο γείτονας να υποστεί την πρώτη µεταπολεµική
ήττα. Μία ανίατη ασθένεια το ενοχλητικό παραλήρηµά του. 

Μας ικανοποιεί, λοιπόν, ιδιαίτερα που υπάρχει µέριµνα για την
οικονοµική τους στήριξη, ενώ συνάµα η Κυβέρνηση θωρακίζει
την αµυντική και αποτρεπτική ικανότητα της χώρας, προβλέπον-
τας για τη διετία 2022-2023 αµυντικές δαπάνες, ύψους σχεδόν 6
δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Κύριοι Υπουργοί, χαιρετίζω την προβλεπόµενη µέριµνα στον
πρωτογενή τοµέα, αναµένοντας έργα, όπως γρήγοροι αναδα-
σµοί, αντιπληµµυρική και αρδευτική θωράκιση του Νοµού Έβρου
µε την έναρξη του φράγµατος Δερείου-Σουφλίου. Ο τοµέας
αυτός συνιστά τον κύριο µοχλό της οικονοµικής ανάπτυξης του
ακριτικού νοµού, ο οποίος δέχεται σηµαντικά πλήγµατα λόγω της
ενεργειακής και οικονοµικής κρίσης και λόγω των αποστάσεων
από τα κέντρα. 

Προβλέπονται, επίσης, σηµαντικά εργαλεία για τους αγρότες,
κτηνοτρόφους και αλιείς, προκειµένου να αµυνθούν στο αυξη-
µένο κόστος καυσίµων, λιπασµάτων και ζωοτροφών και όχι µόνο. 

Η κοινωνική ευαισθησία που διέπει τον φετινό προϋπολογισµό
αποδεικνύεται επίσης από την πρόβλεψη περί εφάπαξ οικονοµι-
κής ενίσχυσης δύο εκατοµµυρίων τριακοσίων χιλιάδων πολιτών,
όπως οι χαµηλοσυνταξιούχοι, οι µακροχρόνια άνεργοι και τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, καθώς και από την αύξηση των κον-
δυλίων για το επίδοµα θέρµανσης. 

Κυρίες και κύριοι, ο Έβρος µετεξελίσσεται σε ενεργειακό, συγ-
κοινωνιακό µεταφορικό και αµυντικό κόµβο και αναµένουµε µε
ολύµπια αντοχή και την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που θα αλ-
λάξει το τοπίο και ιδιαίτερα στον κεντρικό και βόρειο Έβρο. Εκτι-
µάται ότι κατά την επόµενη χρονιά θα αποτελεί ένα απέραντο
εργοτάξιο.

Ο Έβρος, κύριοι Υπουργοί, χαιρετίζει την επιτυχία της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης που αφορά στην ένταξη του λιµένα Αλεξαν-
δρούπολης στο διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών. Αναµένουµε
όλοι οι Εβρίτες άµεσες και αποφασιστικές ενέργειες, οι οποίες
θα καταδείξουν ότι η αλλαγή των σχεδίων για τον λιµένα είναι
για το καλό του τόπου. Επίσης, αναµένουµε την αναβάθµιση και
τον εκσυγχρονισµό όλων των σηµείων εισόδου και εξόδου στα
χερσαία σύνορά µας. Ο βόρειος και κεντρικός Έβρος χρήζει
πολλαπλής θωράκισης για λόγους εθνικούς. 

Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, ο Έβρος και τα
νησιά του βορειοανατολικού και νοτιοανατολικού Αιγαίου απο-
τελούν πυλώνες της χώρας και της Ευρώπης. Η προσοχή και η
φροντίδα όλων σε οποιοδήποτε επίπεδο κρατούν τη σφραγίδα
για την υπογραφή του κράτους θα πρέπει να επικεντρώνεται
πρώτα στα ανατολικά µας σύνορα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 οι Έλληνες αποφάσι-
σαν ότι η χώρα χρειάζεται έναν νέο κυβερνήτη που θα έβγαζε
τον τόπο από το αδιέξοδο και αυτός αναδείχθηκε πανηγυρικά ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Τώρα πλέον εν µέσω µεγάλων κρίσεων,
πολλαπλών προκλήσεων και µεγάλων αποφάσεων οι Έλληνες
χρειάζονται έναν έµπειρο πολιτικό ηγέτη, ο οποίος έχει αποδείξει
ότι µπορεί να οδηγεί τη χώρα µε ασφάλεια και ευθύνη σε ξέφωτο
ανάπτυξης. Και αυτός δεν είναι άλλος από τον Πρωθυπουργό
µας. 

Κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός του 2023 στέλνει πολι-
τικό, σαφές µήνυµα αισιοδοξίας και εθνικής αυτοπεποίθησης,
κοινωνικής αλληλεγγύης και µέριµνας για όλες και όλους. Και
για τον λόγο αυτό τον υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την προσέγγιση στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, η κ. Χαρά Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2023 σε αβέβαιους καιρούς πολέµου, ενεργειακής

κρίσης και πληθωριστικής έξαρσης, σε ένα περιβάλλον βίαιης και
άγριας ανακατανοµής πλούτου µε πρώτα θύµατα τους ευάλω-
τους και τα µεσαία νοικοκυριά, τελευταίος της παρούσας Κυβέρ-
νησης και πρώτος εκτός µνηµονιακής εποπτείας, θα µπορούσε
να είναι ένας προϋπολογισµός µετρηµένη αισιοδοξίας για τους
πολίτες. Όµως, αντί να αναζητούµε λύσεις, Νέα Δηµοκρατία και
ΣΥΡΙΖΑ διαµορφώνουν ένα περιβάλλον πόλωσης και διχασµού,
εν όψει εκλογών, ελπίζοντας σε κοµµατικά οφέλη. 

Πέρυσι, στην αντίστοιχη συζήτηση του προϋπολογισµού του
2022, σας είχαµε επισηµάνει ότι οι προβλέψεις σας έκαναν ένα
µεγάλο άλµα λογικής και είχαν έναν σηµαντικό βαθµό αυθαιρε-
σίας, αφήνοντας προφανώς και το αντίστοιχο κενό, γιατί η πραγ-
µατικότητα ήταν άλλη. Αποτέλεσµα: Η θετική προοπτική της
Κυβέρνησης για το 2022 δεν επιβεβαιώθηκε. Και φυσικά, εµείς
δεν κάναµε τις Κασσάνδρες, απλώς βλέπαµε αυτό που τελικά εί-
µαστε.

Σήµερα, ένα χρόνο µετά, βρισκόµαστε σε διαρκή αστάθεια και
ρευστότητα όπου οι παραγωγοί ενέργειας αποκοµίζουν τεράστια
κέρδη αποστραγγίζοντας πόρους και δυνάµεις, οι δε κυβερνητι-
κές πιρουέτες σε µέτρα-«ασπιρίνη» δεν άλλαξαν και δεν µπορούν
να αλλάξουν τη δεινή πραγµατικότητα. 

Την ώρα που όλες οι διεθνείς αναλύσεις προβλέπουν ότι το
2023 θα είναι παγκοσµίως µια εξαιρετικά δύσκολη χρονιά µε δια-
τήρηση του απαγορευτικού κόστους ενέργειας, µε εντεινόµενες
οικονοµικές αναταράξεις που θα αφαιµάξουν την αγοραστική δύ-
ναµη των καταναλωτών και µε επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οι-
κονοµίας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιµένει σε
αισιόδοξα σενάρια χωρίς, όµως, στέρεο αιτιολογικό υπόβαθρο,
υποεκτιµώντας για άλλη µία φορά την υφιστάµενη κατάσταση.
Οι τεράστιες απώλειες εισοδήµατος, λόγω διπλής αφαίµαξης,
εκτίναξης από τη µία του πληθωρισµού και διατήρησης των επι-
τοκίων καταθέσεων σε µηδενικά επίπεδα, δεν γιατρεύονται µε
παυσίπονα. 

Οι τράπεζες που διασώθηκαν, όπως όλοι ξέρουµε, από το
υστέρηµα των φορολογουµένων δείχνουν ξεδιάντροπα τα δόντια
τους, αυξάνοντας εν µία νυκτί τα επιτόκια δανείων και σφυρίζον-
τας αδιάφορα στο αίτηµα για αύξηση των επιτοκίων καταθέσεων
που διατηρούνται κοντά στο µηδέν! Γι’ αυτές, µάλιστα! Το 2022
ήταν και το 2023 θα συνεχίσει να είναι ένα ευοίωνο έτος µε ση-
µαντικά κέρδη από την αυξηµένη διαφορά επιτοκίων. Τις είδαµε
εν τω µεταξύ και πώς συµπεριφέρονται στις συναντήσεις µε τα
κυβερνητικά στελέχη και στη χθεσινή συνάντηση που είχαν µαζί
σας, κύριε Υπουργέ, γίναµε όλοι θεατές της επιδεικτικής τους
δυστοκίας και αδιαφορίας για τις συνέπειες των αποφάσεών
τους που επηρεάζουν κάθε ελληνικό νοικοκυριό. Με χίλια βά-
σανα και φυσικά, µε άλλα τόσα κυβερνητικά παρακάλια, προκει-
µένου να υπάρξει κάποια συνεννόηση για να αντιµετωπιστεί το
τεράστιο πρόβληµα των δανειοληπτών από την πολιτική υψηλών
επιτοκίων σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και των
καταθετών από τον υψηλό πληθωρισµό.

Άρα, από τη µία µεριά έχουµε την ελληνική κοινωνία που δυ-
σκολεύεται να τα βγάλει πέρα µήνα - µήνα και από την άλλη πά-
ροχοι ενέργειας και τραπεζίτες τρίβουν τα χέρια τους. Στη µέση
είναι η Κυβέρνηση, προσεκτική στον σχεδιασµό της, λέτε εσείς,
διαφηµίζοντας ένα προσωπείο κοινωνικά ευαίσθητο, κατά βάση,
όµως, δειλή, άπραγη και οκνηρή στον πιο σηµαντικό της ρόλο,
αυτόν της ρυθµιστικής της αρµοδιότητας, λέµε εµείς. Η εικονική
πραγµατικότητα επιτυχίας που προβάλλει µε ευηµερούντες αριθ-
µούς κρύβει δοµικά και διαρθρωτικά προβλήµατα που καθιστούν
αδιέξοδη την πορεία της οικονοµίας. 

Αυτή η βαριά ατµόσφαιρα επιβαρύνεται ακόµα περισσότερο
από την κυβερνητική διαχείριση της σκοτεινής υπόθεσης των πα-
ρακολουθήσεων πολιτικών προσώπων δηµοσιογράφων και επι-
χειρηµατιών από την ΕΥΠ, µία υπόθεση σύντοµης συγκάλυψης
ενός παρακρατικού µηχανισµού που υπάρχει και δρα κάτω από
τη µύτη µας. 

Και επειδή αγαπάτε, όπως λέτε, τα νούµερα και τους αριθµούς
θα αναφέρω και εγώ κάποιους για να δούµε την εικόνα. Μελέτη
Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ: Το 2022 οι απώλειες της αγο-
ραστικής δύναµης φτάνουν στο 40% για νοικοκυριά µε µηνιαίο
εισόδηµα έως 750 ευρώ. Οι νέοι το τελευταίο εξάµηνο έχουν
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χάσει το 19% της αγοραστικής τους δύναµης, ενώ για ολόκληρο
το χρόνο πήραν αύξηση µόλις 9,7%. Οι Έλληνες συνεχίζουν να
καταβάλλουν τους τέταρτους πιο υψηλούς φόρους κατανάλω-
σης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το ιδιωτικό χρέος φουσκώνει τις
ληξιπρόθεσµες οφειλές προς την ΑΑΔΕ, έχουν αυξηθεί πάνω
από 112,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα κόκκινα δάνεια, που βρί-
σκονται πια σε χέρια funds, είναι 111 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές στον ΕΦΚΑ αυξήθηκαν 5,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ σε έναν χρόνο. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές στην εφορία
έφτασαν τα 6,2 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε εννέα µήνες και
οι απλήρωτοι φόροι στα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν αυτή η ει-
κόνα είναι εικόνα ευηµερούσας κοινωνίας, το αφήνω στην κρίση
όλων σας.

Και θέλω να πω δύο λόγια ως τοµεάρχης παιδείας για τα όσα
άκουσα από την κ. Κεραµέως για τον τοµέα του Υπουργείου Παι-
δείας. Παρά, λοιπόν, την επίµονη υπουργική καµπάνια διαφήµι-
σης επιτευγµάτων, ο προϋπολογισµός παραµένει αναιµικός,
ανισοβαρής, µε µειωµένους πόρους στο τακτικό µέρος του και
µε περικοπές που πλήττουν το δηµόσιο σχολείο και πανεπιστή-
µιο. Ούτε το ΙΕΚ δεν γλίτωσε όπου από τα 545.000 ευρώ, που
υπάρχουν στον τακτικό προϋπολογισµό, αυτά δεν επαρκούν για
να καλύψουν ούτε τις δαπάνες µισθοδοσίας ούτε τις βασικές λει-
τουργικές ανάγκες που ανέρχονται στο ποσό του 1.150.000
ευρώ.

Παρατηρώντας τώρα την εισηγητική έκθεση σε σχέση µε το
2022 υπάρχει µία αµελητέα µόνο αύξηση από 4.977.000 ευρώ,
σε 5.015.000 ευρώ, ενώ το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
έχει µία µείωση, από τις 875.000 στις 670.000.

Επίσης, πιστώσεις που υπάρχουν στον προϋπολογισµό Δαπα-
νών Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας, υποτίθεται
ότι χρηµατοδοτούν έργα υποδοµής, κτηριακές υποδοµές και
εξοπλισµό των ΑΕΙ και των σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Θα σας παρακαλούσα να κάνετε µία βόλτα στην επαρχία και
να δείτε τις κτηριακές εγκαταστάσεις των σχολείων. Εκεί µέ-
νουµε πάρα πολύ πίσω µε σχολεία τα οποία ρηµάζουν, µε έργα
που παραµένουν ατελείωτα και πολλές φορές θέτουν και σε κίν-
δυνο την ασφάλεια των ίδιων των µαθητών.

Την ίδια ώρα, το σύνολο των δαπανών, προκειµένου να καλυ-
φθούν τα κενά του δηµόσιου σχολείου αγγίζει τα 3,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Ξέρετε τι είναι αυτά; Αυτά είναι χρήµατα που χάνουν
οι ελληνικές οικογένειες ή, αν θέλετε, δαπανούν οι ελληνικές οι-
κογένειες ετησίως, για να µπορέσουν να αναπληρώσουν τα παι-
διά τους τις ελλείψεις που αφήνει πίσω της η δηµόσια
εκπαίδευση που ουσιαστικά είναι στην τύχη της. Υπάρχει µια
πολύ σηµαντική έρευνα του ΚΑΝΕΠ της ΓΣΕΕ που έδειξε ότι οι
γονείς επιλέγουν ιδιωτικές δοµές, ιδιωτικά σχολεία, ιδιωτικά ΙΕΚ,
ιδιωτικούς παιδικούς σταθµούς, δίνοντας ετησίως 950 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε δίδακτρα και επίσης, τα δίδακτρα φροντιστηρίων
είναι το 40,9% της συνολικής δαπάνης των οικογενειών για την
εκπαίδευση των παιδιών τους. 

Συµπέρασµα: Στη µεταµνηµονιακή Ελλάδα, η υποχρηµατοδό-
τηση αποτελεί κύριο χαρακτηριστικό του δηµόσιου εκπαιδευτι-
κού συστήµατος που δεν άλλαξε το 2022, δεν αλλάζει ούτε το
2023. 

Μιλώντας για τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση, για εµάς
δεν αρκεί το ότι έχουµε µετρηµένα στα χέρια κάποια πρότυπα
τεχνικά λύκεια ούτε ότι τα ιδιωτικά ΙΕΚ που ξεφυτρώνουν σαν µα-
νιτάρια υποκαθιστούν την ελλειµµατική προσφερόµενη εκπαί-
δευση που θα έπρεπε να έχουν τα δηµόσια ΙΕΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, γιατί έχετε υπερβεί τα εννέα λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Τριτοβάθµια εκπαίδευση: δεν έχουν προβλεφθεί κονδύλια για

τη µισθοδοσία των µελών ΔΕΠ ούτε για να µπορέσει να υπάρξει
η κρατική συµµόρφωση µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. ούτε για να
καλυφθεί το νέο µισθολόγιο των µελών ΔΕΠ. 

Δαπάνες λειτουργίας των ΑΕΙ: έχουµε αυξηµένα κόστη ενέρ-
γειας, αυξηµένα κόστη για να υλοποιηθεί η δράση των εσωτερι-
κών µετακινήσεων «ERASMUS», προκειµένου να γίνει η πρακτική
άσκηση των παιδιών από τους ιδιώτες και τους δηµόσιους φο-

ρείς, υπάρχει ένα κόστος υλοποίησης των διπλών προγραµµά-
των σπουδών. Όλα αυτά έχουν ψηφιστεί στο τελευταίο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου, όπου, όµως, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη
για το τι µέλλει γενέσθαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Έχουµε καταθέσει ως
ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία σειρά από προτάσεις
που αν δεν παρασυρόταν η Κυβέρνηση από την προεκλογική
φρενίτιδα του ΣΥΡΙΖΑ, θα µπορούσε να τις αξιοποιήσει. 

Και κλείνω, λέγοντας ότι αυτός ο προϋπολογισµός, ο τελευ-
ταίος της Κυβέρνησης, περιχαρακώνεται σε παραδοσιακά συν-
τηρητικές θέσεις, αρνείται το άνοιγµα στην κοινωνία, ξεχνά τη
µεταρρυθµιστική πνοή που ήταν η προτεραιότητά σας όταν ανα-
λάβατε και βγαίνει από τη ρότα της αναπτυξιακής πολιτικής. 

Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε. Γι’ αυτό και σας λέµε ότι έχει
χαθεί η µεταρρυθµιστική πνοή που είχατε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αφού τακτοποιηθεί
το Βήµα, τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό
και Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Ιωάννης Οικονόµου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

για τον προϋπολογισµό του 2023 αυτοµάτως αποκτά µία διπλή
διάσταση, µία απολογιστική και µία προεξαγγελτική. Για να κα-
τανοήσουµε πού βρισκόµαστε και πού θα πάµε µε Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας στο τιµόνι, χρειάζεται να αναλογιστούµε
την αφετηρία µας το 2019, τότε που παραλάβαµε µία χώρα κα-
θηµαγµένη από την κρίση των µνηµονίων, κρίση την οποία επέ-
τεινε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις καταστροφικές επιλογές του και κυρίως µε
την απόφαση να εφαρµόσει ως διαχείριση της αποτυχίας του την
υπερφορολόγηση της µεσαίας τάξης. 

Παραλάβαµε ένα ΕΣΥ που είχε αφεθεί στη µοίρα του, σχολεία
που δεν είχαν γίνει προσλήψεις για πολλά χρόνια, πανεπιστήµια
παρατηµένα και παραδοµένα στην ανοµία και την παρανοµία. 

Επίσης, παραλάβαµε µια ανεκδιήγητη κατάσταση στο µετανα-
στευτικό ως αποτέλεσµα της σχετικοποίησης των συνόρων και
ένα δηµόσιο αποσαρθρωµένο, ως αποτέλεσµα της προσπάθειας
του ΣΥΡΙΖΑ να ελέγξει τους αρµούς της εξουσίας διαλύοντας το
κράτος δικαίου. 

Τέλος, παραλάβαµε µία Ελλάδα µε καταρρακωµένο το διεθνές
της κύρος, µε µία ανερµάτιστη διπλωµατία, ασυνάρτητη και µε
τραγικές ελλείψεις στην αµυντική της ικανότητα. Αυτή η τελευ-
ταία πραγµατικότητα ουσιαστικά εκµηδένιζε κάθε προσπάθεια
της πατρίδας µας για ανάκαµψη, κάθε πιθανότητα ανάκαµψης,
αφού κανείς στο εξωτερικό δεν µας εµπιστευόταν και δεν µας
έπαιρνε στα σοβαρά.

Από την πρώτη στιγµή, λοιπόν, ανάληψης των καθηκόντων µας
ξεκινήσαµε τη δουλειά µε σχέδιο, µε επαγγελµατική διαχείριση
των πραγµάτων, µε όραµα για το µέλλον, µε αποφασιστικότητα,
µε γνώση της διεθνούς εµπειρίας, προφανώς µε κοινωνική ενσυ-
ναίσθηση και κυρίως, µε σεβασµό στις αρχές και στις αξίες µας. 

Ο δρόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν οµαλός.
Βρεθήκαµε από τις αρχές του 2020 να διαχειριζόµαστε όχι µόνο
τις υστερήσεις που παρήγαγε η περίοδος των µνηµονίων, αλλά
και µία σειρά από τεράστιες κρίσεις. Φυσικά, η διαχείριση των
κρίσεων δεν θα µπορούσε να ήταν χωρίς απώλειες, δεν θα µπο-
ρούσε να ήταν δίχως επιπτώσεις για την κοινωνία και τη χώρα,
αλλά σε γενικές γραµµές θα πρέπει να θεωρηθεί επιτυχηµένη,
καθώς δεν διερράγη ο κοινωνικός ιστός και δεν διασαλεύτηκε η
σταθερότητα της κοινωνίας, αλλά και η ακεραιότητα της πατρί-
δας. 

Οι αλλεπάλληλες κρίσεις που διαχειριστήκαµε –και αυτό το
γνωρίζουν οι πολίτες- ήταν ικανές να δηµιουργήσουν συνθήκες
εθνικής τραγωδίας για µία χώρα, για ένα κράτος µε τα χαρακτη-
ριστικά που παραλάβαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ το 2019. Σταχυολογών-
τας τα πλέον ενδεικτικά, η πολιτική µας κράτησε την κοινωνία
όρθια και την πατρίδα όρθια την περίοδο της πανδηµίας µε 44
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δισεκατοµµύρια ευρώ που πλήρωσαν µισθούς και ασφαλιστικές
εισφορές εργαζοµένων και ενοίκια καταστηµάτων και έδωσαν
ρευστότητα σε όλους. Οι πολίτες το ξέρουν αυτό. Το κατανοούν,
το ένοιωσαν. Γι’ αυτό και σας κοιτάζουν µε µια θυµηδία, όταν
προσπαθείτε µε ξεπερασµένα κλισέ να τους πείσετε ότι ο Μη-
τσοτάκης είναι ένας νεοφιλελεύθερος πρίγκιπας που δεν αντι-
λαµβάνεται ότι το κράτος πρέπει να παρεµβαίνει όταν οι
συνθήκες το απαιτούν. 

Ταυτόχρονα, η πολιτική µας µείωσε δραστικά την ανεργία. Η
εχθρική απέναντι στο επιχειρείν –ντόπιο και ξένο- Ελλάδα του
ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε λιγότερο από τρία χρόνια έγινε πρωταθλήτρια
στις επενδύσεις, έγινε πρωταθλήτρια στη µείωση των φόρων και
των ασφαλιστικών εισφορών και αυτό είχε ως αποτέλεσµα δια-
κόσιες χιλιάδες άνθρωποι τουλάχιστον από το 2019 µέχρι σή-
µερα να έχουν βρει δουλειά και να έχουν ενταχθεί στην παρα-
γωγική διαδικασία. 

Επίσης, οι πολιτικές µας δίνουν τη δυνατότητα στην κοινωνία
να αντέχει την πίεση της ακρίβειας που προκαλούν οι εισαγόµε-
νες κρίσεις, µε δυσκολίες, ναι, για την ελληνική κοινωνία, αλλά
µε ανθεκτικότητα µεγαλύτερη από αυτή που επιδεικνύουν οικο-
νοµίες ισχυρότερες από τη χώρα. Θυµηθείτε, η συζήτηση για
τους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος στα σπίτια έχει
φύγει εντελώς από το προσκήνιο. Σε λίγες ηµέρες πάνω από ένα
εκατοµµύριο συµπολίτες µας θα πάρουν µια ουσιαστική ενί-
σχυση 250 ευρώ. Η καθηµερινότητα του πολίτη στηρίζεται από
την Κυβέρνηση σε όλες τις πτυχές του οικονοµικού του βίου. Οι
πολίτες εξακολουθούν να δυσκολεύονται. Γνωρίζουν, όµως και
καταλαβαίνουν. Βλέπουν τους διψήφιους πληθωρισµούς σχεδόν
σε ολόκληρη την Ευρώπη. Γι’ αυτό και αντιλαµβάνονται την υπο-
κρισία σας, όταν τους µιλάτε για ακρίβεια Μητσοτάκη. 

Επιπρόσθετα, η Ελλάδα, η πατρίδα µας, διαχειρίζεται µε απο-
τελεσµατικότητα το µεταναστευτικό. Η πατρίδα µας µπορεί
πλέον να µην εκφοβίζεται, να µην τροµοκρατείται και να µην πα-
νικοβάλλεται. Με αποφασιστικότητα, µε απόλυτη ετοιµότητα, µε
επάρκεια υπερασπιζόµαστε τη νοµιµότητα, την εθνική µας κυ-
ριαρχία και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Και οι Έλληνες ξέ-
ρουν ότι το µπορούµε αυτό γιατί η Κυβέρνηση προέταξε την
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας
την ώρα που εσείς αναµασάτε έναν «θολοκουλτουριάρικο» µη-
δενισµό. Καλά-καλά δεν έχετε αποφασίσει αν είστε υπέρ ή κατά
της ενίσχυσης των Σωµάτων Ασφαλείας µε 600 ευρώ…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Προσέξτε τις εκφρά-

σεις σας! Αυτά τα έλεγε και ο Κασιδιάρης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Του Κασιδιάρη τα λόγια εδώ µέσα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Η Κυβέρνηση οικοδόµησε σχέσεις αµοιβαίας συνεργασίας µε τις
υπερδυνάµεις του πλανήτη την ώρα που εσείς αναζητείτε αφε-
λείς περιπλανήσεις στον Τρίτο Κόσµο.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!

Όποιος πάρει τον λόγο θα απαντήσει, θα µιλήσει να πάρει θέση.
Δεν χρειάζονται, λοιπόν, διακοπές. Αλλιώς δεν γίνεται!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Εάν κάποιος αναζητήσει τον τρόπο µε τον οποίο πολιτικά και
εκλογικά τοποθετήθηκαν οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες απέναντι
σε µείζονες επιλογές αυτού του Κοινοβουλίου κατά τη διάρκεια
της προηγούµενης περιόδου, θα πάρει την απάντησή του. Αν
ενοχλείστε µε τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας, δεν έχετε
παρά να την αλλάξετε. 

Κυρίες και κύριοι, τα έργα µας -όσα σας ανέφερα και πολλά
ακόµα- είναι πολιτικές πράξεις που βασίζονται στις αρχές και
στις αξίες που διαχρονικά ακολουθούµε: τον ανθρωπισµό, τη
γνήσια και άδολη λαϊκότητα, τον αγνό πατριωτισµό, τον πραγµα-
τισµό, το σεβασµό στην ελληνικότητα και τη µέριµνα για τη δη-
µοκρατία, την ελευθερία και τη δικαιοσύνη.

Η πολιτική µας απαντά στην προσδοκία των πολιτών να ζουν
µε ποιότητα, να ζουν καλά σε µία ασφαλή και ευηµερούσα χώρα.
Αυτό κάνει η πολιτική µας από το 2019 και µετά. Και επειδή στη

µακρά διαδροµή της παράταξής µας, της ελληνικής φιλελεύθε-
ρης Κεντροδεξιάς, πορευόµαστε πάντοτε µε πυξίδα αυτές τις
πολιτικές αρχές και µε προσήλωση στην πατρίδα, κάθε ζήτηµα
που ανακύπτει δεν το κρύβουµε κάτω από το χαλί. Ούτε, όµως,
το κρεµάµε στα µανταλάκια του λαϊκισµού και του κρατισµού.
Γιατί και οι δύο αυτές επιλογές, είναι καταστροφικές για την πα-
τρίδα και την κοινωνία. Όλα τα µεγάλα θέµατα, ό,τι χρειάζεται
να διερευνηθεί γίνεται αντικείµενο έρευνας από τη δικαιοσύνη
και αντικείµενο επιµερισµού ευθυνών από τη δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι εδώ η Κυβέρνησή µας
απέδειξε ότι µπορεί να κρατήσει την Ελλάδα όρθια και να δια-
σφαλίσει την εθνική ασφάλεια και την κοινωνική συνοχή. Στη νέα
τετραετία, θα µπορέσουµε να πετύχουµε πολλά περισσότερα.
Ξέρουµε το πώς και µπορούµε να το πράξουµε. Ο ελληνικός
λαός έχει εχέγγυο το έργο µας και γνωρίζει ότι µπορούµε να
πάµε την πατρίδα ψηλότερα και την κοινωνία καλύτερα. Η προ-
σέγγιση του βιοτικού επιπέδου των Ελλήνων πολιτών µε το µέσο
ευρωπαϊκό όρο και η οριστική αποκατάσταση των αδικιών εις
βάρος των Ελλήνων που επισωρεύτηκαν στην ελληνική κοινωνία
µετά το 2010, αποτελεί τη συνισταµένη των επιδιώξεων µας για
τη νέα τετραετία.

Η χώρα, η κοινωνία έχει ανοίξει βήµα προς την κατεύθυνση
αυτή. Όσοι βάζουν το κοµµατικό πάνω από το συλλογικό και το
πατριωτικό, όσοι µένουν εγκλωβισµένοι σε ερµηνευτικά σχήµατα
του περασµένου αιώνα, όσοι επιµένουν σε ιδέες που έχουν κα-
ταρρεύσει µε κρότο προσπαθούν να µας κρατήσουν πίσω, προ-
σπαθούν να ανακόψουν αυτή την πορεία. Η πορεία, όµως, αυτή
δεν µπορεί να ανακοπεί.

Η επόµενη εκλογική διαδικασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα καθορίσει το µέλλον της Ελλάδας για αρκετές δεκαετίες. Και
φυσικά, θα διεξαχθεί µέσα σε έναν ταραγµένο, µέσα σε έναν
διαρκώς µεταβαλλόµενο και µεταλλαγµένο κόσµο. Η υποβάθ-
µιση της ποιότητας ζωής των πολιτών, το µεταναστευτικό, η
κρίση της δηµοκρατίας, ο αναδυόµενος ευρωσκεπτικισµός, είναι
µερικά από τα χαρακτηριστικά γνωρίσµατα του κόσµου που
ζούµε.

Σε έναν κόσµο, λοιπόν, που στροβιλίζεται επικίνδυνα, εµείς, µε
την αξιοπιστία που µας δίνουν τα επιτεύγµατα και κυρίως, η συ-
νεχής προσπάθεια που κάναµε για να κρατήσουµε την κοινωνία
και την πατρίδα όρθια σε δύσκολες περιόδους, µε την αυτοπε-
ποίθηση που µας δίνει η µατιά και η γνώση µας στον κόσµο που
έρχεται, θα διεκδικήσουµε νέα εντολή προκοπής και δηµιουργίας
για τον κάθε Έλληνα. Θα διεκδικήσουµε νέα εντολή για αυτοδύ-
ναµη Ελλάδα και αυτό σηµατοδοτεί προϋπολογισµός, τον οποίον
και σας καλώ να υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ, για την οικονοµία του χρόνου.

Κύριε Ραγκούση, διευκρίνισα καλύτερα τον Κανονισµό, επειδή
µε ρωτήσατε, αν και ο κ. Βίτσας που προέδρευε πριν από εµένα,
το υπενθύµισε, ότι κάθε ηµέρα κατά πάγια τακτική, αλλά και κατ’
εφαρµογή του άρθρου 167 του Κανονισµού, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι µπορούν να παρέµβουν µέχρι τρεις φορές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Άλλο είπε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ότι ρωτήσατε µία

συνεργάτιδα, δεν λέει κάτι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν είναι δική µου, δική σας είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρ’ όλα αυτά, αν και

είναι τέταρτη φορά εγώ θα σας δώσω τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και πέµπτη φορά θα ζητήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τότε δεν µπορώ. Με

συγχωρείτε, πρέπει να υπάρχει εφαρµογή του Κανονισµού και
µία ίση µεταχείριση. Κάθε µέρα από όλους τους Προεδρεύοντες
αυτό υπενθυµίζεται και µάλιστα, όπως µου είπαν, έγινε υπενθύ-
µιση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Καλά, θα πάρω τώρα τον λόγο και θα
δούµε µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ, λοιπόν, θα σας
δώσω άλλη µία φορά τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και άλλη µία µετά!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γι’ αυτό σας είπε ο κ.
Βίτσας, όπως ενηµερώθηκα, κοιτάξτε πότε θα ζητήσει τον λόγο,
γιατί θα µιλήσουν κι άλλοι Υπουργοί. 

Η κ. Γιαννακοπούλου µου έχει ζητήσει τον λόγο, για να κάνει
µία παρέµβαση.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε

Υπουργέ, σας ακούσαµε να είστε λαλίστατος, κυριολεκτικά, για
το θέµα της αποτελεσµατικότητας και του έργου της Κυβέρνη-
σής σας. Πάρα πολύ ωραία! 

Θα θέλαµε, όµως, ξέρετε να είστε το ίδιο λαλίστατος και για
το µείζον θέµα, το οποίο απασχολεί τον δηµόσιο διάλογο, το πο-
λιτικό σύστηµα και τον ελληνικό λαό. 

Και βεβαίως, µιλάω για το ζήτηµα των υποκλοπών, γιατί πέντε
µήνες µετά και ακόµη δεν έχουµε πάρει απαντήσεις στα κρίσιµα
ερωτήµατα. Μιλάµε για τις αποδεδειγµένες –πρωτίστως, βέβαια-
και για τις οµολογηµένες -από εσάς τους ίδιους- υποκλοπές, που
έχουν να κάνουν µε τον Πρόεδρό µας, τον Νίκο Ανδρουλάκη. Τα
κρίσιµα, λοιπόν, ερωτήµατα παραµένουν, κύριε Οικονόµου, για
ποιον λόγο παρακολουθούνταν ο Νίκος Ανδρουλάκης; Ποιος το
κατέχει το σύστηµα «Predator» στη χώρα µας. 

Βιώσαµε και είδαµε όλο αυτό το κουκούλωµα και τη συσκότιση
η οποία υπήρξε, δυστυχώς, από τη µεριά της εξεταστικής, µε ευ-
θύνη της Πλειοψηφίας,  στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας.
Άρα, αναρωτιέµαι -γιατί κυριολεκτικά έχουµε βαρεθεί, από τη
µεριά της Κυβέρνησης να ακούµε, δήθεν, µαθήµατα θεσµικότη-
τας, κύριε Οικονόµου- θα πάρουµε, επιτέλους, απαντήσεις; Και
θέλω µετά, όταν µιλήσει κι ο κ. Τσιάρας, να αναφερθώ για τα ζη-
τήµατα της δικαιοσύνης. Και τι θα γίνει και πότε; Επιτέλους, θα
αποφανθεί και η δικαιοσύνη; 

Τώρα, όµως, µιλάω σε εσάς, ως Εκπρόσωπο της Κυβέρνησης,
ως Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό. Άρα, λοιπόν, θα πάµε σε µία
προεκλογική περίοδο, µέσα σε αυτή την τοξικότητα, µέσα σε όλο
αυτό το διχαστικό κλίµα, µέσα σε αυτό το νεφέλωµα, την γκρίζα
ζώνη που δηµιουργείται, επειδή δεν υπάρχουν απαντήσεις στα
κρίσιµα ερωτήµατα, στο µείζον θέµα των υποκλοπών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόνο, όµως, ότι

εξαντλείται το περιθώριο της …
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Καλά, εντάξει. Θα το δούµε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορούµε

να το δούµε. Εγώ σας το λέω: Εξηγούµαι, για να µην παρεξηγού-
µαι. Ήδη υπερβαίνω εγώ τον Κανονισµό, αλλά και τη διαδικασία.
Εποµένως, σας δίνω εγώ τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μισό λεπτό, όµως, κύριε Πρόεδρε,

αυτό εκτός χρόνου.
Μη λέτε «ρώτησα έναν συνεργάτη». Δεν ρώτησα δικό µου συ-

νεργάτη. Συνεργάτιδα του Προεδρείου ρώτησα, δεν φταίει σε τί-
ποτα, επικοινώνησε µε... όπου επικοινώνησε, κατέβηκε εδώ σε
εµένα και µου είπε ότι η απόφαση είναι αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Βίτσας, που προ-
ήδρευε πριν από εµένα, σας έκανε την επισήµανση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας λέω µην το συνεχίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μα, ο κ. Βίτσας ήταν

εκείνος που προήδρευε και ο οποίος γνωρίζει πολύ καλά τον Κα-
νονισµό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µην το συνεχίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γνωρίζει και είναι ενή-

µερος και από τη Διάσκεψη των Προέδρων, που πάντα συζητούν-
ται τα διαδικαστικά θέµατα, αλλά εκεί είναι πάγια η τακτική,
σύµφωνα µε το άρθρο 187 του Κανονισµού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εγώ σας περιέγραψα πώς ακριβώς
έγινε και µάλιστα έγινε όλο αυτό που σας περιέγραψα, µε δική
µου πρωτοβουλία, ακριβώς γιατί ήθελα να είµαι εντάξει µε τον
Κανονισµό. Λοιπόν, τελειώνουµε τώρα µε αυτό.

Κύριε Οικονόµου, λοιπόν, τα ψέµατα της Κυβέρνησης τα
έχουµε βρει πολλές φορές απέναντί µας. Τώρα, συζητάµε έναν
προϋπολογισµό. Ήρθε ο Υπουργός Οικονοµικών εδώ πέρα και

οι Υφυπουργοί, µιλούν για ΑΕΠ το 2022, 225 δισεκατοµµύρια
ευρώ, καταγεγραµµένο στα Πρακτικά. Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης της Ελλάδας µιλούν για ΑΕΠ 225 δισεκατοµµύρια ευρώ, την
ώρα που το πραγµατικό ΑΕΠ της χώρας το 2022 είναι 191,5 δι-
σεκατοµµύρια. Δηλαδή, τα ψέµατά σας πια δεν προλαβαίνει κά-
ποιος να τα ακούσει και να τα διαχειριστεί.

Όµως, προσέξτε εδώ, γιατί αυτό που θα πω τώρα, αφορά εσάς
προσωπικά. Μακάρι να το κάνατε χωρίς να το γνωρίζετε, θα απο-
δειχθεί από αυτό που θα σας πω. Δεν είναι δυνατόν να έρχεστε
εδώ, εσείς προσωπικά, κύριε Οικονόµου -και νοµίζω ότι δεν σας
πρέπει, έτσι κι αλλιώς και θεσµικά και προσωπικά- και να χρησι-
µοποιείτε ορολογία «Κασιδιάρη». Αυτό που είπατε προηγουµέ-
νως, «θολοκουλτουριάρηδων», τελευταία φορά ακούστηκε, σε
αυτό το Κοινοβούλιο, από τον Κασιδιάρη, κύριε Οικονόµου. 

Λοιπόν, σας ζητούµε, επίσηµα και ενιαία, να ανακαλέσετε αυτή
τη φράση, να ζητήσετε να διαγραφεί από τα Πρακτικά, διότι δεν
µπορεί να είναι µια φράση που τη µία βγαίνει από το στόµα του
Κασιδιάρη και την άλλη, σε κάθε περίπτωση, βγαίνει από τον Κυ-
βερνητικό Εκπρόσωπο της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Όµως, επειδή, το συνδυάσετε λίγο µε τις αµυντικές δαπάνες
και είπατε «εµείς που αµφισβητούµε και δεν ψηφίζουµε κ.λπ.»,
αντί να έρθετε και να πείτε ή να σκεφτείτε -για να µην το πείτε,
γιατί εντάξει, να το πείτε θα ήταν ακραίο- ότι έχουµε απολύτως
δικαιωθεί, κύριε Οικονόµου. Τι σας είπαµε, όταν µιλήσαµε, πέ-
ρυσι για τις αµυντικές δαπάνες; Σας είπαµε: «πώς µπορεί να σας
έχει κάποιος εµπιστοσύνη;».

Και πριν περάσουν λίγοι µήνες τι αποδείχτηκε, κύριε Οικονό-
µου; Ότι είσαστε µία Κυβέρνηση που είχε φτάσει µέχρι του
ακραίου αντισυνταγµατικού και αντιδηµοκρατικού επιπέδου να
παρακολουθεί την ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων µέσω της ΕΥΠ
και του «Predator», να παρακολουθεί τους υπεύθυνους για τους
εξοπλισµούς της χώρας. Και έρχεστε εδώ και χωρίς να τα συνει-
δητοποιείτε όλα αυτά, εξακολουθείτε να λέτε γιατί δεν σας
έχουµε εµπιστοσύνη στη διαχείριση των εξοπλισµών, των αµυν-
τικών δαπανών και ούτω καθεξής; 

Κάτι τελευταίο: Είπατε πάρα πολλά, όµως, δεν µπορείτε πραγ-
µατικά -είσαστε Κυβερνητικός Εκπρόσωπος- να φύγετε και εσείς
από αυτή την Αίθουσα, όπως έφυγε ο Πρωθυπουργός σας τις
προάλλες, χωρίς να απαντήσετε σε δύο πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα και µείζονος σηµασίας ερωτήµατα, κύριε Οικονόµου, γιατί
η δικαιοσύνη, βεβαίως, θα αποφανθεί στο τέλος εκείνη και µόνον
εκείνη για τις ποινικές ευθύνες που έχουν διαπράξει όσοι και
όσες τις έχουν διαπράξει στην υπόθεση των υποκλοπών.

Εµείς δεν σας ζητάµε να δικάσετε την υπόθεση των υποκλο-
πών. Εµείς σας ζητάµε, όπως έχετε υποχρέωση απέναντι στο
Σύνταγµα, στους νόµους και στην εντολή που σας έχει δώσει ελ-
ληνικός λαός αναγορεύοντάς σας Κυβέρνηση, να δώσετε την
πληροφόρηση, δηλαδή τις απαντήσεις σε δύο ερωτήµατα: Η
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών είχε θέσει υπό παρακολούθηση
τον συνάδελφό σας Υπουργό κ . Χατζηδάκη, ναι ή όχι; Η Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών είχε θέσει σε παρακολούθηση τον κ.
Φλώρο, τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, ναι ή όχι, κύριε Οικονόµου; Δεν µπο-
ρείτε να φύγετε και εσείς από αυτή την Αίθουσα χωρίς να δώσετε
απαντήσεις σε αυτά τα δύο ερωτήµατα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για να απαντήσετε στους δύο Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ραγκούση, δεν ξέρω τι είχε πει ο κ. Κασιδιάρης ούτε
ασχολούµαστε µε τον κ. Κασιδιάρη. Το περιθώριο είναι ο µονα-
δικός χώρος που τους ταιριάζει. Αυτή η παράταξη, αυτή η Κυ-
βέρνηση, όλοι µας έχουµε ανοικτό µέτωπο µε την Ακροδεξιά.
διαχρονικά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πάρτε το πίσω. Διαγράψτε το από τα
Πρακτικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Θα µπορούσα να σας επικαλεστώ µία σειρά από περιστατικά.
Θυµάµαι, όµως, και ξέρω τι επικαλεστήκατε εσείς για να µην ψη-
φίσετε τις συµφωνίες µε τη Γαλλία, τον κίνδυνο –λέει- να πηγαί-
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νουν στις χώρες του Μαγκρέµπ Έλληνες στρατιωτικοί και να πο-
λεµούν εκεί. Εγώ αυτό το αποκαλώ κάπως «θολοκουλτουριά-
ρικο». Εάν εσείς αυτό τώρα θέλετε να το αναιρέσετε, να το πείτε
αλλιώς ή αλλιώτικα, βρείτε έναν τρόπο να το διορθώσετε. Αυτό
θυµάµαι, όπως θυµάµαι ότι δεν ψηφίσατε για τις µεγάλες επιλο-
γές αυτής της Κυβέρνησης να ενισχύσει την αποτρεπτική ικανό-
τητα της χώρας και µία σειρά από άλλα πράγµατα.

Συνεπώς, νοµίζω ότι είναι φτηνά τερτίπια να λέτε αυτού του
είδους τα πράγµατα για οποιονδήποτε απ’ αυτή την παράταξη
και απ’ αυτή την Κυβέρνηση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ:… (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Κυρία

Αναγνωστοπούλου, σας παρακαλώ. Καθένας έχει την ευθύνη των
λόγων του. Εάν κάποιος δεν συµφωνεί, δεν σηµαίνει ότι µπορεί
να διακόπτει.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Εάν είναι δήλωση αυτοκριτικής από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ η
στάση του όλο το προηγούµενο διάστηµα σε µεγάλες επιλογές
αυτής της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά στην ενίσχυση της απο-
τρεπτικής µας ικανότητας και της γεωπολιτικής και γεωστρατη-
γικής µας θέσης, είναι καλοδεχούµενη και ελπίζω να µην είναι
στη γραµµή της επαναδιαπραγµάτευσης µείζονος σηµασίας
συµφωνίας για τη χώρα που υποστηρίζατε όλο το προηγούµενο
διάστηµα. 

Κύριε Ραγκούση και κυρία Γιαννακοπούλου, προφανώς και ενι-
αία θα είναι η απάντηση, µιας και τελευταία όλο και πιο ενιαία και
ταυτόσηµη είναι η στάση σας απέναντι σε διάφορα ζητήµατα. 

Πρώτα απ’ όλα, οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης είναι οι
προτεραιότητες της κοινωνίας. Η κοινωνία είναι αυτή που καθο-
ρίζει τις προτεραιότητες. Είναι οι προτεραιότητες για την αντι-
µετώπιση των µεγάλων προκλήσεων, είναι η αντιµετώπιση των
επιβουλών που έρχονται από έξω. Είναι η υποχρέωση που
έχουµε να τιµήσουµε το πρόγραµµά µας και να διαµορφώσουµε
µία Ελλάδα στην οποία ο δρόµος της προκοπής και της προόδου
θα είναι ανοιχτός για όλους. 

Όµως, αυτό που συστηµατικά υποτιµάτε και ξεχνάτε είναι ότι
η τοξικότητα και ο διχασµός τροφοδοτούνται από τη διασπορά
φηµολογίας. Η τοξικότητα και ο διχασµός τροφοδοτούνται όταν
διασύρεις και διαποµπεύεις και δυσφηµείς τη δικαιοσύνη και τη
χώρα στο εξωτερικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μην τα τσου-
βαλιάζετε όλα µαζί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Δεν
κατάλαβα! Διακοπήκατε; Σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Γιατί τόση νευρικότητα; 

Κύριε Ραγκούση, πριν από λίγες ηµέρες ο κ. Τσίπρας επισκέ-
φτηκε τον κ. Ντογιάκο και βγαίνοντας από τον κ. Ντογιάκο -τι του
είπε µέσα δεν το γνωρίζουµε, το ξέρει αυτός και ο κ. Ντογιάκος -
είπε ανάµεσα στα υπόλοιπα ότι εµπιστεύεται πλήρως την ελληνική
δικαιοσύνη και σήµερα στις Βρυξέλλες, στο εξωτερικό, δυσφήµισε
την ελληνική δικαιοσύνη. Την εµπιστεύεται έξω από το γραφείο
του κ. Ντογιάκου, τη διασύρει και τη δυσφηµεί στο εξωτερικό.

Εδώ και πάρα πολύ καιρό, κυρία Γιαννακόπουλου και κύριε
Ραγκούση, η Κυβέρνηση αυτή έχει συνδράµει µε όλα τα µέσα
την ελληνική δικαιοσύνη και βρίσκεται σε εξέλιξη ανοικτή δικα-
στική έρευνα για να κάνει τι, κύριε Ραγκούση; Να απαντήσει σε
µία σειρά από ζητήµατα, σε µία σειρά από θέµατα που όλοι µας
και πρώτα και πάνω από όλους αυτή η Κυβέρνηση δεν θέλει να
µείνει καµµία σκιά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Παρακολουθούσατε τον Χατζηδάκη; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Έχετε µία µονοθεµατική ατζέντα για να εργαλειοποιήσετε ένα
θέµα που πιστεύετε ότι θα φέρει σε δύσκολη θέση αυτή την Κυ-
βέρνηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πες, λοιπόν, δώσε απάντηση. Πες
«όχι». Γιατί τα λες όλα αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, σας
παρακαλώ. Δεν καταγράφεται τίποτα από τις διακοπές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Η χώρα έχει θεσµούς και στη συντεταγµένη πολιτεία, στις δηµο-
κρατίες, στα ευρωπαϊκά κράτη δικαίου οι θεσµοί, η δικαιοσύνη,
οι αρχές είναι αυτές που ψάχνουν τα θέµατα, είναι αυτές που
αναδεικνύουν την αλήθεια, είναι αυτές που δείχνουν τι δεν πήγε
καλά, ποιοι είναι οι αυτουργοί και ποιοι είναι οι µυθοπλάστες. 

Να είστε σίγουρος ότι αυτή η Κυβέρνηση, µε τον σεβασµό που
διαχρονικά δείχνει στους θεσµούς και κυρίως, στη δικαιοσύνη
ως πυλώνα της δηµοκρατίας µας, δεν θα επιτρέψει να µείνει η
παραµικρή σκιά σε αυτού του είδους τα ζητήµατα. Εµείς αυτό
θέλουµε, αυτό επιδιώκουµε, σε αυτό το µήκος κύµατος κινηθή-
καµε από την αρχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κυρία Γιαννακο-

πούλου, δεν µπορείτε τώρα, δεν θα παίξουµε πινγκ-πονγκ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θα είναι από

τις τρεις παρεµβάσεις µου η δεύτερη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πάρετε τη δεύ-

τερη παρέµβασή σας; Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι γνωστό,

απολύτως κατανοητό το παιχνίδι το οποίο προσπαθείτε να παί-
ξετε. Ξαφνικά από τον Ιούλιο και µετά, επειδή η Κυβέρνηση «πιά-
στηκε µε την γίδα στην πλάτη», µπλέκετε επίτηδες δύο
διαφορετικού είδους παρακολουθήσεις. Εγώ σας ρώτησα για
την παρακολούθηση του Ανδρουλάκη που ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός παραδέχτηκε. Γι’ αυτό γιατί δεν απαντάτε, κύριε Οικονόµου,
και τα µπλέκετε όλα µαζί; Τι έχετε να πείτε; Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός είπε «ναι, παρακολουθούσαµε τον Ανδρουλάκη». Γιατί,
λοιπόν, µας µπλέκετε µε όλα τα υπόλοιπα; Γιατί λέτε ξαφνικά ότι
ταυτίζεται το ΠΑΣΟΚ µε τον ΣΥΡΙΖΑ; Πολύ ωραίο τρόπο βρήκατε
για να ρίξετε την µπάλα στην εξέδρα, αλλά δεν πιάνει, κύριε Οι-
κονόµου. Το ερώτηµα είναι αµείλικτο και όσο κι αν προσπαθή-
σετε να κρυφτείτε πίσω από αυτή την παραφιλολογία, θα πρέπει
να απαντήσετε. 

Σας µίλησα, λοιπόν, και σας έκανα το ερώτηµα για την παρα-
κολούθηση του Προέδρου µας και για το «Predator», κύριε Οικο-
νόµου. Θα αποφασίσετε να δώσετε µια απάντηση ή ξανά θα
ρίξετε την µπάλα στην εξέδρα, όπως ήταν το απόρρητο στην εξε-
ταστική επιτροπή, όπως ήταν το ότι αποκλείσατε τα πολιτικά
πρόσωπα στην εξεταστική επιτροπή; Μόνο το θύµα καλέσατε,
µόνο τον κ. Ανδρουλάκη, ούτε τον κ. Δηµητριάδη ούτε όλους
τους άλλους. Τα ίδια θα κάνετε; Σας έχουν πάρει χαµπάρι. 

Αν θέλετε, λοιπόν, απαντήστε, αλλιώς πείτε την πραγµατικό-
τητα, εκτός αν περιµένετε να σας πούµε ότι δεν έγινε και τίποτα
µωρέ, ότι δεν συνέβη και τίποτα, εντάξει, ότι παρακολουθούσατε
τον Πρόεδρο του τρίτου κόµµατος, δεν τρέχει και τίποτα, αλλά
δεν θα σας το πούµε αυτό, κύριε Οικονόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Oικο-
νόµου, απαντήστε και κλείστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Θα τελειώσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και ζητώ συγγνώµη
από τους συναδέλφους.

Κυρία Γιαννακόπουλου, µε εξέδρες και µετεγγραφές δεν
ασχολούµαστε εµείς. Σε άλλων την ατζέντα είναι τελευταία στην
κορυφή, προφανώς για να ξεφύγουν από τη δύσκολη θέση που
θεωρούν ότι βρίσκονται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ σας ρωτάω ένα
συγκεκριµένο πράγµα και εσείς συνεχίζετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Το ερώτηµα που µου απευθύνετε, κακώς το απευθύνετε σε
εµένα. Ο Πρωθυπουργός είπε από την πρώτη στιγµή ότι υπήρξε
µια άστοχη αλλά νόµιµη επισύνδεση και όλοι κάλεσαν τον κ. Αν-
δρουλάκη, µέσα στο πλαίσιο που επέτρεπε το θεσµικό πλαίσιο,
να επισκεφθεί την ΕΥΠ και να ενηµερωθεί. Ο κ. Ανδρουλάκης
επέλεξε έναν διαφορετικό τρόπο. Μη µε ρωτάτε εµένα. Ρωτήστε
τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ποιο θεσµικό
πλαίσιο; Παράνοµο είναι. Να παρανοµήσει;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΣΤ’ - 15 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 4891



ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Επίσης, να µην αποδίδετε σε εµάς την οποιαδήποτε σκοπιµότητα
για ταυτίσεις και συµπορεύσεις. Είναι επιλογή του Αρχηγού σας,
φαντάζοµαι θα εκφράζει και το σύνολο σας έτσι να προχωρή-
σετε, θεωρώντας ότι µε αυτόν τον τρόπο θα µπορέσετε από κοι-
νού να στείλετε τη Νέα Δηµοκρατία στην αντιπολίτευση. Εάν
αυτό δεν εκπροσωπεί ή εν πάση περιπτώσει δεν έχει γίνει αντι-
ληπτό, µην το χρεώνετε σε εµάς. Δική σας επιλογή είναι, αυτόν
τον δρόµο έχετε επιλέξει να ακολουθήσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα προχωρήσουµε

τώρα µε τον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών. Τον λόγο
τώρα θα πάρει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσων Φω-
τήλας, στη συνέχεια ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος, στη συνέχεια ο Αντιπρό-
εδρος της Βουλής και Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χα-
ράλαµπος Αθανασίου, στη συνέχεια ο Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Στολτίδης και µετά θα µι-
λήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι ο προϋπολογισµός που συζητάµε αυτές τις ηµέρες στη
Βουλή έρχεται σε µία ιδιαίτερη συγκυρία πρωτίστως λόγω της
ενεργειακής κρίσης στην Ελλάδα αλλά και παγκοσµίως. Σε πεί-
σµα της κρίσης, ο φετινός προϋπολογισµός είναι ο καθρέφτης
της οικονοµίας µιας χώρας που έχει επιστρέψει στη δηµοσιονο-
µική ευστάθεια, φανερώνει συνέπεια λόγων και πράξεων, σταθε-
ρότητα και αποτυπώνει κοινωνική δικαιοσύνη και σταθερή
αναπτυξιακή δυναµική. 

Η ελληνική οικονοµία έχοντας ξεπεράσει µε επιτυχία την υγει-
ονοµική κρίση αντιστέκεται σθεναρά στην ενεργειακή. Επιδει-
κνύει µεγάλες αντοχές και ισχυρή δυναµική, έχοντας βάλει ήδη
τις βάσεις στην αναπτυξιακή της προοπτική. Τα δεδοµένα αυτά
τα βλέπουν όλοι µε αριθµούς, εκτός από τους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ας είναι. Η πραγµατικότητα τους
πέφτει βαριά, όµως η αλήθεια είναι µία. Η ελληνική οικονοµία
έχει συνολικά αναβαθµιστεί έντεκα φορές: Τέσσερις κατά τη
διάρκεια της ενεργειακής κρίσης -παρά το ασταθές οικονοµικό
παγκόσµιο περιβάλλον- και βρίσκεται ήδη µία θέση πίσω από την
επενδυτική βαθµίδα. Παράλληλα, ενεργοποιήθηκαν µέτρα ελά-
φρυνσης του ελληνικού χρέους ύψους 6 δισεκατοµµυρίων. 

Όχι, τα όσα αναφέρω δεν βρίσκονται στα «ψιλά» γράµµατα
ούτε στις παραποµπές. Είναι στις κεντρικές εκθέσεις επίσηµων
φορέων του εξωτερικού. Απ’ αυτό και µόνο, θα έπρεπε η κριτική
της Αντιπολίτευσης να είναι πιο µετρηµένη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είµαστε, βέ-
βαιοι, ότι θα καταψηφίσετε τον τέταρτο προϋπολογισµό της
Νέας Δηµοκρατίας, επειδή αυτό επιτάσσει η θεσµική εθιµική πα-
ράδοση. Ελπίζω µόνο ότι σε αυτή την εξαιρετικά κρίσιµη συγκυ-
ρία για τα εθνικά µας θέµατα, µε την προκλητικότητα της
Τουρκίας να κλιµακώνεται επικίνδυνα, δεν θα καταψηφίσετε, του-
λάχιστον, τις αµυντικές δαπάνες. Είµαστε, βέβαιοι, ότι θα κατα-
ψηφίσετε αυτόν τον προϋπολογισµό καθαρά για
αντιπολιτευτικούς λόγους, για να ασκήσετε αντιπολίτευση για
την αντιπολίτευση. 

Όµως, όπως συνήθιζε ο Φρανσουά Μιτεράν να λέει: «τα γεγο-
νότα είναι ξεροκέφαλα», δεν επιδέχονται, δηλαδή, καµµίας αµ-
φισβήτησης και ας πάµε να δούµε τι δείχνουν αυτά τα «ξερο-
κέφαλα» γεγονότα για την οικονοµία µας. 

Ο ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης, σύµφωνα πάντα µε τις
προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καταγράφεται στο 5,6%
για το 2022 και 1,8% για το 2023. Άλλοι δίνουν πιο ευνοϊκά σενά-
ρια. Όχι, φυσικά, εσείς. Για παράδειγµα, η Κοµισιόν 6% ή ο
ΟΟΣΑ 6,7%. Το ΑΕΠ αναµένεται να υπερβεί τα 224 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2023, υψηλότερο κατά 45 δισεκατοµµύρια ή, κα-
λύτερα, 25% από την τελευταία χρονιά διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Την ίδια στιγµή οι επενδύσεις την τελευταία τριετία αυξήθηκαν
κατά 30% και έτσι κρατήθηκε η οικονοµία εκτός της ύφεσης,
επενδύσεις που είχαν θετική συνεισφορά στο ΑΕΠ, όταν στην

υπόλοιπη Ευρώπη ήταν παντού αρνητική. Ταυτόχρονα, οι εξα-
γωγές και οι ξένες άµεσες επενδύσεις πετυχαίνουν ιστορικά
υψηλό ποσοστό. 

Στα παραπάνω θα πρέπει να προσθέσουµε τους πόρους που
εξασφάλισε η χώρα από το Ταµείο Ανάκαµψης, µέσω του οποίου
θα τρέξουν επιπλέον επενδύσεις. Στο µέρος των Δηµοσίων Επεν-
δύσεων µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης αναµένεται οι επενδύσεις
να αγγίξουν τα 12 δισεκατοµµύριο, από τα οποία τα 2 είναι ήδη
συµβασιοποιηµένα. 

Συνεχίζω. Η ανεργία έχει υποχωρήσει τουλάχιστον πέντε πο-
σοστιαίες µονάδες φτάνοντας στα επίπεδα του 2010, αλλά αυτό,
προφανώς, δεν είναι καλή συγκυρία για εσάς, δεδοµένου του ότι
αν υπάρχουν δουλειές εσείς σε ποιους θα µοιράζετε τα επιδό-
µατα, ώστε να τους κρατάτε οµήρους και να βάζετε νερό στον
µύλο του ΣΥΡΙΖΑ; 

Επιπλέον, το δηµόσιο χρέος πέφτει στο 168,9% του ΑΕΠ εφέ-
τος, ενώ το 2023 αναµένεται να πέσει στο 159,3% του ΑΕΠ. Προ-
φανώς ούτε αυτά τα νούµερα σας συγκινούν. 

Σε αυτό το σηµείο δε, αξίζει να σηµειωθεί ότι όλα τα παρα-
πάνω συµβαίνουν σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο περιβάλλον
ενεργειακής κρίσης, αυξητικών πληθωριστικών τάσεων, διαρ-
κούς τουρκικής προκλητικότητας και σηµαντικών γεωπολιτικών
αλλαγών. Όλα τα παραπάνω είναι αποτέλεσµα της συνεπούς
δουλειάς που έχει γίνει από την Κυβέρνηση στο θέµα των διαρ-
θρωτικών µεταρρυθµίσεων. 

Γνωρίζετε συνάδελφοι ότι στην παγκόσµια οικονοµία «ουδέν
κρυπτόν υπό τον ήλιον». Αν δεν κάνεις, δηλαδή, µε συνέπεια και
σχέδιο όσα πρέπει για να βοηθήσεις, πραγµατικά, την ανάπτυξη
της οικονοµίας σου -όλοι το καταλαβαίνουν διεθνώς-, αρνούνται
να σου δανείσουν, τα επιτόκια αυξάνονται στον Θεό και οι επεν-
δύσεις δεν έρχονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός αφ’
ενός στοχεύει στη στήριξη της κοινωνίας και όλων όσων, πραγ-
µατικά, έχουν ανάγκη βοήθειας και προστασίας από την πολιτεία
και αφ’ ετέρου στοχεύει στη συντήρηση της αναπτυξιακής πο-
ρείας της χώρας. 

Η ελληνική Κυβέρνηση έκανε στοχευµένες παρεµβάσεις για
την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος και του φυσικού αερίου, όπως, για παράδειγµα, µε την επι-
δότηση που δώσαµε στην κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας σε
νοικοκυριά και επιχειρήσεις ή µε την επιστροφή του 60% της αύ-
ξησης του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας για οικιακά τιµο-
λόγια µέσω του Power Pass. 

Αποδείξαµε από την πρώτη στιγµή ότι για εµάς η δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας ήταν ψηλά στην ατζέντα µας. Για τον
λόγο αυτό στηρίξαµε την τρίτη αύξηση του κατώτατου µισθού
και µειώσαµε κατά 3% τις ασφαλιστικές εισφορές, συνεισφέρον-
τας µε αυτόν τον τρόπο στην αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµα-
τος κατά 2,2 εκατοµµύρια ευρώ. Δώσαµε κίνητρα για τη
µετατροπή των συµβάσεων µερικής απασχόλησης σε πλήρη και
επεκτείναµε το επίδοµα µητρότητας στους εννέα από τους έξι
µήνες. 

Πήραµε µέτρα της τάξεως των 355 εκατοµµυρίων για τους δη-
µόσιους υπαλλήλους, προκειµένου, για παράδειγµα, να αναµορ-
φώσουµε το ειδικό µισθολόγιο των γιατρών του ΕΣΥ και
καταργήσαµε την εισφορά αλληλεγγύης για πεντακόσιες χιλιά-
δες δηµόσιους υπαλλήλους. Ταυτόχρονα, ενισχύσαµε τους συν-
ταξιούχους, µε το συνολικό ποσό του 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ,
προκειµένου να αυξήσουµε κατά 7,5% τις κύριες συντάξεις, κα-
ταργώντας παράλληλα την εισφορά αλληλεγγύης σε ένα εκα-
τοµµύριο συνταξιούχους. 

Τέλος, αυξήσαµε τις αµυντικές δαπάνες µε την αγορά οπλικών
συστηµάτων ύψους 5,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, έναντι ετήσιας
δαπάνης 500 εκατοµµυρίων. Γιατί γνωρίζετε καλά ότι µια χώρα
που δεν µπορεί από µόνη της να υπερασπιστεί τα σύνορά της,
δεν µπορεί να ευηµερήσει και δεν µπορεί να αναπτυχθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε όλες τις προϋποθέσεις
να συνεχίσουµε συντονισµένα και µε σχέδιο, όπως κάνουµε
στους τέσσερις τελευταίους προϋπολογισµούς, να πάµε ακόµα
καλύτερα και να ενισχύσουµε ακόµα περισσότερο την αναπτυ-
ξιακή πορεία της χώρας. 
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Γιατί, κλείνοντας, να πω ότι αυτό είναι και το πραγµατικό δί-
ληµµα των επερχόµενων εκλογών: Πάµε µπροστά ή γυρίζουµε
πίσω; Στο δε ερώτηµα «ποιος µπορεί;», την απάντηση την έδωσε
ξεκάθαρα ο κ. Ανδρουλάκης: «Μητσοτάκης ή Τσίπρας». Ο ίδιος
έθεσε εαυτόν στις υπηρεσίες του κ. Τσίπρα. Να τον χαίρεστε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρος
Μεϊκόπουλος.

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του κρα-

τικού προϋπολογισµού για το 2023, πραγµατικά µέσα σε συνθή-
κες αλυσιδωτών κρίσεων αλλά και απανωτών γεγονότων που
διογκώνουν τη δυσπιστία των πολιτών. 

Κατά τη γνώµη µου, υπάρχουν τέσσερα δεδοµένα που στιγ-
µατίζουν τη συζήτηση αυτών των ηµερών. 

Πρώτον, ο υψηλός πληθωρισµός, η ανεξέλεγκτη ακρίβεια και
η ενεργειακή κρίση που «στραγγίζουν» το εισόδηµα των νοικο-
κυριών, δηµιουργώντας τεράστια αβεβαιότητα στους πολίτες. 

Το δεύτερο δεδοµένο, είναι ότι η σηµερινή συζήτηση πραγµα-
τοποιείται υπό το σκιώδες πλαίσιο της υπόθεσης των παράνοµων
επισυνδέσεων και παρακολουθήσεων πολιτικών, δηµοσιογράφων
και στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων από την ΕΥΠ. 

Το τρίτο δεδοµένο, είναι ότι αφού ο κ. Σταϊκούρας «µπινελικώ-
θηκε» -κατά δήλωση του ίδιου- επί δύο ώρες χθες µε εκπροσώ-
πους των τραπεζών και αφού προσπάθησε να σώσει
δανειολήπτες, αυτή τη στιγµή που µιλάµε υπάρχουν σε εξέλιξη
εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες πλειστηριασµοί κατοικίας στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα. 

Το τέταρτο δεδοµένο είναι ότι υπάρχει ένα πλέον δίπολο, επι-
κίνδυνο και ανατροφοδοτούµενο: Η απαξίωση της πολιτικής και
η πολιτική της απαξίωσης µε φόντο, φυσικά, µία κοινωνία που
πτωχεύει. Μόλις τώρα µαθαίνουµε ότι ο Ευρωπαίος Γενικός Ει-
σαγγελέας ζήτησε άρση ασυλίας της Ευρωβουλευτού της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Μαρίας Σπυράκη, επειδή υπάρχει υπόνοια απά-
της για τη διαχείριση της βουλευτικής αποζηµίωσης. 

Πώς να πείσεις, λοιπόν, τους πολίτες ότι η τιµή του πολιτικού
τους προσωπικού δεν χωράει σε βαλίτσες γεµάτες δεσµίδες, ότι
η πολιτική δεν είναι ταυτισµένη µε συµφέροντα και η υποχρέωση
λογοδοσίας δεν υποχωρεί µπροστά σε αδιευκρίνιστα ποσά; Πώς
να πείσεις τους πολίτες ότι οι θεσµοί της δηµοκρατίας και της
διαφάνειας, στους οποίους πρέπει να έχουν εµπιστοσύνη, µπο-
ρούν να απαξιώνονται και να χειραγωγούνται για την πολιτική
επιβίωση ενός Πρωθυπουργού ωτακουστή;

Ξέρετε, η βαριά πολιτική σκιά των υποκλοπών, των πολλών
σκανδάλων διαφθοράς και κακοδιαχείρισης δηµόσιου πλούτου
δεν κρύβεται όσο φιλότιµες και αν είναι οι προσπάθειες για αλ-
λαγή ατζέντας µε πρόταγµα την οικονοµία. Πώς θα µπορούσε να
γίνει διαφορετικά; Πώς θα µπορούσαν να κρυφτούν, αφού οικο-
νοµία και επιχειρείν σε µια φιλελεύθερη αστική δηµοκρατία ση-
µαίνει πρώτα απ’ όλα διαφάνεια κανόνων και ξεκάθαρο πλαίσιο;

Πρώτος, λοιπόν, µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός µε πλει-
στηριασµούς πρώτης κατοικίας, ανεξέλεγκτα funds και εισπρα-
κτικές εταιρείες σε πλήρη δράση, µια νέα γενιά κόκκινων δανείων
να ετοιµάζεται και µαζικά λουκέτα. Στις 20 Αυγούστου του 2022
ηµέρα εξόδου από τα µνηµόνια ο κ. Μητσοτάκης έλεγε ότι η
µέρα εκείνη θα σηµατοδοτούσε και το τέλος όσων επιβλήθηκαν
στο όνοµά τους, οι υψηλοί φόροι, οι περικοπές µισθών και συν-
τάξεων, επικαλούµενος φυσικά και µεγαλύτερη εθνική ευχέρεια
στις οικονοµικές επιλογές που θα γίνονταν από εκεί και έπειτα.
Την εθνική αυτή ευχέρεια στις οικονοµικές επιλογές δεν είδαµε
εδώ κι έναν χρόνο που η κοινωνία ασφυκτιά οικονοµικά και η
θηλιά των χρεών πνίγει εµπόρους, µικροµεσαίους, επιχειρηµα-
τίες και επαγγελµατίες. Η Κυβέρνηση σε όλα αυτά απαντά µε
αναποτελεσµατικά επιδόµατα, ένα λειψό καλάθι του νοικοκυριού
και προεκλογικές εφάπαξ ενισχύσεις.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, σφραγίζει την αποτυχία των µέ-
τρων της Κυβέρνησης και είναι φτιαγµένος µε την ίδια συντηρη-

τική συνταγή που καταδικάζει τη χώρα σε οικονοµική και αναπτυ-
ξιακή υστέρηση.

Η κρίση, λοιπόν, του πληθωρισµού έχει σαρώσει τα πάντα εδώ
και έναν χρόνο. Το πρόβληµα είναι ότι δεν υποτιµήσατε µόνο τα
όρια και τη διάρκεια του πληθωρισµού, που, τελικά, δεν ήταν πα-
ροδικός, αλλά ερµηνεύσατε το πρόβληµα του πληθωρισµού κατά
πως σας βόλευε για να βγουν τα νούµερα και να µην χρειαστεί
φυσικά να σπάσουν αυγά.

Πρώτη, λοιπόν, η Ελλάδα στην πιο ακριβή βενζίνη σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση, πρώτη στην τιµή ηλεκτρικής ενέργειας, τρίτη
στο υψηλότερο κόστος ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε
όρους αγοραστικής δύναµης των πολιτών. Όλα αυτά συνέπειες
των ενεργειών ή καλύτερα των παραλείψεώς σας να κάνετε πα-
ρεµβάσεις στην αγορά ενέργειας. Αφήσατε, λοιπόν, τις εταιρείες
ενέργειας να σωρεύουν υπερκέρδη στις πλάτες µιας ολόκληρης
κοινωνίας. Τα νοµιµοποιήσατε, συµπιέζοντάς τα µε διάφορα τε-
χνάσµατα και τέλος επιδοτήσατε την αισχροκέρδεια µε ζεστό
χρήµα από τον κρατικό προϋπολογισµό και τα ταµεία ενεργει-
ακής µετάβασης.

Έχει, πραγµατικά, πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να κοιτά-
ξουµε λίγο τους έµµεσους φόρους. Είναι αυξηµένα τα έσοδα
από τον ΦΠΑ. Γιατί τόσο αυξηµένα; Ήρθε η ανάπτυξη και κατα-
ναλώνουµε περισσότερο; Η αύξηση της κατανάλωσης φτάνει
στο 7,2%, ενώ η αύξηση των εσόδων του ΦΠΑ καταγράφεται στο
23,8%. Άρα, δεν είναι η ανάπτυξη. Μήπως είναι ο συνήθης ύπο-
πτος ο τουρισµός, που εκτίναξε τα έσοδα από τον ΦΠΑ; Όµως
τα δεδοµένα λένε ότι από τις ταξιδιωτικές εισπράξεις µειώθηκαν
το 2022 σε σχέση µε το 2021. Άρα, δεν είναι ούτε ο τουρισµός.

Με πολύ απλά και καθαρά λόγια τα έσοδα από ΦΠΑ είναι απο-
τέλεσµα των πολύ αυξηµένων τιµών για την αισχροκέρδεια. Για
την ακρίβεια, τα έσοδα από ΦΠΑ έδειξαν µε τον πιο αδιαµφισβή-
τητο τρόπο την εκτόξευση των τιµών και την αισχροκέρδεια. Από
τη δέκατη όγδοη, λοιπόν, θέση ανάµεσα στις είκοσι επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Ελλάδα κατρακύλησε στην προτε-
λευταία σε κατά κεφαλήν εισόδηµα σε ισοτιµία αγοραστικής δύ-
ναµης λίγο πάνω από τη Βουλγαρία και οριακά πάνω από την
Τουρκία. Η φτωχοποίηση, λοιπόν, -είπε ο κ. Φωτήλας να το πα-
ρουσιάσουµε τα νούµερα- µε αριθµούς και κατατάξεις. Διαθέτει
άραγε αυτή η Κυβέρνηση την ικανότητα να την αντιληφθεί, να
την καταλάβει, όταν το πρώτο που έπραξε όταν ανέλαβε τη δια-
κυβέρνηση ήταν να µειώσει τη φορολογία της µεγάλης ακίνητης
περιουσίας;

Αναµενόµενα, λοιπόν, οι εταιρείες ενέργειας, οι αλυσίδες σου-
περµάρκετ και τα διυλιστήρια καταγράφουν υπερκέρδη µε την
ανοχή και τις ευλογίες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Τρεις είναι, κύριε Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
δείκτες οι οποίοι κρίνουν την αποτελεσµατικότητα, την ικανό-
τητα, την αντίληψη αυτής της Κυβέρνησης. Είναι η ανάπτυξη,
είναι η δηµόσια υγεία υπό το πρίσµα της µεγάλης πανδηµίας και
είναι και η εργασία.

Ας δούµε στην ανάπτυξη. Μια στις δύο µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις αδυνατούν να καλύψουν ακόµα και τα τρέχοντα λειτουρ-
γικά έξοδα. Είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις τις οποίες ο κ.
Γεωργιάδης είχε καλέσει να συγχωνευθούν ή να κλείσουν. Οι άν-
θρωποι του πρωτογενή τοµέα εγκαταλείπουν την ύπαιθρο λόγω
του κόστους παραγωγής και της ασυδοσίας των µεσαζόντων, η
οικονοµία γίνεται ξανά εισαγωγική, η χώρα µπαίνει σε τροχιά
εσωστρέφειας και τρώει από τις σάρκες της. Ποιες είναι οι άµε-
σες επενδύσεις και ποια η προστιθέµενη αξία τους στην οικονο-
µία; Δεν ξεφύγαµε επί της ουσίας ποτέ από την πραγµατικότητα
της µονοκαλλιέργειας του τουρισµού. Το Ταµείο Ανάκαµψης
είναι υπόθεση για λίγους, που µε ευρωπαϊκούς πόρους επεκτεί-
νουν τη δραστηριότητά τους και τροφοδοτούν τα ολιγοπώλια.

Ποιο είναι το συµπέρασµα; Η συνταγή της Νέας Δηµοκρατίας
για ανάπτυξη όχι µόνο δεν αντιµετωπίζει τα δοµικά προβλήµατα
της ελληνικής οικονοµίας αλλά πατάει πάνω σε αυτά για µια ανά-
πτυξη εκλεκτών

Η υγεία. Στο θέµα της υγείας ο προϋπολογισµός είναι ανάλο-
γος της στόχευσης της Κυβέρνησης για συρρίκνωση και ιδιωτι-
κοποίηση του ΕΣΥ. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο οι δηµόσιες
δαπάνες για την υγεία είναι µειωµένες κατά 53 εκατοµµύρια
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ευρώ σε σχέση µε το 2022, προετοιµάζοντας τις δηµόσιες δοµές
υγείας για άλλη µια περίοδο λιτότητας αποδιοργάνωσης και
επαγγελµατικής εξουθένωσης µε συντριπτικές συνέπειες για τη
φαρµακευτική περίθαλψη των πολιτών.

Το δεδοµένο είναι ότι ο προϋπολογισµός που συζητάµε σή-
µερα είναι χαρακτηριστικός της απόστασης που έχει η Κυβέρ-
νηση µε την κοινωνική πραγµατικότητα, χωρίς στόχο, χωρίς
προσανατολισµό, χωρίς αντίληψη της αναγκαιότητας για παρεµ-
βάσεις σε µια χώρα που πτωχαίνει, γερνάει και δυστυχώς λιγο-
στεύει.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και Αντιπρόεδρος της Βου-
λής, ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί πολιτικό κλισέ να ανα-
φέρεται πως οι εκάστοτε κυβερνώντες έρχονται για να ενώσουν
και όχι να διχάσουν τον λαό. Εντούτοις είναι πλέον σαφές πως
για τον Κυριάκο Μητσοτάκη δεν υπήρξε άλλη πυξίδα για τη δια-
κυβέρνηση της χώρας κατά τα τελευταία τριάµισι χρόνια.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προτίµησε να συνταχθεί
µε το µέτωπο της λογικής και επέλεξε να µην αντιµετωπίσει τις
προκλήσεις µε παρωχηµένα ιδεολογικά στεγανά. Επένδυσε στα
έργα και όχι στα λόγια και στη διχαστική ψευτοεπαναστατική ρη-
τορική. Η Κυβέρνηση δουλεύει σκληρά για όλους τους Έλληνες,
γι’ αυτό οι βασικές πολιτικές επιλογές της σε ποικίλα ζητήµατα,
όπως η κρίση του Έβρου, η αντιµετώπιση της πανδηµίας, ο πό-
λεµος στην Ουκρανία, η διαχείριση του µεταναστευτικού, οι µε-
ταρρυθµίσεις στην εκπαίδευση και η ενίσχυση της ασφάλειας
των Ελλήνων επικροτούνται. Επικροτούνται από ποσοστά των
πολιτών πολύ µεγαλύτερα από το εκλογικό ποσοστό της και µά-
λιστα από πολύ µεγάλο τµήµα των ψηφοφόρων κοµµάτων µε τα
οποία η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει ιδεολογική συγγένεια.

Έτσι αποδείξαµε ότι το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί πια να
υποτιµά την ωριµότητα των πολιτών. Οι πολίτες έχουν πειστεί
πως η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει ζητήµατα που λίµναζαν για
πολλά χρόνια. Οι πολίτες βλέπουν σιγά-σιγά µέσω της ψηφιακής
επανάστασης που συντελείται, πως το κράτος µπορεί να αλλάξει
και να σκοπεί πρώτιστα στην εξυπηρέτησή τους. Βλέπουν σύγ-
χρονες υποδοµές και έργα κολληµένα για χρόνια, το Ελληνικό,
ο Βόρειος Οδικός Άξονας της Κρήτης, το µεγάλο φράγµα Τσι-
κνιά στη Λέσβο, το µετρό Θεσσαλονίκης και η νέα γραµµή του
µετρό Αθήνας να προχωρούν και να έρχονται οι πρώτες µεγάλες
επενδύσεις από διεθνείς κολοσσούς, «AMAZON», «PFIZER», «MI-
CROSOFT» και άλλες που δηµιουργούν βιώσιµες και ποιοτικές
θέσεις εργασίας.

Δεν είναι τυχαίο πως η χώρα µας αξιολογείται θετικά στην προ-
ώθηση των µεταρρυθµίσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τον
ΟΟΣΑ, την Παγκόσµια Τράπεζα και άλλους διεθνείς αξιολογητές,
ούτε πως κατέθεσε από τους πρώτους σχέδιο αξιοποίησης των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και έλαβε επαίνους ούτε πως και
αυτό ακόµα το ευρωπαϊκό πιστοποιητικό εµβολιασµού βασίζεται
σε ελληνική πρωτοβουλία.

Την ίδια στιγµή η διπλωµατική θέση της χώρας ενισχύεται, χτί-
ζοντας περιφερειακές συµµαχίες και ισχυρές σχέσεις µε τις πα-
ραδοσιακές µεγάλες δυνάµεις. Η χώρα µας καθιστά σαφές πως
επιθυµεί πάντα την ειρήνη και τη συνεννόηση αλλά εγκαταλείπει
φοβικά σύνδροµα του παρελθόντος και ενεργεί δυναµικά όταν
προκαλείται.

Όλα τα παραπάνω εξηγούν πως µια Κυβέρνηση τριάµισι χρό-
νια µετά την εκλογή της και ενώ η χώρα αντιµετώπισε πρωτόγνω-
ρες προκλήσεις, κρίση του Έβρου και συνεχείς προκλήσεις από
την γείτονα Τουρκία, πανδηµία, έξαρση του µεταναστευτικού,
είναι σήµερα πιο δηµοφιλής από ότι όταν εξελέγη.

Αυτό, όµως, δεν αποτέλεσε αφορµή για χαλάρωση και υπερο-
ψία. Με ταπεινότητα, αφοσίωση και ακόµα σκληρότερη δουλειά
στο τέλος της θητείας της αυτή η Κυβέρνηση θα έχει αλλάξει ρι-
ζικά τη χώρα. Γιατί; Γιατί προετοιµάζουµε µε υπευθυνότητα και
σχέδιο το αύριο της χώρας, ενισχύουµε τους θεσµούς του κρά-

τους δικαίου, ενδυναµώνουµε το κοινωνικό κράτος, σεβόµαστε
τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, είµαστε προσηλωµένοι στις
αρχές του Διαφωτισµού. Διοίκηση και δικαιοσύνη λειτουργούν
συντεταγµένα και θεσµικά. 

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γνωρίζουν πολύ καλά
ποιες ψεύτικες υποσχέσεις δώσατε, όταν ήσασταν στην κυβέρ-
νηση, τι ζηµιά κάνατε στην επιχειρηµατικότητα και την πρωτο-
γενή παραγωγή και πόσο υποβαθµίσατε διεθνώς την αξιοπιστία
της χώρας µας, και κάνουν τη σύγκρισή τους. 

Και λίγα λόγια για την άρση του απορρήτου των επικοινωνιών.
Η Αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να δηµιουργήσει µια νέα
υπόθεση «NOVARTIS» µε ψεύτικα και κατασκευασµένα στοιχεία,
όσον αφορά την ευθύνη της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουρ-
γού. Όχι ότι δεν υπήρξαν αστοχίες στους χειρισµούς από υπη-
ρεσιακούς φορείς, αλλά η αστοχία από τον τυχόν επιδιωκόµενο
σκοπό απέχουν.

Για τη «NOVARTIS» έγκαιρα, µόλις ανέκυψε το ζήτηµα, δή-
λωσα και σε σχετική αρθρογραφία τόνισα ότι η υπόθεση κατά το
µέρος που αφορά τα πολιτικά πρόσωπα είναι µια άνευ προηγου-
µένου σκευωρία. Οι καταθέσεις των µαρτύρων που χαρακτηρί-
στηκαν µάρτυρες προστατευόµενοι ως δηµοσίου συµφέροντος
ήταν άκυρες, αφού δεν υπήρχε σύµφωνη γνώµη του εποπτεύον-
τος αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, όπως προέβλεπε η νοµο-
θεσία. Τέτοια ήταν η πρεµούρα του ΣΥΡΙΖΑ να ενοχοποιήσει τα
δέκα πολιτικά πρόσωπα, που αντί να υπάρξει µόνο µία κάλπη και
ένα ερώτηµα, για να αποφανθεί η Ολοµέλεια της Βουλής αν συν-
τρέχει λόγος να συσταθεί κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διε-
νέργεια προκαταρκτικής εξέτασης προς έρευνα της τέλεσης ή
όχι αδικηµάτων -και αν προέκυπταν ενδείξεις από το πόρισµα της
επιτροπής για ποιους, τότε έπρεπε να στηθούν οι δέκα κάλπες-,
προτίµησε να στήσει τις δέκα κάλπες, εξ υπαρχής µόνο και µόνο
για να ενοχοποιηθούν τα πολιτικά πρόσωπα. Τελικά, η σκευωρία
κατέρρευσε και οι εµπνευστές της παραπέµπονται σε δίκη. 

Κάπως έτσι έχουν τα πράγµατα και µε τις παρακολουθήσεις -
επαναλαµβάνω και προσέξτε- όσον αφορά την εµπλοκή προσώ-
πων και όχι τα ευρήµατα για τα οποία θα αποφασίσουν τα
αρµόδια όργανα. 

Η Αντιπολίτευση και ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ κόπτεται για διαφάνεια
και πρότεινε την αντισυνταγµατικότητα του νόµου που πρόσφατα
ψηφίστηκε από τη Βουλή. Για να δούµε τι έγινε. Ο Πρωθυπουρ-
γός ήταν ξεκάθαρος από την πρώτη στιγµή και χωρίς δεύτερη
σκέψη τόνισε δίνοντας και τη σχετική εντολή για τη σε βάθος διε-
ρεύνηση της υπόθεσης και απόδοση ευθυνών από τη δικαιοσύνη
όπου υπάρχουν. Και αυτό πράξαµε µε θεσµικές ενέργειες, δικα-
στική έρευνα της υπόθεσης, σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών
και Διαφάνειας, ψήφιση νέου νοµοθετικού πλαισίου.

Αλλά ας δούµε τώρα ποιος, πραγµατικά, προστάτευσε το
απόρρητο: εµείς ως Νέα Δηµοκρατία ή ο ΣΥΡΙΖΑ; Αναφέροµαι
στον Ποινικό Κώδικα, που ίσχυε επί των ηµερών µας και πώς ο
ΣΥΡΙΖΑ τον τροποποίησε λίγες ηµέρες προ των εκλογών του
2019 µε τον ν.4619/2019. Το άρθρο 370Α του Ποινικού Κώδικα,
όπως ίσχυε, προέβλεπε για τις παγιδεύσεις των τηλεφωνικών επι-
κοινωνιών τιµωρία µε κάθειρξη µέχρι δέκα χρόνια. Ο ΣΥΡΙΖΑ το
έκανε ένα απλό πληµµέληµα. Στο ίδιο άρθρο η παράγραφος 5
αφορούσε την παραβίαση διπλωµατικού ή στρατιωτικού απορ-
ρήτου ή την ασφάλεια του κράτους που τιµωρείτο µε κάθειρξη.
Ο ΣΥΡΙΖΑ απάλειψε τη διάταξη αυτή. Το ίδιο έκανε και στο 370Β
του Ποινικού Κώδικα και την παράβαση των προγραµµάτων των
υπολογιστών. Και εκεί, λοιπόν, απαλείφθηκε όλη η διάταξη. Από
κακούργηµα, αλλάζει µε το άρθρο 370Γ, το οποίο και ψήφισαν.
Το 370Ε, που αφορά την παράνοµη αποτύπωση δεδοµένων ή
των ηλεκτροµαγνητικών εκποµπών, ο ΣΥΡΙΖΑ το έκανε πληµµέ-
ληµα. Εµείς µε το νέο νόµο που ψηφίσαµε προβλέπουµε κά-
θειρξη πέντε έως δέκα έτη. 

Θα πει κανείς τώρα: Μα, έχει καµµία σηµασία αυτό, αν κριθεί
κάποιος ένοχος; Ναι, έχει µεγάλη σηµασία, όχι για την ποινή και
τον χαρακτηρισµό αλλά για την παραγραφή. Η παραγραφή είναι
που έπαιζε ρόλο, γιατί στα µεν πληµµελήµατα η παραγραφή είναι
πέντε χρόνια, ενώ στα κακουργήµατα είναι δεκαπέντε χρόνια.
Και αυτό έπρεπε να απαλειφθεί, γιατί µε παραγραφόµενα τα αδι-
κήµατα, γλίτωναν όλοι οι οποίοι ήταν εµπλεκόµενοι τότε. 
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Εµείς επιπλέον ψηφίσαµε νέα διάταξη του άρθρου 370ΣΤ, που
αφορά τη διακίνηση λογισµικών και συσκευών παρακολούθησης.
Τιµωρείται η παραγωγή, πώληση, προµήθεια προς χρήση, εισα-
γωγή, εξαγωγή, µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών. 

Και από αυτό το ποινικό οπλοστάσιο, όµως, καταφαίνεται
ποιος θέλει, πραγµατικά, να προστατεύσει το απόρρητο. Σε συν-
δυασµό δε µε τις πιο πάνω ευνοϊκές για τους παραβάτες ρυθµί-
σεις που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ είναι και αυτή µε την οποία κατάργησε
τη σύµφωνη γνώµη για την άρση του απορρήτου του δεύτερου
εισαγγελέα Εφετών. Καταργήσατε, δηλαδή, ένα πρόσθετο και
κρίσιµο φιλτράρισµα του προς εξέταση υλικού. Διερωτώµαι, λοι-
πόν, ποιους και γιατί θέλετε να προστατεύσετε. Απαντήσεις, βέ-
βαια, δεν πήραµε από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ κατά τη
συζήτηση του σχετικού νοµοσχεδίου στη Βουλή. 

Και τώρα όσον αφορά την περίπτωση Καϊλή και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. Ερωτώ αυτούς που ισχυρίστηκαν -και µίλησαν
ακόµα και για αντισυνταγµατικότητα- ότι δεν πρέπει να παρακο-
λουθούνται οι Βουλευτές: Αν δεν παρακολουθείτο και δεν διε-
ρευνάτο η κ. Καϊλή και άλλα µέλη του Ευρωκοινοβουλίου, έστω
και µετά τις έρευνες της γαλλικής εφηµερίδας και αν η βελγική
υπηρεσία πληροφοριών δεν έπαιρνε πρωτοβουλίες για παρακο-
λουθήσεις, θα αποκαλυπτόταν το εύρος του σκανδάλου; 

Και µη µου πείτε ότι εδώ πρόκειται για κακουργηµατικές πρά-
ξεις που έγιναν τώρα στις Βρυξέλλες και δεν είναι θέµα εθνικής
ασφάλειας. Πώς προέκυψε ότι πρόκειται περί κακουργηµάτων;
Έτσι ξαφνικά, από το πουθενά ή η αποκάλυψή τους ήταν αποτέ-
λεσµα των παρακολουθήσεων και ερευνών; Εξάλλου και κατά το
δικό µας Σύνταγµα -αναφέροµαι στο άρθρο 19 παράγραφος 1
του Συντάγµατος, που διαβάζω επακριβώς - οι δικαστικές αρχές
δεν δεσµεύονται από το απόρρητο όχι µόνο για λόγους εθνικής
ασφάλειας αλλά και για τη διακρίβωση ιδιαίτερα σοβαρών εγ-
κληµάτων, δηλαδή κακουργηµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει όλοι να κατανοήσουµε
ότι οι θεσµοί στην Ευρωπαϊκή Ένωση λειτουργούν και το ίδιο
οφείλουµε να κάνουµε και εµείς, γιατί κανείς δεν είναι υπεράνω
του νόµου. Χαίρονται επικαλούµενοι στον ΣΥΡΙΖΑ ότι η κ. Καϊλή
ανήκει στο αντιΣΥΡΙΖΑ µέτωπο. Ερωτώ: Ποιον ενδιαφέρει αυτό;
Και σε κάθε περίπτωση αυτό δεν δικαιώνει τον ΣΥΡΙΖΑ σε ζητή-
µατα επιλογών προσώπων. Μόνο γι’ αυτό, έτσι; Γιατί στο κόµµα
σας κλήθηκαν και έγιναν δεκτά αµφιλεγόµενα πρόσωπο που επί
Βενιζέλου και Γεννηµατά δεν είχαν θέση.

Ακούσαµε από πλευράς ΠΑΣΟΚ και το εξής απίθανο, ότι η κ.
Καϊλή αποτέλεσε τον «δούρειο ίππο» ως πολυµήχανος Οδυσσέας
της Νέας Δηµοκρατίας. Δηλαδή, αυτή η «ισχυρή προσωπικό-
τητα» -αναφέρω τις λέξεις «ισχυρή προσωπικότητα» σε εισαγω-
γικά- µε τεχνάσµατα και πονηριά θα προσπαθούσε να αλώσει
ποιον, το ΠΑΣΟΚ; Τέτοια δύναµη είχε και αυτούς τους σκοπούς
µηχανευόταν; Καλά δεν πήρατε είδηση τόσα χρόνια το πρό-
βληµα; Δική σας Βουλευτής δεν είναι; Η εκλογική σας βάση δεν
την έστειλε στην Ευρώπη; Όχι µόνο δεν πήρατε είδηση για τις
δραστηριότητές της αλλά προσπαθείτε σήµερα µε αµηχανία και
αστείες δικαιολογίες να µιλάτε για δούρειους ίππους και µε
αυτές τις εµπνεύσεις σας περί δούρειου ίππου χαρίσατε, συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, την κ. Καϊλή στον ΣΥΡΙΖΑ, παραχωρώντας
την προς εκµετάλλευση ως χρησιδάνειο αορίστου χρόνου. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε ότι
το σκάνδαλο αυτό επηρέασε το κύρος και την αξιοπιστία των ευ-
ρωπαϊκών θεσµικών οργάνων από παραλείψεις ή ανοχές ορισµέ-
νων. Οφείλουµε, όµως, να διαφυλάξουµε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο και εµείς ως Νέα Δηµοκρατία αυτό κάνουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Στολτί-
δης. Μετά θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός και να ανακοινώσω και
τους επόµενους…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε εδώ και οι Βου-
λευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μιλάνε τέσσερις Βου-
λευτές πριν τον Υπουργό. Τώρα, µετά τον κ. Στολτίδη, θα µιλήσει
ο κ. Τσιάρας και στη συνέχεια ανακοινώνω ότι τον λόγο θα πάρει

η κ. Φωτεινή Πιπιλή, ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης, ο κ. Βασί-
λειος Βασιλειάδης ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης και µετά ο
Υφυπουργός κ. Καλαφάτης, που είναι και παρών.

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προσπαθεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα µε κάθε ευκαιρία να φω-

τίσει την πραγµατικότητα και να την αξιοποιήσει ο λαός µας, να
τη µετατρέψει σε δύναµη που θα τον οδηγήσει σε ξέφωτο, για
µια ζωή που η λέξη «ανάγκες» θα κοσµεί µόνο τα λεξικά, για να
θυµίζει την προϊστορία, τη σαπίλα του καπιταλισµού, διότι αυτή
είναι η δυνατότητα σήµερα. 

Φωτίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα το ρόλο όλων σας, ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ, ΝΔ, φιλελεύθεροι και σοσιαλδηµοκράτες, ως µορφές
πολιτικού συστήµατος που χρειάζεται ο καπιταλισµός, οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι δηλαδή, για να επιστραφούν στις τσέπες τους
όλες εκείνες οι κατακτήσεις των λαών σε µισθούς, συντάξεις, κοι-
νωνική πολιτική, υποδοµές, που κατακτήθηκαν υπό την επιρροή
του σοσιαλιστικού κόσµου. Μορφές, επίσης, πολιτικού συστήµα-
τος που υπηρετούν την ανάγκη του µεγάλου κεφαλαίου να εξο-
πλιστεί µε τα χρήµατα του λαού µας και να τον στείλει τον ίδιο
σε πολέµους απέναντι στους διεθνείς ανταγωνιστές του για να
ξαναµοιράσουν τον κόσµο. 

Αυτός είναι ο καπιταλισµός, δεν έχει κάτι άλλο να δώσει. Αυτός
είναι και ο ρόλος όλων σας και το ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό
υπηρετείτε. Εκπαιδεύεστε, άλλωστε, να κοροϊδεύετε τον λαό κι
ενώ τον τσακίζετε να το παρουσιάζετε ότι τον σώζετε. Αυτά είναι
τα στοιχεία και του κάθε προϋπολογισµού, πλεονάσµατα για την
πληρωµή ενός χρέους από δάνεια που πήγαν όλα στις τσέπες
µιας χούφτας παρασίτων -τα πήρατε όλοι- που ο λαός δεν πήρε
ούτε ευρώ, που το πλήρωσε ως τώρα πενταπλάσιο και θα συνε-
χίσει να το πληρώνει εσαεί. 

Όλοι σας, όµως, τον τροµοκρατείτε ότι πρέπει να συνεχίσει να
πληρώνει βαριά για να τον σώσετε, βέβαια, ενώ ξέρετε ότι δεν
πήρε ούτε ευρώ. Συνεχώς αυξηµένα τα κονδύλια για στρατιωτι-
κούς επιθετικούς εξοπλισµούς, έχοντας όλοι συµφωνήσει να κά-
νετε τον λαό µας στόχο, χωρίς καν να τον ρωτήσετε. Και από
πάνω, συµφωνήσατε πρόσφατα, πάλι, όλοι ΠΑΣΟΚ, ΝΔ, ΣΥΡΙΖΑ
στο νατοϊκό καταµερισµό της χώρας µας για πυρηνική περικύ-
κλωση της Ρωσίας. 

Σε κάθε προϋπολογισµό περισσότερα δισεκατοµµύρια ευρώ
για τους οµίλους, λιγότερα σε µισθούς, συντάξεις και κοινωνική
πολιτική, είτε µε απευθείας περικοπές είτε µέσω του πληθωρι-
σµού. Φτάσατε τις συντάξεις, κόβοντας ο ένας µετά τον άλλον,
στα 500 ευρώ για την πλειοψηφία, τους µισθούς στον πάτο, 1/3
του λαού µας βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχειας, τα 2/3
κάνουν επιλογή για το ποια ανάγκη -από τις πλέον βασικές- θα
κόψουν ή θα καλύψουν. 

Και πάνω σε αυτή την κατάσταση, βρήκατε η Νέα Δηµοκρατία
-πάνω στα θεµέλια που έχτισε ο ΣΥΡΙΖΑ- την ευκαιρία να χρεώ-
σετε στον Πούτιν την επέλαση όλων των ειδών των κορακιών,
που ήταν σχεδιασµένη εδώ και χρόνια για να αρπάξει το καθένα
ό,τι µπορεί από το λαϊκό εισόδηµα. Κάθε βήµα, πλέον, κάθε
ανάσα, κάθε ανάγκη του λαού και ένα κοράκι από πάνω, έτοιµο
να του τα πάρει όλα. Θες να ζεσταθείς; Σε περιµένουν στη γωνιά
τα καρτέλ του χρηµατιστηρίου του ΣΥΡΙΖΑ, που περίµεναν εδώ
και χρόνια τα ατελείωτα δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης
και του προϋπολογισµού για να σώσουν το περιβάλλον. Θες να
γιατρευτείς; Σε περιµένει στη γωνιά το νόµιµο φακελάκι των απο-
γευµατινών χειρουργείων της Νέας Δηµοκρατίας, που παρέχει
όλες τις επιλογές γδαρσίµατος. Θες να φας; Τα κοράκια του εµ-
πορίου έχουν έτοιµα τα πανέρια πανάκριβου καπαµά για να που-
λάνε πιο φθηνά στο εξωτερικό. Θέλεις διακοπές; Διπλάσιες τιµές
σε µετακινήσεις και καταλύµατα από τα κοράκια των µεταφορών
και των καταλυµάτων. Θέλεις στέγη; Πλειστηριασµοί, αν δεν µπο-
ρείς να πληρώσεις τα επιτόκια των τραπεζικών κορακιών. Και αν
έχεις αντίρρηση, βρίσκεις άλλη στέγη µε το ιδιώνυµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Και κοροϊδεύετε εδώ µέσα ότι πλακώνεστε στην ουσία για το
πώς θα µοιράσετε, όµως, τα ψίχουλα. Κουβέντα από κανέναν
σας, ότι ενώ όλοι σας απαλλάξατε το κεφάλαιο από φόρους και
αφήσατε τους επιχειρηµατικούς οµίλους, το κεφάλαιο, τα µονο-
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πώλια, να δίνουν το ελάχιστο, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του 0,2
των οµίλων είναι 86 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και αυτά είναι που
φαίνονται. Διότι αν δεν απορρίπτατε, πάλι όλοι σας, στη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση την πρόταση του ΚΚΕ για ονοµαστικοποίηση
των µετοχών και κατάργηση της δυνατότητας στα σουλάτσα των
δισεκατοµµυρίων σε φορολογικούς παραδείσους, ακόµα και
αυτά τα ελάχιστα θα ήταν εκατοντάδες δισεκατοµµύρια. Διαστη-
µόπλοια, σχολεία και νοσοκοµεία θα είχαµε, το ίδιο και για τα
µέσα µαζικής µεταφοράς, τα έργα υποδοµής, αντιπληµµυρικά,
αντιπυρικά, για τις ανάγκες του λαού, ελάφρυνση των αγροτών
και των αυτοαπασχολούµενων, αυξήσεις των µισθών και των συν-
τάξεων στο ύψος των αναγκών. Και διαφηµίζουν τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης της Νέας Δηµοκρατίας ,ότι θα ρίξουν ένα ολόκληρο
δισεκατοµµύριο στη Θεσσαλονίκη για να γίνουν µεγάλα έργα, το
flyover, λιµάνια αεροδρόµια, δρόµοι κ.λπ., για να µπορέσει να κα-
ταλάβει κάποιος τις αντιθέσεις. 

Αντί γι’ αυτό, προβαίνετε όλοι σας στη µέγιστη προσβολή της
νοηµοσύνης του λαού µας, µε προεκλογικές διακηρύξεις παρο-
χών στο ύψος των παραπάνω εσόδων λόγω της αύξησης του
ΦΠΑ. Η απόλυτη ξεφτίλα, δηλαδή. 

Δεν σταµατάτε, η Νέα Δηµοκρατία, να λέτε ότι φέρνετε νέες
θέσεις εργασίας και καλύτερους µισθούς. Όµως από την πρώτη
σας µέρα τσακίσατε όποιον εργασιακό χώρο είχε µισθό πάνω
από τον κατώτατο, Πετρέλαια, Λιπάσµατα Καβάλας, «Μαλαµα-
τίνα», µε ΜΑΤ και ξύλο για όσους αντιστέκονται. Το ίδιο προσπα-
θείτε και στη ΛΑΡΚΟ, χρηµατοδοτήσεις µε ατελείωτα
εκατοµµύρια -χρήµα του λαού- στον «Ελληνικό Χρυσό», στα Πε-
τρέλαια Καβάλας, που αµέσως τα µετέτρεψαν σε µαζικές απο-
λύσεις. Απολύσεις µαζικές παντού, και κυρίως, στις πιο
κερδοφόρες επιχειρήσεις: «ALUMIL», «Πυραµίδα», «KLEEMANΝ»
και ατελείωτος κατάλογος. 

Λέτε ότι έρχονται επενδύσεις. Φυσικά και έρχονται. Κάποιοι θα
έρθουν, αφού ανταγωνίζεστε µέχρι και την Ινδία για το ποιος
προσφέρει τα καλύτερα δουλικά: νέους, νεαρούς µε καλύτερους
µισθούς διότι εργάζονται µε όρους πρότζεκτ, χωρίς καµµιά έν-
νοια εργάσιµο χρόνου, µε µισθό ουσιαστικά υποδεέστερο από
τους κατώτερους. Σε σχέση, βέβαια, µε την κερδοφορία του κλά-
δου, µισθό που θα υποστεί το µεγαλύτερο βάρος της νέας φο-
ροαφαίµαξης των τριών και πλέον δισεκατοµµυρίων. Νέοι
εργαζόµενοι µε σηµαντικό επιστηµονικό υπόβαθρο, που τους ξε-
ζουµίζουν τα διεθνή ψηφιακά φασονατζίδικα που, πριν κλείσουν
τα φώτα της προπαγάνδας σας, ζητάνε εδώ και καιρό από τους
εργαζόµενους τροποποιητικές συµβάσεις µε µειώσεις, ενώ θα
µπορούσαν αυτοί οι εργαζόµενοι στη χώρα µας και το δυναµικό
το επιστηµονικό που έχουν να εκτοξεύσουν τα µέσα παραγωγής,
την παραγωγικότητα της εργασίας, τις υπηρεσίες, µε τους αυ-
τοµατισµούς και τις νέες τεχνολογίες. 

Επιστροφή στο µεσαίωνα για όλους τους εργαζόµενους. Διότι
ο µεσαίωνας δεν κρίνεται από τα µέσα παραγωγής, δεν κρίνεται
από το αν έχεις τάµπλετ για όλες τις δουλειές ή από το αν έχεις
φθηνό εισιτήριο αεροπορικό για να έχεις την κινητικότητα και για
να µπορέσει να σε ξεζουµίζει πιο εύκολα κάθε κοράκι όπου γης,
αλλά κρίνεται από το γεγονός ότι φτάσατε τον ανθρώπινο εγκέ-
φαλο να λειτουργεί είκοσι τέσσερις ώρες ή για να βγάζει κέρδη
για τα παράσιτα ή για την επιβίωση. Τον έβγαλε ο σοσιαλισµός
από τα σκοτάδια, τον επιστρέψατε πίσω ιστορικά. 

Οι αγώνες των εργαζοµένων, όµως, στην «e-FOOD», στην
«COSCO», στη ΛΑΡΚΟ, στα πετρέλαια και τα λιπάσµατα Καβά-
λας, στη «Μαλαµατίνα», των οικοδόµων και πολλών άλλων, που
έκαναν τον νόµο Χατζηδάκη να αποκτήσει σύνδροµο πρόωρης
γήρανσης, οι µεγάλες πανεθνικές απεργίες σε πολλές ευρωπαϊ-
κές χώρες µετά από δεκαετίες, ακόµη και στις ΗΠΑ, δείχνουν ότι
οι εργαζόµενοι δεν θα προσαρµοστούν σε αυτή την κατάντια. 

Μπορεί να καταφέρνετε µέχρι τώρα να εγκλωβίζετε τους ερ-
γαζόµενους στη λογική της επιλογής του µικρότερου κακού,
αλλά πλέον τους περνάτε από το κατώφλι µιας άλλης εποχής,
όπου η θυσία για την ανατροπή αυτής της σαπίλας θα είναι πολύ
πιο µικρή από το να τη ζήσουν ολόκληρες γενιές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για

τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναλώσω το χρόνο της

εισήγησής µου επιχειρώντας έναν απολογισµό του έργου που
έχει συντελεστεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης τα τελευταία χρό-
νια. 

Η ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης µε την ανάπτυξη των νέων
εφαρµογών φιλικών προς τους πολίτες που βελτιώνουν την πρό-
σβασή τους στο δικαστικό σύστηµα. Ο εκσυγχρονισµός όλων
των κωδίκων και η θεσµοθέτηση νέων εργαλείων που επιταχύ-
νουν τους ρυθµούς απονοµής της δικαιοσύνης για όλους τους
κλάδους όλων των βαθµών. Η ενίσχυση των εναλλακτικών µεθό-
δων επίλυσης διαφορών, που σταθερά αναπτύσσονται, απορρο-
φώντας όλο και µεγαλύτερο ποσοστό δικαστηριακής ύλης. Η
υλοποίηση του µεγαλύτερου κτηριολογικού προγράµµατος που
εκπονήθηκε ποτέ µε την κατασκευή νέων δικαστικών µεγάρων
σε όλη την επικράτεια. Η επένδυση στον ανθρώπινο παράγοντα,
στη διαρκή επιµόρφωση. Η σύνδεση της επιµόρφωσης µε την
αξιολόγηση κα της αξιολόγησης µε τη βαθµολογική εξέλιξη των
δικαστικών λειτουργών και των δικαστικών υπαλλήλων. Οι νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες για την προστασία των πιο αδύναµων ή
όλων αυτών που αποτυπώνονται στα ολοκληρωµένα εθνικά σχέ-
δια δράσης που έχουµε εκπονήσει και εφαρµόζουµε συστηµα-
τικά. 

Όλα τα παραπάνω είναι πολιτικές, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τις οποίες γνωρίζουν και τις αναγνωρίζουν οι λειτουργοί και
οι συλλειτουργοί της δικαιοσύνης. Πρωτίστως, όµως, είναι πολι-
τικές που τις γνωρίζουν και τις αναγνωρίζουν οι Έλληνες πολί-
τες. 

Θα µπορούσα να αναλύσω διεξοδικά όλες αυτές τις µεταρρυθ-
µίσεις, να µιλήσω για την επέκταση των ολοκληρωµένων προγραµ-
µάτων διαχείρισης δικαστικών υποθέσεων που ήδη τρέχουµε µε
το συναρµόδιο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, να µιλήσω
για τον ψηφιακό φάκελο και την ηλεκτρονική κατάθεση δικογρά-
φων, να απαριθµήσω τις νέες εφαρµογές, όπως την ηλεκτρονική
ροή µήνυσης, να µιλήσω για την επέκταση των ολοκληρωµένων
προγραµµάτων διαχείρισης δικαστικών υποθέσεων που ήδη τρέ-
χουµε µε το συναρµόδιο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, να
µιλήσω για τον ψηφιακό φάκελο και την ηλεκτρονική κατάθεση δι-
κογράφου. Να απαριθµήσω τις νέες εφαρµογές, όπως την ηλε-
κτρονική ροή µήνυσης, το άυλο διαζύγιο, την αποµαγνητοφώνηση
στα ποινικά δικαστήρια ή τα ψηφιακά πινάκια που εφαρµόζονται
ήδη στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Θα ήταν ακόµα πιο εύκολο
να µιλήσω για σηµαντικές καινοτοµίες που εισήχθησαν στο Εθνικό
Δικαστικό Σύστηµα, όπως τα ειδικά τµήµατα ή το γραφείο στατι-
στικών που ιδρύσαµε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης για την πιλοτική
δίκη στα πολιτικά δικαστήρια, στην πολιτική δικαιοσύνη, τους επί-
κουρους των δικαστών, τη Δικαστική Αστυνοµία, την κατεύθυνση
δικαστικών υπαλλήλων στην Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών
για την αρτιότερη και ορθολογικότερη στελέχωση της δικαιοσύ-
νης. Ακόµα θα µπορούσα να επικαλεστώ τις τροποποιήσεις του
Ποινικού Κώδικα και να συζητήσουµε ξανά για την αυστηροποίηση
των ποινών και την αυστηροποίηση των προϋποθέσεων της υφ’
όρον απόλυσης, που πρότεινε αυτή η Κυβέρνηση και ψήφισε η κυ-
βερνητική πλειοψηφία. 

Δεν θα το κάνω, όµως. Δεν θα το κάνω παρά το γεγονός ότι
τα αποτελέσµατα των µεταρρυθµίσεων στη δικαιοσύνη, τα τε-
λευταία χρόνια, συνιστούν για την κυβερνητική πλειοψηφία ένα
ευνοϊκό πεδίο πολιτικής αντιπαράθεσης, ειδικά µε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Δεν θα το κάνω όµως, κυρίως, γιατί σήµερα που
ολοκληρώνεται η πρώτη φάση των µεγάλων µεταρρυθµίσεων
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν κρίνεται η ορθό-
τητα και η αποτελεσµατικότητα αυτών των επιλογών. Αυτή είναι
αδιαµφισβήτητη ακόµα και από τους πολιτικούς µας αντιπάλους,
οι οποίοι έχουν αποδεχθεί, υπερψηφίζοντας τις περισσότερες
από τις νέες ρυθµίσεις που εισηγηθήκαµε. 

Δεν θα µιλήσω εποµένως απολογιστικά για το έργο µας, γιατί
το πραγµατικό διακύβευµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
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διαφορετικό. Αυτό που κρίνεται είναι η συνέχιση της σταθερότη-
τας, που έχει επιτύχει η Κυβέρνησή µας, ώστε η πατρίδα να προ-
χωρήσει µε ασφάλεια στη δεύτερη φάση των µεγάλων
µεταρρυθµίσεων. Το πραγµατικό διακύβευµα αυτού του προϋπο-
λογισµού είναι αν θα συνεχίσουµε τον ασφαλή δρόµο των µεταρ-
ρυθµίσεων ή θα αφήσουµε χώρο στην αβεβαιότητα και την
αστάθεια που διακινδυνεύει τα επιτεύγµατα των τελευταίων ετών
και το µέλλον της χώρας και των πολιτών. Το πραγµατικό διακύ-
βευµα για εµάς στο Υπουργείο Δικαιοσύνης είναι αν θα επιτρέ-
ψουµε στις πραγµατικές τοµές και στις πραγµατικές µεταρ-
ρυθµίσεις να αποδώσουν, ολοκληρώνοντας το εγχείρηµα της Δι-
καστικής Αστυνοµίας και της στελέχωσης του νέου σώµατος µε
την προκήρυξη που αναµένεται τους επόµενους µήνες. Είναι αν
θα υλοποιήσουµε τη µεταρρύθµιση του νέου Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων, µε την πρόσληψη τον επίκουρων των δικαστών, των
δύο νέων κλάδων δικαστικών υπαλλήλων που θεσµοθέτησε αυτή
η Κυβέρνηση, αν θα επιµείνουµε στη διαρκή επιµόρφωση των δι-
καστών και των δικαστικών λειτουργών. Το πραγµατικό δίληµµα
είναι αν θα εφαρµόσουµε τον νέο Κώδικα Οργανισµού Δικαστη-
ρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών και το νέο πλαίσιο
πειθαρχικού ελέγχου που θα επιτρέψει στη δικαιοσύνη να επι-
βραβεύσει τους ικανούς και παραγωγικούς λειτουργούς της δι-
καιοσύνης, αν θα συνεχίσουµε ακόµα πιο εντατικά την ψηφιακή
στρατηγική και αν θα εµβαθύνουµε τις εναλλακτικές µεθόδους
επίλυσης των διαφορών µε νέα εργαλεία, όπως η διεθνής εµπο-
ρική διαιτησία. Διακυβεύεται αν θα κάνουµε αυτές τις µεθόδους
πιο προσιτές και πιο θελκτικές για τους πολίτες και για τις επι-
χειρήσεις, αν θα αξιοποιήσουµε αυτά τα επιτεύγµατα για να βελ-
τιώσουµε την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης που
θωρακίζει την ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας, αν θα
προασπίσουµε την αξιοπιστία της δικαιοσύνης και την αξιοπιστία
των δικαστικών λειτουργών και αν θα συνεχίσουµε να βελτιώ-
νουµε την ποιότητα των δικαστικών αποφάσεων. Αυτό που κρί-
νεται, είναι αν θα ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών
στους θεσµούς της ελληνικής πολιτείας, αν θα ενισχύσουµε την
εµπιστοσύνη των πολιτών στη δικαιοσύνη µε την ολοκλήρωση
των µεγάλων µεταρρυθµίσεων ή αν θα διολισθήσουµε σε πολιτι-
κές και ρητορικές που διαβρώνουν τους θεσµούς, που υπονο-
µεύουν την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, αλλά βεβαίως και την
αποτελεσµατική της λειτουργία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις αντιξοότητες και τη
διεθνή αβεβαιότητα που προκαλεί ο πόλεµος στην καρδιά της
Ευρώπης σε συνδυασµό µε την οξεία ενεργειακή κρίση, ο φετι-
νός προϋπολογισµός προβλέπει ιστορικό υψηλό για τις άµεσες
ξένες επενδύσεις, ενώ η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµά ότι η Ελ-
λάδα θα είναι πρωταθλήτρια σε ρυθµό αύξησης επενδύσεων
στην Ευρώπη την επόµενη τριετία. 

Είναι πλέον κοινός τόπος όλων των µελετών, του ΟΟΣΑ, της
Παγκόσµιας Τράπεζας, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ότι
τα αποτελεσµατικά συστήµατα απονοµής δικαιοσύνης που προ-
ασπίζουν το κράτος δικαίου έχουν θετικό οικονοµικό αντίκτυπο,
προσελκύοντας νέες άµεσες ξένες επενδύσεις. Οφείλουµε ως
πολιτεία να θωρακίσουµε αυτή την προοπτική, προωθώντας τις
αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στη δικαιοσύνη, οι οποίες εµβαθύ-
νουν το κράτος δικαίου και ενισχύουν την ανθεκτικότητα της ελ-
ληνικής οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζεται αυτές τις ηµέρες, σε
δύο µέρες από σήµερα, ο τέταρτος προϋπολογισµός της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ένας προϋπολογισµός που
κατήρτισε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και θα εφαρ-
µόσει στο σύνολό του η νέα Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
που θα αναδειχθεί µετά τις εκλογές. Μια νέα αυτοδύναµη Κυβέρ-
νηση, που θα αναδειχθεί από τις κάλπες του 2023, για να ασκήσει
τις εφαρµοστικές πολιτικές στις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που υλο-
ποιήθηκαν τα περασµένα τριάµισι χρόνια και ταυτόχρονα, θα σχε-
διάσει και θα υλοποιήσει νέες τοµές που εξασφαλίζουν τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα, τονώνουν τη δυναµική της εθνικής
µας οικονοµίας, προστατεύουν το κοινωνικό κράτος και το κράτος
πρόνοιας, εµβαθύνουν το κράτος δικαίου και θωρακίζουν περαι-
τέρω τους θεσµούς της ελληνικής πολιτείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, µε την ψήφιση του

προϋπολογισµού η κυβερνητική πλειοψηφία θα δώσει ψήφο εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και στις
πολιτικές που εφαρµόζει. Οι πολίτες θα επιβεβαιώσουν αυτή την
εµπιστοσύνη της Βουλής µε τη δική τους ψήφο στις επόµενες
εθνικές εκλογές, µέσα στο 2023, και θα είναι ουσιαστικά η επι-
βεβαίωση της επιτυχίας ενός συγκεκριµένου µεταρρυθµιστικού
προγράµµατος, που έχει ανάγκη και η ελληνική κοινωνία αλλά
και η ελληνική οικονοµία τα τελευταία χρόνια. Ταυτόχρονα θα
δροµολογηθεί η πραγµατικά νέα εποχή για την πατρίδα µας, η
εποχή που θα δώσει την ευκαιρία στους συµπολίτες µας, θα
δώσει την ευκαιρία σε όλη την ελληνική κοινωνία να αισθανθεί
ότι απέναντι της, ενδεχοµένως, για πρώτη και µοναδική φορά
µετά από πολλά χρόνια η Κυβέρνηση, η ίδια η πολιτεία, στέκεται
στο ύψος των περιστάσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
τη συνέπεια στον χρόνο, κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει, όπως έχω ήδη προαναγγείλει, η Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Φωτεινή Πιπιλή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος στον προϋπολογισµό

είθισται να είναι η πιο σηµαντική στιγµή για έναν Βουλευτή. Είναι
η πιο σηµαντική ψήφος εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση.

Από την αρχή, λοιπόν, δηλώνω ότι θα ψηφίσω αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό όχι από κοµµατικό καθήκον µόνο, αλλά µόνο και
µόνο επειδή αισθάνοµαι ασφαλής και σίγουρη για το µέλλον που
επιφυλάσσει αυτός ο προϋπολογισµός για το 2023, γιατί είναι
ένας προϋπολογισµός ο οποίος φέρνει τη σφραγίδα της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη, που όπως δείχνουν και οι δηµοσκοπήσεις,
έστω και της στιγµής που κρατάει τριάµισι περίπου ολόκληρα
χρόνια, το ίδιο συναίσθηµα ασφάλειας και σιγουριάς διακατέχει
και µεγάλη µερίδα των Ελλήνων πολιτών. 

Θα προσπαθήσω επιγραµµατικά να τονίσω πόσο µίζερη είναι
η κριτική συλλήβδην της Αντιπολίτευσης και πόσο έντονη είναι η
µόνιµη ψευδολογία πως δεν υπάρχει τάχα µου στους προϋπολο-
γισµούς της Κυβέρνησης Μητσοτάκη καµµία διανοµή, παρά µόνο
στους πλούσιους, λες και όλα αυτά τα δισεκατοµµύρια που
έχουν διανεµηθεί για τη στήριξη της κοινωνίας στα τριάµισι χρό-
νια απευθύνονται στο µόλις 2% µε 3% του ελληνικού λαού που
µπορούµε να τους θεωρήσουµε πλούσιους. 

Μόνο για την πανδηµία δόθηκαν 55 δισεκατοµµύρια ευρώ για
τη στήριξη όλων των πολιτών. Αυτή την περίοδο έχουµε µια τε-
ράστια στήριξη των πολιτών, όλων των πολιτών, αναφορικά µε
την ακρίβεια και τον πληθωρισµό. Εδώ, µάλιστα, για αυτές τις
λοιδορίες, τις ειρωνείες και τις κακότητες για το «καλάθι του νοι-
κοκυριού», για παράδειγµα, ή για τη στήριξη των λογαριασµών
στην ενέργεια βλέπετε πώς από την αποδοχή της κοινωνίας
έχουν πέσει στο καλάθι των αχρήστων. 

Θα µου επιτρέψετε, επειδή ανήκω σε αυτές τις επιτροπές, επι-
γραµµατικά να µιλήσω για τους Υπουργούς µου. 

Ο Χατζηδάκης στο Υπουργείο Εργασίας έδωσε τέλος, µε τις
ενέργειές του, στο πολυδάπανο αίσχος της απονοµής συντά-
ξεων, σ’ αυτόν τον εξευτελισµό των συνταξιούχων. Τέλος στην
εκµετάλλευση των εργαζοµένων µε την ψηφιακή κάρτα εργα-
σίας. Πρόγραµµα απασχόλησης τριών χιλιάδων ΑΜΕΑ µε επιδό-
τηση 75% του µισθού τους. Ειδική σχολή για την αναβάθµιση
ψηφιακών δεξιοτήτων. Στέγαση µέσω του προγράµµατος ΕΣΠΑ,
χαµηλότοκα στεγαστικά δάνεια για νέους έως 30 ετών. Επέκταση
άδειας λοχείας για πρώτη φορά και στον ιδιωτικό τοµέα, άδεια
πατρότητας. Και το θεϊκό, µετά από δέκα χρόνια αύξηση των
συντάξεων από το 2023.

Για το έργο Πιερρακάκη τί να πρωτοπώ; Επιγραµµατικά:
Τέρµα οι ουρές, τα «γρηγορόσηµα», τέρµα η ταλαιπωρία, τέρµα
στη σαρανταποδαρούσα της αργοπορίας στο δηµόσιο. Μετα-
τροπή της ψηφιακής πολιτικής σε κοινωνική πολιτική που αφορά
σε όλους. Κρυφτείτε τώρα -για την κακότητα ορισµένων- γιατί
από τα 8,8 εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές του 2018 στο δια-
πλανητικό Υπουργείο του Νίκου Παππά το «gov.gr» του Πιερρα-
κάκη έφτασε αυτή τη στιγµή στο ένα δισεκατοµµύριο ψηφιακές
συναλλαγές. 
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Θα πάω και σε ένα Υπουργείο, που δεν είµαι στην επιτροπή
αλλά µε άγγιξε, γιατί ασχολούµαι µε αυτά τα θέµατα χρόνια. Πάω
στο Υπουργείο Υγείας και στην απόφαση του Θανάση Πλεύρη,
όπου εντάσσονται στο ολοκληρωµένο δίχτυ πρόληψης και προ-
στασίας τα άτοµα µε HIV -αυτό που λέµε AIDS- και δίδεται η δυ-
νατότητα αναδοχής-υιοθεσίας από οροθετικά ζευγάρια, εφόσον
ακολουθούν την αγωγή τους και άλλα.

Πάµε στο Υπουργείο των µεγάλων αλλαγών και της Νίκης -
κατά του καρεκλοκένταυρου και αναποτελεσµατικού συνδικαλι-
σµού- Κεραµέως, Υπουργού Παιδείας. Θα ξεκινήσω από τη
στιβαρή πολιτική της Υπουργού, που µε νόµιµες διαδικασίες ικα-
νοποιεί γονείς και µαθητές έναντι των συνεχών συνδικαλιστικών
εκβιασµών για απεργίες της τελευταίας στιγµής. Άλλωστε, το
διαχρονικό πρόβληµα έλλειψης µονίµων εκπαιδευτικών επιλύ-
θηκε µε την ανάληψη υπηρεσίας οκτώ χιλιάδων τετρακοσίων
ογδόντα µόνιµων εκπαιδευτικών. Θα τονίσω τη σηµασία στην οι-
κονοµία και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα µε τον εκσυγχρονισµό
επιτέλους του ΔΟΑΤΑΠ και το άνοιγµα της εκπαίδευσης των
νέων επιστηµόνων και των ελληνικών πανεπιστηµίων σε όλο τον
κόσµο, που δίνει τη δυνατότητα στους νέους και ικανούς να προ-
χωρήσουν αξιοκρατικά. 

Μενδώνη, Υπουργείο Πολιτισµού. Σε πείσµα του σκληρού πο-
λέµου που δέχεται προσωπικά η Υπουργός, εµείς εκτιµούµε το
έργο της, την ενεργοποίηση προς όφελος της κοινωνίας του επι-
στηµονικού προσωπικού του ΥΠΠΟ, τη διανοµή χρήµατος σε σο-
βαρά προγράµµατα και δράσεις που αφορούν στη διαφύλαξη
και ανάδειξη στοιχείων της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, σε
πείσµα της νοοτροπίας άλλων εποχών, προκλητικά σπάταλων
εποχών, των εορτών και των πανηγύρεων. Μόνο από την αξιο-
ποίηση του κτήµατος στο Τατόι θα ενισχυθούν όχι µόνο τα περι-
βαλλοντικά της χώρας, αλλά θα ενισχυθούν, τα µάλα, οι πόροι
του Υπουργείου Πολιτισµού.

Στην ενέργεια τα έχουν εξαντλήσει άλλοι συνάδελφοι. Να δώ-
σουµε µόνο µια απάντηση µε στοιχεία για αυτή την ψευδολογία,
ότι δήθεν η Κυβέρνηση Μητσοτάκη χαρίζει τα υπερκέρδη στις
εταιρείες, ενώ κάτι τέτοιο είναι κατηγορηµατικά ψέµα. Θα το
αναλύσουν και οι άλλοι Υπουργοί στη συνέχεια. 

Ολοκληρώνοντας, θέλω να τονίσω πως δεν είναι προσωπική
εκτίµηση η παράθεση µερικών από τα πάρα πολλά δηµοσιεύµατα
ξένων µεγάλων εφηµερίδων, που στο διάστηµα της διακυβέρνη-
σης από τον Μητσοτάκη έχουν κατά καιρούς γράψει για το εξαι-
ρετικά ελπιδοφόρο µέλλον της Ελλάδας στην ανάπτυξη, στις
επενδύσεις που ήδη σπάνε ρεκόρ, καθώς και στις εξαγωγές
όπου γίναµε πρωταθλητές. 

Για το τέλος, λοιπόν, η «Wall Street Journal» γράφει: «Μια ελ-
ληνική οικονοµική αναγέννηση». «World Street Journal»: «Οι ΗΠΑ
βλέπουν ένα νέο φωτεινό σηµείο στην Ευρώπη, την Ελλάδα». «FI-
NANCIAL TIMES»: «Το ταµείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης δίνει την
ευκαιρία στο «Ελλάδα 2.0» να επαναφέρει το οικονοµικό της µον-
τέλο». «BLOOBERG»: «Η Ελλάδα προσβλέπει στην επιστροφή
στη ζώνη επενδυτικής βαθµίδας στις αρχές του ’23» και «Η ανά-
πτυξη της Ελλάδας θα παραµείνει ισχυρή παρά το αντίκτυπο του
πολέµου». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Υπάρχουν και άλλα, αλλά σέβοµαι τον χρόνο. 
Δηλώνω, λοιπόν, αισιοδοξία. Προχωράµε µπροστά, αφήνοντας

σε άλλους τη µιζέρια και τον άκρατο λαϊκισµό. Ένα παράδειγµα
µόνο για να µαζευτείτε στα θέµατα του λαϊκισµού και της ψευ-
δολογίας. Αποφασίστε ότι δεν έχουµε τον προϋπολογισµό της
Γερµανίας ή της Ισπανίας που επικαλείστε. Για παράδειγµα, η
Γερµανία έχει 4 και πλέον τρισεκατοµµύρια ευρώ και η Ελλάδα,
που τιµάµε εµείς και αγαπάµε, έχει 216 δισεκατοµµύρια στο σύ-
νολο. Οπότε, τα ψέµατα, ξέρετε, θα πάνε κι αυτά στο καλάθι των
αχρήστων. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης
καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υφυπουργού

στον Πρωθυπουργό: «Ενίσχυση δηµοσιότητας και διαφάνειας
στον έντυπο και ηλεκτρονικό Τύπο - σύσταση ηλεκτρονικών µη-
τρώων έντυπου και ηλεκτρονικού Τύπου και λοιπές ρυθµίσεις αρ-
µοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας και
Ενηµέρωσης». 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός µιας Κυβέρνησης που συ-

νειδητά και µε σχέδιο επιχείρησε αυτά τα τέσσερα χρόνια να επι-
βάλλει συνθήκες έκτακτης ανάγκης στη δηµοκρατία, στην
οικονοµία και την εργασία.

Όλοι οι προϋπολογισµοί της διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας, και οι προηγούµενοι και ο τωρινός, είχαν και έχουν τα
εξής κοινά χαρακτηριστικά: Πρώτον, όλοι κινήθηκαν στην κατεύ-
θυνση ενός σκληρού νεοφιλελεύθερου υποδείγµατος οικονοµι-
κής διαχείρισης και επιχειρήθηκε µέσω αυτών των
προϋπολογισµών να µεταφράσουν τις κατευθύνσεις της παρω-
χηµένης έκθεσης Πισσαρίδη, που λειτούργησε σαν ο ιδεολογι-
κοπολιτικός πυλώνας. 

Δεύτερον, προώθησαν µε συνέπεια πολιτικές ανασυγκρότη-
σης των συσχετισµών οικονοµικής και πολιτικής ισχύος, συγκέν-
τρωσης και συγκεντροποίησης του κεφαλαίου, καθώς και τη
θεσµική κατοχύρωση αυτών των αντιµεταρρυθµίσεων. Όλοι ευ-
νόησαν την επιβολή µιας επεκτατικής τραπεζοκρατίας, την οποία
και ενίσχυσαν θεσµικά. 

Διαβάζουµε τώρα ότι θύµωσε η Κυβέρνηση, ότι πίεσε, ότι πα-
ρακάλεσε τις τράπεζες. Η συντεταγµένη πολιτεία ούτε θυµώνει
ούτε παρακαλεί ούτε πιέζει. Επιβάλλει το νοµοθετικό πλαίσιο της
δηµοκρατίας έναντι της τραπεζοκρατίας.

Τρίτον, όλοι οι προϋπολογισµοί διευκόλυναν στο οικονοµικό
πεδίο µέσω της ανακατανοµής του παραγόµενου εθνικού προ-
ϊόντος την ακραία υποταγή της µισθωτής εργασίας στο κεφά-
λαιο, εφόσον για την απρόσκοπτη εφαρµογή τους απαιτούνταν
η διάλυση των εργασιακών σχέσεων. 

Τέταρτον, µείωναν από έτος σε έτος τις δαπάνες για το κοι-
νωνικό κράτος, την κοινωνική πολιτική και την κοινωνική αλλη-
λεγγύη. Για τους τοµείς της υγείας και της παιδείας ειδικότερα
εκπόνησαν κατεδαφιστικές πολιτικές. Μάλιστα οι προϋπολογι-
σµοί -από την εµφάνιση της πανδηµίας και αγνοώντας εµφατικά
την υγειονοµική κρίση και τις επιπτώσεις της- έγιναν ισχυρά ερ-
γαλεία απορρύθµισης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και της
δηµόσιας παιδείας όλων των εκπαιδευτικών βαθµίδων µέσω της
αποφασιστικής µείωσης των αντίστοιχων ήδη ισχνών δαπανών. 

Πέµπτον, όλοι οι προϋπολογισµοί είχαν σε τελευταία ανάλυση
αντιαναπτυξιακό προφίλ. Ήταν προϋπολογισµοί µε ανακριβείς
προβλέψεις και ανεφάρµοστες στόχους. Μάλιστα, µετά το 2020
µε την εµφάνιση της πανδηµίας κλήθηκαν να εφαρµοστούν σε
ένα περιβάλλον ύφεσης, αποανάπτυξης και οικονοµικής αβεβαι-
ότητας ευρωπαϊκά και παγκόσµια, η οποία εντείνεται σήµερα από
τις συνέπειες της ενεργειακής και της διαφαινόµενης επισιτιστι-
κής κρίσης. Οι δυσµενείς εξελίξεις, ωστόσο, δεν φαίνεται να επι-
βράδυναν την κεφαλαιακή συσσώρευση προς όφελος της
όποιας αναπροσαρµόστηκαν οι προϋπολογισµοί του ’20 και του
’22, επιτρέποντας µε την αντιαναπτυξιακή διαχείριση των πόρων
των Ευρωπαϊκών Ταµείων, όπως του Ταµείου Ανάκαµψης, την
ιδιοποίηση τους από τις συνδεδεµένες µε την Κυβέρνηση ολι-
γαρχικές ελίτ.

Έκτον, παρ’ όλο τον προσανατολισµό τους στην εξυπηρέτηση
της κεφαλαιακής ανασυγκρότησης και τη σχετική επιτυχία των
αντίστοιχων στόχων οι προϋπολογισµοί των κυβερνήσεων της
Νέας Δηµοκρατίας δεν αντιµετώπισαν ουσιαστικά τα διαρθρω-
τικά προβλήµατα του ελληνικού κεφαλαίου, κυρίως, στο πεδίο
του διεθνούς ανταγωνισµού. Οι έµµεσοι ή και άµεσοι σχεδιασµοί
όλων των προϋπολογισµών εξέφρασαν και εκφράζουν και σή-
µερα, βέβαια, τα συµφέροντα µεταπρατικών και κρατικοδίαιτων
µερίδων του ελληνικού κεφαλαίου.

Ας δούµε συνοπτικά κάποια αξιοσηµείωτα στοιχεία από τον
φετινό προτεινόµενο προϋπολογισµό του 2023. Ο προϋπολογι-
σµός του 2023 υποτιµά τις σηµαντικές επιπτώσεις των εκρηκτι-
κών ανατιµήσεων και της ενεργειακής κρίσης στην οικονοµία και
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συνεπώς απουσιάζουν ουσιαστικά µέτρα για την αντιµετώπιση
της ακρίβειας και της ενεργειακής κρίσης. Δεν µειώνει τους έµ-
µεσους φόρους σε τρόφιµα και καύσιµα και δεν ρυθµίζει την
αγορά στην ενέργεια. Επιπλέον, δεν περιορίζει το περιθώριο των
παραγωγών ενέργειας και δεν προβαίνει στην ουσιαστική φορο-
λόγηση των  υπερκερδών τους. Έτσι, η Κυβέρνηση εµµένει να
επιδοτεί µία κερδοσκοπική πολιτική. 

Δεύτερον, παρά την περιβαλλοντική φιλολογία της Κυβέρνη-
σης περί «green budgeting» επί της ουσίας δεν ασκούνται περι-
βαλλοντικές πολιτικές και οι περιβαλλοντικές πρόνοιες του
προϋπολογισµού επαναλαµβάνονται από τους προηγούµενους
προϋπολογισµούς ως copy-paste, ενώ δεν υλοποιούνται ούτε
υλοποιήθηκαν ποτέ σε κανένα σηµείο.

Τρίτον, µε τον κατατεθέντα προϋπολογισµό ολοκληρώνεται η
ιδιωτικοποίηση και η απώλεια ελέγχου του δηµοσίου σε ενεργει-
ακές εταιρείες - πυλώνες του ενεργειακού συστήµατος της
χώρας και µάλιστα σε συνθήκες ενεργειακής κρίσης.

Τέταρτον, η πραγµατική απορρόφηση των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης στην οποία συναρτάται η επίτευξη των µακροοικο-
νοµικών στόχων και η πραγµατική αύξηση του ΑΕΠ και των επεν-
δύσεων είναι µόλις 8% µε τις πραγµατικές πληρωµές µέσα στο
2022 να µην ξεπερνούν τα 0,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η κατανοµή
των πόρων είναι βεβαίως ετεροβαρής, αφού τα πρώτα 455 εκα-
τοµµύρια από τα 12,8 δισεκατοµµύρια των χαµηλότοκων δανείων
θα πάνε σε µόλις δεκατρείς επιχειρηµατικούς οµίλους. Αντίθετα,
ο σχεδιασµός των προγραµµάτων του Ταµείου Ανάκαµψης δεν
φαίνεται να απαντά στις δοµικές προκλήσεις της οικονοµίας,
αφού κρίσιµα πεδία έχουν µείνει εκτός σχεδιασµού, όπως η πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, η αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης
και, βεβαίως, η ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Πέµπτον, οι προβλέψεις του προϋπολογισµού που περιγρά-
φουν τις κύριες γραµµές για την παιδεία χαρακτηρίζονται από
στασιµότητα και καθήλωση των δηµόσιων πιστώσεων σε σχέση
µε τα προηγούµενα έτη. 

Έκτον, ο προϋπολογισµός του 2023 προβλέπει για τις δαπά-
νες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µείωση
κατά 59 εκατοµµύρια ευρώ έναντι των αντίστοιχων του 2022.

Συνεπώς, από τον προϋπολογισµό του 2023 προκύπτει ότι η
στήριξη του πρωτογενούς τοµέα είναι κατώτερη των αναγκών.
Οι πόροι για τη γεωργία κτηνοτροφία και αλιεία καθώς και για
την παραγωγή τροφίµων, και µάλιστα εν µέσω της χειρότερης
κρίσης κόστους παραγωγής, εµφανίζουν σταθερά πτωτική τάση. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 εµφανίζει πρόβλεψη για ακόµη
περισσότερα έσοδα από ΦΠΑ επιπλέον 800 εκατοµµύρια των αν-
τίστοιχων του 2022, µείωση του προϋπολογισµού της πρόνοιας
κατά 412 εκατοµµύρια εν µέσω στεγαστικής κρίσης και κρίσης
ακρίβειας, µείωση των πραγµατικών µισθών. 

Μάλιστα, στον τοµέα της κοινωνικής πρόνοιας, ενώ ο Πρωθυ-
πουργός είχε υποσχεθεί 414 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον σε
σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2022 για τη στήριξη των ευά-
λωτων οµάδων, ο προϋπολογισµός του 2023 εµφανίζει πρό-
βλεψη µειωµένη κατά 66 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όλοι οι προϋπολογισµοί από το 2020 έως σήµερα προώθησαν
µε συνέπεια τις πολιτικές ανασυγκρότησης των συσχετισµών οι-
κονοµικής και πολιτικής ισχύος, µιας σφαιρικής αναδιάρθρωσης
µε στόχο τη συγκέντρωση και τη συγκεντροποίηση του κεφα-
λαίου, την αρπαγή του κοινωνικού πλούτου µε τις ιδιωτικοποι-
ήσεις, την υποταγή της εργασίας και την ανισοκατανοµή του
παραγόµενου εθνικού προϊόντος.

Το ότι πρέπει να καταψηφιστεί, είναι βέβαιο. Το σηµαντικό,
όµως, είναι να λυγίσει το ραβδί επιτέλους από την άλλη πλευρά
µε µια νέα εθνική οικονοµική πολιτική και µε µια νέα δηµοκρατική
κυβέρνηση της κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-

θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων «Σπίτι µου - στεγαστική πολιτική για τους

νέους, αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας για κοινωνική κατοι-
κία, στεγαστική αποκατάσταση πυρόπληκτων στην περιοχή
«Μάτι» και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.
Βασίλειος Βασιλειάδης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο η
συζήτηση επί του προϋπολογισµού έχει διττό χαρακτήρα, αφ’
ενός γίνεται ένας απολογισµός της χρονιάς που φεύγει και αφ’
ετέρου παρουσιάζεται ο προγραµµατισµός της Κυβέρνησης για
τη χρονιά που έρχεται. Φέτος, ειδικότερα, µας δίνεται η ευκαιρία
να κάνουµε µια ανασκόπηση του συνόλου της κυβερνητικής θη-
τείας µιας και αναµφίβολα το 2023 είναι έτος εκλογών. 

Το σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού που έχουµε µπροστά
µας προβλέπει αυξηµένους ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, αυξηµένο ΑΕΠ, ρεκόρ σε άµεσες ξένες
επενδύσεις, µείωση της ανεργίας, µείωση του δηµοσίου χρέους
ως ποσοστό του ΑΕΠ και επιστροφή σε περιβάλλον πρωτογενών
πλεονασµάτων µέσα στο 2023. Και όλα αυτά εν µέσω παγκό-
σµιου πληθωριστικού κύµατος ενεργειακής κρίσης και εξόδου
από πανδηµία. 

Οι αριθµοί είναι ξεκάθαροι. Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, δεχόµα-
στε κριτική από χθες οι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας από συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι λέµε
όλοι τα ίδια πράγµατα και αναφέρουµε τα ίδια νούµερα. Τι να κά-
νουµε; Μιλάµε επί του ιδίου κειµένου, του προϋπολογισµού που
έχουµε µπροστά µας και µιλάµε επί της ουσίας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όχι µε συκοφαντίες, λάσπη και ρητορική άλλων πε-
ρασµένων εποχών. Μιλάµε για τη µεγάλη εικόνα της κυβερνητι-
κής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας τα τριάµισι χρόνια
διακυβέρνησης.

Και επειδή, όπως είπα, το 2023 είναι έτος εκλογών θα φανεί
µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο η εµπιστοσύνη των πολιτών στις κυ-
βερνητικές επιλογές της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί το δίληµµα
των επόµενων εκλογών είναι ξεκάθαρο, ίσως πιο ξεκάθαρο από
ποτέ στη Μεταπολίτευση. Έχουµε δύο σχηµατισµούς που και οι
δύο κυβέρνησαν τα τελευταία οκτώ χρόνια. Οι ίδιοι άνθρωποι θα
διεκδικήσουν εκ νέου τη διακυβέρνηση της χώρας. Δεν έχουν αλ-
λάξει τα πρόσωπα. Άρα, οι εκλογείς µας δεν έχουν παρά να συγ-
κρίνουν τις δύο τελευταίες κυβερνήσεις για να επιλέξουν. Έχουν
να συγκρίνουν τις πολιτικές και τη διαχείριση της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη µε αυτές του ΣΥΡΙΖΑ στα εθνικά θέ-
µατα, στην οικονοµία, στο µεταναστευτικό, στη διαχείριση της
πανδηµίας, αν γινόταν από αντίστοιχα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, στα
αγροτικά, στον ψηφιακό µετασχηµατισµό και εκσυγχρονισµό,
στις συντάξεις, στην ανάπτυξη και σε άλλους πολλούς τοµείς. 

Το έχω ξαναπεί από αυτό εδώ το Βήµα. Το πρόβληµά σας στον
ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι δεν έχετε πολιτική πρόταση για τη διακυβέρνηση
της χώρας, ετεροκαθορίζεστε. Μόνο σας µέληµα είναι µήπως και
αποτύχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να µπορέσετε
εσείς να ξαναέρθετε στην εξουσία. 

Είναι ξεκάθαρο και ιστορικά καταγεγραµµένο τι έκαναν οι δύο
κυβερνήσεις για την Ελλάδα, όπως είναι ξεκάθαρο το τι έκαναν
και για την εκλογική µου περιφέρεια, την Πέλλα, έναν τόπο για
χρόνια παραµεληµένο και σε δεύτερη µοίρα όσον αφορά τις υπο-
δοµές που βλέπει να δροµολογούνται και σταδιακά να υλοποι-
ούνται µεγάλα έργα, όπως ο οδικός άξονας Θεσσαλονίκη –
Γιαννιτσά - Έδεσσα. το φράγµα του Αλµωπαίου, το Δικαστικό
Μέγαρο της Έδεσσας και άλλα πολλά. 

Είναι ξεκάθαρο, επίσης, το τι κάνατε και το τι κάνουµε για τους
Έλληνες αγρότες, οι οποίοι ειδικά φέτος διανύουν µία κακή χρο-
νιά εν µέσω µιας τέλειας καταιγίδας αυξηµένου κόστους, χαµη-
λών τιµών και ακραίων καιρικών φαινοµένων. Επί των ηµερών
σας συνδέσατε το φορολογικό µε το ασφαλιστικό των αγροτών
και εξουθενώσατε τον αγροτικό κόσµο. Επί των ηµερών της Νέας
Δηµοκρατίας το καταργήσαµε και ο ΕΛΓΑ πληρώνει πιο γρή-
γορα, εντός έτους πολλές φορές, στο 100% και όχι τµηµατικά
µετά από δύο χρόνια. Φέτος, µάλιστα, πλήρωσε και σε προανθικό
στάδιο παραγωγές, ενώ αναµένονται και οι αποζηµιώσεις για τα
εκτός ΕΛΓΑ από τις βροχοπτώσεις και την ουκρανική κρίση. Ο
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κόσµος, λοιπόν, βλέπει και µπορεί να συγκρίνει. 
Το συµπέρασµα που βγάζει κανείς µελετώντας αυτό το σχέδιο

προϋπολογισµού είναι η έµφαση που δίνεται σε δύο άξονες, της
οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και της κοινωνικής δικαιοσύ-
νης, γιατί ακόµα και αν στη µεγάλη εικόνα της διακυβέρνησης
είναι ξεκάθαρη η διαφορά µεταξύ των ηµερών της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, τα προβλήµατα της καθηµερινότητας
των πολιτών παραµένουν και είναι µεγάλα. 

Οι καιροί είναι δύσκολοι και πρέπει να θέσουµε προτεραιότη-
τες. Ο περιορισµός του κόστους ενέργειας, το οποίο επηρεάζει
το σύνολο της οικονοµικής ζωής, είναι προφανής. Μία ακόµη,
κατά την άποψή µου, είναι η αντιµετώπιση της έλλειψης εργατι-
κού προσωπικού τόσο στη βιοµηχανία, όσο και στον πρωτογενή
τοµέα. Πρέπει να συνδέσουµε την εργασία και όχι την ανεργία
µε την επιδότηση.

Σε ό,τι αφορά στην Πέλλα, η οδική σύνδεση µε την Εγνατία
πρέπει να είναι το επόµενο έργο που πρέπει να δροµολογηθεί,
ενώ οφείλουµε επιτέλους να εστιάσουµε στην τουριστική ανά-
πτυξη της περιοχής επενδύοντας στο πανίσχυρο «brand name»
της χώρας, αυτό του Μεγάλου Αλεξάνδρου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, το στοίχηµα για το 2023 για το σύ-
νολο του πολιτικού προσωπικού της χώρας είναι να κερδίσουµε
ξανά την εµπιστοσύνη των πολιτών µε ένα νέο συµβόλαιο µε το
παραγωγικό κοµµάτι της κοινωνίας, βασισµένο σε νέες ιδέες και
σύγχρονες µεθόδους. Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται αυτός
ο προϋπολογισµός τον οποίο και υπερψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ και

για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριά-
δης.

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-

στώ. 
Ξεκινώ µε την πιο σηµαντική είδηση της ηµέρας διεθνώς, όπως

νοµίζω. Θέλω από αυτό το Βήµα να δηλώσω την αλληλεγγύη µας
στον Δήµαρχο Κωνσταντινούπολης, τον Εκρέµ Ιµάµογλου. Είναι
αδιαπραγµάτευτη. Στα δηµοκρατικά κράτη οι πολιτικοί ηγέτες
δεν καταδικάζονται σε φυλάκιση και πολιτικές απαγορεύσεις
λόγω των ιδεών τους. Η πολιτική του φόβου πρέπει να ηττηθεί.
Έτσι λειτουργούν τα αυταρχικά καθεστώτα, µε φυλακές, µε τρο-
µοκρατία, µε παρακολουθήσεις. 

Έρχοµαι στο ζήτηµα του προϋπολογισµού. Δείτε τα µακροοι-
κονοµικά µεγέθη της χώρας. Δείτε τη διεθνή συγκυρία. Δείτε τα
διαρθρωτικά προβλήµατα και τις διαχρονικές αδυναµίες. Είναι
για πανηγυρισµούς; Θεωρείτε ότι µπορούν να αντιµετωπιστούν
οι κρίσεις µόνο µε επικοινωνία; Δυστυχώς, η χώρα έχει µεγάλες
δυσκολίες και σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία αντί να επενδύ-
σουµε στην κοινωνική συνοχή, στις υποδοµές, σε µία «πράσινη»
οικονοµία µε ενεργειακή δηµοκρατία, έχουµε πάρτι απευθείας
αναθέσεων, σπατάλη του δηµοσίου χρήµατος, εκποίηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων του δηµοσίου στην ενέργεια και στα δί-
κτυα που σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες ακολουθούν την αντί-
στροφη ακριβώς τάση.

Θέλω λίγο να µιλήσω για την κατάσταση στην τοπική αυτοδι-
οίκηση και τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών. Υπάρ-
χει έλλειµµα 100 εκατοµµυρίων ευρώ στις ΔΕΥΑ από την αύξηση
του ενεργειακού κόστους. Κλείνουν όλες. Σας είχαµε παραδώσει
έτοιµο σχέδιο για το πώς µπορούν οι ΟΤΑ να µπουν στην «πρά-
σινη» µετάβαση. Τίποτε! Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η ιδιω-
τικοποίηση των ΟΤΑ. Ως προς το τέλος ταφής, τίποτα! Αδράνεια!
Ήρθαν οι Υπουργοί στον Βόλο, είπαν ότι θα κάνουν κάτι στην
ΚΕΔΕ, πέρασε ένας ολόκληρος µήνας, τίποτα!

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι ακίνητο για έξι
µήνες. Σταµάτησαν όλα τα έργα. Στο Ταµείο Ανθεκτικότητας και
Ανάκαµψης δεν υπάρχουν πουθενά οι Οργανισµοί Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης! Λέτε είστε ευρωπαϊστές, κ.λπ.. Δείτε τη διάρθρωση

του Ταµείου Ανάκαµψης σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες αναφορικά
µε τον πρώτο και τον δεύτερο βαθµό της αυτοδιοίκησης και δείτε
τι γίνεται στην Ελλάδα. Οδηγείτε τους ΟΤΑ σε οικονοµική χρεο-
κοπία και, βεβαίως, τους οδηγείτε και σε θεσµική διάλυση. Το
µαρτυρά η απόφαση του Σ.τ.Ε. για τις αρµοδιότητες που µετέ-
φερε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στις οικονοµικές επιτροπές και
τις επιτροπές ποιότητας ζωής. 

Κοµµένοι, λοιπόν, οι πόροι στους ΟΤΑ, δεν υπάρχουν χρήµατα
για τους ΟΤΑ, αλλά την ίδια στιγµή υπάρχουν λεφτόδεντρα για
«γαλάζιους» µετακλητούς. Υπάρχουν λεφτόδεντρα για κοµµατικό
στρατό. Την ώρα που αυξάνετε τους µετακλητούς, την ώρα που
δεν πληρώνετε το κοµµατικό σας χρέος, έρχεται εδώ στη Βουλή
ο Υπουργός της Οικονοµίας και λέει ότι δίνει µάχη µε τραπεζι-
κούς και γίνονται και µπινελίκια, κ.λπ.. 

Θέλω να ρωτήσω από την άλλη πλευρά ένα επιχείρηµα. Και
µιας και δεν βλέπω εδώ τον κ. Σταϊκούρα, ρωτώ µήπως ξέρει ο
κ. Γεωργιάδης. 

Τι γίνεται µε την επενδυτική βαθµίδα, κύριε Γεωργιάδη; Πόσες
φορές την έχετε αναγγείλει; Πόσες φορές την έχετε πανηγυρί-
σει; Γιατί δεν το λέει κανείς σε αυτή την Αίθουσα; Γιατί δεν ρω-
τάει κανείς τα µίντια; Και, δυστυχώς, ούτε για την επενδυτική
βαθµίδα µιλάτε, τουλάχιστον µέχρι στιγµής, γιατί µπορεί να το
κρατάτε για έκπληξη και να γίνει αύριο το πρωί, όπως κάνατε ένα
πρωί µε τη ΔΕΗ όταν πήγε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ, δεν είπε
τίποτα και την άλλη µέρα το πρωί τα πούλησε. 

Ούτε µάχη µε τις τράπεζες δίνετε. Είστε θεατές. Δεν παρεµ-
βαίνετε, δεν νοµοθετείτε, δεν παρακολουθείτε την ευρωπαϊκή
συζήτηση. Κάνετε µόνο επικοινωνία. Καθηλωµένα τα επιτόκια
των καταθέσεων, φωτιά στα επιτόκια δανεισµού, απροστάτευτοι
οι δανειολήπτες, θεατές στο ελβετικό φράγκο, σε «Πάτσηδες» η
λαϊκή κατοικία χωρίς καµµία προστασία. 

Υπάρχουν 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ έκτακτα ουρανοκατέβατα
υπερκέρδη για τις τράπεζες. Θα το συζητήσετε ή θα το φορολο-
γήσετε; Θα επιστρέψετε τα ουρανοκατέβατα υπερκέρδη των
τραπεζών, των εταιρειών της ενέργειας, των οµίλων των πετρε-
λαιοειδών στην κοινωνία ή θα λέτε µόνο λόγια; 

Πηγαίνουµε σε Χριστούγεννα. Για το 93% των συµπολιτών µας
φέτος το διαθέσιµο εισόδηµα είναι µικρότερο σε σχέση µε πέρυσι,
παρά τους πανηγυρικούς τόνους. Αυτά λένε τα επίσηµα στοιχεία,
δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς που κερδίσατε τις εκλογές στο όνοµα
της µεσαίας τάξης, είστε µία Κυβέρνηση που ευνοεί το 7% και βυ-
θίζει το 93% των συµπολιτών µας, σε αντίθεση µε το τι γίνεται σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Έχουµε διαφορετική κατανοµή των ανι-
σοτήτων σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Τα πηγαίνουν καλύτερα
στην αντιµετώπιση της κρίσης σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, διότι
εσείς εδώ έχετε µία συγκεκριµένη στρατηγική. Οι πλούσιοι και µε
ευκαιρία την κρίση –την οποία, βεβαίως, δεν την έχετε προκαλέσει
εσείς αλλά εσείς τη διαχειρίζεστε και τη διαχειρίζεστε συγκριτικά
χειρότερα από όλους- γίνονται ισχυρότεροι και πλουσιότεροι, οι
µεσαίοι γίνονται φτωχοί και ευάλωτοι και οι φτωχοί γίνονται εξα-
θλιωµένοι και αόρατοι. 

Ποια είναι η πρότασή µας; Είναι αυτό που κάνουν και σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Χαµηλώστε τον ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγ-
κης. Χαµηλώστε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα. 

Εξαιρέστε αυτούς που έχουν Καγιέν, κύριε Γεωργιάδη. Δεν
πληρώνουν µόνο αυτοί. 

Κάντε αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις µε βάση τον πληθω-
ρισµό. 

Αντί, λοιπόν, να ασχολείστε µε την κρίση της κοινωνίας και της
οικονοµίας, ασχολείστε µε τη διαδροµή της ισχύος και της εξου-
σίας.

Γι’ αυτό έγιναν οι παρακολουθήσεις. Και ξέρατε. Και ξέρετε
ότι ξέρουµε. Και όποιος διαβάζει «ΒΗΜΑ», «ΝΕΑ», «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», «INSIDE STORY», «DOCUMENTO», καταλαβαίνει. Διότι
εδώ, το τελευταίο δεκαήµερο έχει γίνει ένα µικρό θαύµα. Από
αυτό το Βήµα, κανένας πλέον δεν µιλάει για εθνικό συκοφάντη.
Για πατήστε το κουµπάκι να πείτε «εθνικός συκοφάντης». Αστή-
ρικτα, αναπόδεικτα δηµοσιεύµατα. Λάσπη! Τι θαύµα έγινε; Κάνω
µια πρόβλεψη, δεν ξέρω κάτι, θα γίνουν και άλλα θαύµατα τις
επόµενες βδοµάδες. Όµως, το πολιτικό σύστηµα και η Εθνική
Αντιπροσωπεία δεν µπορεί να επιτρέψει να µετατραπεί η κρίση
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δηµοκρατίας σε κρίση εθνικής ασφάλειας.
Απαντήστε, λοιπόν, -µέχρι να τελειώσει ο προϋπολογισµός- µε

σαφήνεια ποιους παρακολουθούσατε, γιατί παρακολουθούσατε
και αν παρακολουθούνταν η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων. Και
επειδή ξέρω ότι έχετε µεγάλη αγάπη στις δηµοσκοπήσεις και ει-
δικά εσείς, κύριε Γεωργιάδη, σας προτείνω να διαβάσετε τη ση-
µερινή έρευνα της MRB το Βαρόµετρο που λέει ότι οι πολίτες σε
77,5% αξιολογούν ως σοβαρό -και µάλιστα, πολύ σοβαρό- το
θέµα των παρακολουθήσεων και το 70% των ψηφοφόρων της
Νέας Δηµοκρατίας το θεωρεί πάρα πολύ σοβαρό. 

Η χώρα χρειάζεται πολιτική αλλαγή. Η χώρα χρειάζεται προ-
οδευτική συµµαχία για να µπει τέλος στη θεσµική παρακµή, για
να αποκατασταθεί η δηµοκρατική οµαλότητα, για να σταµατήσει
η αδικία και η απληστία και η εκµετάλλευση, για την κοινωνική
δικαιοσύνη, για την ισόρροπη και τη δίκαιη ανάπτυξη, για να γί-
νουµε µια φυσιολογική ευρωπαϊκή χώρα, για να επιστρέψει το
κράτος δικαίου.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υπουργός
έχει ζητήσει τον λόγο. Για τρία λεπτά µόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πώς τρία λεπτά; Να κάνει την παρέµ-
βασή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν κάνει την πα-
ρέµβασή του. Αναφέρθηκε ο κύριος συνάδελφος δυο - τρεις
φορές στον κ. Γεωργιάδη, αν άκουσα καλά, γιατί µίλαγα κιόλας,
και του είπε «δεν είναι εδώ ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών,
αλλά απαντήστε, απαντήστε, απαντήστε».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ε, καλά πολιτικά αναφέρθηκε. Επί
προσωπικού, δηλαδή, ζητάει τον λόγο;  

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είµαι Υπουργός και παίρνω όποτε θέλω …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι, δεν είναι έτσι. Τι είναι αυτά που
λέει, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Υπουργέ,
δεν µπορείτε όποτε θέλετε.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πώς; Αφού δεν προβλέπεται.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Ζαχαριάδη, µη φεύγετε. Τρεις φορές αναφερθήκατε στο

όνοµά µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Με το να λέει «Γεωργιάδης» είναι

ύβρις;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα έπρεπε να ξέρετε ότι αφού αναφερθήκατε
ειδικά σε µένα…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μη φωνάζετε ...
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κρατήστε µου τον χρόνο, γιατί κάποιος από
κάτω κάνει φωνασκία και µε εµποδίζει να µιλήσω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι είπατε, κύριε Γε-
ωργιάδη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξεκινήστε, κύριε Γε-
ωργιάδη, και µη χάνετε χρόνο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θέµα πρώτο. «Απαντήστε µου, κύριε Γεωρ-
γιάδη, για την επενδυτική βαθµίδα», ονοµαστικά. Σας απαντώ:
Δεκαέξι αναβαθµίσεις έχουν ήδη γίνει από το 2019 µέχρι σήµερα.
Η τελευταία που αποµένει θα έρθει µέσα στο 2023. Η Ελλάδα
είναι η µόνη χώρα που αναβαθµίστηκε εν µέσω πανδηµίας και
πολέµου στον κόσµο. 

Άρα κακώς ρωτάτε όταν ήσασταν µια κυβέρνηση που είχατε
µόνο υποβαθµίσεις, µάθηµα σε εµάς, που κάναµε δεκαέξι ανα-
βαθµίσεις, πάει πολύ. Τα περισσότερα στοιχεία στην οµιλία µου.

Δεύτερον. Ωραίο το θέατρο στην αρχή για τον Ιµάµογλου,
πολύ ωραίο το θέατρο, αλλά δεν πιάνει. Όταν εκπροσωπείς έναν
πολιτικό χώρο και µια Κοινοβουλευτική Οµάδα, που έχει στις τά-
ξεις του τον άνθρωπο που είπε σε κοµµατικό όργανο, «να κλεί-
σουµε δύο - τρεις φυλακή για να κερδίσουµε τις εκλογές», το να
έρχεστε εδώ και ένας από εσάς- ένας από εσάς, εσείς, µεγάλοι

δηµοκράτες, ένας από εσάς- δεν τον σταµάτησε να του πει «τι
είναι αυτά που λες;» 

Άρα όταν είσαι σε µία Κοινοβουλευτική Οµάδα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Αν σας ενοχλεί η φωνή µου, να βγείτε έξω.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα µε βγάλετε έξω

από την Αίθουσα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία

Αναγνωστοπούλου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν διαµαρτυρηθήκατε, κυρία µου, για τη
φωνή µου; Δεν σας δίνω το δικαίωµα. Τι να κάνουµε; Αυτή είναι
η φωνή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, συ-
νεχίστε, γιατί θα κλείσει ο χρόνος σας και θα είµαι ακριβής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Επανέρχοµαι, λοιπόν. 

Θα είχατε το δικαίωµα να µιλήσετε για τον κ. Ιµάµογλου, εάν
είχατε αντιδράσει στον κ. Πολάκη. Δεν αντιδράσατε στον κ. Πο-
λάκη όταν είπε «να κλείσουµε δυο - τρεις στη φυλακή, για να κερ-
δίσουµε τις εκλογές». Άρα αφήστε τον Ιµάµογλου στην ησυχία
του και τη δηµοκρατία που δήθεν αγαπάτε.

Και τέλος, τι ωραία που αναφερθήκατε στη δηµοσκόπηση της
MRB! Από ό,τι κατάλαβα, τώρα σας αρέσουν οι δηµοσκοπήσεις!
Διότι, όλο το προηγούµενο διάστηµα, από την ώρα που ζητήσατε
εξεταστική επιτροπή για τις δηµοσκοπήσεις έως τον κ. Πολάκη,
που έδωσε συνέντευξη και είπε ότι όλες οι δηµοσκοπήσεις- επί
λέξει, στον κ. Καρβουνόπουλο- είναι προϊόν ενός διεφθαρµένου
συστήµατος, επιχειρηµατικού και πολιτικού, που θέλει να εµπο-
δίσει την άνοδο του Αλέξη Τσίπρα στην εξουσία. Τάδε έφη Παύ-
λος Πολάκης.

Ερώτηση: Όλες οι δηµοσκοπήσεις, πλην του δείκτη της MRB,
στον οποίο αναφερθήκατε; Ακούστε, λοιπόν, τι λένε οι δηµοσκο-
πήσεις και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Οι δηµοσκοπήσεις λένε κάτι πραγµατικά εντυπωσιακό και επι-
καλούµαι τους αρχαιότερους από µένα στην Αίθουσα, τον κ.
Μπούρα, πολύ αρχαιότερος εµού, τον κ. Καστανίδη, που βλέπω
απέναντι. Από το 2016 και συγκεκριµένα, τον Μάρτιο του 2016
µέχρι σήµερα, που είµαστε στο τέλος του ’22 -µιλάµε για έξι συ-
ναπτά έτη- όλες οι δηµοσκοπήσεις όλων των εταιρειών -ακόµα
και η αλήστου µνήµης «VOX POP» του Βαξεβάνη- πρώτο στην
πρόθεση ψήφου, βγάζουν πάντα τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Και οι
δηµοσκοπήσεις της «ΑΥΓΗΣ» και οι δηµοσκοπήσεις της «Εφηµε-
ρίδας των Συντακτών», ακόµα και η δηµοσκόπηση του Ιδρύµατος
Πουλαντζά, όλες οι δηµοσκοπήσεις!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ. Έγινε κατανοητό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα εάν θέλετε να µιλήσουµε για δηµοσκο-
πήσεις, αγαπητέ, κύριε Ζαχαριάδη, να µιλήσουµε για τις δηµο-
σκοπήσεις στα σοβαρά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Για ένα λεπτό, κύριε
Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν θα έπαιρνα τον λόγο,
κύριε Υπουργέ, εάν δεν θεωρούσα ότι προσβάλλετε αυτή την Αί-
θουσα µε το να λειτουργείτε σαν τσιράκι του Ερντογάν, προ-
σβάλλοντας και κάνοντας αντιπαράθεση στη στήριξη και στην
αλληλεγγύη που θέλησα να εκφράσω από το Βήµα της Βουλής
στον δήµαρχο της Κωνσταντινούπολης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θέλω να πιστεύω, κύριε Γεωργιάδη, ότι σε αυτά τα ζητήµατα,

Αντιπολίτευση και Κυβέρνηση σήµερα, Κυβέρνηση και Αντιπολί-
τευση αύριο, πρέπει να είµαστε µαζί, διότι αυτή είναι η πατριω-
τική ευθύνη και αυτό είναι το πατριωτικό καθήκον.

Επιλέξατε, πριν από πέντε λεπτά, από τα έδρανα της Κυβέρ-
νησης, να βάλετε και σε αυτό, τοξικό διαχωρισµό. Σας καλώ, σας
προκαλώ να πάρετε τον λόγο και να διορθώσετε αυτή την τερά-
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στια απρέπεια και για το δήµαρχο της Κωνσταντινούπολης, αλλά
και για όλους τους διωκόµενους στο πολιτικό σύστηµα της Τουρ-
κίας, οι οποίοι έχουν υποφέρει βασανιστήρια από το καθεστώς
Ερντογάν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, µόνο
για ένα λεπτό µε αυστηρή τήρηση, δηλαδή, δεν µπορεί να γίνεται
πινγκ-πονγκ. Μετά από τρεις οµιλητές µιλάτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Καταδικάζω, µε απόλυτη σφοδρότητα, την κα-
ταδικαστική απόφαση κατά του κ. Ιµάµογλου. Δηλώνω ότι σε µία
δηµοκρατία ισχύουν όλα όσα είπατε, µε τη διαφορά ότι εσείς
στον ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορείτε να τα λέτε. Και τώρα εσείς καταδικά-
στε τη φράση Πολάκη «να βάλουµε δυο - τρεις στη φυλακή, για
να κερδίσουµε τις εκλογές». Τολµάτε; Όχι. Άρα αφήστε σε εµένα
τα «ψόφια». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε και τον
λόγο έχει ο Υφυπουργός, ο κ. Σταύρος Καλαφάτης και στη συ-
νέχεια τον λόγο θα πάρουν ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
ο κ. Ανδρέας Κουτσούµπας, ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία στον Δυτικό Τοµέα Αθηνών και Αντιπρόεδρος της
Βουλής, ο κ. Δηµήτριος Βίτσας, η κ. Κωνσταντίνα Αδάµου, Ανε-
ξάρτητη Βουλευτής και στη συνέχεια ο Υπουργός ο κ. Άδωνις
Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τρία προηγούµενα χρόνια,

η πατρίδα µας βρέθηκε αντιµέτωπη µε µεγάλες εξωγενείς προ-
κλήσεις. Την υποκινούµενη απόπειρα µαζικής εισβολής στον
Έβρο, τις τουρκικές προκλήσεις στην ανατολική Μεσόγειο, την
πανδηµία, την ενεργειακή κρίση.

Αντιµετωπίζουµε τώρα, όπως όλη η Ευρώπη, µια πρωτόγνωρη
έξαρση της ενεργειακής -και όχι µόνο- ακρίβειας. Ξέρουµε ότι
πολλοί συµπολίτες µας και ιδίως οι οικονοµικά αδύναµοι, δυσκο-
λεύονται σοβαρά. Δεν τα βγάζουν εύκολα πέρα. 

Την ίδια στιγµή, οι δυσκολίες σε όλη την Ευρωζώνη αυξάνον-
ται ακόµα περισσότερο, καθώς εντείνονται οι υφεσιακές πιέσεις
και καθηλώνεται παντού η ανάπτυξη. 

Την ίδια στιγµή, οι Έλληνες είµαστε αντιµέτωποι µε τις προ-
κλήσεις και τις απειλές της εξ ανατολών γείτονος. Ξέρουµε ότι
το πρόβληµα δεν είναι ούτε τωρινό ούτε προσωρινό. Το 2023,
όµως, κυνηγά και κάνει απρόβλεπτο τον Ερντογάν.

Απέναντι σ’ όλα αυτά οφείλουµε να προχωρούµε µε σίγουρα
και στέρεα βήµατα, να απαντάµε µε σύνεση και αποτελεσµατι-
κότητα, να παρεµβαίνουµε µε υπευθυνότητα και κοινωνική ευαι-
σθησία. Είναι πρώτα απ’ όλα υποχρέωσή µας να µετράµε
καθηµερινά και να εξαντλούµε τα δηµοσιονοµικά περιθώρια για
τη στήριξη των συµπολιτών µας που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη
και αυτό ακριβώς κάνουµε.

Διαθέσαµε 43 δισεκατοµµύρια για τη στήριξη εργαζοµένων,
ανέργων, αγροτών και µικροµεσαίων επιχειρήσεων στη διάρκεια
της πανδηµίας. Διαθέτουµε πάνω από 13 δισεκατοµµύρια για την
ελάφρυνση των συνεπειών της ενεργειακής κρίσης, έκτακτο επί-
δοµα στους πιο αδύναµους, επιδοτήσεις που απορροφούν σχε-
δόν στο σύνολό τους τις αυξήσεις στο ρεύµα, αυξηµένο και
διευρυµένο επίδοµα θέρµανσης, αυξήσεις στις συντάξεις, αλλά
και νέα αύξηση στον κατώτατο µισθό, κατάργηση της εισφοράς
αλληλεγγύης για όλους, αύξηση, ακόµα και διπλασιασµός του
στεγαστικού φοιτητικού επιδόµατος, αυξήσεις µισθών στους για-
τρούς του ΕΣΥ, έκτακτο επίδοµα στους ένστολους της Ελληνικής
Αστυνοµίας και του Λιµενικού που ξενυχτούν και διακινδυνεύουν
για την ασφάλεια όλων µας. 

Είναι ταυτόχρονα υποχρέωσή µας να χτίζουµε ισχυρό αµυν-
τικό µέτωπο απέναντι στους ταραξίες της γειτονιάς µας. Διευρύ-
νουµε για τον σκοπό αυτόν τις στρατηγικές συµµαχίες της
χώρας µας, διαθέτουµε αυξηµένους πόρους για την ενίσχυση
των Ενόπλων µας Δυνάµεων, αναβαθµίζουµε τη δυνατότητα από-
κρουσης οιασδήποτε απόπειρας σε βάρος της κυριαρχίας και
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, µετατρέπουµε την Ελλάδα

σε παράγοντα ειρήνης και σταθερότητας στη γειτονιά µας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις δυσκολίες που προ-

καλούν οι εξωγενείς κρίσεις, η πατρίδα µας γίνεται σήµερα πιο
ισχυρή. Η αύξηση των εξαγωγών και των άµεσων ξένων επενδύ-
σεων σπάει κάθε προηγούµενο ρεκόρ. Η ανεργία έπεσε πέντε
µονάδες πιο κάτω από εκεί που την άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Η ανάπτυξη
φέτος θα είναι διπλάσια του µέσου όρου της Ευρωζώνης και του
χρόνου τριπλάσια. Διεθνείς οργανισµοί και παγκόσµιοι παίκτες
επισηµαίνουν ότι τα τελευταία χρόνια συντελείται στην πατρίδα
µας οικονοµικό θαύµα, δηλώνουν έκπληξη για την αλµατώδη
πρόοδο, αναγνωρίζουν ότι η συνέχιση της σηµερινής πολιτικής
σηµαίνει ένα καλύτερο αύριο για όλες τις Ελληνίδες και όλους
τους Έλληνες. 

Παρά την παγκόσµια αβεβαιότητα, η Ελλάδα αλλάζει. Μαζί της
αλλάζει και η Θεσσαλονίκη, η Μακεδονία και η Θράκη. Παίρνουν
επιτέλους τη θέση που δικαιούνται στον χάρτη της Νοτιοανατο-
λικής Ευρώπης. Εξελίσσονται σε ενεργειακό και µεταφορικό
κόµβο. Γίνονται ελκυστικός επενδυτικός προορισµός για κολοσ-
σούς των νέων τεχνολογιών. Αποκτούν νέα δυναµική, νέα προ-
οπτική.

Στην πόλη µου, υπάρχει πλέον ένα συγκεκριµένο σχέδιο εξέ-
λιξης. Σχέδιο που αφορά σε έργα πνοής, σε πρωτοβουλίες και
παρεµβάσεις στις υποδοµές, στις επενδύσεις, στην εξωστρέφεια
της Θεσσαλονίκης. Σχέδιο που έχει στόχο αφ’ ενός την ανάπτυξη
της περιοχής, αφ’ ετέρου την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής
των Θεσσαλονικέων. 

Ο Τοµέας Μακεδονίας και Θράκης του Υπουργείου Εσωτερι-
κών διαδραµάτισε και διαδραµατίζει καταλυτικό ρόλο στην εκ-
πόνηση και πρόοδο του σχεδίου αυτού. Η ατζέντα για τη
Θεσσαλονίκη του 2030 αφορά τριάντα και πλέον έργα, τα οποία
θα συµβάλουν ώστε η Θεσσαλονίκη να διαδραµατίζει κυρίαρχο
ρόλο στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Κά-
ποια έχουν ήδη ολοκληρωθεί, ενώ κάποια είναι στα σκαριά και
κάποια είναι σε φάση εξέλιξης: το µετρό, το Flyover, η ανάπλαση
της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης, το Μητροπολιτικό Πάρκο
Παύλου Μελά, η ενοποίηση του παράκτιου µετώπου, ο έκτος
προβλήτας, η σιδηροδροµική σύνδεση του λιµανιού, τα δύο νέα
νοσοκοµεία, το µουσείο Ολοκαυτώµατος, το ThessIntec, τα γή-
πεδα για τις οµάδες της πόλης µας.

Και βέβαια, αυτό που γίνεται στην πόλη µου, την πρωτεύουσα
της Μακεδονίας, αποτελεί τον πυρήνα ενός ευρύτερου υπό
εφαρµογή σχεδιασµού που εκτείνεται σε όλη τη Μακεδονία και
Θράκη. Στη δυτική Μακεδονία το σχέδιο για την απολιγνιτοποί-
ηση «τρέχει», προσαρµοσµένο φυσικά στις συγκυρίες. Και µε τον
αυτοκινητόδροµο Ε65 να ανοίγει ένα «παράθυρο» ευκαιριών και
ανάπτυξης στην περιοχή. Στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη
µε τον σταδιακό µετασχηµατισµό της τελευταίας όχι µόνο σε
ενεργειακό και διαµετακοµιστικό κόµβο, αλλά σε πυλώνα σταθε-
ρότητας και ασφάλειας για ολόκληρη την Ελλάδα αλλά και για
την Ευρώπη.

Οι δεσµεύσεις που ανέλαβε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης γίνονται πράξη. Ό,τι είπαµε γίνεται, ό,τι λέµε το κά-
νουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νέου προϋπο-
λογισµού αναδεικνύει αφ’ ενός τη διαφορά ανάµεσα στο 2019
και το σήµερα και αφ’ ετέρου την προοπτική που επιφυλάσσει η
συνέχεια, η συνέπεια και η σταθερότητα. Αναδεικνύει την από-
σταση ανάµεσα στην Ελλάδα του ευρωπαϊκού περιθωρίου και
την Ελλάδα που πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη. Ανάµεσα στην Ελ-
λάδα της µπλόφας και της αυταπάτης και την Ελλάδα της εθνι-
κής υπερηφάνειας. Την Ελλάδα που γίνεται πιο ισχυρή
οικονοµικά, γεωπολιτικά, στρατιωτικά. Την Ελλάδα που παρά την
παγκόσµια αβεβαιότητα, εµπνέει ασφάλεια, σιγουριά, αισιοδοξία. 

Αυτή την Ελλάδα υπηρετεί ο νέος προϋπολογισµός. Και η θέση
µας είναι ξεκάθαρη: πατριωτική προοδευτική, κοινωνική. Γι’ αυτό
λέµε «ναι» στον νέο προϋπολογισµό, «ναι» στον Κυριάκο Μητσο-
τάκη και τη Νέα Δηµοκρατία, «ναι» σε µια καλύτερη Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και για
τη συνέπεια στον χρόνο. 
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Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέας
Κουτσούµπας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθαρίσω αρχικά ότι ανε-

βαίνω σε αυτό το Βήµα µετά από µια µακρά διάρκεια κοινοβου-
λευτικής θητείας που έχω παρακολουθήσει πολλούς
προϋπολογισµούς. Αρκεί να πω σε όλους και στους νεότερους
και στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ότι ουδεµία κυβέρ-
νηση έχει πέσει από τη Μεταπολίτευση και µετά επειδή δεν ψη-
φίστηκε προϋπολογισµός. 

Ανεβαίνω στενοχωρηµένος στο Βήµα για να σας πω ότι βλέ-
ποντας την ανακοίνωση και την τοποθέτηση του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου, µε λύπησε το εξής γεγονός. Τι έλεγε ανακοίνωση,
η οποία δεν διαψεύστηκε; Απευθύνοµαι στους µετριοπαθείς συ-
ναδέλφους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Θεωρώ ότι έκανε πο-
λιτικό ατόπηµα ο πρώην Πρωθυπουργός που εξερχόµενος των
συνόρων της Ελλάδος παρουσίασε στο εξωτερικό την Ελλάδα
και τη διέσυρε µε τα πιο µελανά χρώµατα, απαξιώνοντας και
τους πολιτικούς θεσµούς αυτής, θέση που εξέφρασε ο Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος και σήµερα µε την τοποθέτησή του και δεν
διαψεύστηκε. Θεωρώ ηθικά και πολιτικά απαράδεκτο τέτοιες δη-
λώσεις να γίνονται από οποιονδήποτε και πολύ περισσότερο από
πρώην Πρωθυπουργό. 

Το δεύτερο: Μπαίνω στον πειρασµό να πω κάτι. Θα το πω κι
αυτό, γιατί κάτι µε «τρώει» µέσα µου, όπως πολλούς από εσάς.
Αφορά ένα τραγικό θέµα. Ξέρετε, πολλές φορές δεν εξέρχοµαι
του θέµατος που συζητάµε, αλλά ένας Έλληνας, ένα νεαρό
παιδί, Έλληνας λέω εγώ, σκοτώθηκε από τις σφαίρες αστυνοµι-
κού. Τον χαρακτηρισµό της πράξης να τον δώσει η δικαιοσύνη,
αλλά πολύ κλάµα και υποκρισία και δάκρυα υπήρχαν εδώ µέσα,
πολλή κοινωνική ευαισθησία για ένα γεγονός που δεν σκεφτή-
κατε και εσείς, αλλά και εµείς, αν έχουµε ευθύνη, αν έχουµε
κάνει κάτι περισσότερο ή λιγότερο γι’ αυτά τα άτοµα.

Αλήθεια, εσείς που κλάψατε και χύσατε δάκρυα εδώ γι’ αυτό
το τραγικό συµβάν, γι’ αυτό το παιδί που έχει την ίδια ηλικία µε
τον γιο µου, έχετε φάει ποτέ µαζί µε κανέναν από αυτούς, έχετε
συνδιαλλαχτεί, έχετε πιε ποτέ καφέ, έχετε ζήσει τα προβλήµατά
τους ή κάθε φορά που συµβαίνει ένα τέτοιο γεγονός, έρχεστε
εδώ µέσα για να αποκοµίσετε πολιτικά οφέλη; 

Επιδεικνύετε όλοι -και είναι ντροπή για το πολιτικό σύστηµα
και για την ελληνική κοινωνία- επιλεκτική ευαισθησία. Πόσοι
αστυνοµικοί έχασαν τη ζωή τους πάνω στο καθήκον; Στην πα-
τρίδα µου στο Δίστοµο, κυνηγώντας τον δραπέτη των φυλακών
από τα Τρίκαλα, που τον κυνηγούσε και ο στρατός, σκοτώθηκε
ένας αστυνοµικός. Επιλεκτική ευαισθησία. Δεν είδα ούτε συγκεν-
τρώσεις από σχολεία, δεν είδα από φοιτητές, δεν είδα από άλλα
συλλογικά όργανα. 

Δηλαδή οι αστυνοµικοί δεν είναι παιδιά των Ελλήνων; Επιλε-
κτική ευαισθησία, γιατί θέλετε απλώς να αποκοµίσετε οφέλη πι-
στεύω, φτάνοντας στις εκλογές ότι θα πάρετε αυτή την οµάδα
των Ελλήνων. Εγώ δεν τους χαρακτηρίζω έτσι ρατσιστικά Ροµά,
γιατί εγώ ζω καθηµερινά µε αυτούς, γιατί εγώ χθες το βράδυ
έφαγα µαζί µε αυτούς στον Ορχοµενό και προχθές.

Μπαίνω, λοιπόν, στον προϋπολογισµό. Κύριε Υπουργέ, σή-
µερα δεν θα σας κάνω τη χάρη µε ποµπώδεις χαρακτηρισµούς
από την πλευρά µας -τι καλός που ήταν κ.λπ.- ή από την αντίθετη
πλευρά. Είναι ένας προϋπολογισµός λειτουργικός που κινείται,
όπως λέει µία παλαιά ρήση µεγάλου πολιτικού, «στα όρια του
εφικτού». Η Αντιπολίτευση απαντά: του επιθυµητού. Δεκτόν.
Αλλά αυτός ο προϋπολογισµός είναι λειτουργικός και θέλει να
οδηγήσει τη χώρα µε σταθερότητα στην ευηµερία. Αυτό προσπα-
θούµε να κάνουµε. Αυτές είναι οι λέξεις. 

Από εκεί και πέρα, δεν θα προσπαθήσω να σας πείσω, όµως,
να τον ψηφίσετε. Αυτή είναι η διαφοροποίησή µου. Θέλω να σας
πω στην Αντιπολίτευση -όχι στη Συµπολίτευση, µην παρεξηγηθώ-
δεν θέλω να τον ψηφίσετε για τους εξής λόγους: 

Γιατί αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο προϋπολογισµός συνέ-
χεια άλλων προϋπολογισµών, που µείωσε τους φόρους, που µεί-
ωσε τον ΕΝΦΙΑ, που έδωσε χρήµατα στους συνταξιούχους,
στους αγρότες, στους κτηνοτρόφους. Γιατί αυτός ο προϋπολο-
γισµός έλαβε µέτρα για τις ευάλωτες οµάδες. 

Και απευθύνοµαι στους Έλληνες και στις Ελληνίδες. Δεν ψη-
φίζουν οι κύριοι της Αντιπολίτευσης τα µέτρα που παίρνουµε για
τις ευάλωτες οµάδες. Δεν ψηφίζουν τα µέτρα που παίρνουµε για
τους ΑΜΕΑ. Δεν ψηφίζουν τα µέτρα που παίρνει το Υπουργείο
Υγείας για όλες αυτές τις προληπτικές µεθόδους της ιατρικής.
Και το κυριότερο. Δεν ψηφίζουν αυτά τα τελευταία µέτρα που εί-
παµε τώρα, για το 2023, που αφορούν τη µείωση της εισφοράς
των ασφαλιστικών εισφορών, την κατάργηση της ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης, τον σχεδιασµό για ένα καινούργιο µισθολόγιο,
την αύξηση των µισθών, την αύξηση των συντάξεων.

Αυτά δεν ψηφίζει, Έλληνες και Ελληνίδες, η Αντιπολίτευση σή-
µερα. Αλλά η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει αυτόν τον προϋπολο-
γισµό για να πάει η χώρα µε σταθερότητα στην ανάπτυξη και
στην ευηµερία.

Επειδή, τέλος, συµµετέχω στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων και δεν έχω ακούσει µέχρι σήµερα µία επίσηµη ξε-
κάθαρη δήλωση, σας ερωτώ: Τελικά ψηφίζετε τον
προϋπολογισµό για τις Ένοπλες Δυνάµεις; 

Απ’ ό,τι γνωρίζω, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, έχετε µία δηµι-
ουργική, πράγµατι, συµµετοχή όλοι οι συνάδελφοι -από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και όλη την Αντιπολίτευση- στην Επιτροπή Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων. Τις θέλετε τις Ένοπλες Δυνάµεις να είναι ενι-
σχυµένες; Ναι ή όχι; Να το ξεκαθαρίσετε. Γιατί, απ’ ότι ενθυµού-
µαι, στον περυσινό προϋπολογισµό δεν ψηφίσατε τις αµυντικές
δαπάνες. Εάν, λοιπόν, και σήµερα εσείς δεν θέλετε να έχουµε
µια Ελλάδα θωρακισµένη, ικανή να αντιµετωπίσει οποιοδήποτε
εχθρό, τότε, λοιπόν, σας παραδίδουµε στην κρίση του ελληνικού
λαού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία στον Β’ Δυτικό Τοµέα Αθηνών και Αντιπρόεδρος της
Βουλής κ. Δηµήτριος Βίτσας.

Ορίστε, κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μη

στενοχωριέστε, κύριε Κουτσούµπα, δεν θα τον ψηφίσουµε τον
Προϋπολογισµό. Επίσης, όπως σας είπαµε και πέρσι, όσον
αφορά στις αµυντικές δαπάνες, δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη,
εννοώ δεν έχουµε εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και αυτό φά-
νηκε και στον περσινό προϋπολογισµό. Φάνηκε το τι κάνατε, το
τι δεν κάνατε.

Όσον αφορά, βεβαίως, εξοπλισµό των Ενόπλων Δυνάµεων, θέ-
λουµε και το αποδείξαµε και στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων. Άλλωστε τα µόνα προγράµµατα που περάσατε µέσα
σε αυτά τα τριάµισι χρόνια, µε εξαίρεση τα Ραφάλ, είναι δικά µας
προγράµµατα. Όλη η προετοιµασία. 

Υπάρχει και ένα εισαγωγικό που λέει πότε ξεκίνησε το πρό-
γραµµα, πότε πάρθηκε η πρώτη απόφαση, τι έγινε ακριβώς, όλα
είναι δικά µας προγράµµατα…

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ψηφίστε τα τότε, ψηφίστε τα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μη φω-

νάζετε, µην έχετε πρόβληµα. Μισό λεπτό. Θα πω στην οµιλία µου. 
Μην ξεχνάτε το εξής. Οι εξοπλισµοί δεν υπάρχουν σε ένα πε-

ρίπτερο για να πηγαίνεις κάθε φορά που βγαίνεις από τη γειτονιά
σου να ψωνίζεις. Υπάρχουν διαδικασίες, υπάρχουν µελέτες -ο κ.
Μανωλάκος τα ξέρει πάρα πολύ καλά αυτά- και όχι να µαθαί-
νουµε διά στόµατος Πρωθυπουργού -ο τελευταίος είναι που θα
πρέπει να το ανακοινώσει- ότι θα πάρουµε Ραφάλ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Z’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ακούστε, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, για µένα είναι κα-
θαρό πως η οµιλία που χαρακτήρισε την απογευµατινή συνε-
δρίαση -µέχρι τώρα δηλαδή- είναι αυτή του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου, του κ. Οικονόµου. Η προκλητικότητα του λόγου
δεν µπορεί παρά να προέρχεται από την απόσταση που η Κυβέρ-
νηση και ιδιαίτερα ο Πρωθυπουργός και ο εκπρόσωπός του Πρω-
θυπουργού, ούτε καν της Κυβέρνησης- έχει από την πραγµα-
τικότητα.

Έχουν µαζευτεί πολλά τον τελευταίο καιρό, τους τελευταίους
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µήνες. Ο κυβερνήτης του κ. Οικονόµου -γιατί είναι Πρωθυπουρ-
γός, δεν είναι κυβερνήτης της χώρας- ενέχεται για το ζήτηµα των
υποκλοπών, µε βεβαιότητα των υποκλοπών του κ. Ανδρουλάκη,
του κ. Κουκάκη και του κ. Χατζηδάκη, ιδιαίτερα όταν ψηφίσατε
αυτό τον νόµο, που αν ζητήσει ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ επίσηµα από
την ΑΔΑΕ να µάθει αν παρακολουθείται τώρα ή κάποιο χρονικό
διάστηµα πριν, η απάντηση θα είναι «παρακαλούµε περάστε µετά
από τρία χρόνια». Και βέβαια ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ -και µην έχετε
αµφιβολία γι’ αυτό- έχει τη δυνατότητα να µάθει αν παρακολου-
θείται το τηλέφωνο και µπορεί να το έχει κάνει ήδη, γιατί είναι
έτσι οργανωµένες οι Ένοπλες Δυνάµεις. Αλλά όλος ο άλλος κα-
τάλογος, τι γίνεται;

Το ζήτηµα, λοιπόν, της διαφάνειας είναι πια ανοικτό και στην
καινούργια φάση και µετά τις εκλογές το στοίχηµα της δηµοκρα-
τίας είναι ανοικτό. Πρέπει η προοδευτική Κυβέρνηση, η δηµο-
κρατική Κυβέρνηση, να ανατάξει τη δηµοκρατία και θα έρθω
αµέσως σε αυτό.

Σήµερα, όπως γνωρίζετε, κηδεύτηκε ο Κώστας Φραγκούλης,
ο οποίος πέθανε από σφαίρα αστυνοµικού πίσω στο κεφάλι. Αν
θυµηθώ και τον φόνο του κ. Σαµπάνη κ.λπ. µπορώ να συµπεράνω
πως πολύ εύκολα βγαίνουν τα όπλα και δεν πυροβολούν τα όπλα
από µόνα τους. Κάποιος τραβάει τη σκανδάλη.

Και ερωτώ, ρητορικά: Χρειάζεστε ως Νέα Δηµοκρατία τόσο
πολύ να έχετε δίπλα σας ένα αστυνοµικό κράτος; Και έστω η
χρήση των όπλων -ας µου απαντήσει κάποιος- ότι είναι µια ακρό-
τητα, τα γεγονότα της Νέας Σµύρνης τι είναι; Τα γεγονότα των
Εξαρχείων πριν λίγες µέρες, τα γεγονότα στα πανεπιστήµια, τι
είναι; Η αποµόνωση των αστυνοµικών στο επίδοµα των 600
ευρώ, αφήνοντας έξω τους υγειονοµικούς, αφήνοντας έξω τους
εκπαιδευτικούς, αφήνοντας έξω τους εργαζόµενους στην καθα-
ριότητα, αφήνοντας έξω τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, οι
οποίοι δεν έχουν πάρει ούτε τα βραδινά; Και θέλω να σας πω ότι
λέγονται στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και όχι ένστολοι. Έν-
στολοι µπορεί να είναι και οι πολύ αξιοπρεπείς καµαριέρες στη
Μεγάλη Βρετανία. Εδώ µιλάµε για ανώτερα, ανώτατα και κατώ-
τερα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν έχετε καταλάβει ότι
τους θίγετε µε αυτό τον τρόπο; Εσείς θέλετε, όµως, να πείτε
στους αστυνοµικούς «εσείς είστε δικοί µας και σε κάθε περί-
πτωση θα σας φροντίζουµε». 

Όµως, µην αµφιβάλλετε ότι η πλειοψηφία των αστυνοµικών
φυλάσσουν τον όρκο τους. Καταλαβαίνουν τι κάνετε και θα αντι-
σταθούν σε κάθε προσπάθεια εκµαυλισµού της δηµοκρατικότη-
τας τους. Ένα τέτοιο κλίµα δεν είναι µακριά από την αποτίµηση
των πάντων σε χρήµα, σε χρήµα το δίκαιο, σε χρήµα οι αξίες, σε
χρήµα η υπηρεσία στην κοινωνία, σε χρήµα τα παιδιά µας στο
κάτω-κάτω. Και ακόµα κάθε φορά προσπαθείτε να συγκαλύψετε
και την ευθύνη σας, να ξεχάσετε την ευθύνη σας.

Την εβδοµάδα 5 έως 11 Δεκεµβρίου σηµειώθηκαν εκατόν
τριάντα θάνατοι από COVID. Το ακούσατε; Θεωρείτε ότι είναι µη-
δαµινό είκοσι θάνατοι από COVID κατά µέσο όρο την ηµέρα; Η
πανδηµία πέρασε, αλλά οι απώλειες µένουν και συνεχίζονται; Δεν
το βλέπετε αυτό στη σχέση σας µε το ΕΣΥ;

Και ακόµα, περάσατε τριάµισι χρόνια κάνοντας αντιπολίτευση
στην Αντιπολίτευση. Είναι άξιο λόγου το γεγονός ότι δεν έχετε
δεχθεί ούτε µία πρόταση της Αντιπολίτευσης. Όλες κακές ήταν;
Πόσο δύσκολο είναι να δεχτείτε τη µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης ή τη µείωση του ΦΠΑ σε προϊόντα λαϊκής κατανά-
λωσης; Πέντε δισεκατοµµύρια ευρώ έχουµε παραπάνω από τον
ΦΠΑ. Από πού προέρχονται; Από την τεράστια αύξηση των τιµών.
Ξέρετε κανέναν άλλο τρόπο; Τριάµισι χρόνια τώρα ανασυγκρο-
τείτε το τρίγωνο της διαφθοράς media - τράπεζες-πολιτική εξου-
σία ή στο ακρότατο όριο -γιατί και αυτό είναι ακρότατο όριο-
λέγε µε Πάτση, λέγε µε αυτό το όνοµα.

Συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Από µόνο του αυτό ακούγεται σαν κάτι ελπιδοφόρο
µέσα στη γενικευµένη ατµόσφαιρα ζόφου και παρακµής που έχει
δηµιουργηθεί στη χώρα, µε ευθύνη και ως απότοκο αυτής της
Κυβέρνησης, µιας Κυβέρνησης, που κατά τη γνώµη µου υπήρξε
ένα µεγάλο πολιτικό ατύχηµα για την Ελλάδα. Οι οµιλίες στη συ-
ζήτηση θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν και επικήδειος αυτής
της Κυβέρνησης, µιας Κυβέρνησης που ήδη πνέει τα λοίσθια. 

Όµως, αυτή δεν είναι η σωστή προσέγγιση, όπως δεν είναι η
σωστή προσέγγιση να δούµε τη συζήτηση για τον τελευταίο σας
προϋπολογισµό σαν έναν απολογισµό της σκοπίµως καταστροφι-
κής οικονοµικής πολιτικής σας τα χρόνια που ατυχώς κυβερνήσατε
τη χώρα. Κι αυτό, γιατί ο απολογισµός στην ουσία γίνεται κάθε
µέρα και τον κάνει ο κάθε πολίτης, το κάθε νοικοκυριό, κάθε µι-
κροµεσαίος επιχειρηµατίας, κάθε επίδοξος επενδυτής. Έχει δίκιο
ο κ. Κασιµάτης. Να κάνουµε σύγκριση ανάµεσα στο 2019 και το
2022 και να δούµε πού ήταν η Ελλάδα τότε, που έφευγε από τα
µνηµόνια, και πού είναι η Ελλάδα τώρα. Πόσο πληθωρισµό είχαµε
το 2019; Μηδέν. Πόσο πληθωρισµό έχουµε τώρα στη λήξη του
χρόνου; Περίπου 10%. Πόσο ήταν οι τιµές σε βασικά λαϊκά προ-
ϊόντα; Με ποια δυνατότητα έβλεπε το µέλλον ο Έλληνας πολίτης;
Πηγαίντε και κοιτάξτε και τις τότε δηµοσκοπήσεις, για να δείτε ότι
υπήρχε µια λογική ότι το µέλλον θα είναι ακόµα καλύτερο. 

Αλλά εσείς είπατε: Κερδίσαµε τις εκλογές κάνοντας αυτού του
είδους την αντιπολίτευση, θα τη συνεχίσουµε και όντας Κυβέρ-
νηση. Αυτό κάνετε τόσα χρόνια. Και τι περιµένετε τώρα; Ότι µε
αυτόν τον τρόπο θα πείσετε τον κόσµο; Θα τον πείσετε, τη στιγµή
που λέτε ότι πρέπει να κόψουν και άλλα προϊόντα που είναι απα-
ραίτητα για τη διαβίωσή τους; Όλα όσα µπορούσαν να κόψουν,
τα έχουν ήδη κόψει. 

Κρατάτε ζωντανή την προσωπική διαφορά, παρ’ ότι γνωρίζετε
πως τώρα είναι η ευκαιρία να ξεµπερδέψουµε µε αυτή µε ένα
άρθρο που στοχευµένα µηδενίζει αυτή την προσωπική διαφορά.
Δηλαδή, αν κάποιος έχει προσωπική διαφορά 100 ευρώ, σε αυτή
την κατηγορία θα µπορούσαµε να πούµε ότι η αύξηση δεν θα είναι
7,75%, αλλά 10%, για παράδειγµα, οπότε θα ερχόταν στο µηδέν
και από του χρόνου θα αυξανόταν η σύνταξη. Υπάρχουν, δηλαδή,
τρόποι.

Τέλος πάντων, νόηµα έχει να µιλήσουµε για το τι µπορεί να γίνει
σε αυτή τη χώρα µετά την πολιτική σας πτώση, δηλαδή την οικο-
νοµική πολιτική της επόµενης κυβέρνησης µε κεντρικό κορµό τον
ΣΥΡΙΖΑ, που θα εστιάσει σε συγκεκριµένους άξονες.

Κύριε Πρόεδρε, βλέπω τον χρόνο και θα τα πω τελείως περιλη-
πτικά. 

Πρώτος άξονας: Μια στρατηγική για την ενέργεια που πρέπει
να την αντιµετωπίζουµε ως δηµόσιο αγαθό. Και τι θέλουµε; Δηµό-
σιους φορείς, επανακρατικοποίηση της ΔΕΗ, του ΔΕΔΔΗΕ, του
ΑΔΜΗΕ, ώστε να υπηρετείται αυτή η εθνική στρατηγική και να
αποτυπώνεται στο δηµόσιο χαρακτήρα τους. 

Σταθερός προσανατολισµός προς τις ΑΠΕ και τις ενεργειακές
κοινότητες. Η κοινωνική συµµετοχή θα φέρει το µέλλον στο παρόν
και όχι τα χαρίσµατα στις µεγάλες µονάδες, οι οποίες στο τέλος
φέρνουν µια κοινωνική σύγκρουση. 

Η αποσύνδεση της τιµής του ρεύµατος από τη χρηµατιστηριακή
τιµή του φυσικού αερίου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σιγά, σιγά να ολοκλη-
ρώνετε, κύριε Βίτσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

Η παρέµβαση στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας ώστε να υπάρχουν
ανώτατα όρια τιµών και ανώτατος συντελεστής κέρδους, δηλαδή
πλαφόν και στη χονδρεµπορική και στη λιανική τιµή. 

Λέτε ότι «κοιτάξτε εδώ, είναι ο πόλεµος, η Ρωσία και ο Πούτιν…
». Δεν θα αντιδικήσω, αλλά η ακρίβεια έχει ξεκινήσει πριν από τον
πόλεµο, που είναι το ένα θέµα. 

Και το δεύτερο θέµα: Ποιος είπε ότι οι κυβερνήσεις πρέπει να
λειτουργούν σε στρωµένα κόκκινα χαλιά; Δοκιµάζονται οι κυβερ-
νήσεις στις κρίσεις, στις δυσκολίες. Τότε δοκιµάζονται. Άρα τα πα-
ράπονα που κάνετε δεν είναι δικαιολογηµένα. 

Κλείνω, λέγοντας για τα άλλα δύο. 
Το δεύτερο είναι ότι θα πρέπει να κάνουµε µια αναδιανοµή του

πλούτου. Αύξηση του κατώτατου ορίου, αλλά και επανεκκίνηση
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων είτε ως συζήτηση είτε ως
σύγκρουση άρα αύξηση του λαϊκού εισοδήµατος.

Και βεβαίως, το τρίτο ζήτηµα έχει να κάνει µε ένα νέο παραγω-
γικό και αναπτυξιακό σχέδιο που εδώ κεντρικό σηµείο είναι οι τρά-
πεζες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Αντιπρόεδρε. Κλείστε.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μία
κουβέντα, κύριε Πρόεδρε.

Είναι οι τράπεζες και το ξέρετε. Δεν µπορεί -ας πούµε- οι τρά-
πεζες να είναι πάνω από την Κυβέρνηση, έστω και τη δική σας…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, έχει φτάσει τα δεκατέσσερα λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τρεις φορές του
έκανα παρατήρηση, κύριε Βεσυρόπουλε. Τι να κάνω άλλο; Να
κλείσω το µικρόφωνο;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Βλέπω την ανοχή των Προέδρων στους οµιλητές από το πρωί.
Τώρα είναι στα δεκαπέντε λεπτά! Και αργήσατε να βάλετε το
ρολόι τουλάχιστον δύο λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ένα λεπτό καθυστέ-
ρησα να το βάλω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και
τώρα που φωνάζετε, µε συγχωρείτε, τι ακριβώς επιδιώκετε να
επιτύχετε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Επειδή είµαι από το πρωί εδώ, υπήρχε σεβασµός από τους προ-
ηγούµενους Προέδρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ξέρω, κύριε Βεσυ-
ρόπουλε, σας βλέπω. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Όταν µίλησε ο κ. Σπανάκης, η κ. Σακοράφα τον διέκοψε όταν
υπερέβη τον χρόνο κατά δύο λεπτά. Να είµαστε δίκαιοι µε όλους!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Βεσυρόπουλε, να βάλουµε την κ. Σακοράφα από την αρχή µέχρι
το τέλος; Επειδή κατανοώ το δίκιο σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν αµφιβάλλετε για
την δικαιοσύνη µου, να µου το πείτε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θέλω να είµαστε δίκαιοι µε όλους! 

Και επειδή είµαι από το πρωί εδώ -και χθες και σήµερα- ξέρω
την ανοχή των προέδρων διαχρονικά. Εδώ έχετε οµιλία Υπουρ-
γού και πλέον.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ε,
ήµουν Υπουργός σε δύο Υπουργεία!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει τώρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εντάξει, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, εντάξει. Έχει

δίκιο ο κ. Βεσυρόπουλος. Πώς να το κάνουµε; Έχει δίκιο. Σας
επισήµανα τρεις φορές να ολοκληρώσετε και βλέπω ότι έχετε
άλλα τόσα να πείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μα,
έχει δίκιο, δεν λέω. 

Άρα, λοιπόν, το τρίτο ζήτηµα είναι αυτό το αναπτυξιακό πλάνο. 
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το µόνο θετικό αυτού του προϋπολογισµού είναι ότι πρόκειται

για τον τελευταίο προϋπολογισµό που θα καταθέσει η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη σε µια πολιτική διαδροµή που κράτησε υπερ-
βολικά και θα καταγραφεί στην πολιτική ιστορία της σύγχρονης
Ελλάδας ως µια µεγάλη οπισθοδρόµηση. 

Οι προοδευτικές δυνάµεις της χώρας, ανεξάρτητα από τις δια-
φορές που σε ορισµένα ζητήµατα µπορεί να είναι και τεράστιες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βίτσα, έγινε
τόσος ντόρος και πάλι δεν ακούτε. Δεν ακούτε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
σας υποτιµώ, κύριε Πρόεδρε. 

Μπορεί να είναι τεράστιες, αλλά έχουν καθήκον -όχι ευγενές
καθήκον αλλά λαϊκό καθήκον- να σχηµατίσουν µετά τις εκλογές
κυβέρνηση. 

Αυτές οι εκλογές θέλουµε να γίνουν το ταχύτερο δυνατό. Και
η σηµερινή Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η Νέα Δηµοκρατία -µε Μη-
τσοτάκη ή χωρίς Μητσοτάκη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εκεί συνεχίζετε εσείς.
Τώρα τι να πούµε; Ορίστε, πείτε µου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): … θα
είναι στα έδρανα της Αντιπολίτευσης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Αβδελά, για τον χρόνο κι
εσάς, κύριε Βεσυρόπουλε, για την παρατήρηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας από

εµένα.
Χρόνια πολλά στην Ελευθερία, τον Λευτέρη, την Ανθή.
Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Ανεβαίνετε πάνω, µιλάτε επτά λεπτά

για την επικαιρότητα και µετά θυµάστε τον προϋπολογισµό.
Δεν γίνεται έτσι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, µη µου φτιάχνετε τη σπονδυλική στήλη της οµιλίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με αφορµή εσάς το

λέω. Βλέπω από το πρωί τι γίνεται. Η επικαιρότητα ναι, είναι µε-
γάλη, αλλά για ένα - δύο λεπτά. Εσείς αφιερώνετε όλο τον χρόνο
στην επικαιρότητα και µετά θυµάστε τον προϋπολογισµό. Δεν γί-
νεται. Φυσικά θα βγείτε εκτός χρόνου. 

Τώρα, ο κ. Ραγκούσης µόλις µιλήσει ο κ. Γεωργιάδης θα µου
πει «θέλω την τέταρτη παρέµβασή µου», ενώ δικαιούται τρεις.
Εµείς τι θα κάνουµε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, µην τα λέτε έτσι.
Υπήρχε συνεννόηση. Διότι έγινε λάθος από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ξέρω τι θα µου πείτε.
Δεν υπάρχει περίπτωση. Σας παρακαλώ πολύ. Εγώ λέω να σεβα-
στείτε τον χρόνο που παράλληλα σηµαίνει ότι θα σεβαστείτε τους
επόµενους οµιλητές. 

Αυτό είναι, δεν θέλω τίποτα άλλο. Εγώ να µείνω µέχρι τη 1.00’,
δεν έχω πρόβληµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να τα λέτε όλα. Διότι
ο κ. Γεωργιάδης πήρε τον λόγο δύο φορές ενώ δεν προβλέπεται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εγώ
θέλω να πω µόνο ότι επειδή θα φύγω, µη θεωρηθεί ότι υποτιµώ
τον κ. Γεωργιάδη. Δεν θέλω να θεωρηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν τίθεται τέτοιο θέµα.
Άλλωστε ο κ. Γεωργιάδης σε τέτοια θέµατα είναι πολύ ευγενι-

κός.
Καλείται στο Βήµα η κ. Κωνσταντίνα Αδάµου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στην

οικογένεια του δεκαεξάχρονου Κώστα Φραγκούλη, Ροµά από τον
οικισµό Αγία Σοφία στη Θεσσαλονίκη. 

Τώρα όσον αφορά στον προϋπολογισµό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι όσο συζητάµε τον

προϋπολογισµό του 2023 σε ποιον βαθµό αντιλαµβάνονται οι κύ-
ριοι της Κυβέρνησης τι γίνεται έξω από αυτή την Αίθουσα, στους
δρόµους και σε κάθε σπίτι αυτής της χώρας, στους χώρους ερ-
γασίας, στα σχολεία και στα νοσοκοµεία. Γιατί είναι φανερό ότι η
Κυβέρνηση δεν έχει καµµία αίσθηση της πραγµατικότητας. 

Επί έναν χρόνο θριαµβολογεί για τα επιτεύγµατά της στην οι-
κονοµία και τώρα µας παρουσιάζει µια ουτοπική εικόνα για την
επόµενη χρονιά. Απαιτεί µάλιστα, στη θριαµβολογία αυτή να συµ-
µετάσχει και ο µέσος Έλληνας, να πείσει δηλαδή τον εαυτό του
ότι η καθηµερινότητά του είναι αυτή που του περιγράφουν οι
Υπουργοί της Κυβέρνησης και τα φιλικά προς την Κυβέρνηση
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Παρακολουθούµε όλους αυτούς τους πανηγυρισµούς για τους
εντυπωσιακούς ρυθµούς της ανάπτυξης, προσπερνώντας ότι ήταν
απολύτως αναµενόµενη µια κάποια ανάπτυξη µετά από δύο χρό-
νια πανδηµίας κατά τα οποία η ύφεση στην Ελλάδα ήταν η µεγα-
λύτερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εννοείται πως ακόµη και αυτή η ανάπτυξη δεν έφτασε ποτέ στα
νοικοκυριά, λόγω της πολιτικής της Κυβέρνησης. Αντιθέτως, τα
τελευταία τρία χρόνια επωφελήθηκαν πολύ τα ισχυρά συµφέ-
ροντα, αυτοί που κάθε φορά επωφελούνται από τις νεοφιλελεύ-
θερες κυβερνήσεις. 

Για την επόµενη ωστόσο χρονιά προβλέπεται ανάπτυξη µόλις
στο 1,8%. Στον τοµέα δε της παιδείας µειώσατε κι άλλο τη χρη-
µατοδότηση από ό,τι πέρυσι. Με τέτοιους, λοιπόν, υποτυπώδεις
ρυθµούς ανάπτυξης η Ελλάδα θα χρειαστεί δεκαετίες για να προ-
σεγγίσει το τωρινό βιοτικό επίπεδο των άλλων χωρών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Θριαµβολογείτε, λοιπόν, για την αύξηση του κατώτατου µι-
σθού κατά 63 ευρώ και απαιτείτε από τους εργαζόµενους αυτής
της χώρας να σας πουν και ευχαριστώ, επειδή ζουν µε µεικτές
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αποδοχές των 713 ευρώ. Οι αποδοχές αυτές κατατάσσουν τους
Έλληνες εργαζόµενους ανάµεσα στους χειρότερα αµειβόµενους
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων βρίσκεται στην προτελευ-
ταία θέση όλης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μόνο η Βουλγαρία
είναι πιο κάτω από εµάς, στην τελευταία θέση. Οι Έλληνες επί
των ηµερών σας κατέληξαν να ζουν φτωχότερα και από τους
Ρουµάνους, από τους Πολωνούς και από τους Σλοβάκους. Επί-
σης, η χώρα µας βρίσκεται στην τρίτη υψηλότερη θέση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι αφορά το ποσοστό του πληθυσµού
που διατρέχει άµεσα τον κίνδυνο φτώχειας. 

Και όλα αυτά είναι επίσηµα στοιχεία της EUROSTAT. Εσείς,
όµως, συνεχίζετε να πανηγυρίζετε για τον πληθωρισµό της Ελ-
λάδας και ερµηνεύετε τους αριθµούς όπως σας εξυπηρετεί.
Αγνοείτε επιδεικτικά το γεγονός ότι ο πληθωρισµός δεν πλήττει
ισοδύναµα όλους τους πολίτες. Ο πληθωρισµός απορροφά πολύ
µεγαλύτερο µέρος των φτωχότερων εισοδηµάτων, ενώ µπορεί
να αφήνει σχεδόν ανεπηρέαστη την αγοραστική δύναµη ενός
πλουσίου. Και τώρα αφήνετε να κυκλοφορεί ότι επίκειται νέα αύ-
ξηση µισθών τους επόµενους µήνες, πουλώντας ελπίδα σε χιλιά-
δες εργαζόµενους, πιστεύοντας ότι τα ψίχουλά σας θα είναι
αρκετά, για να σας ψηφίσουν. 

Έτσι τους αντιµετωπίζετε, ως επαίτες που οφείλουν και ένα
µεγάλο ευχαριστώ για την ελεηµοσύνη που τους δείχνετε. Παρ’
όλο που αποτελούν για εσάς µια πολύτιµη δεξαµενή ψηφοφό-
ρων, η πολιτική σας εξυπηρετεί µόνο τους µεγάλους εργοδότες.
Εννοείται πως δεν αναφέροµαι στους µικροµεσαίους επιχειρη-
µατίες, οι οποίοι έχουν εγκαταλειφθεί, θα λέγαµε, σχεδόν τε-
λείως από την Κυβέρνηση και έχουν γίνει έρµαιο των πανίσχυρων
οµίλων. 

Δραµατική συνέπεια της φτωχοποίησης της ελληνικής κοινω-
νίας και της διόγκωσης των κοινωνικών ανισοτήτων είναι η
έκρηξη του δηµογραφικού προβλήµατος. Η τελευταία απογραφή
αποτύπωσε την τραγικότατη κατάσταση που όλοι αντιλαµβανό-
µασταν µέχρι τότε. Τα νέα ζευγάρια δεν τολµούν να αποκτήσουν
οικογένεια, ενώ χιλιάδες νέοι και νέες, συχνά άνθρωποι µε πολύ
δυνατά βιογραφικά, αναγκάζονται να µεταναστεύσουν σε χώρες,
όπου µπορούν να ζουν µε αξιοπρέπεια, διότι στην Ελλάδα οι τε-
λευταίες κυβερνήσεις δεν τους παρείχαν αξιοπρεπή διαβίωση. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδείχτηκε παντελώς
ανίκανη να αναχαιτίσει το κύµα του brain drain. Εξελέγη µε τη
σηµαία της φιλελεύθερης δύναµης, που θα έφερνε νέα πνοή στο
αναπτυξιακό µοντέλο της ελληνικής οικονοµίας, αλλά επί τριά-
µισι χρόνια επιµένει σε ένα παρωχηµένο µοντέλο που δεν δίνει
καµµία απολύτως προοπτική. Ενώ προεκλογικά κατηγορούσε την
επιδοµατική πολιτική, βλέπουµε να την υιοθετεί κατά κόρον. 

Το ίδιο βλέπουµε και σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό. Η ανάπτυξη
στηρίζεται µόνο στην κατανάλωση και στους πόρους από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ. 

Η ελληνική οικονοµία, δεκατρία χρόνια µετά την κατάρρευσή
της, εξαιτίας της τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας εξα-
κολουθεί να ζει µε µηχανική υποστήριξη. Εξακολουθεί να ζει
χάρις στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Νέα Δηµοκρατία δεν µετέ-
τρεψε ποτέ τη χώρα σε επενδυτικό κέντρο, όπως υποσχόταν. Οι
όποιες επενδύσεις στα χρόνια της διακυβέρνησής της δεν δηµι-
ούργησαν πλούτο προς όφελος του ευρύτερου κοινωνικού συ-
νόλου. Η απόδειξη της ανάπτυξης Μητσοτάκη φαίνεται στην
άδεια τσέπη των πολιτών. 

Ο νέος προϋπολογισµός προβλέπεται να είναι πλεονασµατι-
κός. Και εφόσον οι εισαγωγές θα είναι περισσότερες από τις εξα-
γωγές, τα πλεονάσµατα που υπόσχεστε, εάν επιτευχθούν, θα
επιτευχθούν µόνο µε την υπερφορολόγηση των µικροµεσαίων. 

Η συνταγή σας είναι γνωστή. Διατήρηση υψηλού ΦΠΑ, του πιο
άδικου φόρου. Ενώ εµείς µιλάµε για µείωση του ΦΠΑ τουλάχι-
στον στα είδη πρώτης ανάγκης, εσείς σχεδιάζετε το 2023 να αρ-
πάξετε µέσω του ΦΠΑ 1 δισεκατοµµύριο ευρώ περισσότερο από
πέρυσι. Δεν τολµάτε να φορολογήσετε τα υπερκέρδη των παρό-
χων ενέργειας και την ίδια στιγµή δεν τολµάτε να θέσετε κάποιο
πλαφόν στη λιανική τιµή του ρεύµατος. 

Δεν τολµάτε να συγκρουστείτε µε τα ολιγοπώλια που κρατούν
τις τιµές στα ύψη. Δεν τολµάτε να φορολογήσετε τα τεράστια

κέρδη που προκύπτουν για τις τράπεζες από την εντυπωσιακή
διαφορά µεταξύ επιτοκίου καταθέσεων και επιτοκίου δανεισµού.
Δεν τολµάτε ούτε καν να υποχρεώσετε τις τράπεζες να παίξουν
το ρόλο για τον οποίο υπάρχουν και για τον οποίο χρηµατοδο-
τήθηκαν από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, δηλαδή να δανειοδοτήσουν τα µικροµεσαία
νοικοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε ορθούς όρους. 

Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση επιλέγει να διαθέσει όλους τους δα-
νειακούς πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης στις τράπεζες, ώστε
να ευνοηθούν τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Την ίδια
ώρα, χιλιάδες συµπολίτες µας απειλούνται από διάφορα funds
που αγοράζουν τα δάνειά τους σε εξευτελιστικές τιµές, όπως και
ένας δικός σας Βουλευτής, ο κ. Πάτσης, και στη συνέχεια τους
αρπάζουν την πρώτη κατοικία, την οποία ούτε η Νέα Δηµοκρατία
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ προστάτευσαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, έχω να πω πως ένα σχέδιο προϋπολογισµού απο-
τυπώνει και το επίπεδο της δηµοκρατίας µίας χώρας. Σε µια
χώρα που οι µυστικές υπηρεσίες δεν υπηρετούν τα εθνικά συµ-
φέροντα αλλά το πρωθυπουργικό γραφείο, η δηµοκρατία βρί-
σκεται σε κρίση. 

Μια τέτοια Κυβέρνηση δεν υπάρχει περίπτωση να καταθέσει
προϋπολογισµό µε στοιχειώδεις κοινωνικές ευαισθησίες. Πώς θα
αντιµετωπίσετε τα οξυµένα προβλήµατα των πιο αδύναµων συµ-
πολιτών µας, όταν στον προϋπολογισµό προβλέπετε µείωση των
κρατικών δαπανών άνω των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ υπο-
λογίζετε να ξοδέψετε µόλις 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για την κά-
λυψη των αυξηµένων τιµολογίων της ενέργειας; 

Το µέλλον για το 1/3 των Ελλήνων που ζει κάτω από τα όρια
της φτώχειας και για τα σχεδόν δύο εκατοµµύρια που δεν έχουν
καν τη δυνατότητα να αγοράσουν ούτε καν τα βασικά αγαθά,
είναι ζοφερό, όσο η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας παραµένει
στην εξουσία. Το µοναδικό ενδιαφέρον για τη Νέα Δηµοκρατία
για την κοινωνία είναι οι ψήφοι που θα πάρει από αυτή. Μόνο
αυτό σας ενδιαφέρει, κύριοι. Από εκεί και πέρα, δεν σας καίγεται
καρφί. 

Ο τελευταίος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
πρέπει να καταψηφιστεί, γιατί αποδεικνύει όχι µόνο την ανικανό-
τητά της να αναµετρηθεί µε τις προκλήσεις των καιρών, αλλά
ακόµη χειρότερα αποκαλύπτει το βαθιά ταξικό πρόσωπό της. Η
µόνη ελπίδα για την πλειοψηφία των ευάλωτων συµπολιτών µας
είναι η σοσιαλδηµοκρατία, µε νέους και άφθαρτους εκπροσώ-
πους της. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αδάµου.

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Άδωνις Γεωργιάδης. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα πράγµα είχε δίκιο ο κ.

Βίτσας. Αυτός είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός της παρούσης
Κυβερνήσεως του Κυριάκου Μητσοτάκη, καθόσον από αυτόν τον
προϋπολογισµό µέχρι τον επόµενο µεσολαβούν οι εθνικές εκλο-
γές, όπου εκεί το µεγάλο αφεντικό, που είναι ο ελληνικός λαός,
θα αποφασίσει ποια θέλει να είναι η επόµενη κυβέρνησή του. Αντί
να αντιδικούµε τώρα σαν µωρά παιδιά «Όχι, εµείς θα κερδί-
σουµε. Όχι, εσείς θα κερδίσετε», θα αφήσουµε το µεγάλο αφεν-
τικό να µιλήσει και να δούµε µετά τις επόµενες εθνικές εκλογές
ποια θα είναι η επόµενη κυβέρνηση. 

Προφανώς οι εκτιµήσεις µας και οι δικές σας διαφέρουν, αλλά
µιας και προηγούµενα οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ επικαλέστηκαν
τις δηµοσκοπήσεις, τουλάχιστον ας τις διαβάζουν ολόκληρες.
Κάποιου είδους πρόβλεψη για το πού πάει το πράγµα, η αλήθεια
είναι πως τις κάνουν. Το κλείνω αυτό και αφήνω τον λαό να µιλή-
σει. 

Όµως, δεν µπορώ να µη σχολιάσω κάτι άλλο που είπε ο κ. Βί-
τσας και είναι πολύ λυπηρό. Ο κ. Βίτσας είναι ένας σοβαρός άν-
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θρωπος, τον εκτιµώ. Είναι κρίµα ένας άνθρωπος που έχει κυβερ-
νήσει να έρχεται στο Βήµα της Βουλής και να λέει στον κόσµο
τέτοια ψέµατα. 

Είπε: «Είναι δυνατόν οι τράπεζες να είναι πάνω από την Κυβέρ-
νησή σας; Ακόµα και από τη δική σας Κυβέρνηση;». Λοιπόν,
ακούστε. Αυτό µπορεί να το πει στην Αίθουσα αυτή µόνο το ΚΚΕ,
κανένα άλλο κόµµα. Και θα σας εξηγήσω αµέσως το γιατί. Και
εµείς, η Νέα Δηµοκρατία, και εσείς ο ΣΥΡΙΖΑ και εσείς το ΠΑΣΟΚ,
ίσως και το ΜέΡΑ25 -για να µην τους αδικήσω- έχουµε αποδεχθεί
την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας.

Σε ευρωπαϊκές συνθήκες, κύριε Ραγκούση, προφανώς καλώς
γνωρίζετε -και εσείς υπήρξατε Υπουργός, έστω και επί ΠΑΣΟΚ,
άρα το ξέρετε- ότι οι τραπεζικές αρχές είναι απολύτως ανεξάρ-
τητες από τις κυβερνήσεις. Δεν είναι ούτε πάνω από τις κυβερ-
νήσεις, ούτε κάτω από τις κυβερνήσεις. Είναι ανεξάρτητες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τότε προς τι τα µπινελίκια;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην

τον διακόπτετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, κρατήστε µου τον χρόνο. Δύο
λεπτά µπόνους ήταν αυτή η διακοπή. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν. Οι τράπεζες στο ευρωπαϊκό οικοδόµηµα
είναι υποχρεωτικά απολύτως ανεξάρτητες από τις κυβερνήσεις.
Ο µόνος ο οποίος ελέγχει τις τράπεζες είναι ο SSM και η Κεν-
τρική Ευρωπαϊκή Τράπεζα µε τις κεντρικές τράπεζες κάθε
χώρας. Εάν µια χώρα της Ευρώπης πει: «Θα πάω να νοµοθετήσω
για την εµπορική πολιτική των τραπεζών», αυτοµάτως η χώρα
αυτή είναι εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τελεία και παύλα! Όποιος
αυτό δεν το εξηγεί ήρεµα και καθαρά στον κόσµο είναι ψεύτης.
Και ο κ. Βίτσας δεν είναι ψεύτης!

Ο κ. Σταϊκούρας και η Κυβέρνησή µας πέτυχαν σήµερα κάτι
µοναδικό. Πριν από λίγο βγήκε ανακοίνωση από την Ένωση Ελ-
ληνικών Τραπεζών όπου οι τράπεζες ανακοίνωσαν το πρόγραµµα
που κάνουν µόνες τους, εθελοντικά, όχι µε νόµο της Κυβερνή-
σεως, για να µπορέσουν να αξιοποιήσουν κάποια δικά τους χρή-
µατα για να επιδοτήσουν κάποια δάνεια, την εµπορική πολιτική
και τα λοιπά, και είναι η πρώτη φορά που αυτό γίνεται λόγω κυ-
βερνητικής πίεσης, χωρίς χρήµατα του κρατικού προϋπολογι-
σµού. 

Επαναλαµβάνω: Αυτό δεν είναι νοµοθέτηση, γιατί οι κυβερνή-
σεις δεν µπορούν να νοµοθετήσουν για τις τράπεζες, παρά
µόνον µε άδεια του SSM, αλλιώς δεν υπάρχει τραπεζικό σύ-
στηµα. Αυτά είναι τόσο, µα τόσο αυτονόητα που το να ανεβαίνετε
στη Βουλή και να υποκρίνεστε ότι δεν τα έχετε καταλάβει, είναι
πραγµατική ντροπή. 

Αυτά, κύριε Φίλη, τα αποφασίσατε το καλοκαίρι του 2015. Κά-
νατε δηµοψήφισµα, κερδίσατε, είχατε την ευκαιρία να βγάλετε
την Ελλάδα από την Ευρώπη, να πάτε στη δραχµή, να κρατικο-
ποιήσετε τις τράπεζες, να κάνετε όλα αυτά που λέγατε στα νιάτα
σας. Κατά τη γνώµη µου καλώς αποφασίσατε ότι αυτά δεν πρέ-
πει να τα κάνετε και κάνατε την περίφηµη κωλοτούµπα. Από την
ώρα που κάνατε αυτή την κωλοτούµπα, όλη αυτή η ατζέντα που
είπε ο κ. Βίτσας, ήταν κοροϊδία.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τώρα που είµαστε στον τελευταίο προϋπολογισµό αυτής της Κυ-
βερνήσεως να κάνω και έναν µικρό απολογισµό των αποτελεσµά-
των ως προς την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και ως προς
τις επενδύσεις της ελληνικής οικονοµίας, την οποία πετύχαµε σε
αυτή τη µεσολαβήσασα περίοδο. 

Έχω την πολιτική ευθύνη γιατί όπως είχα πει στις προγραµµα-
τικές δηλώσεις αυτής της Κυβέρνησης, πριν από σχεδόν τέσ-
σερα χρόνια, η δουλειά που έχω να κάνω στο Υπουργείο αυτό,
καλώς η κακώς για µένα -όπως θα δείτε σε λίγο πολύ καλώς-,
είναι απολύτως µετρήσιµη και δεν έχει να κάνει από το αν η κ.
Σία Αναγνωστοπούλου, έχει συµπάθεια στη φωνή µου ή όχι, ούτε
αν το ο κ. Ραγκούσης µε συµπαθεί ή όχι. Έχει να κάνει µε το τι
λένε τα στοιχεία. Και τα στοιχεία ξέρετε είναι απλά µαθηµατικά,
δεν έχουν να κάνουν ούτε µε τη Δεξιά, ούτε µε την Αριστερά,
ούτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, ούτε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Ο διαιτητής
είναι ουδέτερος, είναι η ΕΛΣΤΑΤ και η EUROSTAT. Κανείς δεν
µπορεί να επηρεάσει το αποτέλεσµα και βγαίνει ένα αποτέλεσµα

που λέει τι έχει κάνει ο καθένας µας. 
Πάµε, λοιπόν, η συνολική ανάπτυξη του Ακαθάριστου Εθνικού

Προϊόντος της χώρας κατά τα έτη 2015, 2016, 2017, 2018, σας
βάζω και το µισό 2019, δηλαδή τεσσεράµισι χρόνια ΣΥΡΙΖΑ από
την πρώτη κυβέρνηση και τη δεύτερη κυβέρνηση του, ήταν
+3,05%. Προσέξτε, αυτά τα πέντε χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ ήταν τα
καλύτερα και τα πιο ευνοϊκά για την ανάπτυξη της ευρωπαϊκής
οικονοµίας χρόνια. Ο µέσος όρος ανάπτυξης της Ευρωζώνης
κατά την πενταετία αυτή ήταν πάνω από 3%. Δηλαδή όταν οι
άλλοι είχαν µέσο όρο στα πέντε χρόνια δεκαπέντε µονάδες του
ΑΕΠ ανάπτυξη, εµείς είχαµε τρεις µονάδες του ΑΕΠ ανάπτυξη.
Ήµασταν, δηλαδή, δώδεκα µονάδες του ΑΕΠ σε ανάπτυξη λιγό-
τερο από τους άλλους. 

Προσέξτε ότι -και αυτό είναι πολύ ενδιαφέρον- λόγω αυτού
του πολύ καλού οικονοµικού κύκλου που απολάµβανε η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ εκείνη την πενταετία, για τις επενδύσεις και την
ανάπτυξη… Μη µας πουν ότι κυβερνούσαν µε µνηµόνιο, το µνη-
µόνιο για να κάνουµε δηµοσιονοµικού τύπου µέτρα. Αυτά δεν
αφορούν την ανάπτυξη και τις επενδύσεις. Αυτά αφορούν τα ει-
σοδήµατα. Ως προς την ανάπτυξη και τις επενδύσεις, το µνηµό-
νιο ουδεµία αρνητική επίδραση είχε, ούτε µπορούσε να τις
εµποδίσει σε κάτι. 

Αντιθέτως, τα πέντε χρόνια είχαν µέσο όρο πετρελαίου σα-
ράντα, επιτόκια µηδέν και κάτω του µηδενός σε ορισµένες ευ-
ρωπαϊκές χώρες και µέσο όρο ανάπτυξης της Ευρωζώνης 3%
τον χρόνο. Άρα είχαν ούριο άνεµο. Όλα ήταν θετικά. 

Πάµε τώρα στα τριάµισι χρόνια Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή το
µισό 2019, το 2020, το 2021 και το 2022. Προσέξτε, το 2020 ήταν
το χειρότερο οικονοµικό έτος στην παγκόσµια ιστορία λόγω της
πανδηµίας και των µέτρων περιορισµού της, δηλαδή της καραν-
τίνας. Ως αποτέλεσµα αυτού όλες οι χώρες και εµείς είχαµε τη
µεγαλύτερη καταγεγραµµένη ύφεση σε ειρηνική περίοδο. Συγ-
κεκριµένα για την Ελλάδα η ύφεση είναι µείον εννέα. Ο ΣΥΡΙΖΑ
πέντε χρόνια είχε 3,05%. Η Νέα Δηµοκρατία µέχρι σήµερα στα
τριάµισι χρόνια -δεν µετράω καθόλου το 2023- έχει 6,35%. Δη-
λαδή, µε το µείον εννιά του 2020 υπολογιζόµενο, τους ρίχνουµε
σε ανάπτυξη double score στα τριάµισι χρόνια. Και προσέξτε
τώρα εµείς είµαστε µε πανδηµία, µε πόλεµο, µε το πετρέλαιο στα
80 δολάρια, µε το ρεύµα εκεί που είναι και τα επιτόκια να ανε-
βαίνουν. Δηλαδή µε κόντρα τον άνεµο τους ρίχνουµε double
score.Αν είχαµε και ούριο τον άνεµο, θα τους ρίχναµε τρεις, τέσ-
σερις και πέντε φορές. Αυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Είναι
απλά νούµερα. Είναι τι λεφτά έφερε ο καθένας µας. 

Για να καταλάβετε σας δίνω και ένα τελευταίο στοιχείο. Το
2021 και 2022 η Ελλάδα είναι µέσα στις τρεις πρώτες χώρες σε
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα πέντε χρόνια ΣΥΡΙΖΑ ήµα-
σταν τα τέσσερα χρόνια τελευταίοι και τον ένα χρόνο προτελευ-
ταίοι. Δηλαδή, µε Μητσοτάκη και Νέα Δηµοκρατία πρωταθλητές,
µε Τσίπρα και ΣΥΡΙΖΑ πάτος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα στα
οικονοµικά στοιχεία της Ευρωζώνης.

Πάµε τώρα στις επενδύσεις. Ακαθάριστος σχηµατισµός πα-
γίου κεφαλαίου. Αυτές είναι οι συνολικές επενδύσεις. Μετά θα
σας µιλήσω για τις άµεσες και ξένες επενδύσεις. Το 2015 +02,
2016 2,3, 2017 +8,5 -η καλή τους χρονιά-, 2018 -4,3 και 2019 -
2,2. Αυτό το βάζω µισό. Σε εµάς -1,1 και -1,1 σε εσάς. Συνεχί-
ζουµε. Το 2020 µε την πανδηµία το -2,2 που παραλάβαµε το 2019
γίνεται +1,1. Το 2020 γίνεται 20 και το 2022 γίνεται 10. Δηλαδή,
συνολική αύξηση επενδύσεων παγίου κεφαλαίου όλη την πεντα-
ετία ΣΥΡΙΖΑ +6,7%, συνολική αύξηση του ΑΕΠ επί Νέας Δηµο-
κρατίας στα τρία χρόνια, χωρίς να βάλω µέσα καθόλου το 2023,
+31,16 µε 31,1. Αυτό δεν είναι double score, είναι «τριπλ», «τε-
τράπλ», «πεντάπλ» κ.λπ.. Είναι αστείο να σηκώνεται ένας από τον
ΣΥΡΙΖΑ και να έχει το θράσος να κοιτάει στα µάτια τη δικιά µας
Κυβέρνηση για ανάπτυξη και επενδύσεις.

Ήµουν σήµερα το πρωί στην εκποµπή του κ. Χατζηνικολάου
µε τον κ. Δελατόλα και προσπάθησε ο φίλος µου, ο Αντώνης, να
υπερασπιστεί τον Τσίπρα.  Είναι και φίλοι. Τι να κάνει; Του λέω
να πει µια επένδυση ΣΥΡΙΖΑ, έστω µία. Μπορείτε να ακούσετε το
ηχητικό. Και µετά από πάρα πολύ µεγάλη πίεση είπε το Ελληνικό. 

Κύριοι του ΚΚΕ, δεν σας πιάνουν τα γέλια; Το Ελληνικό ήταν η
µία επένδυση του ΣΥΡΙΖΑ κατά τον κ. Δελατόλα, το Ελληνικό που
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όταν το ψηφίσαµε σε αυτή τη Βουλή και εγώ ήµουν Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου,
είχαν βάλει τον Δήµαρχο Κουρτζίδη, τον είχαν δέσει µε µια αλυ-
σίδα και του πηγαίναν νερό λες και ήταν σκύλος και είχε πάει ο
Τσίπρας και είχε κάνει οµιλία µε την «ΑΥΓΗ» «Το Ελληνικό είναι
η ψυχή µας». Και αυτή είναι η µια επένδυση που είχε να πει ο Δε-
λατόλας του ΣΥΡΙΖΑ.

Σε µια άλλη εκποµπή είχα βγει µε τον κ. Νάσο Ηλιόπουλο και
όταν του έκανα την ίδια ερώτηση, µου είχε πει την «FRAPORT».
Η «FRAPORT», όταν υπερψηφίστηκε από τον Σαµαρά, είχε πει ο
µέγας Πολάκης ότι θα δέσει το κορµί του στο αεροδρόµιο Χα-
νίων για να µην το πάρουν οι Γερµανοί. Μετά, βέβαια, ψήφισε κα-
νονικά τη «FRAPORT».

Άρα για να µιλάµε για επενδύσεις -προσέξτε- η Νέα Δηµοκρα-
τία -πριν πω τα νούµερα- χωρίς να χάνουµε χρόνο. Πάµε να
δούµε τι κάναµε εµείς, παιδιά, Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
τα τριάµισι χρόνια: «MICROSOFT», «PHIZER», «DELOITTE»,
«AMAZON» «WEBSERVICES», «GOOGLE», «ΕΛΛΗΝΙΚΟ», Ναυπη-
γεία Ελευσίνας, Ναυπηγεία Σκαραµαγκά» κ.ο.κ.. Επί ΣΥΡΙΖΑ
«FRAPPORT» και Ελληνικό, δηλαδή δικές µας. 

Όµως, αυτό αποτυπώνεται και στα επίσηµα στοιχεία. Προ-
σέξτε. Όσον αφορά τις επενδύσεις ως προς το ποσοστό του
ΑΕΠ, επί ΣΥΡΙΖΑ ήµασταν τελευταίοι σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση κάτω από το 10%. Τώρα είµαστε στο 13,5%. Έχουµε αύ-
ξηση κατά 35%. Και το πιο σηµαντικό είναι ότι το 2022 -και είµαι
πολύ περήφανος ως Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων γι’
αυτό- είναι η πρώτη χρονιά µετά το 2019 που οι νέες επενδύσεις
υπερβαίνουν τις αποσβέσεις. Δηλαδή, είναι η πρώτη χρονιά από
το 2009 που οι επενδύσεις στην Ελλάδα αυξάνονται σε ρητό
αριθµό. Δηλαδή, µειώνεται το επενδυτικό κενό. Έχουµε, βε-
βαίως, πολύ δρόµο µπροστά µας, αλλά αυτά είναι τα στοιχεία. 

Για να καταλάβετε, προσέξτε γιατί έχει ενδιαφέρον. Το δεύ-
τερο τρίµηνο του 2019 παραλάβαµε τον ρυθµό των επενδύσεων
-18,8%. Αυτό παρέλαβα εγώ ως Υπουργός από τον κ. Δραγασάκη
και τον κ. Πιτσιόρλα. Επαναλαµβάνω: -18,8%. Προσέξτε τώρα.
Στα δεκατρία τρίµηνα της Κυβερνήσεώς µας υπάρχει αύξηση
29,7% και, µάλιστα, στα επτά τελευταία τρίµηνα οι επενδύσεις
πια αυξάνονται σε κάθε τρίµηνο σταθερά µε διψήφιο ποσοστό. 

Σε νούµερα οι ξένες άµεσες επενδύσεις -για να το καταλάβετε
σε λεφτά- είναι το 2015 1 δισεκατοµµύριο 143, το 2016 2 δισε-
κατοµµύρια 498, το 2017 3 δισεκατοµµύρια 085, το 2018 3 δισε-
κατοµµύρια 364 και το 2019 4 δισεκατοµµύρια 484. Δηλαδή, τα
τεσσεράµισι χρόνια ΣΥΡΙΖΑ κατάφεραν να µαζέψουν από άµεσες
ξένες επενδύσεις 12 δισεκατοµµύρια 332 εκατοµµύρια.

Πάµε τώρα στο 2020. Το 2019 το πάµε στη µέση. Εµείς 2 δι-
σεκατοµµύρια 813 µέσα στην πανδηµία µε -9, το 2021 -ρεκόρ
τριάντα ετών- 5 δισεκατοµµύρια 350. Δηλαδή, το 2020 και το
2021 µε την πανδηµία και τον επόµενο χρόνο έχουµε φέρει στη
χώρα σε λεφτά περισσότερα λεφτά από τα πέντε χρόνια ΣΥΡΙΖΑ. 

Με το 2022 όπου θα φτάσουµε περίπου τα 7 δισεκατοµµύρια
θα έχουµε φτάσει, κυρίες και κύριοι, τριάµισι χρόνια Νέας Δηµο-
κρατίας 17,5 δισεκατοµµύρια, ενώ µε πέντε χρόνια ΣΥΡΙΖΑ 12 δι-
σεκατοµµύρια. Εδώ δεν είναι αν κάποιος µας συµπαθεί ή δεν µας
συµπαθεί. Έχουµε φέρει σε τριάµισι χρόνια 5 δισεκατοµµύρια
περισσότερα, 5.000 εκατοµµύρια ευρώ. 

Και τι είναι αυτά τα λεφτά; Είναι οι τετρακόσιες χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας, είναι η αύξηση των εσόδων του κράτους που η
κ. Αχτσιόγλου νόµιζε ότι είναι αύξηση των φόρων, είναι οι άνθρω-
ποι γύρω σας που βρήκαν δουλειά και δεν είχαν, είναι αυτοί που
έφυγαν στο εξωτερικό τα προηγούµενα χρόνια και γυρίζουν
ξανά. Πλέον δεν µιλάµε για brain drain, πλέον µιλάµε για brain
gain.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δείτε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αλεξιάδη, πριν

δεν διαµαρτυρηθήκατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι η δεύτερη φορά που µιλάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείνει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα η αύξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων
επί Νέας Δηµοκρατίας είναι 100% παραπάνω από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έχουµε double score και εδώ και επαναλαµβάνω µε όλο τον

άνεµο αντίθετο, ενώ εκείνοι µε όλο τον άνεµο ούριο. 
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Μόνο για το ΠΔΕ θέλω να πω λίγα

λόγια, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Αυτοί υποτίθεται
είναι αριστεροί και ήθελαν να κάνουν ανάπτυξη µε χρήµατα του
κράτους, µε το να επεκτείνουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Θα πω µόνο αυτά τα στοιχεία και κλείνω.

Στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων τι έκαναν αυτοί; Το
2015 κατάφεραν να δαπανήσουν 6.400.000.000, το 2016
6.300.000.000, το 2017 5.950.000.000, το 2018 6.200.000.000,
2019 πάτος. Μας παρέδωσαν το ΠΔΕ πάτο µε 5.600.000.000. Δεν
δούλευε τίποτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπατε ότι θα κλεί-
σετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το 2020, η πρώτη µας χρονιά που κυβερνάµε
ολόκληρη και σε πανδηµία, 10.347.000.000, το 2021
9.000.000.000, το 2022 -σήµερα- είµαστε στα 11.616.000.000.
Δηλαδή, στην τριετία είµαστε double score από τα πέντε χρόνια
ΣΥΡΙΖΑ. Καταλαβαίνετε τι σας λέω; Και αυτοί υποτίθεται πί-
στευαν στις δηµόσιες επενδύσεις. Είναι άχρηστοι, ανίκανοι, ανε-
πρόκοποι. Γιατί; Γιατί όταν είσαι αριστερός, δεν ξέρεις πώς να
βγάζεις λεφτά. Ξέρεις µόνο πως να τρως τα λεφτά των άλλων.
Αυτή είναι η διαφορά. Είναι ιδεολογικό το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα για να κλείσω, στο κλείσιµο αυτής της
Κυβερνήσεως στον τελευταίο µας προϋπολογισµό µέχρι τις εθνι-
κές εκλογές που ο ελληνικός λαός θα ανανεώσει την εµπιστο-
σύνη του σε εµάς το µήνυµα που έχω να µεταφέρω στους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας για να υπερψηφίσει τον προ-
ϋπολογισµό µας είναι µόνο ένα: Θα τον υπερψηφίσουµε µε υπε-
ρηφάνεια και θα πάµε στις εκλογικές µας περιφέρειες για να
δώσουµε την εκλογική µάχη µε υπερηφάνεια και όχι -προσέξτε-
για να µας ψηφίσουν για να µην έρθει ξανά ο Τσίπρας, που το
ακούω και τρελαίνοµαι. Είναι αδιάφορο. Δεν µπορεί να θεωρούµε
τον Τσίπρα εµείς για αντίπαλό µας. Δεν µπορεί εγώ να συγκρί-
νοµαι µε αυτό το πράγµα, ενώ κάναµε double και triple score σε
όλους τους δείκτες. Αντίπαλός µας είναι µόνο τα προβλήµατα
του ελληνικού λαού και την ψήφο του ελληνικού λαού τη ζητάµε
να την πάρουµε ξανά και να ανανεωθεί η εµπιστοσύνη του γιατί
δουλέψαµε σκληρά για να φέρουµε αυτά τα αποτελέσµατα. Και
αν ο ελληνικός λαός ανανεώσει την εµπιστοσύνη του, την επό-
µενη τετραετία, που πιστεύω να µην έχουµε τόσες µαζεµένες
ατυχίες, θα µπορούµε να κάνουµε ακόµα περισσότερα για να
βελτιώσουµε τη ζωή των ανθρώπων. 

Και επαναλαµβάνω, κύριε Πρόεδρε, ό,τι σας είπα είναι τα επί-
σηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και της EUROSTAT που δεν σηκώ-
νουν αµφισβήτηση από κανέναν. Κι επειδή εµένα µε έλεγαν
Υπουργό Υπανάπτυξης, «βζιιιν» και κάτι τέτοια και ο Τσίπρας τα
έλεγε, θα ήθελα να σκεφτείτε όλοι σας ποιος είναι τώρα Υπουρ-
γός Υπανάπτυξης ο Γεωργιάδης που τους έχει ρίξει triple score
ή αυτοί που δεν κατάφεραν να φέρουν µια επένδυση σε πέντε
χρόνια και είναι άχρηστοι; Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ξέρετε ότι δεν τον δι-

καιούστε, αλλά θα σας τον δώσω. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ξέρετε ότι υποχρεούστε να µου τον

δώσετε, γιατί εσείς κάνατε λάθος ως Προεδρείο, όχι εσείς προ-
σωπικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έκανα κανένα
λάθος.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, σας παρακαλώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, νοµίζω ότι το µε-
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γαλύτερο δώρο που µπορούσε να σας κάνει σήµερα κάποιος
που θα έπαιρνε τον λόγο µετά από εσάς, εκπροσωπώντας την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θα ήταν να παρασυρθεί από αυτόν
τον παραληρηµατικό λόγο, ο οποίος είναι γεµάτος µισές αλή-
θειες και ό,τι δεν είναι µισή αλήθεια είναι ψέµα. Αυτή τη χάρη δεν
θα σας την κάνω. 

Πρώτον -ξεκινάω και λέω- όσα είπατε για τις τράπεζες στην
αρχή της οµιλίας σας, καλώ πρωτίστως τους οικονοµικούς συν-
τάκτες να τα πάρουν από την αποµαγνητοφώνηση για να κατα-
λάβουν πάρα πολύ καλά, διαβάζοντάς τα µε µεγάλη προσοχή,
όπως µε µεγάλη προσοχή σας ακούσαµε, ότι δεν τα λέγατε για
τον κ. Βίτσα. Τα λέγατε για τον κ. Σταϊκούρα και αυτούς τους απί-
θανους λαϊκισµούς που ξεστόµισε από χτες για «µπινελίκια» που
αντάλλαξε µε τους τραπεζίτες ο µεγάλος και τρανός Σταϊκούρας
του µεγάλου και τρανού Μητσοτάκη, που τα βάζουν µε τους τρα-
πεζίτες για να υπερασπιστούν τον ελληνικό λαό!

Και είναι ακριβώς έτσι όπως σας τα λέω, κύριε Γεωργιάδη,
γιατί αν δεν ήταν έτσι, δεν θα είχε βάση η καταγγελία της Βου-
λευτού µας από τη Χαλκιδική, ότι τις µέρες αυτές που µιλάµε,
τις µέρες αυτές που εσείς ρίχνετε «µπινελίκια» στους τραπεζίτες,
η ζηµιογόνος εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» κατάφερε να
πάρει ένα δάνειο 700 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Δεύτερον, κύριε Γεωργιάδη, δοµήσατε όλη σας την οµιλία σε
δύο µεγάλες πολιτικές απάτες. Η πρώτη είναι ότι για µια ακόµη
φορά συγκρίνατε κι εσείς -είναι κεντρική γραµµή της Κυβέρνη-
σης, αλλά εσείς δεν έπρεπε να το κάνετε αυτό αν είχατε στοιχει-
ώδη αυτοσεβασµό σε σχέση µε το παρελθόν σας- τη µνηµονιακή
Ελλάδα, που η Νέα Δηµοκρατία την έκανε τέτοια, δηλαδή την έµ-
πλεξε στα µνηµόνια το 2009, κύριε Γεωργιάδη, µε τη µεταµνη-
µονιακή Ελλάδα την οποία πήρατε στα χέρια σας χάρη στο
γεγονός ότι οι κυβερνήσεις του Αλέξη Τσίπρα κατάφεραν να ολο-
κληρώσουν τα µνηµόνια και να βγάλουν το 2018 τη χώρα από τα
µνηµόνια. 

Αυτά τα έχουµε πει πολλές φορές. Όποιος είναι στοιχειωδώς
έντιµος ξέρει ότι επιχειρώντας αυτή τη σύγκριση, στην πραγµα-
τικότητα διαπράττει αυτή την απάτη. 

Όµως, διαπράξατε και µια δεύτερη πολιτική απάτη. Χρησιµο-
ποιήσατε τον πληθωρισµό όπως έκανε και ο κ. Σταϊκούρας. Δεν
είµαστε όλοι ιστορικοί, υπάρχουν και οικονοµολόγοι σε αυτή την
Αίθουσα. Μόνο από τον πληθωρισµό καταφέρνετε δήθεν να µι-
λάτε για Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν φέτος 225 δισεκατοµµυρίων.
Αν αποπληθωριστεί αυτό το ΑΕΠ, κατεβαίνει στα 191 δισεκατοµ-
µύρια. Αυτά όλα που περιγράψατε, κύριε Γεωργιάδη, είναι αυτά
τα 34 δισεκατοµµύρια που προέκυψαν στο Ακαθάριστο Εθνικό
Προϊόν από τον πληθωρισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τι δεν είχε, όµως, η οµιλία σας, κύριε Γεωργιάδη; Τι δεν είχε η
οµιλία σας; Γιατί βεβαίως η αξιοπιστία όλων όσων είπατε είναι
αντίστοιχη της αξιοπιστίας που έχετε ως Κυβέρνηση όταν µιλάτε
για τις υποκλοπές. Όλα όσα είπατε για την πορεία της οικονο-
µίας είναι τέτοιας αξιοπιστίας µε την αξιοπιστία που έχετε, όταν
ισχυρίζεστε ότι δεν έχετε καµµία σχέση µε τις παράνοµες παρα-
κολουθήσεις που έγιναν τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας, µε
κέντρο το Μαξίµου. 

Τι δεν είπατε σήµερα, κύριε Γεωργιάδη; Δεν είπατε κουβέντα
για την ακρίβεια. Δεν είπατε κουβέντα για αυτό το οποίο ζει ο ελ-
ληνικός λαός έξω. Γιατί βέβαια, δεν µπορείτε µέσα στο Κοινοβού-
λιο να εξαπατάτε τον ελληνικό λαό τόσο εύκολα όσο το κάνετε
στα σόσιαλ µίντια, γιατί θα ήσασταν αντιµέτωπος µε αυτά τα στοι-
χεία και µε αυτή την πραγµατικότητα, που λένε ότι σε αντίθεση µε
τους ισχυρισµούς σας ότι το µεγάλο και φοβερό και τροµερό κα-
λάθι έχει ρίξει τις τιµές, τα δηµοσιεύµατα λένε «Εφιάλτης στο τρα-
πέζι των Χριστουγέννων. Έως 60% πάνω το αρνί για τον ελληνικό
λαό», κύριε Γεωργιάδη, «71% το χοιρινό και 24% το µοσχάρι».
Υπάρχουν και άλλα στοιχεία µεταξύ των άλλων. 

Κύριε Γεωργιάδη, σε τελική ανάλυση -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- γιατί δεν τολµήσατε να µιλήσετε για την ακρίβεια, εσείς
που σας αρέσουν τόσο πολύ οι δηµοσκοπήσεις και είπατε τόσα
πολλά για τις δηµοσκοπήσεις; Γιατί οι δηµοσκοπήσεις, κύριε Γε-
ωργιάδη, λένε για πρώτη φορά και κάτι που δεν λέγανε µέχρι

τώρα. Και αυτό το οποίο λένε οι δηµοσκοπήσεις είναι ότι το µε-
γαλύτερο πρόβληµα για τους πολίτες είναι η ακρίβεια και αυτό
το λένε σε ποσοστό τεράστιο, που υπερβαίνει οποιουδήποτε
κόµµατος την επιρροή.

Και δεύτερον και χειρότερο -και για εσάς προσωπικά, αλλά όχι
µόνο για εσάς, αλλά και για τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Σται-
κούρα- λένε και κάτι άλλο οι δηµοσκοπήσεις που επίσης το απο-
σιωπήσατε, κύριε Γεωργιάδη. Λένε ότι µε βάση το θέµα της
ακρίβειας που αντιµετωπίζουν οι πολίτες, µε πρώτο θέµα αυτό
και πρώτο κριτήριο θα προσέλθουν στις κάλπες. Ουσιαστικά
έχουν ορίσει από αυτή εδώ την έρευνα, κύριε Γεωργιάδη, οι πο-
λίτες τους υπαίτιους για την επερχόµενη εκλογική ήττα της Νέας
Δηµοκρατίας.

Και επί προσωπικού τώρα -όχι δικού µου προσωπικού- επί προ-
σωπικού που έχει να κάνει µε τον κ. Γεωργιάδη, γιατί θα πάρει
τον λόγο έτσι κι αλλιώς, οπότε να µιλήσει και γι’ αυτό.

Είπατε κάτι, κύριε Γεωργιάδη, απαντώντας στον κ. Ζαχαριάδη
για µία τοποθέτηση που εσείς ισχυρίζεστε ότι έχει γίνει από τον
κ. Πολάκη κ.λπ. µέσα σε συνεδριάσεις κοµµατικών οργάνων του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Εσείς, κύριε Γεωργιάδη τολµάτε να εγείρετε ζητήµατα αµφι-
σβήτησης του κράτους δικαίου και της δικαιοσύνης στη χώρα
µας, όταν ως εν ενεργεία Υπουργός ελληνικής Κυβέρνησης τολ-
µήσατε να απειλήσετε ότι θα βάλετε φυλακή την κ. Τουλουπάκη,
επειδή εκείνη την εποχή διεξήγαγε την έρευνα και τον έλεγχο για
το σκάνδαλο «NOVARTIS»; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς που φέρετε πάνω στις πλάτες σας αυτή την αθλιότητα

σε βάρος του κράτους δικαίου, εσείς προσωπικά που απειλού-
σατε δικαστές ότι θα τους βάλετε φυλακή, όπως την κ. Τουλου-
πάκη, τολµάτε να ζητάτε και τα ρέστα; Πάει πολύ, κύριε
Γεωργιάδη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

ραθανασόπουλος, ώστε να απαντήσετε συνολικά, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είτε αυτοί που είναι εραστές του καπιταλισµού είτε απολογη-

τές αποτελούν το πολιτικό προσωπικό του κεφαλαίου. Ρωτήστε
και την κακοµοίρα τη Λίζα Τρας. Σε σαράντα τέσσερις ηµέρες οι
χρηµαταγορές την πέταξαν σαν την τρίχα από το ζυµάρι, για να
βάλουν το δικό τους άνθρωπο, τον κ. Σουνάκ ο οποίος είναι εκ-
πρόσωπος του Σίτι του Λονδίνου. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, καµώνεστε ότι είστε πρωταθλητές της ανάπτυξης.
Το θέµα είναι ποιος την πληρώνει αυτή την ανάπτυξη, κύριε
Υπουργέ; Ο τουρισµός είναι χαρακτηριστικό παράδειγµα, οι ερ-
γασιακές συνθήκες στον τουρισµό, αυτή η ζούγκλα η οποία
υπάρχει, γι’ αυτό υπάρχουν αυτά τα κενά και ταυτόχρονα ο λαός
δεν µπορεί να κάνει διακοπές. Να, λοιπόν, είναι αντεργατική και
σε βάρος της ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. Και αυτό θα το
δούµε συνολικά γιατί µπορούµε να το γενικεύσουµε. 

Τρίτον, τι σηµαίνει ελκυστική χώρα για επενδύσεις; Ότι δηµι-
ουργήσατε και εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ
και Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και συγκυβέρνησης ενιαίες ερ-
γασιακές συνθήκες που αναπαράγουν ένα φτηνό αναλώσιµο ερ-
γατικό δυναµικό χωρίς δικαιώµατα και πάνω σε αυτό ακριβώς
πατάνε. Και όχι µόνο σε αυτό, αλλά και στις τεράστιες επιδοτή-
σεις, στις φοροαπαλλαγές που έχουν, σε µια χωροταξία για να
οργανώσουν τη γη και παραχωρούν και τις ακτές και τον αιγιαλό
για να προσελκύσουν τις επενδύσεις. Γη και ύδωρ δίνετε στους
κεφαλαιοκράτες για αυτή την εξέλιξη.

Και τέλος, αυτή η διαπάλη ανάµεσα στο ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα
Δηµοκρατία έχει αρχίσει και κουράζει. Δεν είστε το φως και το
σκοτάδι. Στο ίδιο µετερίζι βρίσκεστε και καλύτερη απόδειξη γι’
αυτό είναι η κοινή σας στάση στα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Και οι
δύο µε την ψήφο σας τα παραδώσατε στο αµερικανικό κεφάλαιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµεί ευχαρι-

στούµε. 
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μυλωνάκη,
έχετε τον λόγο. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρακολούθησα ειλικρινά µε έκπληξη τη δια-

µάχη σας µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε Υπουργέ, δεν ήσασταν παλαι-
ότερα έτσι. Πώς καταντήσατε έτσι, να τσακώνεστε µε τον ΣΥΡΙΖΑ
για το ποιος είναι ο πιο άχρηστος και ποιος είναι ο πιο µεγάλος
πολιτικός απατεώνας; Είναι απίστευτο! Αυτό θέλει ο ελληνικός
λαός από εσάς; 

Εγώ θα σας κάνω µια δύο ερωτήσεις, κύριε Υπουργέ και θέλω
να µου απαντήσετε. Πέστε µου τι κάνατε στον πρωτογενή τοµέα,
που η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή είχε προκαλέσει την
Κυβέρνηση; Δεύτερον, τι κάνατε στη βιοµηχανία; Μας είπατε για
δισεκατοµµύρια επενδύσεων. Πέστε µου, σας παρακαλώ, σε
αυτές τις επενδύσεις περιλαµβάνεται καθόλου η αµυντική βιοµη-
χανία;

Σήµερα φέρατε προϋπολογισµό. Θα µιλήσω αύριο και θα δώσω
το στίγµα να δείτε ότι ούτε 1 ευρώ -ούτε 1 ευρώ!- στον προϋπο-
λογισµό για έρευνα, τεχνολογία, για την αµυντική µας βιοµηχανία.
Τίποτα, κύριε Υπουργέ!

Περηφανεύεστε ότι φέρατε επενδύσεις. Ο ελληνικός λαός, αν
πάµε µαζί στα σουπερµάρκετ –γιατί πηγαίνω κάθε Σάββατο- µε
παίρνει από το χέρι και µου λέει «έλα να δεις πόσο είναι η φέτα!».
Είναι δυνατόν η ελληνική φέτα να έχει φθάσει 11 ευρώ, 12 ευρώ,
13 ευρώ και να προτιµάει ο κόσµος το τυρί σε σκόνη, κύριε
Υπουργέ; Είναι δυνατόν το µοσχαράκι που τρώει το µωρό και ο
παππούς να κάνει 11 ευρώ, 12 ευρώ, 13 ευρώ, 15 ευρώ; Τι θα φάει
ο γεράκος, η γριούλα; Τον λαιµό τον χοιρινό; Θα τον πεθάνετε µία
ώρα γρηγορότερα;

Και από την άλλη µεριά έρχεστε και µας λέτε ότι φέρατε επεν-
δύσεις. Φέρατε επενδύσεις; Πού δουλεύουν οι Έλληνες; Πώς δου-
λεύουν οι Έλληνες; Με 600 ευρώ, 700 ευρώ, 800 ευρώ; Και εδώ
χαίρεστε και κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ ότι κατέστρεψε τη χώρα. Βε-
βαίως και κατέστρεψε τη χώρα, αλλά εσείς µε τα µνηµόνια την εί-
χατε καταστρέψει πιο µπροστά, ήρθαν οι άλλοι που θα πέταγαν
τα µνηµόνια στον κάλαθο των αχρήστων και έφεραν πιο σκληρά
µνηµόνια.

Λέτε ότι αυξάνετε τις συντάξεις τώρα για πρώτη φορά, ενώ κα-
νένας, ελάχιστοι είναι αυτοί οι οποίοι παίρνουν πραγµατική σύν-
ταξη, κύριε Υπουργέ. Τι είναι αυτό το πράγµα που έχετε πάθει
τώρα τελευταία;

Εγώ αυτά ήθελα να σας πω. Αναλογιστείτε µόνο αυτά τα οποία
είχε ζητήσει η Ελληνική Λύση που θα έβαζε την οικονοµία µας σε
µία τάξη, να έχουµε πρωτογενή παραγωγή, να έχουµε βιοµηχανία,
αµυντική βιοµηχανία. Τίποτα δεν έχετε κάνει από όλα αυτά και ο
ελληνικός λαός υποφέρει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε και

εµείς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, εγώ
σας παρακαλώ όσο µπορείτε πιο σύντοµα. Σας παρακαλώ πολύ!

Και κλείνουµε µε τον Υπουργό, δεν έχει άλλες ερωτήσεις στον
Υπουργό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Ευχαριστώ.

Θα ξεκινήσω λίγο µε το επί προσωπικού που είπε ο κ. Ραγκού-
σης προς εµένα, για να του δώσω τον χρόνο να το σκεφτεί, αν
θέλει να ανταπαντήσει. Είπατε ότι όντας εν ενεργεία Υπουργός
απειλούσα την κ. Τουλουπάκη να τη βάλω φυλακή. Ψευδές! Πράγ-
µατι, απειλούσα την κ. Τουλουπάκη να τη βάλω φυλακή, όταν
ήµουν στην αντιπολίτευση και δεν µπορούσα να είµαι ταυτόχρονα
εν ενεργεία Υπουργός και στην αντιπολίτευση, το καταλαβαίνετε
αυτό. Όµως, θα σας δώσω περισσότερο τον χρόνο να το βρείτε,
γιατί στον ΣΥΡΙΖΑ πήγατε το 2019. Όταν απειλούσα την κ. Του-
λουπάκη εγώ και ο συνάδελφός σας τότε στο ΠΑΣΟΚ, ο κ. Λοβέρ-
δος, έλεγε τα ίδια και χειρότερα και ο συνάδελφός σας τότε στο

ΠΑΣΟΚ, ο κ. Βενιζέλος, έλεγε τα ίδια και χειρότερα και ούτω κα-
θεξής. Δεν θυµάµαι τον Γιάννη Ραγκούση ως ΠΑΣΟΚ τότε να δια-
φωνεί µε τις δηλώσεις των τότε συντρόφων του στο ΠΑΣΟΚ. Άρα
µου κάνει εντύπωση το επί προσωπικού. Θα το επιστρέψω, λοιπόν:
Είστε ψεύτης, για να πάρετε και τον λόγο επί προσωπικού, ουδέ-
ποτε ως εν ενεργεία Υπουργός απείλησα την κ. Τουλουπάκη.

Πάµε, λοιπόν, τώρα. Για την ιστορία λέω ότι αυτά που έλεγα για
την κ. Τουλουπάκη ένας ανακριτής του Ειδικού Δικαστηρίου και
µία εισαγγελεύς τα υιοθέτησαν. Δεν τα υιοθέτησε το δικαστικό
συµβούλιο. Αυτά έχει η ζωή.

Τώρα, κύριε Μυλωνάκη, πριν πάω στα οικονοµικά στον κ. Ραγ-
κούση, πρώτα από όλα είπατε ότι η φέτα έχει 12 ευρώ, στο καλάθι
έχει 9 ευρώ. Μπορεί κάποιος να πάρει και από το καλάθι από τα 9
ευρώ, δεν χρειάζεται να πάει να πάρει έξω από τα 12 ευρώ. Έχει
και παραπάνω από 12 ευρώ, αν θέλετε την αλήθεια, έχει και 13
ευρώ και 14 ευρώ. Τι θα πει, όµως, αυτό; Ότι οι Έλληνες παρα-
γωγοί σήµερα παίρνουν περισσότερα χρήµατα για το γάλα τους.
Θέλετε να κατεβάσουµε την τιµή µε νόµο; Θέλετε να πάµε την τιµή
του γάλακτος από το 1,50 ευρώ στο 0,50 ευρώ; Θα σφάξουν το
κοπάδι και απλώς δεν θα έχουµε γάλα.

Τώρα, ο κ. Ραγκούσης -να το κάνω λίγο πιο απλά- µας ανέφερε
τα στοιχεία του πληθωρισµού. Πρώτα από όλα, όλο το κόλπο περί
πληθωρισµού είναι µόνο για το 2022 -ως προς το ΑΕΠ εννοώ- γιατί
το 2021 πληθωρισµό είχαµε 1%, άρα, το επιχείρηµα δεν ισχύει, το
2020 είχαµε αποπληθωρισµό, άρα, το επιχείρηµα δεν ισχύει. Άρα
το επιχείρηµα περί πληθωρισµού είναι προφανώς ψευδές, γιατί
είναι µόνο για τον έναν χρόνο και δεν έχει σχέση µε τα στοιχεία τα
οποία είπα.

Δεύτερον, ο κ. Ραγκούσης ούτε αυτό δεν γνωρίζει, τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ είναι αποπληθωρισµένα, ακριβώς για να µπορεί να γί-
νεται σωστή σύγκριση. Άρα και αυτό δεν το γνωρίζετε.

Πάµε, λοιπόν, τώρα ως προς τα στοιχεία που ανέφερα, ότι στο
ΑΕΠ ρίξαµε triple score, στις επενδύσεις πέντε φορές πάνω. Κατά
τα λοιπά δεν είπε τίποτα. Τι είπε; Ότι ήµασταν τότε σε µνηµόνιο.
Ερώτηση: Δηλαδή η «MICROSOFT» δεν επέλεξε να έρθει το 2015
- 2019 γιατί είχαµε µνηµόνιο; Η «AMAZON» δεν επέλεξε να έρθει
γιατί είχαµε µνηµόνιο; Η «GOOGLE» δεν επέλεξε γιατί είχαµε µνη-
µόνιο; Μα, τώρα σοβαρά τα λέτε; Το µνηµόνιο µπορείτε να το επι-
καλείστε ως προς την κοινωνική φορολογική πολιτική, εκεί να το
δεχθώ, αλλά το µνηµόνιο ως προς την προσέλκυση επενδύσεων
δεν έχει απολύτως καµµία σχέση, αυτό που σας είπα και πριν.

Τι έχει σχέση στις επενδύσεις, κύριε Ραγκούση; Να σας το πω
και εγώ, ένας ιστορικός, σε εσάς που λέτε ότι είστε οικονοµολό-
γος. Δεν ξέρω τι είστε, πείτε µου ό,τι είναι. Ότι στις επενδύσεις
µετράει όχι το µνηµόνιο, αλλά τα επιτόκια που σε εσάς ήταν µηδέν,
σε εµάς, δυστυχώς, ανεβαίνουν. Τι µετράει; Μετράει η ενέργεια,
όπου σε εσάς ήταν 30 δολάρια, 40 δολάρια το βαρέλι και εδώ ξε-
πέρασε και τα 100 δολάρια ένα διάστηµα. Τι µετράει στις επενδύ-
σεις; Η οικονοµική σταθερότητα. Τώρα έχουµε πόλεµο και
πανδηµία. Αυτά µετράνε στις επενδύσεις.

Άρα αν θέλετε να είστε εσείς ειλικρινής και δίκαιος ως διαπρε-
πής οικονοµολόγος που διατείνεστε ότι είστε έναντι εµού του ιστο-
ρικού, ως προς το επενδυτικό περιβάλλον, το 2015 - 2019 και το
µνηµόνιο σε τίποτα δεν σας εµπόδιζε να φέρνετε στην Ελλάδα
επενδύσεις και δεν έχετε φέρει ούτε µία! Για ποιον λόγο; Το λέω
συχνά και ενοχλείστε: Γιατί είστε ανεπρόκοποι, δηλαδή χωρίς προ-
κοπή. Αυτό είναι το βασικό σας πρόβληµα, ό,τι αγγίζετε το κατα-
στρέφετε. Και ο κυριότερος λόγος που ο ελληνικός λαός θα σας
στείλει και πάλι στην αντιπολίτευση είναι ότι αποκλείεται ο ελληνι-
κός λαός να θέλει ξανά να ζήσει στην εξουσία τους ανεπρόκο-
πους, θα θέλει τους προκοµένους, δηλαδή αυτούς που φέρνουν
επενδύσεις, γεννούν θέσεις εργασίας και πάνε τη χώρα µπροστά.
Αυτή θα είναι η διάκριση των επόµενων εθνικών εκλογών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, κλείστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τώρα, εγώ για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
πρέπει να απαντήσω, δεν µπορώ να µην απαντήσω. Να µην απαν-
τήσω; Τρεις µίλησαν!

Κύριε Μυλωνάκη, είπατε ότι δεν έχουµε αµυντική βιοµηχανία,
ότι είναι στο µηδέν, ψευδές. Τα ναυπηγεία δεν είναι αµυντική βιο-
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µηχανία; Δεν παραλάβαµε τρία κλειστά ναυπηγεία και αφήνουµε
τρία ανοιχτά; Προφανώς, αµυντική βιοµηχανία είναι και θα
έπρεπε να γνωρίζετε ότι και η ΕΑΒ ήταν στα πρόθυρα κατάρρευ-
σης µε ζηµιές, τώρα είναι για πρώτη χρονιά µε κέρδη και προ-
χωράει και προχωράει και η διαδικασία εξυγίανσής της -είναι η
πιο µεγάλη βιοµηχανία η αµυντική- και πάρα πολλά άλλα πράγ-
µατα γίνονται.

Ως προς, όµως, την εν γένει βιοµηχανία, κάνετε µεγάλο λάθος.
Η Ελλάδα φέτος ξεπέρασε -προ τριών ηµερών βγήκε η ανακοί-
νωση από τον Σύνδεσµο Ελληνικών Εξαγωγών- τα 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ εξαγωγές. Είναι η υψηλότερη επίδοση της ιστορίας
µας. Το 2010 -ήταν Υπουργός ο κ. Ραγκούσης τότε µε το ΠΑΣΟΚ-
είχαµε συνολικό όγκο εξαγωγών ως προς το ΑΕΠ 10%.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι: Το 2022 θα κλείσουµε µε πάνω
από 23%, θα είµαστε πάνω από δύο φορές από όσο ήµασταν
στον λόγο ΑΕΠ-εξαγωγών από ό,τι ήµασταν πριν από δέκα χρό-
νια.

Για να έχουµε, κύριε Μυλωνάκη, 50 δισεκατοµµύρια εξαγωγές,
κάποιοι αγρότες έσπειραν, θέρισαν και πούλησαν, κάποιες βιο-
µηχανίες πήραν, τυποποίησαν και πούλησαν και ούτω καθεξής,
γιατί αυτά είναι οι εξαγωγές. Άρα και στη βιοµηχανία έχουµε
κάνει πολλά.

Αν µου δίνατε άλλη µία οµιλία, θα σας έκανα άλλα δέκα λεπτά
οµιλία για το τι έχουµε κάνει στη βιοµηχανία. Μέσα στον περιο-
ρισµένο χρόνο -θέλω να το ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι- δεν µπο-
ρούµε να πούµε όλα όσα έχουµε κάνει, γιατί η αλήθεια είναι ότι
έχουµε κάνει πάρα πολλά και στην τεχνολογία και στη βιοµηχανία
και στον πρωτογενή τοµέα. Έβαλα µόνο τα στοιχεία -για ποιον
λόγο;- γιατί τα στοιχεία τα συµπυκνώνουν όλα µαζί.

Και κύριε Καραθανασόπουλε, εγώ σας τίµησα πριν και σας
είπα ότι µε εσάς δεν έχω µεγάλες διαφωνίες γιατί έχω τις βασι-
κές. Εσείς εδώ υποστηρίζετε ένα άλλο σύστηµα και δικαιούστε
να καταγγέλλετε και τις τράπεζες, δικαιούστε να καταγγέλλετε
και το ευρώ, δικαιούστε να τα καταγγέλλετε όλα, γιατί εσείς λέτε
κάτι άλλο. Το τιµώ αυτό. Διαφωνώ -προφανώς- εντελώς. Δι-
καίωµά σας, έχετε µια ειλικρίνεια. Τα έχω µε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί
όπως σίγουρα εσείς καταλαβαίνετε, δεν µπορείς να είσαι και µε
το ευρώ και µε την Ευρωζώνη και να λες αριστερίστικες ανοη-
σίες. Δεν γίνονται και τα δύο, γιατί το ευρώ και η Ευρωζώνη
έχουν κανόνες, νταούλια για αγορές, όπως µάθαµε την περα-
σµένη φορά, δεν υπάρχουν. Το ζήσαµε έτσι µε την πολύ άσχηµη
εµπειρία του 2015. Τα νταούλια έφυγαν µαζί µε τον κ. Βαρου-
φάκη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μπινελίκια έχει;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα, λοιπόν, εσείς, κύριε Καραθανασόπουλε,
δικαιούστε να κάνετε αυτού του τύπου την κριτική. Φυσικά, κά-
νετε λάθος, αυτό δεν έχει σηµασία. Αυτοί δεν δικαιούνται. Είναι
τόσο απλό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σας ζητήσαµε και
την άδεια για να κάνουµε κριτική!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ως προς τα µπινελίκια του κ. Σταϊκούρα για
να κλείσω, ο κ. Ραγκούσης επιλεκτικά οµίλησε, γιατί εγώ είπα ότι
πριν ανέβω στο Βήµα η Ένωση Ελληνικών Τραπεζών έβγαλε µια
ανακοίνωση για την εθελοντική συµµετοχή των τραπεζών σε νέα
εµπορική πολιτική και ως προς τα δάνεια και ως προς τις χρεώ-
σεις. Η εθελοντική συµµετοχή τι σηµαίνει; Ότι για πρώτη φορά
οι τράπεζες βάζουν το χέρι στη δικιά τους τσέπη, χωρίς να ζητή-
σουν λεφτά από τον προϋπολογισµό του κράτους.

Άρα τα µπινελίκια έπιασαν τόπο κύριε Τζανακόπουλε! Μπράβο
στον κ. Σταϊκούρα είναι η απάντηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Ραγκούσης µόνο για τον χαρακτηρισµό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Γεωργιάδη, το ψέµα σας έχει

γίνει δεύτερη φύση. Δεν µπορεί κανείς να µετρήσει τον αριθµό
των ψεµάτων που µπορείτε να συµπυκνώσετε σε µία παρέµβαση
πέντε λεπτών.

Πριν πω ακριβώς αυτό που πρέπει να πω για το προσωπικό,
θα πω και κάτι που πρέπει να το ακούσετε εσείς ως Υπουργός

Ανάπτυξης. Ένα πολύ µεγάλο κακό πέραν των άλλων που έχετε
κάνει στη δηµοκρατία, κύριε Γεωργιάδη, και στο κράτος δικαίου
µε τις υποκλοπές, το έχετε κάνει στην πορεία την οικονοµική,
στην πορεία την αναπτυξιακή της χώρας. Γιατί, κύριε Γεωργιάδη,
δεν υπάρχει επιχειρηµατίας στον κόσµο που σέβεται τον εαυτό
του και τα χρήµατά του που θα πάει να τα επενδύσει σε µια χώρα
όταν αυτή τη χώρα την κυβερνάει ένας Πρωθυπουργός και µια
Κυβέρνηση, που δεν κάνουν άλλη δουλειά από το να παρακο-
λουθούν παράνοµα πολιτικούς αντιπάλους, επιχειρηµατίες, να
χρησιµοποιούν αυτά τα προϊόντα υποκλοπών για να εκβιάζουν
επιχειρηµατίες, για να στήνουν δουλειές και για να καταφέρνουν
στο τέλος να πηγαίνουν τα δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάπτυ-
ξης εκεί που εκείνοι θέλουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπατε όµως µόνο επί

προσωπικού. Σας παρακαλώ! Δεν είναι επί προσωπικού, κύριε
Ραγκούση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι συναφέστατο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι δεν είναι καθόλου

συναφές αυτό! Πήγατε αλλού την κουβέντα πάλι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τώρα µπαίνω στο προσωπικό, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς):  Τώρα µπαίνετε, όµως

τη φωτιά την ανάψατε και θα πρέπει να απαντήσει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μισό λεπτό. 
Ψέµατα µπορείτε να λέτε για ό,τι θέλετε. Για κανέναν από εµάς

τους δύο ο ένας δεν µπορεί να λέει ψέµατα για τον άλλον. Το
2018 εγώ είχα αποχωρήσει, κύριε Γεωργιάδη. Παραιτήθηκα από
την ιδιότητα του κοµµατικού µέλους του ΠΑΣΟΚ το 2012. Αν δεν
το ξέρετε, πηγαίνετε να ανατρέξετε. 

Το 2018, κύριε Γεωργιάδη, όταν ανακοινώθηκαν τα πρώτα
στοιχεία για το σκάνδαλο της «NOVARTIS» η δική µου δηµόσια
κατ’ επανάληψη τοποθέτηση ήταν πως επρόκειτο για το µεγαλύ-
τερο και πιο ανήθικο οικονοµικό σκάνδαλο που έχει πλήξει τη
χώρα στη διάρκεια της µεταπολίτευσης. Επειδή όµως -εδώ θα
βάλω µια άνω τελεία- δεν οφείλετε να θυµάστε κάθε λεπτοµέ-
ρεια, εγώ ο ίδιος θα σας στείλω µετά από λίγο όλες τις συνεν-
τεύξεις και όλες τις δηµόσιες δηλώσεις που έχω κάνει για το
σκάνδαλο της «NOVARTIS» από τότε που προέκυψαν οι πρώτες
ανακοινώσεις στις αρχές του 2018.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελεία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μισό, µισό. 
Για την κ. Τουλουπάκη είπατε ότι είπα ψέµατα. Στο «CNN

GREECE» -ούτε «Η ΑΥΓΗ», ούτε «Εφηµερίδα των Συντακτών»,
ούτε τίποτα, έτυχε µπροστά µου στο γκουγκλάρισµα πρόχειρο
αυτό - µε συντάκτη τον Γιάννη Αλµπάνη ο κ. Γεωργιάδης στις 24
Ιουνίου 2020 -Τι ήσασταν το 2020; Υπουργός!- δήλωνε: «Η Του-
λουπάκη πρέπει να µπει φυλακή». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
«Η δήλωση του Άδωνι Γεωργιάδη ότι η Ελένη Τουλουπάκη

πρέπει να µπει στη φυλακή προκάλεσε την έντονη αντίδραση
τόσο της ίδιας της εισαγγελέως διαφθοράς όσο και του ΣΥΡΙΖΑ
στην εκποµπή του Γιώργου Παπαδάκη στον «ΑΝΤ1». Και σε αντι-
παράθεση µε το Νίκο Παππά ο Υπουργός Ανάπτυξης», ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης ελληνικής Κυβέρνησης!.. Ναι, ναι, ναι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): …(Δεν ακούστηκε)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εµένα κοιτάτε, κύριε Γεωργιάδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πείτε τι είπε! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι η δεύτερη φορά που συµβαίνει

µεταξύ µας. Η πρώτη ήταν, αν θυµάστε, όταν ήρθατε εδώ µε την
άλλη αθλιότητα, να κουνάτε το ψευδές εκείνο φωτογραφικό
δήθεν ντοκουµέντο ότι ο Αλέξης Τσίπρας είχε πάει στο Ελληνικό
για να πει ότι δεν πρέπει να γίνει επένδυση και µετά αποδείχθηκε
ότι ήταν κολάζ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ραγκούση,
πείτε τι είπε και αφήστε τα άλλα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Για αυτό αφήστε µε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς):  Ναι αλλά άλλα λέτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είπατε λοιπόν στις 20 Ιουνίου ως

Υπουργός: «Άλλη µία πράξη κατάχρησης της εξουσίας της κ.
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Τουλουπάκη για την οποία πρέπει να µπει φυλακή, γιατί παρα-
βίασε το Σύνταγµα»! 

Αυτή είναι λοιπόν η µεγαλύτερη αθλιότητα που έχει ξεστοµίσει
εν ενεργεία Υπουργός ελληνικών κυβερνήσεων σε βάρος του
κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας. Αυτή λοιπόν η αθλιότητα
θα σας συνοδεύει για πάντα, καθώς επίσης και το γεγονός ότι
εσείς αποδειχτήκατε ψεύτης εδώ µέσα, κύριε Γεωργιάδη, αυτή
τη στιγµή για µια ακόµη φορά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Μυ-

λωνάκης.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εδώ παρακολου-

θούµε το άκρον άωτον του παραλόγου. Τσακώνεστε µεταξύ σας
για πλάκα εδώ µέσα; Έχετε την εντύπωση ότι ο ελληνικός λαός
οφείλει να ακούει εσάς που τσακώνεστε;

Λοιπόν για ακούστε, είπατε για υψηλότερο ΑΕΠ, παραγωγή
πλούτου, αύξηση εισοδηµάτων. Ακούτε κύριε Υπουργέ: Δηµόσιο
χρέος στα 406 δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι δίπλα και ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών. Τα 258 δισεκατοµµύρια είναι κόκκινο από το
δηµόσιο χρέος αυτό. Το ιδιωτικό χρέος είναι το φοβερό, επειδή
ο Έλληνας έχει λεφτά πλέον, παράγει πλούτο! Το ιδιωτικό χρέος
είναι 412 δισεκατοµµύρια. Το εξωτερικό µας χρέος, κύριε
Υπουργέ -επειδή λέτε ότι παράγουµε και εξάγουµε- έφτασε τα
560 δισεκατοµµύρια. Το χειρότερο ξέρετε ποιο είναι; Ότι από τον
Ιούλιο του 2019 αυξήθηκε κατά 135 δισεκατοµµύρια.

Το απίθανο δε είναι ότι το 2019 το έλλειµµα -και το λέω και
είναι δίπλα ο Υπουργός Οικονοµικών επειδή µπορεί να µην τα
έχετε πρόχειρα- ήταν 2,36 δισεκατοµµύρια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα τι διαδικασία είναι αυτή; Πρέπει να µιλήσω
άλλα δέκα λεπτά τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κοινοβουλευτικός
είναι, κύριε Γεωργιάδη.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Για καθίστε καλά. Δεν θέλετε να
ακούσετε; Θέλετε να τσακώνεστε µε τον κ. Ραγκούση; Δεν µας
ενδιαφέρει η κ. Τουλουπάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μυλωνάκη, συ-
νεχίστε αυτά που λέγατε!

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν ακούει ο κύριος Υπουργός.
Δεν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην ρωτάτε, συνεχί-
στε αυτά που λέγατε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Λοιπόν ακούστε. Τα δύο χρόνια το
2020 και το 2021 ήταν 47,7 δισεκατοµµύρια η ζηµιά. Ποιος θα
την πληρώσει τη ζηµιά, κύριε Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό,
κύριε Μυλωνάκη.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Αυτά για να καταλάβουµε ότι ο Έλ-
ληνας είναι πλούσιος πλέον! Και δεν λέω για τον Υπουργό τον κ.
Χαρδαλιά, ο οποίος θα µιλήσει και θα τα ακούσει και αυτός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Γεωρ-
γιάδη όσο πιο σύντοµα µπορείτε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Υπάρχει παραβίαση του Κανο-
νισµού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι να κάνουµε, κύριε
Καστανίδη; Να µην απαντήσει;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ζητώ τον λόγο, ενώ δεν είµαι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, επί του Κανονισµού. Θέλετε να
στείλω έγγραφο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, στείλτε µου. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ποια διάταξη του Κανονισµού

στη συζήτηση επί του προϋπολογισµού ορίζει ότι µπορούν να µι-
λούν ατελείωτα Υπουργός, που δεν είναι εισηγητής και Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καµµία, το ξέρω αυτό. 
Κύριε Καστανίδη, για τον προϋπολογισµό µην το συνεχίζετε.

Έχετε δίκιο, αλλά συµβαίνει από την αρχή που ξεκίνησε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ε, λοιπόν, σταµατήστε το εδώ

επιτέλους!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εάν είναι να εφαρµό-

ζουµε τον Κανονισµό, δεν θα πρέπει να µιλάµε και για την επικαι-

ρότητα. Το καταλαβαίνω αυτό. Έχετε απόλυτο δίκιο. Αλλά έτσι
ξεκίνησε. Και δεν φταίει το προεδρείο µόνο για αυτό. Γιατί άµα
κλείσουµε µικρόφωνα όταν µιλάτε για την επικαιρότητα, θα πα-
ρεξηγηθείτε. Και θα σηκωθούν όλοι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω
τη δύσκολη θέση του Προεδρείου και µπορώ να καταλάβω και
την ανοχή. Όταν όµως υπάρχει διαρκής παραβίαση του Κανονι-
σµού, οφείλω να το επισηµάνω και να σταµατήσουµε κάπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο, κύριε Κα-
στανίδη. Και εγώ είµαι σε δύσκολη θέση. Στεναχωριέµαι τώρα
γιατί υπάρχουν συνάδελφοι που περιµένουν να µιλήσουν.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Διότι, όταν αµέσως µετά θα ση-
κωθεί συνάδελφος για να µιλήσει, θα του το υπενθυµίσετε τα
επτά λεπτά, όταν Υπουργός µιλάει δεκαέξι συν δεκαέξι, σύνολο
τριάντα δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα είµαι πολύ σύντοµος. Κύριε Καστανίδη,
έχετε δίκιο.

Όσον αφορά τον κ. Μυλωνάκη, το χρέος το µετράµε όχι σε
απόλυτο αριθµό αλλά σε λόγο ως προς το ΑΕΠ. Η Ελλάδα -σί-
γουρα το έχετε διαβάσει- ότι είναι η χώρα το 2022 µε τη µεγαλύ-
τερη µείωση στον λόγο χρέους ΑΕΠ στην Ευρώπη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Λόγω πληθωρισµού.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πληθωρισµό έχουν και οι άλλοι, κύριε. Δεν
έχουµε µόνοι µας πληθωρισµό. Έχουµε τη µεγαλύτερη µείωση
σας είπα. Πληθωρισµό έχουν και οι άλλοι. Είναι ίδιες οι συνθήκες.
Και πάµε στο 170% ίσως και λίγο πιο κάτω, που είναι η καλύτερή
µας επίδοση εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Και εάν συνεχίσουµε
µε τον ίδιο ρυθµό το 2023 θα πάµε κάτω από την Ιταλία του χρό-
νου. Άρα όλα τα στοιχεία που είπατε είναι λάθος. 

Κύριε Ραγκούση, καταλαβαίνω ότι πάνω στην ένταση µιας οµι-
λίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γεωργιάδη, µην
αρχίσετε τι είπατε για την Τουλουπάκη. Σας παρακαλώ τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα επί προσωπικού δεν θα απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά δεν σας
είπε ψεύτη όπως τον είπατε. Σας είπε στοιχεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα σοβαρά µιλάτε; Με είπε ψεύτη και ο ένας
και ο άλλος. Στέρεο µε είπαν ψεύτη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πολιτικά. Το λέτε για
να µπορείτε να µιλάτε επί προσωπικού για µια ώρα. Δεν γίνεται!
Το λέτε επίτηδες για να µπορείτε να µιλάτε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Στην πρωτολογία σας είπατε ότι είπα ότι θα
βάλω την Τουλουπάκη φυλακή. Εγώ ουδέποτε ως Υπουργός είπα
ότι θα βάλω την Τουλουπάκη φυλακή. Το είχα πει, πράγµατι, στην
αρχική φάση της «NOVARTIS» και σε αυτό απήντησα. Το ότι πρέ-
πει να µπει η Τουλουπάκη φυλακή το λέω και σήµερα. Ήταν
λάθος η απόφαση του δικαστικού συµβουλίου. Εγώ είµαι µε τον
ανακριτή που θα την παραπέµψει. Αλλά σέβοµαι την απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε τώρα στο ποιος από τους δυο µας είναι
ψεύτης. 

Είπατε, κύριε Ραγκούση, ότι φύγατε από το ΠΑΣΟΚ το 2012.
Δεν το θυµόµουν και έκανα ένα απλό google search, που είπατε
κι εσείς. Η ηµεροµηνία 17-8-2017, σας θυµίζει κάτι; Ήταν υπο-
ψήφιος πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ! Δεν ντρέπεστε µέσα στη Βουλή
να λέτε ψέµατα! Ήρθατε να κοροϊδέψετε ένα ολόκληρο Κοινο-
βούλιο; Πασόκος και πρασινοφρουρός ήσουνα, αυτός ήσουνα
πάντα, όπως και πολλοί άλλοι από εσάς που πήγατε στον ΣΥΡΙΖΑ
για να πάρετε καρέκλα. Εδώ είµαστε και τα θυµόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Γεωργιάδη, ευ-
χαριστούµε πολύ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία.
Θα ακολουθήσει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ -
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Προοδευτική Συµµαχία, στη συνέχεια ο κ. Μανωλάκος, ο κ. Κα-
στανίδης και µετά ο κ. Σκρέκας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο µέσα στα τελευταία

τριάµισι έτη της διακυβέρνησής µας η κατάρτιση του προϋπολο-
γισµού πάντα αποτελεί απόδειξη της συνέπειάς µας στο όραµα
για ένα καλύτερο µέλλον για όλους τους Έλληνες. Είναι µάλιστα
αλήθεια ότι όσο η διεθνής κατάσταση είναι δύσκολη τόσο το επί-
τευγµα της ανάπτυξης µιας οικονοµίας θα αποτελεί παράδειγµα
µιας χρηστής διακυβέρνησης. Η Ελλάδα µέσα σε δύσκολες συν-
θήκες πετυχαίνει να αναπτύσσεται γοργά. Αυτό µέσα στην παγ-
κοσµιοποίηση έχει πολύ σηµαντικά και συνεχώς ενθαρρυντικά
αποτελέσµατα. 

Αναδεικνύει την οικονοµία µας ως µία ισχυρή οικονοµία µε βέ-
βαιες και σηµαντικές προοπτικές. Ανατρέχοντας πίσω στα χρόνια
της οικονοµικής κρίσης και στα χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ θυµόµαστε ότι η ελληνική οικονοµία είχε βρεθεί σε πολύ
δύσκολη θέση. Συνεπώς σήµερα κατανοούµε την πρόοδο που
έχει επιτευχθεί, τον δρόµο που έχουµε καλύψει, την επιµονή και
τη στόχευσή µας. Είναι ένα πολύ ενδεικτικό και πολύ σπουδαίο
οικονοµικό γεγονός ότι στην τελευταία τριετία η ελληνική οικο-
νοµία αναβαθµίστηκε έντεκα φορές παρά τις αλλεπάλληλες και
πολύ δύσκολες κρίσεις. 

Στη διάρκεια της διακυβέρνησής µας από τον Ιούλιο του 2019
έχουν επιτευχθεί πάρα πολύ σηµαντικά και κρίσιµα ζητούµενα.
Ας δούµε όµως τι έχει επιτευχθεί. Έχουν υλοποιηθεί µεταρρυθ-
µίσεις. Έχουν έρθει επενδύσεις. Έχουν αυξηθεί οι εξαγωγές
µας, έχει µειωθεί η φορολογία, έχει τονωθεί η απασχόληση. Έχει
ενισχυθεί ο ρόλος της πρωτογενούς µας παραγωγής ως ουσια-
στικός ρόλος και πυλώνας ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία.
Έχουν υποστηριχθεί και στηριχθεί όλες οι πληττόµενες κοινωνι-
κές και επαγγελµατικές οµάδες µέσα στην πανδηµία. Έχουν υπο-
στηριχθεί και στηριχθεί πολίτες, νοικοκυριά και επιχειρήσεις
µέσα στην ενεργειακή κρίση. Έχει ενισχυθεί το διαθέσιµο εισό-
δηµα και αποτελεί στόχο µας ότι θα συνεχίσουµε να το ενι-
σχύουµε και να τονώνουµε την οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προβλέπεται για το 2022 ρυθ-
µός ανάπτυξης 5,6% και για το 2023 η ανάπτυξη αναµένεται να
διαµορφωθεί στο 1,8%. Το ποσοστό ανεργίας αναµένεται να δια-
µορφωθεί στο 12,9% έναντι 13,9%, που προβλεπόταν. 

Με το φετινό µας προϋπολογισµό περιγράφεται η συνέχιση
της πολιτικής µας πάνω στη στήριξη µέσα στην ενεργειακή
κρίση. Μέτρα 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ προβλέπονται για την
αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ηλεκτρικής ενέργειας και
φυσικού αερίου για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Μέτρα ύψους
2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ προβλέπονται επιπλέον του µηχανι-
σµού επιδότησης ρεύµατος και φυσικού αερίου, συµπεριλαµβά-
νοντας τη στήριξη στα πιο ευάλωτα νοικοκυριά και τη
στοχευµένη και σηµαντική στήριξη προς τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους µας. 

Επιπρόσθετα και µε τον φετινό προϋπολογισµό ενισχύουµε το
διαθέσιµο εισόδηµα και στηρίζουµε την απασχόληση. Μέτρα 1,7
δισεκατοµµυρίου ευρώ προβλέπονται για την αύξηση του εισο-
δήµατος των εργαζοµένων. Εδώ βλέπουµε την τρίτη διαδοχική
αύξηση του κατώτατου µισθού. Βλέπουµε επίσης τη µονιµοποί-
ηση της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών, τη µόνιµη κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης και πολλά άλλα ιδιαιτέρως
ευεργετικά και σηµαντικά µέτρα στήριξης και ελάφρυνσης. 

Ταυτόχρονα προβλέπονται µέτρα στήριξης προς τους δηµο-
σίους υπαλλήλους και τους συνταξιούχους της πατρίδας µας.
Πολύ κρίσιµο σηµείο εδώ είναι η αναδιαµόρφωση του ειδικού µι-
σθολογίου των γιατρών του ΕΣΥ. 

Επιπρόσθετα έρχεται η πολιτική µας για την κοινωνική στέγη,
µία πολιτική που δείχνει ότι η πολιτεία έρχεται και στέκεται αρω-
γός πάνω στο πάρα πολύ σηµαντικό και ευαίσθητο ζήτηµα της
στέγασης και της ιδιοκτησίας για όλους τους Έλληνες. 

Κυρίες και κύριοι, η δική µας οικονοµική πολιτική υπαγορεύε-
ται κάθε στιγµή και σε κάθε συνθήκη από τον στόχο της δηµο-
σιονοµικής ισορροπίας και της κοινωνικής αλληλεγγύης.
Πρόκειται για δύο στόχους από τους οποίους δεν φύγαµε και
δεν θα φύγουµε ποτέ. Η δηµοσιονοµική ισορροπία είναι η δική

µας απάντηση απέναντι στις θυσίες των Ελλήνων στα χρόνια της
οικονοµικής κρίσης. Η κοινωνική αλληλεγγύη, το δίχτυ προστα-
σίας, η στήριξη και η βοήθεια είναι η δική µας απάντηση στο κοι-
νωνικό αίτηµα για ίσες ευκαιρίες.

Στον τόπο µου, στο Νοµό Τρικάλων, η οικονοµία µας βασίζεται
στη γεωργία και την κτηνοτροφία, βασίζεται επίσης στον τουρι-
σµό και στην οικοδοµή, βασίζεται στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και τις βιοµηχανίες, στην επιχειρηµατικότητα και στην εστίαση.
Οι άνθρωποι του τόπου µου, οι Τρικαλινοί πολίτες, γνωρίζουν
πολύ καλά τη στήριξη που δόθηκε και την αναπτυξιακή στρατη-
γική που διαµορφώνεται κατά τη διάρκεια της δικής µας θητείας.

Στο επίπεδο του τουρισµού οι επαγγελµατίες και οι εργαζόµε-
νοι γνωρίζουν, πολύ καλά, τη στήριξη που δόθηκε µέσα στην
πανδηµία και τη στήριξη που δίνεται σήµερα µέσα στην ενεργει-
ακή κρίση. Η βοήθειά µας µέσα σε αυτή την κρίση είναι άµεσα
συνυφασµένη µε τη δυνατότητα στήριξης και του τουρισµού. 

Όλοι οι άνθρωποι της αγοράς κατανοούν τη µεγάλη στρατη-
γική γύρω από το κοµµάτι της ανάπτυξης η οποία αποφέρει καρ-
πούς. Κάθε πολιτική για κάθε τοπική κοινωνία αποτελεί
µικρογραφία της ελληνικής κοινωνίας και µπορεί να οµολογήσει
τη διαφορά, να οµολογήσει τη σύγκριση του τώρα µε το τότε,
του σήµερα µε το χθες. 

Η επιµονή µας στις µεταρρυθµίσεις ακόµα και µέσα στη δύ-
σκολη συγκυρία των κρίσεων έδειξε και δείχνει ότι πάντα ακο-
λουθούµε και βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα, δηλαδή την ανάγκη
για ένα θεσµικό περιβάλλον που θα ενθαρρύνει και θα διατηρεί
τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Κλείνοντας θα ήθελα ασφαλώς να σταθώ στα κονδύλια και
στις προβλέψεις στον τοµέα της εθνικής µας άµυνας. Η Ελλάδα
εξοπλίζεται, η Ελλάδα ενισχύεται, η Ελλάδα θωρακίζεται και δυ-
ναµώνει. Η πατρίδα µας εργάζεται για τη σταθερότητα και την
ειρήνη στην περιοχή µας σεβόµενη πάντα την ιστορία της και το
διεθνές δίκαιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2023
είναι ένας ιστορικός προϋπολογισµός. Είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός εδώ και δώδεκα έτη, που καταρτίζεται εκτός µνηµονίων
και εποπτείας. Κλείνουµε ένα πολύ έντονο και δύσκολο κεφά-
λαιο, ένα κεφάλαιο που ταλαιπώρησε πάρα πολύ τις Ελληνίδες
και τους Έλληνες. 

Σήµερα µε εγγύηση την πολιτική µας, που εργάζεται ώστε η
ελληνική κοινωνία να ευηµερεί, να παράγει και να ενισχύεται,
προχωρούµε και θα προχωρήσουµε µπροστά. Πάντοτε µέληµά
µας είναι η ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας, η στήριξη της
κοινωνίας µας και η ευηµερία όλων των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κ. Λιούτα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μανωλάκος από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο δύο παρατηρήσεις για τα

όσα ελέχθησαν από τους περισσότερους, αν όχι όλους, τους συ-
ναδέλφους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας για τον προϋπο-
λογισµό.

Νοµίζω ότι όλες οι αναφορές τους παραπέµπουν στη γνωστή
ρήση «οι αριθµοί ευηµερούν και οι άνθρωποι πάσχουν».

Όσον αφορά στα όσα είπε ο κύριος Υπουργός Ανάπτυξης θα
έλεγα ότι οι αναφορές του ήταν σήµερα αποκαλυπτικές. Είπε,
δηλαδή, κάτι που το γνωρίζουµε αλλά το υιοθέτησε κιόλας γιατί
αυτός είναι ο πολιτικός προσανατολισµός του, όπως και συνο-
λικά της Νέας Δηµοκρατίας. Είπε ότι οι τράπεζες κυριαρχούν και
η πολιτεία δεν έχει καµµία δυνατότητα να αντιδράσει και να νο-
µοθετήσει. Έτσι µάλιστα είπε. Συνεπώς, αποδέχτηκε ότι υφίστα-
ται τραπεζοκρατία. Και βέβαια ότι η οικονοµία είναι εκείνη η
οποία κυριαρχεί της πολιτικής. 

Τώρα για τον προϋπολογισµό. Η ελληνική κοινωνία βρίσκεται
σε φάση οικονοµικής ασφυξίας που µήνα µε τον µήνα επιδεινώ-
νεται µε αποτέλεσµα οι πολίτες να βιώνουν µια οριακή κατά-
σταση ως προς την καθηµερινότητά τους, µια κατάσταση που
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καθορίζεται από την κρίση ακρίβειας και την εκτόξευση του κό-
στους ενέργειας. Επιπλέον, το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της Ελλάδας
βρίσκεται σε χαµηλά επίπεδα, το δεύτερο χαµηλότερο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Η αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών έχει
υποχωρήσει τόσο που τα χαµηλά εισοδήµατα έχουν χάσει µέχρι
και το 40% της αγοραστικής δύναµής τους. Ο γενικός πληθωρι-
σµός στη χώρα µας είναι από τους υψηλότερους στην Ευρω-
παϊκή Ένωση ενώ ο πληθωρισµός στα είδη βασικής
κατανάλωσης στα τρόφιµα είναι υπερδιπλάσιος. Και ως προς
αυτό είµαστε πρωταθλητές. Εν µέσω αυτής της κρίσης για τα πε-
ρισσότερα νοικοκυριά της χώρας και κυρίως για τα χαµηλά και
µεσαία, δεν έχουν ληφθεί και δεν λαµβάνονται ουσιαστικά µέτρα
στήριξης. 

Η παρέµβαση στην αγορά ενέργειας έχει οδηγήσει στη νοµι-
µοποίηση των υπερκερδών των ενεργειακών εταιρειών, στην επι-
δότηση της αισχροκέρδειας. Αυτή ανέρχεται στο ποσό των 8,1
δισεκατοµµυρίων ευρώ που προέρχεται από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης, δηλαδή από
τους ίδιους τους πολίτες. Ειδικότερα όσον αφορά στον προϋπο-
λογισµό προέρχεται από τα αυξηµένα φορολογικά έσοδα εξαι-
τίας των εκρηκτικών τιµών. Τα φορολογικά έσοδα γενικώς το
2022 είναι αυξηµένα κατά 6,7 δισεκατοµµύρια. Ειδικότερα δε τα
έσοδα από τον ΦΠΑ αποτελούν το 62% της συνολικής αύξησης
των φορολογικών εσόδων. Είναι αυξηµένα κατά 4,1 δισεκατοµ-
µύρια ή κατά 23,8% σε σχέση µε πέρυσι. 

Σε αυτό το πλαίσιο επισηµοποιήθηκε και το σκανδαλώδες
δώρο στις εταιρείες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας αφού βε-
βαιώθηκε µόλις το ποσό των 373,5 εκατοµµυρίων ευρώ ως έκτα-
κτη εισφορά για την περίοδο Οκτωβρίου 2021-Ιουνίου 2022 µε
τα υπερκέρδη να έχουν προσδιοριστεί στο αδιανόητα χαµηλό
ποσό των 415 εκατοµµυρίων ευρώ παρ’ ότι τα πραγµατικά υπερ-
κέρδη, όπως προκύπτει από αδιαµφισβήτητα στοιχεία της ΡΑΕ
και του ΑΔΜΗΕ, ανέρχονταν στο ποσό των 2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Εξάλλου ούτε οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας προβλέπεται να χρησιµοποιηθούν για τη στήριξη των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων που βιώνουν την κρίση. Δεν
υφίσταται µέριµνα για τη διάχυση της στήριξης στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Είναι χαρακτηριστικό ότι τα πρώτα 455 εκα-
τοµµύρια ευρώ των χαµηλότοκων δανείων έχουν κατευθυνθεί σε
δεκατρείς µόλις επιχειρηµατικούς οµίλους. Πρόκειται για καθαρή
ανατροφοδότηση των ολιγοπωλίων και αυτό γίνεται ενώ τα επι-
τόκια των τραπεζικών δανείων αυξάνονται κατακόρυφα. 

Ως προς το ιδιωτικό χρέος: Τα χρέη προς την εφορία έχουν αυ-
ξηθεί κατά 8,6 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε τον Ιούνιο του
2019 ενώ τα χρέη προς τα ασφαλιστικά ταµεία επίσης αυξάνονται
αλµατωδώς, όπως επίσης και τα κόκκινα δάνεια. Παρά ταύτα η
Κυβέρνηση επιµένει για το 2023 στην αδιέξοδη πολιτική της επι-
δότησης της κερδοσκοπίας, αντί για τη µείωση των έµµεσων
φόρων στα καύσιµα και στα τρόφιµα, τη ρύθµιση της αγοράς
ενέργειας µε πλαφόν στη χονδρική και λιανική τιµή στο ρεύµα, τον
περιορισµό του περιθωρίου κέρδους των παραγωγών ενέργειας
και την πραγµατική φορολόγηση των υπερκερδών. Αυτή η οικο-
νοµική πολιτική θα έχει ως αποτέλεσµα την περαιτέρω αύξηση των
οικονοµικών, κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων, την αύ-
ξηση του κινδύνου φτώχειας και παιδικής φτώχειας και την αύ-
ξηση των χρεών των ελληνικών µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων
και της ελληνικής κοινωνίας στο σύνολό της. 

Η δική µας πρόταση, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία είναι να ληφθεί γενναία απόφαση ειδικά για τους µι-
κροµεσαίους οφειλέτες, µε διαγραφή ενός µέρους του βασικού
χρέους και ρύθµιση σε εκατόν είκοσι δόσεις του υπόλοιπου
ποσού χωρίς να επηρεάζονται τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα
τους. Επιπλέον, έχουν κατατεθεί συγκεκριµένες προτάσεις για
την ενίσχυση του κόσµου της εργασίας αλλά και των συνταξιού-
χων. Αύξηση του κατώτατου µισθού στο ποσό των 800 ευρώ. Θέ-
σπιση µηχανισµού τιµαριθµικής αναπροσαρµογής σε ετήσια
βάση για τους µισθούς και του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα.
Επαναφορά του καθορισµού του κατώτατου µισθού µέσω της
Εθνικής Γενικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας. Αύξηση του
αφορολογήτου στο ποσό των 10.000 ευρώ για µισθωτούς και
συνταξιούχους. Κατοχύρωση της εργασίας και των δικαιωµάτων

των εργαζοµένων µε την κατάργηση του νόµου Χατζηδάκη και
όλων των αντεργατικών και αντιασφαλιστικών ρυθµίσεων της
Νέας Δηµοκρατίας. Ως προς τους συνταξιούχους επαναφορά
της δέκατης τρίτης σύνταξης και επιστροφή των αναδροµικών
στους συνταξιούχους βάσει των αποφάσεων του Συµβουλίου της
Επικρατείας. 

Η κατάσταση στον τοµέα της αγοράς εργασίας είναι επίσης
ανησυχητική. Παρά τα όσα διατείνονται οι εκπρόσωποι της Κυ-
βέρνησης τους τελευταίους µήνες χάνονται θέσεις εργασίας µε
µείωση της απασχόλησης και περισσότερες απολύσεις από
προσλήψεις. Στο σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού µάλιστα
γίνεται λόγος για στασιµότητα της απασχόλησης το τελευταίο
τρίµηνο του έτους. Η Ελλάδα τον Σεπτέµβριο του 2022 βρίσκεται
στη δεύτερη χειρότερη θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ως προς το ποσοστό ανεργίας και την ανεργία των
νέων, ενώ κατέχει την πρωτιά στην ανεργία των γυναικών. 

Τρεις µόνο παρατηρήσεις για τα αγροτικά και για τον πρωτο-
γενή τοµέα. Η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, της γεωργίας,
της κτηνοτροφίας και της αλιείας, η παραγωγή τροφίµων εν
µέσω της χειρότερης κρίσης κόστους παραγωγής βαίνει διαρ-
κώς µειούµενη µε αποτέλεσµα την εγκατάλειψη της πρωτογε-
νούς παραγωγής από πολλούς αγρότες η οποία βέβαια
οφείλεται στην πολιτική της σηµερινής κυβέρνησης που δεν στη-
ρίζει τον αγροτικό κόσµο. Χρειάζεται αφ’ ενός µεν να επανέλθει
η µη καταβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό
πετρέλαιο, να δοθεί άµεση επιδότηση ως οικονοµική ενίσχυση
για την αγορά ζωοτροφών στους κτηνοτρόφους και για την
αγορά λιπασµάτων στους αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπερασµατικά θα έλεγα ότι
για τον αγροτικό χώρο υπάρχει ανάγκη για ειδικά προγράµµατα
ειδικά για τις ορεινές, αποµακρυσµένες και νησιωτικές περιοχές
λόγω του υπερβολικού κόστους παραγωγής, που είναι ακόµα µε-
γαλύτερο στο συγκεκριµένο χώρο. Σε αυτό το πλαίσιο επιβάλλε-
ται η αλλαγή κατεύθυνσης των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
και επίσης η ενεργός χρηµατοδότηση νοικοκυριών, αγροτών, µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και ενεργειακών κοινοτήτων που πα-
ράγουν ηλεκτρική ενέργεια και την καταναλώνουν µε µικρά έργα.
Επίσης, ρευστότητα στις πολύ µικρές και µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις αλλά και ενεργοποίηση της Αναπτυξιακής Τράπεζας προς
όφελος των αυτοαπασχολούµενων, των αγροτών και των πολύ
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο προϋπολογι-
σµός είναι ένας προϋπολογισµός άδικων και αδιέξοδων πολιτι-
κών. Σε αυτόν αποτυπώνεται και προδιαγράφεται επιδείνωση της
κατάστασης για τους πολλούς, τους εργαζόµενους, τους συντα-
ξιούχους, τους µικροµεσαίους, τον πολιτισµό, την περιφέρεια και
την νέα γενιά, η ενίσχυση των µεγάλων και ισχυρών, η διεύρυνση
των οικονοµικών, των κοινωνικών ανισοτήτων αλλά και των περι-
φερειακών ανισοτήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Στον αντίποδα προτείνεται η διαµόρφωση ενός άλλου παρα-

γωγικού υποδείγµατος, αυτού της κοινωνικά δίκαιης παραγωγι-
κής ανασυγκρότησης του τόπου. Και αυτή η κοινωνικά δίκαιη
παραγωγική ανασυγκρότηση που µπορεί να υλοποιήσει µία προ-
οδευτική Κυβέρνηση στη χώρα είναι ένα υπόδειγµα βιώσιµης
ανάπτυξης, που δεν θα στηρίζεται µόνο στον τριτογενή τοµέα
και στον τουρισµό, τις υπηρεσίες, αλλά στην παραγωγή προϊόν-
των, στην αγροτική παραγωγή η οποία πρέπει να καταστεί ικανή
και ανταγωνιστική µε εξαγωγικό προσανατολισµό και ανάπτυξη
του κεφαλαίου της, συνδυαστικά µε τον τουρισµό και τη µετα-
ποίηση των αγροτικών προϊόντων. 

Είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός της απερχόµενης Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας ο οποίος συζητείται εν µέσω µιας
πολλαπλής κρίσης, η οποία µπορεί να έχει, τουλάχιστον ως προς
ορισµένες εκφάνσεις της, διεθνή διάσταση. Όµως η διαχείριση
αυτών των κρίσεων είναι αρµοδιότητα της Κυβέρνησης και σε
αυτό έχετε αποτύχει παταγωδώς. Και γι’ αυτό θα λάβετε την
απάντηση από τον ελληνικό λαό στις εκλογές που έρχονται, κυ-
ρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

4914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Μανωλάκος από τη Νέα Δη-

µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Καστανίδης από το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε ακόµα πολ-
λούς Υπουργούς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχουµε τον κ. Σκρέκα
και τον κ. Χαρδαλιά και στις 22.00’ τον κ. Βεσυρόπουλο, οι οποίοι
εύχοµαι να τηρήσουν τους χρόνους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µπω στην

οµιλία µου για τον προϋπολογισµό θα ήθελα να δώσω µία απάν-
τηση στον κ. Βίτσα που µε ανέφερε κατά τη διάρκεια της οµιλίας
του ότι γνωρίζω διαδικασίες αµυντικού σχεδιασµού, προµήθειας
οπλικών συστηµάτων. Μπορώ να πω ότι και ο κ. Βίτσας τις γνω-
ρίζει πολύ καλά. Έχει θητεύσει ως Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, αντιλαµβανόταν πολύ γρήγορα τα θέµατα και
µπορώ να πω ότι είχε και την αγάπη και την εκτίµηση του προ-
σωπικού. Κύριε Βίτσα, τροµάζω στην ιδέα, τροµάζω στην ιδέα
εάν ακολουθούσαµε τις διαδικασίες. Είναι εξαιρετικά αργές και
συνήθως ατελέσφορες. 

Μπορώ µετά από δύο χρόνια που πήρε απόφαση η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη να προχωρήσει στην προµήθεια σοβαρών σηµαντι-
κών και εξαιρετικά χρήσιµων οπλικών συστηµάτων να πω ότι ο
ελληνικός λαός ευγνωµονεί την Κυβέρνηση και προσωπικά τον
Πρωθυπουργό, που µε γρήγορες διαδικασίες µεταξύ συµφωνιών
κυβερνήσεων, περιορίζοντας, µηδενίζοντας σχεδόν τους µεσά-
ζοντες, προχώρησε στις συµφωνίες για τις φρεγάτες Μπελαρά
και τα Ραφάλ, όπως και πλήθος άλλων µικρών εξοπλιστικών χρή-
σιµων συστηµάτων. Γιατί το έκανε αυτό; Είναι κάτι που δεν το εί-
χατε κάνει εσείς. Επειδή διέγνωσε έγκαιρα, διάβασε έγκαιρα,
πρόβλεψε έγκαιρα ότι τα δύσκολα µε την Τουρκία είναι µπροστά,
θωράκισε τη χώρα από το τουρκικό αναθεωρηµένο.

Κι έρχοµαι στον προϋπολογισµό. Η Κυβέρνησή µας έφερε για
συζήτηση και ψήφιση τον τέταρτο προϋπολογισµό της θητείας
της. Η παρατεταµένη κατάσταση της πανδηµίας, ο ρωσοουκρα-
νικός πόλεµος και οι ευθείες απειλές κατά της εδαφικής µας ακε-
ραιότητας καθόρισαν τη βαρύτητα και την προτεραιότητα, που
δόθηκε σε συγκεκριµένους τοµείς, όπως η υγεία η κοινωνική αλ-
ληλεγγύη και η εθνική άµυνα. 

Στο πνεύµα αυτό επιθυµώ να επισηµάνω ότι ο προς ψήφιση
προϋπολογισµός όχι µόνο συνεχίζει τα µέχρι τώρα µέτρα στήρι-
ξης της κοινωνίας, αλλά και τα ενισχύει. Και δεν προχωρώ στην
εξειδίκευση των µέτρων, τα ακούσαµε από πολλούς εισηγητάς
και οµιλητάς πριν από εµένα. Τα µέτρα, όµως, θα ήθελα να πω
ότι αποτυπώνουν τη µέριµνά µας για τους σκληρά δοκιµαζόµε-
νους πολίτες, αλλά φυσικά πρέπει να πω ότι δεν υπάρχουν και
αυταπάτες. Ξέρουµε ότι δεν λύνουν το πρόβληµα της ακρίβειας
που ταλανίζει πλέον όλη την ανθρωπότητα, αλλά απαλύνουν τον
πόνο, βοηθάνε στην όποια αντιµετώπιση µπορεί να υπάρξει. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι η µόνιµη κατάργηση της ει-
σφοράς αλληλεγγύης, η κατάργηση της ειδικής εισφοράς υπέρ
του ταµείου πρόνοιας και η αύξηση των κύριων συντάξεων, η
πρώτη µετά από πολλά χρόνια, είναι µέτρα πολύ σηµαντικά για
τις κατηγορίες αυτές των συνανθρώπων µας.

Όµως, πέραν της µέριµνας για τον πολίτη και πάνω από αυτή
βρίσκεται η διαρκής µέριµνα για την αύξηση της µαχητικής
ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων. Εκεί µόνο εύσηµα αξίζουν στην
Κυβέρνηση. Ο προϋπολογισµός των δύο χρόνων, του 2022 και
του 2023, προέβλεψε δαπάνες 5,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όταν
άλλοι που δήθεν κόπτονται για την άµυνα της χώρας είχαν ετήσια
δαπάνη 500 εκατοµµυρίων.

Επίσης, όλοι γνωρίζουµε ότι µε αυτά τα χρήµατα, τα χρήµατα
του ελληνικού λαού, έγιναν οι αγορές των αεροσκαφών Ραφάλ
και των φρεγατών Μπελαρά και πλήθος άλλων µικρών και ση-
µαντικών προγραµµάτων που θα αποτελέσουν την κορωνίδα της
ασφάλειας της πατρίδας µας, που κάποιοι είχαν αφήσει στον αυ-
τόµατο πιλότο και στην αυταπάρνηση και στο φιλότιµο του προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σε αυτό το προσωπικό, που

είναι σε ετοιµότητα είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο και
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο, από το Καστελόριζο
µέχρι το τριεθνές, προκειµένου να αντιµετωπίσει φυσικές κατα-
στροφές, µεταναστευτικές ροές και κυρίως τη συνεχώς αυξανό-
µενη και εντεινόµενη τουρκική απειλή.

Γι’ αυτό το προσωπικό, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµικών και
Εθνικής Άµυνας, θα πω ένα µεγάλο εύγε. Διότι ικανοποιήθηκε
ένα πάγιο και δίκαιο αίτηµα ετών, που αφορά στη χορήγηση ει-
δικής αποζηµίωσης στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων για ερ-
γασία τις νυχτερινές ώρες. 

Όµως αναρωτιέµαι. Πώς αποφασίστηκε η ενίσχυση των στε-
λεχών της Αστυνοµίας και του Λιµενικού µε το έκτακτο επίδοµα
των 600 ευρώ για τη συµµετοχή τους στην αντιµετώπιση του µε-
ταναστευτικού -και καλά αποφασίστηκε- αλλά έµειναν έξω τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων; Δεν παραβιάζονται οι αρχές
της ισονοµίας, ισότητας και αναλογικότητας; Είναι µία αδικία που
φρονώ ότι πρέπει να διορθωθεί άµεσα. Τους ανθρώπους στους
οποίους έχουµε εναποθέσει την άµυνα και την ασφάλεια της πα-
τρίδας µας, δηλαδή όσους υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις
και στα Σώµατα Ασφαλείας, που δεν έχουν ωράριο εργασίας και
που είναι πάντα σε ετοιµότητα, µε καθηµερινό κίνδυνο της ζωής
τους, τους προσέχουµε και κυρίως δεν κάνουµε διακρίσεις. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος στον ΣΥΡΙΖΑ ο
οποίος εξαπολύει µύδρους κατά της Κυβέρνησης. Κυρίες και κύ-
ριοι, πρέπει να σας θυµίσω ότι έχετε κυβερνήσει, οπότε ο λαός
σας γνωρίζει καλά. Έχει καταγράψει την ανευθυνότητα και την
ελαφρότητα σας, έχει αφοµοιώσει το πώς εννοείτε τη φύλαξη
των συνόρων, πώς αντιλαµβάνεστε την εθνική άµυνα, πώς υπε-
ρασπίζεστε τα εθνικά θέµατα, πόσο και πώς είστε υπέρ των επεν-
δύσεων και της ανάπτυξης, πόσο σας υπολογίζουν στο
εξωτερικό και πώς λειτουργείτε στα ευρωπαϊκά όργανα. Γι’
αυτόν ακριβώς το λόγο θα συνεχίσει να εµπιστεύεται την σοβαρή
και αποφασιστική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και για την επόµενη τετραετία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό και για το ίδιο καλώ κι εσάς.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μανωλάκο.

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Καστανίδης από το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
προσέρχοµαι στο Βήµα οπλισµένος µε έναν θαυµαστό πλούτο
«ισχυρών επιχειρηµάτων», που ακούστηκαν κατά τον προηγού-
µενο κύκλο της συζήτησής µας, ώστε να υποχρεούµαι να υπεν-
θυµίσω ότι πρέπει και πάλι να προσγειώσουµε τη συζήτηση στο
πεδίο της οικονοµίας. 

Συζητούµε τον προϋπολογισµό του 2023 στον οποίον η Κυβέρ-
νηση, µε νότες αρκετής αισιοδοξίας, περιγράφει τα δηµοσιονο-
µικά επιτεύγµατα του 2022, όπως περιγράφει, και τις
δηµοσιονοµικές επιδιώξεις της για το 2023. Εκφράζω ριζική αµ-
φιβολία για το εάν µπορούν να επιτευχθούν οι δηµοσιονοµικές
επιδιώξεις της Κυβέρνησης για τους λόγους που θα εξηγήσω
ευθύς αµέσως, χρησιµοποιώντας πάντοτε στοιχεία τα οποία ανα-
φέρονται στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού. Συνο-
πτικά η Κυβέρνηση επιδιώκει ανάπτυξη µεγαλύτερη της
Ευρωζώνης, περίπου στο ύψος του 1,8%, χαµηλό έλλειµµα της
γενικής Κυβέρνησης και µια µείωση του δηµοσίου χρέους εξαι-
τίας της αύξησης του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. 

Θα µου επιτρέψετε να προβλέψω ότι τίποτα από αυτά δεν θα
συµβεί. Πρώτα απ’ όλα, ήδη έχουµε µια γενική εκτίµηση των διε-
θνών οργανισµών, εντός του 2023 θα υπάρξει σοβαρή επιβρά-
δυνση της παγκόσµιας οικονοµίας. Από 3,3% ανάπτυξη η
Ευρωζώνη το 2022, θα περιέλθει στο συρρικνωµένο ποσοστό του
0,3% ανάπτυξης το 2023. Με επιβράδυνση της παγκόσµιας οικο-
νοµίας και δραµατική επιβράδυνση της οικονοµίας στην Ευρω-
ζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, νοµίζετε ότι δεν θα υπάρξουν
αρνητικά αποτελέσµατα στη διασυνδεδεµένη και συµµετέχουσα
στην Ευρωζώνη ελληνική οικονοµία; 

Ο δείκτης βιοµηχανικής παραγωγής, ανάµεσα στον Ιανουάριο
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και τον Σεπτέµβριο του 2022, αυξήθηκε µόλις κάτι παραπάνω
από 3%, όταν την αντίστοιχη περίοδο το 2021 ο δείκτης βιοµη-
χανικής παραγωγής ανήλθε στο 9,1%. Την ίδια ώρα το Ινστιτούτο
Ερευνών του ΣΕΒ, που µετρά τον δείκτη οικονοµικής συγκυρίας,
επισηµαίνει ότι τον Οκτώβριο σηµειώνεται δραµατική επιδείνωση
του οικονοµικού κλίµατος. Με επιβράδυνση της παγκόσµιας οι-
κονοµίας, δραµατική επιβράδυνση της Ευρωζώνης, µε χαµηλό
δείκτη βιοµηχανικής παραγωγής, µε σηµαντική επιδείνωση του
οικονοµικού κλίµατος, του δείκτη οικονοµικής συγκυρίας, υπο-
λογίζετε ότι µπορείτε να πετύχετε τους δηµοσιονοµικούς στό-
χους σας για το 2023;

Προσθέτω, επίσης, ότι, µε εισήγηση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, το ευρωσύστηµα έχει αποφασίσει σκληρές περιοριστι-
κές νοµισµατικές πολιτικές για το 2023. Είναι δική σας η διατύ-
πωση στο κείµενο του προϋπολογισµού. Πρακτικά αυτό σηµαίνει,
για να αντιλαµβάνεται ο Έλληνας πολίτης που µας ακούει, ότι τα
τραπεζικά ιδρύµατα θα περιορίσουν τις πιστώσεις τους προς την
οικονοµία. Ήδη µέσα στο 2022 υπήρξε µια ασήµαντη αύξηση των
τραπεζικών πιστώσεων προς τον ιδιωτικό τοµέα και µεγάλη µεί-
ωση των πιστώσεων, δηλαδή των δανείων, προς τα ελληνικά νοι-
κοκυριά. Αν ,λοιπόν, εξαιτίας των περιοριστικών πολιτικών το 2023
που θα επιβάλει το ευρωσύστηµα, το τραπεζικό σύστηµα µειώσει
τη χρηµατοδότηση της ιδιωτικής οικονοµίας, πώς πιστεύετε ότι θα
επιτευχθεί η ανάπτυξη µε τη µείωση των ιδιωτικών επενδύσεων
και της ιδιωτικής κατανάλωσης;

Επί πλέον, επίσης, µέχρι τώρα παίζετε τον ρόλο του παράγοντα
που διαµεσολαβεί προς το τραπεζικό σύστηµα, για να πάρει απο-
φάσεις στοιχειωδώς ορθολογικές για τα νοικοκυριά, τους πολίτες,
τις µικρότερες και τις µεσαίες επιχειρήσεις που υποφέρουν. Κά-
νετε εκκλήσεις. Από τη µέχρι στιγµής στάση των τραπεζών, σχη-
µατίζω το συµπέρασµα ότι οι τράπεζες δεν θα κάνουν τίποτε απ’
ό,τι έχει συµβεί στην υπόλοιπη Ευρώπη κι εσείς δεν θα επέµβετε
για να βοηθήσετε. Διότι, ήδη, έχουµε ένα καλό παράδειγµα προ-
ερχόµενο από την Ισπανία. Τα επιτόκια καταθέσεων, στη χώρα
µας, είναι λίγο πάνω από το 0%. Ήδη ανακοινώθηκε αύξηση µισής
επιπλέον µονάδας στα συνεχώς αυξανόµενα επιτόκια δανεισµού.
Αυτό σηµαίνει, µε απλούς ονοµαστικούς υπολογισµούς, ότι µηνι-
αία δόση δανείου ύψους 850 ευρώ θα φτάσει γύρω στα 1.100 µε
1.150 ευρώ. Τα κέρδη των τραπεζών είναι ήδη πολύ µεγάλα.

Οι Ισπανοί επενέβησαν, ως υπεύθυνη κυβέρνηση, υπέρ της κοι-
νωνικής συνοχής και της υποστήριξης των αδυνάτων, φορολογών-
τας τα κέρδη των ισπανικών τραπεζών που οφείλονται στο άνοιγµα
της ψαλίδας ανάµεσα στα επιτόκια καταθέσεων και στα επιτόκια
δανεισµού. Είναι αδιανόητο να σκεφθείτε εσείς κάτι τέτοιο.

Μερικές προβλέψεις δείχνουν και τον χαρακτήρα της Κυβέρνη-
σης. Η Κυβέρνηση δαπάνησε, σύµφωνα µε όσα αναγράφει στον
προϋπολογισµό της, 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη των
νοικοκυριών και των καταναλωτών έναντι της ενεργειακής κρίσης.
Βεβαίως, από αυτά τα 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ τα µισά ήταν από
τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή τα πλήρωσε ο Έλληνας φο-
ρολογούµενος, απέναντι σε παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας που
έχουν τεράστια κέρδη -αισχροκερδούν- ή σε διακινητές φυσικού
αερίου. Φέτος εγγράφετε στον προϋπολογισµό ένα δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. Δηλαδή θα επιχειρήσετε να αντιµετωπίσετε τα αυξηµένα
ενεργειακά τιµολόγια µε το � αυτών που αποφασίσατε να δαπανή-
σετε εν όψει εκλογών. 

Ισχυρίζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα υπάρξει κι
ένας πρόσθετος λόγος επιβάρυνσης, διότι, όπως ξέρετε, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή επιµένει διαρκώς, ανεξαρτήτως της ισχύος της
ρήτρας διαφυγής ότι χώρες µε υψηλό χρέος, όπως η Ελλάδα,
πρέπει να οδηγηθούν σε σοβαρότατη συγκράτηση δαπανών. Άρα,
ας ετοιµάσουµε τον ελληνικό λαό για νέες περιοριστικές πολιτικές,
ιδιαίτερα µετά από τις εκλογές.

Λοιπόν ποια ανάπτυξη 1,8% υπ’ αυτές τις συνθήκες; Αν για
όλους τους λόγους που περιέγραψα, θα έχουµε µείωση των ιδιω-
τικών επενδύσεων, αποµένουν οι δηµόσιες επενδύσεις. Νοµίζετε
ότι µπορείτε να πετύχετε ρυθµούς ανάπτυξης µε δηµόσιες επεν-
δύσεις οι οποίες ανέρχονται µόλις στα 8,8 δισεκατοµµύρια ευρώ
και σ’ αυτά προστίθενται άλλα 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ του Τα-
µείου Ανάκαµψης; Αυτά είναι απλώς αστειότητες.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω -είχα να πω περισσότερα, αλλά έχω ήδη

υπερβεί τον χρόνο- µε µια παρατήρηση η οποία αφορά τις µέρες,
τα συµβαίνοντα και την άσχηµη εποχή για την Ευρώπη και την Ελ-
λάδα. Είναι µια δήλωση-υπόµνηση σε όλα τα πολιτικά κόµµατα.
Υπάρχουν δύο κατηγορίες πολιτικών στελεχών. Αυτά τα οποία
ζουν για το πολιτικό κόµµα τους και αυτά τα οποία ζουν από το
πολιτικό κόµµα τους. Υπάρχουν δύο κατηγορίες διαγραφοµένων
στελεχών. Αυτά που διαγράφονται, γιατί έχουν υψηλές ιδέες και
µένουν πιστά στις αρχές και στις αξίες τους και αυτά που διαγρά-
φονται, όταν παραβιάζουν µε ατιµωτικό τρόπο τον όρκο τους.

Η ευθύνη των ηγεσιών είναι ότι, αν δεν υποστηρίζουν, τουλάχι-
στον ανέχονται αυτούς που ζουν από τα πολιτικά κόµµατα και έκ-
πληκτοι ή τεθλιµµένοι τους διαγράφουν όταν παραβιάζουν µε
ατιµωτικές πράξεις τον όρκο τους. Αυτό να µην ξανασυµβεί. Είναι
χρέος όλου του πολιτικού κόστους να προλάβει να θωρακίσει µε
θεσµικό τρόπο, µε εγγυήσεις διαφάνειας το πολιτικό σύστηµα,
γιατί έχει µεγάλη σηµασία το κύρος της πολιτικής και η αποκατά-
σταση των σχέσεων εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καστανίδη.

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Σκρέκας, τον οποίο θα παρακαλέσω πολύ να τηρήσει τον
χρόνο όσο το δυνατόν, γιατί και ο κ. Σκρέκας θα έχει να πει
πολλά, όπως όλοι µας έχουµε να πούµε πολλά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φετινή συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό του 2023 συµβαίνει σε µια χρονική στιγµή όπου
πραγµατικά η κατάσταση είναι πάρα πολύ δύσκολη για την Ευ-
ρώπη και κατ’ επέκταση για την Ελλάδα, γιατί δυστυχώς έχουµε
έναν πόλεµο, τον πρώτο πόλεµο, την πρώτη εισβολή σε ευρω-
παϊκό έδαφος µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Και αναφέροµαι
βέβαια στην εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, µε τεράστιες
καταστροφές, µε χιλιάδες νεκρούς, πολλούς από αυτούς αµά-
χους, και βεβαίως τροφοδοτώντας µια ενεργειακή κρίση η οποία
έχει τροφοδοτήσει µε τη σειρά της και έχει πυροδοτήσει µια πλη-
θωριστική κρίση. Βεβαίως έχουµε µπροστά µας έναν χειµώνα δύ-
σκολο, παρ’ όλο που εµείς εδώ, µε τις δράσεις που θα αναφέρω,
έχουµε καταφέρει µέχρι τώρα να ισορροπήσουµε την κατάσταση
και έναν επόµενο χειµώνα ο οποίος µπορεί να είναι ακόµα πιο δύ-
σκολος. Οι γεωπολιτικές δυστυχώς αναταράξεις έχουν ανατρέ-
ψει δεδοµένα δεκαετιών στην Ευρώπη. Στην Ευρώπη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για πολλές δεκαετίες θεωρείτο ότι η ενεργει-
ακή ασφάλεια, η ασφάλεια εφοδιασµού είναι κάτι δεδοµένο.
Ήρθε, λοιπόν, αυτή η εισβολή, η απρόκλητη εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, για να αποδείξει ότι απλά η Ευρώπη έκανε ένα
τεράστιο λάθος και η εξάρτησή της από το ρωσικό φυσικό αέριο
ήταν ένα πολύ µεγάλο λάθος που σήµερα το πληρώνουµε. Ευ-
τυχώς η Ελλάδα, όπως θα πω παρακάτω, είναι σε πολύ καλύτερη
κατάσταση από πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Τι έχει προκαλέσει µέχρι τώρα αυτός ο πόλεµος, πέρα από
αυτά τα οποία περιέγραψα, τους χιλιάδες νεκρούς, τις καταστρο-
φές; Έχουµε έναν υπερδεκαπλασιασµό της τιµής του φυσικού
αερίου στην Ευρώπη. Τον Αύγουστο του 2022 η τιµή του φυσικού
αερίου έφτασε τα 345 ευρώ η θερµική MWh, όταν δύο χρόνια
µόλις πριν ήταν µόλις 20 ευρώ, δηλαδή πάνω από δέκα φορές
ακριβότερη η τιµή του φυσικού αερίου. Ο πληθωρισµός µε τη
σειρά του αυξήθηκε, γιατί η αύξηση της τιµής του φυσικού αε-
ρίου έχει φέρει αύξηση κατά συνέπεια στην τιµή της παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας, αφού ένα µεγάλο ποσοστό του φυσικού
αερίου χρησιµοποιείται για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
και το µοντέλο το ηλεκτρικό το οποίο χρησιµοποιείται σήµερα
στην Ευρώπη λέει ότι η τιµή του ηλεκτρικού, η χονδρική τιµή της
ηλεκτρικής ενέργειας προσδιορίζεται από την ακριβότερη µο-
νάδα ηλεκτροπαραγωγής, άρα από τις µονάδες φυσικού αερίου.

Η µείωση της ροής του φυσικού αερίου επίσης, η ίδια αυτή
καθ’ αυτή η µείωση και η πιθανότητα να έχουµε και ολική δια-
κοπή από τη Ρωσία, απειλεί και νοικοκυριά και την κοινωνική συ-
νοχή της Ευρώπης και την παραγωγική βάση της Ευρώπης.
Βεβαίως, σήµερα νοικοκυριά, επαγγελµατίες και επιχειρήσεις
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ανησυχούν για το πώς θα εξελιχθεί αυτός ο δύσκολος χειµώνας
και -επαναλαµβάνω- και ο επόµενος. Απέναντι όµως σε αυτή την
κρίση η Ελλάδα έχει λάβει µια σειρά από αποφάσεις και έχει προ-
χωρήσει σε ένα πλέγµα δράσεων, έτσι ώστε να αναδειχτεί σε µια
νησίδα σταθερότητας, ασφάλειας και αξιοπιστίας, ιδιαίτερα στο
ενεργειακό  πεδίο. 

Σε ποιους άξονες έχουµε κινηθεί ως Κυβέρνηση; Έχουµε κι-
νηθεί σε τρεις βασικούς άξονες, πρώτον, στην προσπάθεια να
διατηρήσουµε σε προσιτά επίπεδα τις τιµές της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Μέχρι τώρα έχουµε διαθέσει σχεδόν 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ από την αρχή του χρόνου, ώστε να χρηµατοδοτήσουµε και
να επιδοτήσουµε τους λογαριασµούς του ρεύµατος και νοικοκυ-
ριών και επαγγελµατιών, ώστε αυτοί -επαναλαµβάνω- να είναι σε
προσιτά επίπεδα. Δεύτερον, έχουµε προχωρήσει σε κρίσιµες
υποδοµές και σε συµφωνίες µε γειτονικές χώρες, ώστε να δια-
σφαλίσουµε την επάρκεια εφοδιασµού, όπως θα αναφερθώ πα-
ρακάτω. Τρίτον, έχουµε επιταχύνει πολύ την «πράσινη»
µετάβαση. Η διείσδυση των ΑΠΕ, όπως αποδεικνύουν τα στοιχεία
που θα καταθέσω, έχει πραγµατικά πολλαπλασιαστεί τα τελευ-
ταία τρία χρόνια και ιδίως φέτος, το 2022, σε σχέση µε τέσσερα
και πέντε χρόνια πριν.

Μέχρι τώρα ακούµε πάρα πολλές φορές από την Αντιπολί-
τευση ότι η Ελλάδα δήθεν είναι µία πολύ ακριβή χώρα σε ό,τι
αφορά το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας. Αρχίζω και κατα-
θέτω κάποια στοιχεία που αποδεικνύουν ακριβώς το αντίθετο. 

Πρώτον, σε ό,τι αφορά τις επιδοτήσεις, σύµφωνα µε το Ινστι-
τούτο Bruegel, για το οποίο ακούγαµε πάρα πολλά πράγµατα επί
εποχής ΣΥΡΙΖΑ, η Ελλάδα έχει δαπανήσει το µεγαλύτερο ποσό
ως ποσοστό του ΑΕΠ της από όλες τις χώρες της Ευρώπης, δη-
λαδή το 3,7% του ΑΕΠ, για να στηρίξει λογαριασµούς ρεύµατος.
Το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Επίσης, πρέπει να πούµε ότι η επιδότηση απορροφά το 100%
της αύξησης στα κοινωνικά τιµολόγια, 80% έως 90% της αύξη-
σης στα τιµολόγια και στους λογαριασµούς των νοικοκυριών, ένα
80% περίπου της αύξησης στις πολύ µικρές και µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, που αυτές είναι περίπου το 90% των επιχειρήσεων
στη χώρα, και ένα 90% στους αγρότες.

Πρέπει να πούµε ότι η Ελλάδα ήταν η πρώτη χώρα που έλαβε
την έγκριση για σχήµα ενίσχυσης στα επαγγελµατικά τιµολόγια.
Από το προηγούµενο καλοκαίρι έχουµε καταργήσει τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής. Έγινε πολλή κουβέντα γι’ αυτή τη ρήτρα, την οποία
κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση και η οποία
υπήρχε. Και µάλιστα, το 2018 υπήρχε εκείνη η επιστολή του προ-
έδρου της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, του κ. Μπουλαξή, ο
οποίος είχε διοριστεί τότε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ζητούσε εξη-
γήσεις για το πώς εφαρµόζεται η ρήτρα αναπροσαρµογής από
τους ιδιώτες παρόχους. 

Λέει ο ΣΥΡΙΖΑ: «Ναι, αλλά για πρώτη φορά η ρήτρα στη ΔΕΗ
εφαρµόστηκε τον Αύγουστο». Μα, για πρώτη φορά ξεκίνησε να
αυξάνεται η τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας στη χονδρική αγορά
φέτος τον Αύγουστο. Όταν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ είχαµε από τις
χαµηλότερες τιµές στα ορυκτά καύσιµα σε παγκόσµιο επίπεδο,
από τις χαµηλότερες τιµές στο φυσικό αέριο, είχαµε πολύ χα-
µηλό κόστος διοξειδίου του άνθρακα, άρα κατ’ επέκταση είχαµε
πολύ χαµηλό κόστος ενέργειας. Δεν φταίει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ βεβαίως, φταίνε οι διεθνείς συνθήκες, όπου οι τιµές των
ενεργειακών προϊόντων ήταν πολύ χαµηλές τότε. Δεν το αξιοποί-
ησαν, δεν έφεραν τότε την απαιτούµενη ανάπτυξη. Εµείς τώρα
µε πολύ πιο ακριβές τιµές στα ορυκτά καύσιµα, µε πολύ πιο ακρι-
βές τιµές στην ενέργεια, µε µια ενεργειακή κρίση και µε µια πλη-
θωριστική κρίση έχουµε µία από τις µεγαλύτερες αναπτύξεις
στην οικονοµία µας στην Ευρώπη και όχι µόνο, για να καταλάβετε
ποια είναι διαφορά. 

Εµείς όµως καταργήσαµε τη ρήτρα προσαρµογής και έτσι επι-
τέλους υποχρεώσαµε τους προµηθευτές, τους παρόχους, τη
ΔΕΗ και τους άλλους, να δηλώνουν από τον προηγούµενο µήνα

ποια θα είναι η τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας τον επόµενο µήνα
και έτσι να µπορούν τα νοικοκυριά, οι επιχειρήσεις και οι επαγ-
γελµατίες να επιλέξουν τη φθηνότερη τιµή, πράγµα που δεν µπο-
ρούσαν να το κάνουν πριν, γιατί είχαν µια τιµή τιµοκαταλόγου οι
πάροχοι και µία ρήτρα προσαρµογής, έναν µαθηµατικό τύπο που
έπρεπε να είσαι µαθηµατικός ή λογιστής για να καταλάβεις ποια
είναι η τιµή που αγοράζεις. Τώρα ξέρουν. Υπάρχει διαφάνεια
απόλυτη και προβλεψιµότητα και γνωρίζει ο καταναλωτής και
µπορεί να επιλέξει τον προµηθευτή. Και όχι µόνο αυτό. Για να
µπορεί να τον επιλέξει, περάσαµε και µε νόµο να µπορεί να αλ-
λάζει προµηθευτή, να πηγαίνει από έναν προµηθευτή που είναι
ακριβότερος σε έναν προµηθευτή που είναι φθηνότερος αζη-
µίως, χωρίς να πληρώνει κάποιο πέναλτι και χωρίς µικρά γράµ-
µατα. Το περάσαµε µε νόµο. Και όχι µόνο αυτό. Με νόµο
υποχρεώσαµε να αναγράφεται και πάνω στον λογαριασµό ποια
είναι επιδότηση από το κράτος.

Τι έχουµε πετύχει µέχρι τώρα; Το ελληνικό νοικοκυριό αγοράζει
ακριβά την τιµή ηλεκτρικής ενέργειας; Όχι. Αγοράζει πραγµατικά
ακριβότερα απ’ ό,τι πριν την κρίση, πρέπει να το πούµε αυτό. Είναι
µια πραγµατικότητα ότι το ρεύµα έχει αυξηθεί, αλλά όχι όπως έχει
αυξηθεί σε άλλες χώρες που έχουν και πυρηνικά εργοστάσια, που
έχουν και πιο εκτεταµένα δίκτυα ηλεκτρικά, που είναι πολύ πιο
ώριµες οι  αγορές ηλεκτρικής ενέργειας. Παρ’ όλα αυτά, η Ελλάδα
µε τους µηχανισµούς που έχει δηµιουργήσει -που θα τους περι-
γράψω- έχει καταφέρει να έχει από τους χαµηλότερους λογαρια-
σµούς ρεύµατος σε ό,τι αφορά τα κυµαινόµενα τιµολόγια, που η
Ελλάδα έχει κυµαινόµενα τιµολόγια στα νοικοκυριά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Καταθέτω. Για τον Σεπτέµβριο του 2022 η τιµή στην Ελλάδα
για τα νοικοκυριά ήταν περίπου 23,5 λεπτά. Η τιµή στη Λισαβόνα
ήταν 28 λεπτά. Η τιµή στη Μαδρίτη ήταν 42 λεπτά. Είναι διπλάσια
η τιµή για το νοικοκυριό στην Ισπανία από ότι στην Ελλάδα τον
Σεπτέµβριο. Τον Οκτώβριο συνεχίζεται στα 25 λεπτά από 23,5 η
τιµή στην Αθήνα, στα 27 λεπτά στην Πορτογαλία και στα 35
λεπτά στην Ισπανία. Πάλι σχεδόν 80% πιο ακριβή τιµή για τα νοι-
κοκυριά στην Ισπανία από ό,τι στην Ελλάδα. Κατάφεραν τον Νο-
έµβριο να µας προσεγγίσουν η Ισπανία και η Πορτογαλία και να
έχουµε περίπου στα 25 λεπτά όλοι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Έρχονται και λένε όµως: Καλά, η λιανική τιµή µετά τις επιδο-
τήσεις και πώς βγαίνουν αυτές οι επιδοτήσεις και ποιος τις πλη-
ρώνει; Θα τα εξηγήσω όλα. Και λένε: Μα, η Ελλάδα είναι από τις
πιο ακριβές αγορές χονδρικής. Η πιο ακριβή, λέει, στην Ευρώπη.
Είναι αλήθεια αυτό; Όχι, είναι ψέµα. 

Καταθέτω εδώ τα στοιχεία για όλο το 2022, όχι για κάποιον
µήνα θα σας πω και για κάποιους µήνες. Η Ιταλία έχει µέση τιµή
πώλησης χονδρικής αγοράς 309 ευρώ, η Ελλάδα 285. Είναι πε-
ρίπου 10% µε 15% φθηνότερη όλον τον χρόνο η τιµή της χονδρι-
κής, ο µέσος όρος της τιµής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα, πού είναι το επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ -και το ακούω και από
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- ότι η Ελλάδα έχει την πιο
ακριβή χονδρική τιµή στην Ευρώπη; Ψέµα! Η Ιταλία είναι πιο
ακριβή και είναι πολύ πιο ώριµη αγορά η ιταλική από την ελλη-
νική. 

Τι γίνεται, όµως, και πώς πάµε τον Δεκέµβριο; Η Ελλάδα τον
Δεκέµβριο σε ό,τι αφορά την τιµή χονδρικής είναι η τέταρτη φθη-
νότερη χώρα στην Ευρώπη. Είναι η τέταρτη φθηνότερη τον Δε-
κέµβριο! Και όλα αυτά είναι χωρίς τον µηχανισµό ανάκτησης των
υπερκερδών από την παραγωγή, όπου αυτό ρίχνει ακόµα 30%
µε 40% χαµηλότερα την τιµή, όπως ανακοινώνει η ΡΑΕ. Άρα, σε
επίπεδο έτους η Ελλάδα δεν είναι πιο ακριβή. Σε επίπεδο µήνα,
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η Ελλάδα είναι η τέταρτη φθηνότερη στη χονδρική. 
Έρχοµαι στο σήµερα και κοίτα να δεις πώς τελικά τα φέρνει η

ζωή τα πράγµατα. Ποια είναι η τιµή χονδρικής σήµερα; Τυχαίο!
Έτυχε! Ελλάδα -πολύ ακριβή τιµή- 260 ευρώ. Βουλγαρία, µε πυ-
ρηνικά εργοστάσια, 293 ευρώ, πάνω από 10% πιο ακριβή. Ρου-
µανία 293 ευρώ. Ιταλία 367 ευρώ. Γερµανία 411 ευρώ. Γαλλία,
µε τα πυρηνικά της, 410. Η Ελλάδα µε τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας -γιατί αυτό είναι το µέλλον, αυτό είναι το ανταγωνι-
στικό πλεονέκτηµα της Ελλάδας- σήµερα έχει 260 ευρώ και η
Γερµανία έχει 411 ευρώ και η Γαλλία έχει 410 ευρώ χονδρική.
Είναι πραγµατικά στοιχεία και σας τα καταθέτω για να δείτε τι
δουλειά έχει γίνει και πώς θα πάµε παρακάτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών
της Βουλής)

Το έχουµε πετύχει αυτό τα τελευταία χρόνια. Δεν το έχουµε
κληρονοµήσει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Και θα σας πω ποια ήταν η δική σας απόδοση, τι κάνατε τα τέσ-
σερα µε πέντε χρόνια που κυβερνήσατε σε ό,τι αφορά τη διείσ-
δυση των ΑΠΕ και την πράσινη µετάβαση. 

Αλλά αυτά τα 8 δισεκατοµµύρια τελικά κι όλα αυτά τα στοιχεία
τα οποία έχουν έρθει, τα καταλαβαίνει ο Έλληνας πολίτης; Λογα-
ριασµοί: οικιακό τιµολόγιο, ποσό πληρωµής: 278, επιδότηση από
το κράτος 699. Θα πλήρωνε 1.000 ευρώ και πληρώνει 278. Αγρο-
τικό τιµολόγιο: ποσό πληρωµής 175 ευρώ, επιδότηση 618. Θα πλή-
ρωνε 800 ευρώ, πληρώνει 175 ευρώ. Επαγγελµατικό τιµολόγιο:
πληρωτέο ποσό 905, επιδότηση από το κράτος 1.200 ευρώ, διότι
έχουν µεγάλες καταναλώσεις. Οικιακό τιµολόγιο 231 ευρώ, επιδό-
τηση από το κράτος 564. Με νόµο περάσαµε να αναγράφεται
στους λογαριασµούς, ακόµη και σε ηλεκτρονικά µηνύµατα, για να
καταλαβαίνουν οι Έλληνες πραγµατικά την προσπάθεια που γίνε-
ται από την Κυβέρνηση. 

Είµαστε ικανοποιηµένοι; Δεν θα είµαστε ποτέ ικανοποιηµένοι
όσο υπάρχουν νοικοκυριά που δυσκολεύονται να πληρώσουν τον
λογαριασµό ρεύµατος και όσο υπάρχουν επιχειρήσεις που κινδυ-
νεύει πραγµατικά η βιωσιµότητά τους από την ακρίβεια στην ενέρ-
γεια. Προσπαθούµε, όµως, και αυτό έχει αποτελέσµατα και θα
συνεχίσουµε. Θα πούµε και τι έχουµε κάνει σε διεθνές επίπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Χρόνο δεν έχετε να τα
πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όµως τι γίνεται σε ό,τι αφορά τα αρτοποιεία; Γιατί
ακούω πολύ και για τα αρτοποιεία. Μας κατηγορήσατε ότι δεν κά-
νουµε τίποτα για τους φούρνους. Ποσό πληρωµής 1.200 ευρώ και
η επιδότηση είναι 2.500 ευρώ. Ποσό πληρωµής 3.900 ευρώ, 7.000
ευρώ η επιδότηση. Ποσό πληρωµής 1.900 ευρώ, 3.300 η επιδό-
τηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και ο κόσµος πια δεν χρειάζεται
να δει ούτε το Ινστιτούτο Μπρίγκελ, ούτε να δει την Ελληνική Στα-
τιστική Υπηρεσία. Βλέπει την προσπάθεια στον λογαριασµό που
παίρνει. Βλέπετε και εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους
λογαριασµούς που παίρνετε την προσπάθεια που έχει κάνει η Ελ-
ληνική Κυβέρνηση. 

Το 70% από τα 8 δισεκατοµµύρια έχει έρθει από τη φορολό-
γηση των υπερκερδών των εταιρειών ηλεκτρικής ενέργειας στον
κλάδο της παραγωγής και από τα έσοδα από τους ρύπους. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Έχουµε εισπράξει πάνω από 2,7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από την φορολόγηση υπερκερδών, 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ από την αναδροµική φορολόγηση υπερκερδών και
πάµε στα 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου. Επίσης, έχουµε 1,6
δισεκατοµµύριο από τους ρύπους και τα υπόλοιπα τα έχει ο κρα-
τικός προϋπολογισµός. 

Από κει και πέρα µε αυτόν τον µηχανισµό έχουµε θέσει εµείς
ένα πλαφόν στην χονδρική και έχουµε θέσει ένα πλαφόν στη λια-

νική. Αυτό έχουµε κάνει. Έχουµε µια τιµή-στόχο στη λιανική και
δεν ξεφεύγουµε από αυτή και κάθε φορά επιδοτούµε ανάλογα
ώστε να πιάσουµε αυτή τη τιµή-στόχο. Αυτόν τον µηχανισµό ήρθε
η Ευρώπη και τον υιοθέτησε µετά την παρουσίαση που έκανα
στους οµολόγους µου τον Αύγουστο του 2022. Τον υιοθέτησαν οι
υπόλοιποι Υπουργοί Ενέργειας και τον έκαναν ευρωπαϊκό κανονι-
σµό και τώρα εφαρµόζετε σε όλη την Ευρώπη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κλείστε
σιγά-σιγά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα χρειαστώ κάποια λεπτά. Είναι σηµαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπουργέ µου, όλα είναι
σηµαντικά που έχετε να πείτε, αλλά σας άφησα πέντε λεπτά πα-
ραπάνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Από κει και πέρα, για την επάρκεια εφοδιασµού
έχουµε πάρα πολλές φορές…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ζητήσουµε κι εµείς τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν θα ζητήσετε

τον λόγο, γιατί δεν έχετε δικαίωµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πάντα όταν καταθέτω στοιχεία -το έχω παρατηρήσει,
κύριε συνάδελφε-, έχετε µία νευρικότητα. Όταν καταθέτω στοιχεία
τα οποία σας ενοχλούν…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η πραγµατικότητα είναι ότι απλά τα στοιχεία αποδεικνύουν πως

κυβερνήσατε και εσείς και πως κυβερνά η σηµερινή Κυβέρνηση.
Και εσείς µιλάτε για Αριστερά και Δεξιά. Εµείς µιλάµε για ικανούς
και ανίκανους πολιτικούς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η αποτε-
λεσµατικότητα της διακυβέρνησης είναι αυτή που κάνει τον λαό
να µας στηρίζει µια κυβέρνηση ή όχι. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε

Υπουργέ, σας παρακαλώ. 
Κύριε Φάµελλε, είστε και βροντόφωνος! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Βλέπω ότι είστε λίγο νευρικοί σήµερα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αν δεν τηρείτε τον Κανονισµό, µπορώ

και να φωνάξω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όταν το έκανε ο κ. Βί-

τσας δεν φωνάξατε. Ο κ. Βεσυρόπουλος διαµαρτυρήθηκε. Σας
παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, ένα τελευταίο για την πράσινη µετά-
βαση.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, αφήστε

τον να κλείσει, σας παρακαλώ! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν ακούγεστε, κύριε συνάδελφε.
Μας κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ ότι καταδικάσαµε την Ελλάδα να είναι

εξαρτηµένη από το φυσικό αέριο. Καταθέτω κι αυτό το έγγραφο
για άλλη µια φορά. Επί ΣΥΡΙΖΑ η κατανάλωση του φυσικού αερίου
από δεκατέσσερις τεραβατόρες τριπλασιάστηκε στις δεκαεπτά.
Στους λιγνίτες η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας µειώθηκε κατά
50%.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, σας

παρακαλώ, µην µου κάνετε δύσκολη τη ζωή. Και ο κ. Βίτσας όταν
µίλησε δεν φωνάξατε για τον Κανονισµό. Τώρα φωνάζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας επί ΣΥΡΙΖΑ κατα-
σκευάζονταν κάθε χρόνο από 149 έως 200 περίπου µε 270 MWh.
Είχαµε 918 το 2019, 977 το 2020, 1.100 το 2021 και εκτιµούµε ότι
θα είναι πάνω από 1.500, κοντά στα 2.000, το 2022. Δεν σας αρέ-
σει.
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Αυτή εδώ -το έχω ξανανοίξει- η τρύπα είναι η δική σας αποτε-
λεσµατικότητα σε ό,τι αφορά την διείσδυση των ΑΠΕ. Έχουµε
χάσει και θα πληρώσουµε παραπάνω…

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, γιατί
δεν µε ακούτε; Σας παρακαλώ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω.

Ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ θα πληρώσουµε παραπάνω για
φυσικό αέριο…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα έχουµε και παράταση στο σόου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να κλείσω το µικρό-

φωνο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Όσο και να συνεχίζετε να µιλάτε και να µε διακό-
πτετε, δεν θα σταµατήσω να λέω τις αλήθειες, είτε σας αρέσει
είτε δεν σας αρέσει. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν έχουµε σταµατήσει, όµως, εκεί. Από εκεί και πέρα…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Η Ελλάδα δεύτερη χώρα στον κόσµο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, κάντε

το για µένα. Κλείστε, σας παρακαλώ! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεκαεπτά λεπτά µί-

λησε ο κ. Βίτσας, που ήταν απλός Βουλευτής. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πότε µίλησε ο κ. Βίτσας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεκαεπτά λεπτά µί-

λησε ο κ. Βίτσας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όταν ήταν ο κ. Βίτσας και µίλησε δεκαεπτά λεπτά, εσείς δεν ήσα-
σταν εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό λέω και εγώ.
Εδώ ήταν, αλλά δεν µίλησε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
… (δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,
σας παρακαλώ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τόσο άγχος, γιατί πέφτετε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,

κύριε Φάµελλε, σας παρακαλώ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ενοχλεί η αλήθεια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Είναι κρίµα αυτό που γίνεται. Αν δεν µε διακόπτατε,
θα είχα τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
στε. Σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ξέρω ότι ενοχλούν οι αλήθειες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εγώ θέλω αυτά τα πέντε λεπτά που δεν µ’ αφήνουν
οι συνάδελφοι να γίνουν δύο για να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν είναι πέντε
λεπτά. Σας παρακαλώ µη µου το θέτετε έτσι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Επαναλαµβάνω: Τα πέντε λεπτά να τα κάνετε δύο
για να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι έτσι. Σας
άφησα εννέα λεπτά παραπάνω. Δύο λεπτά σας διέκοψε ο κ. Φά-
µελλος. Επτά λεπτά παραπάνω σας άφησα για να είµαστε δί-

καιοι. Ξέρατε από πριν πόσος είναι ο χρόνος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω. Η Ελλάδα είναι η
δεύτερη χώρα στον πλανήτη στην προσέλκυση επενδύσεων για
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Η Ελλάδα γίνεται ανταγωνιστική. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνο Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και πρώτη στα ψέµατα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τέσσερα δισεκατοµµύρια ευρώ για την ενεργειακή
αναβάθµιση του κτηριακού αποθέµατος. Μέχρι τώρα 2 δισεκα-
τοµµύρια για το «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον» -δεν σας αρέσει- µε ει-
δική πρόνοια για τα ευάλωτα νοικοκυριά. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Αυτό είναι πολιτισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,
σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): «Ανακυκλώνω - Αλλάζω Συσκευή»: Εκατόν σαράντα
χιλιάδες δικαιούχοι αύριο θα µπουν στο σύστηµα. «Εξοικονοµώ
- Επιχειρώ»: 200 εκατοµµύρια για επιχειρήσεις.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έντεκα µήνες κάνατε…(δεν ακού-
στηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, το πα-
ρακάνατε τώρα. Το παρακάνατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): «Εξοικονοµώ - Ανακαινίζω για νέους»: 350 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Θα τα ακούσετε όλα τώρα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφήστε τον χρόνο

τώρα. Συνεχώς επιµένετε. Αφήστε τον χρόνο. Ο χρόνος είναι
δική µου δουλειά, όπως δική µου δουλειά είναι να µη µιλάτε
εσείς.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σ’ εσάς κάνουµε κριτική, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σ’ εµένα πείτε ό,τι θέ-
λετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό δεν έχει γίνει ξανά πάντως. Εγώ τόσα χρόνια
που είµαι Βουλευτής, τέλος πάντων, αυτό το πράγµα δεν το έχω
δει ξανά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εσείς, κύριε
Σκρέκα, πήγατε στα είκοσι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπεται, ποια είκοσι
λεπτά; Δέκα λεπτά φωνάζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν είναι έτσι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα προσθέσετε και τις φωνές στον χρόνο που
µιλάω;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και ψεύτης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Φίλη, είναι ντροπή αυτό που γίνεται. Είναι
ντροπή αυτό που γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκρέκα, κλείστε
σας παρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να τ’ ακούτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Νέα δασική πολιτική: Ολοκληρωµένη δασική υπηρε-
σία κάθετη είκοσι έξι χρόνια το κάναµε εµείς. Απάτητα βουνά.
Προστατεύουµε τη φύση, πράγµα που δεν το κάνατε εσείς. Πεν-
τακόσιες προσλήψεις τακτικού προσωπικού στα δασαρχεία. Ένα
τεράστιο πρόγραµµα αναδάσωσης στη χώρα πάνω από 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την προστασία της βιοποικιλότητας. 

Νέο Εθνικό Πληροφοριακό Κέντρο Επιθεώρησης Περιβάλλον-
τος. Συνδέουµε όλους τους αισθητήρες στους µεγάλους ρυπαν-
τές και παρακολουθούµε από κεντρική αίθουσα ελέγχου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκρέκα, σας πα-
ρακαλώ. Αυτό είναι ανασκόπηση του έργου σας µέχρι τώρα. Δεν
µιλάτε για τον προϋπολογισµό. Δικαίως διαµαρτύρονται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Η διαχείριση των αποβλήτων, η χωροταξία που είναι ένα τερά-
στιο πρόγραµµα, το «ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ», για να τακτο-
ποιήσουµε επιτέλους τη χωροταξία σε όλη την Ελλάδα. 

Κάθε πρόγραµµα που έχουµε φέρει είναι µια µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση. Είναι τόσα πολλά που φυσικά δέκα και δεκαπέντε λεπτά
ούτε είκοσι λεπτά φτάνουν για να τα απαριθµήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά το ξέρατε
από πριν, κύριε Σκρέκα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εγώ θα σας πω ένα πράγµα µόνο και τελειώνω. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να µην πείτε κανένα

πράγµα. Σας παρακαλώ. Δώστε µια ευχή για καλές γιορτές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μια φράση και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μια σύµβαση πολεοδοµικού σχεδίου

δεν έχει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Φάµελλε, σήµερα ξεπεράσατε κάθε όριο εσείς
και ο κ. Φίλης. Συγχαρητήρια!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και εσείς στα ψέµατα, κύριε Σκρέκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, υπάρ-

χει και κοινοβουλευτικός. Έχετε τον κ. Ραγκούση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ο Αβραάµ Λίνκολν είπε: «Ο καλύτερος τρόπος για
να προβλέψεις το µέλλον είναι να το δηµιουργήσεις». Ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, η Νέα Δηµοκρατία δηµιουργούν το µέλλον, ένα
καλύτερο µέλλον για τους Έλληνες, ένα καλύτερο µέλλον από
αυτό που τους χαρίσατε εσείς.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκρέκα, σας ευ-
χαριστούµε πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, πόσες φορές ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος έχει τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν έχει τον λόγο
και το ξέρει. Είναι πολύ καλός σε αυτά.

Υπενθυµίζω ότι σήµερα θα πάµε µέχρι τον αριθµό εκατόν
τριάντα έξι, τον κ. Κρητικό, που τον άφησε ο κ. Ακτύπης µόνο σή-
µερα, και αύριο θα ξεκινήσουµε µε τον δωδέκατο κύκλο στις 10
η ώρα το πρωί και πρώτος οµιλητής θα είναι ο κ. Λιάκος.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Αµανατίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουν πρώτα οι
Βουλευτές. Ας µιλήσουν οι Υπουργοί µετά. Να υπάρξει µία κα-
τανόηση από τους Υπουργούς. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ωραία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ήδη είναι εκτός, κύριε
Αλεξιάδη. Έτσι κι αλλιώς θα βάλω τέσσερις Βουλευτές. Μετά θα
µιλήσει ο κ. Χαρδαλιάς, ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί

κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσω και
εγώ µε τις αλήθειες. 

Θα ξεκινήσω µε κάτι για το οποίο συµφωνούµε όλοι, ότι όλες
οι ελληνικές κυβερνήσεις, χρόνια τώρα, επιδιώκουν οι προϋπο-
λογισµοί, που καταρτίζουν αλλά και υλοποιούν, να µη θέτουν
µελλοντικά σε κίνδυνο την οικονοµία της χώρας. Έχει καταδειχ-
θεί, όµως, ότι συνήθως αυτό δεν το πετυχαίνουν. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη µε υπευθυνότητα, ορθολογισµό και συνετή
διαχείριση πέτυχε πολλά. Κράτησε τη χώρα όρθια µε σταθερό-

τητα και ασφάλεια σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον που πλήττεται
-θα το πω ξανά- από πρωτόγνωρες και συνεχείς κρίσεις, όπως η
υγειονοµική, η γεωπολιτική, που, όπως είναι αναµενόµενο, όλες
αυτές οι κρίσεις έχουν και οικονοµικές συνέπειες. 

Πώς, όµως, πέτυχε αυτό που είπα νωρίτερα; Διαθέτοντας για
τη στήριξη των νοικοκυριών, των επιχειρήσεων και όσων επλή-
γησαν περισσότερο από την ενεργειακή κρίση τους περισσότε-
ρους αναλογικά δηµοσιονοµικούς πόρους µεταξύ των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και σύµφωνα µε αυτά από τον κύριο Υπουργό
που ακούσαµε πριν από λίγο. Τα διάφορα µέτρα τα οποία έλαβε
η Κυβέρνηση έχουν αναλυθεί σε συνεδριάσεις των επιτροπών
και δεν θα τα αναφέρω. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση προχωρά απρόσκοπτα στην υλοποί-
ηση των προεκλογικών της δεσµεύσεων παρ’ όλες τις δυσκολίες
της κρίσης και αναφέρω ενδεικτικά µερικές από αυτές: 

Πρώτον, η µόνιµη µείωση του ΕΝΦΙΑ στα φυσικά πρόσωπα
κατά 35%. Να αναφέρω ένα τοπικό παράδειγµα: Οι πολίτες του
Νοµού Κοζάνης το 2022 θα πληρώσουν περίπου 10 εκατοµµύρια
ευρώ λιγότερο για ΕΝΦΙΑ συγκριτικά µε το 2018 που ήταν η τε-
λευταία χρονιά κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ που επηρέαζε τον ΕΝΦΙΑ. 

Δεύτερο παράδειγµα: Συνολικά τα εκκαθαριστικά των πολιτών
στη Δυτική Μακεδονία είναι µειωµένα, επίσης, κατά περίπου 20
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι εισόδηµα το οποίο θα µείνει στην
περιοχή και θα συµβάλει στην ενδογενή ανάπτυξή της. 

Επίσης, να αναφέρω άλλα δύο παραδείγµατα, όπως την αύ-
ξηση του αφορολόγητου ορίου για δωρεές και γονικές παροχές
που είναι στις 800.000 ευρώ, την επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης στους αγρότες. 

Όλες αυτές οι παρεµβάσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, υλοποι-
ούνται χωρίς να θέτουν σε κίνδυνο τη δηµοσιονοµική σταθερό-
τητα της χώρας, αφού για το 2022 προβλέπεται ανάπτυξη 5,6
δισεκατοµµύρια, δηλαδή διπλάσια από τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης και για το 2023 1,8%, περίπου τριπλάσια από τον µέσο όρο
της Ευρώπης. 

Για να γίνουν οι απαραίτητες συγκρίσεις, ο αντίστοιχος µέσος
όρος ανάπτυξης της τετραετίας 2015-2018 ήταν 0%, ενώ στην
Ευρώπη 2,1%.

Το ΑΕΠ -αναφέρθηκε και προηγούµενα- είναι ήδη υψηλότερο
κατά 25%, περίπου κατά 45 δισεκατοµµύρια ευρώ από την τε-
λευταία χρονιά διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το πρωτογενές έλλειµµα εκτιµάται ότι θα µειωθεί το 2022 στο
1,6% του ΑΕΠ, ενώ το 2023 προβλέπεται η επιστροφή σε πρω-
τογενές πλεόνασµα. Το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ µειώνεται
εντυπωσιακά κατά πενήντα περίπου ποσοστιαίες µονάδες συγ-
κριτικά µε το 2019 και αναµένεται το 2023 να είναι 159% του
ΑΕΠ.

Φέτος αναµένεται να έχουµε ρεκόρ στις εξαγωγές αγαθών,
υπηρεσιών και άµεσων επενδύσεων. Σύµφωνα, δε, µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή η Ελλάδα θα είναι πρωταθλήτρια στον ρυθµό αύ-
ξησης επενδύσεων στην Ευρώπη κατά την επόµενη τριετία. Ο
πληθωρισµός τον Νοέµβριο, σύµφωνα µε στοιχεία της EURO-
STAT, διαµορφώνεται στο 9%. Είναι χαµηλότερος από τον µέσο
όρο της Ευρωζώνης και της Ευρώπης και µε φθίνουσα πορεία
τους τελευταίους µήνες και εκτιµάται, δε, ότι το 2023, σύµφωνα
µε τις φθινοπωρινές προβλέψεις της EUROSTAT, θα είναι κάτω
του µέσου όρου της Ευρώπης και της Ευρωζώνης.

Εποµένως, φαίνεται εκ του αποτελέσµατος ότι τα µέτρα της
Κυβέρνησης κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση και φέρουν
απτά αποτελέσµατα. Στηρίζουµε, λοιπόν, την κοινωνία, προ-
ωθούµε µια αναπτυξιακή φορολογική πολιτική και πετυχαίνουµε
όλα αυτά µε µια ταυτόχρονα δηµοσιονοµική ισορροπία.

Ενισχύοντας ακόµα περισσότερο την αξιοπιστία της σχετικά
µε τη συνέπεια έργων και πράξεων, η Κυβέρνηση µειώνει περαι-
τέρω τα φορολογικά βάρη των πολιτών. Ενδεικτικά αναφέρω µό-
νιµη µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών
εισφορών, µόνιµη κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης
στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, καθώς και στους συνταξιούχους
και άλλες πολλές που δεν θα αναφέρω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
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Ταυτόχρονα συνεχίζονται οι µεταρρυθµίσεις προς όφελος των
πολιτών και οι στοχευµένες παρεµβάσεις στήριξης των ευπαθών
κοινωνικών οµάδων, πάντα όµως µε γνώµονα τη δηµοσιονοµική
υπευθυνότητα και ταυτόχρονα την αναπτυξιακή προοπτική. 

Ενδεικτικά αναφέρω τρίτη κατά σειρά αύξηση του κατώτατου
µισθού τον Μάιο του 2023, µετά τη διπλή -θυµάστε- αύξηση κατά
9,7% το 2022. Αύξηση επίσης στις κύριες συντάξεις µετά από
δώδεκα χρόνια κατά 7,75%. Αύξηση, διπλασιασµός επί της ου-
σίας, του επιδόµατος θέρµανσης και διεύρυνση των εισοδηµατι-
κών κριτηρίων χορήγησής τους. Πρόγραµµα χαµηλότοκου
δανεισµού για αγορά πρώτης κατοικίας από νέους και νέα ζευ-
γάρια έως 39 ετών, προκειµένου να αντιµετωπιστεί το αυξηµένο
κόστος στέγασης. Αύξηση του φοιτητικού επιδόµατος. 

Παροχή κινήτρων µετατροπής συµβάσεων µερικής απασχόλη-
σης σε πλήρους απασχόλησης, µε απαλλαγή ποσοστού ασφαλι-
στικών εισφορών, ποιοτική παρέµβαση και µε αποτελέσµατα
σηµαντικά στο µέλλον. Διευθέτηση µισθολογικών αιτηµάτων των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Προβλέπονται, επίσης, πιστώσεις ύψους 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, προκειµένου να επιδοτηθούν οι λογαριασµοί ηλεκτρικού
ρεύµατος. Κρίθηκε γι’ αυτό, αλλά οι προβλέψεις καταλήγουν στο
1 δισεκατοµµύριο. 

Τώρα, στο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
αναµένεται ότι µε τα 11,9 δισεκατοµµύρια θα τροφοδοτηθεί η οι-
κονοµία, θα τροφοδοτηθούν οι υποδοµές της χώρας, οι οποίες
εν τέλει θα στηρίξουν και την ανάπτυξη της επιχειρηµατικότητας.
Αξίζει να σηµειωθεί ότι την περίοδο 2012- 2019 οι δαπάνες του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων κυµαίνονταν από 3,1%
ως 3,7%. Εµείς το έχουµε πάει στο 5,3% και ήδη εδώ να προ-
σθέσω και άλλα µεγάλα έργα τα οποία θα γίνουν µέσω του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε την οικονοµική πολιτική που ασκεί η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πέτυχε όσα οι άλλοι θεωρού-
σαν ακατόρθωτα. Τέτοιες εποχές, τέτοια περίοδο, κάθε χρόνο
ακούµε τα ίδια. Οι στόχοι όµως επιτυγχάνονται και αυτό φαίνεται
από τα οικονοµικά στοιχεία. 

Αντέστρεψε αρχικά το αρνητικό κλίµα που επικρατούσε για τη
χώρα µετά το τέλος της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ενίσχυσε την
εµπιστοσύνη των εταίρων, αλλά και των αγορών, την αξιοπιστία
έναντι των επενδυτών και την αναγνώριση σε διεθνές επίπεδο.
Τι είχαµε ως αποτέλεσµα; Έντεκα αναβαθµίσεις και πρόσφατα
απόφαση του EUROGROUP περί ενεργοποίησης ελάφρυνσης
του χρέους κατά 6 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, ως αποτέλε-
σµα όπως είπα των ενεργειών µας. 

Όσοι τώρα αδυνατούν να αντιληφθούν την πραγµατικότητα
σκοπίµως εθελοτυφλούν. Εµείς πορευόµαστε µπροστά και όχι
µόνο µπροστά, αλλά και στο ίδιο σηµείο και µε εµπιστοσύνη στον
Πρωθυπουργό µας Κυριάκο Μητσοτάκη για την Ελλάδα της προ-
όδου και της ευηµερίας, την Ελλάδα της συνέπειας, γιατί έτσι
κερδίζουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών και καταδεικνύουµε
την ορθότητα των επιλογών µας, την Ελλάδα της συνέχειας, γιατί
έτσι αναδεικνύουµε τη µείζονα προσπάθεια σαν πρότυπο και τη
συνεχή βελτίωση σε ένα ασταθές και σε κίνηση εθνικό και διε-
θνές περιβάλλον. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι προωθούµε την Ελλάδα της στα-
θερότητας, γιατί έτσι αφοµοιώνουµε τις αλλαγές και µε ασφά-
λεια επενδύουµε στο κοινό µας µέλλον. Υπερψηφίζω, λοιπόν, το
παρόν σχέδιο νόµου και σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολου-

θεί η κ. Αναγνωστοπούλου από το ΣΥΡΙΖΑ, αµέσως µετά ο κ.
Χαρδαλιάς, µετά ο κ. Βαρδάκης και ο κ. Αλεξιάδης και θα κλεί-

σουµε µε τον κ. Βεσυρόπουλο.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Μετά από δώδεκα ώρες επιτέλους µιλάµε!
Σταθερότητα, στιβαρότητα και καλή εικόνα της χώρας προς

τα έξω. Αυτό είναι το τρίπτυχο του καινούργιου αφηγήµατος της
Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης, που είδαµε από χτες συ-
νέχεια να επαναλαµβάνεται. 

Τι είδαµε εµείς όµως επί τριάµισι χρόνια, όχι εµείς ο ΣΥΡΙΖΑ,

η κοινωνία ολόκληρη; Είδαµε ένα επιτελικό κράτος, στο επίκεν-
τρό του τον Πρωθυπουργό µε κατασκοπευτικούς µηχανισµούς
που οδήγησαν σε δηµοκρατική εκτροπή αυτή τη χώρα. Ποτέ δεν
είχε γίνει στη Μεταπολίτευση σε αυτόν τον βαθµό. 

Είδαµε ένα καλοταϊσµένο σύστηµα προπαγάνδας Μέσων Μα-
ζικής Ενηµέρωσης, ένα αυστηρό, αυταρχικό και αυθαίρετο σύ-
στηµα καταστολής, µία Αστυνοµία µε λυµένα χέρια ή «εσείς
είσαστε το κράτος», που είναι το άλλο αξίωµα και έφτασε στο
σηµείο να σκοτώνει για 20 ευρώ, µία διχαστική ενίοτε ακροδεξιά
ρητορική αποκλεισµού, στοχοποίησης και περιθωριοποίησης
Ροµά, νέων ανθρώπων, ότι είναι µπαχαλάκηδες, ότι τα πανεπι-
στήµια είναι άντρα ανοµίας, προσφύγων και φτωχών. 

Και τελευταίο, αλλά όχι έλασσον, µία βίαιη αναθεώρηση της
ιστορίας αυτής της κοινωνίας, µία βίαιη αναθεώρηση όπου όλα
τα δικαιώµατα θεωρήθηκαν αναχρονιστικά και άλλων εποχών,
µία βίαιη αναθεώρηση που έφτασε ως και στην αναθεώρηση της
ίδιας της ιστορίας του Πολυτεχνείου. Τα ζήσαµε εδώ µέσα. 

Ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του ανέλαβαν, ως ο καλύ-
τερος εκφραστής ενός νεοφιλελευθερισµού σε ελληνική εκδοχή,
να επιτύχουν την πιο βίαιη αναδιανοµή εισοδήµατος που έχει
γίνει τα τελευταία χρόνια. Το 1%, κυρίες και κύριοι, του πληθυ-
σµού αυτής της χώρας κατέχει το 58% του πλούτου. 

Ποιο είναι το ποσοστό του πληθυσµού που είδε αύξηση του
εισοδήµατός του; Το 7%. Γι’ αυτά τα νούµερα να µιλήσουµε, όχι
για αυτά που µας παρουσιάζετε εκτός πραγµατικότητας και
εκτός κοινωνίας. 

Μας µιλάτε συνέχεια για ανάπτυξη. Ανάπτυξη µε ενεργειακή
φτώχεια; Ακούσαµε τον κ. Σκρέκα να µας λέει πάρα πολλά. Δεν
µας µίλησε όµως για την ενεργειακή φτώχεια λόγω αισχροκέρ-
δειας. Δεν µας µίλησε ο πολύς κ. Γεωργιάδης για τη διατροφική
φτώχεια. Δεν µας µίλησαν για τους πλειστηριασµούς. Δεν µας
µίλησαν για την αύξηση της ανεργίας, την αύξηση των κοινωνι-
κών ανισοτήτων, την αύξηση της µερικής απασχόλησης σε
βάρος της πλήρους απασχόλησης. Δεν µας µίλησαν για πολλά
από αυτά. Γι’ αυτούς τους αριθµούς να µιλήσουµε.

Φτιάξατε και επαναλαµβάνετε -ενώ έχει πια καταρρακωθεί
αυτό το αφήγηµά σας- το αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο, το αντι-ΣΥΡΙΖΑ
αφήγηµα, χωρίς να ντρέπεστε, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε µία χώρα χρε-
οκοπηµένη, µε αρρύθµιστο το χρέος -τα ξεχνάτε όλα αυτά, αριθ-
µοί είναι κι αυτοί- και µε µία κοινωνία, η οποία ήταν υπό πλήρη
κατάρρευση. Αυτά όλα τα αφήνετε στο περιθώριο και δεν τα συ-
ζητάτε.

Να σας πω όµως κάτι σε τελική ανάλυση; Χαίροµαι για το αντι-
ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο που φτιάξατε. Χαίροµαι που βλέπω πρόσωπα
που ηγήθηκαν αυτού του αντι-ΣΥΡΙΖΑ µετώπου, που µας κούνα-
γαν τον πατριωτισµό, που είναι το τελευταίο καταφύγιο του απα-
τεώνα και αυτό αποδείχτηκε περίτρανα. 

Άκουσα για τις τράπεζες και όλα αυτά. Έρχεστε και τα πρώτα
πρώτα νοµοθετήµατά σας αφορούν την ασυλία των τραπεζιτών,
αφορούν ευνοϊκές ρυθµίσεις για τα µπόνους των τραπεζιτών. Και
έρχεται ο Υπουργός Οικονοµικών να κάνει δηλώσεις ότι «µπινε-
λικώνει» τους τραπεζίτες, ενώ έχει µείνει µία κοινωνία στην κυ-
ριολεξία στο πουθενά και στα χέρια των funds. 

Όταν επιτρέψατε µε αυτές τις πολιτικές τους «Πάτσηδες»,
αυτά δεν είναι εξαιρέσεις. Είναι προϊόντα µιας πολιτικής, είναι
φαινόµενα µιας πολιτικής, όπως και οι «Καϊλήδες» είναι φαινό-
µενα µιας πολιτικής και µιας ηθικολογίας και όχι ηθικής της πο-
λιτικής. Αφήσατε τον αγροτικό κόσµο ανυπεράσπιστο, πηγαίνετε
και µιλήστε. Αφήσατε να θησαυρίζουν ηλεκτροπαραγωγοί και οι
εταιρείες πετρελαίου. Γι’ αυτούς τους αριθµούς να µιλήσετε. 

Όταν γκρεµίσατε τα οχυρά της κοινωνίας και τα οχυρά της κοι-
νωνίας είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αυτό θα το πληρώ-
σετε πάρα πολύ ακριβά οι Βουλεύτριες και οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας που το ψήφισαν. Είναι πραγµατικά το κατα-
φύγιο της κοινωνίας το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το καταφύγιο
της αξιοπρέπειάς της. Όταν δεν σεβαστήκατε τίποτα, όταν σκάν-
δαλα για διαφθορά τα παρουσιάσατε ως σκευωρία, όταν δεν σε-
βαστήκατε τίποτα µε αλαζονεία, κυνισµό, αδιαφάνεια και βέβαια,
έλλειψη δηµοκρατικότητας, θα το πληρώσετε ακριβά.

Θα µιλήσω µόνο για ελάχιστο χρόνο και θα φέρω ως παρά-
δειγµα τον πολιτισµό, όπου εκεί συµβολικά και υλικά αποτυπώ-
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νεται η πολιτική µίας κυβέρνησης. Δεν θα αναφερθώ σε «Λιγνά-
δηδες», στο τι ζήσαµε και στην καταρράκωση του κυριότερου
θεσµού του σύγχρονου πολιτισµού, του Εθνικού Θεάτρου και
στο τι συγκάλυψη έγινε προσπάθεια να γίνει. Θα µιλήσω, όµως,
για την Ακρόπολη. Πάει ο Πρωθυπουργός µε αδιαφάνεια να το
χρησιµοποιήσει για προεκλογικούς λόγους, να µιλήσει για ένα
θέµα για το οποίο υπάρχει εθνική πολιτική σε όλη τη Μεταπολί-
τευση;

Προτείνουµε και θα το κάνουµε -όταν θα γίνουµε, που θα γί-
νουµε κυβέρνηση- να υπάρχει Διεθνής Επιτροπή Προσωπικοτή-
των, η οποία θα επιλεγεί από τη Βουλή, κυρίως από την Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, και βάσει αυτής θα ακολουθείται η
γραµµή. Έγινε το µείζον σκάνδαλο µε τη Συλλογή Στερν. Ο Πρω-
θυπουργός, πέρα από τον αρχαιολογικό νόµο, τις διεθνείς συµ-
βάσεις της χώρας, πάει κρυφά στο σπίτι ενός «ιδιώτη-συλλέκτη»
-µέσα σε εισαγωγικά- και κάνει τι; Επινοεί καινούργιους τρόπους;

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά πράγµατα για τον σύγχρονο
πολιτισµό που αφέθηκε στο έλεος του Θεού. Καµµία πολιτική για
την περιφερειακή πολιτιστική ανάπτυξη, καµµία πολιτική για τη
βιώσιµη ανάπτυξη που έχει και τον πολιτισµό µέσα, το περιβάλ-
λον και λοιπά.

Θα κλείσω µε ένα πράγµα προς τις Βουλεύτριες και τους Βου-
λευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη, περιµένω
από τις 11.00’ το πρωί, έχω ακούσει τα πάντα µε υποµονή, χωρίς
να έχω διαµαρτυρηθεί. Ένα λεπτό θέλω ακόµη, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω, όµως, να πω γιατί είναι κρίσιµες οι στιγµές και για αυτά
θα ελεγχθούµε, θα ελεγχθούµε όλοι µας βάσει του Συντάγµατος.
Δεν είναι δυνατόν να µας λέτε ότι ο Πρωθυπουργός είναι η µε-
γάλη φιγούρα που άλλαξε την ιστορία αυτού του τόπου, την ει-
κόνα αυτού του τόπου στο εξωτερικό, όταν όλες οι εφηµερίδες,
όταν διεθνή Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης λένε συνέχεια για την
Ελλάδα για την έλλειψη ελευθεροτυπίας και κυρίως για τις πα-
ρακολουθήσεις. Το «5046c» θα µας κυνηγάει όλους όσοι -εσάς
δηλαδή- δεν αντέδρασαν σε αυτή την κατάντια της χώρας. Δεν
µπορεί µία χώρα να έχει έξωθεν καλή µαρτυρία, όταν λειτουργεί
µε αντιδηµοκρατικούς τρόπους.

Θα κλείσω µε έναν λόγο µόνο. Εάν νοµίζετε ότι αυτοί οι πολί-
τες δεν είναι πολίτες και δεν τους ενδιαφέρει η δηµοκρατία, δεν
τους ενδιαφέρει η ελευθεροτυπία, δεν τους ενδιαφέρει αυτό που
επιτάσσει το ακροτελεύτιο άρθρο του Συντάγµατος και νοµίζετε
ότι πετώντας νούµερα και µε φωνές τσιριχτές και δυνατές -δεν
έχω κανένα πρόβληµα µε τις φωνές, έχω µε τις φωνές που χρη-
σιµοποιούνται ως πολιτικό εργαλείο για να κάνουν τους άλλους
να δειλιάσουν- αν νοµίζετε, λοιπόν, ότι αυτός ο λαός δεν δίνει
σηµασία σε αυτά, κάνετε τεράστιο λάθος και θα τα δείτε στις
εκλογές. Ευτυχώς είναι ο τελευταίος σας προϋπολογισµός!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Χαρδα-
λιάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει διαδι-
κασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ποια είναι
η διαδικασία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Μιλάνε τέσσερις Βουλευτές και µετά ο
Υπουργός. Πώς έγινε αυτό; Δεν καταλαβαίνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι συνεχίστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Χαρδαλιά, συνεχίστε!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και ο κ. Βαρδάκης

και οι υπόλοιποι περιµένουν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Η
παρουσίαση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας αποτελεί παραδοσιακά µια αφορµή για µια επισκόπηση όχι
µόνο της προτεινόµενης διάθεσης και κατανοµής των πιστώσεων
για το επόµενο έτος, αλλά και της τρέχουσας κατάστασης στο
σηµαντικότατο εθνικά πεδίο της άµυνας και ασφάλειας. Όπως
και αν ερµηνεύσει κάποιος το γνωστό γνωµικό «Σου εύχοµαι να
ζήσεις ενδιαφέροντες καιρούς», είτε ως ευχή είτε ως κατάρα,
πρέπει να παραδεχτούµε ότι ζούµε σε µια πραγµατικά θυελλώδη
σε πολλά διαφορετικά επίπεδα εποχή.

Η διεθνής γεωπολιτική και γεωστρατηγική συγκυρία εµφανί-
ζεται πιο ρευστή από ποτέ σε σχέση µε τα τελευταία τουλάχιστον
τριάντα χρόνια. Για πρώτη φορά στη µεταπολεµική ιστορία η
Βουλή καλείται να ψηφίσει έναν προϋπολογισµό για την άµυνα,
ενώ µαίνεται µια γενικευµένη σφοδρή διακρατική σύρραξη σε ευ-
ρωπαϊκό έδαφος, όχι µάλιστα στην άλλη άκρη της Ευρώπης,
αλλά σε απόσταση µικρότερη των χιλίων χιλιοµέτρων από τα βό-
ρεια σύνορα της χώρας µας. Σκεφτείτε το!

Ο κόσµος της πολιτικής και κοινωνικής νιότης πολλών από
εµάς µαζί µε τις υπεραισιόδοξες παραδοχές του έχει ολοκληρω-
τικά καταρρεύσει και στη θέση του διαµορφώνεται ένα διεθνές
τοπίο που χαρακτηρίζεται από αστάθεια, αβεβαιότητα και κυρίως
από απρόβλεπτους παράγοντες.

Η σύρραξη στην Ουκρανία µε όλες τις εξαιρετικά σοβαρές συ-
νέπειες που συνεπάγεται στο πεδίο της οικονοµίας, και ιδιαιτέ-
ρως στις αγορές ενέργειας και τροφίµων, ήρθε να προστεθεί
στις γνωστές προκλήσεις που αντιµετωπίζει εδώ και δεκαετίες η
χώρα µας εξ Ανατολών. Πρόκειται για µια επιθετικότητα την
οποία οι φορείς της έχουν κατά καιρούς επιχειρήσει να συγκα-
λύψουν πίσω από διαφορετικές µάσκες. Όµως, παρά τις αλλε-
πάλληλες οβιδιακές µεταµορφώσεις που εξακολουθούµε να
παρατηρούµε στην απέναντι πλευρά του Αιγαίου, το κακόβουλο
πρόσωπο του αναθεωρητισµού και της εχθροπάθειας προς την
πατρίδα µας δεν είναι πλέον δυνατόν να κρυφτεί κάτω από τις
οποιεσδήποτε χαοτικά και ανιστόρητα εκπεφρασµένες λογικές
και ρητορικές.

Ταυτόχρονα, οι υβριδικές απειλές πολλαπλασιάζονται και γί-
νονται πιο σύνθετες, µια και παλιοί εχθροί, όπως η διεθνής τρο-
µοκρατία, συνεχίζουν να απασχολούν, ενώ τα δεδοµένα της
κλιµατικής απορρύθµισης και του απόηχου της πρόσφατης παγ-
κόσµιας πανδηµίας καθιστούν το διεθνές ψηφιδωτό ασφάλειας
ακόµα πιο σύνθετο, ακόµα πιο τροµακτικά απρόβλεπτο.

Υπό αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες παγκόσµιας οικονοµικής
αστάθειας, αλλά και προκλήσεων στον τοµέα της άµυνας και της
ασφάλειας από διαφορετικά σηµεία του ορίζοντα, η Κυβέρνηση
και τα γενικά επιτελεία κλήθηκαν να καταρτίσουν τον προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το έτος 2023, έναν
προϋπολογισµό που καταρτίσαµε παρά ταύτα µε διάχυτη αισιο-
δοξία, αφού είναι ο πρώτος µετά τη λήξη δώδεκα ετών ενισχυ-
µένης ευρωπαϊκής εποπτείας και µνηµονιακής επιτήρησης.
Οπωσδήποτε το φετινό έτος υπήρξε κοµβικό για τα εξοπλιστικά
προγράµµατα της χώρας και επαγωγικά για την αναβάθµιση των
επιχειρησιακών µας δυνατοτήτων. Οι αριθµοί άλλωστε µιλούν
από µόνοι τους.

Μέσα στο 2022 ενεργοποιήθηκαν τριακόσια είκοσι επτά προ-
γράµµατα στρατιωτικού εξοπλισµού αξίας περίπου 3,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, ενώ συµβασιοποιήθηκαν πενήντα ένα αντίστοιχα
προγράµµατα ύψους 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ο αριθµός των
προγραµµάτων, καθώς και το ύψος τους, αντανακλούν αφ’ ενός
µεν αδήριτες ανάγκες εκσυγχρονισµού, αφ’ ετέρου τη φιλοδοξία
µας, το µεγάλο µας στοίχηµα και σχέδιο για Ένοπλες Δυνάµεις
πιο ισχυρές, πιο αξιόµαχες από ποτέ.

Και στην ίδια κατεύθυνση σκοπεύουµε να συνεχίσουµε και την
επόµενη χρονιά.

Ο τακτικός προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
για το έτος 2023 διαµορφώνεται στο ύψος των 5.653.359.000
ευρώ, µειωµένος κατά περίπου 741,7 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε τον περσινό. Είναι µια διαφορά που έγκειται αποκλει-
στικά στις µειωµένες κατά 963 εκατοµµύρια ευρώ πιστώσεις των
εξοπλιστικών προγραµµάτων, καθώς, όπως προανέφερα, το
2022 ήταν ένα έτος σταθµός στην αναβάθµιση και στον εκσυγ-
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χρονισµό των οπλικών συστηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων µε
την προµήθεια των φρεγατών Μπελαρά, αλλά και των αεροσκα-
φών Ραφάλ, που εύλογα δηµιούργησαν αυξηµένες χρηµατοδο-
τικές απαιτήσεις.

Παρά τη µείωση οι εξοπλιστικές δαπάνες ανέρχονται στα 2,4
δισεκατοµµύρια ευρώ, παραµένοντας για τρίτη συνεχόµενη χρο-
νιά σε επίπεδα άνω των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όταν το 2019
πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι έφταναν µετά βίας τα 520 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Και δεν θα µπορούσε να είναι αλλιώς, κύριοι συνάδελφοι, µια
και για τη Νέα Δηµοκρατία, από ιδρύσεώς της, η άµυνα και η
ασφάλεια της πατρίδας αποτελούσαν και αποτελούν αυτοσκοπό
-και αυτό είναι ξεκάθαρο στους πολίτες- αυτοσκοπό ευθύνης και
καθήκοντος απέναντι στο γαλάζιο της σηµαίας µας, της πατρί-
δας µας, µακριά από ρίσκα, µακριά από ανώφελα ψευτοδιλήµ-
µατα, µε µόνο γνώµονα τη διαφύλαξη της εθνικής ακεραιότητας
και των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων σε ξηρά, θάλασσα και
αέρα.

Ένας αυτοσκοπός που κύριος, βασικός καταλύτης της απο-
τρεπτικής µας ισχύος δεν είναι µόνο τα µέσα, αλλά και το εξαί-
ρετο προσωπικό µας. Και πιστέψτε µε έχω τη δυνατότητα σχεδόν
καθηµερινά να το διαπιστώνω από κοντά σε κάθε γωνιά της πα-
τρίδας και να σας διαβεβαιώσω ότι η εµπειρία, η επαγγελµατική
κατάρτιση και το υψηλό ηθικό των γυναικών και των αντρών µας
από τα Όπλα είναι αυτά που κατατάσσουν τις ελληνικές Ένοπλες
Δυνάµεις στην αφρόκρεµα των στρατιωτικών δυνάµεων τόσο του
ΝΑΤΟ όσο και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Για το 2023, λοιπόν, αυξάνουµε τις παροχές συµπεριλαµβανο-
µένων των κοινωνικών παροχών κατά 117 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε τη φετινή χρονιά. Γίνεται πράξη η εξαγγελία του Πρω-
θυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης για διευθέτηση
µιας σειράς δίκαιων και χρονίων αιτηµάτων του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Και θα γίνω πιο συγκεκριµένος ευθύς αµέσως. Η ψηφισθείσα
από το 2017 ειδική αποζηµίωση για τη νυχτερινή απασχόληση
στρατιωτικού προσωπικού υλοποιείται µε την επικείµενη έκδοση
της κοινής υπουργικής απόφασης. Είναι το ελάχιστο που τους
οφείλει η πολιτεία για τις ατελείωτες υπηρεσίες και βάρδιες, για
τη διαρκή ετοιµότητα, για τα βράδια µακριά από τις οικογένειές
τους. Ο στόλος µας αποτελεί τον άγρυπνο φρουρό των θαλασ-
σών της πατρίδας µας, από το Ιόνιο και το Βόρειο Αιγαίο ως τις
εσχατιές της Ανατολικής Μεσογείου. Το Πολεµικό µας Ναυτικό
είναι πανταχού παρών αποδεικνύοντας στην πράξη ότι «Μέγα το
της θαλάσσης κράτος» και δίνοντας στην πράξη την πρέπουσα
απάντηση σε κάθε επιβουλή της κυριαρχίας µας και των κυριαρ-
χικών µας δικαιωµάτων.

Στον προϋπολογισµό του 2023, λοιπόν, προβλέπουµε κονδύ-
λια προκειµένου να θεσµοθετηθεί η καταβολή της πρόσθετης
αµοιβής στα πληρώµατα των πολεµικών πλοίων που βρίσκονται
σε αποστολή. Παράλληλα αναγνωρίζουµε εµπράκτως τη διαχρο-
νική προσφορά των εθελοντών µακράς θητείας και των οπλιτών
βραχείας ανακατάταξης και τον καταλυτικό τους ρόλο στη δια-
µόρφωση της ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων, προβλέποντας πι-
στώσεις για την εναρµόνιση της µισθολογική τους εξέλιξη µε τη
βαθµολογική κατά τα προβλεπόµενα στον ν.4609/2019.

Η ψηφισθείσα µε τον ν.4972/2022 κατάργηση της εισφοράς
αλληλεγγύης του άρθρου 43α του Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος καθώς και η κατάργηση της ειδικής εισφοράς υπέρ των
µετοχικών ταµείων αντανακλούν την εκτίµηση και την ευγνωµο-
σύνη µας προς το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Και σήµερα, λίγες ώρες πριν, βγήκε σε δηµόσια διαβούλευση
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε τίτλο «Μέ-
ριµνα υπέρ του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Εξορθο-
λογισµός της νοµοθεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, οργάνωση
εθνοφυλακής και άλλες διατάξεις». Ένα σχέδιο νόµου το οποίο
έρχεται επιτέλους να διορθώσει χρόνιες παθογένειες και αρρυθ-
µίες που απασχολούν το σύνολο του προσωπικού των Ενόπλων
Δυνάµεων αλλά και να επιλύσει ζητήµατα των µετοχικών ταµείων.
Συγχρόνως συνεχίζουµε την ηλικιακή ανανέωση του ανθρώπινου
δυναµικού του στρατεύµατος µε αύξηση των εισακτέων στις πα-
ραγωγικές σχολές και µε προσλήψεις επαγγελµατιών οπλιτών.

Πρόκειται για µέτρα απολύτως αναγκαία λόγω της στασιµότητας
που γνωρίζετε ότι επικράτησε στην ανανέωση του έµψυχου δυ-
ναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων την προηγούµενη δεκαετία. 

Παράλληλα στο σκέλος του προϋπολογισµού των λειτουργι-
κών δαπανών προτείνουµε αύξηση κατά 22%, ένα ποσοστό
σαφώς µεγαλύτερο από τον τρέχοντα και τον αναµενόµενο στο
επόµενο έτος πληθωρισµό, ιδιαιτέρως για την αντιµετώπιση των
εξωγενών διεθνών ανατιµήσεων στον ενεργειακό κλάδο. Σε συν-
δυασµό µε τις αυξηµένες ανάγκες κινήσεως χερσαίων θαλάσ-
σιων και εναέριων µέσων, που προκαλούνται άλλωστε από τη
συνεχή τουρκική προκλητικότητα, αυξάνονται οι σχετικές δαπά-
νες κατά 72%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να σας δια-
βεβαιώσω ότι βασισµένοι σε συγκεκριµένο οδικό χάρτη ενερ-
γειών και κυρίως σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης
του οράµατος του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και της
Κυβέρνησης για την οικοδόµηση των πιο ισχυρών Ενόπλων Δυ-
νάµεων στη σύγχρονη ελληνική ιστορία, συνεχίζουµε απαρέγ-
κλιτα, πάντοτε όµως µε διατήρηση της αναγκαίας δηµοσιονο-
µικής ισορροπίας, και αδιαπραγµάτευτα υπό το πρίσµα της από-
λυτης χρηστής διαχείρισης.

Το δόγµα µας είναι εξίσου αδιαπραγµάτευτο. Στοχεύουµε πάν-
τοτε στην ειρήνη. Και για αυτό εξασφαλίζουµε µόνο ισχυρές
Ένοπλες Δυνάµεις και αυτό το εξασφαλίζουµε µόνο µέσω της
υπέρτερης ισχύος µας. Και αυτό πλέον το γνωρίζουν άριστα όλοι
και ειδικά όσοι διεθνείς ταραξίες φαντάζονται ότι θα καλύψουν
την ανυπαρξία των νοµικών τους επιχειρηµάτων µε τις κούφιες
απειλές και την κοµπορρηµοσύνη τους, λες και υπάρχει έστω µία
περίπτωση στην τρισχιλιετή ελληνική ιστορία που το φρόνηµα
των Ελλήνων κάµφθηκε από απειλές και από ανιστόρητες προ-
κλήσεις.

Παραµένουµε ψύχραιµοι, νηφάλιοι, αλλά έτοιµοι µε τη στρα-
τιωτική και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
να συνεργάζονται καθηµερινά και άοκνα προς το σκοπό αυτό.
Και είµαι βέβαιος ότι η Βουλή θα δώσει σήµερα οµόθυµα και οµό-
φωνα και αυτή τη δική της ηχηρή απάντηση, υπερψηφίζοντας
τον προϋπολογισµό αµυντικών δαπανών και δίνοντάς µας τη δυ-
νατότητα να συνεχίσουµε όλοι µαζί στο µονοπάτι της χαλύβδω-
σης των Ενόπλων Δυνάµεών µας, στο µονοπάτι της αφοσίωσης
και του καθήκοντος, στο µονοπάτι της ισχυρής πατρίδας που δεν
φοβάται κανέναν και τη σέβονται όλοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω µία ερώτηση προς τον Υφυπουργό κ. Χαρδαλιά αλλά και

προς το οικονοµικό επιτελείο και κυρίως στο πρόσωπο του κ.
Σκυλακάκη, για το οποίο ακούω δυσµενέστατες κριτικές από
τους εν ενεργεία και εν αποστρατεία στρατιωτικούς. 

Κατ’ αρχάς για το εξαιρετικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων που είπατε, κύριε Υπουργέ, τα 103 εκατοµµύρια που βά-
λατε στον προϋπολογισµό δεν φτάνουν ούτε για πλάκα. Η
αύξηση 22% που λέτε είναι παραµύθια. 

Πρώτον, κύριε Υπουργέ, απευθύνοµαι και στον κ. Σκυλακάκη,
δίνετε 600 ευρώ -και καλώς- στο προσωπικό των Σωµάτων Ασφα-
λείας και στο Λιµενικό. Ερώτηση παρακαλώ πολύ: Όσον αφορά
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων -αφήνω την Πυροσβεστική,
γιατί ο κ. Τουρνάς είπε ότι βρήκε ένα κονδύλι 8 εκατοµµυρίων να
δώσει- γιατί αυτή η διάκριση κύριοι Υπουργοί; Γελάτε, κύριε
Σκρέκα, αλλά το 600άρι για τον εν ενεργεία που παίρνει 1.000
ευρώ δεν είναι για γέλια. Αλήθεια σάς λέω και ξέρετε πόσο σας
εκτιµώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν γέλασα για εσάς. Μην το κάνετε αυτό!

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εντάξει. Αλλά µιλάω στον κ. Σκυ-
λακάκη και δεν µε ακούει, δεν µε καταλαβαίνει.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τι σχέση έχει…(Δεν ακούστηκε)

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εντάξει, το παίρνω πίσω.
Κύριε Σκυλακάκη, θα ήθελα µια ειλικρινή απάντηση γιατί αυτή

η διάκριση εναντίον των µόνιµων στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Και δεύτερον το Μετοχικό Ταµείο Στρατού, κύριε Υφυπουργέ
-και απόψε µιλάω συνέχεια και πρέπει να τελειώσει αυτό το πα-
ραµύθι- εδώ και δύο χρόνια σάς παρακαλεί να περάσετε µία τρο-
πολογία ούτως ώστε να εναρµονιστεί το Μετοχικό Ταµείο
Στρατού µε αυτό της Αεροπορίας και του Ναυτικού. Στο τέλος
του χρόνου όταν έχουν περίσσευµα µε την απογραφή του Σε-
πτεµβρίου δίδουν ένα µέρισµα 150, 180, 190, 200, 130, όσα είναι
αυτά. 

Φέτος υπάρχει περίσσευµα 8,5 εκατοµµυρίων. Δύο χρόνια σάς
παρακαλούν οι αρχηγοί, δύο χρόνια σας παρακαλάει ο πρό-
εδρος του Μετοχικού Ταµείου Στρατού και δεν το κάνετε πεισµα-
τικά και µου κάνει εντύπωση, κύριε Υφυπουργέ. Για ποιον λόγο
δεν περνάτε µία τροπολογία; Τέλος του χρόνου εάν δεν δώσετε
τα λεφτά από το Μετοχικό Ταµείο Στρατού που ανήκουν στους
στρατιωτικούς εν αποστρατεία, θα χαθούν, θα περάσουν στο δη-
µόσιο. Είναι κρίµα για το στρατιωτικό προσωπικό είτε είναι έν-
στολο, διάκριση, είτε εν αποστρατεία άλλη διάκριση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκυλακάκης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Θα είµαι λακωνικός, όπως ξέρετε.
Η Κυβέρνηση εξήγγειλε εδώ και αρκετούς µήνες -και θα εφαρ-

µοστεί από 1-1-2023- µόνιµες αυξήσεις στα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, ικανοποιώντας µία σειρά από σηµαντικά
αιτήµατα. Και θεωρούµε ότι οι µόνιµες αυξήσεις είναι πολύ ση-
µαντικότερες από µία προσωρινή βοήθεια, που δόθηκε στους άλ-
λους ενστόλους οι οποίοι δεν πρόκειται σε αυτή τη φάση να
λάβουν κάποια µόνιµη αύξηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Χαρδαλιάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Ξέ-
ρετε, σας παρακολουθώ µε πάρα πολύ σεβασµό και στις επιτρο-
πές και νοµίζω ότι έχουµε τη δυνατότητα να συνεννοούµαστε για
κάποια πράγµατα.

Δεν προέκυψαν όλα µε παρθενογένεση σε αυτή τη χώρα. Και
ό,τι εκτρωµατικό είχε λειτουργήσει στο παρελθόν που οδήγησε
και τα µετοχικά ταµεία σε αυτές τις καταστάσεις και σε όλες
αυτές τις παθογένειες, βλέπετε -και το είπα πριν λίγο- ότι προ-
σπαθούµε βήµα-βήµα µέσα από ένα συγκεκριµένο οδικό χάρτη
να τα θεραπεύσουµε. 

Διαβάστε λιγάκι το σταδιοδροµικό το οποίο ανέβηκε πριν λίγο
σε διαβούλευση. Είµαστε ανοιχτοί για την οποιαδήποτε συζή-
τηση. Έχουµε µια εξαιρετικά αγαστή συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Από την πρώτη στιγµή είπαµε το εξής: Ισχυρές
Ένοπλες Δυνάµεις, ισχυρή χώρα σηµαίνει και ισχυρή οικονοµία.
Και πρέπει αυτό να είναι ξεκάθαρο προς όλους και για τα πάντα.

Είναι πολύ εύκολο να χαϊδεύουµε αυτιά. Τα στελέχη µας ξέ-
ρουν πάρα πολύ καλά ότι κάνουµε το καλύτερο δυνατό και αυτό
µένει να το δείτε και στους επόµενους µήνες. Δεν ασκείται πολι-
τική µε επιδόµατα. Αυτό πρέπει να είναι ξεκάθαρο και δεν περι-
ποιεί τιµή αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Βαρδάκης. Αµέσως µετά είναι ο κ. Αλεξιάδης και ο κ.
Κρητικός. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τι έγινε τώρα; Άρση ασυλίας έχουµε της κ. Σπυράκη από τον

Γενικό Εισαγγελέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Θα µας πείτε κάτι,
κύριοι Υπουργοί; Σιγήν ιχθύος; Δεν ξέρω πόσες φορές µπορεί
να αλλάξει κάποιος την τοποθέτησή του για να απαντήσει στα
ψέµατα που είπατε σήµερα.

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, αντί να βγείτε από αυτό το
Βήµα να απολογηθείτε και να ζητήσετε ένα συγγνώµη από τον
ελληνικό λαό, που χρεοκοπήσατε το 2010-2015, ξεχνώντας σκό-
πιµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σάς παρέδωσε ρυθµισµένο χρέος και 37 δισε-
κατοµµύρια, ενώ εσείς δεν είχατε αφήσει το 2015 ούτε 1 ευρώ
ακόµα και για την πληρωµή των συντάξεων. 

Συνεχίζετε τα ψέµατα και την παραπληροφόρηση. Ακούστε τι
είπατε όλοι, προφανώς παρασυρµένοι από τον εισηγητή σας, ο
οποίος τι είπε και το επαναλάβατε όλοι; Ο ΣΥΡΙΖΑ έκοψε δεκαε-
πτά φορές τις συντάξεις και χρεοκόπησε τη χώρα. Αυτό αν δεν
είναι πολιτική απατεωνιά, αν δεν είναι ψέµα, τότε τι µπορεί να πει
κανείς; Είναι και αργά, θα έλεγα και άλλα, αλλά δεν θέλω να χα-
λάσω το κλίµα. Μπορούν να τα πάρουν πίσω, εάν µέχρι το τέλος
της τοποθέτησής µου ο εισηγητής σας καταθέσει τους δεκαεπτά
νόµους που ο ΣΥΡΙΖΑ έκοψε συντάξεις. Διαφορετικά, θα το επα-
ναλαµβάνω σε κάθε συνεδρίαση γιατί εγώ τους  νόµους τους
έχω µπροστά µου και θα σταµατήσουν κάποια στιγµή τα ψέµατα.
Δεν σας βοηθούν και εσάς γιατί ο κόσµος ξέρει τι ακριβώς έγινε. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκοψε κύριες συντάξεις ούτε 1 ευρώ, κύριε Σταϊ-
κούρα! Θα σας θυµίσω όµως ν.3863, ν.3865, ν.3869, ν.3986,
ν.4042, ν.4046, ν.4093, ν.4254. Κύριε Βεσυρόπουλε, σας θυµί-
ζουν τίποτα αυτοί οι νόµοι; Είναι οι νόµοι που κατακρεουργήσατε
την ελληνική κοινωνία, τους συνταξιούχους. Κόψατε συντάξεις,
επιδόµατα, δέκατη τρίτη σύνταξη. Και σας επαναλαµβάνω, δέ-
κατη τρίτη σύνταξη ν.4611 άρθρο 120, µόνιµο µέτρο που καταρ-
γήσατε, κύριε Μητσοτάκη. Θα τα πούµε και παρακάτω. Εσείς το
θεωρείτε αυτό κοινωνική πολιτική και κοινωνικό κράτος. 

Εδώ φτάσατε στο σηµείο να κόψετε το Ταµείο Ανεργίας. Ποιοι;
Εσείς, που το κόµµα σας χρωστάει εκατοντάδες εκατοµµύρια
στις τράπεζες, οι Υπουργοί σας και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
πάνω από 14 εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, ο προϋπολογισµός σας
είναι µία έκθεση ιδεών και µάλιστα κακογραµµένη, που φτωχο-
ποιεί και οδηγεί τον ελληνικό λαό σε τεράστια αδιέξοδα. Τριάµισι
χρόνια αδιέξοδων, αντικοινωνικών, ιδεοληπτικών πολιτικών που
απέτυχαν και µε τη διαχείριση της υγειονοµικής κρίσης, ενίσχυ-
σαν την ακρίβεια, την ενεργειακή κρίση και συνεχίζουν να την
τροφοδοτούν. Είναι πολιτικές που φτωχοποιούν την κοινωνία,
ανισόρροπες πολιτικές που αποτυπώθηκαν στην πληθώρα των
νοµοσχεδίων που φέρατε. 

Ο προϋπολογισµός σας προβλέπει αυξηµένα έσοδα από φό-
ρους για το 2022 και 2023, µείωση δαπανών το 2023, επιβρά-
δυνση του ρυθµού ανάπτυξης και της ιδιωτικής κατανάλωσης και
του πληθωρισµού, 47% µείωση της κρατικής επιχορήγησης για
παροχές υγείας στον ΕΟΠΥΥ στον προϋπολογισµό του 2023 σε
σχέση µε το 2022 όταν µάλιστα ξέρετε πολύ καλά ότι οκτώ χιλιά-
δες γιατροί έφυγαν το 2021-2022 και τώρα φεύγουν άλλοι τρεις
χιλιάδες επτακόσιοι το 2023. 

Οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες ξοδεύουν ήδη, γι’ αυτό το
είπα, το 20% του διαθέσιµου εισοδήµατός τους για να αντιµετω-
πίσουν προβλήµατα υγείας. Αλλά προφανώς αυτό είναι το σχέδιό
σας. Την άποψη Πέτσα, ο οποίος µας είπε ότι όποιος δεν προ-
σαρµόζεται πεθαίνει, την κάνατε πράξη και την κάνατε πράξη µε
το τελευταίο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας για τη δευτε-
ροβάθµια περίθαλψη, δίνοντας τη χαριστική βολή σε έναν από
τους βασικούς πυλώνες του κοινωνικού κράτους, την υγεία. 

Έχετε συµβάλλει τα µέγιστα στη δραµατική µείωση των εισο-
δηµάτων, της αγοραστικής δύναµης των εργαζοµένων. Τα νοι-
κοκυριά σήµερα βρίσκονται χωρίς στήριξη µέσα στη δίνη της
ακρίβειας, της ενεργειακής κρίσης µε το µισθό τους να µην κα-
λύπτει βασικές τους ανάγκες. Τα, δε, αυξηµένα λειτουργικά
κόστη των επιχειρήσεων όχι µόνο επιφέρουν δυσµενείς εξελίξεις
στον τοµέα της απασχόλησης, αλλά θα οδηγήσουν και σε λου-
κέτα το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Αγρότες και κτηνοτρόφοι είναι αόρατοι από την Κυβέρνηση.
Άκουσα σήµερα διάφορα από τον κ. Γεωργαντά, τον κ. Σκρέκα
για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Πείτε µας συγκεκρι-
µένα µέτρα που πήρατε για τον αγροτικό τοµέα, τον πρωτογενή
τοµέα, που έχει πραγµατικά µατώσει και είναι στο τέλµα. Η ακρί-
βεια γονατίζει, το βλέπετε κάθε µέρα, τα νοικοκυριά, τους χαµη-
λόµισθους, χαµηλοσυνταξιούχους, τους ανέργους, οι οποίοι
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έχουν αναγκαστεί να περιορίζουν δραµατικά τις δαπάνες για βα-
σικά αγαθά. Επτά στα δέκα νοικοκυριά δεν µπορούν να συµπλη-
ρώσουν ένα πλήρες γεύµα και εσείς αρνείστε πεισµατικά να
κάνετε αυτό που έκανε όλη η Ευρώπη, να µειώσετε τον ΦΠΑ στα
είδη πρώτης ανάγκης. Το δε καλάθι του νοικοκυριού αποτελεί
ξεκάθαρα εµπαιγµό της κοινωνίας. 

Για τους ανέργους, το πιο ευάλωτο κοµµάτι της κοινωνίας, επι-
λέγετε να µειώσετε συνολικά κατά 222 εκατοµµύρια. Ο, δε, προ-
ϋπολογισµός του 2023 προβλέπει προνοιακές δαπάνες
µειωµένες κατά 158 εκατοµµύρια. Εν µέσω ακρίβειας, αύξησης
αρνητικών κοινωνικών δεικτών, φτώχειας, παιδικής φτώχειας και
ανισότητας, στεγαστικής και ενεργειακής κρίσης η Κυβέρνηση
αντί να αυξάνει τον προϋπολογισµό της στην πρόνοια τον µει-
ώνει.

Αλλά ο προϋπολογισµός είναι ο καθρέπτης των πολιτικών σας,
κύριε Μητσοτάκη. Ακούστε τώρα, µας είπε ο λαλίστατος κ. Γε-
ωργιάδης σήµερα για ανάπτυξη όταν αυτή τη στιγµή τέσσερα
εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες Ελλήνων, κύριε Σταϊκούρα,
είναι χρεοκοπηµένοι και δύο εκατοµµύρια από αυτούς κινδυ-
νεύουν µε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς απόρροια του πτω-
χευτικού σας νόµου το 2021. Και αφήστε τα παραµύθια τώρα ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ µε νόµους προώθησε τους πλειστηριασµούς. Οι πλει-
στηριασµοί απορρέουν -ξέρετε πολύ καλά και τον νόµο Σταθάκη,
και τον νόµο Κατσέλη, και την παράταση που είχε δοθεί- όλα
απορρέουν από το δικό σας πτωχευτικό κώδικα, τον πτωχευτικό
κώδικα Μητσοτάκη του 2021.

Επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, το λέω για τελευταία φορά,
επειδή µιλήσατε για κοινωνική πολιτική. Κοινωνική πολιτική Τσί-
πρα 2016-2019 -και αµφισβητήστε τα, κύριε Σταϊκούρα- 3,5 δισε-
κατοµµύρια και δέκατη τρίτη σύνταξη. Κοινωνική πολιτική
Μητσοτάκη για 2019-2023 είναι 980 εκατοµµύρια. Δεν µπορούµε
τώρα να πούµε ότι τα 980 εκατοµµύρια µε τα 3,5 δισεκατοµµύρια
τα τέσσερα χρόνια είναι το ίδιο. Αυτή είναι η κοινωνική σας πο-
λιτική. Και συνοπτικά θα το πω: Φέρατε ένα προϋπολογισµό που
είναι της ακρίβειας, της φτώχειας, της αναξιοπρέπειας, της ερ-
γασιακής ανασφάλειας. 

Σας θυµίζω όσον αφορά την εργασιακή ανασφάλεια κατάρ-
γηση οκτάωρου, των συλλογικών συµβάσεων, των απλήρωτων
υπερωριών, την κατάργηση του βάσιµου λόγου απόλυσης, την
απενεργοποίηση, αν θέλετε, ή την απαξίωση της επιθεώρησης
του ΣΕΠΕ, της Επιθεώρησης Εργασίας. Αυτά είναι τα έργα σας,
κύριοι Υπουργοί. Και ό,τι δεν τόλµησε καµµία δεξιά κυβέρνηση -
ακούστε το αυτό- το έκανε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, δηλαδή να
βάλει χέρι στον ν.1264. 

Και κάτι τελευταίο, δεν ξέρω ποιος θα χρεωθεί την κ. Καϊλή.
Βρείτε τα µεταξύ σας. Όµως επιτρέψτε µου να διαβάσω ένα από-
σπασµα από µία συνέντευξη συναδέλφου σας. «Σκοπός και ευ-
θύνη µου είναι να αναζητήσω δυνατότητες συνεργασίας σε
οικονοµικό επίπεδο. Υπάρχουν πάρα πολλά είτε προϊόντα είτε
υπηρεσίες που θα µπορούσαν να φανούν χρήσιµες µε τον φίλο
λαό του Κατάρ. Φωνάζει ο κλέφτης να φοβηθεί ο νοικοκύρης.
Ταιριάζει απόλυτα στον Πολάκη, που µε ψέµατα, και συκοφαν-
τίες, και λαϊκισµό αποπροσανατολίζει σχετικά µε τα ξένα funds
που ασχολούνται µε την αγορά δανείων». Όχι, κύριοι, δεν τα είπε
η κ. Καϊλή. Τα είπε ο Πάτσης. Αυτοί είστε! Αυτός είναι ο προϋπο-
λογισµός σας! Το κόµµα του πελατειακού κράτους, η Κυβέρνηση
της λεηλασίας, της διαφθοράς, της αδιαφάνειας, των «Πάτση-
δων», της παρακµής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ): Κύριε
Βαρδάκη, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και συγ-
γνώµη. Ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Αυτό τον προϋπολογισµό δεν τον ψηφίζουµε, έναν προϋπολο-
γισµό που εξαθλιώνει τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους,
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Καταψηφίζουµε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό που φτωχοποιεί την κοινωνία. Καταψηφίζουµε αυτόν
τον προϋπολογισµό, που απέχει παρασάγγας από την αλληλεγ-
γύη και την ουσιαστική στήριξη των ευάλωτων συµπολιτών µας.
Κοινωνικά ερείπια µας παραδώσατε το 2015, αποκαΐδια µας πα-
ραδίνετε το 2023, αλλά είµαστε εδώ δυνατοί, έτοιµοι, µε όραµα
και πρόγραµµα να βγάλουµε τη χώρα από αυτό το αδιέξοδο που

εσείς ξαναδηµιουργήσατε.
Και να ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη, ότι αυτός ο προϋπολογισµός

ίσως είναι το κύκνειο άσµα και το πολιτικό τέλος της δικής σας
Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ): Τον
λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Να απαντήσω στον κύριο συνάδελφο, επειδή µίλησε για κατα-
σχέσεις, πλειστηριασµούς και ιδιωτικό χρέος και επειδή διετέ-
λεσε Βουλευτής κατά την περίοδο που συγκυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ
µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

Θα πω µόνο δύο νούµερα. Πίνακας επιδοθέντων ηλεκτρονικών
κατασχετηρίων εις χείρας πιστωτικών ιδρυµάτων ανά έτος και
ανά κατηγορία προσώπων 2017. Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Φυ-
σικά πρόσωπα διακόσιες ενενήντα δύο χιλιάδες ογδόντα πέντε.
Νοµικά πρόσωπα τριάντα τρεις χιλιάδες επτακόσια ενενήντα
οκτώ. Το 2021 εβδοµήντα τρεις χιλιάδες οκτακόσια εξήντα στα
φυσικά πρόσωπα και επτά χιλιάδες είκοσι δύο στα νοµικά πρό-
σωπα. Πίνακας µε τα πλήθη επιβληθεισών κατασχέσεων επί κι-
νητών και ακινήτων το 2017 δώδεκα χιλιάδες τριακόσια σαράντα,
το 2021 δύο χιλιάδες πενήντα δύο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αλε-

ξιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-

στώ και τον κύριο Υπουργό για τις υποδείξεις του. 
Δεν έχω κανένα πρόβληµα να έρχονται εδώ οι Υπουργοί και

να απολογούνται. Συγγνώµη να το διορθώσω! Να τεκµηριώνουν
τις απόψεις τους. Είναι όµως θέµα σεβασµού του Κοινοβουλίου
οι Υπουργοί να κάθονται µετά να ακούν τις απαντήσεις. Ο κ. Γε-
ωργιάδης ήρθε εδώ δέκα λεπτά ή πέντε λεπτά πριν την οµιλία
του, µίλησε και µετά αποχώρησε. Δεν κάθισε να ακούσει απαν-
τήσεις, να ακούσει ερωτήσεις, να ακούσει στοιχεία. Και προς
τιµήν τους Υπουργοί κάθονται ή που ήρθαν να ακούσουν. Χαίρο-
µαι που είναι εδώ και οι Υπουργοί του οικονοµικού επιτελείου
διότι έχω συγκεκριµένες ερωτήσεις να τους θέσω, γραπτές κιό-
λας, γιατί αλλιώς δεν απαντούν ή κάνουν πως δεν ακούν, ξεχνούν
να σηµειώσουν κ.τ.λ.. 

Θέλω όµως να ξεκινήσω την οµιλία µου απευθύνοντας θερµά
συγχαρητήρια στις βελγικές ελεγκτικές υπηρεσίες. Θερµά συγ-
χαρητήρια για τις αποκαλύψεις, για τη στεγανοποίηση των ερευ-
νών, για την προστασία και τη µη διαρροή προανακριτικού
υλικού, για το τεκµήριο αθωότητας. Θερµά συγχαρητήρια στις
βελγικές υπηρεσίες για την πολύ καλή δουλειά που έκαναν. Απο-
τελούν πραγµατικά πρότυπο για όλη την Ευρώπη. Αποτελούν
πρότυπο ειδικά για την Ελλάδα. Πρέπει η Κυβέρνηση που θα
εκλεγεί σε λίγους µήνες να αντιγράψει διαδικασίες και υπηρε-
σίες, άµεσα να προτείνει πανευρωπαϊκό συντονισµό υπηρεσιών,
αργότερα για θέµατα διαφθοράς και οικονοµικών εγκληµάτων.
Κάτι σαν το FBI. Νοµίζω ότι έχει κάνει ένα πολύ καλό βήµα η βελ-
γική δικαιοσύνη, οι βελγικές υπηρεσίες. Πρέπει να υιοθετήσουµε
τις βέλτιστες πρακτικές του Βελγίου, των Ηνωµένων Πολιτειών
και άλλων χωρών που έχουν ανακαλύψει τέτοια σκάνδαλα και
έχουν στείλει και στοιχεία στην Ελλάδα και έχουν αξιοποιηθεί.

Το σκάνδαλο στις Βρυξέλλες δεν είναι ένα σκάνδαλο που έγινε
από κάποιον πολίτη µε κάποιον επιχειρηµατία. Είναι ένα σκάν-
δαλο µε εµπλοκή συγκεκριµένων χωρών. Θέλω να κάνω µια πα-
ράκληση. Μετά που θα µιλήσουν οι αρµόδιοι Υπουργοί να µου
πουν, να απαντήσουν αν θα ξεκινήσουν αντίστοιχοι έλεγχοι στην
Ελλάδα, δηλαδή για τις επαφές φυσικών ή νοµικών προσώπων
µε τις συγκεκριµένες χώρες. Μια απλή έρευνα στο διαδίκτυο
αναδεικνύει πολιτικούς και επιχειρηµατίες που έχουν εµπλακεί
σε συγκεκριµένα projects -ας το πούµε έτσι- ακόµη και σε εθνικά
ευαίσθητες περιοχές. Ρωτάω, λοιπόν, αν θα ξεκινήσουν στην Ελ-
λάδα τέτοιοι έλεγχοι για να αποκαλυφθεί αν πολιτικοί, επιχειρη-
µατίες ή άλλοι σχετίζονται µε αυτές τις ιστορίες. Τον Αλεξιάδη
να ψάξετε πρώτον. 
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Διαβάζουµε αυτές τις µέρες για λοµπίστες Βρυξελλών. Είναι
σαν να είναι κάτι που δεν υπάρχει στην Ελλάδα, που υπάρχει
µόνο στις Βρυξέλλες. Δεν έχουν καµµία σχέση µε την κυβερνη-
τική παράταξη οι λοµπίστες των Βρυξελλών, οι λοµπίστες στην
Ελλάδα. Δεν υπάρχουν στην Ελλάδα οργανωµένα συµφέροντα.
Μια και είναι όµως εδώ ο Υπουργός Οικονοµικών θα ρωτήσω αν
θα ξεκινήσουν και στην Ελλάδα αντίστοιχες έρευνες και αντίστοι-
χοι έλεγχοι. 

Θα µου πει κάποιος τώρα σε ποιους τα λέω.  Δεν υπάρχει κάτι
προσωπικό. Πολιτική είναι η κριτική. Και θα είναι και σκληρή πο-
λιτική κριτική. Αλλά έρχεται ο Υπουργός Οικονοµικών στη Βουλή
-διαβάζω τα Πρακτικά της Βουλής- και λέει ότι «προτάθηκε προς
το Υπουργείο Οικονοµικών από εκπροσώπους χρηµατοδοτικών
φορέων η ανάληψη νοµοθετικής πρωτοβουλίας σχετικής µε το
θέµα της κατάθεσης τροπολογίας για τους πλειστηριασµούς».
Ρωτήσαµε εµείς: «Μας συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, τι είναι αυτά
που λέτε; Κατονοµάστε. Ποιοι επιχειρηµατίες; Ποιες επιχειρή-
σεις;». Αν αυτό δεν λέγεται λόµπι συγκεκριµένων επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων για το θέµα της πρώτης κατοικίας και της
περιουσίας των Ελλήνων… Τι άλλο περιµένετε;. 

Το πολιτικό σύστηµα της Ελλάδος βαρύνεται από πολύ µεγάλα
σκάνδαλα. Βαρύνεται από το σκάνδαλο του C4i για τους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες, του Χρηµατιστηρίου, του Ταχυδροµικού Ταµι-
ευτηρίου, τις µίζες για τους εξοπλισµούς, της «ENERGA
POWER», της «SIEMENS», της λίστας Λαγκάρντ, της λίστας
Μπόργιανς, των Panama Papers. Τελευταία και το σκάνδαλο της
«NOVARTIS». Μη βιαστείτε. Πολλά από αυτά τα σκάνδαλα ήρθαν
στην Ελλάδα αφού διερευνήθηκαν από ξένες υπηρεσίες και
αφού οι αντίστοιχες εταιρείες συµβιβάστηκαν µε τις ξένες ελεγ-
κτικές υπηρεσίες και µάλιστα αποδέχτηκαν τη διάπραξη αυτών
των εγκληµάτων στην Ελλάδα και πλήρωσαν τα σχετικά λεφτά
εδώ. Τι έγινε στην Ελλάδα; Στην Ελλάδα είτε παραγράφηκαν είτε
µπήκαν σε αρχεία είτε κυνηγήθηκαν ελεγκτές και δικαστικοί που
ασχολήθηκαν µε τη διερεύνηση των ελέγχων είτε άλλα γεγονότα
που δεν επιβραβεύουν, δεν δίνουν θάρρος, δεν δίνουν τόλµη στο
πολιτικό σύστηµα της χώρας. Είναι µία µαύρη κηλίδα. 

Θα βιαστείτε να πείτε «και τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ για τις λίστες και
για όλα αυτά τα ζητήµατα;». Έχω καταθέσει σχετικά στοιχεία από
το 2016 στη Βουλή και όποτε τολµάτε, όποτε έχετε το πολιτικό
θάρρος, είτε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων είτε σε ένα
πανεπιστήµιο είτε σε ένα ίδρυµα είτε σε µια αγαπηµένη σας τη-
λεοπτική εκποµπή να κάνουµε αναλυτική συζήτηση. Καταλα-
βαίνω τον φόβο. Δεν είναι και εύκολο να βγείτε µε κάποιον
εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Όποτε τολµάτε, για τη φορολογική πο-
λιτική 2010-2014, 2015-2019. Όποτε τολµάτε!

Μικρή ανοχή ζητώ, κύριε Πρόεδρε. Είµαι ο τελευταίος οµιλη-
τής. Στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού πολύ σωστά
υπογράφει ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Σκυλακάκης ότι «είναι ο πρώ-
τος κρατικός προϋπολογισµός τα τελευταία δώδεκα έτη που κα-
ταρτίζεται εκτός του πλαισίου µνηµονιακής επιτήρησης ή
ενισχυµένης εποπτείας». Ένα πράγµα που θα συµφωνήσω από-
λυτα µαζί σας. Ναι είναι ο πρώτος προϋπολογισµός. Αλλά υπάρ-
χει ένα κενό στην αφήγησή σας. Ποιος και ποιες πολιτικές
έβαλαν τη χώρα στα µνηµόνια; Ποιος και ποιες πολιτικές έβγα-
λαν τη χώρα από τα µνηµόνια και την ενισχυµένη εποπτεία; Διότι
επιστηµονικά ξέρετε τι σηµαίνει να διακόπτεις το ιστορικό αφή-
γηµα πριν και µετά από κάτι. Το κάνετε επίτηδες διότι έχετε εσείς
ευθύνη για το που οδηγήθηκε η χώρα. Πριν ο κ. Γεωργιάδης, που
ήρθε και µετά έφυγε φοβισµένος, µας µίλησε για «ανεπρόκοπους
και για προκοµένους». Μακάρι να επανέλθει. Εγώ θα είµαι εδώ
µέχρι την ψηφοφορία. Εσείς είστε οι «ανεπρόκοποι» -να µην πω
άλλη φράση- που οδηγήσατε τη χώρα σε µνηµόνια και οικονο-
µική καταστροφή κι εµείς οι «προκοµένοι» που τη βγάλαµε. 

Θέλω να βοηθήσω τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας λέ-
γοντας τρεις αλήθειες και καταθέτοντας στα Πρακτικά για να
κερδίσω χρόνο τις ερωτήσεις που συνέχεια υποβάλω στη Βουλή
είτε µε τις διαδικασίες του κοινοβουλευτικού ελέγχου είτε στις
συνεδριάσεις και φοβάται το οικονοµικό επιτελείο να απαντήσει.
Τις καταθέτω και γραπτά. Να τους βοηθήσω να τις µελετήσουν
και να απαντήσουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να βγάλω τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας από
το γαλάζιο συννεφάκι της προπαγάνδας που βρίσκονται. Η Νέα
Δηµοκρατία όπως προκύπτει από τις εκατοντάδες σελίδες του
προϋπολογισµού δεν θα καταργήσει τους είκοσι εννέα «άδικους»
φόρους του ΣΥΡΙΖΑ που µε προπαγάνδα, ψέµατα και µε διάφορα
πυροτεχνήµατα έλεγε. Ίσα-ίσα ορισµένους θα τους διατηρήσει.
Και πολύ σωστά ορισµένους τους αύξησε. Η Νέα Δηµοκρατία
υπερφορολογεί. Η Νέα Δηµοκρατία δηµιουργεί «µατωµένα πλε-
ονάσµατα» στα φορολογικά έσοδα: 2021 - 2022, 6,7 δισεκατοµ-
µύρια παραπάνω φόρους. Και τα 4,1 δισεκατοµµύρια φόροι από
αυτούς τους φόρους από τα 6,7 δισεκατοµµύρια, τα 4,1 δισεκα-
τοµµύρια είναι από τον ΦΠΑ. Δύο ΕΝΦΙΑ είναι αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό έκανε η πολιτική σας και γι’ αυτό πρέπει να απολογη-

θείτε. 
Και µία ερώτηση. Άκουσα εδώ και τον κ. Τσιάρα και τον κ. Πιερ-

ρακάκη. Δεν κατάλαβα. Θα καταργήσετε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς; Διότι εσείς και το ΠΑΣΟΚ πριν από λίγο καιρό
ψηφίσατε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων που τους
κατοχυρώνει και ορίζει ότι στις κατασχέσεις τραπεζικών λογα-
ριασµών δεν θα ενηµερώνεται ο πολίτης. 

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά ακόµα. Σέβοµαι τον χρόνο.
Θα καταθέσω έναν πίνακα που αποδεικνύει την αποτελεσµατικό-
τητα σας σε θέµατα επιχειρηµατικότητας, διότι βασικός τοµέας
των επενδύσεων είναι το θέµα της σταθερότητας του φορολογι-
κού συστήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Μητσοτάκης είχε πει προεκλογικά, πολύ σωστά, «σταθερό
φορολογικό σύστηµα για τουλάχιστον πέντε χρόνια». Ξέρετε
πόσες φορολογικές διατάξεις έχετε αλλάξει από τότε µέχρι σή-
µερα; Έχετε φέρει πενήντα εννιά νόµους συγκεκριµένους γι’
αυτά τα ζητήµατα. 

Θα είχα να πω πάρα πολλά ακόµα, όπως για παράδειγµα για
τη διαδικασία συζήτησης του προϋπολογισµού, γιατί δεν είναι
συζήτηση, αλλά παράλληλοι µονόλογοι. Εύχοµαι η επόµενη
Βουλή να βρει εκείνη την κυβερνητική πλειοψηφία που θα αλλά-
ξει και τον Κανονισµό της Βουλής και θα κάνει µια ουσιαστική
συζήτηση για τα ζητήµατα αυτά.

Ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Νεοκλής Κρητικός από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά
ο κ. Καραγκούνης και µετά ο κ. Βεσυρόπουλος.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της συζήτησης του
προϋπολογισµού η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αποδεικνύει τους
λόγους για τους οποίους η ελληνική κοινωνία γέµισε από τοξικές
κορώνες και ασαφείς θεωρίες την περίοδο της οικονοµικής κρί-
σης. 

Έχει την ικανότητα το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ να διαστρεβλώνει την
πραγµατικότητα µε τρόπο που οι συµπολίτες µας λαµβάνουν εν-
τελώς αντιφατικά µηνύµατα για γεγονότα που εκ πρώτης όψεως
είναι σαφή. Αρέσκονται στη διαστρέβλωση και στην τοξική
γλώσσα, να βλέπουν το δέντρο και να χάνουν το δάσος, να ανα-
δεικνύουν την αρνητικότητα, δηµιουργώντας πρακτικά ένα κατα-
θλιπτικό αντιπολιτευτικό αφήγηµα που καθηλώνει τους
ψηφοφόρους της και αποδυναµώνει, εν τέλει, την ίδια της τη
θέση στον δηµόσιο διάλογο. Η ζηµιά, όµως, γίνεται.

Αντίθετα, στην πλευρά της Συµπολίτευσης έχουµε επιλέξει τα
πολλά έργα και την ρεαλιστική πολιτική, τη συνεχή επικοινωνία
µε τους συµπολίτες µας, τη συζήτηση, την ακρόασή τους, την
προσπάθεια για επίλυση µικρών και µεγάλων προβληµάτων. Δεν
ζούµε σε παράλληλο σύµπαν. Δεν πετάµε στα σύννεφα. Είµαστε
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ρεαλιστές και βλέπουµε τις επιπτώσεις της ενεργειακής κρίσης. 
Άλλωστε, κυρίες και κύριοι, επαγγελµατίες της κοινωνίας οι

περισσότεροι είµαστε, ξέρουµε τι γίνεται στους εργασιακούς χώ-
ρους και στην καθηµερινή ζωή των συµπολιτών µας. Δεν περιµέ-
νουµε την «πρώτη φορά Αριστερά» να µας δώσει τα φώτα της.
Δεν περιµένουµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση καινοτόµες
ιδέες και συναίνεση. Δεν περιµένουµε από τον ΣΥΡΙΖΑ µαθήµατα
στην εξωτερική πολιτική, στην εθνική άµυνα στην εσωτερική
ασφάλεια, στα µεγάλα έργα υποδοµών, στην οικονοµία. Δεν πε-
ριµένουµε βασικά τίποτα από το κόµµα που επέλεξε συνειδητά
να κοροϊδέψει τους Έλληνες για την υπηρεσία της ιδεολογικής
τους ταυτότητας. 

Μετά από τριάµισι χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από τη
Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ νοµίζω ότι θα έπρεπε να έχει συγκρο-
τήσει ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα διακυβέρνησης µε όραµα
για τους Έλληνες πολίτες. Το µόνο που ακούµε συνέχεια είναι
τα «όχι», θεωρίες συνωµοσίας, ανεδαφικές υποσχέσεις και άλλες
ακροβασίες µεταξύ ανέφικτου και ψηφοθηρίας. Η απόφασή µας
είναι να µην υπηρετούµε την τοξικότητα και την αρνητικότητα,
αλλά να δίνουµε ελπίδα και να υπηρετούµε τους συµπολίτες µας
στα µικρά και µεγαλύτερα προβλήµατά τους. 

Τώρα αναφέρω ορισµένα γενικά στοιχεία για τα τριάµισι χρό-
νια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Η ελληνική οικονοµία
αναβαθµίστηκε έντεκα φορές, τέσσερα κατά τη διάρκεια της
ενεργειακής κρίσης. Ενεργοποιήθηκε µόλις πριν λίγες ηµέρες
σειρά µέτρων ελάφρυνσης του χρέους ύψους 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Οι ρυθµοί ανάπτυξης παραµένουν υψηλοί µε προβλέ-
ψεις άνω του 6%, µε επενδύσεις που κατά την τελευταία τριετία
αυξήθηκαν κατά 30%, µείωση της ανεργίας κατά πέντε µονάδες
σε µηνιαία βάση, µε εκατό χιλιάδες σχεδόν νέες θέσεις εργασίας
µέσα σε έναν χρόνο. 

Και συνεχίζουµε µε µέτρα για την ενίσχυση της ελληνικής κοι-
νωνίας και της οικονοµίας. Λαµβάνουµε µέτρα ύψους 8,3 δισε-
κατοµµυρίων για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους
ηλεκτρικού ρεύµατος και 2,2 δισεκατοµµυρίων για την αντιµετώ-
πιση της ενεργειακής κρίσης. Εφαρµόζουµε πολιτικές για τη δη-
µιουργία νέων θέσεων εργασίας και αύξηση του εισοδήµατος
των εργαζοµένων. Λαµβάνουµε µέτρα 1 δισεκατοµµυρίου για
τους συνταξιούχους µας, αλλά και µε ένα πλέγµα µέτρων για την
ενίσχυση της κοινωνικής στέγης και της κατοικίας. Λάβαµε µέτρα
για τη στήριξη των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας µε τις κοινω-
νικές παροχές να ξεπερνούν το 1,6 δισεκατοµµύριο φέτος. 

Πειράζει φαίνεται ότι η Κυβέρνησή µας είναι προσανατολι-
σµένη στην ενίσχυση της εθνικής άµυνας και των αµυντικών απο-
τρεπτικών συστηµάτων, στην άσκηση δοµηµένης εξωτερικής
πολιτικής, συγκροτηµένης και δίκαιης οικονοµικής πολιτικής,
στην προσέλκυση µεγάλων επενδύσεων οι οποίες θα ενισχύσουν
την ανάπτυξη, θα δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας, θα αυ-
ξήσουν το ΑΕΠ, το οποίο βέβαια στη συνέχεια µπορεί να υπηρε-
τήσει ακόµα περισσότερο την κοινωνική αποστολή του κράτους.

Λακωνικά τώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η Λακωνία βρίσκεται στο νοτιότερο άκρο της ηπειρωτικής χώρας.
Οι Λάκωνες και οι Λάκαινες είναι περήφανοι πολίτες, άνθρωποι
της εργασίας και συνεργασίας. Τιµούν την ιστορία τους και τις
παραδόσεις τους. Αγωνίζονται για τη διατήρηση της ζωής, την
ανάπτυξη της γεωργίας, την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα
της Ελλάδας. Αναγνωρίζουν ότι έχουν γίνει πολλά µικρά και µε-
γάλα βήµατα για τον τόπο τους από την Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη. Είναι τιµή µου που τους εκπροσωπώ και
στέκοµαι πάντα δίπλα τους, µεταφέροντας καθηµερινά τα µικρά
και µεγάλα προβλήµατα τους στην κεντρική διοίκηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για το χρόνο. 

Κύριε Καραγκούνη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η

συζήτηση για τον προϋπολογισµό µάς δίνει τη δυνατότητα να κά-
νουµε µία συνολική αποτίµηση και του κυβερνητικού έργου και

της πολιτικής κατάστασης, ειδικά τώρα που µπαίνουµε και σε µία
προεκλογική χρονιά. 

Νοµίζω ότι είναι και µία ευκαιρία να θέσουµε στους πολίτες τα
πραγµατικά διακυβεύµατα της επόµενης ηµέρας, αλλά βεβαίως
και τις σηµαντικές προκλήσεις που θα κληθούµε να αντιµετωπί-
σουµε και πάνω απ’ όλα, βεβαίως, το βασικό διακύβευµα που
είναι ποια πολιτική δύναµη µπορεί να αντιµετωπίσει καλύτερα και
πιο αποτελεσµατικά αυτή την κατάσταση.

Δεν θα µείνω στην αριθµητική του προϋπολογισµό γιατί έχει
εξηγηθεί αρκετά καλά από τους αρµόδιους Υπουργούς. Άκουσα,
βεβαίως, αρκετούς Βουλευτές, όπως και τον κ. Αλεξιάδη νωρί-
τερα, να εκφράζουν την αγωνία για το πώς θα τα βγάλουµε πέρα
και πόσο θα αντέξει η οικονοµία και υπό ποιες συνθήκες. Νοµίζω
ότι όσοι αγωνιούν γενικά γι’ αυτό το ζήτηµα καλό είναι να κρα-
τάνε και να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους εξής αριθµούς. Και πράγ-
µατι είναι εντυπωσιακό, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµικών, διότι
υπάρχει αυτή η συγκεκριµένη εξίσωση. Έχουµε δώσει µέχρι σή-
µερα 59 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ενισχύσεις του. Το µαξιλάρι
των 40 δισεκατοµµυρίων δεν έχει πειραχτεί καθόλου. Βεβαίως,
αυτό είναι λογικό διότι πέντε χρόνια επί ΣΥΡΙΖΑ όταν πραγµατικά
έβρεχε χρήµα, είχαµε την ποσοτική χαλάρωση, είχαν «διασφαλί-
σει» ότι η Ελλάδα θα είναι εκτός της ποσοτικής χαλάρωσης. 

Έχουµε εκδόσεις δανείων που αν θυµάµαι καλά, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι κατά µέσο όρο είναι πάνω από δεκαοκτώ
χρόνια, η λήξη των οµολόγων εννοώ, και όχι δύο-τρία χρόνια που
είχαν εκδώσει επί ΣΥΡΙΖΑ. Συνεπώς, σίγουρα, µεγάλο δηµοσιο-
νοµικό ζήτηµα δεν υπάρχει. Και βεβαίως, αν χρειαστεί, και το
2023, το έχετε αποδείξει, όπου χρειαστεί και όπου έχει απαιτηθεί
να υπάρξει συγκεκριµένη και µεγαλύτερη βοήθεια σε κοινωνικές
και επαγγελµατικές οµάδες, το έχετε κάνει. Και αυτό, βεβαίως,
είναι γιατί έχετε τη δυνατότητα, γιατί αυτή η Κυβέρνηση διασφά-
λισε τη δυνατότητα να µπορείτε να το κάνετε, δηλαδή να µπο-
ρείτε να τροποποιείτε και τον προϋπολογισµό -το ζήσαµε και
πέρσι και πρόπερσι- επί τα βελτίω, όταν αυτό χρειάζεται. 

Βεβαίως, αυτό που είναι επίσης εντυπωσιακό είναι ότι σε συν-
θήκες πραγµατικά τέλειας καταιγίδας µειώνεται η ανεργία, αυ-
ξάνονται οι καταθέσεις και βελτιώνεται το οικονοµικό κλίµα.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Αλε-
ξιάδη και κύριε Ραγκούση, αυτό γίνεται γιατί έφυγε ο ΣΥΡΙΖΑ και
ήρθε η Νέα Δηµοκρατία. 

Χωρίς να θέλω να σας στεναχωρήσω, αντιλαµβάνεστε ποια
είναι η πεποίθηση που αποκρυσταλλώνει η πλειοψηφία του κό-
σµου. Ακούµε δύο µέρες αυτή την πολύ σκληρή κριτική που κά-
νατε και τις ανοίκειες εκφράσεις, αλλά µέσα σας -και νοµίζω όλοι
οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- γνωρίζετε ποια είναι η πραγµατικό-
τητα. Αυτό που πιστεύει η πλειοψηφία του κόσµου είναι ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προσπαθεί παντοιοτρόπως να βρει µια διέξοδο από τα
χαµηλά ποσοστά στα οποία έχει εγκλωβιστεί. Όλοι καταλαβαί-
νουν ότι δεν έχετε καµµία ελπίδα να αναλάβετε ξανά κυβερνητικό
ρόλο, είτε αυτό αφορά το άµεσο, είτε το απώτερο µέλλον. 

Και προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το εν-
τυπωσιακό. Παρουσιάζετε αυτή την εικόνα καθίζησης από το
2016. Είστε πίσω σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και µάλιστα µε πολύ
µεγάλη διαφορά, κύριε Αλεξιάδη, για επτά ολόκληρα χρόνια. Και
δεν χρειάζεται, βεβαίως, ιδιαίτερη σοφία για να αντιληφθείτε την
αιτία του κακού. Είστε πίσω γιατί ως παράταξη κάνατε και συνε-
χίζετε να κάνετε τις λάθος στρατηγικές επιλογές, είτε αυτό
αφορά την οικονοµία, είτε αφορά την καθηµερινότητα του πο-
λίτη, είτε αφορά τα εθνικά θέµατα. Όταν κυβερνήσατε αποδεί-
ξετε εκκωφαντικά πόσο αναντίστοιχοι είστε µε αυτά που λέτε και
µε αυτά που τελικά πράττετε. Αποδείξατε, δυστυχώς, ότι ήσα-
σταν και πολιτικά άσφαιροι και αδιάφοροι. 

Έχετε µια σύγχυση στο µυαλό σας και το εννοώ πολιτικά.
Είστε ιδεολογικά αγκυλωµένοι στα θέµατα της οικονοµίας, στα
θέµατα της εργασίας, στα θέµατα της ασφάλειας, στα θέµατα
της εγκληµατικότητας, στα θέµατα του πανεπιστηµιακού ασύλου
φερ’ ειπείν, στα θέµατα των επενδύσεων και βεβαίως πάνω απ’
όλα, στα εθνικά θέµατα. Δηλαδή, σε όλα αυτά τα οποία απασχο-
λούν πραγµατικά τους πολίτες.

Σκεφτήκατε το 2015 να κόψετε τον οµφάλιο λώρο µε τη Δύση.
Βέβαια, όταν σας δόθηκε ευκαιρία να το κάνετε, ευτυχώς για
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όλους εµάς, οπισθοχωρήσατε. 
Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι

κατά βάθος κι εσείς γνωρίζετε πως όσα επίσηµα πρεσβεύετε
είναι στα λόγια και αυτό εξηγεί γιατί διατηρούσατε επιρροή όταν
ήσασταν Αντιπολίτευση. Διότι, όταν ήρθε η ώρα να κυβερνήσετε,
η ώρα δηλαδή των έργων και των πράξεων, αυτό σας στέρησε
και θα σας στερεί εφεξής αυτή την επιρροή για το µέλλον. Πολύ
απλά, κανείς δεν πιστεύει ότι µπορείτε να δώσετε πραγµατικές
λύσεις στα προβλήµατα του τόπου. Διότι, έχουµε φροντίσει εµείς
ως Κυβέρνηση και εσείς ως αντιπολίτευση να κάνουµε ευδιά-
κριτο και απολύτως σαφές για όλους για ποιον λόγο υπάρχει
αυτή η τεράστια διαφορά.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό που είπα και στην αρχή.
Επειδή µπαίνουµε σιγά-σιγά στην τελική ευθεία για τις εκλογές,
φροντίσαµε και φροντίσατε η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία,
να είναι ξανά Κυβέρνηση.

Και µιας και µιλάµε για προϋπολογισµό, το µόνο που έχετε
προϋπολογίσει πολιτικά είναι µήπως κερδίσετε κάτι από τις πα-
ρακολουθήσεις, τις οποίες µονοθεµατικά ασχολείστε. Χωρίς βέ-
βαια εµείς να υποτιµάµε το ζήτηµα, όσο κι αν προσπαθείτε,
ακόµα κι αυτό δεν σας βγαίνει. Οι πολίτες θέλουν απαντήσεις
στα πραγµατικά προβλήµατα και όχι σε αυτά που νοµίζετε εσείς
ότι απασχολούν τους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρό-
πουλος για δέκα λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη εδώ και τρία χρόνια προχωρά σε ου-
σιαστικές θεσµικές παρεµβάσεις, υλοποιώντας µε συνέπεια την
προεκλογική της δέσµευση για µείωση των φορολογικών επιβα-
ρύνσεων και στοχεύοντας παράλληλα στην ενίσχυση της ανα-
πτυξιακής δυναµικής της χώρας.

Από την αρχή της διακυβέρνησης της χώρας προχωράµε σε
διαρκείς µειώσεις φόρων, αποδεικνύοντας στην πράξη ότι η φο-
ρολογική πολιτική µπορεί να έχει και αναπτυξιακή διάσταση, γε-
γονός που αποτυπώνεται σχεδόν σε όλους τους βασικούς
δείκτες του προϋπολογισµού του 2023. Του πρώτου προϋπολο-
γισµού εδώ και δώδεκα χρόνια που καταρτίζεται εκτός των στε-
νών ορίων της ενισχυµένης εποπτείας από τους θεσµούς.

Η πολιτική µείωσης των φορολογικών επιβαρύνσεων που ακο-
λουθούµε µε συνέπεια και συνέχεια δικαιώνεται πλήρως, καθώς
στον προϋπολογισµό του 2023 καταγράφεται αύξηση των φορο-
λογικών εσόδων η οποία όµως δεν προκύπτει από την επιβολή
νέων ή την αύξηση υφιστάµενων φόρων, αλλά από την αναπτυ-
ξιακή διαδικασία στην οποία έχει εισέλθει η ελληνική οικονοµία.
Προέρχεται από την προβλεπόµενη µεγέθυνση της οικονοµίας,
όπως αυτή απεικονίζεται στις µακροοικονοµικές προβλέψεις του
προϋπολογισµού.

Μιλώντας µε νούµερα τα έσοδα από φόρους του 2023 αναµέ-
νεται να ανέλθουν σε 56.748.000.000 ευρώ παρουσιάζοντας αύ-
ξηση κατά 3,3% έναντι του 2022. Τα έσοδα από φόρους για τη
χρονιά που κλείνει εκτιµώνται στα 54.915.000.000 ευρώ αυξη-
µένα κατά 4,86 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 9,7% έναντι του στόχου
για τον προϋπολογισµό του 2022.

Είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρον όµως ότι η θετική µεταβολή των
φορολογικών εσόδων προέρχεται, κύριε Αλεξιάδη, από τους
υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης που καταγράφει η ελληνική οικο-
νοµία, τη σηµαντική αύξηση των τουριστικών εισπράξεων, τη ση-
µαντική αύξηση των µισθών, γεγονός που επηρεάζει κυρίως τα
έσοδα από τους άµεσους φόρους, τους φόρους εισοδήµατος
δηλαδή, και τις πληθωριστικές πιέσεις που αντιµετωπίζει και η
χώρα µας λόγω της παγκόσµιας ενεργειακής κρίσης.

Σηµαντικό µέρος της αύξησης των φορολογικών εσόδων για
το 2022 προέρχεται κατά 813 εκατοµµύρια ευρώ από τον φόρο
εισοδήµατος φυσικών προσώπων, ο οποίος δεν έχει να κάνει µε
τον πληθωρισµό, καθώς αφορά τα προηγούµενα χρόνια ή τους

µισθούς και εν µέρει βοηθήθηκε από τον κατώτατο µισθό που
εµείς αυξήσαµε. Επίσης, 828 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν αύ-
ξηση από τον φόρο εισοδήµατος νοµικών προσώπων, 390 εκα-
τοµµύρια ευρώ από ειδικούς φόρους κατανάλωσης στους
οποίους επιδρά αρνητικά ο πληθωρισµός, καθώς µειώνει την
αγοραστική δύναµη και τον όγκο των πωλήσεων. Από ΦΠΑ 4,1
δισεκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ προ-
έρχεται από την αύξηση της πραγµατικής ιδιωτικής κατανάλω-
σης, δηλαδή αυτής πάνω από τον πληθωρισµό, και 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ από την επίδραση του πληθωρισµού.
Ακόµα υπάρχει 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ από τον τουρισµό.

Η αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας σε
αυτό το διαρκώς απρόβλεπτο διεθνές περιβάλλον αποδεικνύεται
περίτρανα από την 10η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που
δηµοσιεύθηκε πριν από λίγες ηµέρες σχετικά µε το έλλειµµα
ΦΠΑ, το λεγόµενο «κενό ΦΠΑ», δηλαδή τη διαφορά µεταξύ των
προσδοκώµενων και των πραγµατικών εσόδων από τον Φόρο
Προστιθέµενης Αξίας.

Με βάση την έκθεση αυτή, η Ελλάδα είναι η χώρα µε την τέ-
ταρτη µεγαλύτερη µείωση ελλείµµατος ΦΠΑ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση το 2020, περιορίζοντας σηµαντικά τις απώλειες εσόδων
της, κυρίως λόγω φοροδιαφυγής. Ειδικότερα, η Ελλάδα παρου-
σιάζει µείωση στο έλλειµµα ΦΠΑ από το 23,4% το 2019 στο
19,7% το 2020, δηλαδή έχουµε µείωση που ανέρχεται σε 3,7 πο-
σοστιαίες µονάδες. 

Παράλληλα, επισηµαίνεται ότι το έλλειµµα ΦΠΑ για την Ελ-
λάδα αναµένεται να συνεχίσει να µειώνεται µε υψηλότερους ρυθ-
µούς, της τάξεως των 5,7 ποσοστιαίων µονάδων, καθώς το 2021
εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί στο 14% από το 19,7% το 2020 κυ-
ρίως λόγω αύξησης της συµµόρφωσης. Είναι ξεκάθαρο ότι η ση-
µαντικότατη αυτή µείωση προέρχεται από την ουσιαστική
αύξηση της συµµόρφωσης λόγω της εντατικοποίησης των µέ-
τρων για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες έχουν τη δυνατότητα
να κρίνουν και να συγκρίνουν. Να συγκρίνουν τους είκοσι εννέα
φόρους που επέβαλε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τις πολλα-
πλές µειώσεις φόρων στις οποίες έχει προχωρήσει από την
πρώτη ηµέρα και συνεχίζει να προχωρά η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη. Η πολιτική της υπερφορολόγησης που συνει-
δητά ακολούθησε η προηγούµενη κυβέρνηση δεν οδήγησε
πουθενά. 

Μιλώντας µε στοιχεία, ο προϋπολογισµός του 2023 περιλαµ-
βάνει τις εξής φοροελαφρύνσεις:

Πρώτον, τη µόνιµη κατάργηση της καταβολής της ειδικής ει-
σφοράς αλληλεγγύης, µέτρο το οποίο έχει ως ωφελούµενους
τρία εκατοµµύρια φορολογούµενους, µισθωτούς του ιδιωτικού
τοµέα, του δηµοσίου τοµέα, συνταξιούχους, επιχειρηµατίες, ιδιο-
κτήτες ακινήτων και αγρότες, δηλαδή όλα τα φυσικά πρόσωπα
σε µία ιδιαίτερα δύσκολη συγκυρία. 

Δεύτερον, τη µονιµοποίηση από 1-1-2023 της µείωσης, κατά
τρεις ποσοστιαίες µονάδες, των ασφαλιστικών εισφορών. 

Τρίτον, την παράταση για άλλα δύο έτη µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου του 2024 της αναστολής του ΦΠΑ στα ακίνητα, ένα από τα
βασικά φορολογικά µέτρα που λάβαµε ως Κυβέρνηση από την
αρχή της θητείας µας για την τόνωση της αγοράς ακινήτων. 

Τέταρτον, την παράταση για ένα ακόµη εξάµηνο -και συγκε-
κριµένα µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2023- της ισχύος του µειωµένου
συντελεστή ΦΠΑ 13% στις µεταφορές προσώπων, στον καφέ,
στην εστίαση, στα µη αλκοολούχα ποτά, στο τουριστικό πακέτο,
στα γυµναστήρια, στα κολυµβητήρια και στις σχολές χορού που
δεν απαλλάσσονται από τον ΦΠΑ. 

Ειδικότερα, για τα εισιτήρια των κινηµατογράφων θα ισχύσει
υπερµειωµένος συντελεστής ΦΠΑ 6% από την 1η Ιανουαρίου του
2023 µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2023. 

Παράλληλα έχει προβλεφθεί η παράταση µέχρι τις 30 Ιουνίου
του 2023 της ισχύος του υπερµειωµένου συντελεστή ΦΠΑ 6% σε
σειρά αγαθών που αφορούν τη δηµόσια υγεία. 

Επιπρόσθετα, υπενθυµίζω για άλλη µία φορά τις πολλαπλές
µειώσεις φορολογικών επιβαρύνσεων στις οποίες έχει προχωρή-
σει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Παράλληλα, σχεδιάσαµε και θέσαµε σε εφαρµογή φορολογικά
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κίνητρα για τη διευκόλυνση και ενίσχυση της αναπτυξιακής δια-
δικασίας, τα οποία αναµένεται να ενισχύσουν την επένδυση σε
προϊόντα και υπηρεσίες που στοχεύουν στην πράσινη ανάπτυξη,
στοχεύοντας σε υψηλότερη αποδοτικότητα των πόρων, στην κυ-
κλική οικονοµία και στην ενίσχυση των συνολικών δράσεων για
το κλίµα.

Στα κίνητρα αυτά περιλαµβάνεται, µεταξύ άλλων, το νέο πλαί-
σιο αναπτυξιακών κινήτρων για τις επιχειρήσεις µέσω συνεργα-
σιών και εταιρικών µετασχηµατισµών µε βάση τον ν.4935/2022,
µεταξύ των οποίων περιλαµβάνονται για πρώτη φορά και γενναία
φορολογικά κίνητρα για την ισχυροποίηση της αγροτικής οικο-
νοµίας. Ειδικότερα, καθιερώνεται για πρώτη φορά απαλλαγή από
την καταβολή του φόρου εισοδήµατος κατά 50% από την
άσκηση αγροτικής επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Το φορο-
λογικό αυτό κίνητρο που τέθηκε σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου
του 2022 στοχεύει στην ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα και
αφορά τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες είτε αυτοί δραστη-
ριοποιούνται µεµονωµένα εφόσον συνάπτουν έγγραφη σύµβαση
συµβολαιακής γεωργίας είτε είναι µέλη συλλογικών αγροτικών
σχηµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στοχεύουµε παράλληλα στον
ψηφιακό µετασχηµατισµό της οικονοµίας και µε γνώµονα την
απλοποίηση των διαδικασιών και τον εκσυγχρονισµό της φορο-
λογικής διοίκησης προχωράµε σε παρεµβάσεις µε ουσιαστικά
οφέλη τόσο για τους πολίτες όσο και για τις επιχειρήσεις. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά: 
Πρώτον, τη λειτουργία της Επιτροπής Εξώδικης Επίλυσης Φο-

ρολογικών Διαφορών, η οποία συστάθηκε µε τον ν.4714/2020 και
είναι πλήρως ψηφιοποιηµένη. Μέσα από ευέλικτες και ψηφιοποι-
ηµένες διαδικασίες, προχωράµε µε άµεσο και αποτελεσµατικό
τρόπο στην επίλυση εκκρεµών δικαστικών φορολογικών υποθέ-
σεων που παρέµεναν εκκρεµείς για χρόνια, µε αµοιβαίο όφελος
τόσο για τους φορολογούµενους όσο και για τα δηµόσια έσοδα.
Ο Έλληνας φορολογούµενος υποβάλλει το αίτηµά του αποκλει-
στικά και µόνο ηλεκτρονικά και για πρώτη φορά, χωρίς να έρχε-
ται σε καµµία διά ζώσης επαφή, βλέπει την υπόθεσή του να
επιλύεται µέσα στις προθεσµίες που έχουν οριστεί από τον νόµο.
Μάλιστα, πρόσφατα δόθηκε παράταση, ώστε οι αιτήσεις εξώδι-
κης επίλυσης να υποβάλλονται, εκ νέου αποκλειστικά ηλεκτρο-
νικά, µέχρι και την 30η Δεκεµβρίου 2022 και το αίτηµα µπορεί να
αφορά µόνο σε υποθέσεις που εκκρεµούν και δεν έχουν συζη-
τηθεί ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας και των τακτικών
διοικητικών δικαστηρίων έως και τις 29 Ιουλίου του 2022. 

Δεύτερον, την αυτοµατοποίηση των διαδικασιών επιστροφής
ΦΠΑ. Ήδη από τον Ιούλιο του 2021, που άρχισε να υλοποιείται η
διαδικασία αυτή, έως τις 30 Νοεµβρίου του 2022 το συνολικό
ποσό ΦΠΑ που επιστράφηκε άµεσα απευθείας στους τραπεζι-
κούς λογαριασµούς πενήντα επτά χιλιάδων επιχειρήσεων ανήλθε
σε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τρίτον, την ηλεκτρονική διαβίβαση παραστατικών µέσω της
ηλεκτρονικής πλατφόρµας myDATA και τη διασύνδεση των τα-
µειακών µηχανών µε τα ηλεκτρονικά συστήµατα της ΑΑΔΕ, πα-
ρεµβάσεις εκσυγχρονισµού, προόδου, διαφάνειας και στήριξης
των επιχειρήσεων και των επαγγελµατιών. 

Τέταρτον, τη θέσπιση φορολογικών κινήτρων για την επέκταση
της χρήσης των ηλεκτρονικών συναλλαγών, η οποία έχει αυξηθεί
σηµαντικά τα τελευταία χρόνια. Μάλιστα, µε βάση τα στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για τις ηλεκτρονικές συ-

ναλλαγές µε κάρτες στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η θέση της Ελλάδας στην ευρωπαϊκή κατάταξη σχετικά µε το
µέσο ετήσιο ποσό συναλλαγών µε κάρτες ανά κάτοικο βελτιώ-
θηκε κατά έξι θέσεις και συγκεκριµένα από την 25η θέση το 2014
στην 19η θέση το 2021. 

Επίσης, στο πλαίσιο ενίσχυσης του πρωτογενούς τοµέα, υπάρ-
χει για πρώτη φορά η ψηφιακή εφαρµογή για την υποβολή των
δεδοµένων των συµβάσεων συµβολαιακής γεωργίας στα πλαίσια
της χορήγησης απαλλαγής από την καταβολή του φόρου εισο-
δήµατος κατά 50% από την άσκηση αγροτικής επιχειρηµατικής
δραστηριότητας. Και η πορεία αυτή συνεχίζεται µε τις διαρκώς
διευρυνόµενες ηλεκτρονικές υπηρεσίες που παρέχονται από τη
φορολογική διοίκηση µε στόχο τη βελτίωση της εξυπηρέτησης
των Ελλήνων πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι η µεγάλη πλειοψηφία των Ελ-
λήνων πολιτών αναγνωρίζει ότι υπάρχει µία Κυβέρνηση που δια-
χειρίζεται πρωτόγνωρες κρίσεις, στηρίζει έµπρακτα τους
πολίτες, τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, ενισχύοντας παράλ-
ληλα την υγιή επιχειρηµατικότητα και την αναπτυξιακή δυναµική
της ελληνικής οικονοµίας. Γιατί οι πολίτες πλέον ξέρουν: Απο-
στρέφονται την οξύτητα, τον λαϊκισµό, τις υποσχέσεις χωρίς αν-
τίκρισµα. 

Η αύξηση των συντάξεων για πρώτη φορά µετά από χρόνια, η
οικονοµική στήριξη για την αντιµετώπιση του αυξηµένου ενερ-
γειακού κόστους, η οικονοµική στήριξη την περίοδο της πανδη-
µίας, οι πολλαπλές µειώσεις των φορολογικών επιβαρύνσεων, η
νέα -τρίτη κατά σειρά- αύξηση του κατώτατου µισθού αποτελούν
πολιτικές που έχουν τη σφραγίδα της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Ο προϋπολογισµός του 2023 αποτυπώνει έµπρακτα τη νέα
τροχιά στην οποία έχει εισέλθει η ελληνική οικονοµία. Η χώρα
έχει ανάγκη την πολιτική σταθερότητα που διασφαλίζεται µόνο
από µία ισχυρή και συγκροτηµένη διακυβέρνηση, αυτή που κά-
νουµε πράξη από την πρώτη µέρα της θητείας µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για µισό λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Ραγκούση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα ήθελα να καταθέσω για τα Πρα-
κτικά κάποια δηµοσιεύµατα τα οποία ανέφερα προηγουµένως.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.20’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο Παρασκευή 16 Δεκεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2023».
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